
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6455
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 2ο Γυµνάσιο Περάµατος, το 7ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Γέρακα, το 3ο Γενικό Λύκειο Βύρωνα, το 3ο Γυµνάσιο
Πάτρας, το 1ο ΕΠΑΛ Φαρκαδόνας Τρικάλων, το Γυµνάσιο Βο-
λίµων Ζακύνθου και το 3ο Γυµνάσιο Ιωαννίνων, σελ. 6329,
6336, 6347, 6358, 6364, 6394, 6407

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6316, 6324, 6325, 6326,
6327, 6330, 6335, 6339, 6341, 6342, 6343, 6343, 6346, 6347,
6350, 6352, 6353, 6354, 6355, 6356, 6360, 6362, 6369, 6382,
6386, 6388, 6389, 6390, 6391, 6394, 6396, 6401, 6402, 6405,
6406, 6409, 6411, 6412, 6415, 6418, 6419

4. Ανακοινώνεται επιστολή του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη
Τσίπρα προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση
µε θέµα: "Κυβερνητική Μεταβολή", σελ. 6380 - 6381

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 6390, 6391, 6398, 6399
6. Αναφορά στο προσφυγικό - µεταναστευτικό θέµα και την

εµπλοκή του ΝΑΤΟ για το προσφυγικό, σελ. 6336, 6340,
6348, 6356, 6357, 6360, 6361, 6362, 6364, 6367, 6375, 6380,
6382, 6386, 6388, 6391, 6397, 6402, 6403, 6406, 6407, 6409,
6414, 6416

7. Αναφορά στις αγροτικές κινητοποιήσεις, σελ. 6340,
6364, 6391, 6403, 6406, 6410

8. Αναφορά στους προπηλακισµού Βουλευτών, σελ. 6364,
6382, 6394, 6399, 6400, 6401, 6402

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 25 Φεβρουαρίου 2016, σελ. 6323

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί των άρθρων, των τροπολογιών και ψήφιση

στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Εθνικό Μητρώο Επιτελι-
κών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρθρωση
θέσεων, συστήµατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλογής
προϊσταµένων (διαφάνεια - αξιοκρατία και αποτελεσµατικό-
τητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και άλλες διατάξεις», σελ.
6324, 6425

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6385 - 6405

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6340 - 6359
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 6405 - 6455
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6323 - 6340
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6359 - 6385

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6362
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 6324, 6326, 6342, 6382, 

6396, 6415
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6386, 6389, 6390, 6391, 

6394, 6396, 6401, 6402, 
6405

ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 6405
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6324, 6325, 6330
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6390
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ .6327, 6382
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6396, 6405, 6412
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 6335
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6341, 6346, 6347, 6350, 

6353, 6354, 6355, 6356
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 6335
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 6411
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 6405, 6406, 6409, 6411, 

6412, 6418, 6419
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6324, 6326, 6327, 6335, 

6339, 6342, 6343
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6360, 6386, 6405
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6406
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 6409, 6411, 6412
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6390, 6391
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 6405
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6412
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 6342, 6352
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 6326, 6419
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6355, 6409
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6394, 6402
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 6362
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 6388, 6390
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 6335
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6347, 6394, 6409, 6411, 

6412
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 6360
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6360, 6362, 6369
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 6405

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6390, 6391, 6398, 6399
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6398, 6399
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 6399
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6390, 6391
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 6390

Γ. Επί της αναφοράς στο προσφυγικό - µεταναστευτικό
θέµα και την εµπλοκή του ΝΑΤΟ για το προσφυγικό:

ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6362
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 6356
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 6406
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6391
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6413
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6375
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 6407
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6397
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6386
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 6409
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6380
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 6367
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 6360

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’
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ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6382
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 6357
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6361
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6340, 6414
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 6348
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 6364
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 6388
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 6336
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 6402, 6403
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 6360

Δ. Επί της αναφοράς στις αγροτικές κινητοποιήσεις:
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 6406
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6391
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 6364
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 6410
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6410
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6340
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 6403

Ε. Επί της αναφοράς στους προπηλακισµούς Βουλευ-
τών:

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6399, 6400
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6399
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 6401
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 6364, 6399
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6399
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6401
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 6409
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6401
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6382
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6402
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6394
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 6399, 6401

ΣΤ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 6335, 6336, 6405
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6326
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6331
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 6365
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6362
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 6342, 6343
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 6326, 6342, 6369, 6375, 

6382, 6396, 6415, 6416, 
6417, 6418, 6419

ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 6356, 6357
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6396
ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 6376
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 6405, 6406
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6330, 6375, 6393, 6415, 

6416, 6417
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6329, 6330
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 6376
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 6343
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 6379
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6391
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 6327, 6342, 6356
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6412, 6413, 6414
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 6347, 6348
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6375
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 6364
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 6407, 6408, 6409
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 6360
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 6396, 6397
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6334, 6375, 6397, 6398, 

6419
ΘΗΒΑΙΟΣ Ν. , σελ. 6385
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 6335
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6341, 6342, 6347, 6358
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 6344
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 6335, 6345, 6346
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 6389, 6390
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 6350
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6399, 6415, 6416, 6417
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 6394, 6395, 6396, 6415, 

6418, 6419
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 6384, 6385
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 6328
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 6352, 6353
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 6383, 6388
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 6385, 6386, 6403
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6401
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 6329, 6355, 6356, 6357, 

6408, 6409
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 6409, 6410, 6411, 6412
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6379, 6380
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6377
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 6367
ΜΟΡΦΙΔΗΣ Κ. , σελ. 6375
ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6354
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 6330, 6335, 6351, 6352, 

6408
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 6352, 6359, 6394
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 6366
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6382
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 6324, 6325
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 6332, 6417, 6419
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 6392
ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ Γ. , σελ. 6379
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 6357, 6415
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6361
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 6340, 6414
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6334, 6335
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 6348
ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ Α. , σελ. 6339
ΡΙΖΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 6365
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 6363
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6378
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 6387, 6388, 6401
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ Ε. , σελ. 6382
ΣΤΕΦΟΣ Ι. , σελ. 6363
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 6388, 6389
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 6337
ΣΥΡΙΓΟΣ Α. , σελ. 6368
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 6335, 6336
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 6402, 6403, 6405
ΤΣΙΡΚΑΣ Β. , σελ. 6387
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 6367
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6347, 6393, 6394, 6395, 

6408, 6411, 6412
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 6358
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 6333, 6417, 6419

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΘΕΩΝΑΣ Ι. , σελ. 6408
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 6403, 6405
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 6351, 6380, 6397, 6410, 

6411



Αθήνα, σήµερα στις 24 Φεβρουαρίου 2016, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 25 Φεβρουαρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 563/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλεξάνδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
κατάργηση διπλών και τριπλών συντάξεων που χορηγούνται σε
Βουλευτές και αιρετούς της τοπικής αυτοδιοίκησης.

2. Η µε αριθµό 541/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώ-
στα-Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε
την προσπάθεια ίδρυσης κοµµατικού κράτους.

3. Η µε αριθµό 545/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα
λειτουργίας στο ΕΚΑΒ.

4. Η µε αριθµό 557/16-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστι-
νού προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την προσγεί-
ωση στρατιωτικών αεροπλάνων στη Ρόδο.

5. Η µε αριθµό 553/16-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη λήψη µέτρων για τη διασφάλιση της καθαριότητας των
σχολικών µονάδων και των εργασιακών δικαιωµάτων των καθα-
ριστών/καθαριστριών που απασχολούνται στα σχολεία της
Χώρας.

6. Η µε αριθµό 549/16-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµήτριου Καµµένου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε την καταβολή εµπράγµατων εγγυήσεων
για την αποφυλάκιση κατηγορουµένων.

7. Η µε αριθµό 560/20-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-

µάτων, σχετικά µε τη διαχείριση της χρηµατοδότησης του Ελλη-
νικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου µέσω των προγραµµάτων ΕΣΠΑ
από τις προηγούµενες διοικήσεις του Ιδρύµατος.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1.  Η µε αριθµό 543/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την
απένταξη από το ΕΣΠΑ του έργου «οδικός άξονας Ηράκλειο –
Μεσαρά» και την καθυστέρηση ολοκλήρωσής του.

2. Η µε αριθµό 548/16-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Γεωργίου
Γερµενή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την «πώ-
ληση του Αστέρα Βουλιαγµένης από το ΤΑΙΠΕΔ».

3. Η µε αριθµό 562/22-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη διάλυση ή µε-
ταφορά των Πανεπιστηµιακών Τµηµάτων του Αγρινίου στην
Πάτρα διαµέσου της µετακίνησης µελών ΔΕΠ.

4. Η µε αριθµό 554/16-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλή-
µατα λειτουργίας του Κέντρου Υγείας Παρανεστίου στην Περι-
φερειακή Ενότητα Δράµας.

5. Η µε αριθµό 550/16-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, σχετικά µε την Επιτροπή Αξιολόγησης και την Επιτροπή
Επάρκειας των άρθρων 15 και 16 του Κώδικα περί Δικηγόρων και
την υπέρµετρη καθυστέρηση εγγραφής στα µητρώα ασκούµε-
νων πτυχιούχων Νοµικής που έχουν αναγνώριση αντιστοιχίας
πτυχίων από τον ΔΟΑΤΑΠ.

6. Η µε αριθµό 520/9-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Έβρου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστα-
σίας Γκαρά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, σχετικά µε τη µείωση του πλαφόν παραγωγής βαµβακιού
και την παράταση της προθεσµίας συγκοµιδής για τα έτη 2014-
2015.

7. Η µε αριθµό 534/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειου Γιόγιακα προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την πα-
ραµετροποίηση των τιµών πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας από
τους κατ’ επάγγελµα αγρότες – ιδιοκτήτες φωτοβολταϊκών σταθ-
µών.

8. Η µε αριθµό 539/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
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Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθέριου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε
τη «φυγή» των επενδύσεων.

9. Η µε αριθµό 530/12-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε την «έρευνα και διάσωση στο Αιγαίο».

10. Η µε αριθµό 466/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, σχετικά µε τα «εκατοµµύρια που µοιράζει η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στα χρεωκοπηµένα κόµµατα».

11. Η µε αριθµό 408/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε την πρόοδο των έργων αξιοποίησης του
πρώην αεροδροµίου του Ελληνικού.

12. Η µε αριθµό 426/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την άµεση επαναλειτουργία
του εργοστασίου ανακύκλωσης στο Ηράκλειο Κρήτης και την
επαναπρόσληψη των εργαζοµένων από την εταιρεία “WASTE
SOLUTIONS”».

13. Η µε αριθµό 429/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την επίλυση του προβλήµατος
του Οµίλου «ΑΣΠΙΣ» και τον προσδιορισµό του χρονοδιαγράµ-
µατος της καταβολής των αποζηµιώσεων των δικαιούχων ασφα-
λισµένων.

14. Η µε αριθµό 497/8-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στο χώρο της υ-
γείας, τις σοβαρές ελλείψεις στις µονάδες εντατικής θεραπείας
(ΜΕΘ) και την ανάπτυξη του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύ-
σεων (ΕΟΜ).

15. Η µε αριθµό 524/9-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµήτριου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχε-
τικά µε το πακέτο Γιούνκερ.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1944/15-12-2015 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ– ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τη µείωση των χρεώσεων στη χρήση πλαστικού χρήµατος και
συναλλαγών µέσω e-banking.

2. Η µε αριθµό 745/38/2-11-2015 ερώτηση και αίτηση κατάθε-
σης εγγράφων του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την παραµονή του κ. Κιµ Γκλεν
ως Συµβούλου της Κυβέρνησης.

3. Η µε αριθµό 1730/8-12-2015 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, σχετικά µε τις προµήθειες των τραπεζών για τις διατρα-
πεζικές µεταφορές χρηµάτων και χρήσης καρτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Εθνικό Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρ-
θρωση θέσεων, συστήµατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλο-
γής προϊσταµένων (διαφάνεια - αξιοκρατία και αποτελεσµατικό-
τητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και άλλες διατάξεις». 

Στην χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι τρο-

πολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. Η διαδικασία έχει ως
εξής: Θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές
επί των άρθρων και των τροπολογιών, κατόπιν οι εναποµείναντες
οµιλητές επί της αρχής, οι οποίοι θα µιλήσουν και επί των άρ-
θρων και επί των τροπολογιών και στη συνέχεια θα πάρουν τον
λόγο όσοι τυχόν εγγραφούν επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε,

είχαµε πει χθες ότι επί των τροπολογιών θα τοποθετηθεί ο Υ-
πουργός, τουλάχιστον επ’ αυτών που είναι έτοιµος. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα τοποθε-
τηθώ σε λίγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ωραία. Καλό είναι για να ξέρουν οι
εισηγητές πώς τοποθετείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Πα-
παηλιού, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακολουθώντας χθες τις οµιλίες των συναδέλ-
φων της Αντιπολίτευσης και την επιχειρηµατολογία τους, θα κα-
τέληγε κανείς στο συµπέρασµα ότι πέραν επιµέρους αντιρρή-
σεων και ενστάσεων που πρόβαλαν, η ψήφος τους στο νοµοσχέ-
διο επί της αρχής θα ήταν θετική. Εποµένως, εκπλησσόµεθα µε
το «όχι» επί της αρχής. 

Παρά ταύτα, θα έλεγα ότι η έκπληξή µας δεν είναι πλήρης, δε-
δοµένου ότι είναι γνωστό πως η Νέα Δηµοκρατία ασκεί αντιπο-
λίτευση για την αντιπολίτευση. Επιπλέον, το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας και οι σύµµαχοί της προφασίζονται ότι συµφωνούν
-και πάντως στα λόγια συµφωνούν- µε τις διαπιστώσεις για τις
παθογένειες της δηµόσιας διοίκησης, για τις οποίες η Νέα Δη-
µοκρατία, όπως και το ΠΑΣΟΚ, φέρουν από κοινού ακέραιη την
ευθύνη. Αυτές οι παθογένειες οδήγησαν στην ανάγκη κατάθεσης
του νοµοσχεδίου. 

Εποµένως, αν η Νέα Δηµοκρατία ψήφιζε θετικά, θα ήταν σαν
να αυτοπυροβολείτο µικροκοµµατικά. Πολιτικά, όµως, θα πραγ-
µατοποιούσε υπέρβαση που θα αναγνωριζόταν από όλους. Η
Νέα Δηµοκρατία, όµως, δεν το αντέχει, διότι το νοµοσχέδιο δια-
µορφώνει ένα άλλο πλαίσιο για τη δηµόσια διοίκηση που ανατρέ-
πει όλα τα µέχρι σήµερα γνωστά. Ανατρέπει την κοµµατικο-
ποίηση, την εξάρτηση της δηµόσιας διοίκησης από την κοµµα-
τική υπουργική αυθεντία. Και αυτό -επαναλαµβάνω- η Νέα Δηµο-
κρατία δεν το αντέχει. 

Για τους καλοπροαίρετους πολίτες, αλλά και για τους φορείς,
τους οποίους ακούσαµε, το νοµοσχέδιο είναι κοινωνικά και οικο-
νοµικά αναγκαίο και πολιτικά επιβεβληµένο.

Για πρώτη φορά η στελέχωση της δηµόσιας διοίκησης αντιµε-
τωπίζεται ολοκληρωµένα. 

Τέσσερα είναι τα κοµβικά σηµεία: Η δηµιουργία του Εθνικού
Μητρώου Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης ως δεξαµε-
νής από την οποία θα αντλούνται τα επιτελικά στελέχη της, ο
νέος τρόπος αξιολόγησης, η βαθµολόγηση, και ο νέος τρόπος
επιλογής προϊσταµένων, η συµµετοχή και η κοινωνική λογοδο-
σία.

Αυτή η νοµοθετική παρέµβαση -η πρώτη µίας σειράς άλλων-
φιλοδοξεί να επιφέρει ουσιαστική αλλαγή στο διοικητικό σύ-
στηµα. Η σηµερινή κατάσταση είναι γνωστή και παραπέµπει στο
µακρινό, αλλά και στο πρόσφατο, παρελθόν. Όλα συνδέονται µε
το πώς είχαν διαµορφωθεί οι σχέσεις της δηµόσιας διοίκησης µε
τον άλλο πόλο του πολιτικοδιοικητικού συστήµατος, την κυβέρ-
νηση. 

Αυτές οι σχέσεις δεν έχουν αλλάξει εδώ και δεκαετίες. Είναι,
δε, εν πολλοίς η αιτία των δεινών για την καθυστέρηση της δη-
µόσιας διοίκησης και την εικόνα που παρουσιάζει. 

Η φύση αυτών των σχέσεων προσδιορίζεται από το στοιχείο
της κοµµατικοποίησης και της εξάρτησης της δηµόσιας διοίκη-
σης από την εκάστοτε κυβέρνηση, ακόµα και από τον εκάστοτε
Υπουργό, προϊόν των πελατειακών σχέσεων. 

Το πελατειακό φαινόµενο και η εξαρτηµένη σχέση υποτέλειας
από το πολιτικό, κοµµατικό σύστηµα ήταν και είναι η αιτία όχι
απλώς της κατάστασης του διοικητικού µηχανισµού, αλλά και
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της γενικότερης θέσης της χώρας. 
Η δηµόσια διοίκηση δεν ήταν ποτέ υπηρέτης του λαού, αλλά

όργανο του πολιτικού κατεστηµένου, που τη θεωρούσε κτήµα
του. Το κράτος δεν ήταν εγγυητής της συλλογικής προόδου,
αλλά θύµα των κοµµατικών και παραπολιτικών µηχανισµών, που
το αντιµετώπιζαν ως λάφυρο.

Με την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ αυτή η µορφή εξαρτήσεων
και σχέσεων, που παραπέµπει σε άλλες εποχές, φιλοδοξούµε να
αποτελέσει παρελθόν. Σε αυτό το πλαίσιο, το νοµοσχέδιο είναι
ένα νοµοσχέδιο ρήξης και προσδοκίας, ένα νοµοσχέδιο που φι-
λοδοξεί να ενσταλάξει στη δηµόσια διοίκηση τρεις έννοιες άγνω-
στες στην πράξη µέχρι σήµερα, αλλά αναγκαίες όσο ποτέ:
αξιοκρατία, αξιοπιστία, εµπιστοσύνη.

Και τώρα έρχοµαι σε επιµέρους θέµατα, άρθρα.
Όσον αφορά τη θέση του γενικού γραµµατέα, το άρθρο 6 του

νοµοσχεδίου αναφέρει ότι οι γενικοί και ειδικοί γραµµατείς ανα-
λαµβάνουν την εκτέλεση και τη διοικητική εφαρµογή της πολιτι-
κής όπως αυτή καθορίζεται από την Κυβέρνηση. Είναι αυτονόητο
ότι η νόµιµα εκλεγµένη Κυβέρνηση ασκεί πολιτική, καθορίζει τις
πολιτικές επιλογές. Σε αυτό το πλαίσιο κινείται και πρέπει να κι-
νείται η δηµόσια διοίκηση. 

Και διερωτώµαι: Εσείς της Αντιπολίτευσης και ιδίως της Νέας
Δηµοκρατίας τι προτείνετε; Η δηµόσια διοίκηση να αποτελεί κα-
πετανάτο, αυτόνοµο χώρο που ασκεί αυτόνοµη πολιτική εκτός
της πολιτικής της εκάστοτε Κυβέρνησης; Θα έλεγα ότι πρόκειται
για καινοτόµα ιδέα! Να και µία µεταρρύθµιση που οµολογώ ότι
δεν την είχαµε σκεφτεί: η δηµόσια διοίκηση να εφαρµόζει άλλη
πολιτική από αυτήν της Κυβέρνησης! 

Ας έρθουµε, όµως, στα σοβαρά.
Η Νέα Δηµοκρατία µε τη θέση της για την προτεινόµενη αντι-

κειµενική και αξιοκρατική επιλογή γενικών γραµµατέων, πάει πιο
πίσω ακόµα και από τις δικές της θέσεις που είχε διατυπώσει στο
παρελθόν και πάντως αντιφάσκει προς εαυτήν. Ενώ µας κατηγο-
ρεί ότι στήνουµε κοµµατικό κράτος, όταν επιχειρούµε να απεµ-
πλέξουµε την κορυφή της διοικητικής πυραµίδας από την εκά-
στοτε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου και τον εκάστοτε Υπουρ-
γό, αντί να συναινέσει, για να είναι στοιχειωδώς συνεπής µε όσα
λέει, αλλά και την κοινή λογική, προτείνει ακριβώς το αντίθετο. 

Όσον αφορά την ένσταση ότι στο Εθνικό Μητρώο Επιτελικών
Στελεχών δεν εντάσσονται στελέχη του ιδιωτικού τοµέα, θα
ήθελα να πω τα εξής: Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είµαστε µερο-
ληπτικοί και πολύ περισσότερο ιδεοληπτικοί υπέρ των στελεχών
του δηµοσίου. Είµαστε, όµως, υπέρ του κράτους, της δηµόσιας
διοίκησης που να επιτελεί την αποστολή της στο πλαίσιο του Συν-
τάγµατος και των νόµων και να λειτουργεί υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος. 

Κατ’ αρχάς, δεν αποκλείονται στελέχη του ιδιωτικού τοµέα
από θέσεις εκτελεστικών καθηκόντων νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου, διευθυνόντων συµβούλων ανωνύµων εταιρειών,
των οποίων η διοίκηση επιλέγεται από την Κυβέρνηση, δεδοµέ-
νου ότι γι’ αυτές τις θέσεις προκηρύσσεται διαγωνισµός στον
οποίο µετέχουν και στελέχη του ιδιωτικού τοµέα. 

Το Εθνικό Μητρώο αφορά στελέχη του δηµοσίου τοµέα µε
υψηλότατα προσόντα, που µπορούν να καταλάβουν θέσεις ευ-
θύνης. Εξάλλου ο όρος αυτό δηλοί. Η δεξαµενή από την οποία
θα αντληθούν τα στελέχη αυτά να είναι από τη δηµόσια διοίκηση.

Μέσω του Εθνικού Μητρώου η δηµόσια διοίκηση αυτοπροσ-
διορίζεται, αφού στελέχη από τα σπλάχνα της µε γνώση, συγκε-
κριµένη τεχνογνωσία και εµπειρία, τα οποία κουβαλούν το θετικό
αξιακό φορτίο του δηµοσίου που συνδέεται µε την υπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος και την ανάληψη κοινωνικής ευθύ-
νης, µπορούν να καταλάβουν τις συγκεκριµένες θέσεις. 

Η ορθολογική λειτουργία και αποτελεσµατικότητα του δηµό-
σιου τοµέα δεν µπορεί να εξασφαλιστεί πάρα µόνο αν ο ίδιος ορί-
ζει τους κανόνες, τις µεθόδους λειτουργίας και τα πρόσωπα -
στελέχη που θα τον απαρτίζουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα. 
Εν πάση περιπτώσει, δεν αρνούµεθα ότι θα µπορούσε να

υπάρξει ένα άλλο µητρώο που θα περιλαµβάνει στελέχη της κοι-

νωνίας µε υψηλά προσόντα. Αυτό, όµως, είναι ένα άλλο ζήτηµα.
Αν εννοείτε να εντάξουµε στο Εθνικό Μητρώο στελέχη εταιρειών,
οι οποίες µάλιστα συνδέονται ή επιδιώκουν να συνδεθούν µε το
δηµόσιο ή να είναι ανταγωνιστικές προς συγκεκριµένες δραστη-
ριότητές του, εµείς δεν συναινούµε. 

Εξάλλου, προκειµένου να αναλάβουν θέσεις ευθύνης στελέχη
του ιδιωτικού τοµέα πρέπει να διευκρινιστούν και να προσδιορι-
στούν οι σχέσεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, ώστε να µην
υπάρχουν εξαρτήσεις και «περίεργες» διαδροµές εκατέρωθεν
που συνιστούν σχέσεις διαπλοκής και οι οποίες καταλήγουν σε
φαινόµενα διαφθοράς. 

Η αλληλοδιείσδυση δηµόσιου - ιδιωτικού τοµέα, που παρήχθη
ιδίως τα τελευταία χρόνια, µε την επέλαση του νεοφιλελευθερι-
σµού και την επιβολή επιτροπείας στη χώρα, ανέδειξε έναν εξαρ-
τηµένο από το δηµόσιο κρατικοδίαιτο ιδιωτικό τοµέα, αντιπαρα-
γωγικό και ανασφαλή και φαινόµενα διαπλοκής και ένα εξαρτη-
µένο από τα ιδιωτικά συµφέροντα δηµόσιο µε έλλειψη ή µει-
ωµένο αίσθηµα ευθύνης και µε µεγάλη διαφθορά. 

Επιδιώκουµε, λοιπόν, το δηµόσιο να επιτελεί την αποστολή
του, να προασπίζει το δηµόσιο συµφέρον, εξυπηρετώντας τον
πολίτη στις συναλλαγές του µε αυτό και στηρίζοντας την ανα-
πτυξιακή προσπάθεια. 

Θα ήθελα, επίσης, να κάνω µία παρατήρηση, η οποία συνδέε-
ται µε το άρθρο που προβλέπει την κωδικοποίηση της νοµοθε-
σίας, την αποκατάσταση εσωτερικής συνοχής του δικαίου, τη
βελτίωση της ποιότητας και της διαδικασίας παραγωγής των
νόµων και των κανονιστικών πράξεων, τη συστηµατική ένταξη σε
σύνολα κανόνων. 

Πρόκειται για ένα απολύτως αναγκαίο εγχείρηµα και αυτό
διότι η πανσπερµία διατάξεων, νόµων, υπουργικών αποφάσεων,
ερµηνευτικών εγκυκλίων, που τις περισσότερες φορές συνδέον-
ται µε τον τρόπο νοµοθέτησης ηµών των ιδίων, έχουν καταστήσει
το εν γένει θεσµικό νοµοθετικό πλαίσιο µη προσιτό, δυσερµή-
νευτο, αντιφατικό, αδιαφανές, τόσο για τους πολίτες και τις επι-
χειρήσεις όσο και για την ίδια τη δηµόσια διοίκηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παπαηλιού,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το ότι έχουν γίνει προσπάθειες στο παρελθόν για την ανασυγ-

κρότηση της δηµόσιας διοίκησης, δεν το αρνούµεθα. Απέβησαν,
όµως, άκαρπες λόγω της έντεχνα υποκρυπτόµενης πολιτικής
βούλησης για διατήρηση της κοµµατικής επιβολής και των πελα-
τειακών σχέσεων. 

Η ίδρυση και λειτουργία του ΑΣΕΠ και της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Διοίκησης αποτελούν σηµαντικές εξαιρέσεις. Όµως, ας
θυµηθούµε ότι ο αείµνηστος Αναστάσιος Πεπονής, του οποίου
το όνοµα φέρει και ο «νόµος Πεπονή», ο νόµος για το ΑΣΕΠ, πα-
ραιτήθηκε, καταγγέλλοντας το ίδιο του το κόµµα και την κυβέρ-
νηση τότε του ΠΑΣΟΚ ότι προσπαθεί να υπονοµεύσει το νόµο. 

Η παρούσα προσπάθεια συνιστά το πρώτο βήµα ενός ολοκλη-
ρωµένου εγχειρήµατος για την αναµόρφωση της δηµόσιας διοί-
κησης. Γι’ αυτό υπάρχει ισχυρή πολιτική βούληση και γνώση. 

Και πάντως καταλήγω, όπως και χθες, ότι το παρόν νοµοσχέ-
διο αποτελεί σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση της θεσµικής
ανασυγκρότησης της χώρας. Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης κα-
λούνται να το στηρίξουν, αφού είναι γνωστό ότι η δηµόσια διοί-
κηση είναι ο µεγάλος ασθενής του ελληνικού κράτους, αλλά και
απαραίτητος µοχλός για την ανάπτυξη. Μόνο µε τέτοιου είδους
παρεµβάσεις µπορεί να θεραπευτεί.

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη για την υπέρβαση του χρόνου. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστού-
µε, κύριε Παπαηλιού. 

Θα πρέπει, όµως, να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι έχουν δηλώ-
σει να µιλήσουν επί των άρθρων, ως πρωτολογία, σαράντα οκτώ
Βουλευτές. Και αντιλαµβάνεστε ότι δικαίωµα δευτερολογίας
έχουν όλοι, δηλαδή και οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Αν, λοιπόν, δεν εφαρµοστεί ο
Κανονισµός για τον χρόνο, δεν πρόκειται να τελειώσουµε σή-
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µερα. Πρέπει, όµως, και θα τελειώσουµε σήµερα. 
Κατά συνέπεια, παρακαλώ όλους να τηρήσουµε τον χρόνο

σύµφωνα µε ό,τι προβλέπει ο Κανονισµός. Οκτώ λεπτά, λοιπόν,
είναι ο χρόνος οµιλίας για τους εισηγητές και τους ειδικούς αγο-
ρητές. 

Ο κ. Γεωργαντάς, εισηγητής εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε,
επειδή ο Υπουργός, απ’ ό,τι βλέπουµε, δεν είναι έτοιµος να το-
ποθετηθεί επί των τροπολογιών, ιδίως, δε, επί των υπουργικών,
και η τοποθέτησή µας θα ήταν ελλιπής γιατί δεν έχουµε εικόνα
για το ποιες θα αποδεχθεί, κάνω παράκληση –όχι µόνο δική µου,
αλλά και των υπολοίπων εισηγητών, νοµίζω- να µιλήσουν κάποιοι
από τους οµιλητές και να τοποθετηθούµε αργότερα εµείς, όταν
θα έχει τοποθετηθεί και ο Υπουργός. 

Αυτήν τη στιγµή είναι άνευ αντικειµένου κατά βάση να τοπο-
θετηθούµε, όταν δεν ξέρουµε τι θα γίνει επί των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτή είναι η άπο-
ψή σας. Είναι δεκτή και σεβαστή, αλλά θα προχωρήσουµε στους
επόµενους ειδικούς αγορητές. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς
επειδή έχουν έρθει αρκετές υπουργικές τροπολογίες, αλλά και
άλλες οι οποίες θα πρέπει να δούµε αν γίνονται δεκτές από τον
Υπουργό, προτείνω να συνεχιστεί ο κατάλογος των οµιλητών και
να τοποθετηθούν οι εισηγητές αργότερα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σεβαστές οι θέ-

σεις σας, αλλά πρέπει να ερωτηθούν όλοι κατά σειράν. Και αν
όλοι παραχωρούν τη θέση τους, θα προχωρήσει η διαδικασία.

Τον λόγο έχει ο κ. Αϊβατίδης, ειδικός αγορητής του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

θα επιχειρήσω µία επί των άρθρων σταχυολόγηση και ανάλυση,
ξεκινώντας από το άρθρο 1 που αφορά στη σύσταση Εθνικού
Μητρώου Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης.

Έχω να παρατηρήσω ότι δεν συµπεριλαµβάνονται -ενώ θα
µπορούσαν να συµπεριληφθούν- Έλληνες επιστήµονες και κα-
θηγητές ξένων πανεπιστηµίων, οι οποίοι θα µπορούσαν να κατα-
λάβουν κάποιες θέσεις, όπως αυτές που προβλέπονται από τα
σχετικά άρθρα. 

Επίσης, αναφέρεται ότι δεν εγγράφονται στο µητρώο άτοµα
τα οποία έχουν διάφορες τελεσίδικες καταδικαστικές ποινές. Θα
έλεγα ότι µε ποινική δίωξη για ένα κακούργηµα, επί παραδείγ-
µατι, ή µε κάποιο παραπεµπτικό βούλευµα, επίσης, θα αποτε-
λούσε προϋπόθεση να µην συµπεριληφθούν και να εγγραφούν
στο µητρώο τα άτοµα αυτά.

Όσον αφορά στο άρθρο 21, περί των αξιολογήσεων και την
Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης, θα ήθελα να πω ότι το συγκεκρι-
µένο σχέδιο νόµου προβλέπει αλλεπάλληλες αξιολογήσεις, αξιο-
λογήσεις επί αξιολογήσεων, και ουσιαστικά οδηγεί τη δηµόσια
διοίκηση σε µία υπηρεσιακή εσωστρέφεια σε βάρος –θεωρώ- του
δηµοσίου και κοινωνικού συµφέροντος, του συµφέροντος του
πολίτη. 

Όσον αφορά στο άρθρο 19 για τη συµβουλευτική συνέντευξη,
έχω να παρατηρήσω πως δεν προκύπτει το ότι θα τηρούνται κά-
ποια πρακτικά. Ίσως, λοιπόν, να πρέπει να γίνει σχετική πρό-
βλεψη.

Για τα άρθρα 22 και 24 που αφορούν τη στοχοθεσία και τον
κοινωνικό έλεγχο, πραγµατικά ο κρατικός λειτουργός και ο υπάλ-
ληλος θα υποστούν τη µέγγενη αυτών των δύο άρθρων και θα
πιεστούν υπηρεσιακώς.

Αυτό πιστεύω ότι είναι εις βάρος και πάλι του δηµοσίου συµ-
φέροντος από τη στιγµή που η περιρρέουσα ατµόσφαιρα, η
ατµόσφαιρα αυτή των µνηµονίων δυσκολεύει γενικά τον πολίτη
και φυσικά τον υπάλληλο και κρατικό λειτουργό.

Σχετικώς µε το άρθρο 25 περί προαγωγών, θα ήθελα να γίνω

συγκεκριµένος και να αναφέρω ένα παράδειγµα που αφορά την
Ιατροδικαστική Υπηρεσία, την οποία έχω υπηρετήσει επί δεκαέξι
συναπτά έτη. Το έτος 2008 έγιναν κάποιοι διορισµοί. Η Διοίκηση
και το Υπηρεσιακό Συµβούλιο Ιατροδικαστών είχαν αποφασίσει
τότε να µην επιλεγεί ως επιτυχούσα µία υποψήφια η οποία είχε
τα περισσότερα προσόντα µε βάση τα δεδοµένα τα οποία υπήρ-
χαν, επειδή δεν είχε προσκοµίσει φωτοαντίγραφο ταυτότητας,
µε την εξής συνέπεια, η συγκεκριµένη υποψήφια να προσφύγει
στα διοικητικά δικαστήρια, να κερδίσει τη σχετική υπόθεση. Στη
συνέχεια, δεν αποδέχθηκε τον διορισµό και οι ιατροδικαστές οι
οποίοι είχαν διοριστεί τότε, το 2008, ενώ θα έπρεπε τον Ιούλιο
του 2016 να πάρουν τον βαθµό Β’, είναι καθηλωµένοι στον βαθµό
Δ’, τον εισαγωγικό βαθµό δηλαδή. Αυτό ακριβώς δείχνει την πα-
θογένεια ενός συστήµατος και πράγµατι χρειάζονται τολµηρές
λύσεις.

Όσον αφορά στο άρθρο 42, ήθελα να κάνω την εξής παρατή-
ρηση. Το άρθρο 42 περί Εθνικού Συµβουλίου για την Κωδικοποί-
ηση και Αναµόρφωση της Ελληνικής Νοµοθεσίας προβλέπει ως
Πρόεδρο τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης. Εδώ ίσως θα έπρεπε και ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων να συµπεριληφθεί στο
συγκεκριµένο Συµβούλιο, αφού οµιλούµε περί νοµοθεσίας.

Όσον αφορά στα άρθρα 43, 46, 44 και 51, είναι άρθρα τα
οποία έχουν ένα θετικό πρόσηµο και είναι µεταξύ των άρθρων
που θα σκεφθούµε να ψηφίσουµε τουλάχιστον «παρών».

Θα ήθελα να περάσω στην τροπολογία που αφορά στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών για το εποχικό προσωπικό µε σύµβαση εργα-
σίας ορισµένου χρόνου, µε υπέρτατο όριο τους οκτώ µήνες.
Πράγµατι, στο Προξενείο ειδικά της Ελλάδας στη Ρωσία επικρα-
τεί ιδιαίτερα αυξηµένος φόρτος εργασίας. Άκουσα τον Υπουργό
να οµιλεί περί τεσσάρων-πέντε εκατοµµυρίων Ρώσων οι οποίοι
είναι διαθέσιµοι να επιλέξουν την Ελλάδα και άλλες χώρες, αφού
το πρόβληµα µε την Τουρκία και την Αίγυπτο είναι γνωστό. Οι
προβλέψεις οι οποίες υπάρχουν αυτήν τη στιγµή είναι ότι το 2016
οι αφίξεις από τη Ρωσική Οµοσπονδία θα φτάσουν το πολύ το
επίπεδο του έτους 2014.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό δεν είναι µία ιδιαίτερη επιτυχία της
Κυβέρνησης, τη στιγµή που σήµερα ένα ευρώ είναι 84 ρούβλια,
δηλαδή έχει κατά έναν τρόπο υποτιµηθεί. Παρότι οι αεροπορικές
εταιρείες, η «AEROFLOT», η «AEGEAN», έχουν µειώσει τις τιµές,
πιστεύω, όπως δήλωσε και η Γενική Γραµµατέας Τουρισµού της
Ρωσίας Ιρίνα Τιούρινα, ότι οι Ρώσοι τουρίστες θα επιλέξουν κατά
µείζονα λόγο εσωτερικούς προορισµούς και συγκεκριµένα την
Κριµαία, το Σότσι και την Αµπχαζία στη Μαύρη Θάλασσα.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω προς τους Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ κυρίως πως έχουν ελαστική πολιτική συνείδηση. Δεν
µπορώ να καταλάβω πώς µε ιδιαίτερη υπερηφάνεια οµιλούν για
το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, όταν αυτό το σχέδιο νόµου κα-
τατίθεται σε µία περιρρέουσα ατµόσφαιρα εξαιρετικά δυσχερή.
Όταν πολλοί από αυτούς ανέκραζαν «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συν-
δικάτο», αποδέχονται τώρα το ΝΑΤΟ να εµφανίζεται και να επι-
χειρεί στο ελληνικό Αιγαίο.

Η Χρυσή Αυγή θα αντιταχθεί σε όλες αυτές τις µεθοδεύσεις
οι οποίες είναι εθνοφθόρες. Επαναλαµβάνω ότι η Χρυσή Αυγή
είναι ο εθνοφρουρός εντός και εκτός του Κοινοβουλίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Αϊβατίδη. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο, για να διευκολύνουµε λίγο
και τη ροή της συζήτησης. Θέλω να σας πω από το σύνολο των
τροπολογιών που έχουν κατατεθεί µέχρι αυτήν τη στιγµή ποιες
γίνονται δεκτές. Θα επανέλθω σε έναν δεύτερο κύκλο, διότι κά-
ποιες πρέπει να τις διορθώσουµε νοµοτεχνικά. Μπορούµε να έρ-
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θουµε σε επαφή, αν υπάρχει λόγος. Πιθανώς, επειδή µπορεί να
υπάρχουν και κάποιες άλλες, µπορούµε να τις δούµε σε έναν
δεύτερο χρόνο.

Οι τροπολογίες που γίνονται δεκτές είναι οι εξής: Η τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 217 και ειδικό 2, η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 218 και ειδικό 3, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 219 και
ειδικό 4, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 221 και ειδικό 5, η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 222 και ειδικό 6, η τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 223 και ειδικό 7, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 227
και ειδικό 10, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 228 και ειδικό 11, η
τροπολογία µε γενικό αριθµό 230 και ειδικό 13, η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 234 και ειδικό 14, η τροπολογία µε γενικό αριθµό
257 και ειδικό 27, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 256 και ειδικό
26, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 255 και ειδικό 25, η τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 254 και ειδικό 24, η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 253 και ειδικό 23, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 252 και
ειδικό 22, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 250 και ειδικό 20, η τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 245 και ειδικό 18 και τέλος, η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 242 και ειδικό 17 µε την επιφύλαξη ότι
ενδεχοµένως να χρειαστεί και κάποια βελτίωση. Όµως, κατ’
αρχάς γίνεται δεκτή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παπαθεοδώρου δεν θέλει

τώρα να µιλήσει.
Κύριε Δελή, θα θέλατε εσείς τον λόγο; Σας ρωτώ, διότι οι

άλλοι δύο εισηγητές επιφυλάχθηκαν να µιλήσουν αργότερα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυο από τις

ελάχιστες φορές που ο κύριος Υπουργός απάντησε στην κριτική
που ασκεί το Κοµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας –η πρώτη αφορά
την τελευταία επιτροπή στην οποία εξετάζαµε το νοµοσχέδιο-
αναρωτήθηκε και µας επισήµανε για την καπιταλιστική στρατη-
γική της τελευταίας εικοσιπενταετίας που είχε ως στόχο τη µεί-
ωση του κράτους, λέγοντας ότι έχουµε µια τάση στο µικρότερο
κράτος και µια υποβάθµιση της διοίκησης λόγω του νεοφιλελευ-
θερισµού.

Αυτό που θέλουµε να ρωτήσουµε εµείς είναι αν η στρατηγική
του καπιταλισµού για το κράτος, που υπήρξε πριν από αυτή η
στρατηγική του λεγόµενου νεοφιλελευθερισµού, ήταν µια φιλο-
λαϊκή στρατηγική. Σταµάτησε µήπως η καπιταλιστική εκµετάλ-
λευση ή αυξανόταν τότε όσο αυξανόταν και η παραγωγικότητα
της εργασίας; 

Εδώ καλά είναι να θυµηθούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ότι η στρατηγική του εκτεταµένου κράτους που υλοποιήθηκε σε
διάφορες χώρες της µεταπολεµικής καπιταλιστικής Ευρώπης,
υλοποιήθηκε τόσο από σοσιαλδηµοκρατικές, αλλά και από φιλε-
λεύθερες κυβερνήσεις. Η στρατηγική, βεβαίως, αυτή ορίστηκε
από τις τότε ανάγκες του συστήµατος και εξυπηρέτησε πολλα-
πλούς στόχους, όπως και την καπιταλιστική ανάπτυξη, που
ύστερα από το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο απαιτούσε τεράστια κεφά-
λαια, γι’ αυτό και έγινε αυτή η ανάπτυξη µέσω εκτεταµένων κρα-
τικών επενδύσεων, αλλά και τη σταθερότητα του συστήµατος,
µέσω της ενσωµάτωσης πλατιών λαϊκών στρωµάτων, που δέχον-
ταν βεβαίως την ευεργετική επίδραση των εργατικών κατακτή-
σεων από τις χώρες της σοσιαλιστικής οικοδόµησης. 

Τελικά, η συζήτηση για το µικρότερο ή το µεγαλύτερο κράτος
στο πλαίσιο του καπιταλιστικού συστήµατος είναι µία συζήτηση
πολύ µακριά από τα συµφέροντα και τις ανάγκες των εργαζοµέ-
νων, γιατί ο χαρακτήρας και ο ρόλος του κράτους δεν εξαρτάται
από το µέγεθος ή την ποσότητά του, εξαρτάται και ορίζεται από
το σε ποιανής τα χέρια βρίσκεται.

Χθες ο κύριος Υπουργός απαντώντας στο ερώτηµα που βάζει
το ΚΚΕ «Για ποιον δουλεύει η κρατική διοίκηση, αυτό το κράτος;»
απάντησε ότι αυτό γίνεται για το δηµόσιο, ότι το δηµόσιο θα δου-
λεύει ή δουλεύει υπέρ των λαϊκών αναγκών και του δηµοσίου
συµφέροντος. 

Από πού προκύπτει αυτό, κύριε Υπουργέ; Τι µας λέτε δηλαδή,

ότι η γενική κυβερνητική και πολιτική γραµµή θα κινείται µέσα
στη στρατηγική του κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι
οι αντιλαϊκοί νόµοι και τα µέτρα θα έρχονται σωρηδόν, είτε µε
µνηµόνια είτε χωρίς, και το δηµόσιο και οι υπηρεσίες θα λειτουρ-
γούν υπέρ των λαϊκών αναγκών; Δεν θα εφαρµόζουν αυτούς
τους νόµους και αυτά τα µέτρα; Δηλαδή, επειδή τα επιτελικά στε-
λέχη θα επιλέγονται µε τον όποιο διαφανή τρόπο, αυτό σηµαίνει
ότι αλλάζει ο χαρακτήρας του κράτους; Και τελικά ποιο είναι το
κύριο για τους δηµοσίους υπαλλήλους και για το λαό; Ο τρόπος
επιλογής των κρατικών στελεχών ή το ποια πολιτική υπηρετούν
και υπέρ ποίου; 

Την αξιολόγηση που τη συνδέετε απευθείας µε τη στοχοθεσία
δεν την εισάγετε ακριβώς για να υπηρετήσει πιστά αυτήν την πο-
λιτική; Τον κρατικό µηχανισµό που θέλετε να εκσυγχρονίσετε δεν
τον προορίζατε για τις γενικές ανάγκες του κεφαλαίου; Γι’ αυτές
δεν είναι και η όποια διαφάνεια, αξιοκρατία, αποτελεσµατικό-
τητα;

Εµείς λέµε ότι γι’ αυτό το κάνετε. Και αυτό ορίζεται όχι από τις
επιθυµίες της προσωπικές τις δικές σας ενδεχοµένως, αλλά από
τη γενικότερη κυβερνητική πολιτική.

Έχει ενδιαφέρον εδώ η συζήτηση που αναπτύχθηκε για το Μη-
τρώο Επιτελικών Στελεχών, πρώτα, πρώτα γιατί βλέπουµε µία
συµφωνία µεταξύ όλων των πτερύγων, πλην του ΚΚΕ. Και βε-
βαίως, οι διαφωνίες υπάρχουν για τη διαδικασία, για το ποιοι θα
είναι, πότε θα ξεκινήσει κ.τ.λ..

Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να πούµε εδώ ότι στα πρώτα δε-
κατρία άρθρα του νοµοσχεδίου φαίνεται ότι από αυτό το Εθνικό
Μητρώο Επιτελικών Στελεχών ο Υπουργός είναι αυτός τελικά ο
οποίος θα επιλέγει τα ανώτερα κρατικά στελέχη, χωρίς να απο-
κλείεται και η επιλογή από τον ιδιωτικό τοµέα. Και στο τέλος, βε-
βαίως, το κάθε στέλεχος κρατικό που επιλέγεται, θα υπογράφει
και την ανάλογη συµφωνία δέσµευσης, µε παρόντα πάντα τον
Σύνδεσµο Ελλήνων Βιοµηχάνων και τους εργοδοτικούς φορείς.

Ερχόµαστε τώρα στην αξιολόγηση από το 2014-2024, τον αν-
τιδραστικό κρατικό έλεγχο που έχει λίγο-πολύ όλα όσα είχαν και
οι προηγούµενοι νόµοι, σχετικά µε τη συµπεριφορά των υπαλλή-
λων εντός και εκτός υπηρεσίας –δεν διευκρινίζεται βέβαια αυτό-
και τη συµβουλευτική συνέντευξη. Επιµένουµε να ρωτάµε για την
ερµηνεία που δίνετε σ’ αυτό το κριτήριο που εισάγετε περί δια-
χείρισης κρίσεων. Ρωτάµε συνεχώς και απάντηση δεν παίρνουµε
για το τι ακριβώς εννοείτε. 

Υπάρχει, όµως, και κάτι άλλο, γιατί έγινε µεγάλη συζήτηση εδώ
για το ότι παύει ο τιµωρητικός χαρακτήρας της αξιολόγησης.
Πρέπει να θυµίσω εδώ ότι το άρθρο 95 του ν. 3728/2007, που
είναι ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας, ισχύει. Δεν αναθεωρείται.
Και αυτό το άρθρο 95 λέει ότι ένας υπάλληλος που κρίνεται µη
προακτέος στον ίδιο βαθµό για δυο συνεχόµενες φορές παρα-
πέµπεται από το υπηρεσιακό συµβούλιο για απόλυση ή για υπο-
βιβασµό του βαθµού του. Συνεπώς, αυτό πιθανά να µη χρεια-
ζόταν να αναφερθεί µέσα σ’ αυτό τον νόµο, αλλά υπάρχει και λει-
τουργεί. 

Βεβαίως και όσον αφορά τη στοχοθεσία στο ίδιο άρθρο,
έχουµε εξηγήσει αναλυτικά ότι είµαστε κάθετα αντίθετοι όχι γε-
νικά µε το να θέτει κάποιος στόχους. Το ζήτηµα είναι ποιους στό-
χους θέτεις. Και αυτοί οι στόχοι, όπως είπαµε, ορίζονται από τη
γενικότερη κυβερνητική πολιτική. 

Και έρχεται και το άρθρο 24 που θεσµοθετεί το Παρατηρητή-
ριο Δηµόσιας Διοίκησης, το οποίο θα παρακολουθεί στενά αυ-
τούς τους στόχους. 

Όσον αφορά τώρα το βαθµολόγιο, έχουµε τα άρθρα 25-28, τα
οποία συνδέονται και µε το βαθµολόγιο και µε τη µισθολογική
εξέλιξη των υπαλλήλων, όπως λέει και το πρόσφατα ψηφισµένο
µισθολόγιο, και βεβαίως τα άρθρα 29-31 για τα κριτήρια επιλο-
γής προϊσταµένων. Θα έλεγα ότι εδώ δεν αποφεύγετε και εσείς
τον πειρασµό να βάλετε τέτοιες διατάξεις για να επιλέξετε και
εσείς τα δικά σας παιδιά. 

Έρχοµαι τώρα λιγάκι στις λεγόµενες λοιπές διατάξεις. Έφυ-
γαν βεβαίως πέντε άρθρα, αλλά υπάρχουν και κάποιες τροπολο-
γίες στις οποίες πρέπει να αναφερθούµε. Για τον λόγο αυτό, θα
ζητήσω για ένα λεπτό ίσως, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 

Φεύγει µεν το άρθρο 32, αλλά ο Υπουργός δήλωσε χθες ότι
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θα το επαναφέρει. Είναι ένα άρθρο που δίνει το δικαίωµα στον
Υπουργό να προβαίνει σε υποχρεωτικές αποσπάσεις υπαλλήλων.
Ενισχύει δηλαδή τη λεγόµενη «κινητικότητα». 

Στο άρθρο 33 εισάγετε τις υποχρεωτικές µετατάξεις µέσα από
τη µεταβολή του φορέα διορισµού. Επιµένετε να το κρατάτε
αυτό. Βεβαίως αυτό όµως οδηγεί απευθείας στην κατάργηση
των οργανικών θέσεων. 

Επίσης, φεύγει το άρθρο 45 και µένει το άρθρο 44 για το Ανοι-
χτό Πανεπιστήµιο, το οποίο είναι βέβαια µία επιχείρηση και τί-
ποτε άλλο, µε πτυχία και µε δίδακτρα. Αυτά αφορούν ιδιαίτερα
το αντικείµενο λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης.

Το άρθρο 51 είναι µια ευθεία βολή στην απαξίωση του πτυχίου
των ιστορικών και των αρχαιολόγων, από τη στιγµή που εισάγετε
κι άλλα κριτήρια, όπως τα µεταπτυχιακά, για την πρόσληψη ή την
κατάταξή τους. Εδώ θέλουµε να σηµειώσουµε και να καταγγεί-
λουµε, αν θέλετε, την απόσυρση του άρθρου 48 που ήταν ένα
από τα ελάχιστα θετικά αυτού του νοµοσχεδίου. Αυτή η από-
συρση στρέφεται ενάντια στους εργαζόµενους και ενάντια στους
δηµάρχους, αλλά και σε όσους αιρετούς στέκονται στο πλευρό
τους. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να πω δύο λόγια και για την τρο-
πολογία που φέρνει ο κ. Παππάς εδώ για την ΕΡΤ. Αυτή η τρο-
πολογία δίνει τη δυνατότητα στους δηµοσιογράφους της ΕΡΤ
και του Αθηναϊκού Πρακτορείου να εργάζονται και στον ιδιωτικό
τοµέα. Τι άλλαξε και ενώ η Κυβέρνηση πανηγύριζε στον ιδρυτικό
νόµο της ΕΡΤ για τη µονιµότητα των δηµοσιογράφων, τώρα αλ-
λάζει στάση; Μάλιστα, τα κριτήρια χορήγησης αυτής της άδειας
θα προσδιοριστούν µε υπουργική απόφαση. Τι επιπτώσεις θα
έχει άραγε αυτό και για τις γενικότερες εργασιακές συνθήκες
όσων δουλεύουν στην ΕΡΤ; Δεν διαµορφώνονται αντικειµενικές
συνθήκες εξαγοράς και χειραγώγησης; Εδώ βεβαίως θα ήθελα
να θυµίσω και τις τροπολογίες του ΚΚΕ. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι εµείς καταψηφίζουµε όλα τα άρθρα
του βασικού κορµού του νοµοσχεδίου που αφορούν στη δηµόσια
διοίκηση. Και βεβαίως θα τοποθετηθούµε πιο αναλυτικά και πιο
συγκεκριµένα για όσα άρθρα έχουν αποµείνει, για τις λοιπές δια-
τάξεις, αλλά και για τις τροπολογίες.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Δελή.
Ο κ. Κόκκαλης, Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, έχει τον

λόγο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο και κάνω παράκληση για οκτώ λεπτά,

κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Α’ κεφάλαιο του σχεδίου

νόµου περιλαµβάνει τη σύσταση του Εθνικού Μητρώου Επιτελι-
κών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης και Διοικήσεων Νοµικών Προ-
σώπων, στο οποίο -όπως αναφέρθηκε- είναι περίπου σαράντα µε
πενήντα χιλιάδες οι δηµόσιοι υπάλληλοι που εν δυνάµει µπορεί
να συµµετάσχουν. Με βάση αυτό το µητρώο θα καλύπτονται δι-
οικητικές θέσεις αυξηµένης ευθύνης στο δηµόσιο. Με τη σύ-
σταση και τη δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στε-
λεχών, το οποίο θα στελεχωθεί από δηµοσίους υπαλλήλους υψη-
λών προσόντων και τους αποφοίτους µε βαθµό Α’, θα αποτελεί
τη βασική πηγή από όπου θα επιλέγονται οι γενικοί γραµµατείς
των Υπουργείων, οι πρόεδροι και τα µέλη των Διοικητικών Συµ-
βουλίων όλων των νοµικών προσώπων του δηµοσίου και θα έχει
ως θετικό αποτέλεσµα την ανεξαρτησία της δηµόσιας διοίκησης
από κοµµατικές παρεµβάσεις.

Σηµαντική, επίσης, καινοτοµία είναι πως η επιλογή των υπαλ-
λήλων θα γίνεται από ανεξάρτητο όργανο, το Ειδικό Συµβούλιο
Επιλογής, µε την αυξηµένη και εγγυηµένη συµµετοχή του ΑΣΕΠ.
Με αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνονται πολλαπλά οφέλη. Αρχικά
λαµβάνει σάρκα και οστά η βασική αρχή της συνέχειας, αλλά και
η ενότητα δράσης της δηµόσιας διοίκησης. Ας µην λησµονούµε
πως µέχρι πρότινος κάθε Κυβέρνηση εξασφάλιζε άµεσες λύσεις
και τακτικές, όπου τα αποτελέσµατά τους φαίνονταν µόνο εντός
της τριετίας µε σκοπό την ευνοϊκή µεταχείριση δικών της µόνο
υπαλλήλων. 

Επίσης, παραµένει διακριτή η εκτελεστική από τη νοµοθετική

εξουσία και δεν παρεµβαίνει η µία στην άλλη µε στόχο τη συν-
ταγµατική επιταγή για διάκριση των εξουσιών. 

Εκ του αποτελέσµατος προωθείται η µείωση του ποσοστού
της ενδεχόµενης διαπλοκής και διαφθοράς µε αντίστοιχη απο-
τελεσµατική λειτουργία του συστήµατος µέσω διαφανών διαδι-
κασιών. 

Επίσης, τα κριτήρια επιλογής όλων εκείνων που θα διεκδική-
σουν καίριες θέσεις στον κρατικό µηχανισµό είναι σύµφωνα µε
τις αρχές αξιοκρατίας και της ισότητας του άρθρου 1 του Υπαλ-
ληλικού Κώδικα, ν. 3528/2007, η οποία δεν υπήρχε στο άρθρο 1
του προηγούµενου Υπαλληλικού Κώδικα και οι οποίες θα παρέ-
µεναν κενό γράµµα, χωρίς την αντίστοιχη πρόβλεψη στο παρόν
σχέδιο νόµου. 

Σηµαντική επίσης, αλλαγή µε τη διεύρυνση του κύκλου των
προσώπων οι οποίοι θα ευνοηθούν από τις προωθούµενες ρυθ-
µίσεις για την κατάληψη θέσεων ευθύνης δίνεται µε το παρόν
σχέδιο νόµου, παρά το γεγονός πως κατά τη διαβούλευση δεν
προβλεπόταν κάτι τέτοιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν καινοτόµες ρυθµίσεις
στο παρόν σχέδιο νόµου, όπως είναι τα κριτήρια και η διαδικασία
αξιολόγησης υπαλλήλων -αναφέροµαι στο άρθρο 17- τα οποία
περιλαµβάνονται σε τρεις κατηγορίες:

Πρώτον, γνώση του αντικειµένου, ενδιαφέρον και δηµιουργι-
κότητα, διοικητική ικανότητα, επάρκεια, ολοκληρωµένη γνώση
του διοικητικού έργου, αφοσίωση και ενδιαφέρον, πρωτοβουλία
και καινοτόµες ιδέες.

Δεύτερον, υπηρεσιακές σχέσεις και συµπεριφορά, άριστη επι-
κοινωνία µε τους υπόλοιπους υπαλλήλους και άµεση εξυπηρέ-
τηση των πολιτών.

Τρίτον, αποτελεσµατικότητα, ποσοτική και ποιοτική εργασιακή
απόδοση, διαχείριση κρίσεων, προστιθέµενη αξία διοικητικού
έργου και βαθµός επίτευξης των στόχων που έχουν τεθεί ανά-
λογα µε τη θέση του υπαλλήλου και τη συµµετοχή του στο συ-
νολικό στόχο του τµήµατός του. Η βαθµολογία ορίζεται από 0
έως 100. 

Επίσης, συνιστάται διεύθυνση Παρακολούθησης και Στατιστι-
κής Ανάλυσης των βαθµολογιών αξιολόγησης υπό τη Γενική Δι-
εύθυνση Διοίκησης Ανθρωπίνου Δυναµικού και υπάγεται στο
Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Η δι-
εύθυνση αυτή επίσης εκδίδει ετήσιες οδηγίες αξιολόγησης, ενώ
ελέγχει τις ακραίες τιµές και διορθώνει µε απόφαση του Κοινο-
τικού Συµβουλίου Μεταρρύθµισης κατόπιν συντελεστών διόρθω-
σης.

Έρχοµαι στο άρθρο 18 -ενδεικτικά αναφέρω κάποια συγκεκρι-
µένα άρθρα, τα οποία εισάγουν καινοτόµες ρυθµίσεις- «κριτήρια
και διαδικασία αξιολόγησης Προϊσταµένων Οργανικών θέσεων».
Τα κριτήρια για τους Προϊσταµένους Οργανικών Μονάδων είναι
διαφορετικά ενόψει της φύσης του αντικειµένου τους και των
απαιτήσεων της θέσης αυτής. Συγκεκριµένα: Γνώση του αντικει-
µένου, αντίληψη, ενδιαφέρον και δηµιουργικότητα, όπου εξετά-
ζεται η επαγγελµατική επάρκεια, η γνώση του αντικειµένου και η
ικανότητα οργάνωσης, αξιολογείται η ορθή σύλληψη των προ-
βληµάτων και η ανάπτυξη πρακτικών λύσεων, καθώς και η συνε-
χής βελτίωση και απόδοση, οι υπηρεσιακές σχέσεις και η συ-
µπεριφορά, δηλαδή η επικοινωνία και η συµπεριφορά µε τους
πολίτες και προϊσταµένους, αλλά και υφισταµένους προφορικά
ή και εγγράφως, διοικητικές ικανότητες και αποτελεσµατικότητα. 

Με το άρθρο 19 καθιερώνεται η συµβουλευτική αξιολόγηση
στην οποία συζητά ο προϊστάµενος µε τον υφιστάµενό του τους
τρόπους βελτίωσης και αξιοποίησής του υπαλλήλου του προς
όφελος της διοίκησης. 

Στο άρθρο 20 προβλέπονται οι ενστάσεις. Κάθε υπάλληλος
έχει δικαίωµα ένστασης, αν ο βαθµός του είναι κάτω του 70, στην
οποία εκθέτει όλα τα περιστατικά τα οποία δικαιολογούν τους
λόγους των αντιρρήσεών του. 

Με το άρθρο 21 συστήνεται και καθιερώνεται η Επιτροπή Αξιο-
λόγησης. Προβλέπεται συνεπώς η σύσταση Επιτροπής Αξιολό-
γησης σε κάθε Υπουργείο, γενική και ειδική γραµµατεία Υπουρ-
γείου, Αποκεντρωµένη Διοίκηση, Περιφέρεια ή αυτοτελή δηµό-
σια υπηρεσία και κάθε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου το
οποίο έχει υπηρεσιακό συµβούλιο.
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Στο άρθρο 22, προβλέπεται η περιβόητη στοχοθεσία. Καθορί-
ζεται η διαδικασία θέσης των στόχων και τα ειδικότερα στάδια.

Άρθρο 23, ολοµέλειες διεύθυνσης και τµήµατος. Αποτελούν
συµβουλευτικά όργανα, στα οποία µετέχουν οι υπάλληλοι που
κατέχουν την οργανική τους θέση σε αυτό το τµήµα. Συγκαλείται
από τον αντίστοιχο προϊστάµενο τµήµατος ή διεύθυνσης. Η Ολο-
µέλεια της διεύθυνσης συνεδριάζει τρεις φορές ετησίως. Σκοπός
είναι η αξιολόγηση της πορείας των στόχων της διεύθυνσης, ενώ
εισηγητής είναι ο προϊστάµενος ή ο αρµόδιος υπάλληλος. 

Καινοτόµος ρύθµιση είναι το άρθρο 24, λογοδοσία και κοινω-
νικός έλεγχος, παρατηρητήριο δηµόσιας διοίκησης. Καθιερώνε-
ται η λογοδοσία, όπου η γνώµη των πολιτών µέσω ηλεκτρονικών
εφαρµογών των κεντρικών σελίδων των Υπουργείων και στις ηλε-
κτρονικές συναλλαγές της δηµόσιας διοίκησης διαµορφώνει
πλέον την ποιότητα των υπηρεσιών, ενώ συνιστάται Παρατηρη-
τήριο Δηµόσιας Διοίκησης στο Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκη-
σης και Αυτοδιοίκησης. Σκοπός είναι µέσω των οµάδων έργων
να αποτυπώνονται οι προτάσεις και παρατηρήσεις των πολιτών,
των υπαλλήλων των υπηρεσιών, όπου συντάσσουν εκθέσεις και
τις υποβάλλουν στον Υπουργό. 

Άρθρο 25, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων. 
Άρθρο 26, βαθµολογική ένταξη-αναγνώριση προϋπηρεσίας.

Το άρθρο 26 τροποποιεί το άρθρο 98 του Υπαλληλικού Κώδικα
και το άρθρο 102 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων ρυθµίζοντας θέµατα της βαθµολογικής έντα-
ξης. Συγκεκριµένα ορίζεται ότι οι υπάλληλοι που έχουν πριν από
τον διορισµό τους χρόνο πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας εν-
τάσσονται µετά τη µονιµοποίησή τους µέχρι και τον αµέσως προ-
ηγούµενο καταληκτικό βαθµό, συνυπολογιζοµένου τυχόν πλεο-
νάζοντος χρόνου στον βαθµό αυτό ύστερα από εισήγηση του
υπηρεσιακού συµβουλίου. Επίσης, προβλέπονται και προϋπηρε-
σίες σε συναφές αντικείµενο έως και εφτά έτη που έχει διανυθεί
προ του διορισµού. Αυτό λαµβάνεται υπ’ όψιν, εφόσον αποδει-
κνύεται.

Σύστηµα επιλογής προϊσταµένων. Άρθρο 29, προϊστάµενοι ορ-
γανικών µονάδων – διαδικασία και κριτήρια επιλογής προϊσταµέ-
νων. Αντικαθίστανται τα άρθρα 84 έως 86 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλ-
λήλων ΝΠΔΔ, που κυρώθηκε µε το άρθρο 1ο του ν.3528/2007,
καθώς και τα άρθρα 87 έως 89 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτι-
κών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο 1ο
του ν.3584/2007.

Για την επιλογή των προϊσταµένων λαµβάνονται υπ’ όψιν τέσ-
σερις οµάδες κριτηρίων πολύ σηµαντικές: πρώτον, µοριοδότηση
βάσει τυπικών εκπαιδευτικών προσόντων και προσόντων επαγ-
γελµατικής κατάστασης, δεύτερον, µοριοδότηση βάσει εργασια-
κής και διοικητικής εµπειρίας, τρίτον µοριοδότηση βάσει αξιο-
λόγησης, και τέταρτον µοριοδότηση βάσει συνέντευξης. Η επι-
λογή των προϊσταµένων γενικής διεύθυνσης γίνεται από το Ει-
δικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων και η επιλογή των
προϊσταµένων διεύθυνσης γίνεται από το Συµβούλιο Επιλογής
Προϊσταµένων.

Είναι πολύ λίγος ο χρόνος για να αναπτύξουµε όλο το σχέδιο
νόµου και τα άρθρα. Τα συζητήσαµε και στην επιτροπή. 

Το παρόν σχέδιο νόµου εξυπηρετεί την αρχή της αξιοκρατίας
και της διαφάνειας. Όσα δεν είχαν γίνει τα προηγούµενα χρόνια
τα φέρνει αυτή η Κυβέρνηση. Και ζητά την ψήφο όλων των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης, διότι πρέπει να βάλουµε ένα τέλος
στην αναξιοκρατία, πρέπει να βάλουµε ένα τέλος στις πελατει-
ακές σχέσεις. Και πρέπει να µάθουµε ότι η δηµόσια διοίκηση δεν
πρέπει να είναι για ένα και δύο χρόνια. Η δηµόσια διοίκηση είναι
µοχλός ανάπτυξης, η οποία θα βοηθήσει πάνω από όλα την πα-
τρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Κόκκαλη ιδιαιτέρως και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-

µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα ένας µαθητές και µα-
θήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο
Γυµνάσιο Περάµατος.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης, ειδικός αγορητής της Ένωσης
Κεντρώων, έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά. Και κάνω παράκληση,
κύριε Γεωργιάδη, για τον χρόνο.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους, καληµέρα και σε όσους έχουν βρεθεί στα

άνω θεωρεία.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, θα

ήθελα να ξεκινήσω κατ’ αρχάς από µία παραδοχή, ότι το δηµόσιο
αυτήν τη στιγµή έχει τα χάλια του και το γνωρίζετε όλοι. Βρίσκον-
ται λάθος άνθρωποι σε λάθος θέσεις, δεν υπάρχει καθόλου µη-
χανογράφηση και τεχνολογική υποδοµή, υπάρχει ένα τεράστιο
διαχειριστικό κόστος και επικρατεί πολύ µεγάλη γραφειοκρατία.

Συµφωνούµε ότι και οι προκάτοχοί σας βεβαίως έχουν συντε-
λέσει σε αυτό, αλλά ένα κράτος µπορεί να µπει στον πραγµατικό
µεσαίωνα ακόµα και µέσα σε λίγους µήνες. Το επιχείρηµα «ναι,
σιγά µην καταστρέψαµε εµείς αυτό το κράτος µέσα σε λίγους
µήνες» δεν στέκει και θα πρέπει να σταµατήσετε να το λέτε. Η
χώρα καταστρέφεται ακόµα και µέσα σε µία µέρα µε µία λάθος
κίνηση. 

Αυτές οι πατέντες να αξιολογεί ένας δηµόσιος υπάλληλος τον
άλλο, πρέπει να εκλείψουν παντελώς από τον δηµόσιο βίο. Πρέ-
πει να εκλείψουν παντελώς και αυτό το λέω, γιατί αν θέλετε να
τερµατίσετε τελείως όλη αυτήν τη διαδικασία που θέλετε να επι-
βάλλετε, υπάρχει ένας τρόπος πολύ επαναστατικός. Θα σας πω
πώς µπορεί να γίνει: Να βάλετε τον ίδιο τον υπάλληλο να βαθµο-
λογεί τον εαυτό του. Εννοείται ότι υπάρχει ειρωνεία πίσω από
αυτό.

Θα σας πω ακριβώς πως µπορούµε, πέρα από τα αστεία και
πέρα από την ειρωνεία, να λύσουµε πραγµατικά αυτό το πρό-
βληµα. Η αξιολόγηση του προσωπικού του δηµοσίου είναι ανά-
γκη να γίνει όπως γίνεται σε όλους τους αξιόπιστους οργανι-
σµούς και επιχειρήσεις του σύγχρονου δυτικού κόσµου. Και
επειδή δεν δείχνετε να το καταλαβαίνετε αυτό, θα σας φέρω ένα
παράδειγµα. 

Τώρα πραγµατικά θα ήθελα να µε ακούσετε προσεκτικά. Δεν
θα αναφέρω το όνοµα της εταιρείας, θα αναφέρω µόνο το όνοµα
του µάναντζερ, ο οποίος εφάρµοσε την εν λόγω τεχνική, είναι ο
Τζακ Γουέλτς, ο οποίος ανέλαβε µια µεγάλη γνωστή εταιρεία,
διεθνούς κύρους, εµπορίας τεχνολογικών ειδών. Την ανέλαβε,
λοιπόν, το 1981 και την οδήγησε επί είκοσι έτη σε απόλυτη επι-
τυχία, αυξάνοντας την αξία της κατά 4.000%.

Στην αρχή παρατήρησε ένα τεράστιο ποσοστό αργοµισθίας
και υποπαραγωγικότητας. Ξέρετε τι έκανε; Απέλυσε µεγάλο πο-
σοστό αργόµισθων και έκτοτε στο ήδη υπάρχον προσωπικό από
τους νεοπροσληφθέντες εφάρµοσε µόνιµο σύστηµα αξιολόγη-
σης µε point system, από τις καθαρίστριες µέχρι τους διοικητές.
Μιλάµε για άρση αργοµισθίας.

Αν δεν θέλετε να βλέπετε το δηµόσιο σαν επιχείρηση, λυπάµαι,
πραγµατικά λυπάµαι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εµείς λυπόµαστε που βλέπετε το δη-
µόσιο σαν επιχείρηση.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πραγµατικά λυπάµαι, γι’ αυτό έχουµε
φτάσει εδώ που έχουµε φτάσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Επειδή δεν είναι επιχείρηση.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έκανε τερµατισµό, δηλαδή, της υπαλ-

ληλικής σχέσης µε τους εργαζόµενους οι οποίοι δεν έχουν αντι-
κείµενο εργασίας, οι οποίοι δεν εργάζονται και µερικοί από
αυτούς δεν προσέρχονται καν στο πόστο τους. Και δεν τελείωσε
εκεί. Για να βεβαιωθεί ότι δεν θα υπάρξουν ξανά τέτοια φαινό-
µενα, προχώρησε σε θεσµοθέτηση διαρκούς αξιολόγησης.

Ήταν σκληρός; Φυσικά και δεν ήταν σκληρός. Ήταν δίκαιος.
Και όχι µόνον αυτό, ήταν και αντικαπιταλιστής ο ίδιος. Κατέκρινε
δηµόσια την τάση του σύγχρονου καπιταλισµού περί µετοχικής
χρηµατιστηριακής αξίας λέγοντας: «Η αξία µιας εταιρικής µετο-
χής είναι το πιο ηλίθιο πράγµα στον κόσµο. Η πραγµατική αξία
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υπάρχει µόνον στους εργαζόµενους, στους πελάτες και στο προ-
ϊόντα της εταιρείας».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πελάτης είναι ο κόσµος;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ποια ήταν τα δύο σηµαντικότερα προ-

σόντα ενός καλού εργαζόµενου, σύµφωνα µε τον ίδιο; Να δίνει
πάντα παραπάνω από αυτό που ζητάνε. Το να δίνεις ακριβώς
αυτό που ζητάνε είναι µία απλή απάντηση σε µία δεδοµένη ερώ-
τηση, πράγµα που δεν κάνει τη διαφορά. Και το να έχεις καλή
διάθεση, γιατί κανείς δεν µπορεί να παράγει σε κλίµα µιζέριας.

Αυτά τα βλέπουµε ότι λείπουν παντελώς από τον δηµόσιο
τοµέα. Και όχι µόνον αυτά. Στην ουσία βλέπουµε ότι λείπουν και
οι ίδιοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Συνεχώς βγαίνουν στην ειδησεο-
γραφία περιπτώσεις αργοµισθίας και ευτράπελης συµπεριφο-
ράς. Στο παρελθόν έχω καταθέσει σχετικές περιπτώσεις, που
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας.

Πώς, λοιπόν, καταπολεµάµε αυτά τα καρκινώµατα; Σίγουρα
όχι µε ασπιρίνες και σίγουρα όχι µε αναλγητικά. Μόνο µε ριζική
αντιµετώπιση. 

Τι προτείνει, λοιπόν, η Ένωση Κεντρώων; Στην παγκόσµια βι-
βλιογραφία υπάρχει το σύστηµα αξιολόγησης προσωπικού «360
degree». Όπως είπαµε, δεν χρειάζεται καν να ανακαλύψουµε τον
τροχό. Επειδή δεν κρατάµε τις λύσεις για τον εαυτό µας και
επειδή η γνώση είναι ελεύθερη, θα καταθέσω στα Πρακτικά όλες
τις πηγές, τριάντα για την ακρίβεια βιβλιογραφικές πηγές, για το
πώς εφαρµόζεται το συγκεκριµένο σύστηµα. Και ελπίζω να βρε-
θεί έστω και ένας από εσάς να διαβάσει και να δει πώς εφαρµό-
ζεται αυτό το σύστηµα αξιολόγησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για µία πολύπλευρη αξιολόγηση υπαλλήλων, η ο-
ποία περιλαµβάνει και την αυτοαξιολόγηση, αλλά όχι µε τον ευ-
τράπελο τρόπο που θέλετε να την κάνετε εσείς. Το σύστηµα µι-
λάει για ανώνυµη αξιολόγηση όλων των υπαλλήλων από τους
υπαλλήλους συναδέλφους τους. Πέρα απ’ αυτό µιλάει και για
αξιολόγηση από εξωτερικούς παράγοντες και κυρίως από τους
ιδιώτες µε τους οποίους αλληλοεπιδρά καθηµερινά ο κάθε ορ-
γανισµός και αυτό σηµαίνει αντικειµενικότητα, κύριοι. 

Βλέπουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο ότι η πρόθεσή σας για κοι-
νωνική λογοδοσία είναι απολύτως προσχηµατική.

Επιπλέον, θα ήθελα να σταθώ σε ένα ουσιαστικό και σηµαντικό
σηµείο. Ως γνωστόν η αποστολή του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας
Διοίκησης είναι η επαγγελµατική κατάρτιση και εκπαίδευση του
πάσης φύσεως προσωπικού. Η διετής εκπαίδευση στην Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης έχει ως στόχο τη στελέχωση θέσεων
ευθύνης στη δηµόσια διοίκηση και την τοπική αυτοδιοίκηση από
προσοντούχους υπαλλήλους και µε τρόπο οριζόντιο.

Επίσης, το γεγονός της υπαγωγής δηµοσίων υπαλλήλων σε
διαφορετικούς κλάδους ανάλογα µε το αντικείµενο εργασίας δεν
πρέπει να συνεπάγεται την ακύρωση της αποστολής της εκπαί-
δευσής τους και της επένδυσης του κράτους σε αυτούς.

Για τους προαναφερθέντες λόγους εκ των πραγµάτων θέ-
λουµε να προτείνουµε µία νοµοτεχνική βελτίωση. Στο άρθρο 29
περί προϊσταµένων οργανικών µονάδων και διαδικασιών και κρι-
τηρίων επιλογής τους, σχετικά µε την παράγραφο 1 που αντικα-
θιστά το άρθρο 84 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Νοµικών Προσώπων Δη-
µοσίου Δικαίου, στο νέο άρθρο 84, στην παράγραφο 5 στο τε-
λευταίο εδάφιο αναφέρει τα εξής: «Οι απόφοιτοι της Εθνικής
Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης µπορούν να συµ-
µετέχουν ως υποψήφιοι στην προκήρυξη οποιασδήποτε θέσης
ευθύνης ανεξαρτήτως τίτλου σπουδών που κατέχουν». Εµείς
προτείνουµε να προστεθεί: «και του κλάδου στον οποίο υπάγον-
ται.»

Επίσης, σχετικά µε την παράγραφο 4 που αντικαθιστά το
άρθρο 87 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών
Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο, στο νέο άρθρο
87 στην παράγραφο 5, στο τελευταίο εδάφιο αναφέρεται ότι: «Οι
απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδι-
οίκησης µπορούν να συµµετέχουν ως υποψήφιοι στην προκή-

ρυξη οποιασδήποτε θέσης ευθύνης ανεξαρτήτως τίτλου σπου-
δών που κατέχουν». Και εδώ προτείνουµε να συµπληρωθεί «και
του κλάδου στον οποίο υπάγονται». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα κάνω πάνω από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτω την εν λόγω νοµοθετική βελτίωση για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως βλέπετε, κυρίες και κύριοι, η Ένωση Κεντρώων κάνει
προτάσεις, προτάσεις ουσίας και όχι απλά µηχανισµούς τακτο-
ποίησης. Στο χέρι σας είναι να τις εφαρµόσετε και να ορθοπο-
δήσει επιτέλους το ελληνικό κράτος και η χώρα µας, να µας
σεβαστεί ο Έλληνας πολίτης και να εκτιµήσει τις υπηρεσίες που
του προσφέρουµε, να σταµατήσουµε να βλέπουµε υπαλλήλους
µε εφηµερίδες στο χέρι, τηλέφωνο στο αυτί και γέλωτες και να
ακούµε τι ψώνισαν από τη λαϊκή και τι έκανε η κουµπάρα και ο
κουµπάρος και να παράξουν επιτέλους έργο.

Και για άλλη µία φορά θα το τονίσω: Δεν αναφέροµαι σε
όλους. Υπάρχει µία πολύ άξια µερίδα δηµοσίων υπαλλήλων, που
πραγµατικά τιµούν τα χρήµατα που παίρνουν από τον φορολο-
γούµενο πολίτη. Δεν γίνεται όµως να δουλεύουν αυτοί στην
πλάτη των αργόµισθων που κάθονται στο σπίτι τους ή αυτών που
είναι ωσεί παρόντες στην εκάστοτε υπηρεσία.

Έχουµε καταψηφίσει επί της αρχής το εν λόγω νοµοσχέδιο και
θα τοποθετηθούµε επί των άρθρων κατά τη διάρκεια της ψηφο-
φορίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Η Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας δεν είναι εδώ.
Θέλετε να έχετε τον λόγο τώρα ή µετά, κύριε Γεωργαντά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είµαστε έτοιµοι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Γεωργαντά,

κατά συνέπεια, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα θα κάνω µία τοποθέτηση

επί όσων ελέχθησαν χθες από τους οµιλητές, ιδίως από τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.

Πρέπει να αποφασίσουµε τι έχει συµβεί τελικά µε το δηµόσιο
σε σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Για κάποιους, είµαστε εµείς
αυτοί που δηµιουργήσαµε ένα κοµµατικοποιηµένο δηµόσιο, που
θέλαµε να έχουµε ένα ελεγχόµενο δηµόσιο. Από την άλλη, όµως,
έρχονταν και µας κατηγορούν ότι εµείς περιορίσαµε τις δοµές
του δηµοσίου, απολύσαµε υπαλλήλους, επιδιώξαµε την σµί-
κρυνση υπηρεσιών –να µου επιτραπεί η έκφραση- και ουσιαστικά
κυνηγήσαµε δηµοσίους υπαλλήλους. Επιδιώξαµε και την εξα-
θλίωσή τους και την απόλυσή τους. 

Και τα δύο αυτά δεν µπορούν να ισχύουν. Είναι αντιφατικά.
Όποιος θέλει ένα κοµµατικοποιηµένο δηµόσιο είναι αυτός που
το χαϊδεύει, είναι αυτός που το φροντίζει να είναι µεγάλο, γιατί
είναι µια εκλογική πελατεία, είναι αυτός που φροντίζει να ικανο-
ποιεί τις επιθυµίες, τις απαιτήσεις, τα αιτήµατα –δίκαια ή όχι- των
δηµοσίων υπαλλήλων. Δεν µπορεί να ισχύουν και τα δύο. Και, βέ-
βαια, για το τι τελικά ισχύει σε σχέση µε το δηµόσιο, νοµίζω ότι
είναι συνείδηση στην κοινωνία µας πώς µία µεγάλη µερίδα των
δηµοσίων υπαλλήλων έχει τοποθετηθεί στις τελευταίες εκλογι-
κές αναµετρήσεις.

Εµείς επιχειρήσαµε –και δεν ήταν εύκολο αυτό, ήταν δύσκολο-
να κάνουµε πραγµατικά έναν εξορθολογισµό του δηµοσίου και
σε σχέση µε τις δοµές και σε σχέση µε τις στοχεύσεις και σε
σχέση µε την αξιολόγηση και σε σχέση µε την αξιοποίηση όλου
του ανθρώπινου δυναµικού του. Το επιχειρήσαµε µε τοµές, οι
οποίες ήταν δύσκολες για εµάς, δύσκολες για πολλούς από τους
υπαλλήλους δύσκολες για την κοινωνία να τις αποδεχτεί.

Το επιχειρήσαµε, γιατί, ξέρετε, συνήθως ό,τι είναι προς βελ-
τίωση στην πρώτη του εφαρµογή έχει ένα κόστος, έχει έναν
πόνο. Ό,τι είναι όχι προς το καλό, ό,τι είναι εύκολο, τελικά δεν
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οδηγεί σε σωστές κατευθύνσεις.
Κι εδώ βλέπουµε ότι οι όποιες παρεµβάσεις σας έρχονται,

είναι παρεµβάσεις τις οποίες δεν αξιολογεί κάποια επίπτωση αρ-
νητική, κάποια συνέπεια για όποιον δεν µπορεί να ανταποκριθεί,
είτε σε σχέση µε τα υπηρεσιακά του καθήκοντα είτε σε σχέση µε
την υπαλληλική του ιδιότητα, είτε σε σχέση µε τη συµπεριφορά
του προς τους συναλλασσόµενους πολίτες. Αυτό από µόνο του
πρέπει να προβληµατίσει άπαντες.

Κύριε Υπουργέ, χθες αποσύρατε κάποια από τα άρθρα, ιδίως
των λοιπών διατάξεων. Θα είµαι από αυτούς που θα πω ότι σας
τιµά ότι τελικώς το πράξατε. Βεβαίως, νοµίζω ότι ήταν µονόδρο-
µος έτσι όπως εξελίχθηκε η διαδικασία, τουλάχιστον για µερικά
από τα άρθρα αυτά. Και διαφυλάξατε τον εαυτό σας από το να
βρεθεί εκτεθειµένος για µία επιλογή, η οποία θέλω να πιστεύω
ότι δεν ήταν δική σας. Έγιναν και κάποιες διορθώσεις σε κάποια
από τα άρθρα. Κάποιες προς το καλό, κάποιες δηµιουργούν µια
σύγχυση.

Θα αναφερθώ λίγο στο άρθρο 36. Σωστά στο άρθρο 36 δίνεται
η δυνατότητα σε όσους έχουν συνταξιοδοτηθεί και το επιθυµούν,
να επανέλθουν χωρίς κρίση από κάποιο όργανο. Όµως, δηµιουρ-
γούνται ζητήµατα, τα οποία δεν λύνονται µε την παρέµβασή σας
τη συγκεκριµένη. 

Ένα ζήτηµα είναι το ότι τους αποκλείετε από θέσεις ευθύνης.
Εγώ το συζητώ αυτό, το βλέπω στη λογική του. Από την άλλη,
όµως, σκεφτείτε κάποιον ο οποίος µέχρι πριν από πέντε µήνες
ήταν προϊστάµενος σε µια υπηρεσία, που του δίνετε τη δυνατό-
τητα να γυρίσει στην οργανική του θέση, στην οργανική του µο-
νάδα, αλλά απλώς ως υπάλληλος. Ο προβληµατισµός µου είναι
πώς τελικά θα είναι χρήσιµος, πώς θα υπηρετήσει σε αυτήν τη
θέση. Δηλαδή, τελικά κερδίζουµε κάτι από την επαναφορά υπαλ-
λήλων δύο, τρία χρόνια πριν αποχωρήσουν οριστικά από το δη-
µόσιο, όταν δεν τους δίνουµε τη δυνατότητα να ασκήσουν τα
καθήκοντα τα οποία ασκούσαν τα προηγούµενα χρόνια; Αυτός
είναι ο προβληµατισµός µου. Δεν σας κρύβω ότι δεν έχω θέση
επακριβώς επί του ζητήµατος. Πάντως θεωρώ ότι η παρέµβασή
σας είναι ηµιτελής. 

Θα µπορούσαν ίσως να αξιολογηθούν τα επίπεδα ευθύνης και
να δούµε ποιοι µπορούν να επανέλθουν στην ευθύνη, όταν το
επίπεδο ευθύνης θα είναι µικρότερο και ποιοι να µην να µην µπο-
ρούν, όταν είναι µεγαλύτερο. Δεν ξέρω, αλλά θεωρώ ότι είναι
ηµιτελής. Θα δηµιουργήσει ζητήµατα και ουσιαστικά δεν θα προ-
σφέρει κάτι στο δηµόσιο.

Επί των τροπολογιών σας, η αλήθεια είναι ότι χθες βιάστηκα
να πω ότι υπήρχε αρνητικό ρεκόρ στις υπουργικές τροπολογίες.
Τελικά, φτάσαµε αισίως στις δέκα µέχρι αυτήν τη στιγµή που µι-
λάµε. Δεν αποφύγαµε πάλι τον διψήφιο αριθµό υπουργικών τρο-
πολογιών. Θέλω να αναφερθώ σε δύο εξ αυτών –η µία είναι
υπουργική και η άλλη βουλευτική-, τις οποίες είπατε ότι τις κά-
νατε δεκτές. Όµως, θεωρώ ότι είναι µέγα λάθος να συνεχίσετε
µε την άποψή σας αυτή.

Η πρώτη έχει να κάνει µε την υπουργική τροπολογία µε αριθµό
256 για την επιλογή των προϊσταµένων της Γενικής Γραµµατείας
Συντονισµού, που την υπογράφει ο κ. Φλαµπουράρης. Πολύ
σωστά η αιτιολογική έκθεση αναφέρει ότι συγκεκριµένα αυτή η
υπηρεσία διαφέρει όλων των άλλων υπηρεσιών. Είναι µία υπηρε-
σία, η οποία πρέπει να αναδεικνύει και τη συνέχεια της διεύθυν-
σης αυτής µε το πολύ σοβαρό επιτελικό έργο το οποίο έχει. Με
βάση αυτήν τη λογική έχουν επιλεγεί µε τον προηγούµενο νόµο
του 2013 µέσα από αξιολόγηση, όχι από τοποθέτηση, µέσα από
συµβούλια, πρόσωπα, στα οποία δόθηκαν θέσεις ευθύνης χωρίς
θητεία.

Τώρα ερχόµαστε γι’ αυτά τα πρόσωπα –αναιτιολόγητα, κατ’
εµένα- ουσιαστικά να επαναπροκηρύξουµε αυτές τις θέσεις και
υπάρχουν δύο ζητήµατα. Το πρώτο ζήτηµα είναι γιατί το κά-
νουµε, όταν η λογική της επιλογής ήταν η συνέχεια. Ουσιαστικά
υποβαθµίζουµε αυτήν την υπηρεσία βάζοντάς την στο ίδιο καθε-
στώς µε όλες τις άλλες υπηρεσίες. Αυτό κάνουµε. Το δεύτερο
είναι αυτοί που έχουν την οργανική τους θέση και ως οργανική
είναι η θέση ευθύνης, από εκεί και πέρα, πού θα χρησιµοποι-
ηθούν; Η θέση ευθύνης τους είναι και η οργανική τους θέση. Τι
θα γίνει µε αυτούς τους υπαλλήλους;

Η δεύτερη παρατήρησή µου, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει µε
την υπ’ αριθµόν 222 βουλευτική τροπολογία, που αναφέρεται σε
συγκεκριµένους υπαλλήλους των «Κτηριακών Υποδοµών Α.Ε.».
Γίνεται αναφορά σε µία τελεσίδικη δικαστική απόφαση και µε
βάση αυτήν ζητείται να παραµείνουν στις εργασίες τους ή να
επανέλθουν. Δεν θυµάµαι τη διατύπωση. Όµως, έχω πληροφο-
ρηθεί ότι υπάρχει αρνητική εισήγηση από τον Άρειο Πάγο, από
το Ακυρωτικό Δικαστήριο, στο οποίο έχει φτάσει η υπόθεση και
το οποίο δεν δέχεται ουσιαστικά την εφετειακή απόφαση, την
οποία επικαλούνται οι συνάδελφοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Παράκλησή µου είναι να δείτε αν υπάρχει πράγµατι αυτό.

Θεωρώ ότι η πληροφόρησή µου είναι αξιόπιστη. Βασικά θέλω να
πω ότι υπάρχει εκκρεµότητα στον Άρειο Πάγο, δεν θέλω να πω
ότι είναι γνωστή η αρνητική εισήγηση. Μόνο που υπάρχει εκκρε-
µότητα στον Άρειο Πάγο και δεν είναι αµετάκλητη απόφαση και
είναι απλά τελεσίδικη, το να έρχεται σήµερα µια τροπολογία και
να παρεµβαίνει σ’ αυτό το ζήτηµα θεωρώ ότι µας εκθέτει όλους.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, τις δύο αυτές τροπολογίες, την
υπουργική και τη βουλευτική, να τις αξιολογήσετε στη διάσταση
στην οποία έχω θέσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Η κ. Αναγνωστοπούλου, Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων, έχει τον λόγο για να υποστηρίξει
την τροπολογία µε θέµα: «Εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση» του Υπουργείου Παιδείας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία του Υπουργείου
Παιδείας αφορά στη διεξαγωγή των πανελλαδικών εξετάσεων,
των πανελληνίων εξετάσεων, και κυρίως αφορά στα επαγγελµα-
τικά λύκεια, στα ΕΠΑΛ και στους απόφοιτους της Λευκάδας, της
δευτεροβάθµιας και των Γενικών και των Τεχνικών Λυκείων της
Λευκάδας.

Θέλω να πω πιο συγκεκριµένα για το άρθρο 13 του ν. 4186�
2013 ότι στην παράγραφο 1 του άρθρου αυτού οι υποψήφιοι εξε-
τάζονται σε τέσσερα µαθήµατα –και των ΕΠΑΛ και των γενικών
λυκείων- εκ των οποίων τα δύο µαθήµατα έχουν συντελεστή βα-
ρύτητας 1,5 και τα άλλα δύο µαθήµατα έχουν συντελεστή βαρύ-
τητας 3,5.

Αυτά καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης. 

Οι εξετάσεις διεξάγονται σε πανελλαδικό επίπεδο, κάτι που
σηµαίνει –και γι’ αυτό εισάγεται αυτή η τροπολογία- ότι αφαιρεί-
ται η δέσµευση ότι στα ΕΠΑΛ ειδικά, όπως γινόταν µέχρι τώρα,
προηγούνται οι ενδοσχολικές και ακολουθούν οι πανελλήνιες
εξετάσεις. Τώρα όλες οι εξετάσεις και για τους δύο τύπους λυ-
κείου γίνονται σε πανελλαδικό επίπεδο. 

Στη δεύτερη παράγραφο του ίδιου άρθρου αυτής της τροπο-
λογίας αναφέρεται ότι όλα τα µαθήµατα, τα οποία έχουν κοινή
ύλη, συνεξετάζονται. Αυτό σηµαίνει ότι και τα µαθήµατα των
ΕΠΑΛ, τα οποία έχουν κοινή ύλη -ακόµα και αν ο τίτλος του µα-
θήµατος ή του βιβλίου είναι διαφορετικός- συνεξετάζονται µε
κοινή ύλη. 

Αυτές οι δύο παράγραφοι ισχύουν για το σχολικό έτος 2015-
2016. 

Σε ό,τι αφορά την τέταρτη παράγραφο της τροπολογίας και
ειδικά για το έτος 2016-2017, για τους µαθητές και τους απόφοι-
τους των γενικών λυκείων και των επαγγελµατικών λυκείων της
Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης της Λευκάδας, οι
οποίοι θα υποβάλουν αίτηση-δήλωση για συµµετοχή στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις φέτος, προβλέπεται επιπλέον αριθµός εισα-
κτέων για την εισαγωγή τους σε σχολές, τµήµατα, στις κατευ-
θύνσεις προς πανεπιστήµια, ΤΕΙ, ΑΣΠΑΙΤΕ και Εκκλησιαστικές
Ακαδηµίες. 

Να τονίσουµε εδώ ότι ισχύει µόνο για όσους έχουν εγγραφεί
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–ειδικά για αυτούς που είναι στη Γ’ Τάξη του Λυκείου ή στη Δ’
Τάξη του ΕΠΑΛ- µέχρι τις 17-1-2016. 

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι µέχρι να τελειώσουν οι δηλώσεις-
αιτήµατα των µαθητών, δεν προσδιορίζεται ο τρόπος εισαγωγής
ή ο αριθµός των εισακτέων και αυτό γιατί κάποιοι θα κάνουν αί-
τηση µε το παλιό σύστηµα και κάποιοι µε το νέο. Μέχρι να ολο-
κληρωθούν, λοιπόν, οι αιτήσεις, δεν θα προσδιοριστεί ο αριθµός
των εισακτέων. Θα προσδιοριστεί µετά, µε υπουργική απόφαση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ. 
Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και

κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε
ένα µικρό σχόλιο σε σχέση µε την τοποθέτηση του κυρίου Υ-
πουργού χθες –εννοώ την καταληκτική του τοποθέτηση- όπου
αναφέρθηκε στο γεγονός ότι όλες οι προηγούµενες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες στον χώρο της δηµόσιας διοίκησης και της διοι-
κητικής µεταρρύθµισης ήταν σε πολύ µεγάλο βαθµό αποσπα-
σµατικές. 

Επειδή πράγµατι θεωρώ ότι πρέπει να υπάρχει µία νηφάλια
προσέγγιση και αυτού που έχει γίνει στη δηµόσια διοίκηση, αλλά
και των λαθών, έτσι ώστε να µπορέσουµε να αλλάξουµε κάποια
πράγµατα µέσα από το νοµοθετικό έργο, θέλω να σας πω, κύριε
Υπουργέ, ότι στη δηµόσια διοίκηση τα τελευταία χρόνια έχουν
υπάρξει µεγάλες µεταρρυθµίσεις, µεταρρυθµίσεις οι οποίες πα-
ρέµειναν, µεταρρυθµίσεις στις οποίες σήµερα στηρίζεται ένα µε-
γάλο µέρος της λειτουργίας του συστήµατος της κρατικής
διοίκησης, της ευρύτερης διοίκησης. Θα σας αναφέρω δύο βα-
σικές, το ΑΣΕΠ και τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», που είναι και οι δύο θεσµοί οι
οποίοι «περπάτησαν», παρά το γεγονός ότι πολλές κυβερνήσεις
θέλησαν είτε να συρρικνώσουν είτε να αποµειώσουν τη δυναµική
αυτών των δύο θεσµών. 

Εποµένως, να συµφωνήσουµε ότι µία µεταρρύθµιση εξαρτά
τη λειτουργία της και την επιτυχία της από τον τρόπο της εφαρ-
µογής της. Γι’ αυτό και προτείναµε –και έρχοµαι στο δεύτερο ση-
µείο αυτών που είπατε χθες- να υπάρχει µεγαλύτερη συναίνεση
σε αυτά τα οποία σήµερα συζητάµε και έχετε εισάγει µε το σχέ-
διο νόµου. 

Χθες είπατε ότι το µητρώο σχεδιάστηκε για το ανθρώπινο δυ-
ναµικό της δηµόσιας διοίκησης. Πρωτίστως, βεβαίως. Κανένας
δεν αµφισβητεί ότι το µητρώο έρχεται να αποκρυσταλλώσει δε-
ξιότητες, ικανότητες, αλλά και να αποτελέσει µια µεγάλη δεξα-
µενή απ’ όπου η δηµόσια διοίκηση µπορεί να αντλεί τα ικανότερα
στελέχη της.

Από την άλλη πλευρά, όµως, ακριβώς επειδή αυτό το µητρώο
απευθύνεται στο σύνολο της δηµόσιας διοίκησης κι έχει να κάνει
µε τη στελέχωση θέσεων που έχουν επιτελικό ρόλο στη λειτουρ-
γία του κράτους γι’ αυτό κι επανερχόµαστε µε την πρότασή µας
να συµπεριληφθούν και πρόσωπα τα οποία προέρχονται τόσο
από τον ιδιωτικό τοµέα όσο και από τον κοινωνικό τοµέα σε πολύ
µεγάλο βαθµό -αυτό είναι αναγκαίο- αλλά και από τους αιρετούς
της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Είπατε επίσης χθες ότι η στοχοθεσία δεν πρέπει να αντιµετω-
πίζεται ως αυτοσκοπός και ότι δεν γίνεται αξιολόγηση προσώπων
µέσα από αυτό το σχέδιο νόµου ή από τον νόµο που θα ψηφιστεί,
αλλά γίνεται –το έχω σηµειώσει- αξιολόγηση υπηρεσιών. Ναι,
αλλά των υπηρεσιών προΐστανται πρόσωπα και αυτά τα πρό-
σωπα θα πρέπει να δίνεται η δυνατότητα να αξιολογούνται σε
ένα ασφαλές εργασιακό περιβάλλον. Στο σηµείο αυτό περνάµε
στα συγκεκριµένα άρθρα τα οποία έχετε φέρει και νοµίζω ότι
χρειάζεται να ξανασυζητήσουµε τουλάχιστον την κατεύθυνση. 

Στο δεύτερο µέρος, σχετικά µε την αξιολόγηση, οι ρυθµίσεις
του σχεδίου νόµου δεν επιφέρουν καµµία τοµή, κατά την άποψή
µας. Αντίθετα, επαναφέρουν τη λογική του προεδρικού διατάγ-
µατος του 1992. Πιο συγκεκριµένα, καθιερώνονται εκ νέου τα κα-
θορισµένα κριτήρια και επανεισάγεται η διαδικασία του πρώτου
και του δεύτερου αξιολογητή, µε την παράλληλη επανασύσταση
της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης. Στην ουσία, εδώ παραβλέ-
πετε την ανάγκη αξιολόγησης των υπαλλήλων σε σχέση µε τις
απαιτήσεις και την περιγραφή των θέσεων. Διότι αυτό έχει να
κάνει µε τη µεταρρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης, τι κάνει ποιος

και σε ποια θέση. 
Επίσης, παραβλέπετε τον κίνδυνο –όπως έχουµε ξαναπεί- η

πλειονότητα των δηµοσίων υπαλλήλων να βαθµολογείται µε
υψηλή βαθµολογία, ακριβώς επειδή έχουµε ένα σύστηµα που ξε-
κινάει και από πάνω και από κάτω και κάπου συγκρούεται στη
µέση.

Στο άρθρο 18, σχετικά µε τα κριτήρια και τη διαδικασία αξιο-
λόγησης των προϊσταµένων των οργανικών µονάδων, εισάγεται
η ανώνυµη αξιολόγηση των προϊσταµένων από τους υφισταµέ-
νους. Μεταξύ άλλων, ο προϊστάµενος αξιολογείται για την ατο-
µική του στοχοθεσία και όχι για τον βαθµό επίτευξης των στόχων
της µονάδας στην οποία προΐσταται. Είναι αυτό το οποίο σας
έλεγα προηγουµένως, ότι δεν αξιολογούµε µόνο υπηρεσίες.
Αξιολογούµε επίσης την ικανότητα αυτού ο οποίος προΐσταται
της υπηρεσίας. 

Το σηµείο αυτό είναι πολύ σηµαντικό διότι εµφιλοχωρεί η δυ-
νατότητα υποκειµενικής και πιθανότατα πολιτικής παρέµβασης,
για την αποδυνάµωση αξιολογικά και βαθµολογικά συγκεκριµέ-
νων προϊσταµένων και ιδιαίτερα προϊσταµένων σε υπηρεσίες και
σε τµήµατα τα οποία είναι ολιγοµελή.

Στο άρθρο 19 υιοθετείτε πριν από την ολοκλήρωση της αξιο-
λόγησης την πραγµατοποίηση συµβουλευτικής συνέντευξης,
χωρίς να προβλέπεται επιµόρφωση του προϊσταµένου σχετικά
µε τη συνέντευξη. Παρά το γεγονός ότι τίθεται ως κριτήριο στην
αξιολόγηση η επίτευξη της στοχοθεσίας, δίνεται παράλληλα η
δυνατότητα να µην βαθµολογηθεί, εφόσον δεν έχουν τεθεί στό-
χοι για το έτος που αφορά στην αξιολόγηση.

Στο άρθρο 22 περί στοχοθεσίας καταργείται ο νόµος του 2004.
Παρ’ όλα αυτά η προτεινόµενη διαδικασία για τον καθορισµό των
στόχων, η οποία φθάνει µέχρι τους υπαλλήλους για την παροχή
απόψεων, δεν αλλάζει επί της ουσίας τον νόµο, τον οποίο καταρ-
γεί, και φαντάζει µια διαρκής ανούσια θεσµική επικοινωνία για
τρεις µήνες τουλάχιστον και µε αµφίβολα τις περισσότερες
φορές αποτελέσµατα.

Δεν αποφύγατε τον πειρασµό στο άρθρο 23 να προτείνετε τις
ολοµέλειες εργαζοµένων στις διευθύνσεις και στα τµήµατα ως
συµβουλευτικά όργανα της διοίκησης. Προφανώς δεν βρισκόµα-
στε πλέον στη δεκαετία του ’70 ή του ’80, ώστε η διοίκηση να
χρειάζεται έναν παράλληλο µηχανισµό διαβούλευσης και µάλι-
στα µε τον πειρασµό εδώ να υπάρχουν και υποκαταστάσεις από
συνδικαλιστικά όργανα.

Σχετικά µε το τρίτο κεφάλαιο, που αναφέρεται στο βαθµολόγιο
και το σύστηµα προαγωγών, µας κάνει εντύπωση ότι το Υπουρ-
γείο σας θέλει να απαλλαγεί πλήρως από τα στελέχη που έχουν
ασκήσει διοίκηση και έχουν εµπειρία και η συνέντευξη επανέρ-
χεται µε υψηλή µοριοδότηση.

Η βαθµολογική διάρθρωση των θέσεων οδηγεί στην επανα-
φορά της κατάστασης προ του 2011. Το βαθµολόγιο επανέρχε-
ται στην παλαιότερη µορφή του και αποσυνδέεται από το µισ-
θολόγιο τελικά, όπως ήταν µία πάγια θέση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, αλλά το ζήτηµα που ανακύπτει είναι το εξής:
Ποια η αξία ενός βαθµολογίου αποσυνδεδεµένου από το µισθο-
λόγιο; 

Το σχέδιο νόµου προβλέπει σύνδεση βαθµολογίου µε µισθο-
λόγιο σε δύο σηµεία. Ο υπάλληλος θα κριθεί προϊστάµενος ορ-
γανικής µονάδας έτσι ώστε να παίρνει επίδοµα ευθύνης και
δεύτερον, η υποβολή της υποψηφιότητας στο µητρώο στελεχών
και η τοποθέτησή τους σε θέση ευθύνης πάλι έχει ένα επιµίσθιο.
Και στις δύο περιπτώσεις όµως πιστεύω ότι θα πρέπει να ξανα-
δούµε τη δοµή, την αρχιτεκτονική στο βαθµολόγιο.

Θα σας κάνω µία πρόταση, κύριε Υπουργέ. Σε όλο το σχέδιο
νόµου υπάρχει µία πρωτοκαθεδρία των αποφοίτων της Εθνικής
Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης. Την ιδρύσαµε, τη στηρίζουµε, τη
στηρίζω προσωπικά, γιατί από εκεί θα πρέπει να βγαίνουν τα στε-
λέχη µε προσόντα για τον δηµόσιο τοµέα. Δεν µπορεί όµως να
είναι αυτό σε κάθε άρθρο. Δεν γίνεται αυτή η πρωτοπορία, αν
θέλετε, για τη δηµόσια διοίκηση, να έχει την πρωτοπορία σε κάθε
θέση. Ξέρετε γιατί; Γιατί θα παράξει τα ίδια αποτελέσµατα που
είχαµε και προηγουµένως µε το αρνητικό πρόσηµο.

Προηγουµένως τι κάναµε; Είχαµε ακυρώσει την Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Διοίκησης. Την είχαµε ακυρώσει µέσα στην ιεραρχική
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διαδικασία της δηµόσιας διοίκησης. Τώρα τη βάζουµε παντού.
Ξέρετε, η υπερβολή από τη µία πλευρά δηµιούργησε κακά απο-
τελέσµατα, η υπερβολή από την άλλη νοµίζω ότι κινδυνεύει να
ακυρώσει το όλο εγχείρηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Θέλω να µιλήσω
και για δύο τροπολογίες.

Θα περάσω στις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, τις οποίες
θεωρώ ότι θα πρέπει να συζητήσουµε εκτενέστερα. Η πρώτη
τροπολογία είναι αυτή που φέρνει ο Υπουργός Επικρατείας κ.
Παππάς και λέει ότι πράγµατι για τους δηµοσιογράφους που ερ-
γάζονται στην ΕΡΤ, στο ΑΠΕ και στη Γενική Γραµµατεία Επικοι-
νωνίας, η παράλληλη απασχόληση πρέπει να γίνεται κατόπιν
αδείας από αντίστοιχο υπηρεσιακό συµβούλιο. 

Βεβαίως, ποιος λέει όχι; Ούτως ή άλλως αυτά τα όργανα,
αυτές οι υπηρεσίες έχουν διοίκηση διορισµένη από το κράτος,
διοίκηση διορισµένη από την Κυβέρνηση. Εποµένως, µπορούν
να ελέγξουν και την προσαρµογή τους στα κριτήρια αυτά.

Φέρνετε όµως σήµερα µία τροπολογία η οποία αποσκοπεί όχι
στο να µας πει ποια είναι τα κριτήρια, αλλά αντίθετα να προβλέ-
ψει ότι στο µέλλον θα υπάρχουν κριτήρια. Για ποιον λόγο; Για να
χειραγωγήσουµε καλύτερα τους δηµοσιογράφους που δου-
λεύουν σε αυτές τις υπηρεσίες ή για να πούµε: «προσοχή, τα κρι-
τήρια που θα φέρω θα είναι κοµµένα και ραµµένα στα µέτρα
ορισµένων;». Νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να το ξαναδούµε. Δεν
ευνοεί ένα κλίµα συναίνεσης, εργασιακού ασφαλούς περιβάλ-
λοντος.

Η δεύτερη τροπολογία που έχει σηµασία είναι η εξής: Εξαιρεί-
ται ο ΕΟΤ από το µητρώο. Εγώ θα σας έλεγα το εξής και τελει-
ώνω µε αυτό, γιατί δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο, κύριε
Πρόεδρε. 

Όταν η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, για την οποία γίνε-
ται τόσος λόγος –και εγώ σας είπα ότι τη στηρίζω- έχει τµήµα
αποφοίτων τουριστικής πολιτικής και τουριστικής διοίκησης,
είναι δυνατόν να εξαιρείτε τον ΕΟΤ από µία τέτοια θέση; Για
ποιον λόγο; 

Το λέτε πάρα πολύ σωστά στην αιτιολογική έκθεση. Τον εξαι-
ρείτε διότι θα πρέπει να λειτουργήσει σε ένα ανταγωνιστικό πε-
ριβάλλον και εκεί θα πρέπει να αντλήσουµε στελέχη από τον
ιδιωτικό τοµέα. Δεν είναι ανταγωνιστικό το περιβάλλον και σε άλ-
λους τοµείς της δηµόσιας διοίκησης; Δεν θα µπορούσατε να
έχετε ακριβώς την ίδια λογική για τη διεύρυνση του µητρώου και
προς τον ιδιωτικό τοµέα και προς τον κοινωνικό τοµέα και προς
την τοπική αυτοδιοίκηση;

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι
υπήρξε σοβαρή προθυµία εκ µέρους σας να κατανοήσετε και τις
τροπολογίες από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και εγώ αυτό
προσωπικά το χαιρετίζω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ. 

Ο κ. Φωτήλας από το Ποτάµι, έχει το λόγο.
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρησιµοποίησα

στη χθεσινή µου επί της αρχής οµιλία τη γνωστή Έκθεση Βαρ-
βαρέσου από το 1952 για να καταδείξω ότι τα προβλήµατα της
δηµόσιας διοίκησης είναι χρονίζοντα. Η τωρινή Κυβέρνηση εξάλ-
λου υπονόµευσε µε κάθε τρόπο την εξυγίανση στο δηµόσιο πα-
τώντας –και είναι αλήθεια αυτό- και στα λάθη που έκαναν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις.

Θέλω να υπογραµµίσω, όµως, ως προς το ζήτηµα των καλών
προθέσεων του ΣΥΡΙΖΑ για τη µη οικοδόµηση κοµµατικού κρά-
τους, ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ όχι µόνο δεν έχει βελτιώσει
το προηγούµενο καθεστώς, αλλά συνεχίζει και χειροτερεύει την
υπάρχουσα κατάσταση. Το αποδείξατε, άλλωστε, µε τις διατά-
ξεις που αναγκαστήκατε να αποσύρετε -άρθρα 32, 41, 45, 48, 50-
υπό το βάρος της κατακραυγής για τις παρεκκλίσεις από την κεί-
µενη νοµοθεσία στις οποίες προβαίνετε. 

Έτσι, λοιπόν, αµφισβητούµε ευθέως τις καλές σας προθέσεις

όσον αφορά τη δηµιουργία σχετικού εθνικού µητρώου και τη δια-
δικασία επιλογής όσων εντάσσονται σε αυτό και εξηγήσαµε τη
θέση µας, πως µε τη µεταβατική διάταξη του άρθρου 13 αναβάλ-
λετε για το µέλλον την εφαρµογή της αξιολόγησης, ενώ ταυτό-
χρονα γεµίζετε το δηµόσιο µε δικούς σας ανθρώπους. 

Υπάρχει επιπλέον τρόπος να προχωρήσει άµεσα η σχετική δη-
µιουργία του µητρώου και όχι να πραγµατοποιηθεί µετά από τό-
σους µήνες, όπως σας είπαµε, αν για παράδειγµα κάνετε χρήση
της βάσης δεδοµένων που έχετε από την Ενιαία Αρχή Πληρω-
µών, που είναι στη διάθεσή σας. 

Επιπλέον, σας προτείναµε, προκειµένου να αναβαθµίσουµε τη
διαφάνεια και την εµπιστοσύνη των πολιτών στη δηµόσια διοί-
κηση, τη δηµιουργία ψηφιακού οργανογράµµατος, έναν ψηφιακό
χάρτη δηλαδή της δηµόσιας διοίκησης, ώστε να µην µπορούν να
µπαίνουν εµβόλιµα αυθαίρετα νέα τµήµατα στη διοίκηση προς
εξυπηρέτηση συντεχνιών µετά από απόφαση Υπουργού. Προχω-
ρήστε, λοιπόν, σε ένα συνολικό σχέδιο και όχι σε «µπαλώµατα».
Όµως, φυσικά δεν το θέλετε αυτό.

Σχετικά µε το δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου και το σύ-
στηµα αξιολόγησης για τους δηµόσιους υπαλλήλους, παραµέ-
νουν οι δύο ενστάσεις µας, µε πρώτη την απουσία ενός συνε-
κτικού περιγράµµατος θέσης, καθώς η αξιολόγηση µε µόνο κρι-
τήριο την στοχοθεσία αποτελεί, όπως έχω πει ξανά, κενό
γράµµα.

Μάλλον, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε καταλάβει τη διαφορά στο-
χοθεσίας και περιγράµµατος θέσης, γιατί τότε θα αντιλαµβανό-
σασταν ότι στο παρόν σχέδιο νόµου δεν προβλέπεται περί-
γραµµα θέσεων.

Παραµένει, επίσης, και η δεύτερη ένσταση, σχετικά µε όσους
υπαλλήλους θα αξιολογούνται ως ακατάλληλοι. Υποστηρίζουµε
πως εφόσον µπαίνουν κριτήρια και βαθµολόγηση, πρέπει να
υπάρχουν και αντίστοιχες συνέπειες. 

Στο τρίτο κεφάλαιο, σχετικά µε τη βαθµολογική εξέλιξη και το
σύστηµα προαγωγών, αναγνωρίζουµε πως οι διατάξεις του βελ-
τιώνουν τις υπάρχουσες, δίνοντας κίνητρα στους πραγµατικά
άξιους, µε βάση τα προσόντα και την εµπειρία τους. Δεν ακού-
σαµε, όµως, τίποτα σχετικά µε την ανάρτηση των σχετικών απο-
φάσεων για τις προαγωγές στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», όπως προβλέπεται
µε την περίπτωση 5 της παραγράφου 6 του άρθρου 25. Για ποιον
λόγο, κύριε Υπουργέ, εξαιρείτε τις σχετικές αποφάσεις των προ-
αγωγών από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Θα ήθελα µια εξήγηση.

Στο τέταρτο κεφάλαιο ισχύει η αναγκαιότητα ύπαρξης σαφών
περιγραµµάτων θέσεων. Επιπλέον, θα θέλαµε να µας εξηγήσετε
για ποιον λόγο εξαιρείτε, µε το άρθρο 29 παράγραφος 4 περί-
πτωση 4, µόνο τον προϊστάµενο γενικής διεύθυνσης από την
απαγόρευση επιλογής σε θέση προϊσταµένου οποιουδήποτε επι-
πέδου υπαλλήλου που αποχωρεί αυτοδικαίως από την υπηρεσία
εντός ενός έτους από την ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας
υποβολής υποψηφιοτήτων. Η διάταξη φαίνεται «φωτογραφική»,
αλλιώς θα έπρεπε να ισχύει και για τους διευθυντές και τους τµη-
µατάρχες και όχι µόνο για τον γενικό διευθυντή.

Επίσης, µας φαίνονται εύλογες οι ενστάσεις που έχει καταθέ-
σει η ΠΟΜΗΤΕΔΥ, οι τεχνολόγοι µηχανικοί του δηµοσίου, οι
οποίοι ζητούν να τροποποιηθούν και να συµπληρωθούν οι διατά-
ξεις του άρθρου 29 παράγραφος 1 και 4, ώστε να µην αποκλεί-
ονται υπάλληλοι ΠΕ ή ΤΕ από την κατάληψη θέσεων προϊστα-
µένων σε κλάδους συναφούς γνωστικού αντικειµένου, εφόσον
έχουν επιλεγεί µετά από κρίση υπηρεσιακού συµβουλίου.

Τέλος, στο άρθρο 29 θα θέλαµε να εξετάσετε τη δυνατότητα
προσθήκης διάταξης για τοποθέτηση υπαρχιφύλακα στα κατα-
στήµατα κράτησης, µετά όµως από επιλογή από το αρµόδιο υπη-
ρεσιακό συµβούλιο. Όπως σας ανέφερα, για τη θέση αυτή δεν
προβλέπεται σχετικό επίδοµα θέσης ευθύνης, ενώ η ίδια η θέση
είναι απαραίτητη για να µπορέσει κάποιος να πάρει µετά τη θέση
ευθύνης του αρχιφύλακα. 

Σχετικά µε το πέµπτο και τελευταίο κεφάλαιο του σχεδίου
νόµου που αποτελεί και το τµήµα µε τα περισσότερα άρθρα -
ακόµη και µετά τις αποσύρσεις άρθρων που κάνατε- επιµένουµε
ότι αποτελεί αυτοτελώς λόγο καταψήφισης του σχεδίου νόµου
και επιπλέον, ευτελίζεται η κοινοβουλευτική διαδικασία όταν περ-
νούν τόσο σηµαντικές διατάξεις χωρίς καµµιά διαβούλευση. 
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Δεν αρνούµαι, βέβαια, πως υπάρχουν και διατάξεις προς όφε-
λος συγκεκριµένων κατηγοριών, όπως οι επιτυχόντες του ΑΣΕΠ
του 1997, που και εµείς θα ψηφίσουµε. Αποσύρατε -και σωστά-
µετά τις εύλογες αντιδράσεις το άρθρο 32, λόγω και των αντι-
συνταγµατικών προβληµάτων που έχει αυτή η διάταξη, καθώς το
άρθρο 103 παράγραφος 4 του Συντάγµατος απαγορεύει τη µε-
τάθεση-απόσπαση υπαλλήλου χωρίς γνωµοδότηση υπηρεσιακού
συµβουλίου.

Η µόνη οριακή βελτίωση άρθρου στην οποία προβήκατε είναι
στο άρθρο 36 για την παραµονή στην υπηρεσία υπαλλήλων για
πέντε επιπλέον έτη και µέχρι τη συµπλήρωση, κατά ανώτατο
όριο, του 67ου έτους. Και εκεί, όµως, πάλι ο Υπουργός θα απο-
φασίζει κάθε χρόνο για να δίνει παράταση στη σύνταξη, να τον
έχουν συνεχώς ανάγκη, όχι µόνο µια φορά.

Ας το ακούσουν αυτό οι πολίτες και ας βγάλουν τα συµπερά-
σµατά τους. Ο Υπουργός θα κανονίζει κάθε χρόνο ποιοι θα πα-
ραµένουν στο επάγγελµά τους και ποιοι θα βγαίνουν στη σύντα-
ξη. Όπως είπα και χθες, «είναι πολλές οι ψήφοι, Χριστόφορε»!

Για το άρθρο 44, την υλοποίηση του προπτυχιακού προγράµ-
µατος που προβλέπεται, θα ήθελα να σας πω πως υπεύθυνο θα
µπορούσε και θα έπρεπε να είναι το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Δι-
οίκησης, που έχει τη σχετική τεχνογνωσία και υποδοµή και όχι
το Υπουργείο Εσωτερικών.

Περνώ στις τροπολογίες, γιατί έχουν µεγάλο ενδιαφέρον και
µερικές δείχνουν πραγµατικά τις προθέσεις σας. Θέλω να µι-
λήσω για την τροπολογία που αφορά την εξαίρεση του ΕΟΤ από
την εφαρµογή του µητρώου. Δηλαδή, το διοικητικό συµβούλιο
θα ορίζεται πάλι από τον Υπουργό. Ξήλωµα πριν ακόµα αρχίζει
να εφαρµόζεται το µητρώο. Το εκπληκτικό, όµως, είναι η αιτιο-
λόγηση που προβάλλεται, όπου πραγµατικά σηκώνω τα χέρια!

Ενώ µας αραδιάσατε, κύριε Υπουργέ, και πολλοί Βουλευτές
χθες, τα περί δήθεν αποκοµµατικοποίησης και ανάγκη µη συµ-
πλήρωσης του µητρώου από τον ιδιωτικό τοµέα, µας λέτε στην
αιτιολογική έκθεση ότι ο ΕΟΤ πρέπει να υιοθετήσει σύγχρονες
και ιδιωτικές µεθόδους διοίκησης. Ο ΕΟΤ, δηλαδή, είναι ένα
άλλο, ξεχωριστό πράγµα; Αφού αναγνωρίζετε την ανάγκη αυτή
-επαναλαµβάνω τα όσα είπε ο προηγούµενος συνάδελφος- γιατί
δεν παίρνετε ανθρώπους του ιδιωτικού τοµέα που ξέρουν τη
δουλειά, ανθρώπους που να ανήκουν σε ένα µητρώο και να αξιο-
λογούνται, αλλά καταφεύγετε πάλι στην επιλογή όλων των µελών
του ΔΣ µέσω της αξιολόγησης τού ποιος είναι περισσότερο προ-
σκείµενος στην Κυβέρνηση; Η παρέκκλιση αυτή δείχνει και ποιες
είναι πραγµατικά οι προθέσεις σας. Άλλωστε, σας το είπαµε ότι
οι µεταβατικές διατάξεις και οι παρεκκλίσεις από τη νοµοθεσία
προδίδουν τη συνέχεια της καθεστωτικής νοοτροπίας σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Τι έχουν να πουν οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης για αυτή

την εκτρωµατική τροπολογία;
Σχετικά µε την τροπολογία του κ. Παππά για τους δηµοσιο-

γράφους και το ΕΚΟΜΕ έχω να σηµειώσω τα εξής: Με την πα-
ράγραφο 2 το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων και Επι-
κοινωνίας θα καθορίζει τώρα πως το σύνολο του περιεχοµένου
των εκποµπών, δηλαδή όλων των καναλιών, κρατικών και ιδιωτι-
κών, θα περιέρχεται στο κράτος, ώστε να δηµιουργηθεί Αρχείο
Εθνικής Πολιτιστικής Οπτικοαουστικής Μνήµης και να µπορεί ο
κάθε ενδιαφερόµενος να έχει πρόσβαση.

Τι πιστεύετε ότι θα κερδίσουµε µε αυτό; Ποιος ο λόγος ύπαρ-
ξής του; Μήπως για να βολέψουµε πάλι κάποιους φίλους; Γνω-
ρίζετε πως, αν επιχειρήσετε κάτι τέτοιο, θα δηµιουργηθούν προ-
βλήµατα από τους δηµιουργούς των προγραµµάτων λόγω πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας;

Στην υπουργική τροπολογία µε αριθµό 217, που αφορά στο
σύστηµα κατανοµής των εσόδων από τους πλειστηριασµούς
αδιάθετων δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµοκηπίου για την
περίοδο 2016-2020, το ποσοστό εσόδων που πηγαίνει στον Ει-
δικό Λογαριασµό ΑΠΕ του ΛΑΓΗΕ θα είναι 60%. Στην προηγού-
µενη εκδοχή του άρθρου 111 στο παράλληλο πρόγραµµα ήταν
από 50% έως 60%, αφού έως 10% θα πήγαινε στις ενεργοβόρες
βιοµηχανίες. Το ποσοστό των εσόδων που πηγαίνει στις ενεργο-

βόρες βιοµηχανίες είναι απροσδιόριστο, αφού θα καθορίζεται µε
υπουργική απόφαση. Μπορεί να κυµανθεί από 0% έως και 40%.
Στην προηγούµενη εκδοχή του άρθρου 111 στο παράλληλο πρό-
γραµµα του Δεκεµβρίου ήταν έως 10%. Εποµένως, µε τη νέα εκ-
δοχή ο Υπουργός, υπό την πίεση της ενεργοβόρας βιοµηχανίας,
αφήνει ανοιχτό το ενδεχόµενο να επιδοτεί την εν λόγω βιοµηχα-
νία µε πολύ περισσότερο από 20 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως που
προέβλεπε η υπουργική απόφαση του 2014, του κ. Μανιάτη.

Μόνο την πίεση του δίκαιου αιτήµατος της τοπικής αυτοδιοί-
κησης δεν νοµίζω ότι νιώθει ο κ. Σκουρλέτης. Με επιστολή τους
από τις 17-12-2015, πέντε δήµαρχοι των περιοχών µε λιγνίτη ζη-
τούν ποσοστό 20% των εσόδων από πλειστηριασµούς αδιάθετων
δικαιωµάτων εκποµπών να διοχετεύεται για την τόνωση της απα-
σχόλησης της περιοχής τους, στο πλαίσιο της αντιµετώπισης
των κοινωνικών επιπτώσεων από τη µετάβαση στη µεταλιγνιτική
εποχή. Είναι άλλωστε και προτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το κρίσιµο για εµάς, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -και κλείνω µε
αυτό- και αυτό θα καθορίσει την ψήφο µας, είναι να βάλετε µέσα
στην υπουργική τροπολογία ως χωριστή παράγραφο το αίτηµα
των πέντε ενεργειακών δήµων που στηρίζει. Σηµειώνω πως για
το θέµα έχει καταθέσει επίκαιρη ερώτηση, αλλά και απλή ερώ-
τηση ο Βουλευτής µας, ο κ. Αµυράς, αλλά φυσικά ποτέ δεν πήρε
απάντηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Φωτήλα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο ένα λεπτό; Θέλω να απευθυνθώ στον κύριο
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Θε-
οχαρόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να
ζητήσω κάτι σε σχέση µε τις τροπολογίες, γιατί είναι σηµαντικό.

Κύριε Υπουργέ, είναι δίπλα σας και ο κ. Παρασκευόπουλος,
που σε ένα νοµοσχέδιό του -προς τιµήν του κ. Παρασκευόπου-
λου- είχε ζητήσει, αν δεν κάνω λάθος, από όλους τους Υπουρ-
γούς που φέρνουν υπουργικές τροπολογίες, να έρθουν να τοπο-
θετηθούν και να τις υποστηρίξουν, για να µπορέσουµε να προχω-
ρήσουµε και να ξέρουµε τι γίνεται σε καθεµία τροπολογία. Αυτό
έγινε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, σε ένα πρόσφατο νοµοσχέδιο.

Σας ζητούµε να κάνετε το ίδιο. Να ζητήσετε από τους Υπουρ-
γούς να έρθουν εδώ –υπάρχουν πολλές υπουργικές τροπολο-
γίες, του κ. Σταθάκη, του κ. Παππά, του κ. Τσακαλώτου- να τις
υποστηρίξουν, για να µπορέσει να γίνει συζήτηση πάνω σε αυτό.
Σας το λέω, γιατί έχετε δεχθεί βουλευτικές τροπολογίες αυτές
τις δύο ηµέρες από διάφορα κόµµατα, από τη Νέα Δηµοκρατία,
από το ΚΚΕ, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, κάτι το οποίο
δεν έγινε την Παρασκευή σε προηγούµενο νοµοσχέδιο. 

Συνεπώς, επειδή δείχνετε διάθεση συζήτησης, σας ζητώ να κα-
λέσετε αυτή τη στιγµή τους Υπουργούς να υποστηρίξουν τις τρο-
πολογίες, αλλιώς να µην προχωρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Παρα-
σκευόπουλος έχει τον λόγο, για να υποστηρίξει τροπολογία της
αρµοδιότητάς του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Το σχέδιο νόµου, όπως εισάγεται και συζητείται, περιλαµβάνει
διατάξεις οι οποίες αφορούν και τη βαθµολογική διάρθρωση των
θέσεων των υπαλλήλων και τα συστήµατα αξιολόγησης, προαγω-
γών και επιλογών. Δεν θίγει, όµως, τις ρυθµίσεις του ν. 2812/
2000, δηλαδή του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων. Εν όψει της
αλλαγής η οποία επέρχεται σήµερα στις γενικές ρυθµίσεις,
υπάρχει µία ανάγκη εναρµόνισης και του Κώδικα Δικαστικών
Υπαλλήλων µε ρυθµίσεις οι οποίες συζητούνται σήµερα. 

Συγκεκριµένα, οι αλλαγές, τις οποίες προτείνουµε µε την τρο-
πολογία, αφορούν το άρθρο 20 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλή-
λων.
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ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, τι αριθµό έχει η
τροπολογία;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η τροπολογία έχει
µόλις τώρα εισαχθεί, έχει µόλις µοιραστεί, αλλά δεν βλέπω να
έχει αριθµό επί του σώµατος των τροπολογιών. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥΣ: Είναι καινούργια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είναι καινούργια,
ναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 259.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν την έχουµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχω ενηµερωθεί
ότι µόλις µοιράστηκε, αλλιώς δεν θα έπαιρνα τον λόγο, κύριε
Καρρά. Αν δεν έχει µοιραστεί, µπορώ να ζητήσω να κρατηθεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καρρά, πρέ-
πει να την έχετε. Έχει µοιραστεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω εδώ
τον κατάλογο µε τις τροπολογίες που έχουν διανεµηθεί και δεν
υπάρχει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει. Θα σας
δοθεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μόλις µου εδόθη, κύριε
Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτή η ρύθµιση,
λοιπόν, διασφαλίζει την εναρµόνιση του βαθµολογίου των δικα-
στικών υπαλλήλων µε το γενικό βαθµολόγιο των υπαλλήλων, το
οποίο ψηφίζεται σήµερα.

Ειδικώς, η ρύθµιση της παραγράφου 3 της τροπολογίας κρί-
νεται αναγκαία, προκειµένου να µην καθυστερήσει η συγκρότηση
των Υπηρεσιακών Συµβουλίων, τα οποία είναι αναγκαία για να
αναδειχθούν οι αιρετοί εκπρόσωποι.

Επίσης, η διάταξη της παραγράφου 4 είναι σκόπιµη, για να διε-
νεργηθεί η κατάταξη των υπηρετούντων δικαστικών υπαλλήλων
στους προβλεπόµενους από την παρούσα τροπολογία βαθµούς
από την αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Πρέπει να σας πω ότι έχει
προηγηθεί συζήτηση και µε τους υπαλλήλους, µε τα αρµόδια όρ-
γανα και τις ενώσεις τους. Η κατάταξη δεν περιλαµβάνει κάποια
πρωτοτυπία ή κάτι το ιδιαίτερο. Οι υπάλληλοι κατατάσσονται επί
τη βάσει των τυπικών τους προσόντων και επί τη βάσει του χρό-
νου της υπηρεσίας τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υπουργέ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητάτε, όµως, τον

λόγο εκτός Κανονισµού; Για ποιο λόγο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε, για την τροπολογία που κατέθεσε το Υπουργείο Παι-
δείας για τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ Λευκάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά εκ του
Κανονισµού δεν προβλέπεται, εκτός αν η Ολοµέλεια της Βουλής
αποφασίσει για το αντίθετο.

Συµφωνεί το Σώµα να δοθεί ένα λεπτό στον κ. Καββαδά;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλουµε

αυτό να επηρεάσει και τη διαδικασία, επειδή πιθανόν να ζητή-
σουν κι άλλοι τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Βλέπετε ότι δεν
υπάρχει οµοφωνία. Το Σώµα αποφάσισε κατά πλειοψηφία να

δοθεί µόνο ένα λεπτό στον κ. Καββαδά, γιατί αυτό είναι εκτός
Κανονισµού.

Ορίστε, κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο µόνο για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Έχει περάσει ήδη ένα λεπτό. Ευχαριστώ πολύ και τους συναδέλ-
φους.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω ως Βουλευτής Λευκάδας να αναφερθώ
στην τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός Παιδείας κ. Φίλης
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών που συζητάµε σή-
µερα.

Με αυτή την τροπολογία ικανοποιείται ένα αίτηµα που υπέ-
βαλα και εγώ ο ίδιος προσωπικά στον Υπουργό, αλλά και πολλοί
φορείς της Λευκάδας, και φυσικά οι γονείς. Αναφέροµαι στην πα-
ράγραφο 4 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 218 και ειδικό
αριθµό 3 µε θέµα «Θέµατα εισαγωγής…»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το θέµα ποιο είναι,
κύριε Καββαδά; Ρωτάω γιατί έχετε µόνο ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Είναι γνωστό. 
Τα παιδιά αυτά, κύριε Πρόεδρε, δεν αντιµετωπίζονται χαρι-

στικά ή ευνοϊκά. Είναι παιδιά που έχουν πληγεί, έχουν ταλαιπω-
ρηθεί από τον σεισµό που έπληξε το νησί τον περασµένο Νοέµ-
βριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το θέµα σας ποιο
είναι;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Αυτό λέω. Να ευχαριστήσω θέλω.
Αντιµετώπισαν και συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν από την αρχή

της σχολικής χρονιάς δυσκολίες και µε τις κτηριακές εγκαταστά-
σεις -αυτό θέλω να ακούσει το Σώµα, κύριε Πρόεδρε- και µε τις
ώρες διδασκαλίας -γιατί οι σεισµικές δονήσεις δεν έχουν σταµα-
τήσει- και µε τις ώρες που θέλουν και πρέπει να αφιερώσουν στο
διάβασµά τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κύριος Υπουργός Παιδείας έδειξε κατανόηση στο δίκαιο αί-
τηµά µας. Ως Βουλευτής της Λευκάδας οφείλω να αναγνωρίσω
ότι µε την τροπολογία που καταθέσατε, οι µαθητές αυτοί παίρ-
νουν ό,τι δικαιούνται ως σεισµόπληκτοι. Τα σωστά και τα καλώς
καµωµένα πρέπει να λέγονται µέσα σε αυτή την Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Καββαδά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς έπρεπε να ακουστεί στην Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Τασούλας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Η υπόθεση της δηµοσίας διοι-

κήσεως, κύριε Πρόεδρε, είναι εξαιρετικά σοβαρή και εξαιρετικά
άχαρη, αν κρίνει κανείς από την προϊστορία των προσπαθειών
διορθώσεώς της. 

Στην εισηγητική έκθεση του παρόντος νοµοσχεδίου υπάρχει
µία µνεία της εκδόσεως του καθηγητού Μακρυδηµήτρη, η οποία
περιλαµβάνει κατά τρόπο σχοινοτενέστατο όλες τις µελέτες οι
οποίες είχαν γίνει και οι οποίες δεν υλοποιήθηκαν, για την ανα-
µόρφωση της δηµόσιας διοικήσεως από την πρόταση του Κυριά-
κου Βαρβαρέσου µέχρι πρότινος «προσπάθειες…» -όπως λέει ο
ποιητής- «…σαν των Τρώων συφοριασµένες». 

Σήµερα η επιδείνωση της καταστάσεως καθιστά το παρόν νο-
µοσχέδιο περίπου ασήµαντο, περίπου άσχετο µε την κρισιµότητα
του θέµατος και αβαθές. Έχει ορισµένες διατάξεις οι οποίες πα-
ρουσιάζουν ένα µικρό ενδιαφέρον και τις οποίες θα ψηφίσουµε.
Ωστόσο, ο βασικός στόχος του νοµοσχεδίου αναβάλλεται για την
1η Ιουλίου του 2018. Δεν υπηρετεί η κοµµατική αντιµετώπιση της
προεργασίας της εφαρµογής του νοµοσχεδίου τις υπαγορεύσεις
της εισηγητικής εκθέσεως. 

Τι εννοώ: Εάν πιστεύετε και έχει αξία ο θεσµός των επιτελικών
υπαλλήλων, ας εφαρµοστεί από αυτό το καλοκαίρι και όχι από
το καλοκαίρι µετά διετίας. Προφανώς, θέλετε να προικίσετε µε
προϋπηρεσία και βαθµολογίες θετικές εκείνους οι οποίοι είναι
αρεστοί σε εσάς και οι οποίοι εν συνεχεία, έχοντας αυτή την προ-
ίκα της προϋπηρεσίας, θα αντιµετωπίσουν τον Ιούλιο -και µετά-
του 2018 µε ευνοϊκό για αυτούς τρόπο την υπαγωγή τους στην
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περίπτωση του επιτελικού στελέχους της διοικήσεως.
Μία από τα ίδια λοιπόν, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι υπολείπεται

µικροψυχίας και γενναιότητας το θέµα της αξιολόγησης, όπου
προφανώς θα επανέλθει ο κατακλυσµός των αρίστων και το θέµα
του βαθµολογίου, το οποίο από τη στιγµή που δεν συνδέεται µε
το µισθολόγιο, έχει ελάχιστη αξία.

Έχουµε, λοιπόν, µία πολύ άτολµη και βαδίζοντας στην πεπα-
τηµένη, θα έλεγα, απόπειρα διοικητικής µεταρρύθµισης, η οποία
έχει µία ποµπώδη φρασεολογία στην εισηγητική έκθεση, τόσο
ποµπώδη και τόσο γοητευτική που παραλίγο να µας πείσει και
εµάς ότι είχατε καλές προθέσεις. Και πράγµατι η Νέα Δηµοκρα-
τία θα ήταν απολύτως διατεθειµένη, στα πλαίσια και αυτής της
συναινετικής αξιώσεως που έχουν οι περιστάσεις, να βάλει πλάτη
πολύ πιο αποφασιστική, παρ’ όλο που δεν έχουν καµµία σχέση,
επαναλαµβάνω, οι προβλέψεις και οι διαπιστώσεις της εισηγητι-
κής εκθέσεως µε το κείµενο του νοµοσχεδίου.

Ακόµα και το θέµα του γενικού γραµµατέα του Υπουργείου -
που δεν αντιλαµβάνεστε ότι είναι κατ’ εξοχήν πολιτικό πρόσωπο-
, ακόµα και το θέµα της ιδεοληπτικής εξαίρεσης του ιδιωτικού
τοµέα από τη δυνατότητά του να συνεισφέρει µε στελέχη στην
κατάρτιση του πίνακα των επιτελικών στελεχών, όλα αυτά δεί-
χνουν ότι είναι απλώς µια ασθενής απόπειρα -ασθενής εν σχέσει
µε το µέγεθος του προβλήµατος- να διορθώσετε λάθη του πα-
ρελθόντος. Και µε όλο αυτό το νοµοθετικό µπουρδούκλωµα –
γιατί αυτό θα πάρει ΦΕΚ µεθαύριο- θα δυσκολέψετε εκείνους οι
οποίοι σύντοµα –ελπίζω- θα επιχειρήσουν, µε τη διαδικασία των
καταργούµενων διατάξεων, να αναµορφώσουν πραγµατικά τη
δηµόσια διοίκηση. 

Ουσιαστικά µε αυτό το νοµοσχέδιο προσθέτετε καταργούµε-
νες διατάξεις στη µελλοντική νοµοθετική αναµόρφωση της δη-
µόσιας διοίκησης, η οποία προφανώς θα πρέπει να είναι πολύ
πιο γενναία, πολύ πιο εκτεταµένη και πολύ πιο ριζική. 

Όλη αυτή η προσπάθεια που καταβάλλετε -και η οποία, προ-
φανώς, δεν θα αποδώσει, γιατί ακόµα και η φιλοδοξία του Ιου-
λίου του 2018 σας αποµακρύνει από την πιθανότητα εφαρµογής
της- γίνεται µέσα σε µια ζοφερή πραγµατικότητα για τη χώρα, η
οποία ζοφερή πραγµατικότητα καθορίζεται και επηρεάζεται από
δύο κυρίως παράγοντες. 

Ο ένας παράγων είναι πόσο απροετοίµαστοι ήσασταν να κυ-
βερνήσετε, αλλά καθόλου απροετοίµαστοι να προκαλέσετε εκλο-
γές και να ρίξετε την προηγούµενη κυβέρνηση στα µισά της
θητείας της, που ο κυρίαρχος λαός της είχε αναθέσει. 

Το απροετοίµαστο της κυβερνητικής σας θητείας δεν φαίνεται
µόνο στο παρόν νοµοσχέδιο, αλλά κυρίως στην πανικόβλητη αν-
τιµετώπιση του προσφυγικού, η οποία περιορίζεται πλέον σε µε-
τάθεση ευθυνών και στην περιχαρή ανακοίνωση του Πρωθυ-
πουργού ότι έλυσε το θέµα και έπεισε τους Ευρωπαίους πριν
από λίγες µέρες. Όµως, τελικά, η περιχαρής ανακοίνωση µετα-
τρέπεται σε απεγνωσµένη καταγγελία εκ µέρους του Υπουργού
Εθνικής Αµύνης ότι δεν τηρούνται τα συµφωνηθέντα. 

Δεν τηρείται µια συµφωνία την οποία είχε τη βιασύνη –για να
µη χρησιµοποιήσω άλλη λέξη- να αφιερώσει στην ιερή µνήµη πε-
σόντων του Πολεµικού Ναυτικού και η οποία συµφωνία αφιερώ-
θηκε σε ιερή µνήµη πριν συναφθεί, πριν αρχίσει να εφαρµόζεται. 

Και τώρα που βλέπουµε ότι όλες οι επιφυλάξεις και όλες οι
γνώσεις που ως χώρα, ως έθνος, έχουµε για την Τουρκία δεν
ελήφθησαν υπ’ όψιν όταν νοµίζαµε ότι έγινε συµφωνία και βλέ-
πουµε την Τουρκία να υλοποιεί αυτό που παγίως κάνει στο Αι-
γαίο, να αµφισβητεί, δηλαδή, ελληνικά κυριαρχικά δικαιώµατα
και το δικαίωµα έρευνας και διάσωσης της Ελλάδας ανατολικά
του εικοστού πέµπτου παραλλήλου, τώρα εκπλησσόµεθα και αρ-
χίζουµε τις καταγγελίες προς το παγκόσµιο κοινό ότι είµαστε θύ-
µατα. Δεν είστε θύµατα! Είστε η Κυβέρνηση που επεδίωξε και
πέτυχε λυσσωδώς να πάρει την εξουσία και που γονατίζει κάτω
από το βάρος των προβληµάτων!

Το ένας σκέλος, λοιπόν, της αποτυχίας σας οφείλεται στο απ-
ροετοίµαστο. 

Το άλλο σκέλος οφείλεται στα τερατώδη ψέµατα. Αυτό είναι η
αντίδραση της κοινωνίας, η αντίδραση των αγροτών, η αντί-
δραση των παραγωγικών τάξεων, η αµηχανία την οποία έχετε
όταν αντιµετωπίζετε µια κοινωνία η οποία -κακώς, κατά τη γνώµη

µου- πίστεψε σε αυτά τα τερατώδη ψέµατα και ξαναπίστεψε και
ξαναµαταπίστεψε µέσα στο 2015. 

Το απροετοίµαστο της Κυβέρνησης και τα τερατώδη ψέµατα,
σε συνδυασµό µε τα θηριώδη προβλήµατα, οδηγούν τη χώρα
προς ένα µεγάλο αδιέξοδο. Και αυτό το αδιέξοδο δεν αντιµετω-
πίζεται ούτε καν µε νοµοσχέδια τολµηρά και γενναία στον τοµέα
που σας αφορά, κύριε Υπουργέ, όπως είναι η δηµόσια διοίκηση.
Είναι προβληµατική η δηµόσια διοίκηση. Ωστόσο, έχει και φωτει-
νές εξαιρέσεις, έχει και µεγάλα διαλείµµατα που απέδωσε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η δηµόσια διοίκηση επέτρεψε στο κράτος σε πολύ δύσκολες
εποχές να αντιµετωπίσει το προσφυγικό θέµα µετά τη Μικρασια-
τική Καταστροφή. Η δηµόσια διοίκηση περιέθαλψε τους πρόσφυ-
γες αλλά και τους συµµοριόπληκτους της περιόδου του
ανταρτοπολέµου. Η δηµόσια διοίκηση ήταν εκείνη η οποία κατά-
φερε και στελέχωσε µε στελέχη µεγάλου επιπέδου την προσπά-
θεια του κράτους να εντάξει τη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε Τασούλα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Υπήρξαν φωτεινές περίοδοι στη
δηµόσια διοίκηση. Προφανώς, µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν προ-
σθέτετε καµµία φωτεινή περίοδο ως φιλοδοξία υλοποίησης στη
δηµόσια διοίκηση. 

Προσθέτετε, κύριε Υπουργέ, µερικές υποψήφιες καταργούµε-
νες διατάξεις για το νοµοσχέδιο µιας άλλης κυβέρνησης, η οποία
πραγµατικά θα αναµορφώσει τη δηµόσια διοίκηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Προτού δώσω τον λόγο στον κ. Αθανασίου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Γέρακα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα για να συζητή-

σουµε για την αξιοκρατία, τη στελέχωση του δηµοσίου από τους
καλύτερους και άλλες ευγενείς και καθολικά αποδεκτές έννοιες
όπως ειδικά αναφέρονται και στην εισηγητική έκθεση. Για ακόµη
µία φορά, όµως, η συζήτηση αυτή είναι προσχηµατική γιατί γίνε-
ται µε όρους ΣΥΡΙΖΑ. Και θα εξηγήσω τι εννοώ. 

Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να πω ότι κανείς από τους οµιλητές
-εκτός από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Κόκκαλη από την
κυβερνητική πλευρά- δεν αναφέρθηκε στην ουσία των διατάξεων
και τις συνέπειες που µπορεί να έχουν. Δεν θέλω να πω ότι δεν
έγινε κατανοητό, αλλά ίσως δεν έχουν µελετηθεί όπως θα έπρε-
πε. Γι’ αυτό θα είδατε ότι και µερικές βασικές διατάξεις, όπως
ήταν τα άρθρα 32 και 48, ύστερα από τη συζήτηση στην Επι-
τροπή, τις απέσυρε ο κύριος Υπουργός. 

Θυµηθείτε, όµως, κύριε Λάππα -και δεν αναφέροµαι σε εσάς
αλλά γενικότερα- µε τι µεγάλη ένταση υποστηρίχθηκαν αυτές οι
διατάξεις στην επιτροπή. Και, όµως, σήµερα έγινε αντιληπτό ότι
πρέπει να αποσυρθούν. Καλές είναι οι εκθέσεις ιδεών, αλλά τα
ζητήµατα που πρέπει να µας απασχολούν, είναι η πρακτική εφαρ-
µογή και οι συνέπειες µιας διάταξης. 

Κατά την προσφιλή, λοιπόν, τακτική της Κυβέρνησης, πίσω
από τις δήθεν αγαθές προθέσεις και διακηρύξεις της κρύβονται
για πολλοστή φορά διατάξεις απολύτως αναξιοκρατικές και ρου-
σφετολογικές. Άρα, για όποιον προχωρήσει λίγο παραπάνω από
τον τίτλο του νοµοσχεδίου και τις κυβερνητικές εξαγγελίες σας,
οι ευγενείς αξίες και διακηρύξεις πηγαίνουν περίπατο. 

Θα αναφερθώ και περαιτέρω σε µερικές από αυτές στη συνέ-
χεια, αν και έχει αναφερθεί εκτενώς και ο εισηγητής µας, ο κ. Γε-
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ωργαντάς. 
Κατά δεύτερο λόγο, στις ευγενείς αυτές αξίες δεν πιστεύει

πρώτα απ’ όλους η Κυβέρνηση που τις νοµοθετεί. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, φέρνετε στη Βουλή ένα νο-

µοσχέδιο µε το οποίο καθορίζεται ο τρόπος ορισµού γενικών και
ειδικών γραµµατέων, καθώς και άλλων, ανωτάτων στελεχών της
δηµόσιας διοίκησης, µε τρόπο που θεωρείτε αξιοκρατικό. Μάλι-
στα! Ας πούµε ότι είναι έτσι. Τότε, γιατί εξαιρείτε τη διακυβέρ-
νησή σας από αυτό το πέπλο αξιοκρατίας για το οποίο πανη-
γυρίζετε; Είναι κάτι το οποίο τόνισα ευθύς αµέσως και στην επι-
τροπή. Γιατί δεν εφαρµόζετε όλες αυτές τις αρχές του νοµοσχε-
δίου στα στελέχη που εσείς οι ίδιοι ορίσατε; Να διώξετε, επο-
µένως, όσους προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα και να αφή-
σετε κενές τις υπόλοιπες θέσεις για κανένα εξάµηνο, µέχρι να
κινηθεί η απολύτως γραφειοκρατική και, δυστυχώς, καθόλου
αδιάβλητη διαδικασία που προτείνετε. Φαίνεται ότι η αξιοκρατία
σας είναι για να εφαρµόζεται µόνο από τους άλλους!

Ξέρετε ότι αυτός ο νόµος την Κυβέρνησή σας δεν την αφορά.
«Ας έρθει η επόµενη κυβέρνηση να προσπαθήσει να εφαρµόσει
έναν κακό και πρακτικά ανεφάρµοστο νόµο». Αυτό είναι το σχέ-
διό σας; Έτσι σκέπτεστε; Και όταν η επόµενη κυβέρνηση, που
φυσικά δεν θα έχει ούτε ΣΥΡΙΖΑ ούτε ΑΝΕΛ στους κόλπους της,
θα αναγκαστεί να τον τροποποιήσει -γιατί όπως προανέφερα
είναι και κακός και ανεφάρµοστος ο νόµος αυτός- εσείς θα είστε
στα κάγκελα και θα διαµαρτύρεστε για τη δήθεν κατάρρευση της
αξιοκρατίας.

Τα λέω αυτά για δύο λόγους: Πρώτον, για να καταγραφούν
και δεύτερον, για να µην νοµίζετε ότι η Αντιπολίτευση, αλλά και
οι πολίτες τρώνε συλλήβδην κουτόχορτο και δεν καταλαβαίνουν
τι κάνετε.

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Εµείς συµφωνούµε
στον καθορισµό ενός αδιάβλητου συστήµατος ορισµού των ανω-
τάτων στελεχών της δηµόσιας διοίκησης µε την ευρεία έννοια,
µε δύο, όµως, πολύ βασικές ενστάσεις επί της αρχής.

Πρώτον, θεωρούµε ότι η θέση του γενικού γραµµατέα είναι
και πρέπει να παραµείνει πολιτική. Ο Υπουργός οφείλει να ορίζει
τον πιο στενό συνεργάτη του, ώστε να διασφαλίζεται ότι η ηγεσία
του κάθε Υπουργείου µπορεί να συνεργαστεί και να κριθεί τόσο
για την επιλογή της όσο συνολικά για το έργο της. 

Εξάλλου, όπως είναι διατυπωµένο το άρθρο 6 του νοµοσχε-
δίου, κύριε Υπουργέ, αυτό ακριβώς λέει, ότι, δηλαδή, ασκεί την
κυβερνητική πολιτική, πράγµα που γινόταν µέχρι σήµερα. Δεν
βλέπω τον λόγο, λοιπόν, γιατί πρέπει να αποκλείεται. Περαιτέρω,
ένας κακός γενικός γραµµατέας έχει αρνητικές επιπτώσεις στο
παραγόµενο έργο του Υπουργείου. 

Ωστόσο, ο ορισµός του γενικού γραµµατέα δεν µπορεί να γίνει
µόνο στη βάση του πόσα τυπικά προσόντα έχει. Αυτά είναι χρή-
σιµα, αλλά για τη θέση αυτή χρειάζονται κι άλλα στοιχεία. 

Το κυριότερο, όµως, είναι ότι δεν µπορούµε να θεωρούµε ότι
οι θέσεις αυτές αφορούν µόνο στελέχη του δηµόσιου τοµέα και
να αποκλείσουµε ερµητικά τον ιδιωτικό τοµέα. Ο ιδιωτικός το-
µέας έχει στελέχη άξια, µε γνώσεις. Και πολλοί είναι φορείς και-
νοτοµίας. Δεν µπορούµε, τη στιγµή που η χώρα χρειάζεται περισ-
σότερο από ποτέ την ώσµωση του ιδιωτικού και του δηµόσιου
τοµέα, εσείς να προτείνετε ένα αρτηριοσκληρωτικό, γραφει-
οκρατικό µοντέλο. 

Προκηρύξτε, κύριε Υπουργέ, τις θέσεις κι ας επιλεγεί ο καλύ-
τερος. Και όταν λέω «ο καλύτερος», εννοώ ο αντικειµενικά καλύ-
τερος υποψήφιος, από όπου κι αν προέρχεται, και όχι ο καλύτε-
ρος δηµόσιος υπάλληλος.

Πάµε τώρα στο σύστηµα αξιολόγησης, το βαθµολόγιο και την
επιλογή προϊσταµένων. Επί της ουσίας εισάγει ψευτοµεταρρυθ-
µίσεις, καθώς δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να επαναφέρουν
τις βασικές αρχές παλαιοτέρων συστηµάτων, που εφαρµόστηκαν
και κρίθηκαν αποτυχηµένα. Έχουµε, δηλαδή, ολική επαναφορά
εννοιών όπως η αξιολόγηση προϊσταµένων βάσει κυρίως τυπικών
και ουσιαστικών προσόντων, αξιολογήσεις υπαλλήλων, όπου
όλοι θα κρίνονται άριστοι, γρήγορες προαγωγές για όλους, ανε-
φάρµοστες και ουτοπικές διαδικασίες, στοχοθεσία σε γενικές
συνελεύσεις υπαλλήλων, για να µην ξεχνάµε ότι έχουµε σοσια-
λιστικές κυβερνήσεις!

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφαρµόστηκαν και
απέτυχαν. Το κυριότερο; Έφεραν το δηµόσιο σε αυτή την κατά-
σταση. Και αντί να διεξάγετε , έναν εθνικό διάλογο για τις αλλα-
γές αυτές, ώστε όλοι µαζί να αποφασίσουµε πώς θα κάνουµε το
δηµόσιο να λειτουργεί καλύτερα προς όφελος των πολιτών πώς
θα µπορούν οι άξιοι να προχωρούν και οι ανάξιοι να µην κρατούν
πίσω τη δηµόσια διοίκηση, εσείς φέρνετε νοµοσχέδιο που µας
επιστρέφει στην αγαπηµένη σας δεκαετία, τη δεκαετία του 1980.
Τότε που λεφτά υπήρχαν και ο σοσιαλισµός θα έφερνε την ανά-
πτυξη και την αξιοκρατία. Τελικά, όλοι θυµόµαστε ότι έφερε δυ-
σβάσταχτο χρέος και φαυλοκρατία. 

Και προχωρώ στην περίοδο-κατακλείδα του νοµοσχεδίου σας,
τις λοιπές διατάξεις του τελευταίου κεφαλαίου. Με αυτές απο-
δοµείται πλήρως η φιλοσοφία που το νοµοσχέδιό σας λέτε πως
έχει. 

Μπορείτε να µου εξηγήσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί συµπεριλήφθηκαν οι διατάξεις -ανεξάρτητα αν σήµερα,
ύστερα από την αντίδραση που είχαµε στην επιτροπή, απεσύρ-
θησαν- των άρθρων 32 και 48; Και είδαµε ειδικά το άρθρο 48 µε
πόσο πάθος υποστηρίχθηκε από µερικούς. 

Και πολύ καλά κάνατε, κύριε Υπουργέ, και χαιρόµαστε που
απεσύρθησαν αυτές οι διατάξεις, γιατί δηµιουργούσαν τεράστια
προβλήµατα. Ήταν φωτογραφικές και άνθρωποι που παραπέµ-
πονταν για ποινικά αδικήµατα, όπως είναι η παράβαση καθήκον-
τος και η απιστία στην υπηρεσία –και αναφέροµαι στα άρθρα
226, 229 του Ποινικού Κώδικα- θα έµεναν αλώβητοι, χωρίς
έλεγχο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι κάθε ένας που παραπέµπεται, είναι
ένοχος. Εµείς σεβόµαστε το τεκµήριο της αθωότητας. Όµως,
έπρεπε να κριθούν από τις δικαστικές αρχές. 

Όµως, στο άρθρο 38, που γίνεται η παράταση της προθεσµίας
για την αξιολόγηση, παραλείπεται το ΑΣΕΠ. Μήπως θα έπρεπε
το ΑΣΕΠ να παραµένει για να γίνεται η αξιολόγηση όπως υπήρχε
µέχρι τότε; 

Στο άρθρο 40, σχετικά µε αυτούς που ήταν σε διαθεσιµότητα.
Τον χρόνο της διαθεσιµότητας τον υπολογίζετε ως χρόνο υπη-
ρεσίας. Γιατί άραγε;

Άρθρο 25, παράγραφος 3: Μήπως υποκρύπτεται επαναπρόσ-
ληψη όσων έχουν πλαστούς τίτλους; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό.
Και τέλος, όσον αφορά στη στοχοθεσία στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»:

Στη στοχοθεσία που αφορά την Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’
Βαθµού καταργήσατε τα άρθρα 267 και 268, παράγραφοι 5 και
18 αντίστοιχα. Γιατί άραγε; Δεν είναι αντισυνταγµατικό αυτό,
όταν πλήττεται η αυτοτέλεια των οργανισµών τοπικής διακυβέρ-
νησης;

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στις τροπολογίες. Στην ουσία,
κύριε Υπουργέ, εµείς δεν είµαστε κατά των υπαλλήλων. Δεν θα
είχαµε αντίρρηση για την τροπολογία 222, αλλά δεν µπορείτε
έτσι να ακυρώνετε δικαστικές αποφάσεις, είναι αντισυνταγµα-
τικό. Αφήστε να ευοδωθούν οι δικαστικές αποφάσεις, να δούµε
τι θα πει και το Ακυρωτικό Δικαστήριο όπου εκκρεµούν και από
εκεί και πέρα βλέπετε µε ένα άλλο νοµοθέτηµα πώς µπορεί να
γίνει µια νοµοθετική ρύθµιση. Δεν είναι σωστό να ακυρώνονται
εκκρεµείς αποφάσεις και δεν χαρακτηρίζει το κράτος δικαίου.

Τώρα, όσον αφορά την τροπολογία στην οποία αναφέρθηκε ο
κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης, επειδή είναι πρόσφατη, έχει
πάρα πολλά ζητήµατα και αφορά τον οργανισµό δικαστηρίων και
τους δικαστικούς υπαλλήλους, θα µας δοθεί η ευκαιρία στη δευ-
τερολογία του εισηγητή µας να δούµε πώς θα την αντιµετωπί-
σουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε Αθανασίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.
Το παρόν νοµοσχέδιο, κατά την άποψη του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, είναι συνέχεια των ρυθµίσεων των προηγού-
µενων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, που
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έχουν ως βασική αποστολή τη µεγαλύτερη και πιο στέρεη πρόσ-
δεση του αστικού κράτους στις ανάγκες και τις επιδιώξεις του
µεγάλου κεφαλαίου, την ανάπτυξη δηλαδή της καπιταλιστικής
οικονοµίας. 

Αυτό το λεγόµενο σύστηµα αξιολόγησης, που εισάγεται στο
παρόν νοµοσχέδιο στα άρθρα 14 έως 24, δεν έχει καµµία σχέση
µε την καλύτερη παροχή κοινωνικών υπηρεσιών, µε ικανότερους
δηµόσιους υπάλληλους ούτε µε την εξάλειψη των αιτιών που δη-
µιουργούν τα εκρηκτικά λαϊκά προβλήµατα. Δεν έχει καµµία
σχέση µε την ανάγκη της επιστηµονικής, τεχνικής, επαγγελµατι-
κής στήριξης των εργαζοµένων, της συστηµατικής επιµόρφωσής
τους, ώστε οι ίδιοι και οι δηµόσιες υπηρεσίες να γίνουν σύγχρο-
νες και καλύτερες στην παροχή αναβαθµισµένων κοινωνικών
υπηρεσιών για τα λαϊκά στρώµατα και τη νεολαία.

Το επιχείρηµα της πάταξης των παθογενειών της δηµόσιας δι-
οίκησης, της εξάλειψης της κοµµατικοποίησης, της αναξιοκρα-
τίας, της γραφειοκρατίας, του πολιτικού υποσυστήµατος, όπως
αναφέρει η αιτιολογική έκθεση, είναι χωρίς αντίκρισµα.

Αντιθέτως, η Κυβέρνηση επιδιώκει µεγαλύτερη διασφάλιση
του ελέγχου της στον κρατικό µηχανισµό. Γιατί; Το κριτήριο της
αποτελεσµατικότητας στην αξιολόγηση που εισάγει το σχέδιο
νόµου τόσο στη διαχείριση κρίσεων –εδώ έχουµε ένα ερωτηµα-
τικό, γιατί ακόµα δεν µας έχετε απαντήσει τι εννοείτε µε αυτήν
τη διαχείριση κρίσεων- όσο και στην επίτευξη στόχων σε ατοµικό
και οργανικό επίπεδο από πάνω µέχρι κάτω για όλα τα στελέχη
και το υπαλληλικό προσωπικό στους τοµείς και υπηρεσίες της
δηµόσιας διοίκησης αποσκοπούν στο να κρύψουν την ουσία
αυτής της διοικητικής µεταρρύθµισης, τον αντιδραστικό χαρα-
κτήρα της αξιολόγησης, το ρόλο των στελεχών της κρατικής δι-
οίκησης αλλά και το διάτρητο του επιχειρήµατος περί αξιοκρα-
τίας.

Τα παραπάνω, σε συνδυασµό τον επανακαθορισµό της βαθ-
µολογικής διάρθρωσης των θέσεων, τα οποία συνδέονται µε την
εξέλιξη των µισθολογικών κλιµακίων και το νέο µισθολόγιο, κα-
τηγοριοποιούν τους εργαζόµενους και πλήττουν τους χαµηλόµι-
σθους. Από µόνο του αποτελεί απόδειξη ότι το νέο µισθολόγιο
δεν είναι ενιαίο, αφού η µισθολογική εξέλιξη όλων των κατηγο-
ριών δεν έχει ως αφετηρία τον ίδιο εισαγωγικό βαθµό και άρα,
αντικειµενικά, ο µισθός συνδέεται µε τον βαθµό.

Στην πραγµατικότητα το νοµοσχέδιο στοχεύει σε ένα κράτος
πιο αντιδραστικό και πιο λειτουργικό για τα µονοπώλια, την προ-
ώθηση της ανταγωνιστικότητας και της επιχειρηµατικότητας
στον χώρο του δηµοσίου -άλλωστε τα ακούγαµε πριν από λίγο
και εδώ µέσα στον χώρο, όπου οι διάφοροι «λαγοί» τείνουν προς
αυτήν την κατεύθυνση- και ενισχύουν αυτήν την ανταγωνιστικό-
τητα και επιχειρηµατικότητα στο χώρο του δηµοσίου, την ιδιωτι-
κοποίηση περιουσιών, τις οποίες θα τις πληρώνει αδρά ο λαός,
την καθυπόταξη και χειραγώγηση των δηµοσίων υπαλλήλων, τη
µισθολογική τους καθήλωση.

Όπως η εθνική στρατηγική για τη διοικητική µεταρρύθµιση της
Νέας Δηµοκρατίας το προηγούµενο διάστηµα, έτσι και το παρόν
νοµοσχέδιο των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ευθυγραµµίζεται πλήρως µε τη
δεκαετή αναπτυξιακή στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης «Ευ-
ρώπη 2020». Η λεγόµενη εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ συµβάλλει κα-
θοριστικά στην κατεύθυνση αυτή. 

Την ώρα που οι κυβερνήσεις αδειάζουν τα ταµεία δήµων, νο-
σοκοµείων και σχολικών επιτροπών, την ώρα που τσακίζουν τον
λαό µε φόρους, χαράτσια, µειώσεις µισθών και συντάξεων, αφαι-
ρούν το δικαίωµα στην κοινωνική ασφάλιση, στην ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη, στη µόρφωση των νέων, στην προσχολική
αγωγή βρεφών και παιδιών, στην αναψυχή, είναι πρόκληση, ει-
δικά σε αυτές τις συνθήκες, το κόστος της αξιολόγησης να φτά-
νει ήδη στα 3,5 εκατοµµύρια ευρώ και να δούµε.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο
ΣΥΡΙΖΑ, που έβγαινε στα κεραµίδια, έλεγαν και συνεχίζουν να
λένε ότι η αξιολόγηση υπαλλήλων και υπηρεσιών θα γίνεται στη
βάση αντικειµενικών δεικτών. Αλήθεια; Ποιος καθορίζει σήµερα
τι είναι αντικειµενικό; Οι ανάγκες του λαού για φτηνές και ποιοτι-
κές υπηρεσίες, για ολόπλευρη µόρφωση, υγεία, κοινωνικές πα-
ροχές ή οι ανάγκες του κεφαλαίου για εµπορευµατοποίηση,
ιδιωτικοποίηση κοινωνικών δοµών και υπηρεσιών, για ένα κράτος

στρατηγείο που θα υπηρετεί µε κάθε τρόπο την καπιταλιστική
κερδοφορία; Την απάντηση τη γνωρίζουµε, τη ζούµε καθηµερινά. 

Στο σηµερινό άγριο εκµεταλλευτικό σύστηµα, στο πλαίσιο της
λυκοσυµµαχίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα πάντα υποτάσσον-
ται στις ανάγκες του κεφαλαίου και είναι εκατοντάδες οι οδηγίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης διαχρονικά για ακόµα µεγαλύτερη, τα-
χύτερη προσαρµογή της δηµόσιας διοίκησης στις απαιτήσεις
των βιοµηχάνων. Όσοι δεσµεύονται να περπατήσουν αυτόν τον
δρόµο κοροϊδεύουν τους δηµόσιους υπαλλήλους, υποκρίνονται
όταν µιλάνε για µια άλλη, καλή, µη τιµωρητική αξιολόγηση υπέρ
των εργαζοµένων. Τέτοια ούτε υπήρξε ούτε µπορεί να υπάρξει.
Η καλλιέργεια της αντίληψης ότι µπορεί στην ταξική κοινωνία να
υπάρχει καλή, φιλολαϊκή αξιολόγηση είναι αντιεπιστηµονική, αν-
τιδιαλεκτική, γιατί αποσυνδέει την αξιολόγηση από την οικονο-
µία, τις ισχύουσες καπιταλιστικές σχέσεις παραγωγής.

Και για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους, µιας και ορι-
σµένοι µας ρωτούν πονηρά: «Δηλαδή εσείς υπερασπίζεστε το
ισχύον καθεστώς στον δηµόσιο τοµέα;», το ΚΚΕ όχι µόνο δεν
υπερασπίζεται αυτόν τον σηµερινό δηµόσιο τοµέα, αλλά τον αν-
τιµάχεται. Όποιος είναι ενάντια στην αξιολόγηση δεν σηµαίνει
ότι συµφωνεί µε τον τρόπο που λειτουργούν σήµερα οι υπηρε-
σίες του αστικού κράτους που εξυπηρετεί τη στρατηγική της αν-
ταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας του κεφαλαίου. Δεν
σηµαίνει, επίσης, ότι καλύπτει όσους έχουν πλαστά πτυχία ή εµ-
πλέκονται σε άλλες παρατυπίες για τις οποίες ευθύνη έχουν κυ-
βερνήσεις και διοικήσεις δήµων. 

Η θέση του ΚΚΕ απέναντι σε αυτό είναι απολύτως ξεκάθαρη.
Η επιλογή του σηµερινού καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης και
του αντίστοιχου αντιδραστικού κρατικού µηχανισµού αναπόφευ-
κτα διαµορφώνουν δοµές που προσαρµόζονται στις ανάγκες
εκείνων που κατέχουν την εξουσία, δηλαδή το κεφάλαιο. Άρα, το
κράτος, η διοικητική του µεταρρύθµιση και κατ’ επέκταση η αξιο-
λόγηση, όχι µονάχα δεν έχουν ουδέτερα χαρακτηριστικά, αλλά
λειτουργούν και τιµωρητικά και κατασταλτικά, δηλαδή ταξικά. 

Η αξιολόγησή σας, όπως και κάθε αξιολόγηση στο αστικό κρά-
τος, δεν είναι ούτε καλή, ούτε αντικειµενική, ούτε δηµοκρατική,
αλλά είναι κακή, τιµωρητική, αντιδραστική για τα λαϊκά συµφέ-
ροντα. Η σύνδεση της αξιολόγησης µε τη µισθολογική εξέλιξη
και το βαθµό επίτευξης στόχων των υπαλλήλων οδηγεί στη συρ-
ρίκνωση µισθών και συντάξεων, στην εξέλιξη των αρεστών,
όσων δηλαδή υποτάσσονται στις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και στις απαιτήσεις του κεφαλαίου. Η αξιολόγηση οδηγεί
στην εντατικοποίηση της εργασίας και µη τυχόν και βγάλει
γλώσσα κανείς γιατί την έχει βαµµένη. Αυτό µπορεί να σηµάνει
υποχρεωτικές µετατάξεις για όσους βαθµολογούνται από µηδέν
έως είκοσι τέσσερα, δηλαδή δεν πιάνουν τους στόχους, πράγµα
που οδηγεί σε απολύσεις.

Η συνέντευξη που εισάγεται στην πραγµατικότητα πνιγεί την
άλλη φωνή, την ελευθερία λόγου και έκφρασης. Αλλίµονο εάν
εκφράσει υπάλληλος διαφορετική άποψη που εδράζεται σε ιδε-
ολογία αντίθετη προς την κυρίαρχη,  αφού το κριτήριο της καλής
συµπεριφοράς, της διαχείρισης κρίσεων –που ακόµα δεν µας
έχετε απαντήσει-, της υπεράσπισης του Συντάγµατος και της ευ-
ρωπαϊκής ιδέας συνιστούν αδιαπραγµάτευτες αρχές και βασικές
παραµέτρους αξιολόγησης.

Το προπαγανδιστικό και επικοινωνιακό µοτίβο της αποκοµµα-
τικοποίησης και αποπολιτικοποίησης, το πρόσταγµα της κοινω-
νικής λογοδοσίας, αξιοποιείται ως φύλο συκής για να κρύψει ότι
η διοικητική µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης, όχι µόνο δεν κόβει,
αλλά αντιθέτως θρέφει τον οµφάλιο λώρο του κράτους µε την
οικονοµία και την πολιτική στον καπιταλισµό για την προσαρµογή
του κράτους και των εργασιακών συνθηκών των δηµοσίων υπαλ-
λήλων στις ανάγκες του κεφαλαίου. Αυτή είναι η µεγαλύτερη πα-
θογένεια του κράτους και δεν θεραπεύεται. Αντιθέτως, ανατρέ-
πεται. 

Ενισχύετε την επικίνδυνη αντίληψη που έχει διαµορφωθεί για
τον εκπαιδευτικό, για τον νοσηλευτή, τον εργαζόµενο στην υπη-
ρεσία καθαριότητας του δήµου ότι δεν δουλεύει πολύ, είναι ανε-
ξέλεγκτος, δεν δίνει αναφορά σε κανέναν, έχοντας ως δεδοµένο
ότι ένα µέρος των δηµοσίων υπαλλήλων έχουν κατορθώσει να
το ενσωµατώσουν στην αστική αντίληψη για τον ρόλο του κρά-
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τους σε εκφυλιστικά φαινόµενα, που το ίδιο το αστικό κράτος
διαµόρφωσε και τροφοδότησε.

Το ΚΚΕ -ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε- αντιπαραθέτει τη
δική του προγραµµατική αντίληψη για το κράτος και τη διοίκηση,
η οποία βασίζεται στην εργατική λαϊκή εξουσία, σε µια νέου
τύπου οργάνωση της κοινωνίας και της οικονοµίας µε κοινωνικο-
ποιηµένα τα µέσα παραγωγής. Μια τέτοια λαϊκή εξουσία είναι
που θα κατοχυρώνει και θα παίρνει και πρακτικά µέτρα, ώστε να
εξασφαλίζεται η άσκηση του εργατικού και γενικότερα κοινωνι-
κού ελέγχου και η ανεµπόδιστη άσκηση κριτικής σε αποφάσεις
και χειρισµούς που εµποδίζουν την ανάπτυξη και ενίσχυση της
λαϊκής οικονοµίας. 

Αυτή είναι η ανώτερη µορφή δηµοκρατίας από την αστική και
πάνω απ’ όλα εξασφαλίζει την άµεση λαϊκή συµµετοχή στις υπο-
θέσεις της κοινωνίας. Η εξουσία µε νέους λαογέννητους θε-
σµούς ασκείται από τα κάτω –από τον λαό- προς τα πάνω και όχι
το αντίθετο που γίνεται σήµερα µε την αστική δηµοκρατία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Θα πρέπει να υπενθυµίσω ότι είναι πάνω από πενήντα αγορη-

τές επί των άρθρων. Οι περισσότεροι δεν έχουν πρωτολογήσει
ακόµα. Αντιλαµβάνεστε ότι η παραβίαση του χρόνου σηµαίνει ότι
δεν θα µιλήσουν πολλοί Βουλευτές. Παρακαλώ, σεβασµό στον
χρόνο, που σηµαίνει σεβασµό στον συνάδελφο ο οποίος περιµέ-
νει να µιλήσει. Παράκληση. Τώρα ο χρόνος οµιλίας είναι οκτώ
λεπτά. Θα αναγκαστούµε να περιορίσουµε τον χρόνο. Τουλάχι-
στον, ας µείνουµε στα οκτώ λεπτά. 

Ο κ. Πρατσόλης έχει τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω εξαρχής

να τονίσω την ανυπαρξία θέσεων της Αντιπολίτευσης για το
παρόν νοµοσχέδιο, κάτι που φάνηκε βέβαια και από τις εισηγή-
σεις των λιγοστών Βουλευτών της Αντιπολίτευσης που τοποθε-
τήθηκαν και θα τοποθετηθούν γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. 

Η επί δεκαετίες στρεβλή λειτουργία και οργάνωση της δηµό-
σιας διοίκησης της χώρας έχει προκαλέσει τεράστια ζηµιά τόσο
στην ποιότητα εξυπηρέτησης των πολιτών όσο και στη δηµοσιο-
νοµική µας ευστάθεια. Η πλέον δυσµενής συνέπεια, όµως, είναι
η ηθική απαξίωση αυτού του συστήµατος που στη συνείδηση των
πολιτών ταυτίζεται µε την αναξιοκρατία, τη φαυλότητα και την
εξυπηρέτηση σκοπιµοτήτων. 

Η παθολογία αυτού του διοικητικού µηχανισµού είναι η βασική
συνιστώσα οπισθοδρόµησης που συνέβαλε και επιτάχυνε και τη
σηµερινή κρίση. Η λειτουργική εσωστρέφεια, οι πελατειακές σχέ-
σεις, τα φαινόµενα διαφθοράς, η κοµµατικοποίηση καθόλου δεν
βοήθησαν στην προάσπιση και προαγωγή του δηµοσίου συµφέ-
ροντος, που είναι η θεσµοθετηµένη από το Σύνταγµα αποστολή
της δηµόσιας διοίκησης. Αντίθετα, αυτά τα εκφυλιστικά φαινό-
µενα έχουν οδηγήσει σε κρίση ταυτότητας, καθώς η έλλειψη ου-
σιαστικών και δοµικών µεταρρυθµίσεων ενεθάρρυνε ουσιαστικά
τις πελατειακές πρακτικές και την αναπαραγωγή δυσλειτουργιών
και στρεβλώσεων, οι οποίες πολλές φορές είχαν τον µανδύα
προσχηµατικών αναδιοργανώσεων. 

Η πιο πρόσφατη από αυτές, που έγινε από τον σηµερινό Πρό-
εδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τότε αρµόδιο Υπουργό
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, αντί να οδηγήσει σε ένα λειτουρ-
γικό και αξιοκρατικό Δηµόσιο, ενέτεινε τις αδικίες, καθώς η «αξιο-
λόγηση» αναδείκνυε στην ιεραρχική κλίµακα κολλητούς και
αρεστούς, θεωρούσε αναγκαστικά ανεπαρκές ένα ποσοστό 15%,
ενώ παράλληλα εξόντωσε υπαλλήλους µε το καθεστώς των δια-
θεσιµοτήτων, των οποίων η αναπόφευκτη κατάληξη ήταν οι απο-
λύσεις. 

Αυτό συνέβη εξαιτίας αφ’ ενός της ιδεολογικής εµµονής για
όσο το δυνατόν µικρότερο και φθηνότερο κράτος και αφ’ ετέρου
της ανοµολόγητης επιλογής να προστατευθούν και να αναδειχ-
θούν τα «δικά µας παιδιά» για άλλη µια φορά.

Με τέτοιες υποκριτικές και φαύλες πρακτικές δεν γίνονται σί-
γουρα µεταρρυθµίσεις. Είναι, τουλάχιστον, υποκριτικό και ανή-
θικο –θα έλεγα- κάποιοι από την Αντιπολίτευση να κατηγορούν
τη σηµερινή Κυβέρνηση για ρουσφετολογικές προσλήψεις και
οικογενειοκρατία. 

Έλεος, κύριοι! Αρκεί και µόνο να κοιταχτείτε µεταξύ σας.
Υπάρχουν µέχρι και τέταρτης γενιάς Βουλευτές της ίδιας οικο-
γένειας, που βέβαια συνοδεύουν και ένα ολόκληρο πελατειακό
σύστηµα, όπως το φτιάξατε χρόνια τώρα.

Με το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζονται κατά ενιαίο τρόπο, συ-
στηµατικό και ολοκληρωµένο, η αξιολόγηση, η βαθµολόγηση, η
επιλογή των στελεχών σε συνάρτηση µε τη σύσταση και οργά-
νωση του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών, που συνιστά
µια θεσµική καινοτοµία, η οποία θα µεταβάλει πλήρως τον παρα-
δοσιακό τρόπο λειτουργίας του διοικητικού συστήµατος.

Οι βασικοί πυλώνες του προτεινόµενου µεταρρυθµιστικού εγ-
χειρήµατος είναι: Το Εθνικό Μητρώο Στελεχών Δηµόσιας Διοίκη-
σης, το σύστηµα αξιολόγησης, η βαθµολογική διάρθρωση θέ-
σεων, το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων.

Η µετάβαση από το κράτος-λάφυρο στο κράτος των πολιτών
είναι το µεγάλο διακύβευµα του εθνικού µητρώου.

Συγκεκριµένα, από το µητρώο θα προέρχονται υποχρεωτικά
όσοι θα στελεχώνουν τόσο τις µονοπρόσωπες θέσεις διοίκησης,
δηλαδή διοικητές, πρόεδροι, πρόεδροι διοικητικών συµβουλίων
και διευθύνοντες σύµβουλοι, όσο και τις θέσεις µελών συλλογι-
κών οργάνων, δηλαδή των διοικητικών συµβουλίων των φορέων
αυτών.

Όµως, πέραν της ύπαρξης του ίδιου του µητρώου, είναι η δια-
δικασία επιλογής που επιφέρει πραγµατική τοµή στα διοικητικά
πράγµατα της χώρας. Οι επιλογές των προσώπων δεν γίνονται
πλέον ανεξέλεγκτα, αλλά µέσω του Ειδικού Συµβουλίου Επιλο-
γής. Το νέο σύστηµα αξιολόγησης κινείται στους αντίποδες των
προηγουµένων. Είναι δοµηµένο µε τέτοιο τρόπο, ώστε να απο-
βλέπει στη βελτίωση του υπαλλήλου, αλλά και συνολικά της υπη-
ρεσίας και δεν έχει οποιονδήποτε τιµωρητικό χαρακτήρα. Εισά-
γει νέα στοιχεία, όπως η ολοµέλεια των υπαλλήλων, η λογοδοσία
και ο κοινωνικός έλεγχος της δηµόσιας διοίκησης, ενώ προβλέ-
πει στην πλήρη ανάπτυξή του και την αξιολόγηση των δοµών από
τους ίδιους τους πολίτες µέσω της σύστασης του Παρατηρητη-
ρίου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης.

Τέλος, προβλέπεται και η αξιολόγηση των προϊσταµένων από
τους υφισταµένους µε συγκεκριµένα κριτήρια, ενώ θα υπάρχουν
και µηχανισµοί ενστάσεων και επανεξέτασης για την προστασία
του αξιολογούµενου από αστοχίες και κρούσµατα αυθαιρεσίας.

Με το προτεινόµενο σύστηµα επιλογής προϊσταµένων ανα-
πτύσσεται µια ισορροπηµένη αρχιτεκτονική, βασισµένη στα τυ-
πικά προσόντα, την εµπειρία, την αξιολόγηση και, τέλος, τη
συνέντευξη. Σταµατά δηλαδή να ισχύει ο σχεδόν αυτονόητος κα-
νόνας της χειραγώγησης της διοίκησης προς όφελος πολιτικών
και κοµµατικών επιδιώξεων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέραν του βασικού κορµού του
νοµοσχεδίου, αξίζει κανείς να αναφερθεί στη σηµασία κάποιων
επιµέρους διατάξεων. Για πολλά χρόνια εκκρεµεί το ζήτηµα των
επιτυχόντων της προκήρυξης 8�98, οι οποίοι περίµεναν µάταια
τον διορισµό τους από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Καµµιά
δε κυβέρνηση δεν µπήκε στον κόπο ν’ αποκαταστήσει τους αν-
θρώπους αυτούς, οι οποίοι µετά βίας βιοπορίζονταν. Έτσι, λοι-
πόν, µε το άρθρο 39 προβλέπεται η κατάταξη των επιτυχόντων
σε νέο πίνακα διοριστέων, όπου µε απόφαση του Υπουργού Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης θα διορίζονται στα-
διακά. 

Με τους νόµους 4093�2012, 4172�2013, 4250�2014 και
4316�2014 θέσατε σε διαθεσιµότητα χιλιάδες δηµοσίους υπαλ-
λήλους. Με το άρθρο 40 του προς ψήφιση νοµοσχεδίου αποκα-
θίσταται η αδικία όλων όσων επανήλθαν στην υπηρεσία µε τον
ν.4325�2015 και ο χρόνος µε τον οποίο τελούσαν υπό καθεστώς
διαθεσιµότητας θεωρείται ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας
και λογίζεται και για βαθµολογική, αλλά και µισθολογική εξέλιξη.

Αποκαθίσταται η αδικία που είχε δηµιουργηθεί µε τον ν.4071
2012, ο οποίος εξαιρούσε τους προέδρους των περιφερειακών
συµβουλίων από την καταβολή της τυχόν διαφοράς που προέκυ-
πτε στις αποδοχές της θέσης από την οποία προήλθαν. Έτσι, λοι-
πόν, προστίθεται στους δικαιούµενους προσαύξηση της αντιµισ-
θίας και στους προέδρους των περιφερειακών συµβουλίων κατά
το ποσό της διαφοράς και µέχρι το ύψος της αντιµισθίας του πε-
ριφερειάρχη σε περίπτωση που η αντιµισθία τους είναι µικρότερη
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των πάσης φύσεως αποδοχών της θέσης τους. Θυµίζω πως το
αντίστοιχο θέµα είχε ρυθµιστεί για τους προέδρους των δηµοτι-
κών συµβουλίων µε τον ν.4147 �2013. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνοψίζοντας, θα ήθελα να επι-
σηµάνω πως το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα αποτελεί
µια ριζοσπαστική, προοδευτική, διοικητική µεταρρύθµιση. Μας
δίνει την ευκαιρία να άρουµε τις αδικίες που λόγω σκοπιµοτήτων
γεννούσαν τα συστήµατα που ίσχυαν διαχρονικά, να χτίσουµε
ένα σύγχρονο, λειτουργικό και αποτελεσµατικό δηµόσιο τοµέα
και κυρίως να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη ανάµεσα στον
πολίτη και το κράτος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Χρυσής Αυγής, για την πρωτολογία και τη δευτερολογία του
µαζί. 

Κύριε Παππά, δώδεκα λεπτά σας αρκούν; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, οµιλούµε για το σχέδιο της Κυβέρνησης για

το δηµόσιο και τη δηµόσια διοίκηση, στο οποίο τοποθετήθηκε
άριστα ο εισηγητής µας, αναλύοντας τους λόγους της αρνητικής
µας ψήφου. 

Είναι ένα σχέδιο νόµου, το οποίο ενισχύει ούτως ή άλλως τον
κοµµατισµό στο αµαρτωλό ελληνικό δηµόσιο, του οποίου οι πα-
θογένειες ανάγονται στην εποχή της βαυαροκρατίας και εννοώ
τη βαυαροκρατία του Όθωνα και όχι τη σηµερινή, προς αποφυ-
γήν παρεξηγήσεως. 

Πέραν, όµως, αυτού, το σχέδιο νόµου αποτελεί τη διαδικασία
που χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για να ελέγξει το κράτος,
για να δηµιουργήσει έναν δικό του κοµµατικό στρατό, ο οποίος
ξέρει άριστα να µεταλλάσσεται, να γίνεται από πράσινος µπλε,
από µπλε ροζ και ούτω καθεξής. 

Εγνωσµένης, λοιπόν, της θέσεώς µας, θα ήθελα, κύριε Πρό-
εδρε, στο σηµείο αυτό να κάνω κάποιες γενικές πολιτικές παρα-
τηρήσεις, οι οποίες σχετίζονται και µε τις τοποθετήσεις των
πολιτικών Αρχηγών που έγιναν πρόσφατα και αφορούν την επι-
καιρότητα και την κατάσταση της χώρας. 

Κύριε Πρόεδρε, η κατάσταση πλέον στην Ελλάδα είναι οριακή.
Η πατρίδα διατρέχει πια αληθινό κίνδυνο, κίνδυνο µε ευθύνη των
ανευθύνως κρατούντων και της ευρωπαϊκής νέας τάξης πραγ-
µάτων. Ο συνδυασµός της ανεργίας, της οικονοµικής ανέχειας,
στην οποία έχουν οδηγήσει τον ελληνικό λαό τα τρία συνεχόµενα
µνηµόνια, µας προϊδεάζουν για το τι µέλλει γενέσθαι, για το τι
πρόκειται να ζήσουµε και να δούµε τους επόµενους µήνες. Πρέ-
πει να είµαστε έτοιµοι για τα χειρότερα. Συγχρόνως, πρέπει να
είµαστε –και µε τα λόγια µου αυτά αναφέροµαι στον ελληνικό
λαό- και αποφασισµένοι. 

Η αγροτική εξέγερση πρέπει να σηµειώσουµε ότι συνεχίζεται.
Οι ακοµµάτιστοι αγρότες, οι εθνικά σκεπτόµενοι αγρότες µε ελ-
ληνικές σηµαίες στα τρακτέρ δίνουν δυναµικό «παρών» στον
αγώνα, δίνουν «παρών» στα µπλόκα και είναι αποφασισµένοι να
συνεχίσουν µέχρι το τέλος, χωρίς να πέφτουν στην τηλεοπτική
παγίδα της συνάντησης στο Μαξίµου, στην οποία ο κ. Τσίπρας
κατά την προσφιλή του τακτική, µιµούµενος τις µεθόδους του
Ανδρέα Παπανδρέου, είπε πολλά, χωρίς κατ’ ουσίαν να πει ή να
υποσχεθεί τίποτα. 

Το µείζον θέµα για την Ελλάδα και ειδικότερα για τους κυβερ-
νώντες είναι αυτή τη στιγµή το θέµα της αξιολόγησης, στο οποίο
η Κυβέρνηση έχει αποτύχει πλήρως. Η Κυβέρνηση, όµως, όπως
έχει αποτύχει πλήρως και παταγωδώς στο θέµα της αξιολόγη-
σης, έχει αποτύχει και στο λεγόµενο προσφυγικό. 

Τα προηγούµενα µνηµόνια, τα προηγούµενα καταστροφικά
χρόνια και ιδιαίτερα το πρόσφατο 2015 έφεραν τη χώρα µας στα
τάρταρα της απαξίωσης µε τα capital controls, µε την απειλή του
Grexit, µε κατάληξη να συρθεί κατά τρόπο που δεν συνάδει µε
την ιστορική πορεία των Ελλήνων η χώρα µας σε ένα ακόµη πιο
επαχθές µνηµόνιο, το κακώς λεγόµενο «µνηµόνιο της Αριστε-
ράς». Διότι οι πάντες γνωρίζουν ότι αυτό το µνηµόνιο τον Αύγου-
στο του 2015 ψηφίστηκε και από τη δήθεν αντιπολιτευόµενη Νέα

Δηµοκρατία και από όλες τις δυνάµεις του λεγοµένου «συνταγ-
µατικού τόξου», πλην της Χρυσής Αυγής. 

Και παρ’ όλο που οι πάντες θα περίµεναν τη στιγµή των δια-
πραγµατεύσεων για την επιβολή του µνηµονίου –της συµφωνίας,
όπως τη λέτε εσείς- η ελληνική Κυβέρνηση να προέτασσε το µε-
ταναστευτικό –και να σηµειώσω ότι από την άνοιξη του 2015 ήταν
σε έξαρση- να έχει όπλο το προσφυγικό, ώστε να πετύχει να έχει
καλύτερους όρους στην αξιολόγηση και να υπάρξει, εν πάση πε-
ριπτώσει, µια ελάφρυνση του χρέους ή µια µείωση των µεγάλων
απαιτήσεων των δανειστών και των επιτοκίων, καταλήξαµε στο
σήµερα, στην ωµή πραγµατικότητα που µας δείχνει ότι µε ευθύνη
της πρώτη φορά Αριστεράς, συνεπικουρουµένης και από τη νε-
οφιλελεύθερη Δεξιά, οδηγηθήκαµε σε µια κατάσταση πολύ χει-
ρότερη από τα προηγούµενα. 

Φτάσαµε, κυρίες και κύριοι, στο σηµείο ξεκάθαρα οι δανειστές
να ζητούν 50% µείωση των συντάξεων, παρασκηνιακά να ακού-
γεται πως οι Ευρωπαίοι εξετάζουν και τη λύση ντροπής, της επι-
µήκυνσης του χρέους χωρίς µείωση επιτοκίων, δηλαδή εφαρµο-
γή της τακτικής Βαρουφάκη περί αέναου χρέους, µια πολιτική
καταστροφική, που θα οδηγήσει τα παιδιά µας, θα οδηγήσει την
πατρίδα µας, το µέλλον της πατρίδας µας σε µια εσαεί οµηρία
στη βούληση των Βρυξελλών και θα την καταστήσει για πάντα
υποχείριο στις οικονοµικές και άλλες πολιτικές των Ευρωπαίων
και Αµερικανών νεοταξιτών.

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά τα αρνητικά, τα δύσκολα, η Κυ-
βέρνηση διά του Υπουργού της κ. Κατρούγκαλου, αλλά και διά
του ιδίου του Πρωθυπουργού τονίζει επίµονα ότι δεν θα υπάρξει
καµία µείωση των συντάξεων. 

Το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο γνωρίζετε ότι είναι στον αέρα. Συ-
νεχώς αναβάλλεται η κατάθεση και η ψήφισή του. Η µείωση των
συντάξεων θεωρείται από την Κυβέρνηση «κόκκινη γραµµή». Επι-
τρέψτε µου να µην µειδιάσω, όπως θα ήταν το φυσιολογικό.
Όλοι, όµως, εµείς οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής γνωρίζουµε,
όπως και ολόκληρος ο ελληνικός λαός, τι σηµαίνει «κόκκινη
γραµµή» για τον κ. Τσίπρα και για τον κ. Καµµένο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Στο προσφυγικό, αντί η Ελλάδα να κάνει το απολύτως φυσικό,
αυτό που κάνουν και τα υπόλοιπα κράτη της Ευρώπης, αυτό που
κάνουν και τα κράτη που δεν είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
είναι η FYROM, δηλαδή να κλείσει τα σύνορά της, να βάλει αυ-
στηρούς όρους στην είσοδο των προσφύγων, των παρατύπων
µεταναστών –χρησιµοποιώ αυτήν την παραλλαγή του όρου «λα-
θροµετανάστες», που έχετε εφεύρει-, έχει αφήσει τα χωρικά της
ύδατα αφύλακτα. 

Η Ελλάδα έχει γίνει πάρκινγκ µεταναστών. Έχει µετατραπεί σε
έναν απέραντο καταυλισµό, σε ένα hot spot προσφύγων. Και δεν
είναι, κύριε Πρόεδρε, η έκφραση «πάρκινγκ προσφύγων» βαριά,
για να ξεσηκωθούν κάποιοι «ευαίσθητοι» και να πουν να διαγρα-
φεί από τα Πρακτικά. 

Άκουσα πριν από λίγο σε ραδιοφωνική εκποµπή δηµοσιο-
γράφο ο οποίος παρουσίασε και εξοµοίωσε την Ελλάδα –ακού-
στε- µε «προσφυγικό κουβά» της Ευρώπης. Φτάσαµε δε στο
σηµείο διαµορφωτές της κοινής γνώµης, συγγενείς εξ αγχιστείας
πολιτικών προσώπων, να λένε ξεκάθαρα σε τηλεοπτικά δελτία ει-
δήσεων πως η χώρα είναι ένα απέραντο hot spot. Έτσι είπε η
γνωστή τηλεπαρουσιάστρια, για να συµπληρώσει –µεταφέρω τα
λόγια του, σε εισαγωγικά- ο συµπαρουσιαστής στο δελτίο ειδή-
σεων και να αναρωτηθεί: «Ο στρατός δεν βγήκε στο Παρίσι; Και
εδώ πρέπει να γίνει κάτι. Να δείξουµε και στην Ευρώπη ότι η
χώρα φυλάσσεται. Σε αυτό είναι πιο οργανωµένοι στα Σκόπια.
Να ερωτηθεί ο Στρατός. Είναι θέµα πια εθνικής ασφαλείας.».

Στο σηµείο αυτό θα αναρωτηθεί ο µέσος πολίτης: Γιατί όλα
αυτά; Μήπως προ του αδιεξόδου που θα ζήσει η χώρα µας τις
επόµενες εβδοµάδες βολεύει κάποιους στο εσωτερικό, αλλά και
στο εξωτερικό, µια ακόµη παρένθεση, µια παρένθεση µνηµονια-
κότερη των µνηµονιακών κοµµάτων και υπέρµαχος της Ευρώ-
πης, του ΝΑΤΟ και της δηµοκρατίας;

Και ενώ γίνονται όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, έχουµε τον πλήρη
αποκλεισµό της τρίτης πολιτικής δύναµης της χώρας, της Χρυ-
σής Αυγής, τόσο από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης όσο και
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εντός αυτού του ιδίου του Κοινοβουλίου.
Δεν µας παραξενεύει, κυρίες και κύριοι. Το ότι µας πολεµάτε

µας δείχνει και αποτελεί άλλη µία απόδειξη πως βαδίζουµε στον
σωστό δρόµο. Και αυτό να είστε σίγουροι ότι το καταλαβαίνει ο
ελληνικός λαός, ο οποίος, παρ’ όλες τις στηµένες δηµοσκοπή-
σεις, πυκνώνει τις τάξεις του Λαϊκού Συνδέσµου, του λαϊκού εθνι-
κιστικού κινήµατος.

Το βιώνω και εγώ στην επαφή µου µε τον κόσµο, στις γειτο-
νιές, στα καταστήµατα, στη λαϊκή. Αναφέροµαι τουλάχιστον στην
Αττική, διότι ως γνωστόν πεισµατικά ο προϊστάµενος της Εισαγ-
γελίας Εφετών Αθηνών, ο υπόδικος και ελεγχόµενος, γνωστός
και ως «παναθηναϊκάκιας», κ. Ντογιάκος, συνεχίζει πέρα από κά-
θε λογική, αντισυνταγµατικά, να εκτελεί τις προειληµµένες απο-
φάσεις του προστάτη του Αντώνη Σαµαρά και συνεχίζει να µε
έχει –άκουσον άκουσον!- σε περιορισµό εντός Αττικής.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, θέλω να κάνω
και µια πρόταση, που ενδεχοµένως αφορά τον Κανονισµό της
Βουλής, αλλά πολύ περισσότερο θα αφορά την ενδεχόµενη Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος.

Θέλω να αποφασιστεί –και κάνω την πρόταση- µια λογική και
απαραίτητη αλλαγή σε ό,τι αφορά το πρωθυπουργικό αξίωµα.
Δράττοµαι της ευκαιρίας αυτής, διότι διάβασα άρθρο εκδότου
µεγάλης εβδοµαδιαίας εφηµερίδας, που ευθαρσώς έγραψε: «Ο
Σαµαράς διαχρονικά αντιµετώπιζε σοβαρά ψυχολογικά προβλή-
µατα.».

Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να θεσπιστεί πιστοποιητικό
υγείας για Υπουργούς και Πρωθυπουργούς, ό,τι ισχύει για τους
υπόλοιπους δηµοσίους υπαλλήλους, να περνάνε από επιτροπές
ψυχολόγων-ψυχιάτρων, να υπόκεινται σε ψυχολογικά τεστ και
τεστ νοηµοσύνης. Κατόπιν αυτού του αποτελέσµατος, να µπορεί
να θέτει υποψηφιότητα για το ύπατο πολιτειακό αξίωµα της Κοι-
νοβουλευτικής Δηµοκρατίας οποιοσδήποτε ενδιαφερόµενος.

Σας θυµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι και οι δυστυχείς ή, αν θέλετε,
οι ευτυχείς τρόφιµοι του Δροµοκαΐτειου και του Δαφνιού δεν
έχουν χάσει το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι. Μάλιστα,
πρώτο κόµµα στο Δροµοκαΐτειο ήρθε η Νέα Δηµοκρατία, αν δεν
απατώµαι, και στο Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Δαφνίου ήρθε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ο απόλυτος διπολισµός – και πάρτε το µε όποια έννοια θέ-
λετε, είτε την πολιτική είτε την ιατρική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας. Βλέπω όµως
ότι άλλαξε το Προεδρείο. Γεια σας, κύριε Κακλαµάνη. 

Αυτήν τη στιγµή που σας οµιλώ, στον Βόλο κατασκευάζονται
νέα κέντρα φιλοξενίας. Είναι δώρο µήπως της νέας Υπουργού
προς τους συντοπίτες της; 

«Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, στο Αιγαίο, στην Ελλάδα
φέρνετε ουσιαστικά στρατιωτικό διοικητή τον κ. Φούχτελ, κολ-
λητό της κ. Μέρκελ, που θα ελέγχει την πατρίδα µου, θα ελέγχει
τη δηµοκρατία. Το ξέρω, εσείς έχετε υποταγεί, έχετε προσκυνή-
σει. Θέλετε να χώσετε ό,τι µπορείτε από τις κοµπίνες και τις απά-
τες που κάνετε, αλλά δεν έχετε το δικαίωµα. Εδώ υπάρχει ελλη-
νική σηµαία. Αυτή η χώρα έχει Βουλή και δηµοκρατία.».

«Η θέση µου, την οποία εκφράζω εδώ και πάρα πολλά χρόνια,
για τη δηµιουργία σταθµού υποδοχής, είναι «όχι» σε σταθµό υπο-
δοχής. Όπου δηµιουργήθηκε σταθµός υποδοχής, την ίδια στιγµή
αυξήθηκε η ροή των µεταναστών από την άλλη πλευρά. Δεν πρέ-
πει να γίνει καταγραφή στα νησιά. Ταυτοποίηση στην Κω σηµαί-
νει ότι, όπου τον βρουν, σε έξι µήνες θα τον ξαναφέρουν στην
Κω. Θέλετε να πάρει η Κως την ευθύνη της ταυτοποίησης; Μα,
δεν καταλαβαίνετε επιτέλους πια; Και για τη Ρόδο, προς Θεού,
να µη γίνει καταγραφή εκεί. Είναι το τέλος του νησιού.».

«Αυτοί έχουν σχέδιο, που εκτέλεσαν. Είναι να βάλουν την Ελ-
λάδα µέσα στον κλοιό που έχτισαν µαζί µε τους τραπεζίτες των
µνηµονίων. Είχαν συγκεκριµένο σχέδιο και το εκτέλεσαν οι απα-
τεώνες µαζί µε τους συνεργούς τους. Εµείς δεν υπογράψαµε κα-
νένα µνηµόνιο, δεν στείλαµε καµµία επιστολή, που να υποσχό-
µαστε ότι θα παραδώσουµε την πατρίδα µας. Είναι προδότες της
χώρας. Και οι προδότες σε αυτόν εδώ τον τόπο δεν έχουν αύριο.
Τους ενηµερώνουµε, για να ετοιµάζουν τα αεροπλάνα τους και
τα ελικόπτερά τους.».

Τα παραπάνω ήταν, κυρίες και κύριοι, τρία αποσπάσµατα από
οµιλίες του κυβερνητικού εταίρου και θιασώτη των πολιτικών κυ-
βιστήσεων κ. Πάνου Καµµένου, του θεατρικά ευκολοθιγόµενου
Πάνου Καµµένου, για χαρακτηρισµούς εντός της περιβόητης
Επιτροπής Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων. Είναι
χαρακτηρισµοί, όµως, που ο ίδιος προκάλεσε, µε την εθνικά επι-
κίνδυνη και ανεύθυνη στάση του, µε σκοπό να ελιχθεί και να µην
απαντήσει στα καίρια ερωτήµατα της Χρυσής Αυγής.

Ενδεχοµένως ο κ. Καµµένος να ικανοποιηθεί προσωπικά, αν
του πω ψευδόµενος το εξής: Δεν είστε προδότης, κύριε Καµµένε,
είστε όµως µεγάλος ψεύτης και λίαν επικίνδυνος για τα εθνικά
συµφέροντα. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι εθνικά επικίν-
δυνη.

Μόνη επιλογή και ελπίδα είναι µια εθνική κυβέρνηση για τον
λαό, µε άξονα και πρόγραµµα το πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής,
επικαιροποιηµένο, όπως αυτό θα παρουσιαστεί στο όγδοο συνέ-
δριο του Λαϊκού Συνδέσµου στα τέλη Μαρτίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς, για να
µην ακούσω παράπονο ότι άφησα δύο λεπτά παραπάνω στον κ.
Παππά, ο κ. Παππάς, ο κ. Παφίλης, ο κ. Παπαχριστόπουλος και
ο κ. Δηµήτριος Καρράς δεν µίλησαν εχθές. Κατόπιν τούτου, δι-
καιούνται να µιλήσουν δύο-τρία λεπτά παραπάνω σήµερα. Και
πάλι η Βουλή έχει όφελος, καθώς, αντί για δώδεκα και οκτώ
λεπτά, σύνολο είκοσι λεπτά, µιλούν για δεκατέσσερα λεπτά και
άρα κερδίζουµε χρόνο για να µιλήσουν περισσότεροι Βουλευτές.
Το λέω για να µην ακούσω παράπονα επειδή θα αφήσω από δύο-
τρία λεπτά παραπάνω και στους άλλους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι ότι, µε συνεννόηση που έκανα µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής, θα προχωρήσουµε αρκετά σήµερα και πιθανόν
είναι, αν όχι να εξαντληθεί ο κατάλογος, να µιλήσουν πάρα πολ-
λοί συνάδελφοι, διότι πιθανότατα θα έχουµε και οµιλίες Αρχη-
γών. Άρα θα τραβήξει η σηµερινή συνεδρίαση. Γι’ αυτό µην έχετε
άγχος ως προς αυτό.

Τρίτον, παρ’ ότι είναι εδώ µόνο ο κ. Βερναρδάκης και δεν τον
αφορά αυτό που θα πω, γιατί είναι ο αρµόδιος Υπουργός, για
τους Υπουργούς που έχουν δηλώσει να µιλήσουν, επειδή δεν
έχουν να µιλήσουν για άρθρα, παρά µόνο για τροπολογίες, ο
χρόνος, σε συνεννόηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής, δεν θα είναι
παραπάνω από τρία λεπτά. Διότι µάλιστα είναι τροπολογίες τις
οποίες ήδη ο Υπουργός τις έχει κάνει αποδεκτές. Παρά ταύτα,
έχουν το δικαίωµα, αν θέλουν να την υποστηρίξουν ή να τη διευ-
κρινίσουν, να µιλήσουν. Αλλά τα οκτώ λεπτά να τα ξεχάσουν, για
να εξοικονοµήσουµε, επίσης, χρόνο εις όφελος των Βουλευτών
που έχουν εγγραφεί ως οµιλητές.

Τέλος, καθώς δεν έχω τη δυνατότητα εγώ να κάνω οµιλία,
θέλω να καταγραφεί και να ακούσετε το εξής, κύριε Υπουργέ.
Άκουσα πολλά πράγµατα εχθές εναντίον της τοπικής αυτοδιοί-
κησης και από δικούς µου συναδέλφους. Δεν είναι όµως έτσι τα
πράγµατα. Δεν συµµερίζοµαι τις απόψεις αυτές. 

Όσοι έχουµε περάσει από την τοπική αυτοδιοίκηση, ξέρουµε
ότι υπάρχουν συµβασιούχοι που πραγµατικά καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς ανάγκες και µάλιστα σε δήµους οι οποίοι τώρα
έχουν αναλάβει να κάνουν δουλειά που όφειλε να κάνει η πολι-
τεία –ιδιαίτερα στον κοινωνικό τοµέα- και πολύ φοβούµαι ότι
αυτό το άρθρο ήθελε βελτίωση και όχι απόσυρση. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Στο άρθρο 48
αναφέρεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, στο άρθρο 48
αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ. Ήθελε βελτίωση. Ας το πηγαίνατε
σε τελεσίδικη απόφαση, να έφθανε µέχρι δεύτερου βαθµού.

Κι επειδή ο κόσµος παρακολουθεί Βουλή, πρέπει να πούµε ότι
δεν αποφάσιζαν ποτέ οι δήµαρχοι για τη µετατροπή των συµβά-
σεων. Δικαστικές αποφάσεις έλεγαν αν πρέπει να µετατραπούν
ή όχι οι συµβάσεις των εργαζοµένων στους δήµους. Απλά ήταν
ποινικό αδίκηµα και παράβαση καθήκοντος σε βαθµό κακουργή-
µατος, αν δεν πήγαινε ως πολιτική αγωγή ο δήµος. Αυτό έφευγε
στην ουσία µε το άρθρο 48. Είναι η προσωπική µου άποψη. Ξέρω
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ότι το κόµµα µου έχει µια διαφορετική άποψη, αλλά εγώ ήθελα
να καταγραφεί. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο για τρία λεπτά, για να εξηγήσω
σχετικά και µε αφορµή αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, έχετε τον λόγο
για τρία λεπτά από τη θέση σας. Τηρήσατε κι εχθές τον χρόνο.
Σας δίνω και σήµερα.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Με αφορµή και
αυτό το σχόλιο το οποίο κάνατε, θέλω να διευκρινίσω ορισµένα
πράγµατα, επειδή έχει γίνει µεγάλη συζήτηση.

Έγινε µια εκτενής συζήτηση στις αρµόδιες επιτροπές. Έχουµε
κατ’ αρχάς το άρθρο 32. Ξεκινώ από αυτό. Το άρθρο 32 έλεγε
ότι στο πλαίσιο του ίδιου Υπουργείου και των εποπτευόµενων
φορέων του να µπορεί να γίνεται µια διαδικασία αποσπάσεων –
προφανώς εθελούσιας απόσπασης ή εθελούσιας, εν πάση περι-
πτώσει, τοποθέτησης του υπαλλήλου- για την κάλυψη ορισµένων
έκτακτων αναγκών που υπάρχουν στη δοµή του Υπουργείου. 

Το άρθρο αυτό δέχθηκε κριτική, από την άποψη ότι είχε στην
πρώτη του εκδοχή απόφαση Υπουργού. Το διορθώσαµε αυτό.
Επικράτησε, όµως, µια δεύτερη, πιο συνετή άποψη, όλη η διαδι-
κασία, επειδή πέρασε ο καιρός –αυτό θα µας ήταν χρήσιµο στις
αρχές Γενάρη και τώρα έχουµε τον νόµο για την κινητικότητα-
να επανέλθει στον νόµο για την κινητικότητα. Δεν πρόκειται για
µια απόσυρση η οποία είναι οριστική. Θα επανέλθει στον νόµο
για την κινητικότητα, µε πιο θεσµοποιηµένο και πιο διαφανή
τρόπο και πάντοτε µε τη συναίνεση των εργαζοµένων. Και ακούω
ότι γίνεται πολλή συζήτηση γι’ αυτό. 

Το άρθρο 33, για το οποίο µίλησε ένας οµιλητής, νοµίζω από
το ΚΚΕ, θέλω να πω το εξής και το διευκρινίζω, για να ξέρουµε
για τι µιλάµε: Δεν µιλάµε ούτε για κατάργηση των µετατάξεων
ούτε για κατάργηση οργανικών θέσεων. Δεν υπάρχει κάτι τέτοιο.

Τι έχουµε; Έχουµε παλαιούς διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ.
Έχουµε, δηλαδή, ανθρώπους οι οποίοι έχουν το δικαίωµα να διο-
ριστούν. Επειδή, όµως, έχουν περάσει πολλά χρόνια και αυτοί οι
άνθρωποι είναι αδιόριστοι, αλλά έχουν ενταχθεί δυνητικά σε κά-
ποιους φορείς, πρέπει να έχει το δικαίωµα η πολιτεία να µπορέ-
σει να το κάνει, κάνοντας µια εκτίµηση των αναγκών και εφόσον
αυτοί θέλουν –δεν αλλάζει ο φορέας διορισµού τους- αν τους
προταθεί αντί για το δικαστήριο να πάνε σε µια κοινωνική δοµή,
για παράδειγµα στο Υπουργείο Υγείας. Μιλώ για τους παλαιούς
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ, που έχουν θεµελιώσει το δικαίωµα του
διορισµού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ας διατυπωθεί έτσι τότε το άρθρο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μα δεν νοµίζω
ότι είναι έτσι. Το διαβάζω και το ξαναδιαβάζω και δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί γίνεται η παρεξήγηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε και θα
σας κάνω µια πρόταση πάνω σ’ αυτό το θέµα.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ο φορέας διο-
ρισµού των περιλαµβανοµένων σε πίνακες διοριστέων του ΑΣΕΠ
και των φορέων, κ.λπ., κατόπιν τεκµηριωµένου αιτήµατος, µπορεί
να αλλάξει. Αυτό λέει. Το λέει καθαρά.

Θα αναφερθώ στο άρθρο 48. Χαίροµαι για την επισήµανση του
Προέδρου. Θα τοποθετηθούν και άλλοι. Έχει γίνει µια εκτενής
συζήτηση. Αποσύρθηκε, για να µπορέσει πράγµατι να βελτιωθεί
νοµοτεχνικά και να µην έχουµε καµµία ένσταση επί θεµάτων συν-
ταγµατικότητας ή επί θεµάτων που αφορούν άλλους φορείς.
Υπήρχαν κι άλλοι φορείς, πλην των ΟΤΑ, που είχαν αυτό το πρό-
βληµα. 

Είναι ένα µεγάλο ζήτηµα, που πρέπει να εξεταστεί. Γι’ αυτό ζη-
τήσαµε τη συνδροµή του Υπουργείου Δικαιοσύνης, όπως νοµίζω
ότι θα έπρεπε να κάνει οποιοσδήποτε άνθρωπος ακούει τις εν-
στάσεις και τις παρατηρήσεις και πρέπει να επαναθεµελιώσει,
ακριβώς για να µην υπάρχουν ζητήµατα συνταγµατικότητας. Θα
επανέλθει, αλλά µε έναν τρόπο που θα γίνεται αποδεκτός, αφού
συζητηθεί µε τα δικαστήρια, µε τους ανθρώπους που εµπλέκον-

ται µε τη δηµόσια διοίκηση και, προφανώς, σε πλήρη διαφάνεια
εδώ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νοµίζω ότι είναι µια

ικανοποιητική απάντηση. Εγώ θα σας συνιστούσα –είναι δικό σας
θέµα- να φωνάξετε µια µέρα στο Υπουργείο σας τους υπευθύ-
νους του αντιστοίχου τοµέα από όλα τα κόµµατα και να καθίσετε
να φτιάξετε και τα τρία άρθρα όπως πρέπει να φτιαχτούν. Νοµίζω
ότι δεν υπάρχει καµµία εµπάθεια από κανένα κόµµα.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έχει αναλάβει
πρωτοβουλία το Υπουργείο Δικαιοσύνης γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εντάξει.
Ακόµα καλύτερα. Όταν τα φτιάξετε, λοιπόν, φέρτε τα ξανά, αφού
συνεννοηθείτε µε όλα τα κόµµατα. Δεν υπάρχει κανένα κόµµα
που να µη θέλει να δίνει δουλειά.

Προχωρούµε στην κ. Αυλωνίτου, η οποία γνωρίζει πολύ καλά
από χρονόµετρο, καθώς για δέκατα του δευτερολέπτου ή έπαιρ-
νε χρυσό ή δεν έπαιρνε. Κατόπιν τούτου, πιστεύω ότι θα είναι συ-
νεπής στον χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι οι Βουλευ-
τές να έχουν τον ανάλογο χρόνο, όπως οι προηγούµενοι οµιλη-
τές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ξέρω για τους
προηγούµενους οµιλητές. Εξήγησα όµως γιατί οι τέσσερις Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που δεν µίλησαν, θα έχουν…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Για τους Βουλευτές λέω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, δεν ξέρω για
τους οµιλητές. Ας επανέλθουµε στον χρόνο µας, γιατί είναι πε-
νήντα τέσσερις σήµερα να µιλήσουν. Καλό είναι, λοιπόν, να µι-
λήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελφοι. Με προϊδεά-
ζετε, για να είµαι ελαστικός µαζί σας.

Ορίστε, κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ως προερχόµενη κι εγώ από την τοπική αυτοδιοίκηση συµµε-

ρίζοµαι απόλυτα την άποψή σας για το άρθρο 48 και περιµέ-
νουµε όλοι, κύριε Υπουργέ, σε επόµενο νοµοσχέδιο να το επανα-
φέρετε.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, που αφορά τη δηµόσια διοίκηση σε
σχέση µε τη διαφάνεια, την αξιοκρατία και την αποτελεσµατικό-
τητά της, αποτελεί ίσως την πιο φιλόδοξη τοµή που έχει επιχει-
ρηθεί στη δηµόσια διοίκηση τα τελευταία χρόνια.

Εχθές, ακούγοντας τον κ. Γεωργιάδη, πραγµατικά έλυσα κάθε
απορία µου γιατί η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ χρησιµοποί-
ησαν για την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων την αντισυν-
ταγµατική µέθοδο του πλαφόν. Μας το είπε ξεκάθαρα ο άνθρω-
πος και δεν έχω κανέναν λόγο να το αµφισβητήσω. Ήταν από-
λυτα ειλικρινής. Ήταν ανίκανοι να φέρουν εις πέρας τη διαδικα-
σία αξιολόγησης µε όρους δικαιοσύνης και µε τον σωστό τρόπο.
Αντίθετα εµείς είµαστε απόλυτα ικανοί να κάνουµε κάθε κρίση,
κάθε αξιολόγηση µε όρους διαφάνειας, µε όρους αξιοκρατίας,
µε όρους δικαιοσύνης, µε όρους αποτελεσµατικότητας.

Συνεχίζοντας ο κ. Γεωργιάδης, µας ανέλυσε εχθές την ιδεο-
λογική του προσέγγιση, ανάλυση, εξήγηση γιατί θέλει λιγότερο
δηµόσιο. Γιατί, τάχα, αυτό θα βοηθούσε να ελαφρυνθούν οι
φόροι των πολιτών. Και λέω εγώ ότι ο κ. Γεωργιάδης ηγείτο ενός
µεγάλου κοµµατιού του δηµόσιου τοµέα, του σηµαντικού τοµέα
της δηµόσιας υγείας, που κατόρθωσε να τον µικρύνει, να τον
συρρικνώσει, να τον µαζέψει, να τον κάνει τοσοδούλη, τέλος πάν-
των να τον κάνει αόρατο, αν όχι να τον διαλύσει.

Εύλογα διερωτάται κανείς το εξής: Γιατί αυτό δεν συνόδευσε
αντίστοιχα την ελάφρυνση των πολιτών όσον αφορά τη φορολο-
γία τους;

Προχωρώντας ακόµη τη σκέψη µου, αρχίζω να καταλαβαίνω
γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν ήθελε αυτή τη συνεργασία µε τον κ.
Μπόργιανς, ο οποίος προσφέρθηκε να βοηθήσει τη χώρα, να
προσφέρει την τεχνογνωσία, προκειµένου να εντοπίσουµε τους
φοροφυγάδες, να καταπολεµήσουµε τη φοροδιαφυγή, έτσι ώστε
να αποκτήσει η χώρα περισσότερα έσοδα και να µη χρειάζεται
να ανατρέξει στο να βάζει φόρους στους πολίτες ή να µειώσει
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το κοινωνικό κράτος.
Διότι η Νέα Δηµοκρατία ήθελε σκόπιµα, επίτηδες, τη διάλυση

των δηµοσίων Υπηρεσιών και πρωτίστως, ήθελε τη διάλυση των
δηµοσίων ελέγχων, των εφοριών της χώρας, του Σώµατος Δίω-
ξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, έτσι ώστε να µην υπάρχει ικανός
αριθµός στελεχών, ικανός αριθµός ελεγκτών, προκειµένου να
κάνει εκείνες τις απαραίτητες έρευνες, να θέλει ατέλειωτο χρόνο
να κάνει εκείνες τις διασταυρώσεις που χρειάζονται, έτσι ώστε
να συγκαλύπτονται τα «δικά της παιδιά», που έχουν αδήλωτες,
ανεξήγητες, υπέρογκες καταθέσεις στο εξωτερικό, όπως ο κ.
Παπασταύρου, που ήθελαν άλλωστε να τον κλωνοποιήσουν.

Ερχόµενη τώρα στο διά ταύτα, το νοµοσχέδιο αυτό διακρίνει
πάρα πολύ εύστοχα ανάµεσα στις απαιτήσεις ευσυνειδησίας,
στην εκτέλεση των καθηκόντων όλων ανεξαιρέτως των δηµοσίων
υπαλλήλων και στις αυξηµένες απαιτήσεις επιτελικής ικανότητας
στην κορυφή της δηµόσιας διοίκησης. Επιχειρεί να εξασφαλίσει
τη διαφανή, αξιοκρατική, ακοµµάτιστη επιλογή των ανθρώπων
που θα στελεχώσουν τις κορυφαίες θέσεις δηµόσιας διοίκησης,
µε τελικό στόχο τη µεγιστοποίηση της αποτελεσµατικότητας.
Αυτό το νοµοσχέδιο επιχειρεί να πραγµατοποιήσει όλα όσα επι-
κροτούµε πάντα στα λόγια και λησµονούµε στην πράξη.

Στην εφαρµογή αυτών των στόχων πρώτα γίνεται καταγραφή
των δηµοσίων υπαλλήλων που διαθέτουν τα ανάλογα προσόντα
µε την εγγραφή στο Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών της
Δηµόσιας Διοίκησης. Η ένταξη στο µητρώο γίνεται µε κριτήρια
σπουδών και επαγγελµατικής εµπειρίας. Λαµβάνονται υπ’ όψιν
αυτόµατα τυχούσες καταδίκες, ώστε να µην ξανασυµβεί στο µέλ-
λον το απαράδεκτο φαινόµενο να καταλαµβάνουν καίριες θέσεις
άνθρωποι που έχουν καταδικαστεί για βαριά αδικήµατα. Στη συ-
νέχεια, λαµβάνονται υπ’ όψιν οι δύο τελευταίες αξιολογήσεις,
διότι τα προσόντα του κάθε υποψηφίου αφορούν το παρόν, δεν
είναι ζήτηµα µόνο ιστορικού ενδιαφέροντος.

Όσοι πληρούν τους παραπάνω όρους δύνανται να θέσουν
υποψηφιότητα για επιτελικές θέσεις του δηµοσίου, θέσεις γενι-
κών γραµµατέων, αναπληρωτών γενικών γραµµατέων και ειδικών
γραµµατέων. Η επιλογή των υποψηφίων δεν γίνεται από την Κυ-
βέρνηση, αλλά από το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων,
που συγκροτείται στο πλαίσιο του ΑΣΕΠ. Το Ειδικό Συµβούλιο
Επιλογής Διοικήσεων αξιολογεί τους υποψηφίους και επιλέγει
τρεις, από τους οποίους ο αρµόδιος Υπουργός επιλέγει και ορί-
ζει έναν. Με αντίστοιχη διαδικασία επιλέγονται τα µέλη διοική-
σεων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και νοµικών προσώ-
πων ιδιωτικού δικαίου.

Όλα αυτά τα επιτελικά στελέχη διορίζονται για θητεία τεσσά-
ρων ετών, µε δικαίωµα µίας µόνο ανανέωσης. Προβλέπεται
ακόµη για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου η
δυνατότητα τοποθέτησης προσώπων που δεν υπηρετούν στον
δηµόσιο τοµέα, µετά από δηµοσίευση εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος.

Περνούν, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από πολλές
κρησάρες τα πρόσωπα που θα στελεχώσουν τις βασικές επιτε-
λικές θέσεις του δηµοσίου και δεν µπορεί ο κάθε Υπουργός να
διορίζει όπου θέλει, ακόµη και τον κηπουρό του, όπως αξίωνε
στο παρελθόν ο βασιλιάς και όπως συνέχισαν να κάνουν επί δε-
καετίες διάφοροι όψιµοι ρηγάδες του παλιού πολιτικού συστή-
µατος.

Εισάγεται ακόµη η διαδικασία αξιολόγησης µε αντικειµενικούς
όρους. Στο δικό µας νοµοσχέδιο ο νοµοθέτης δεν κάνει την
Πυθία, ορίζοντας αυθαίρετα από πριν πόσοι υπάλληλοι οφείλουν
να κοπούν, γιατί έτσι του αρέσει.

Αντίθετα, ορίζονται αντικειµενικά κριτήρια και διαδικασία αξιο-
λόγησης µε αιτιολογηµένες αξιολογήσεις. 

Προβλέπεται ακόµα η αµφίδροµη αξιολόγηση, καθώς δεν
αξιολογεί µόνο ο προϊστάµενος τους υφισταµένους, αλλά και οι
υφιστάµενοι τον προϊστάµενο. 

Προβλέπεται επίσης διαδικασία ενστάσεων του αξιολογούµε-
νου ενώπιον της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, ορίζεται διαδικασία στοχοθέτησης της Υπηρεσίας, µε
βάση την οποία θα γίνεται στη συνέχεια η αξιολόγηση. 

Στόχος της διαδικασίας αξιολόγησης δεν είναι να τιµωρή-
σουµε κάποιον, για να κάνει ο κάθε Υπουργός τον καµπόσο, ούτε
είναι στόχος µας να διώξουµε πολιτικούς αντιπάλους ή να µει-
ώσουµε δαπάνες απολύοντας. Όπως δεν είναι στόχος µας και
να δηµιουργούµε θέσεις για δικούς µας διορισµούς. Στόχος µας
είναι να δηµιουργήσουµε αποτελεσµατική και λειτουργική δη-
µόσια διοίκηση µε σεβασµό στον πολίτη και στον νόµο.

Αυτός ο στόχος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σέρνεται ανεκ-
πλήρωτος από την εποχή του Καποδίστρια. Υπήρξαν κατά και-
ρούς στη χώρα µας αναλαµπές διοικητικής αριστείας αλλά και
βαθιές χαράδρες κοµµατοκρατίας, τοπικισµού και ρουσφετιού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε όµως, κυρία
συνάδελφε.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Τελειώνω.
Ακόµα, δεν είναι λίγοι εκείνοι που µέσα σε αυτήν την Αίθουσα

αποδίδουν το πρόβληµα στη γεωγραφία, λέγοντας ότι φταίνε τα
Βαλκάνια. Άλλοι το αποδίδουν στην ιστορία, λέγοντας ότι φταίνε
οι Οθωµανοί. Αν θέλουµε να δούµε, όµως, στα αλήθεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αυλωνίτου,
ολοκληρώστε όµως.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Τελειώνω σε δέκα δεύτερα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας δίνω τριάντα δεύ-
τερα.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Αν θέλουµε, λοιπόν, να δούµε στα αλή-
θεια ποιο είναι το πρόβληµα και ποιος φταίει, ας βάλουµε έναν
µεγάλο καθρέφτη σ’ αυτή την Αίθουσα, γιατί εµείς φταίµε και
όσοι έχουν βρεθεί σε αυτή την Αίθουσα προηγουµένως και
φταίνε αναλογικά µε τον χρόνο που έχει παραµείνει το κόµµα του
καθενός στην Κυβέρνηση.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να πω ότι το ση-
µερινό νοµοσχέδιο έχει όλα εκείνα τα χαρακτηριστικά των µεγά-
λων νοµοθετικών πρωτοβουλιών. Είναι φιλόδοξο, είναι αισιόδοξο,
είναι αφιλοκερδές. Σας καλώ πραγµατικά να κάνετε κάτι καλό γι’
αυτόν τον τόπο. Είναι θετικό να το ψηφίσετε, να το υπερψηφίσετε
εφ’ όλης της ύλης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Αναστασία Γκαρά.

Είναι γνωστή η θέση µου για την κ. Αναστασία Γκαρά και τον
κ. Γιάννη Κεφαλογιάννη -που εκ µέρους όλων των συναδέλφων
τον συλλυπούµεθα για τον θάνατο εχθές του πατέρα του- ότι θα
τους δίνω πάντα, όταν είµαι εγώ στην Έδρα, ένα - ενάµισι λεπτό
παραπάνω, γιατί τραβάνε ό,τι τραβάνε στις ψηφοφορίες.

Έχετε τον λόγο, κυρία Γκαρά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Φαντάζοµαι

ότι θα είµαι συνεπής στον χρόνο µου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να µην ανα-

φερθώ αναλυτικά στα άρθρα, αν και γίνεται η συζήτηση επί των
άρθρων, καθώς από την όλη συζήτηση έχω αντιληφθεί πως
υπάρχει δοµική διάσταση απόψεων στο θέµα του τι δηµόσιο θέ-
λουµε. Αντιλαµβάνοµαι ότι αρκετοί συνάδελφοί µου φοβούνται
τις αλλαγές σε αυτή τη χώρα, φοβούνται να αλλάξουν το υπάρ-
χον status quo.

Έτσι, σήµερα κάνουµε µία συζήτηση για το δηµόσιο, ένα δη-
µόσιο το οποίο βρίσκεται στην καθηµερινότητά µας και παίζει η
λέξη και η έννοια στα χείλη µας συνεχώς. 

Δηµόσιο, λοιπόν! Μία έννοια που δηµιουργεί θετικές σκέψεις
για τους περισσότερους συµπολίτες µας, δηµόσιο αγαθό, δηµό-
σιο σύστηµα, δηµόσια παιδεία, δηµόσια υγεία. Πρόκειται για µία
έννοια που παραπέµπει στην κοινή κτήση, στο συνανήκειν, σε
αυτό που όλοι µοιραζόµαστε και όλοι υπερασπιζόµαστε.

Αν ζουµάρει, βέβαια, ο φακός της σκέψης µας στη λέξη δηµό-
σιο στην Ελλάδα, αρχίζουν να δηµιουργούνται αρνητικές έννοιες:
χάος, συναρµοδιότητες, υπογραφές, καθυστερήσεις, ελλιπής
εξυπηρέτηση, στοίβες οι φάκελοι, παραποµπές, βόλτες από γρα-
φείο σε γραφείο, γραφειοκρατία, «φακελάκια», «ο µπάρµπας
στην Κορώνη», «βόλεµα» και άλλα πολλά γνωστά. Νοµίζω ότι οι
καλλιτέχνες της χώρας µας έχουν περιγράψει γλαφυρότατα τις
σκηνές του δηµοσίου και το υπάρχον σύστηµα στον κινηµατο-
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γράφο, στο θέατρο, στη µουσική αλλά και στη λογοτεχνία.
Έτσι, µία θετική έννοια του δηµοσίου και ένα εργαλείο δηµό-

σιας διοίκησης που θα έπρεπε να είναι προσιτό, φιλικό και εξυ-
πηρετικό προς όλους τους πολίτες κατάντησε βραχνάς για
όλους µας. «Ωχ, µην µπλέξεις!», είναι µία από τις πιο συχνές φρά-
σεις που χαρακτηρίζουν τον δηµόσιο τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αιτίες είναι γνωστές γι’ αυτή
την κατάσταση. Το δηµόσιο σύστηµα διοίκησης µεγάλωσε µαζί
µε το κοµµατικό σύστηµα στη χώρα και στελεχώθηκε µε κοµµα-
τικά κριτήρια. Ο Βουλευτής κρινόταν και εκλεγόταν από τους πό-
σους διορισµούς έκανε στο δηµόσιο. Κοµµατικοί στρατοί φτιά-
χτηκαν για µία θέση στο δηµόσιο. Μόνο κριτήριο αξιολόγησης
ήταν η εντολή του Βουλευτή για την αναβάθµιση προϊσταµένων.
Και από τη άλλη, η εξυπηρέτηση των πολιτών ήταν άµεσα εξαρ-
τηµένη από τη σχέση του εξυπηρετούµενου από τον Βουλευτή
ή τον κοµµατάρχη κάθε περιοχής.

Πόσες υποθέσεις έµειναν για µήνες και χρόνια στα συρτάρια,
γιατί δεν τα έσπρωξε κάποιος Βουλευτής! Διαφορετικές ταχύτη-
τες και στην εξυπηρέτηση, κοµµατικές ή ταξικές. Όποιος είχε
λεφτά και «λάδωνε», έκανε και τη δουλειά του. Όποιος δεν έδινε
τη µίζα κάτω από το γραφείο, ο φάκελός του χανόταν από ένα
γραφείο σε άλλο γραφείο και ψαχνόµασταν όλοι µαζί να βρούµε
τους φακέλους. Κοµµατικό λάφυρο, λοιπόν, το δηµόσιο για το
πολιτικό µας σύστηµα µε θύµατα, δυστυχώς, τους συνεπείς και
ηθικούς πολίτες. 

Παράλληλα, οι πολίτες πολλές φορές αντιµετωπίζουν ένα δη-
µόσιο αδιάφορο, χωρίς συγκεκριµένες αρµοδιότητες, χωρίς κί-
νητρα, χωρίς πάθος για δουλειά και βελτίωση. Ένα τεράστιο
σύστηµα µε ανθρώπινο δυναµικό µε εξειδικευµένες γνώσεις πολ-
λές φορές, το οποίο στην πλειονότητά του τοποθετείται σε
λάθος Υπηρεσίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι περισσότεροι από εµάς κά-
νουµε λόγο για µεταρρυθµίσεις σ’ αυτή τη χώρα, κάνουµε λόγο
για την ανάγκη εκσυγχρονισµού, προάσπισης και αναβάθµισης
της ποιότητας του κράτους. Ιδού, λοιπόν, µια τοµή στο σύστηµα
δηµόσιας διοίκησης: Στη δική µου σκέψη ο δηµόσιος τοµέας
ενός κράτους και οι Υπηρεσίες του πρέπει να είναι θεµατοφύλα-
κας κοινωνικών αξιών και να εργάζεται για την κοινωνική συνοχή.
Πρέπει να είναι ένα σύστηµα παραγωγικό, αξιοποιώντας τους κα-
τάλληλους ανθρώπους στις κατάλληλες θέσεις. Θα πρέπει να ει-
σάγουµε την καινοτοµία, να εισάγουµε δράσεις για την εξυπη-
ρέτηση των πολιτών από απόσταση και να κάνουµε ένα πιο φι-
λικό δηµόσιο σύστηµα προς τους πολίτες. Επίσης, πρέπει να
είναι ένα σύστηµα θελκτικό και για τους υπαλλήλους του. Να
δίνει κίνητρα για µεγαλύτερη παραγωγικότητα και να αξιοποιεί
τις γνώσεις και τις δεξιότητες του καθενός. 

Ακόµα, πρέπει να είναι µια δοµή αξιοκρατική, θωρακισµένη
από τη διαπλοκή και τη µίζα, µια δοµή που θα προστατεύει τους
ίδιους τους ανθρώπους της αλλά και θα δηµιουργήσει ένα σύ-
στηµα αποκοµµένο από κάθε κοµµατική παρέµβαση. 

Από την άλλη, εγώ προσωπικά θα ήθελα ένα δηµόσιο σύστηµα
σύγχρονο, εξυπηρετικό και δίκαιο. Θα ήθελα Υπηρεσίες που δεν
θα είναι τροχοπέδη στην υλοποίηση ιδιωτικών πρωτοβουλιών,
επενδύσεων και µελετών. Ένα σύστηµα που θα αντιµετωπίζει και
θα εξυπηρετεί τους πολίτες µε ισότητα, δικαιοσύνη και γνώση,
ένα σύστηµα αµερόληπτο και κυρίως παραγωγικό. 

Κι αν όλα αυτά ακούγονται στα αυτιά µας σαν όνειρο ή έκθεση
ιδεών, στο χέρι µας είναι να το κάνουµε πράξη. Είναι στο χέρι
των κοµµάτων που κυβέρνησαν και προκάλεσαν την κοµµατικο-
ποίηση του κράτους να αποδοµήσουν την ίδια την πολιτική τους
πρακτική. Είναι στο δικό µας χέρι να υλοποιήσουµε άµεσα τις νο-
µοθετικές και θεσµικές πρωτοβουλίες που θα ψηφίσουµε σή-
µερα. Είναι στο χέρι των δηµόσιων λειτουργών να συµβάλουν
στη βελτίωση του συστήµατος δηµόσιας διοίκησης, είναι στο
χέρι των πολιτών να διεκδικούν ένα παραγωγικό και αξιοκρατικό
σύστηµα και, τέλος, είναι στο χέρι όλων µας να εργαστούµε για
µια µεγάλη τοµή και µια µεταρρύθµιση προς όφελος όλων µας. 

Είµαστε έτοιµοι και πρόθυµοι να κόψουµε τον κοµµατικό γόρ-
διο δεσµό µε το σύστηµα δηµόσιας διοίκησης; Είµαστε έτοιµοι
να θωρακίσουµε το κράτος από τη διαπλοκή, αλλά στην πράξη;
Είµαστε έτοιµοι να δηµιουργήσουµε ένα καλύτερο περιβάλλον

υπηρεσιών για τους πολίτες αλλά και για νέους επενδυτές, που
τόσο επιθυµούµε να επενδύσουν και να δηµιουργήσουν στη
χώρα αυτή; 

Εσείς χρόνια τώρα, κύριοι της Αντιπολίτευσης, βολευόσασταν
και τροφοδοτούσατε την ύπαρξή σας από την υπάρχουσα κατά-
σταση. Τώρα µας εγκαλείτε που δεν εφαρµόζουµε τις συγκεκρι-
µένες ρυθµίσεις γρήγορα. Εσείς γιατί δεν τα κάνατε τόσα χρό-
νια; 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε έτοιµοι και αποφασισµένοι. Είµαστε
έτοιµοι να διορθώσουµε όλα τα κακώς κείµενα σ’ αυτή τη χώρα,
αποφασισµένοι να κάνουµε τοµές και µεταρρυθµίσεις για τον εκ-
συγχρονισµό του κράτους, για την προστασία της κοινωνίας, για
το όφελος των πολιτών. Είµαστε έτοιµοι και αποφασισµένοι να
στήσουµε γερά θεµέλια, για να βγει η χώρα από την κρίση και
να βαδίσει σε µια εποχή κοινωνικής δικαιοσύνης και ανάπτυξης.
Είµαστε αποφασισµένοι µαζί µε τον λαό να γυρίσουµε αυτή τη
σελίδα. Και το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι άλλη µια σελίδα του
παράλληλου προγράµµατος του ΣΥΡΙΖΑ. Και υπάρχουν ακόµα
πολλές σελίδες που θα γυρίσουµε. Και το χέρι για να γυρίσει η
σελίδα, θα το βάλει κυρίως ο λαός. Εσείς είστε έτοιµοι; Είµαστε
έτοιµοι, λοιπόν, να βάλουµε το µαχαίρι στο κόκκαλο; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε, τε-
λειώσατε πριν από τον χρόνο σας και δεν χρειάστηκε να σας
κάνω χάρη. Εµείς σας ευχαριστούµε!

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ευφροσύνη Καρασαρλίδου και µετά
θα δώσω τον λόγο στον κ. Καρρά, στην κ. Δριτσέλη και αµέσως
µετά στον κ. Παφίλη, ο οποίος επίσης δεν µίλησε χθες. 

Ορίστε, κυρία Καρασαρλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε µια βαθιά

τοµή για το σύγχρονο ελληνικό κράτος, το σχέδιο νόµου για τη
διαφάνεια, την αξιοκρατία και την αποτελεσµατικότητα στη δη-
µόσια διοίκηση. 

Το νοµοσχέδιο έχει σαν στόχο τη διαχείριση του ανθρώπινου
δυναµικού σε όλο τον δηµόσιο τοµέα. Ουσιαστικά απαντά στην
έντονη ανάγκη αλλαγών και µεταρρυθµίσεων. Αποτελεί µια ιστο-
ρική καινοτοµία, εφάµιλλη της ίδρυσης του ΑΣΕΠ, και είναι το
αποτέλεσµα µιας πραγµατικά ανοιχτής και πλατιάς διαβούλευ-
σης µε συνεχείς συζητήσεις αλλά και επαφές µε όλους τους εν-
διαφερόµενους φορείς. 

Οι βασικοί πυλώνες είναι: 
Πρώτον, η θέσπιση του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελε-

χών Δηµόσιας Διοίκησης. 
Δεύτερον, η εφαρµογή νέων ρυθµίσεων αναφορικά µε το σύ-

στηµα αξιολόγησης των υπαλλήλων και τη στοχοθεσία των Υπη-
ρεσιών. 

Και, τρίτον, η θέσπιση ενός νέου συστήµατος βαθµολογικής
προαγωγής των υπαλλήλων και επιλογής των προϊσταµένων των
οργανικών µονάδων. 

Συγκεκριµένα, το µητρώο θα αποτελεί µια δεξαµενή στελεχών
και θα αφορά την κάλυψη θέσεων γενικών γραµµατέων, αναπλη-
ρωτών, προέδρων, διοικητών νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου, θέσεις οι οποίες ως κυβερνητικό και κοµµατικό φέουδο
στελεχώνονταν µέχρι και σήµερα µε διορισµούς από την εκά-
στοτε κυβέρνηση και ξηλώνονταν από την επόµενη. Αυτή την
απαράδεκτη πρακτική όλων των προηγούµενων χρόνων έχει σαν
στόχο να καταπολεµήσει η παρούσα ρύθµιση. 

Στόχος µας, δηλαδή, είναι να δηµιουργηθεί µια ανοικτή λίστα
ικανών ανθρώπων, ανεξάρτητα από κοµµατικά και ιδεολογικά
κριτήρια. Η επιλογή των στελεχών θα γίνεται µέσω µοριοδότη-
σης, ενώ ο διορισµός τους θα γίνεται κατόπιν απόφασης του
Υπουργού και µετά τη γνωµοδότηση Ειδικού Συµβουλίου Επιλο-
γής που θα καταρτιστεί. Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται τετραετής
θητεία των στελεχών, µε δικαίωµα ανανέωσης µια µόνο φορά,
έχει, δηλαδή, ανώτατο όριο την οκταετία. 

Μια ακόµη αλλαγή που έρχεται αφορά την επιστηµονικά τεκ-
µηριωµένη αξιολόγηση, η οποία θα γίνεται µε τρόπο διαφανή και
µε στόχο την πραγµατική βελτίωση της δηµόσιας διοίκησης. 
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Η αξιολόγηση δεν θα αποτελεί πλέον µηχανισµό εξόδου του
προσωπικού από τον δηµόσιο τοµέα ή άλλοθι για διοικητική και
θεσµική αδράνεια. Αντίθετα, θα είναι ένα χρήσιµο εργαλείο ανά-
δειξης των πλεονεκτηµάτων και θεραπείας των αδυναµιών των
δηµοσίων Υπηρεσιών. Από το καθεστώς της ατιµωρησίας και του
τρόµου δηµιουργούµε ένα καθεστώς συµµετοχικότητας και πα-
ραγωγικής ανάπτυξης. Δίνεται ένα τέλος στη σκόπιµη υπονό-
µευση της αξιολόγησης, στη µετατροπή της, δηλαδή, σε έµµεσο
εκβιαστικό τρόπο. 

Είναι γεγονός ότι έχει υπάρξει µια τεράστια κακοδιαχείριση
του δηµόσιου τοµέα κατά τη διάρκεια των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. Ο σηµερινός Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας ως
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης υπήρξε ο πιο πιστός συ-
νεχιστής των παραδόσεων του κοµµατικού κράτους. Καθαίρεσε
το σύνολο των προϊσταµένων της δηµόσιας διοίκησης, για να
διορίσει µε διαδικασίες µη διαφανείς, µη αντικειµενικές, αυτούς
που ο ίδιος επέλεξε. 

Η ανάγκη αλλαγής της νοοτροπίας σε όλους µας είναι επιτα-
κτική. Πρέπει να καταλάβουµε ότι δεν µας ανήκει τίποτα, είµαστε
απλοί διαχειριστές και, όσο καλύτερα κάνουµε εµείς τη δουλειά
µας, τόσο περισσότερο θα ωφεληθεί το κράτος και κατ’ επέ-
κταση οι πολίτες. Πρέπει να γίνουν συγκρούσεις και υπερβάσεις,
προκειµένου το πολιτικό σύστηµα να φύγει από την πεπατηµένη
που ακολούθησε τα τελευταία χρόνια, δηλαδή τη λογική της
νοµής της εξουσίας. Ο στόχος µας είναι η αποκοµµατικοποίηση
κι όχι η απολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης. Το καθεστώς
της κοµµατοκρατίας και της οικογενειοκρατίας παραπέµπει σε
τριτοκοσµικές χώρες και όχι σε χώρα που ανήκει στον σκληρό
πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στόχος, λοιπόν, του νοµοσχεδίου είναι η κατοχύρωση της δια-
φάνειας, της επιστηµονικότητας στην αξιολόγηση κι ο τερµατι-
σµός της στερεοτυπικής αντίληψης της µη παραγωγικότητας
στον δηµόσιο τοµέα.  Με το νοµοσχέδιο θα δίνεται η δυνατότητα
σε µεγάλες οµάδες ανθρώπων, που δεν είχαν ταυτιστεί µε κοµ-
µατική και πελατειακή εξάρτηση, να αναδείξουν τις ικανότητές
τους και να λάβουν ενεργά µέρος στη συγκρότηση µιας σύγχρο-
νης δηµόσιας διοίκησης. Γιατί αυτό είναι το πρότυπο της αντίλη-
ψής µας για τις σχέσεις µεταξύ του κράτους και των πολιτών,
γιατί είναι ζητούµενο η κατοχύρωση της διαφάνειας και της αξιο-
κρατίας, γιατί απαιτούµε την εξασφάλιση των υψηλών ουσιαστι-
κών και τυπικών προσόντων των προϊσταµένων και γιατί µόνο
µέσω της λίστας των στελεχών µπορεί το κράτος να αποκτήσει
θεσµική µνήµη. 

Ας αποποιηθούµε, λοιπόν, τη διαχείριση του εφήµερου. Ας
πράξουµε τα µέγιστα για την ουσιαστική βελτίωση του κράτους.
Δεν έχουµε άλλον χρόνο για ξόδεµα. Αυτή είναι η πραγµατική
ευθύνη που πρέπει να αναλάβουµε. Και την αναλαµβάνουµε όσο
δύσκολη και αν είναι, µε ή χωρίς την Αντιπολίτευση. 

Απευθύνοµαι στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης. Ελπί-
ζουµε να µη µείνετε θεατές. Σας θέλουµε για µία ουσιαστική αν-
τιµετώπιση των χρόνιων προβληµάτων και των αδιεξόδων που
έχουν δηµιουργηθεί σε αυτόν τον τόπο. Ας δώσουµε µία νέα
πνοή στη χώρα µας. Ελπίζω να το έχουµε όλοι ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. Σας βάζω εξαρχής τον παρα-

πάνω χρόνο. 
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Πρόεδρε.
Ερχόµεθα, λοιπόν, να δούµε το νοµοσχέδιο. Διαβάζοντας την

αιτιολογική έκθεση, όπως ξεκινάει ο καθένας που θέλει να εντρυ-
φήσει σε ένα σχέδιο νόµου, βλέπουµε µια φιλόδοξη διάθεση. Επι-
καλείται την έκθεση Βαρβαρέσου στο ξεκίνηµά του. Γνωστός ο
Κυριάκος Βαρβαρέσος, γνωστή η οικονοµική του πορεία και οι
προϋποθέσεις που έθετε τότε για την ανάπτυξη της χώρας. 

Έλεγε, λοιπόν, ότι θα πρέπει να στηριχθούµε στη γεωργία,
στον πρωτογενή τοµέα, να τον αναπτύξουµε, ούτως ώστε σε
δεύτερο στάδιο να αποκτήσει η τότε καθηµαγµένη Ελλάδα και
µια βιοµηχανία. Φοβάµαι, όµως, ότι αυτή η ευχή του Βαρβαρέ-
σου δεν µπόρεσε να επιτευχθεί. Βρισκόµαστε στο έτος 2016 και

οι αγρότες ακόµα δεν έχουν αναπτύξει τον τοµέα τους, δεν
έχουν υποστηριχθεί από το κράτος και είναι έξω στα µπλόκα. 

Να µιλήσουµε για βιοµηχανία; Επετεύχθη η βιοµηχανία; Έ-
χουµε Υπουργείο Ανάπτυξης. Έχουµε Υφυπουργό Βιοµηχανίας.
Οφείλουµε, όµως, να πούµε ότι πέντε µήνες µέσα στην Αίθουσα
αυτή κάτι για τη βιοµηχανία, γιατί αποβιοµηχανοποιείται η χώρα,
δεν ακούσαµε. Συνεπώς ας µείνουµε στην έκθεση Βαρβαρέσου
στα ζητήµατα της δηµόσιας διοίκησης. Ας αφήσουµε κατά µέρος
εκείνα στα οποία αναφερόταν για την οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας.

Δηµόσια διοίκηση, λοιπόν. Είναι γνωστό ότι έχουµε µια πολυ-
νοµία στην Ελλάδα. Είναι γνωστό ότι έχουµε Κώδικα Καταστά-
σεως Δηµοσίων Διοικητικών Υπαλλήλων. Εγώ τουλάχιστον
θυµάµαι την πρώτη προσέγγιση που είχα. Ήταν ο παλιός κώδι-
κας του 1953. Βλέπουµε ότι κατά καιρούς αλλάζει. Βλέπουµε ότι
επαναλαµβάνονται διατάξεις. Και έρχεται σήµερα ένα σχέδιο
νόµου, το οποίο µας λέει ότι θα συσταθεί ένα επιτελικό Μητρώο
Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης. Μου ακούγεται καλό. Όµως, µε-
τατίθεται για τρία χρόνια. Όµως, βλέπουµε ότι όσοι καταγρα-
φούν προέρχονται από τον δηµόσιο τοµέα. Τουτέστιν, ανακυκλώ-
νονται πολλά πράγµατα. Και στο τέλος, µας λέει και κάτι άλλο:
Ότι ο Υπουργός θα επιλέγει από το τριπρόσωπο. Σαν να επιλέ-
γουµε µητροπολίτη τις παλιές εποχές από το τριπρόσωπο, που
πρότεινε η Ιερά Σύνοδος. Και θα κάνω αυτή την ιστορική ανα-
δροµή, για να θυµηθούµε παλαιότερες περιόδους.

Υπήρχε το τριπρόσωπο των υποψηφίων µητροπολιτών. Τι σή-
µαινε αυτό; Ότι πρότειναν στον βασιλέα τρεις υποψήφιους µη-
τροπολίτες και µέσω του κυβερνητικού εκπροσώπου, που ήλεγχε
την Εκκλησία, επέλεγε και έβγαινε το βασιλικό διάταγµα. Μήπως,
λοιπόν, φτάνουµε σε ανάλογες περιπτώσεις και από το τριπρό-
σωπο που θα προτείνετε από το µητρώο επιτελικών στελεχών
επιλέγει ο Υπουργός και αποκτά µία µεγαλύτερη εξουσία; 

Εµείς έχουµε εκφράσει την άποψή µας ότι τις διατάξεις, τον
κορµό του νόµου, δεν πρόκειται να τις ψηφίσουµε, όχι µόνο γι’
αυτό που σχηµατικά ήδη επεσήµανα, αλλά και για έναν άλλο
λόγο. Το θεωρούµε ανεπίκαιρο. Έρχεται σήµερα και λέει ότι θα
ισχύσει µετά από τρία χρόνια. Κατά τη συζήτηση στις επιτροπές
εξέφρασα την επιφύλαξή µου. Αφού λέει η Κυβέρνηση ότι θα
φέρει µητρώο στελεχών, γιατί διατηρεί και τους γενικούς γραµ-
µατείς; Είχε την καλοσύνη, την ευγένεια ο Υπουργός να απαντή-
σει. Μου είπε ότι ο γενικός γραµµατέας είναι µία υβριδική µορφή
µεταξύ δηµόσιας διοίκησης και πολιτικής. Ας το δεχθώ. 

Γιατί, λοιπόν, αφού θα διατηρήσουµε τον γενικό γραµµατέα
δεν φεύγουµε και από το µητρώο στελεχών, το οποίο να εφαρ-
µοστεί πιο περιορισµένα σε άλλες κατηγορίες; Δεν θέλω να επι-
µείνω σε αυτό. Έχουν ειπωθεί πολλά, έχουµε συζητήσει, έχω
εκφράσει και την άποψή µου στις επιτροπές.

Για τα δύο επόµενα κεφάλαια του νοµοσχεδίου, που αφορούν
το βαθµολόγιο, το σύστηµα αξιολόγησης, τις προαγωγές, δεν αι-
σθανόµεθα ότι προσθέτουν κάτι. Τα όσα άκουσα, ιδίως από τους
συναδέλφους της Πλειοψηφίας, ήταν ικανά, µε την έννοια ότι
εξέφρασαν την άποψη της Πλειοψηφίας, ότι πρέπει να ψηφιστεί
το νοµοσχέδιο, αλλά στη δική µου αντίληψη –συγχωρέστε µε-
δεν προσέθεσαν εκείνη την πνοή, την οποία τόσο η αιτιολογική
έκθεση όσο και οι καλοί συνάδελφοι της Συµπολίτευσης θέλησαν
να προσδώσουν σε αυτό το νοµοσχέδιο. Εγώ το βλέπω, ξηρά,
τεχνοκρατικά, αν θέλετε, ότι είναι µια επανάληψη παρελθούσης
ρυθµίσεως και ίσως διευρύνει κάποιες εξουσίες του Υπουργείου
ή των Υπουργών. Δεν έχει σηµασία.

Προχωρούµε σε άλλο θέµα. Κατά τη συζήτηση στις επιτροπές
ετέθησαν και θέµατα µιας σειράς διατάξεων πέραν του κορµού
του νοµοσχεδίου, τα οποία τα χαρακτήρισα –αν θέλετε- ότι απο-
τελούν εξυπηρετήσεις. Δεν ήµουν αρεστός ίσως σε αυτό, αλλά
δυστυχώς η απόδειξη, η οποία έρχεται σήµερα µε την απόσυρση
διατάξεων –άκουσα και την άποψη του Υπουργού ότι θα τις επα-
ναφέρει- και ιδιαίτερα όσον αφορά το άρθρο 48, σηµαίνει ότι κάτι
δεν πήγαινε καλά στην προσπάθεια αυτή. Θα πω και κάτι άλλο
στο σηµείο αυτό. Επιµένω, λοιπόν, ότι υπάρχουν και κρύβονται
σκοπιµότητες σε διατάξεις οι οποίες έρχονται διάσπαρτες στο
τελευταίο κεφάλαιο, στις λεγόµενες «λοιπές διατάξεις» του νό-
µου.
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Θα δώσω ένα παράδειγµα στην Αίθουσα. Προχθές συζητή-
σαµε το λεγόµενο «παράλληλο πρόγραµµα», υπό την έννοια της
επιτάχυνσης του κυβερνητικού έργου. Είχα αντίρρηση ιδιαίτερα
σε ένα άρθρο που αφορούσε τα κακουργήµατα των αιρετών.
Εξαλείφθηκε εκείνο το κώλυµα, το οποίο οδηγούσε όσους είχαν
παραπεµφθεί για κακούργηµα σε προσωρινή αργία µέχρι να δι-
καστούν. Ζήτησα, λοιπόν, τότε –και ο κ. κ. Λάππας το σχολίασε-
να λέγεται ότι αναφερόµεθα στα υπηρεσιακά εγκλήµατα. Όµως,
ούτε και αυτό έγινε δεκτό. Ούτε για τα υπηρεσιακά εγκλήµατα
δέχτηκε η Κυβέρνηση να τίθενται σε αργία άνθρωποι οι οποίοι
κατηγορούνται για κακουργήµατα και το προχώρησε και αφαί-
ρεσε αυτήν τη δυνατότητα θέσεως της αργίας.

Θέλω να πω κάτι, είναι εκτός του νοµοσχεδίου αυτού, αλλά
έχει σηµασία µε τις ρυθµίσεις που έρχονται σήµερα. Γιατί έχει
σηµασία; Διότι, όταν παραπέµπεται κάποιος για κακούργηµα, ση-
µαίνει ότι είναι αµετάκλητη η παραποµπή του είτε µε αµετάκλητο
βούλευµα –και µιλώ για τους αιρετούς- είτε µε αµετάκλητο κλη-
τήριο θέσπισµα, στο οποίο έχει ασκήσει τα ενδικοφανή µέσα και
έχουν απορριφθεί. Συνεπώς βλέπουµε ότι υπάρχουν προσπά-
θειες εξυπηρέτησης.

Έχουµε και το άλλο ζήτηµα σε αυτό το νοµοσχέδιο: τον ορυ-
µαγδό των τροπολογιών. Έχω µπροστά µου έναν κατάλογο.
Έχουν καταγραφεί εννέα υπουργικές τροπολογίες και βλέπω και
δύο ακόµα, που ήρθαν µετά και δεν είναι στον κατάλογο, άρα έν-
τεκα. Και έχω και µία λίστα µε τις τροπολογίες των συναδέλφων,
που πράγµατι προσπαθούν να βελτιώσουν ή, εν πάση περιπτώ-
σει, να βοηθήσουν κάποιες κοινωνικές οµάδες. Βλέπω, λοιπόν,
δεκαοκτώ τροπολογίες εκ των οποίων, αν δεν κάνω λάθος, οι πε-
ρισσότερες θα γίνουν δεκτές. Δεν έχει σηµασία. Συνεχίζεται, λοι-
πόν, αυτή η γνωστή κακοδαιµονία. Βρίσκουµε ένα νοµοσχέδιο,
η Κυβέρνηση έχει έτοιµες τροπολογίες –εµπρόθεσµες, εκπρόθε-
σµες, δεν έχει σηµασία- και τις φέρνει και τις θέτει, ασχέτως του
κορµού του νόµου, ασχέτως της φιλοσοφίας.

Εδώ θα παραπονεθώ και θα το πω. Εχθές ετέθη ένα ζήτηµα.
Έφερε ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών µία τροπολογία,
η οποία εκ πρώτης όψεως µου φάνηκε χρήσιµη, να διοριστούν,
δηλαδή, ειδικοί διερµηνείς –ας τους ονοµάσω έτσι- ή ειδικοί
υπάλληλοι στις ξένες χώρες, για να επιταχύνουν το έργο -εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης και Σένγκεν προφανώς- της έκδοσης βίζας
τουριστών, ιδίως από τις πρώην ανατολικές χώρες. Τι το πιο
απλό; Ζήτησα από τον Προεδρεύοντα να µου δώσει για ένα
λεπτό τον λόγο, προκειµένου να υποβάλω µια ερώτηση στον
Υπουργό, γιατί ο Υπουργός δήλωνε ότι έπρεπε να φύγει, να τα-
ξιδέψει στο εξωτερικό. Δεν µου δόθηκε ο λόγος. Λέω, λοιπόν,
στον Προεδρεύοντα ότι θα πρέπει κάποιοι που προεδρεύουν να
ξαναδιαβάσουν τον Κανονισµό, για να φρεσκάρουν τους γνώσεις
τους. 

Διότι αυτό υπήρξε παραβίαση του Κανονισµού. Δεν θέλησα να
δηµιουργήσω ένταση µέσα στην Αίθουσα, αλλά αυτό θα το επα-
ναλαµβάνω συνεχώς για το ζήτηµα των τροπολογιών. Επιχειρεί-
ται η υφαρπαγή της ψήφου των Βουλευτών. 

Να ξέρετε, κύριε Υπουργέ -εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση
αυτήν τη στιγµή- ότι αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης δεν είναι ο
καλός. Ίσως και να κρύβει πολλά. Σε ό,τι µε αφορά, όµως, προ-
σωπικά, προσβάλλει και την αξιοπρέπειά µου. Και οφείλω να σας
το πω. Θέλω να έχω ως Βουλευτής το δικαίωµα γνώµης και
ψήφου. Δεν µπορείτε να µου το στερείτε µε τον τρόπο αυτόν. 

Διαβάζω, λοιπόν, τροπολογίες εδώ µέσα. Έχει καταλάβει κα-
νείς –και απευθύνοµαι στους συναδέλφους- τι σηµαίνει η τροπο-
λογία Σκουρλέτη για το σύστηµα κατανοµής εσόδων από πλει-
στηριασµούς αδιαθέτων δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµο-
κηπίου; Να σας πω εγώ τι λέει; Λέει ότι θα παίρνουµε τα χρήµατα
από τους πλειστηριασµούς που θα κάνει το κράτος και, αντί να
τα οδηγούµε σε περιβαλλοντικά έργα -διότι αυτά αποτελούν
αδιάθετα δικαιώµατα εκποµπών, τουτέστιν υπάρχει πληρωµή,
είναι τέλος για ρύπους, οι οποίοι εκπέµπονται στην ατµόσφαιρα
και από ελληνικές βιοµηχανίες ακόµα-, θα τα πηγαίνουµε στον
ΛΑΓΗΕ και στον ΑΔΜΗΕ. Θα πριµοδοτούµε, δηλαδή, πάλι τη
ΔΕΗ µε αυτόν τον τρόπο. Κατάλαβε κανείς τι κρύβει εδώ πέρα;
Και λέει ότι το 60% των εσόδων αυτών θα πηγαίνει στον ΛΑΓΗΕ
και στον ΑΔΜΗΕ. Γιατί να πηγαίνει εκεί; Να πάει σε έργα του

Πράσινου Ταµείου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καρρά, ήρεµα,

µην πάθετε τίποτα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Με συγχωρείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας συγχωρώ. Για

εσάς το λέω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Αισθάνοµαι λίγο σαν να αγορεύω σε ποινικό δικαστήριο. Ίσως

θυµάµαι τα παλιά µου.
Επανέρχοµαι. Ας µας εξηγήσει κάποιος γιατί υπάρχει ανάγκη

αυτά τα έσοδα να πηγαίνουν στον ΛΑΓΗΕ και στον ΑΔΜΗΕ, τα
οποία επιβαρύνουν, τελικά, τους καταναλωτές του ηλεκτρικού
ρεύµατος και ιδιαίτερα τους οικιακούς καταναλωτές. Δεν θέλησε
κανείς να µας το εξηγήσει αυτό.

Επόµενη τροπολογία συναδέλφων. Οι συνάδελφοι που την
υπογράφουν µου είναι καθ’ όλα συµπαθείς και τους εκτιµώ. Μιλώ
για την τροπολογία εκείνη που δίνει δικαίωµα σε αυτά τα µέλη
των ανεξαρτήτων αρχών των οποίων έληξε η θητεία, να έχουν δι-
καίωµα εκ νέου υποψηφιότητας και επιλογής. Μα, µας διατυµ-
πανίστηκε σε αυτήν την Αίθουσα ότι λήγουν οι θητείες των
ανεξαρτήτων αρχών, γιατί πρέπει να λήξουν. Θα πρέπει, λοιπόν,
οι θητείες αυτές -υπονοώντας ότι τα πρόσωπα αυτά ίσως είχαν
και πολιτική καταγωγή ή κοµµατική, αν θέλετε, καταγωγή- να λή-
ξουν, να εξυγιανθούν. Έγιναν κουβέντες εδώ για το ΕΣΡ, για την
Επιτροπή Ανταγωνισµού, χίλια δυο πράγµατα είπαµε. Και έρχεται
σήµερα αυτή η τροπολογία -χωρίς να είναι υπουργική, µου φαί-
νεται ότι θα έπρεπε ο Υπουργός Επικρατείας να τη φέρει αυτή
και όχι να ζητήσει από συναδέλφους- και µας λέει: «Ναι, αφήστε
τους να επιλεγούν εκ νέου.». Δηλαδή, συνεννοηθήκαν πλέον ότι
θα µπορούν αυτοί ή έκανε κάποιο λάθος η Κυβέρνηση και απο-
µάκρυνε άτοµα τα οποία ήταν αρεστά, φίλια προσκείµενα και σή-
µερα θέλει να τα επαναφέρει από την πίσω πόρτα;

Δεν µπορώ να πω, λοιπόν, µε την έννοια αυτή, ότι οι τροπολο-
γίες, όπως έρχονται, εξυπηρετούν την καλή νοµοθέτηση. Δεν
µας δίδεται η δυνατότητα να κατανοήσουµε τι επιδιώκουν και
ιδίως η σκοπιµότητα. 

Πρέπει να επαναλάβω ότι η νοµοθέτηση δεν είναι µόνο το κεί-
µενο του νόµου το οποίο έρχεται. Η διαφάνεια πρέπει να υπάρχει
και στην αιτιολογία του λόγου για τον οποίο προτείνεται. Και όχι
µόνο αυτό, αλλά η αιτιολογία συνήθως είναι το σπουδαιότερο
και το σηµαντικότερο στοιχείο για την κατανόηση. Έχουµε εδώ
µέσα διατάξεις που λένε «καταργείται το άρθρο 15 του νόµου
«χι», ούτως ώστε να επανέλθει σε ισχύ το άρθρο 16 του νόµου
«ψι»».

Θα πρέπει, λοιπόν, να έχει κανείς από πίσω του µία νοµική βι-
βλιοθήκη, να έχει κοντά του ένα computer µε µία πλήρη τράπεζα
νοµικών πληροφοριών, να ξενυχτάει και λιγάκι, γιατί όσο και να
θέλει κανείς να δηλώνει ότι ξέρει πολλά δεν τα ξέρει, για να έρ-
χεται εδώ να τοποθετηθεί.

Εµείς έχουµε δηλώσει ότι δεν αποτελεί καθ’ ηµάς καινοτοµία
το σχέδιο νόµου, για τον λόγο ότι την καινοτοµία και τη µεταρ-
ρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης τη θέτουµε σε προηγούµενα
στάδια και περιλαµβάνω εκείνο το οποίο είχα πει. Ποιο ήταν το
προηγούµενο στάδιο; Περιµέναµε -το είχα θέσει στον κ. Βερναρ-
δάκη- να δούµε το κλαδολόγιο, τις ειδικότητες, να δούµε τους
νέους οργανισµούς. Είχε την καλοσύνη να µε διορθώσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Έρχεται.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ας έρθουν όλα µαζί, κύριε

Λάππα. Θα τα δούµε αυτά.
Είπα, λοιπόν, εννιακόσιοι πενήντα κλάδοι, ειδικότητες στο δη-

µόσιο. Είχα τροµάξει. Μου είπε ότι είναι χίλιοι τετρακόσιοι πε-
νήντα. Τρόµαξα, τρέχω, κύριε Βερναρδάκη. Δεν µπορώ να το
παρακολουθήσω πια. 

Με την έννοια αυτή, λοιπόν, για να µην καταπονήσω περισσό-
τερο την Αίθουσα µε τα λεγόµενά µου, έχουµε δηλώσει και στην
επιτροπή ότι εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Και θα τοπο-
θετηθούµε στο τέλος επί ελαχίστων διατάξεων άρθρων, τα οποία
θεωρούµε ότι µπορεί να συνεισφέρουν κάτι. 

Ως προς το ζήτηµα των τροπολογιών -προσωπική άποψη εκ-
φράζω, δεν εκφράζω θέση του κόµµατος της Ενώσεως Κεν-
τρώων- είµαι διατεθειµένος από εδώ και στο εξής µε τον τρόπο
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µε τον οποίο έρχονται οι τροπολογίες, να καταψηφίζω προσωπι-
κώς εγώ το σύνολο, για να υποστηρίξω και να ενισχύσω τη θέση
του Βουλευτή. Όσο κι αν είµαι νέος σε αυτή τη Αίθουσα, σέβοµαι
τον εαυτό µου και θέλω να καταλαβαίνω πλήρως τα κείµενα και
να έχω τον απαιτούµενο χρόνο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «1974:  Η αποκατάσταση της δηµοκρατίας», που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο του
Βύρωνα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο, παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Φά-
µελλε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή γνωρίζω ότι
θα έχω τον λόγο για δώδεκα συν δύο λεπτά, µπορώ να έχω τώρα
τα δύο λεπτά, για να εξηγήσω κάτι στον κ. Παππά; Δεν θα τα ζη-
τήσω µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στον κ. Παππά;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να του εξηγήσω κάτι, για να µην

υπάρχει παρανόηση. Στον κ. Καρρά, µε συγχωρείτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µε εξέπληττε το

άλλο. Για αυτό το λέω. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε και

κύριε συνάδελφε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας δίνω δύο λεπτά,

λοιπόν, αλλά να τα τηρήσετε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εκτιµώντας ιδιαίτερα την τοποθέτηση του κ. Καρρά, όσον

αφορά την ανάγκη εξήγησης και συνεννόησης σχετικά µε τις
τροπολογίες, ειδικά τις εκπρόθεσµες, θα ήθελα να πω ότι την
Πέµπτη στη Διάσκεψη των Προέδρων θα συζητηθούν τα θέµατα
των ανεξάρτητων αρχών, που καθορίζονται κι από το Σύνταγµα. 

Υπήρχαν κάποιες -αν θέλετε- διπλές αναγνώσεις ή διαφορετι-
κές νοµοθετικές ρυθµίσεις µέχρι τώρα, διότι ο νόµος του 2002
είχε απαγόρευση επιλογής για περισσότερες από δύο θητείες -
άρα επέτρεπε δύο θητείες-, ενώ ο νόµος του 2012 είχε εξαετή
θητεία, χωρίς ανανέωση. 

Επειδή, όπως γνωρίζετε, στη Διάσκεψη των Προέδρων πρέπει
να προσδοκούµε και να επιδιώκουµε ει δυνατόν οµοφωνία ή τη
µέγιστη δυνατή πλειοψηφία, των 4/5, και για να υπάρχει δυνατό-
τητα να προτείνει κάποιο από τα υπόλοιπα κόµµατα κάποιο µέ-
λος ανεξάρτητης αρχής που είχε ήδη θητεία, ώστε να υπάρξει
σύνθεση, προτείνουµε να δύναται να επαναληφθεί η θητεία
ακόµη µία φορά. Αλλιώς, θα απαγορεύαµε σε όλα τα προηγού-
µενα µέλη –σε όλα, ούτε καν σε ένα- να  µπορέσουν να επανα-
λάβουν τη θητεία τους. Δίνουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα, για να
υπάρχει σύνθεση την Πέµπτη, να δύναται να επαναληφθεί η θη-
τεία ακόµη µία φορά. 

Άρα ανοίγουµε τη σύνθεση και τη δηµοκρατική λειτουργία, νο-
µίζω, µε αυτή την τροπολογία και ελπίζουµε ότι θα συµφωνήσουν
και τα άλλα κόµµατα. Δεν εξυπηρετεί «δικούς» µας, προφανώς.
Αφορά στελέχη ανεξάρτητων αρχών, πέρα από κοµµατικές δε-
οντολογίες, που µπορούν να συνθέσουν ξανά στο νέο µείγµα µια
πρόταση και άλλου κόµµατος. Άρα ανοίγουµε τη συζήτηση προς
άλλα κόµµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε για την
ενηµέρωση, αν και εκτιµώ ότι η µεγάλη ένσταση του κ. Καρρά
δεν ήταν επ’ αυτού. Ήταν επί της διαδικασίας. Γιατί σε αυτό, ναι
µεν δεν έχετε άδικο, αλλά δεν ήταν άγνωστο. Ήταν γνωστό εδώ
και πάρα πολύ καιρό και θα µπορούσε να έχει έρθει στην επι-
τροπή, να συζητηθεί, να ενσωµατωθεί ως άρθρο στο νοµοσχέδιο
του κ. Βερναρδάκη στο κεφάλαιο 5, που είναι άλλα τριάντα
άρθρα και να µην είχαµε να το συζητάµε τώρα εδώ.

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Δριτσέλη και µετά ο κ. Παφίλης. 
Κυρία Δριτσέλη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει

πραγµατικά µια πάρα πολύ καλή ευκαιρία να µάθουµε και εµείς
αλλά και οι πολίτες που µας παρακολουθούν -και να οδηγηθούµε
σε πολύ χρήσιµα συµπεράσµατα- πώς προσέγγιζε τη δηµόσια δι-
οίκηση η προηγούµενη κυβέρνηση και πώς αντιµετωπίζουµε
εµείς το δηµόσιο. 

Βέβαια για εµάς το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει κυρίως ιδε-
ολογικό πρόσηµο. Και αυτό νοµίζω ότι έγινε φανερό και στη συ-
ζήτηση εχθές, που ο κ. Βορίδης µάς πληροφόρησε ότι επιµένει
-και φαντάζοµαι ότι µίλησε εκ µέρους όλης της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας αλλά και του κόµµατος- σε µια αξιολόγηση έτσι
όπως την εισήγαγε και την ψήφισε η τότε κυβέρνηση µε την πο-
λιτική ηγεσία του τώρα Αρχηγού και τότε Υπουργού Διοικητικής
Μεταρρύθµισης, του Κυριάκου Μητσοτάκη.  

Έχουµε, λοιπόν, µια πολύ µεγάλη ευκαιρία να θυµηθούµε ποια
ήταν η προσέγγιση της προηγούµενης ηγεσίας και ποια είναι η
προσέγγιση της σηµερινής.

Μάλιστα, πριν από λίγο ο κ. Αθανασίου, οµιλητής από τη Νέα
Δηµοκρατία, µας είπε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν υπερψηφίζεται
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, γιατί γίνεται µε όρους ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Προφανώς και γίνεται µε όρους ΣΥΡΙΖΑ. Και καταλαβαί-
νουµε ότι και η αξιοκρατία αλλά και η διαφάνεια σας προκαλούν
ένα είδος αλλεργίας, γι’ αυτό δεν µπορείτε ούτε να επιχειρηµα-
τολογήσετε αλλά ούτε να πείτε και στον ελληνικό λαό τι ακριβώς
συµβαίνει µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Η προηγούµενη κυβέρνηση, λοιπόν, αντιµετώπιζε για πολλά
χρόνια τον δηµόσιο τοµέα, τη δηµόσια διοίκηση ως λάφυρο. Τε-
λευταία, την αντιµετώπιζε ως δεξαµενή απολύσεων, ως εχθρό
και όλα τα µέσα που την υποστήριζαν τότε, «τερατολογούσαν»
για τους δηµοσίους λειτουργούς, επικροτώντας τις απολύσεις
των καθαριστριών, των εκπαιδευτικών, των σχολικών φυλάκων
και ζητωκραυγάζοντας για τιµωρητική αξιολόγηση µε το περι-
βόητο «υποχρεωτικό ποσοστό αρνητικής βαθµολόγησης», που
όλοι θυµόµαστε, ποσοστό για το οποίο ακόµη και τώρα συνεχί-
ζετε να επιχαίρετε και ακόµη να υποστηρίζετε.

Η τότε κυβέρνηση είχε επιλέξει να στιγµατίσει τη δηµόσια δι-
οίκηση και τους δηµόσιους λειτουργούς, λειτουργώντας πραγ-
µατικά σαν δήµιος του δηµόσιου τοµέα. Και αυτή η απαράδεκτη
και παραπλανητική στάση τιµωρήθηκε από τους πολίτες και, φυ-
σικά, ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε και αποκατέστησε εκείνες τις αδικίες που
είχαν συντελεστεί και µε τις καθαρίστριες και µε τους καθηγητές
αλλά και µε πολλούς άλλους.

Ακόµη, όµως, και όταν η δική µας Κυβέρνηση καταργούσε
αυτές τις αδικίες, η Νέα Δηµοκρατία και τα άλλα κόµµατα µε
µένος προσπαθούσαν να µπλοκάρουν αυτές τις αλλαγές. Όλοι
θυµόµαστε τη µάχη, τη λυσσαλέα, που έδωσε ο τότε Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της αξιωµατικής αντιπολίτευσης, ο κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, για να µην περάσουν οι επαναπροσλήψεις,
υπερασπιζόµενος, όπως ήταν φυσικό, άλλωστε, το έργο του ως
Υπουργός.

Είναι τουλάχιστον οξύµωρο να ακούµε ακόµη και σήµερα τον
κ. Μητσοτάκη να µιλάει και να λέει ότι η ανάπτυξη θα έλθει µόνο
µέσα από θέσεις εργασίας και µέσα από την καταπολέµηση της
ανεργίας, όταν εκείνος ήταν υπεύθυνος για τις περισσότερες
απολύσεις των τελευταίων ετών από τον δηµόσιο τοµέα.

Σε συνέχεια, λοιπόν, της αποκατάστασης και της στήριξης του
έργου της δηµόσιας διοίκησης, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµο-
σχέδιο εισάγει τοµές, οι οποίες αναβαθµίζουν το σύνολο της δη-
µόσιας λειτουργίας, τοµές, οι οποίες εµβαθύνουν την αποτελε-
σµατικότητα του κράτους, αναβαθµίζουν το στελεχιακό δυναµικό
της δηµόσιας διοίκησης και υλοποιούν τον στόχο δεκαετιών για
απεγκλωβισµό του κράτους από το γνωστό πελατειακό σύστηµα,
το οποίο είχαν δηµιουργήσει τα κόµµατα που σήµερα υποκριτικά
συνεχίζουν να κουνάνε το δάχτυλο.

Με το παρόν σχέδιο η αξιολόγηση γίνεται εργαλείο θετικής
αναβάθµισης. Η δηµόσια διοίκηση αποκτά σταθερότητα και τα
πιο ικανά στελέχη της προωθούνται µέσω αντικειµενικών µηχα-
νισµών σε επιτελικές θέσεις, θέσεις οι οποίες τα τελευταία σα-
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ράντα χρόνια διακυβέρνησης του δικοµµατισµού δίνονταν απο-
κλειστικά και µόνο στους «ηµετέρους» µε κοµµατικά βιογραφικά. 

Οι θέσεις διοικήσεων δηµοσίων οργανισµών και φορέων κρί-
σιµων για την κοινωνία, όπως, για παράδειγµα, τα νοσοκοµεία,
για τα οποία υποτίθεται ότι η σηµερινή Αντιπολίτευση κόπτεται,
θα στελεχώνονται µε διαδικασίες διαφάνειας, τις οποίες ο κάθε
πολίτης θα µπορεί να παρακολουθεί, σε αντίθεση µε το τι γινόταν
µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις.

Με το παρόν νοµοσχέδιο αφήνουµε για πάντα πίσω τη λογική
του µοιράσµατος της κοµµατικής πίτας. Αξίζει να αναφέρουµε -
για να θυµίσουµε σε ορισµένους που σήµερα παριστάνουν τους
θεµατοφύλακες της διαφάνειας- ότι οι διοικήσεις στις κρίσιµες
αυτές δοµές δίνονταν σε ανθρώπους πολλές φορές άσχετους
µε το αντικείµενο της διοίκησης την οποία αναλάµβαναν.

Για να δώσω ένα παράδειγµα, χωρίς, φυσικά, να αναφερθώ σε
ονόµατα, θα µιλήσω για διοικητές νοσοκοµείων που διορίζονταν
–άσχετοι, φυσικά, µε τον τοµέα της διοίκησης- και συστήνονταν
ως οικονοµολόγοι, ενώ στην πραγµατικότητα δραστηριοποιούν-
ταν στον χώρο της διασκέδασης, έχοντας προϋπηρεσία στη  δι-
οίκηση καφετεριών. Το παράδειγµα αυτό φυσικά και δεν είναι τυ-
χαίο. Αφορά συγκεκριµένο πρόσωπο, που διετέλεσε διοικητής
µεγάλης δοµής υγείας στο πρόσφατο παρελθόν και το οποίο,
δυστυχώς, δεν είναι το µόνο.

Με αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, η επιλογή των στελεχών της
δηµόσιας διοίκησης θα γίνεται µέσω µητρώου, στο οποίο θα εν-
τάσσονται οι δηµόσιοι λειτουργοί µε αντικειµενικά προσόντα και
από εκεί θα επιλέγονται οι πιο κατάλληλοι µέσω µιας ανοιχτής
και διαφανούς διαδικασίας.

Ταυτόχρονα, εισάγεται ένα δίκαιο και εποικοδοµητικό σύστηµα
αξιολόγησης κατ’ αρχάς των επιτελικών στελεχών και, ταυτό-
χρονα, ένα σύστηµα αξιολόγησης όλων των δηµοσίων υπαλλή-
λων, µε βασικά χαρακτηριστικά τη δηµοκρατική λογοδοσία αλλά
και την προώθηση της συλλογικότητας στο έργο της διοίκησης.

Για την Κυβέρνηση η αξιολόγηση των δοµών και του δυναµι-
κού του δηµοσίου τοµέα δεν είναι µια τιµωρητική διαδικασία ούτε
εισάγεται για να ικανοποιήσει ανοµολόγητους πόθους απολύ-
σεων, όπως έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση.

Εµείς θέλουµε η αξιολόγηση να αποτελεί κίνητρο για την επαγ-
γελµατική ολοκλήρωση των στελεχών του δηµόσιου τοµέα. Γι’
αυτόν τον λόγο την εντάσσουµε σε ένα ολοκληρωµένο σύστηµα,
το οποίο επιβραβεύει την ατοµική και συλλογική προσπάθεια. 

Με αυτές τις διατάξεις, ο δηµόσιος λειτουργός θα µπορεί να
βλέπει την προσπάθειά του να επιβραβεύεται και να έχει πρό-
σβαση στις θέσεις ευθύνης, που, µέχρι να έρθει η Κυβέρνηση
της Αριστεράς µοιράζονταν σε κοµµατικούς φίλους ή, ακόµα χει-
ρότερα, παραδίδονταν σε νύχια διαπλοκής, οδηγώντας έτσι το
κράτος χειροδέσµιο στα µνηµόνια. 

Μας χωρίζει, λοιπόν, άβυσσος από τις παλιές πολιτικές δυνά-
µεις στο θέµα του δηµοσίου. Και αυτό εκφράζεται µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Η δική µας θεώρηση είναι ανθρωποκεντρική. Η δική
σας ήταν µέχρι χθες πελατειακή για τους φίλους σας και τιµωρη-
τική για όλους τους υπόλοιπους. Και αφού επί τριάντα πέντε χρό-
νια αποµυζήσατε το κράτος, χρησιµοποιήσατε τη διοίκηση για
πολιτικές επιδιώξεις, τα τελευταία πέντε χρόνια προσπαθήσατε
να το καταστρέψετε, να το συκοφαντήσετε και να το διαλύσετε.

Εµείς, λοιπόν, µε σειρά νοµοθετικών παρεµβάσεων, επαναφέ-
ραµε την αξιοπρέπεια στο δηµόσιο αλλά και στους λειτουργούς
του. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µία πραγµατική µεταρρυθµι-
στική τοµή, παρόµοια της οποίας έχει να σηµειωθεί από τη Με-
ταπολίτευση. Προχωράµε στην αναβάθµιση της δηµόσιας
διοίκησης µε πραγµατική µεταρρυθµιστική διάθεση. Με αυτό το
νοµοσχέδιο συµβάλλουµε στη δηµιουργία ενός σύγχρονου κρά-
τους, απαλλαγµένου από τις παθογένειες του παρελθόντος, το
οποίο θα λειτουργεί έχοντας στο κέντρο του τον άνθρωπο, το
ικανό ανθρώπινο δυναµικό του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Δριτσέλη, ολο-
κληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα τέτοιο δηµόσιο έχει σήµερα ανάγκη και η κοινωνία και η

οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θανάσης Παφίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είχαµε εκφράσει επανειληµµένα και

δηµόσια και σε αυτήν την Αίθουσα ως ΚΚΕ την ανησυχία µας για
την έκρηξη του µεταναστευτικού-προσφυγικού προβλήµατος.
Επισηµαίναµε –«στου κουφού την πόρτα», λέω εγώ, παρεµπι-
πτόντως- επανειληµµένα τον κίνδυνο µαζικού εγκλωβισµού στη
χώρα µας προσφύγων και µεταναστών εξαιτίας της πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της πολιτικής των κυβερνήσεων που
ακολουθούσαν και ακολουθούν αυτή την πολιτική. Γι’ αυτό και
διαφωνήσαµε και µε τις τελευταίες αποφάσεις. 

Σήµερα η πραγµατικότητα, δυστυχώς, µας δικαιώνει. Όµως,
πρέπει σε αυτή την Αίθουσα -αλλά κυρίως προς τον ελληνικό
λαό- να σταµατήσει το κρυφτούλι και η δηµαγωγία, κυρίες και
κύριοι των ευρωκοµµάτων. Πρέπει να σταµατήσει το κρυφτούλι,
η δηµαγωγία και η υποκρισία! 

Ποιος ευθύνεται, αλήθεια, για το προσφυγικό-µεταναστευτικό
ρεύµα που είναι το µεγαλύτερο µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο;
Ποιος; Αυτοί οι άνθρωποι; Ποιος δηµιούργησε την κατάσταση
στη Συρία; Δεν ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση; Δεν ήταν οι Αµερικά-
νοι, δεν ήταν το ΝΑΤΟ, που ήθελαν να ανατρέψουν και τον
Άσαντ; Ποιος δηµιούργησε την κατάσταση στη Λιβύη; Ποιος στο
Ιράκ; Ποιος στο Αφγανιστάν; Δεν είναι αυτοί οι ίδιοι; 

Όµως, τους στηρίζετε όλοι σας. Όλα τα κόµµατα είστε και µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε το ΝΑΤΟ. Και, µάλιστα, είστε έν-
θερµοι οπαδοί. 

Μετά από όλα αυτά, χθες ο κ. Καµµένος πίεζε το ΝΑΤΟ να κα-
τέβει στη Μεσόγειο. Αλήθεια, δεν ξέρατε τι θα προκύψει αν κα-
τέβει το ΝΑΤΟ -και γιατί θα κατέβει;- στα δικά µας τα µέρη –να
το πω έτσι- στην Ελλάδα, δηλαδή, και στην Τουρκία; Δεν το γνω-
ρίζατε; Εµείς είµαστε πολύ πιο έξυπνοι από εσάς και είχαµε πει
ότι το ΝΑΤΟ δεν αναγνωρίζει σύνορα στο Αιγαίο, ότι η Τουρκία
αµέσως θα γκριζάρει ζώνες, ότι η Τουρκία αµέσως θα βάλει θέ-
µα, «δεν µπορούµε να κάνουµε διάσωση στο FIR Αθηνών»; Δεν
τα ξέρατε αυτά; Εµείς, πώς τα ξέραµε; Τόσο φωστήρες είµαστε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είσαστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα ξέρατε και από πριν. Τότε γιατί
αιφνιδιάζεστε τώρα όλοι σας µε αυτά που κάνει η Τουρκία; 

Δεν ξέρετε, επίσης, ότι το ΝΑΤΟ δεν κατεβαίνει για το προ-
σφυγικό ή κυρίως για το προσφυγικό, αλλά για να στηρίξει την
Τουρκία, επειδή είναι η Ρωσία και την έχει µπλοκάρει, επειδή
ετοιµάζεται να ανάψει µεγαλύτερη φωτιά και να γίνει µεγαλύτε-
ρος διαµελισµός της περιοχής; Τα ξέρετε. Όµως, εκεί, υποταγ-
µένοι σε αυτούς! Από αυτούς ζητάτε να λύσουν το πρόβληµα. 

Δείτε ποια είναι και η τραγική ειρωνεία: Φώναζε ο κ. Ρέντσι
στην Ιταλία για το προσφυγικό ρεύµα και χθες έδωσε άδεια
στους Αµερικάνους να βοµβαρδίσουν µε µη επανδρωµένα σκά-
φη τη Λιβύη. Και αύριο θα κλαίει για τους Λίβυους που θα περ-
νάνε στη Μεσόγειο. Δεν είναι υποκρισία αυτό το πράγµα; Τι είναι,
άραγε; 

Τι φταίει, λοιπόν; Πώς θα λυθεί το πρόβληµα; Μπορεί να λυθεί;
Δεν θα λυθεί. Οι επεµβάσεις και οι πόλεµοι θα γίνονται όσο κυ-
ριαρχεί το ιµπεριαλιστικό σύστηµα. Θα µας πείτε: «Εντάξει, µέχρι
να ανατραπεί, τι κάνουµε;». 

Εµείς, λοιπόν, είχαµε από την αρχή τοποθετηθεί και κάναµε
πρόταση επίσηµα και στις κυβερνήσεις και στον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας για το τι πρέπει να παλέψει και τι να ζητήσει η Ελ-
λάδα, για το τι πρέπει να γίνει. Να πάνε οι πρόσφυγες και οι µε-
τανάστες στις χώρες που θέλουν, οι οποίες είναι κυρίως υπεύ-
θυνες, αυτές έκαναν τις επεµβάσεις.

Δεύτερον, πώς θα πάνε; Είναι ένα ερώτηµα. Η δική µας η πρό-
ταση -ισχύει και τώρα, αλλά δεν ακούει κανένας- είναι να φύγουν
απευθείας από εκεί όπου είναι συγκεντρωµένοι, δηλαδή από την
Τουρκία, από την Ιορδανία και από τον Λίβανο, µε µεσολάβηση
του ΟΗΕ. Τέτοια διαδικασία θα πρέπει να ακολουθηθεί, µε αυτόν
τον µηχανισµό. Να δοθούν χρήµατα, να φεύγουν απευθείας και
να πηγαίνουν σε εκείνους στους οποίους θέλουν να πάνε και οι
οποίοι δηµιούργησαν και αυτά τα προβλήµατα. Αυτή είναι µία
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θέση άµεση και όχι να περιµένεις.
Απευθύνοµαι στον ελληνικό λαό. Αλήθεια, άραγε, τι άλλο πρέ-

πει να δουν; Ποιος τους πνίγει στη Μεσόγειο; Δεν είναι η Ευρω-
παϊκή Ένωση; Ποιος κλείνει σήµερα τα σύνορα και µας δηµιουρ-
γεί τεράστιο πρόβληµα; Δεν είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση; Να στρέ-
ψει προς τα εκεί τα πυρά του. 

Απευθυνόµαστε και στα λαϊκά στρώµατα, στους εργαζόµε-
νους, και τους λέµε να µην αποπροσανατολίζονται από διάφορες
φασιστικές και άλλες κραυγές. Αυτό είναι το φρικαλέο πρόσωπο
του καπιταλισµού, αυτό που ζουν σήµερα, που πνίγονται χιλιάδες
άνθρωποι, που φεύγουν από τα σπίτια τους. Αυτός είναι ο εχ-
θρός, που είναι εχθρός για τους εργαζόµενους, που είναι άνερ-
γοι, που δεν µπορούν να ζήσουν, που δεν έχουν να φάνε, που
αντιµετωπίζουν όλα αυτά τα τεράστια κοινωνικά προβλήµατα.
Εκεί πρέπει να σηµαδέψουν. Θύµατα αυτού του καπιταλιστικού
συστήµατος είναι και οι πρόσφυγες και οι εργαζόµενοι στις ανε-
πτυγµένες ή στις λιγότερο ανεπτυγµένες καπιταλιστικές χώρες
και προς τα εκεί πρέπει να στρέψουν τα πυρά τους. 

Επίσης, µε δεδοµένα όλα αυτά, πρέπει να εκφράσουν την αλ-
ληλεγγύη τους σε αυτόν τον κόσµο που είναι κατεστραµµένος.
Πρέπει να υψώσουν τη φωνή και το ανάστηµά τους κόντρα στον
ρατσισµό και στην ξενοφοβία, που στην πραγµατικότητα προ-
σπαθεί να αθωώσει τους πραγµατικούς εγκληµατίες, που είναι ο
ίδιος ο καπιταλισµός, το ίδιο αυτό σύστηµα, που δεν διστάζει να
σφάζει λαούς ολόκληρους, που δεν διστάζει να τους στέλνει στη
φτώχεια και στην ανεργία. Αυτούς θέλουν να αθωώσουν και να
βάλουν υπεύθυνους τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν καταστρα-
φεί.

Να ξεκαθαρίσω και κάτι. Η δική µας θέση είναι να µείνουν εκεί,
στις χώρες τους, να παλέψουν εκεί, να ανατρέψουν το σύστηµα.
Η θέση µας είναι να µη φεύγουν, να αγωνιστούν εκεί, για να ανα-
τραπεί το σύστηµα. Όµως, δεν το κάνουν ούτε µπορούµε να το
υπαγορεύσουµε. Και από εκεί και πέρα υπάρχει και το θέµα το
ανθρωπιστικό συνολικά.

Να περάσω τώρα και στο νοµοσχέδιο.
Η αιτιολογική έκθεση είναι µνηµείο, ένα ιδεολογικό µνηµείο και

όχι µόνο! Είναι µνηµείο ενσωµάτωσης -και όχι µόνο ενσωµάτω-
σης-  της Κυβέρνησης -του ΣΥΡΙΖΑ θα πω περισσότερο- και πλή-
ρους στήριξης του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος και του
πυρήνα του, που λέγεται κράτος. 

Τι σηµαίνει «κράτος»; Κράτος σηµαίνει οργανωµένη ταξική κυ-
ριαρχία. Είναι λενινιστικός όρος, αλλά πραγµατικός. Τι είναι αυτό
το κράτος, δηλαδή; Τι υπηρετεί όλα αυτά τα χρόνια και τι υπη-
ρετεί και σήµερα; Αυτήν την ταξική κυριαρχία. Ποιος έχει την τα-
ξική κυριαρχία; Η αστική τάξη δεν την έχει; Αυτοί που έχουν τον
πλούτο στα χέρια τους. Εµείς δεν αιφνιδιαζόµαστε, βέβαια, γι’
αυτήν τη µεταστροφή η οποία είναι ταχύτατη. Εδώ υποστηρίζετε
και µε επιχειρήµατα, µάλιστα, ότι αυτό το κράτος µπορεί να γίνει
και φιλολαϊκό.

Και εξηγούµαι. Ας αρχίσουµε από τις παθογένειες που περι-
γράφει ο Βαρβαρέσος σε έκθεσή του το 1962 µέχρι σήµερα:
ασφυκτική παρουσία της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας, αναξιο-
κρατία, συγκεντρωτισµός, γραφειοκρατία, έλλειψη ειδικευµένων
στελεχών σε θέµατα διοίκησης. Αυτές είναι οι παραδοσιακές πα-
θογένειες. Πρόσθετες παθογένειες είναι ο κοµµατισµός, η διεύ-
ρυνση του αριθµού των µετακλητών, η απουσία κουλτούρας
εξυπηρέτησης πολιτών, η κακονοµία και -ένα από τα βασικό-
τερα!- η κυριαρχία του πολιτικού υποσυστήµατος έναντι του δι-
οικητικού και ο µετασχηµατισµός των κοµµάτων –ακούστε
«προοδευτική» και «αριστερή» αντίληψη!- από αντιπροσωπευτικά
κοινωνικά µορφώµατα σε κόµµατα του κράτους.

Αυτά φταίνε. Αυτό είναι το κράτος. Είναι πλήρης ιδεολογικός
ευνουχισµός. Απευθυνόµαστε στους εργαζόµενους και κυρίως
σ’ αυτούς που νόµιζαν ή παρασύρθηκαν ότι θα κάνατε κάτι άλλο.
Πλήρης ιδεολογικός ευνουχισµός ούτε µια κουβέντα. Γιατί αυτό
το κράτος, µε τις παθογένειες που είχε, όπως τις ονοµάζετε, µε
τέτοια προβλήµατα ή και χειρότερα –µέσα στο παιχνίδι είναι όλα
αυτά-, υπηρέτησε όλα τα χρόνια τα συµφέροντα της κυρίαρχης
τάξης. Ανάλογα µε την περίοδο και τις κοινωνικές συνθήκες ήταν
έτσι, αλλιώς ή αλλιώτικα, για να µην αρχίσω να περιγράφω. 

Δεν άλλαξε ποτέ. Ο βασικός τους στόχος και σκοπός υπηρε-

τήθηκε µε όλα αυτά τα προβλήµατα, όπως θα υπηρετείται και
από εδώ και στο εξής. Τι λέτε; Ότι θα φτιάξουµε ένα σύγχρονο
κράτος, ότι έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ να φτιάξει ένα σύγχρονο κράτος. 

Η εισηγητική έκθεση τι λέει εδώ, στο διά ταύτα, για να µην πω
όλα τα υπόλοιπα; Ότι θα αποτελέσει την απαρχή και την αφετη-
ρία για µια συνολικά διαφορετική λειτουργία του κράτους. Τα
είπαν και πάρα πολλοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, µε πάθος µάλιστα. 

Θα είναι διαφορετικό το κράτος αλήθεια, κύριε Βερναρδάκη;
Τι κράτος θα είναι; Θα είναι λαϊκό το κράτος που θα φτιάξετε;
Εµείς λέµε ότι δεν θα κάνετε κάτι διαφορετικό. Κινείστε στην ίδια
γραµµή µε τους προηγούµενους. Στο χωριό µου λένε ότι η καλή
ηµέρα φαίνεται από το πρωί. 

Κατ’ αρχάς, το νοµοσχέδιό σας είναι µνηµονιακή υποχρέωση.
Για να το περάσετε, παίρνετε και άδεια από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το κουαρτέτο τώρα, αλλιώς δεν περνάει. Φαντάζοµαι
ότι το κουαρτέτο έχει µεγάλη καούρα να φτιάξει ένα κράτος που
θα εξυπηρετεί τον λαό και όχι την καπιταλιστική ανάπτυξη, όπως
και εσείς που συνεχίζετε.

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι είναι αντιδραστική αναδιοργάνωση του
αστικού κράτους. Θέλουν πιο αποτελεσµατικό κράτος σήµερα
στην υπηρεσία της καπιταλιστικής ανάπτυξης και µάλιστα σε τέ-
τοιες συνθήκες κρίσης, περιµένοντας µια ανάκαµψη, όταν και αν
έρθει. Αυτό είναι αντικειµενικό. Δεν είναι θέµα τι ισχυρίζεται ο κα-
θένας ή τι προθέσεις µπορεί να έχει. Αυτό είναι αντικειµενικό.
Γιατί, ποιος έχει τα µέσα παραγωγής; Ποιος έχει την εξουσία;
Την έχει µια χούφτα καπιταλιστές. 

Ο εκσυγχρονισµός, δηλαδή, ο οποίος γίνεται και που είναι
απαραίτητος για το ίδιο το αστικό σύστηµα, έχει στόχο να προ-
σαρµόσει στις σηµερινές συνθήκες τις ανάγκες του κεφαλαίου
και όχι του λαού. Και αν ξαναπείτε ότι θα φτιάξετε φιλολαϊκό κρά-
τος µε τους καπιταλιστές στην εξουσία, µάλλον έχετε καταφέρει
να τετραγωνίσετε τον κύκλο, πράγµα που δεν πέτυχε κανένας
µέχρι τώρα.

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι θα υλοποιεί αυτήν την αντιλαϊκή πολι-
τική, την οποία εφαρµόζετε µε ή χωρίς µνηµόνια, θα είναι πιο τα-
ξικό και πιο αυταρχικό. Σε αυτές τις αλλαγές συµφωνούν και η
Νέα Δηµοκρατία και τα άλλα κόµµατα που υποστηρίζουν το σύ-
στηµα. 

Κάνουν καυγά για τα δευτερεύοντα, και φαίνεται ότι κάνουν
καυγά για τα δευτερεύοντα είτε επειδή µπορεί να αλλάξετε κά-
ποιους δικούς τους είτε να βάλετε κάποιους δικούς σας είτε σε
κάποια ψιλά πέρα από τα γενικότερα. Αυτός είναι ο καυγάς που
γίνεται. Στρατηγικά συµφωνούν όλοι µαζί. 

Για να δούµε, λοιπόν, είµαστε υπερβολικοί σε αυτά που λέµε
ή είµαστε κολληµένοι; Ας δούµε πρακτικά αν έχουµε δίκιο ή όχι.
Ας πάρουµε για παράδειγµα το θέµα της αξιολόγησης. Πώς θα
αξιολογούνται, µε ποια κριτήρια οι δηµόσιοι υπάλληλοι και τα
στελέχη; Η αποτελεσµατικότητά τους από τι θα κρίνεται ακρι-
βώς; Για ποιο πράγµα θα βαθµολογούνται ως καλοί ή όχι στην
αποτελεσµατικότητα; 

Η στοχοθεσία τι είναι; Είναι εξειδίκευση της γενικότερης πολι-
τικής ανά Υπουργείο. Δεν είναι αντιλαϊκή αυτή η πολιτική; Δεν
υπηρετεί την καπιταλιστική ανάπτυξη; Και αναφέροµαι στην πο-
λιτική που εφαρµόζετε εσείς ή το ίδιο το σύστηµα που κυριαρ-
χεί.

Ας πάµε, παραδείγµατος χάριν, στα οικονοµικά Υπουργεία.
Πώς θα κρίνονται τα στελέχη και οι υπάλληλοι; Δεν θα κρίνονται
µε το αν προωθούν γρήγορα τις ιδιωτικοποιήσεις; Θα κρίνονται.
Δεύτερον, δεν θα κρίνονται µε το αν ξεµπλοκάρουν πολύ γρή-
γορα το απίστευτο χρήµα που δίνεται στα µονοπώλια και στους
επιχειρηµατικούς οµίλους και αν δεν δηµιουργούν προβλήµατα,
για να κάνουν την υποτιθέµενη ανάπτυξη κ.λπ.; 

Δεν θα κρίνονται µε το αν άρουν γρήγορα διάφορα εµπόδια
για να προχωρήσει γρήγορα η καπιταλιστική ανάπτυξη; Γι’ αυτό
δεν θα κρίνονται; Όποιος είναι αποτελεσµατικός και πηγαίνει
γρήγορα θα είναι καλός. Αυτή είναι η πολιτική που θα εφαρµό-
σουν.

Άρα, λοιπόν, µη λέµε τώρα για φιλολαϊκό κράτος και φιλολαϊ-
κούς µηχανισµούς. Τέτοια θα είναι η κρίση που θα γίνεται! 

Ας πάµε στα ονοµαζόµενα κοινωνικά Υπουργεία: Πώς θα κρί-
νονται στα νοσοκοµεία, παραδείγµατος χάριν, οι διοικητικοί υ-
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πάλληλοι; Με ποιο κριτήριο; Με το αν καταφέρνουν να ξοδεύουν
όλο και λιγότερα. Πώς θα κρίνονται οι δάσκαλοι µε βάση τον
νόµο Διαµαντοπούλου όπως ήταν; Με το αν καταφέρνουν να βρί-
σκουν χορηγούς. Όποιος βρίσκει τους περισσότερους χορηγούς
θα είναι καλύτερος. 

Εποµένως έχουµε άδικο εµείς που λέµε ότι όχι µόνο δεν αλ-
λάζει ο χαρακτήρας του κράτους και του κρατικού µηχανισµού,
αλλά θα γίνεται χειρότερος; Και επειδή θα επιλέγονται, δηλαδή,
τα στελέχη από το Εθνικό Μητρώο Στελεχών, τι θα αλλάξει στην
ίδια τη λειτουργία του κράτους; Ποια ανάπτυξη θα υπηρετήσει;
Δεν θα υπηρετήσει την καπιταλιστική ανάπτυξη, την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτά που ζούµε σήµερα, τη βαρβαρότητα
που ζούµε σήµερα; Στον ίδιο τοµέα δεν θα κινηθεί; Θα κινηθεί
ακριβώς στον ίδιο τοµέα.

Και πηγαίνω και στην κοµµατικοποίηση, για την οποία φωνά-
ζουν όσοι φωνάζουν. Το είχαµε ξαναπεί από αυτό εδώ το Βήµα
σε παλιότερο νοµοσχέδιο για θέµατα δηµόσιας διοίκησης. Σή-
µερα το ότι λένε όλοι όχι στην κοµµατικοποίηση έχει µια βάση.
Ποια είναι αυτή η βάση σήµερα; 

Η βάση είναι ότι σήµερα το σύστηµα θέλει να διαµορφώσει και
µέσα στον κρατικό µηχανισµό ανθρώπους που δεν θα έχουν, αν
θέλετε, κοµµατική ταυτότητα, µε την έννοια ότι θα ακούν το ένα
ή το άλλο κόµµα που βρίσκεται στην κυβερνητική εξουσία. Θέ-
λουν να διαµορφώσουν έναν τέτοιο µηχανισµό που θα πιστεύει,
θα υποτάσσεται στο ίδιο το σύστηµα και θα το υπηρετεί όχι
επειδή τον υποχρεώνουν, αλλά θα το έχει ενσωµατώσει στην ίδια
του τη σκέψη. Νεογιάπηδες δηλαδή οι οποίοι λένε: «3% απολύ-
σεις». Μα, τους λες ότι 3% σηµαίνει δέκα χιλιάδες άνθρωποι.
Λέει: «Δεν µε ενδιαφέρει, η οικονοµία δεν λειτουργεί αλλιώς». Τέ-
τοιο στελεχικό δυναµικό θέλει να φτιάξει. Γι’ αυτό και όλο αυτό
το επονοµαζόµενο «αποκοµµατικοποίηση», το οποίο κοµψά ονο-
µάζεται και «θεσµική µνήµη».

Εµείς το σηµειώνουµε και η ζωή θα αποδείξει αν έχουµε δίκιο
ή άδικο. Αυτά προωθούνται σε όλες τις καπιταλιστικές χώρες.
Αλλού, σε πιο ανεπτυγµένες οικονοµίες, το έχουν πετύχει αυτό.
Τέτοιους ανθρώπους θέλουν -δεν θέλω να πω όνοµα- και ειδικά
διευθυντικά στελέχη, οι οποίοι θα είναι αδίστακτοι να εφαρµό-
σουν τα συµφέροντα του ίδιου του καπιταλιστικού συστήµατος,
όχι επειδή τους υποχρεώνουν, αλλά επειδή τα πιστεύουν.

Ανέλυσαν ο εισηγητής και οι οµιλητές µας τις άλλες πλευρές
και δεν θέλω να σταθώ σε αυτές. Εµείς λέµε ότι φιλολαϊκό κρά-
τος µε τα µονοπώλια και την αστική τάξη στην εξουσία δεν µπο-
ρεί να υπάρξει ούτε υπήρξε ιστορικά ούτε και πρόκειται να υπάρ-
ξει. 

Αν δεν αλλάξει η εξουσία, δεν ανατραπεί δηλαδή αυτό το σύ-
στηµα, αν η οικονοµία δεν περάσει στα χέρια του λαού, αν δεν
κινείται µε γνώµονα τις ανθρώπινες ανάγκες και όχι το καπιταλι-
στικό κέρδος, δεν πρόκειται να υπάρξει φιλολαϊκό κράτος και
αυτό δεν έχει να κάνει µε τους δηµοσίους υπαλλήλους. Έχει να
κάνει µε τη συνολική λειτουργία του αστικού κράτους. 

Και προς αυτήν την κατεύθυνση λέµε ότι η δική µας πρόταση
για τον σοσιαλισµό, για την εργατική λαϊκή εξουσία, λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν τη µεγάλη θετική και αρνητική πείρα του σοσιαλι-
σµού που οικοδοµήσαµε, θα φτιάξει πράγµατι ένα κράτος, στο
οποίο θα κάνει κουµάντο ο ίδιος ο λαός και που θα κινείται προς
την ίδια κατεύθυνση. Και προς τα εκεί έχουν συµφέρον να παλέ-
ψουν οι εργαζόµενοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προσήλθε στην Αί-

θουσα και ζήτησε να πάρει τον λόγο ο Υπουργός κ. Κουρουµ-
πλής και µάλιστα, καθ’ οικονοµίαν του χρόνου, αντί για δεκαοκτώ
λεπτά, θα µιλήσει για δέκα λεπτά.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, έχω ήδη εκφωνήσει δύο συναδέλ-
φους, τον κ. Κατσαφάδο και τον κ. Μπάρκα, εάν δεν σας επείγει
κάτι, να τους ακούσουµε και αµέσως µετά θα σας δώσω τον λό-
γο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσαφάδος και µετά ο κ. Μπάρκας και ο

κύριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, ας ξεκινήσουµε από

µια παραδοχή. Όλοι θέλουµε η δηµόσια διοίκηση να είναι πιο λει-
τουργική, πιο αποτελεσµατική, πιο ποιοτική, λιγότερο κοστοβόρα
και χρονοβόρα, µια δηµόσια διοίκηση, η οποία θα είναι απαλλαγ-
µένη από κοµµατικές παρεµβάσεις. 

Το υπό συζήτηση, όµως, νοµοσχέδιο το οποίο φέρνετε, αντί
να συνεχίσει τις µεταρρυθµίσεις της προηγούµενης κυβέρνησης
και να διορθώσει και τυχόν αστοχίες, κάνει ακριβώς το αντίθετο. 

Εµφανίζετε την προσφιλή σας τακτική, φέρνετε ένα νοµοσχέ-
διο µε έναν πάρα πολύ ωραίο τίτλο, χρησιµοποιείτε πιασάρικες
λέξεις, όπως «αξιοκρατία και διαφάνεια», κάτι όµως το οποίο δεν
γίνεται στην πράξη µε το νοµοσχέδιο, το οποίο καταθέτετε.

Διότι πόσο αξιοκρατικό και πόσο διαφανές είναι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, να υπάρχουν άρθρα σε αυτό το νοµοσχέδιο, τα
οποία δεν έχουν περάσει από δηµόσια διαβούλευση; Πόσο αξιο-
κρατικό και πόσο διαφανές είναι να µην υπάρχει έκθεση από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για πολλά από αυτά τα οποία βά-
ζετε σε αυτό το νοµοσχέδιο; Πρόκειται για µια έκθεση, η οποία
δεν υπάρχει, επειδή το Γενικό Λογιστήριο λέει ότι δεν δώσατε τα
στοιχεία.

Πραγµατικά, φτάνουµε στο σηµείο να αναρωτιόµαστε και να
απορούµε, όταν ακούσαµε τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης και εδώ στη Βουλή, αλλά και στις επιτροπές, να µιλάει και
να λέει ότι η ιδέα του νοµοσχεδίου είναι να προχωρήσει σε µια
βαθιά τοµή στη δηµόσια διοίκηση, που κριτήριό της θα είναι η
αποκοµµατικοποίηση και η αξιοκρατία.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ποιες ήταν οι ενστάσεις σας, όταν
διορίζατε όλους αυτούς τους συγγενείς, τους κουµπάρους, τους
γαµπρούς, τους φίλους, όταν επιλέξατε τους διευθυντές εκπαί-
δευσης, όταν και όπως έχετε επιλέξει τους υπόλοιπους, οι οποίοι
έχουν στελεχώσει τη δηµόσια διοίκηση από την ηµέρα που ανα-
λάβατε την εξουσία;

Αν πραγµατικά θέλετε να είστε σωστοί απέναντι σε αυτά τα
οποία ισχυρίζεστε και φέρνετε στο νοµοσχέδιο, θέλω να ρωτήσω
το εξής: Οι νέοι διοικητές των νοσοκοµείων θα τοποθετηθούν µε
βάση το µητρώο; Οι νέοι γενικοί γραµµατείς θα παραιτηθούν και
θα επανατοποθετηθούν καινούργιοι µε βάση το µητρώο; Και αν
θέλετε να το κάνετε αυτό, γιατί φέρνετε το µητρώο να αρχίσει
να λειτουργεί από το καλοκαίρι του 2018 και όχι από σήµερα;

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι εύλογα ερωτήµατα, τα οποία δυστυ-
χώς δεν µας απαντάτε, εκτός αν θέλετε να εφαρµοστεί το µη-
τρώο όταν πλέον θα έχετε παραδώσει την εξουσία και θα έχετε,
δυστυχώς, αφήσει και τη χώρα σε πολύ χειρότερο σηµείο απ’
ό,τι την παραλάβατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι έχει να κάνει µε το µη-
τρώο, φυσικά και δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Το µητρώο είναι
ένας πάρα πολύ καλός δείκτης για να µπορέσουν να αξιολογη-
θούν όσο το δυνατόν καλύτερα οι δηµόσιοι υπάλληλοι. Γιατί,
όµως, να στελεχώνουν µόνο οι δηµόσιοι υπάλληλοι υπηρεσίες
και θέσεις ευθύνης και να είναι πρόεδροι και διοικητές και διευ-
θύνοντες σύµβουλοι σε οργανισµούς, οι οποίοι έχουν την ανάγκη
και από ανθρώπους, οι οποίοι µπορούν να προσφέρουν ακόµα
περισσότερα; Γιατί να αποκλείουµε ένα µεγάλο κοµµάτι της κοι-
νωνίας; Γιατί να αποκλείουµε τους δικηγόρους, τους γιατρούς,
τους πολιτικούς µηχανικούς, όλους αυτούς τους επιστήµονες, οι
οποίοι έχουν βγει και έχουν πάει στο εξωτερικό και πραγµατικά
έχουν µεγαλουργήσει;

Γιατί να θέλετε, λοιπόν, ακόµα και σε αυτόν τον κρίσιµο τοµέα
να εφαρµόσετε τις ιδεοληψίες σας και όχι το καλό το οποίο µπο-
ρούν να προσφέρουν κάποιοι άνθρωποι µέσα από αυτές τις θέ-
σεις και για την πατρίδα και για την εκάστοτε κυβέρνηση;

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τον γενικό γραµµατέα -που λέµε ότι
εµείς δεν πιστεύουµε ότι ο γενικός γραµµατέας πρέπει να βγαίνει
µέσα από το µητρώο των δηµοσίων υπαλλήλων- εσείς οι ίδιοι στο
άρθρο 6 λέτε ότι ο γενικός γραµµατέας είναι ο συνδετικός κρί-
κος, είναι αυτός ο οποίος µεταφέρει τις εντολές και την κυβερ-
νητική στρατηγική απέναντι σε όλα αυτά τα θέµατα, τα οποία θα
έχει να διαπραγµατευτεί. Οπότε πώς γίνεται ο γενικός γραµµα-
τέας να µην είναι κατ’ επιλογή του εκάστοτε Υπουργού; Βεβαίως
και θα µπορούσε να είναι και µέσα από το µητρώο, αλλά είναι
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δυνατόν να στερείτε από τον Υπουργό ή να στερείτε από την
όποια κυβέρνηση τη δυνατότητα να επιλέξει γενικό γραµµατέα,
ο οποίος θα µεταφέρει καλύτερα τις οδηγίες της κυβέρνησης και
τις οδηγίες του πολιτικού του προϊσταµένου;

Σε ό,τι έχει να κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το θέµα
της αξιολόγησης και της επιλογής των προϊσταµένων αλλά και
το βαθµολόγιο, θα ήθελα πάρα πολύ απλά να πω ότι µιλάµε για
µια µεταρρύθµιση, η οποία µόνο µεταρρύθµιση δεν είναι και είναι
επιστροφή στο παρελθόν.

Επί της ουσίας, σε ό,τι έχει να κάνει µε την αξιολόγηση, µιλάµε
για την επαναφορά του προεδρικού διατάγµατος 318/1992, το
οποίο, όπως θυµάστε, δεν βοήθησε αρκετά για να µπορέσει να
υπάρξει καλύτερη αξιολόγηση στους υπαλλήλους του δηµοσίου
τοµέα. Αφήστε που και η µεγάλη πλειοψηφία των δηµοσίων
υπαλλήλων µέσα από αυτές τις διατάξεις αυτό το οποίο κατά-
φερνε είναι να αριστεύει, να αριστεύουν σχεδόν οι περισσότε-
ροι.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε την επιλογή των προϊσταµένων, επί της
ουσίας επαναφέρετε εκεί το σύστηµα Ραγκούση. Παίρνετε τις
γραπτές εξετάσεις και τη δοµηµένη συνέντευξη και δηµιουργείτε
υπηρεσιακά συµβούλια, στα οποία συµµετέχουν αιρετοί, όπως
έκανε και ο κ. Κατρούγκαλος στα πειθαρχικά συµβούλια.

Θα ήθελα πραγµατικά να ρωτήσω το εξής: Όλα αυτά τα πει-
θαρχικά συµβούλια που έχουν γίνει εδώ και έναν χρόνο που
ασκείτε την εξουσία, τι έχουν αποφασίσει για δηµοσίους υπαλ-
λήλους, οι οποίοι είναι επίορκοι, για υποθέσεις δηµοσίων υπαλ-
λήλων, οι οποίοι θα έπρεπε να είχαν καταδικαστεί; Θα ήθελα να
δω µια έκθεση µε το πόσοι από αυτούς έχουν αποπεµφθεί ή βρί-
σκονται σε αργία.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τις λοιπές διατάξεις, θα ήθελα να
σταθώ ενδεικτικά στο άρθρο 35, σύµφωνα µε το οποίο διορίζετε
αναδροµικά -και αυτό δεν ξέρω τι νοµική βάση µπορεί να έχει-
δύο δηµοσιογράφους στο Υπουργείο Εσωτερικών, επειδή, όπως
αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, έχουν συγχωνευθεί τα δύο
Υπουργεία Εσωτερικών και Διοικητικής Μεταρρύθµισης.

Μα, υποτίθεται ότι η λογική των συγχωνεύσεων των Υπουρ-
γείων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι για να µειώσουµε και
κάποια δαπάνη. Αλλιώς, είναι µόνο προσχηµατική. 

Σηµειωτέον ότι αυτοί οι δύο δηµοσιογράφοι, σύµφωνα µε την
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, θα µας στοιχίζουν
60.000 ευρώ ετησίως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να συγχαρώ τον
Υπουργό, γιατί µετά τη µάχη, η οποία έγινε στις επιτροπές, αλλά
και µετά τη χθεσινή συζήτηση, στο τέλος άλλαξε το άρθρο 36,
αλλά και σταµάτησε τη λειτουργία των άρθρων 32 και 48.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο
δεν κρύβεται τίποτε άλλο παρά οι ιδεοληψίες, τις οποίες έχετε,
λόγω της άποψης που έχετε ότι ο Υπουργός διαθέτει σχεδόν το
αλάθητο. Ούτως ή άλλως, αυτά τα δύο άρθρα, τα οποία βγήκαν
από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έδιναν τη δυνατότητα στον
Υπουργό να αποφασίζει χωρίς υπηρεσιακά συµβούλια, να απο-
φασίζει µόνος του ποιοι άνθρωποι θα ξαναπιάσουν δουλειά, ποιοι
άνθρωποι θα αξιολογηθούν, ποιοι άνθρωποι θα µετακινηθούν,
ποιοι άνθρωποι θα µετατεθούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξέρετε, οι εποχές αλλάζουν. Αυτό δείχνει και το προσφυγικό.
Αυτό δείχνει η µεγάλη προσφυγική κρίση. Αν δεν αντιληφθείτε
ότι για να ασκήσετε εξουσία κάτω απ’ αυτούς τους κρίσιµους
καιρούς αυτό το οποίο χρειάζεται είναι ρεαλισµός για να µπορέ-
σουµε να εξαντλήσουµε τις πραγµατικές δυνατότητες τις οποίες
έχει η χώρα προκειµένου να φτιάξουµε ένα σύγχρονο δηµόσιο,
µια σύγχρονη κοινωνία και µένετε εγκλωβισµένοι στις ιδεοληψίες
σας, το µόνο που θα καταφέρετε είναι να ξαναγυρίσετε εκεί που
ήταν πραγµατικά η θέση σας, στη θέση της Αντιπολίτευσης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τόσα χρόνια δεν το κάνατε

ποτέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρεµα, κύριε Παπα-

δόπουλε. Πηγαίνουµε καλά.

Ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, θέλω να ξεκι-

νήσω µε ένα σχόλιο προς το ΚΚΕ. Είναι γεγονός ότι η Ανανεωτική
Αριστερά µε το ΚΚΕ όλα αυτά τα χρόνια έχουµε αρκετές διαφο-
ροποιήσεις. Μία απ’ αυτές τις διαφοροποιήσεις έχει να κάνει µε
τον ρόλο του κράτους και τη βιβλιογραφία που ο καθένας επιλέ-
γει, ώστε να αναλύσει τι είναι το κράτος, ποιος είναι ο ρόλος του
µέσα στην κοινωνία και ποιον ρόλο παίζει σε αυτήν την ταξική
πάλη.

Εγώ, λοιπόν, ως νεοµαρξιστής και ως ανανεωτικός στην Αρι-
στερά, διάβασα τον Πουλαντζά και το έργο του «Το Κράτος, η
Εξουσία και ο Σοσιαλισµός». Μέσα αναφέρει διάφορα πράγµατα.
Ένα απ’ αυτά λέει ότι, όπως έδειξε ο Λένιν, ο κυρίαρχος στόχος
της επαναστατικής δράσης είναι η κρατική εξουσία και η ανα-
γκαία προϋπόθεση κάθε σοσιαλιστικής επανάστασης είναι η κα-
ταστροφή του αστικού κράτους, αυτού του κράτους που έχει
άµεση σχέση µε την αστική τάξη. Συνεχίζοντας παρακάτω, λέει
ότι ο δηµοκρατικός δρόµος για τον σοσιαλισµό είναι ο ριζικός
µετασχηµατισµός του κράτους. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό προσπαθεί να κάνει. Προ-
σπαθεί να επέµβει µέσα στη διαχείριση, που έκαναν οι κυβερνή-
σεις στη χώρα για σαράντα χρόνια µε την αντιταξική λογική, την
οποία τοποθέτησαν στο κράτος. Αυτό το νοµοσχέδιο προσπαθεί
να επαναφέρει ορισµένα πράγµατα, τα οποία έχουν να κάνουν
µε την αξιοκρατία και µε το πώς το κράτος συνδράµει στην κοι-
νωνία. 

Θα έλεγα ότι ακούστηκαν από Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
–συγγνώµη για το χαρακτηρισµό- χοντράδες. Ακούστηκε ότι θα
πρέπει στο κράτος να µπει η αγορά και η αξιολόγηση να γίνεται
όπως στις επιχειρήσεις, γιατί η αγορά έχει δείξει αυτόν τον καλό
δρόµο, ώστε να µπορεί να λειτουργεί σωστά το κράτος.

Εδώ οφείλω να πω ότι αυτοί οι συνάδελφοι έχουν πολύ µικρή
µνήµη, διότι η αγορά είναι το ακριβώς αντίθετο παράδειγµα. Η
αγορά δείχνει πώς µπορεί κανείς να κλέβει και πώς µπορεί να
υπάρχει πλήρης ανοµία στη λειτουργία όλων των δοµών. Υπ’
αυτήν την έννοια και όπως αυτό χαρακτηρίζεται από το Κέντρο,
γιατί τα κόµµατα του Κέντρου αναφέρουν αυτήν τη λογική, θεω-
ρείται ότι όλες οι κοινωνικές παροχές πρέπει να έχουν άµεση
σχέση µε το κράτος. 

Είναι δεδοµένο ότι αν δηµιουργηθεί αυτή η σχέση, θα έχει
µόνο ταξική λογική. Δηλαδή, αυτοί που έχουν τα χρήµατα θα
έχουν πρόσβαση στο κράτος, ενώ αυτοί οι οποίοι είναι απόκλη-
ροι της κοινωνίας, δεν θα έχουν καµµία πρόσβαση.

Δηλαδή το κράτος θα πρέπει να λειτουργεί ως πελάτης. Το
κράτος, όµως, δεν είναι επιχείρηση, δεν µπορεί να χωρίζει τους
ανθρώπους ανάλογα µε την ταξική λογική ή µε τα χρήµατα που
έχουν. 

«Προίκα προϋπηρεσίας από υπαλλήλους του δηµόσιου
τοµέα», ανέφερε ένας συνάδελφος, ο οποίος προφανώς γνωρίζει
-άλλωστε είχαν µια τέτοια σχέση- ανθρώπους, οι οποίοι ήταν
στον δηµόσιο τοµέα και οι οποίοι µε κάποιους τρόπους κατάφε-
ραν να πάρουν πτυχία ή να δηµιουργήσουν εκείνη την προϋπη-
ρεσία, ώστε πάντοτε να βρίσκονται ένα κλικ παραπάνω, σε σχέση
µε άλλους, όταν γινόταν κάποια αξιολόγηση.

Μας χαρακτηρίζετε ως ανέτοιµους να κυβερνήσουµε και µας
λέτε ότι προκαλέσαµε εµείς τις εκλογές. Θέλω να σας θυµίσω
ότι η προηγούµενη κυβέρνηση ήταν αυτή, η οποία έχει τοποθε-
τήσει ποσοστό απολύσεων στο δηµόσιο, γιατί το δηµόσιο ήταν
κακό. Και συλλήβδην επί τέσσερα χρόνια γινόντουσαν χαρακτη-
ρισµοί εναντίον του δηµοσίου µε τη λογική ότι όλοι είναι τεµπέ-
ληδες, ότι πρέπει να φύγουν και ότι πρέπει το κράτος να µειωθεί. 

Με αυτήν τη διαδικασία, µε τη βίαιη µείωση του κράτους, όπως
αυτή επετεύχθη από τον τωρινό Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, είχαµε ανθρώπους, οι
οποίοι ήταν εκτός κράτους, εκτός δοµών υγείας, οι οποίοι δεν
µπορούσανε να προσφύγουν στο κράτος, ένα κράτος το οποίο
ήταν δυσλειτουργικό, ακριβώς επειδή δεν υπήρχαν άνθρωποι για
να µπορέσουν να εξυπηρετήσουν τους ανθρώπους. 

Άρα, όταν µιλάµε για «Γαργαντούα-Δηµόσιο», θα έπρεπε να
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σκεφτούµε αυτούς τους κρατικοδίαιτους επιτελάρχες στον ιδιω-
τικό τοµέα, οι οποίοι µόνο από το δηµόσιο τρέφονταν όλα αυτά
τα χρόνια. 

Τι είναι, λοιπόν, το δηµόσιο; Πώς δηµιουργήθηκε και πώς κα-
τέληξε; Το δηµόσιο, κατά τη δική µας άποψη, θα έπρεπε να είναι
εκείνος ο πυλώνας παραγωγής πολιτικής και στήριξης των κοι-
νωνικών οµάδων, οι οποίες βρίσκονται στα χρόνια της κρίσης στο
στόχαστρο ενός πολιτικού συστήµατος, το οποίο θεωρεί ότι
αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να είναι εκτός πολιτικής, εκτός κρά-
τους.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε ένα κράτος αξιοκρατίας. Θέλουµε ένα
κράτος το οποίο θα στηρίζει τον πολίτη και θα βρίσκεται δίπλα
στον πολίτη, όταν και όποτε το χρειάζεται. Θέλουµε ένα κράτος,
το οποίο θα στηρίζει τις νέες δοµές, την καινοτοµία, τους νέους
ανθρώπους, τους ανθρώπους οι οποίοι πάλεψαν, πήραν πτυχία,
σπούδασαν και τώρα µπορούν επάξια να επανδρώσουν αυτό τον
δηµόσιο τοµέα, οι οποίοι θα βοηθάνε όλους αυτούς που βρίσκον-
ται αυτήν τη στιγµή εκτός πολιτικού συστήµατος και εκτός κοι-
νωνικών και πολιτικών δοµών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα θέµατα που απασχολούν την
ελληνική κοινωνία είναι πολλά. Εγώ θα ήθελα να σταθώ σε δύο.
Όλοι θα συµφωνήσουµε ότι το µεταναστευτικό δεν µπορεί να
αποτελεί χώρο πολιτικής αντιπαράθεσης και τρόπο στοχοποί-
ησης της Κυβέρνησης. Για το µεταναστευτικό και γι’ αυτές τις
ροές των ανθρώπων, οι οποίοι έρχονται από πόλεµο, από εµπό-
λεµη ζώνη, δεν µπορεί να θεωρείται υπαίτια η Κυβέρνηση. Θα
µπορούσε κάποιος να προβλέψει ότι όλος αυτός ο κόσµος θα
έρθει προς τη χώρα µας; 

Πρέπει όλοι µας να αναλογιστούµε πού βρίσκεται η χώρα µας,
ότι είναι το νοτιότερο άκρο των συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, και τον τρόπο που διαχειρίστηκαν όλοι αυτοί οι άνθρωποι
που βρίσκονται στα νησιά και την αλληλεγγύη που δείξανε απέ-
ναντι στους µετανάστες. Υπό αυτήν την έννοια, νοµίζω ότι δεν
µπορούµε να χαρακτηρίζουµε και να λέµε ότι για το κύµα των µε-
ταναστευτικών ροών πρέπει να θεωρείται υπαίτια η Κυβέρνηση.

Θεωρώ ότι όλοι µαζί πρέπει να σκύψουµε πάνω σε αυτό το
πρόβληµα, έτσι ώστε να δηµιουργήσουµε εκείνες τις δοµές και
να δείξουµε εκείνη την αλληλεγγύη απέναντι σε αυτόν τον
κόσµο, ώστε να µην είναι µόνος του και, παρ’ όλο που είναι διωγ-
µένος από τη χώρα του, να µην βρεθεί µόνος τους, ένα ζεστό
χέρι να είναι εκεί και να τους ακουµπήσει. Πρέπει να τους δεί-
ξουµε την αλληλεγγύη µας λοιπόν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας, θέλω να πω ότι τις τελευ-
ταίες µέρες βρισκόµαστε µπροστά σε αποκαλύψεις για ένα σύ-
στηµα, το οποίο χρόνια τώρα λυµαινόταν τον δηµόσιο κορβανά,
λυµαινόταν το κράτος, ένα σύστηµα, το οποίο εκβίαζε ανθρώ-
πους και εκβίαζε δηµόσιες δοµές µόνο και µόνο για να µπορέσει
να αποσπάσει χρήµα από την κρατική µηχανή. 

Κατά τη άποψή µου, έχουµε την πτώση αυτού του συστήµα-
τος, γιατί αυτή η Κυβέρνηση επέδειξε θάρρος απέναντι σε αυ-
τούς τους ανθρώπους οι οποίοι µε «λογικές νύχτας» επιτίθενται
στην Κυβέρνηση, στη διαφορετική αντίληψη που έχουµε ότι εµείς
θέλουµε να καταστρέψουµε, να διώξουµε αυτές τις λογικές από
τον δηµόσιο βίο.

Και το τελευταίο τετράµηνο βλέπουµε µια λυσσαλέα επίθεση
όλων σχεδόν των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, των µικρών ιστο-
σελίδων, προς την Κυβέρνηση, γιατί αυτή η Κυβέρνηση βάζει
πραγµατικά το µαχαίρι στο κόκαλο και θέλει να τελειώνουµε µε
αυτές τις λογικές. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, για ένα θέµα, το οποίο πρέπει
κάποια στιγµή να κουβεντιάσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τρίτη φορά µετράω
τη λέξη «ολοκληρώνω» και είναι η τελευταία, κύριε Μπάρκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κάποια στιγµή θα πρέπει να εξετάσουµε το θέµα αυτό. Υπάρχουν
ή όχι κατατεθειµένες ερωτήσεις από δηµοσιεύµατα σε εφηµερί-
δες για καταγγελίες σε Υπουργούς; Υπάρχουν, ναι ή όχι, από
συγκεκριµένους Βουλευτές, από συγκεκριµένο πολιτικό κόµµα
και συγκεκριµένα πολιτικά κόµµατα που τώρα βρίσκονται στην

Αντιπολίτευση; Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν δηµοσιεύµατα για τα
οποία η ίδια η εφηµερίδα ζήτησε συγγνώµη µετά; Γι’ αυτά δεν
πρέπει να κάνουµε κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώστε, σας πα-
ρακαλώ! Είναι και άσχετο µε το νοµοσχέδιο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν πρέπει να εξηγήσουµε µε
ποιον τρόπο οι Βουλευτές ασκούν το κοινοβουλευτικό τους
έργο;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η φράση του κυρίου
συναδέλφου «λογικές νύχτας» παρακαλώ να µπει εντός εισαγω-
γικών, µε δική µου πρωτοβουλία, µε την οποία συµφωνεί ο κ.
Μπάρκας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πρέπει καµµιά

φορά να σκεφτόµαστε και τον ιστορικό του µέλλοντος που δια-
βάζει τα Πρακτικά της Βουλής.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα πάρα πολύ κρίσιµο ζήτηµα που
έχει να κάνει µε έναν µεγάλο ασθενή, όπως έλεγε ο Γεώργιος
Ράλλης, ο οποίος µετά από σαράντα χρόνια φαίνεται ότι ακόµα
δεν έχει ιαθεί. Και αν παρακολουθήσει κανείς τις τοποθετήσεις
όλων των αγορητών, θα διαπιστώσει ότι πραγµατικά όλοι συµ-
φωνούν ότι υπάρχει πρόβληµα.

Και κανείς δεν πρέπει και δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι έγι-
ναν προσπάθειες στο παρελθόν. Όµως, οι προσπάθειες συγ-
κρούστηκαν και αποτράπηκαν από την ισχυρή λογική του κοµ-
µατισµού. Αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!
Αυτή είναι η πραγµατικότητα στην οποίαν καλούµεθα σήµερα µε
ψυχραιµία και νηφαλιότητα να απαντήσουµε. 

Όµως, διαπιστώνω ιδιαίτερα από την πλευρά της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης έλλειψη κουράγιου να αντιµετωπίσουν την πραγ-
µατικότητα και την αλήθεια, να αρθρώσουν έναν λόγο διορθω-
τικό, παρεµβατικό σε ένα νοµοσχέδιο όπου αποδεικνύεται η
γύµνια των επιχειρηµάτων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Διότι
ξέρουµε τι έφερε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τον προηγούµενο
χρόνο ως µεταρρύθµιση: ένα σχέδιο νόµου που στην ουσία υπά-
κουε στη λογική των ηµετέρων, του κόµµατος. Αυτή ήταν η µε-
ταρρύθµιση που επιχειρούσε. 

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα µε υποκρισία και µε επιχειρήµατα
καταστροφολογίας. Δεν κατάλαβα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι! Μόνο εσείς είστε πατριώτες σε αυτόν τον τόπο; Με ποιο δι-
καίωµα αρθρώνετε έναν λόγο τόσο καταστροφικό, ενοχοποιώ-
ντας µια Κυβέρνηση που δεν έχει καλά-καλά έναν χρόνο στην
εξουσία; Όλα αυτά τα δεινά αυτής της πατρίδας αυτή η Κυβέρ-
νηση τα έφερε; Είναι και ντροπή! Χρειάζεται και λίγη αιδώς όταν
ανεβαίνουµε σε αυτό το Βήµα και αρθρώνουµε λόγο, γιατί µας
ακούει ο ελληνικός λαός. 

Και σας λέω ξανά ότι ο ελληνικός λαός δεν έχει µνήµη χρυσό-
ψαρου. Καταλαβαίνει την αγωνία που καταθέτετε από την ανά-
γκη απογαλακτισµού σας από την εξουσία. Αυτό σας πονάει. Δεν
αντέχετε να είστε στα έδρανα της Αντιπολίτευσης. Θα είστε για
πολύ καιρό εκεί! Σας λέω να θυµηθείτε το ’81. Έτσι λέγατε και
το ’81. Λέγατε ότι σε τρεις µήνες θα πέσει η κυβέρνηση, σε έξι
µήνες, σε οκτώ, σε δέκα! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ωραία πολιτική ταύτιση!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα µείνετε για πολύ καιρό στην
Αντιπολίτευση, γιατί δεν έχετε επιχειρήµατα. Διότι δεν αξιοποι-
είτε τον χρόνο της περιόδου στην Αντιπολίτευση, για να µπορέ-
σετε πραγµατικά να δείτε και τα λάθη και τις αδυναµίες. Αυτή
είναι η οµορφιά της δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!
Αυτή είναι η υγεία της δηµοκρατίας! 

Κάθε φορά που ο λαός στέλνει ένα κόµµα στην Αντιπολίτευση
του δίνει τη δυνατότητα και τον χρόνο να δει τα λάθη του, να εν-
δοσκοπήσει τις αδυναµίες του, να τις εντοπίσει, να τις διορθώσει,
να ετοιµάσει έναν καινούριο λόγο. Ήταν λόγος αυτός; 

Άλλωστε, να σας πω κάτι; Είναι τόσο µεγάλη η αντίθεσή σας
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για αυτό το νοµοσχέδιο και τόσα πολλά τα επιχειρήµατά σας,
που καταγράφεται από τον αριθµό των οµιλητών. Αυτό και µόνο
καταδεικνύει ότι έρχεστε πολύ κουρασµένοι για να αντιπαρατε-
θείτε σε ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά επιχειρεί ουσιαστική
τοµή. 

Δεν σας άκουσα, δεν πείστηκα από τα επιχειρήµατά που επι-
στρατεύσατε, τα κουρασµένα, για το ζήτηµα του µητρώου στε-
λεχών. Στο τέλος της κουβέντας αναγκάζεστε να λέτε ότι πράγ-
µατι είναι µια προσπάθεια, η οποία πραγµατικά επιχειρεί να δη-
µιουργήσει έναν αξιόπιστο και αξιόλογο µηχανισµό, µια δεξα-
µενή δηλαδή στελεχών, που θα πρέπει να αξιοποιούνται µε τα
πιο αντικειµενικά κριτήρια, όλοι αυτοί οι άνθρωποι, αυτός ο πλού-
τος του δηµοσίου, που µέχρι σήµερα τον στραγγάλιζε η λογική
των ηµετέρων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αυτό φοβάστε,
αυτό τρέµετε, γιατί επιτέλους θα δοθεί η δυνατότητα σε κάθε
δηµόσιο λειτουργό να αξιοποιηθεί και να προσφέρει στην πα-
τρίδα µέσα από τις δυνατότητές του και την αντικειµενική κρίση
των δυνατοτήτων του.

Και έρχεστε και τι µας λέτε; Γιατί δεν βάζετε µέσα και τους
ιδιωτικούς; Από τη µια µεριά λέµε να µην επιβαρύνουµε το δη-
µόσιο και από την άλλη µεριά έρχεστε και µας λέτε βάλτε και
τους ιδιωτικούς, τα ιδιωτικά στελέχη. Εµείς θέλουµε να περιορί-
σουµε την παρουσία των ιδιωτικών στελεχών.

Και επειδή σας ακούω λαλίστατους συνεχώς για το θέµα των
µετακλητών, ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Εγώ δεν θα µιλήσω σε
προσωπικό επίπεδο για το τι γινόταν µε τους µετακλητούς, αλλά
εάν θέλετε να καταργήσουµε τους µετακλητούς από όλους και
από την Κυβέρνηση και από τους Βουλευτές, να το πείτε. Επιτέ-
λους, να το πείτε, να δούµε εάν το πιστεύετε αυτό που λέτε. Να
καταλάβει ο ελληνικός λαός για τι πράγµα µιλάµε. 

Και να σας πω και για το συγκεκριµένο Υπουργείο, στο οποίο
έχω την τιµή να προΐσταµαι: πενήντα οκτώ είναι τα στελέχη τα
µετακλητά σε αυτό το Υπουργείο, σε όλα, σε Γραµµατείς, Υπουρ-
γούς, Αναπληρωτές Υπουργούς, Υφυπουργούς. Ξέρετε πόσοι
ήταν επί Νέας Δηµοκρατίας; Θέλετε να τα καταθέσω επωνύµως,
να φέρω τα ονόµατα στη Βουλή; Ήταν εκατόν οκτώ. Και έχετε
το θράσος να ανεβαίνετε στο Βήµα της Βουλής και να κάνετε
αναφορές για αυτά τα ζητήµατα. Ξανατολµήστε να το πείτε και
θα σας απαντήσω εγώ αναλόγως και µε ονόµατα και µε συγγε-
νείς σας και µε φίλους σας και µε κολλητούς σας, αφού θέλετε
έτσι να το πάµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το άρθρο 1 έως το άρθρο
14, λοιπόν, είναι αυτή η καινοτόµος παρέµβαση για τη δηµιουρ-
γία του µητρώου των στελεχών, από το οποίο πραγµατικά θα
στελεχώνονται –παρακαλώ να το προσέξετε αυτό- και τα γρα-
φεία των Υπουργών και µέσα από διεργασίες και του ΑΣΕΠ και
της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης θα υπάρξουν διαδικα-
σίες και λειτουργίες µε τις οποίες θα αναβαθµίσουµε στον υψη-
λότερο βαθµό τους ανθρώπους αυτούς. 

Υπάρχει, όµως και ένα άρθρο, στο οποίο δεν είδα να κάνετε
καµµία αναφορά, γιατί αυτά δεν σας αγγίζουν, το άρθρο 11, µε
το οποίο για πρώτη φορά η δηµόσια διοίκηση εξασφαλίζει τη δυ-
νατότητα –και αυτό είναι δηµοκρατία και είναι πολιτικός πολιτι-
σµός- σε κάθε άνθρωπο, µε οποιαδήποτε ιδιαιτερότητα, είτε είναι
τυφλός είτε είναι κινητικά ανάπηρος, να µπορεί να εξελίσσεται
και αυτός, αφού έχει τα προσόντα και τις δυνατότητες και όχι
επειδή είχε την ιδιαιτερότητα, να είναι στο περιθώριο. Αυτό είναι
επανάσταση στο δηµόσιο. Είναι µια ανατροπή συµπεριφορών και
στάσεων ζωής απέναντι σε ένα σηµαντικό τµήµα της κοινωνίας -
και να το ακούσουν αυτό, οι άνθρωποι του χώρου αυτού- από
αυτήν την Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το άρθρο 14 έως το 24 γί-
νεται η αξιολόγηση όλων των δηµοσίων υπαλλήλων. Εµείς κρί-
νουµε ότι όλοι αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να αξιολογηθούν. Γιατί
ο καθένας, εάν του δώσουµε τη δυνατότητα, τον εκπαιδεύσουµε,
όπως προβλέπει και το άρθρο 19, θα µπορέσει να διορθωθεί. Και
δεν υποκρύπτει αυτό που είχατε εσείς, το 15%.

Δεν µου λέτε, αυτούς τους εβδοµήντα πέντε χιλιάδες ανθρώ-
πους, οι οποίοι ήταν στο δηµόσιο και τους οποίους θέλατε να
απολύσετε ουσιαστικά, ο ΣΥΡΙΖΑ τους διόρισε; 

Για να ξέρουµε και τι λέµε όταν ανεβαίνουµε στο Βήµα. Νοµί-

ζετε ότι εσείς ορθοδροµείτε τον λόγο της αληθείας και σας
ακούει ο ελληνικός λαός µε ευλάβεια. Δεν ξέρει πώς λειτουργή-
σατε όλα αυτά τα χρόνια.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει αξιολόγηση όλων και η δυνατότητα να
βελτιωθούν όλοι. Υπάρχει, όµως, και κάτι πολύ σηµαντικό στο
άρθρο 24, σύµφωνα µε το οποίο δίδεται η δυνατότητα να µιλήσει
και ο πολίτης, να αξιολογήσει και ο πολίτης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τις υπηρεσίες. Και αυτό είναι µια καινοτοµία που πρέ-
πει να τη στηρίξουµε, γιατί ακριβώς ενεργοποιεί τον πολίτη, τον
καθιστά ελεγκτή και της δηµόσιας διοίκησης και της εξουσίας.

Από το άρθρο 25 έως το 31 έχουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, την απελευθέρωση του βαθµολογίου. Τι γινόταν µέχρι
τώρα; Ουσιαστικά οι διαδικασίες τοποθέτησης προϊσταµένων γι-
νόταν µε ανάθεση. Αυτό θέλατε; Αυτό κάνουµε εµείς τώρα; Έχει
καµµία σχέση η ανάθεση που κάνατε εσείς µε την αξιολόγηση
που προσφέρουµε αυτήν τη στιγµή και την απελευθέρωση του
βαθµολογίου, ώστε πραγµατικά να εξελίσσονται οι ικανοί και οι
χρήσιµοι;

Στη συνέντευξη, για την οποία ενοχοποιήσατε, πείτε µου τι γι-
νόταν µέχρι σήµερα στη συνέντευξη. Εσείς ιδιαίτερα στον χώρο
της Δεξιάς, που αρέσκεστε και λατρεύετε τον ιδιωτικό τοµέα,
πείτε µου αν υπάρχει ιδιωτικός τοµέας που δεν έχει συνέντευξη.
Απλώς τη συνέντευξη, όσες φορές τη θεσπίσατε, την κακοποι-
ήσατε εσείς οι ίδιοι, γιατί θέλατε και εκεί να βάλετε χέρι, ας µου
επιτραπεί η έκφραση.

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση και φέρνει αυτήν τη διάταξη. Πείτε
µας τι άλλο θέλετε να προσθέσουµε στη συνέντευξη για να κα-
τοχυρωθεί, για να γίνει πιο αντικειµενική, για να µπορέσουµε
πραγµατικά να αξιολογήσουµε σωστά τους ανθρώπους. Εδώ
πείτε µας τι έχετε να προσθέσετε. Δεν ακούω καµµιά πρόταση
για διόρθωση. Για πρώτη φορά τα Πρακτικά αυτής της συνέν-
τευξης –αφήστε που θα βαθµολογεί διαφορετικά ο κάθε κριτής-
θα προσφέρονται στη δηµοσιότητα, θα µπορούν να ελεγχθούν
και έτσι διασφαλίζεται, σε µεγάλο βαθµό, η αντικειµενικότητα.

Δεν άκουσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανέναν –και ειλι-
κρινά µου έκανε εντύπωση– να µιλάει για το άρθρο 42. Υπάρχει
πολίτης σε αυτήν τη χώρα που δεν πιστεύει ότι η γραφειοκρατία
και η πολυνοµία είναι οι δύο σιαµαίες αδελφές που βασανίζουν
το δηµόσιο και το καθιστούν αναποτελεσµατικό και αντιπαραγω-
γικό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να κλείνετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το έχετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εντάξει.
Πώς θα χτυπήσουµε τη γραφειοκρατία, όταν, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, καµµία βάση δεδοµένων του δηµοσίου δεν «κουµ-
πώνει» µε την άλλη, δεν υπάρχει διαλειτουργικότητα; Ξοδεύτη-
καν 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ποιος θα απολογηθεί για αυτά;
Ποιος θα απολογηθεί για το ότι ξοδέψατε τα τελευταία δώδεκα
χρόνια 7 δισεκατοµµύρια από ευρωπαϊκά προγράµµατα και δεν
«κουµπώνει» η µία βάση δεδοµένων του δηµοσίου µε την άλλη;
Μέσα στο 2016, λοιπόν, θα έχουµε προχωρήσει αυτόν τον τοµέα,
για να απελευθερώσουµε παραγωγικές δυνάµεις.

Συνιστούµε µε το άρθρο 42 –και δεν άκουσα ένα σχόλιο– την
Εθνική Επιτροπή για την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας και της
διοικητικής διαδικασίας, για τον περιορισµό της πολυνοµίας, η
οποία πραγµατικά πνίγει και δηµιουργεί αδιαφάνεια, δηµιουργεί
ένα καθεστώς πραγµατικά αφόρητο στη λειτουργία του δηµο-
σίου.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 48, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εµείς το αποσύραµε. Και άκουσα τον λαλίστατο κ. Βορίδη χθες
να το εγκαλεί ότι αυτό είναι σηµείο αδυναµίας. Ξέχασε ο κ. Βο-
ρίδης ότι εδώ σε αυτό το Βήµα –να του το θυµίσω, γιατί βλέπω
ότι δεν έχει καλή µνήµη- ότι ήρθε µια µέρα και τρεις φορές ανέ-
βαινε και απέσυρε άρθρα και ο Αναπληρωτής του τα επανάφερε;
Τα ξέχασανε αυτά; Αν τα ξεχνάνε αυτοί, εµείς δεν τα ξεχνάµε.

Το άρθρο 48, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα το επεξεργα-
στούµε πάλι, θα το συζητήσουµε και µε εσάς και νοµίζω ότι θα
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βρούµε κοινό τόπο. Γιατί αν το δούµε µε ψυχραιµία όλοι, λύνει
µια σειρά ζητήµατα και αποκαθιστά και ορισµένες αδικίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αδικούµε τον εαυτό
µας, όταν αντί να ερχόµαστε εδώ µε προτάσεις, µε βελτιωτικές
θέσεις, για να συζητήσουµε ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα που αφορά
τη δηµόσια διοίκηση, µας καταλαµβάνει αυτή η κοµµατική µανία
ότι πρέπει να πούµε κάτι αρνητικό για να κερδίσουµε τις εντυ-
πώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ κλείστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς. Να πάτε

στο καλό.
Προχωράµε ως εξής: Ο κ. Μπαλλής, ο κ. Λάππας, η κ. Βούλ-

τεψη. Θα µιλήσει µετά ο κ. Παπαχριστόπουλος ως Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος,  ο οποίος δεν µίλησε. Και µετά πάµε πάλι σε
συναδέλφους και ανάλογα µε το πώς θα έρθουν οι Υπουργοί.
Ενηµερώθηκα επισήµως ότι ο Πρωθυπουργός γύρω στις 19.00’
θα µιλήσει, ο κ. Λεβέντης γύρω στις 17.30’. Από τους υπόλοιπους
πολιτικούς αρχηγούς το Προεδρείο δεν έχει ακόµα ενηµέρωση.

Ελάτε, κύριε Μπαλλή, έχετε τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος είναι ο πραγµατικός πυ-

ρήνας των αντιρρήσεων της Αντιπολίτευσης, κυρίως της Αξιω-
µατικής, επί αυτού του νοµοσχεδίου; Ακούστηκαν επιµέρους
κριτικές σε σηµεία και άρθρα. Η αλήθεια, όµως, είναι ότι η αντίρ-
ρηση φαίνεται να είναι στη συνολική φιλοσοφία που έχει, στη φι-
λοσοφία της αποκοµµατικοποίησης, της αξιοκρατίας στην ανά-
δειξη στελεχών µέσα από τη δηµόσια διοίκηση, της αναβάθµισης
του ρόλου του δηµόσιου υπαλλήλου σε όλες τις βαθµίδες της
ιεραρχίας, στην αποκοπή των πελατειακών σχέσεων, δηλαδή
στην ουσιαστική µεταρρύθµιση που θέλει να κάνει αυτό το νο-
µοσχέδιο.

Είναι ιδεολογική η θεώρηση, µας είπε χθες ο συνάδελφος ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας εκφράζοντας την αντίρρηση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την επιλογή των Γενικών Γραµ-
µατέων των Υπουργείων µέσα από τη διοίκηση. Πρέπει, µας είπε,
να είναι πολιτική επιλογή από τον Υπουργό, αφού πρόκειται για
πολιτικά πρόσωπα. Αυτή, όµως, ακριβώς είναι η αντίληψη της
νοµής του κράτους από το κόµµα που κάθε φορά είναι στην κυ-
βέρνηση. 

Δεν µπορεί να σταθεί αξιολόγηση χωρίς ποσόστωση, µας είπε
επίσης ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης χθες και άλλοι οµιλητές στη συ-
νέχεια. Εννοούν, βέβαια, ποσόστωση µε προκαθορισµένο ποσο-
στό αποτυχηµένων στην αξιολόγηση. Είναι η αξιολόγηση µε το
σύστηµα στοίβας. Το εφαρµόζει το Χάρβαρντ, µας είπε. Υπενθύ-
µισε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπός µας χθες ότι δεν µας είπε
πως η «MICROSOFT» το απέρριψε λέγοντας ότι αυτό το σύστηµα
είναι κανιβαλιστικό.

Δικαιολογηµένη, βέβαια, η στήριξη στην ποσόστωση, διότι
πρέπει να στηριχθεί η βασική επιλογή που είχε ο κ. Μητσοτάκης
όταν επέβαλε την υποχρεωτική σφαγή στο δηµόσιο. 

Διορίσατε παντού δικούς σας, είπαν άλλοι οµιλητές από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Αλήθεια, µιλάτε για σχοινί; Να πούµε
για τους διορισµούς που κάνατε παραµονές των εκλογών, δυο
µέρες προ των εκλογών; Να πούµε για το µετρό, να πούµε για
τις ΔΕΚΟ και εκείνους τους διορισµούς, για τις τρύπες στο
ΑΣΕΠ, για τις συνεχείς εκθέσεις του Ρακιντζή που αγνοήθηκαν;
Μήπως να πούµε για τους κουµπάρους και τις κουµπαριές; Για
τον ΟΠΑΔ; Έντεκα µέλη το διοικητικό συµβούλιο, οι οκτώ ήταν
κουµπάροι µεταξύ τους. Να µιλήσουµε για τη στελέχωση των
υπουργικών γραφείων µε όλο το συγγενολόι των Υπουργών; 

Βάλατε εκατόν πενήντα διοικητές και υποδιοικητές στα νοσο-
κοµεία, επανέλαβε χθες ο κ. Γεωργαντάς. Τον άκουσα µε προ-
σοχή. Θέλετε στ’ αλήθεια να ανοίξουµε αυτήν τη συζήτηση για
τους τρόπους διορισµού και για τα πρόσωπα που διορίστηκαν
στις διοικήσεις των νοσοκοµείων επί της δικής σας κυβέρνησης;
Διότι αν είναι έτσι, θα πρέπει να µιλήσουµε και για τα πλαστά πτυ-
χία των διορισµένων διοικητών, που ο κ. Βορίδης, όταν ανέλαβε

µε τη σειρά του Υπουργός Υγείας, ανακάλεσε τέτοιους διορι-
σµούς. Συνολικά σε έξι νοσοκοµεία στην Αττική ελέγχθηκαν οι
διορισµοί διοικητών που δεν είχαν τα νόµιµα προσόντα, τα πανε-
πιστηµιακά χαρτιά. 

Να µιλήσουµε για τους διοικητές που διορίσατε σε άλλες µο-
νάδες υγείας µε µόνο προσόν την κοµµατική ταυτότητα της
ΟΝΝΕΔ; Στο ΚΑΤ τι έγινε µε τους προσωπικούς φίλους του τότε
Υπουργού, στο «Δροµοκαΐτειο», στο «Σισµανόγλειο», στον «Άγιο
Παύλο» Θεσσαλονίκης, στο Νοσοκοµείο Νοσηµάτων Θώρακα
της Πάτρας, στο Αγρίνιο, στο Νοσοκοµείο Αχαΐας και σε πολλά
άλλα; Να δούµε πώς διορίστηκαν τότε οι διοικητές, που τώρα
µας εγκαλείτε για µια διαδικασία που δεν έχει ακόµα ολοκληρω-
θεί; 

Σωστά όµως κάνετε, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, και δεν το ψηφίζετε το νοµοσχέδιο. Δεν ταιριάζει
πράγµατι στην ιδεολογία σας και στην αντίληψή σας για το κρά-
τος, για τη διοίκηση, για τη διαφάνεια, για τον δηµοκρατικό
έλεγχο.

Θα το κάνουµε εµείς. Θα το ψηφίσουµε εµείς, γνωρίζοντας ότι
είναι ένα δύσκολο εγχείρηµα. Διότι έχει κυρίως να αντιπαλέψει
τη νοοτροπία που από συστάσεως του ελληνικού κράτους υπάρ-
χει σχετικά µε το κράτος, τη λειτουργία του, µε την αποστολή
του, αλλά και τη στελέχωσή του. Έχει να αντιµετωπίσει την κα-
χυποψία των ίδιων των υπαλλήλων, λόγω κυρίως της κακής
εφαρµογής ή της σκοπιµότητας των αξιολογήσεων του παρελ-
θόντος.

Έχει να αντιµετωπίσει, όµως, και την αντίληψη της ίδιας της
κοινωνίας για το κράτος και τις δοµές του, για τη λειτουργία του,
για την αποτελεσµατικότητά του, για τον τρόπο αντιµετώπισης
του πολίτη. Έχει να σπάσει στεγανά δηµοσιοϋπαλληλίας, µικρο-
εξουσιών, αυταρχικότητας, αλλά και στοχεύσεων προσωπικών
ανελίξεων. Πάνω από όλα, όµως, έχει τη δυσκολία να ισορροπή-
σει ανάµεσα σε αυτό που υπάρχει σήµερα ως προς το κράτος
και ως προς αυτό που θέλουµε εµείς να δηµιουργήσουµε.

Αυτό που επιχειρούµε µε την αξιολόγηση των τριακοσίων
εξήντα µοιρών είναι η αλλαγή µοντέλου και αντίληψης στελέχω-
σης και διοίκησης µε στόχο την ορθολογική οργάνωση και δια-
χείριση, την αποτελεσµατικότητα της λειτουργίας και την απο-
δοτικότητα των υπηρεσιών και των υπαλλήλων, µε κυκλική αξιο-
λόγηση υπαλλήλων και δοµών, µε αποσύνδεση των προαγωγών
από την επετηρίδα και µόνο, µε σύστηµα επιβράβευσης των ικα-
νότερων.

Είναι πραγµατικά απαραίτητο και πρέπει να το οµολογήσουµε
όλοι µας ότι πρέπει να υπάρξουν τοµές και στο κράτος, στην ορ-
γάνωσή του, και στη διοίκηση, στον τρόπο λειτουργίας της. Πρέ-
πει να εφαρµοστούν επιτέλους πολλά από όσα στο παρελθόν
επισηµάνθηκαν ως αναγκαία βήµατα για την αναµόρφωση της
διοίκησης: εκθέσεις που έµειναν στα συρτάρια, υποδείξεις που
αγνοήθηκαν, προτάσεις που ερµηνεύθηκαν σκοπίµως λαθεµένα,
όπως έγινε και στο πρόσφατο παρελθόν.

Με τη δηµιουργία του µητρώου στελεχών, το νέο σύστηµα επι-
λογής προϊστάµενων και τον νέο τρόπο αξιολόγησης στόχος
είναι η εξάλειψη του κοµµατικού κράτους και του συστήµατος
των πελατειακών σχέσεων, είναι η αύξηση της αποτελεσµατικό-
τητας και της ποιότητας, η ενίσχυση της διαφάνειας, η εξοικονό-
µηση και αξιοποίηση πόρων, η εξασφάλιση υψηλών τυπικών και
ουσιαστικών προσόντων στις διευθύνσεις για αλλαγή της αντί-
ληψης που θέλει το δηµόσιο σήµερα να εξακολουθεί να είναι
κοµµατικό φέουδο. 

Υπάρχουν, βέβαια, προϋποθέσεις για την επιτυχία αυτού του
σχεδίου µας, προϋποθέσεις που έχουν να κάνουν µε την αλλαγή
νοοτροπίας και κουλτούρας των ίδιων των υπαλλήλων και της
κοινωνίας, προϋποθέσεις που έχουν να κάνουν µε την καλύτερη
κατάρτιση και την ανάδειξη ικανοτήτων αξιολόγησης για τους
αξιολογητές. 

Με αυτές τις προϋποθέσεις είµαστε διατεθειµένοι να δουλέ-
ψουµε και είµαστε βέβαιοι ότι θα τα καταφέρουµε. Βασιζόµαστε
στη θέληση της κοινωνίας να σπάσει αυτό το σύστηµα της φαυ-
λοκρατίας και της αδιαφάνειας στο δηµόσιο. Είναι θέµα της Αν-
τιπολίτευσης εάν θα συνδράµει σε αυτήν την προσπάθεια ή εάν
θα παραµείνει προσκολληµένη στα πρότυπα του χθες και στην
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υποστήριξη δοµών που ευνοούν τις πελατειακές σχέσεις. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ακολουθεί ο κ. Λάππας και η κ. Βούλτεψη. Αν έχει έρθει ο κ.

Παπαχριστόπουλος, θα µιλήσει, αλλιώς θα δώσω τον λόγο σε
εσάς, κύριε Φλαµπουράρη για δύο τρία λεπτά για την τροπολο-
γία σας, παρ’ότι στον κατάλογο σάς έχουν τελευταίο και τον κ.
Παππά από πάνω. Εγώ θέλω να αλλάξω τη σειρά, γιατί ο κ. Παπ-
πάς ήρθε τελευταίος, έτσι, για να δηµιουργήσω και ενδοκυβερ-
νητικό πρόβληµα µεταξύ Παππά και Φλαµπουράρη. Καταλάβατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν υπάρχει
πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, έχετε τον λόγο
κύριε συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, ξεκινάω µε κάτι επειδή ανα-

φέρθηκε στο όνοµά µου ο κ. Βορίδης. Είπε ότι για το άρθρο 48
έχω έναν ιδιαίτερο φανατισµό και ένα ιδιαίτερο πάθος στην προ-
άσπιση και στην υποστήριξή του. 

Ναι, το επαναλαµβάνω, υποστηρίζω τη φιλοσοφία, την αρχιτε-
κτονική και το νόηµά του άρθρο 48, έχοντας µόνο µια επιφύλαξη
για την παράγραφο 3 του άρθρου 48, που αναφέρεται στην επέµ-
βαση του νοµοθέτη στις εκκρεµείς ποινικές δίκες. Όλο το άλλο
το άρθρο το υποστηρίζω ακόµη και σήµερα και πιστεύω ότι σύν-
τοµα θα έρθει ολοκληρωµένο και µε µια νέα νοµική αρχιτεκτονική
για να το υποστηρίξουµε στη Βουλή. Αυτό για να το ξεκαθαρίσω
µια και καλή. 

Δεύτερον, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,  άκουσα από το πρωί
σχεδόν όλους τους οµιλητές. Έχω την αίσθηση ότι δεν µπορείτε
να υπερβείτε τον εαυτό σας. Γιατί δεν µπορείτε να υπερβείτε τον
εαυτό σας; Επειδή δεν µπορείτε να υπερβείτε αυτό που λέµε δι-
οικητικό και δηµοκρατικό κεκτηµένο. Και καλά κάνετε. Προασπί-
ζεστε ένα παρελθόν και ένα παρόν, τα οποία σας βαρύνουν
αφόρητα.

Άκουσα τον κ. Τασούλα πριν, που είπε ότι το νοµοσχέδιό µας
–χρησιµοποίησε σε δύο φράσεις– είναι ασήµαντο και αβαθές.
Του απαντώ, έστω και αν δεν είναι εδώ: Είναι πράγµατι ασήµα-
ντο, γιατί ήταν πολύ σηµαντικότερη η διαχρονική κοµµατική άλω-
ση του κράτους από το κόµµα του όσα χρόνια κυβερνούσε. Και
είναι και αβαθές το νοµοσχέδιό µας, γιατί είναι πράγµατι βαθύ-
τερη η πελατειακή σας αντίληψη για την άλωση των δοµών του
κράτους και της δηµόσιας διοίκησης. 

Σας λένε ότι –ακόµα και σήµερα το ακούει και το καταλαβαίνει
ο ελληνικός λαός– σε κάθε νοµοσχέδιο, το οποίο φέρνει η Κυ-
βέρνηση µας που εξορθολογίζει δοµές, εκσυγχρονίζει υπηρε-
σίες, κάθεστε κι αντιστέκεστε µε ένα ακραίο κατεδαφιστικό και
καταιγιστικό λόγο.

Ξέρετε γιατί το κάνετε; Γιατί προασπίζετε δοµές που υπηρε-
τήσατε και κάνετε τακτική οπισθοφυλακής. Φαίνεται ότι µελετάτε
πάρα πολύ το σύστηµα Κλαούζεβιτς. Να επιµείνετε. 

Εγώ σας λέω και εξηγώ πολιτικά γιατί το κάνετε. Ξέρετε γιατί
το κάνετε; Το κάνετε γιατί καταργούµε δοµές και δίκτυα µέσα
από τα οποία εξυπηρετούνταν η πελατειακή σας αντίληψη. Πού
οδηγούσε, τέλος πάντων; Οδηγούσε στη διαφθορά και στη δια-
πλοκή, τα γνωστά πράγµατα. Αυτό ακριβώς σας τροµάζει: Η κα-
τάργηση των δικτύων και των διαδροµών µέσα από τα οποία
περνούσε η πελατειακή σας αντίληψη και η πελατειακή σας πρα-
κτική. Ακριβώς το αντίθετο κάνει το παρόν νοµοσχέδιο.

Ξέρετε, πριν από δυόµισι χιλιάδες χρόνια ο πρώτος που όρισε
την έννοια του δηµόσιου λειτουργού ήταν ο Σωκράτης στην αρ-
χαία Αθήνα. Δεν τον ακούσατε και δεν τον ακούτε ποτέ. Όρισε
την έννοια του δηµόσιου λειτουργού, σύµφωνα µε την οποία το
ατοµικό συµφέρον του δηµοσίου υπαλλήλου εξυπηρετείται µόνο
αν ταυτίζεται µε το δηµόσιο συµφέρον και το δηµόσιο αίσθηµα.

Να σας θυµίσω και κάτι για τη δηµόσια διοίκηση που οικοδο-
µήσατε; Όταν ιδρυόταν το ελληνικό κράτος, ακούστε µία φράση
του Μακρυγιάννη: «Ποίον έθνος χωρίς διοίκησιν και νόµους ευ-
δοκίµησεν και δεν εχάθη;» Αυτό κάνατε, λοιπόν, στα διακόσια
χρόνια, από τα οποία ουσιαστικά τα τελευταία πενήντα και πλέον
κυβερνάτε εσείς. Αυτό το κράτος δεν ευδοκίµησε και εχάθη, γιατί

τέτοια δηµόσια διοίκηση φτιάξατε όπως είναι και οι πολιτικές
σας, όπως είναι οι πρακτικές σας.

Δεν θα σας πούµε εµείς τίποτα για το παρελθόν. Θα σας πω
αυτά που είπε ο Κώστας Σκανδαλίδης προχθές στην επιτροπή.
Ακούστε το: «Από το 1980 όλες οι αλλαγές που θεσµοθετούνταν
ήταν µερικές, τις οποίες η πολιτική εξουσία δεν τις ολοκλήρωνε,
διότι άφηνε παραθυράκια στην εφαρµογή τους και αυτό είναι η
ευθύνη προφανώς των κυβερνήσεων που κυβέρνησαν τη χώρα».
Ο ΣΥΡΙΖΑ; Όχι, βέβαια. Όλοι έχουµε συνοµολογήσει ότι αυτό το
κράτος δεν το αλλάζουµε και αυτό έφερε τα πράγµατα ως εδώ.
Είναι η αχίλλειος πτέρνα της Αντιπολίτευσης. Είναι µία γάγ-
γραινα, στην ουσία, στο πολιτικό σύστηµα.

Και έχετε να πείτε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, γι’ αυτήν τη γάγ-
γραινα, γι’ αυτό το σκάνδαλο, γι’ αυτό το αρρωστηµένο και ανώ-
µαλο πολιτικό καθεστώς που υπάρχει στη δηµόσια διοίκηση;
Προτείνετε κάτι διαφορετικό; Τα βλέπετε όλα µαύρα, όπως είπε
ο κ. Τασούλας, ασήµαντα και αβαθή στο νοµοσχέδιό µας. Αυτό
λέτε. Δεν προτείνετε κάτι. Πείτε µας κάτι. Τι εξορθολογίζει, κατά
την αντίληψή σας, την πάσχουσα πράγµατι δηµόσια διοίκηση; Τι
την εξορθολογίζει; Πείτε µας. Τι εκσυγχρονίζει τις δοµές και τις
υπηρεσίες; Πείτε µία πρόταση, κάτι, ένα επιχείρηµα, να το ακού-
σει ο ελληνικός λαός. Τίποτα δεν κάνετε. Κάνετε τακτική οπισθο-
φυλακής, υποστηρίζοντας ένα ανώµαλο και αµαρτωλό παρελ-
θόν.

Τι συνέπειες είχαν αυτά που επισηµαίνει ο Κώστας Σκανδαλί-
δης; Θα σας πω εγώ τι σηµαίνουν: Γραφειοκρατία 7% επί του
ΑΕΠ, που σηµαίνει 13 δισεκατοµµύρια. Όπως λέει ο κ. Ρακιντζής,
23 µε 33 δισεκατοµµύρια περίπου κοστίζει αυτή η πολιτική των
τελευταίων πενήντα χρόνων στο θέµα της διαφθοράς και της δια-
πλοκής. Προσθέστε και τα 9 δισεκατοµµύρια της εισφοροδιαφυ-
γής. Έχουµε ουσιαστικά έναν λογαριασµό γύρω στα 40 δισε-
κατοµµύρια, τα οποία µέσα σε δύο-τρία χρόνια θα έλυναν ορι-
στικώς και τελεσιδίκως το θέµα του χρέους και των προβληµά-
των που αντιµετωπίζει η χώρα.

Εσείς ανεχόσαστε, εµείς, ανέχεται η κοινωνία , ανέχεται ο ελ-
ληνικός λαός ένα κράτος που µόνο τα τελευταία τριάντα χρόνια
ψήφισε δεκαεπτάµισι χιλιάδες νόµους και υπήρξαν εκατόν είκοσι
χιλιάδες εγκύκλιοι Υπουργών. Μόνο ο Οικοδοµικός Κανονισµός,
που διέπει –υποτίθεται- την οικονοµική δραστηριότητα και ανά-
πτυξη της χώρας, έχει τριάντα µία χιλιάδες σελίδες.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της κακοδιοίκησης και της κακο-
διαχείρισης από τις προηγούµενες κυβερνήσεις.

Να µην µείνουµε, όµως, σε αυτά. Να πάµε από εδώ και πέρα.
Η ιδέα του νοµοσχεδίου και η αρχιτεκτονική του είναι να κάνουν
µια βαθιά τοµή στη διοίκηση. Δεν το θέλετε, σας είπα για ποιον
λόγο. Το είπαν και οι συνάδελφοι πριν. Δεν το αντέχει η πολιτική
σας φιλοσοφία, η πολιτική σας αντίληψη για την έννοια του κρά-
τους και των δοµών και των υπηρεσιών του. Θέλετε ένα άλλο
κράτος, αυτό που είχαµε µέχρι τώρα. Αυτό υποστηρίζετε µε φα-
νατισµό, να µην αλλάξει τίποτε, επιτέλους, στις δοµές του κρά-
τους. Επιµένετε και σήµερα. 

Βρίσκετε κάποια θέµατα καλά ως ιστορία στην αιτιολογική έκ-
θεση. Όµως, στις διατάξεις τελικά δεν λέτε «ναι» σε καµµία, ό-
πως κάνατε άλλωστε σε όλα τα νοµοσχέδια που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ
από τον Γενάρη µέχρι σήµερα. Σε όλα, µα σε όλα, τηρείτε την
ίδια τακτική οπισθοφυλακής. Τι να πω; Για το θέµα των εκατό δό-
σεων; Για το θέµα της ιθαγένειας; Για το σύµφωνο συµβίωσης;
Για την επέµβαση που κάνουµε στα σωφρονιστικά καταστήµατα,
που και αυτά είναι θέµατα δηµόσιας διοίκησης; Πείτε µας πού εί-
πατε «ναι» και πού προτείνατε µία εναλλακτική λύση. Σε ποιο
θέµα, επιτέλους; Αυτά πρέπει να τα ακούει ο ελληνικός λαός και
να τα έχει υπ’ όψιν του. 

Όσον αφορά τον χρόνο εφαρµογής, είπε και ο Υπουργός και
επαναλαµβάνω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι µία µεταρρύθ-
µιση και µία νέα αρχιτεκτονική στον δηµόσιο τοµέα, που στηρί-
ζεται σε τέσσερα πράγµατα, σε τέσσερις µεγάλες παρεµβάσεις,
όπως είπαµε: στο εθνικό µητρώο, στην αξιολόγηση, στη βαθµο-
λόγηση, στο σύστηµα επιλογής προϊσταµένων. Αν η Βουλή συµ-
φωνούσε στη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και στις βασικές
διατάξεις, ιδίως στο εθνικό µητρώο και στην αξιολόγηση, θα βλέ-
παµε και τον χρόνο εφαρµογής.
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Ξέρετε γιατί; Η επιχειρηµατολογία του κύριου Υπουργού τι
σας λέει; Μιλάµε για δεκάδες χιλιάδες νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου και ιδιωτικού δικαίου της τοπικής αυτοδιοίκησης και του δη-
µοσίου. Εάν λέγαµε «εφαρµόζεται αύριο», αυτές οι διοικήσεις τι
θα γίνονταν; Θα ήταν ένα µεγάλο, ισχυρό σοκ, που δεν θα το άν-
τεχε και η ίδια η δηµόσια διοίκηση. Αυτός είναι, λοιπόν, ο λόγος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και να σας πω και κάτι άλλο; Η µόνη επέµβαση που έκανε αυτή

η Κυβέρνηση–και την κάνει τώρα µε αντικειµενικά κριτήρια, πι-
στεύω εγώ- είναι η αλλαγή στα νοσοκοµεία. Ούτε γενικούς διευ-
θυντές άλλαξε ούτε διοικήσεις άλλαξε πουθενά! 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία παρατήρηση µόνο σε αυτά
που είπε ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ. Είπε ο Υπουργός στην επι-
τροπή ότι οι µεγάλες ιδέες είναι µεγάλες όταν είναι εφικτές.
Άκουσα την ανάλυση περί κράτους του φίλου Παφίλη που ήµα-
σταν συµφοιτητές στο πανεπιστήµιο. Σας ερωτώ: Υπάρχει ή όχι
ένα διαφορετικό επίπεδο συγκρότησης του καπιταλιστικού κρά-
τους και ένα διαφορετικό επίπεδο συγκρότησης της δηµόσιας
διοίκησης; Είναι πολλά τα επίπεδα συγκρότησης. Εάν δεν είχε
έννοια να επεµβαίνουµε στο να ανεβαίνει ένα επίπεδο συγκρό-
τησης το κράτος και η διοίκηση, προς τι οι λαϊκοί αγώνες στους
οποίους συµµετέχετε και υποστηρίζετε; Δεν ενδιαφέρεστε για
τις σταδιακές αλλαγές του κράτους; Ήδη καταθέσατε δύο τρο-
πολογίες σήµερα. Σε ποιο κρατικό και διοικητικό πλαίσιο θα κι-
νηθούν οι τροπολογίες που φέρατε; Όταν καταρρεύσει το αστικό
κράτος και πάµε στο δικό σας κράτος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λάππα, ολο-
κληρώστε. Δεν θα ανοίξουµε τώρα φιλοσοφική έριδα µε το ΚΚΕ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είναι µία αντίφαση στην οποία δεν
απαντάτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν είναι αντίφαση, αντίφαση βλέπετε
εσείς. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν απαντούν, κύριε Πρόεδρε. Θα
ήθελα µία απάντηση. 

Πάντως, να ξέρετε ότι η Αριστερά διαχρονικά χρησιµοποιούσε
µία φράση, «θα σας ταράξουµε στη νοµιµότητα». Τη δική τους
νοµιµότητα! Ξέρετε γιατί; Διότι οι αρχές του Συντάγµατος και
των νόµων είναι καλές, η εφαρµογή τους πάσχει, κύριε Δελή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είναι η Ολοµέλεια
για να κάνουµε αυτές τις κουβέντες. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώστε, όµως, πα-

ρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είναι µία µεγάλη ευκαιρία η Βουλή να

ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι µία τοµή που θα δροµολογή-
σει σηµαντικές εξελίξεις σε όλα τα επίπεδα των δοµών στις υπη-
ρεσίες του ελληνικού δηµοσίου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κ. Σοφία Βούλτεψη
έχει τον λόγο. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «των οικιών ηµών εµπιπραµέ-

νων, ηµείς άδοµεν» και στην καθοµιλουµένη, τα σπίτια µας καί-
γονται και εµείς τραγουδάµε! Δεν βρίσκω τίποτα πιο ταιριαστό
για τη σηµερινή περίσταση. Το ανέµελο τραγούδι της Κυβέρνη-
σης συνεχίζεται από το περασµένο Σάββατο, όταν ενώ εκείνη
ακριβώς την ηµέρα είχαµε επισήµως προειδοποιηθεί για τον κίν-
δυνο να κλείσουν τα σύνορα, η Κυβέρνηση θεώρησε πως το ση-
µαντικότερο που είχε να κάνει ήταν να συζητούµε στη Βουλή το
δήθεν «παράλληλο πρόγραµµα», το οποίο έγινε η ταφόπλακα του
δήθεν νόµου για την ανθρωπιστική κρίση, ο οποίος επίσης µε τη
σειρά του είχε γίνει ταφόπλακα του δήθεν «προγράµµατος της
Θεσσαλονίκης». 

Και τότε, το Σάββατο, είχε έρθει εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός
–και µαθαίνω ότι θα έρθει και σήµερα- και τι µας είπε από αυτό
εδώ το Βήµα; «Δεν υπάρχουν ούτε θα υπάρξουν κλειστά σύ-
νορα!». Αυτό µας είπε! 

Και σήµερα βρισκόµαστε στην κατάσταση, την οποία όλοι γνω-

ρίζετε και κάνετε σαν να µη συµβαίνει. Συζητάτε για κάτι το οποίο
δεν έχει αυτήν τη στιγµή την ίδια αξία µε το άλλο θέµα, το οποίο
απασχολεί όλο τον υπόλοιπο ελληνικό λαό. 

Και τι µας είχε πει λίγες µέρες νωρίτερα ο κ. Καµµένος; Μας
είχε πει ότι µε την εµπλοκή του ΝΑΤΟ λήγει το µεταναστευτικό
ζήτηµα και ότι έφεραν το ΝΑΤΟ, διότι δεν προλάβαιναν να αλλά-
ξουν τον κανονισµό της FRONTEX. Έφεραν δηλαδή ολόκληρη
συµµαχία στο Αιγαίο, επειδή δεν προλάβαιναν να αλλάξουν τον
κανονισµό της FRONTEX και η συµµαχία θα ήταν πιο ευέλικτη. 

Τι γίνεται τώρα µε το ΝΑΤΟ; Πού βρίσκεται το ΝΑΤΟ αυτήν τη
στιγµή; Είναι κανείς σε θέση να µας πει; Ούτε επιχειρησιακό πρό-
γραµµα έχετε ούτε ξέρετε τι θα γίνει. Κάπου στο βάθος των
τουρκικών διεκδικήσεων χάθηκε και αυτό. 

Και εµείς σήµερα εδώ συζητούµε για τη δηµόσια διοίκηση.
Ποιας χώρας; Και βέβαια, έχετε αποσύρει άρθρα. Και δεν πρό-
κειται για συνηθισµένες αποσύρσεις, κύριε Πρόεδρε. Διότι εδώ
αποσύρθηκε άρθρο που παρενέβαινε, αν ψηφιζόταν, άµεσα στη
δικαιοσύνη. Καταργούσε τη σε β’ βαθµό δίκη, επέτρεπε στους
δήµους να µην πάνε σε β’ βαθµού δίκη και αυτό αποτελούσε άµε-
ση παρέµβαση στη δικαιοσύνη και στο ίδιο το πολίτευµα. 

Και βέβαια, για άλλη µία φορά, όπως και µε το παράλληλο
πρόγραµµα, δίνεται η ευκαιρία, όπως ακούω από τις οµιλίες των
συναδέλφων, να εκστασιάζονται και να είναι πολύ ευχαριστηµέ-
νοι, διότι η Κυβέρνηση εφαρµόζει αριστερές πολιτικές. 

Και αυτό την ίδια ώρα που τα σύνορα έχουν κλείσει, η χώρα
έχει µεταβληθεί σε ένα απέραντο hot spot, µετανάστες και πρό-
σφυγες κατεβαίνουν από την Ειδοµένη και τώρα µαθαίνουµε ότι
άλλοι έφυγαν από τη Λαµία µε τα πόδια για την Ειδοµένη. Άλλοι
έρχονται µε πούλµαν, άλλοι φεύγουν µε τα πόδια. Γίνονται συ-
νεννοήσεις πίσω από την πλάτη µας. ΝΑΤΟ δεν υπάρχει. Η αξιο-
λόγηση καρκινοβατεί. Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο φεύγει για
να µείνει. 

Έρχεται νέο µνηµόνιο, µαθαίνω, κύριε Παππά, και εσείς είστε
υπέρµαχος του να φύγει το ΔΝΤ. Τι θα κάνετε; 

Εσείς µας έχετε πει ένα σωρό φορές ότι το ΔΝΤ πρέπει να
φύγει, να τελειώσει, να µην είναι στο πρόγραµµα και εδώ επί-
σηµα χθες ο υπεύθυνος για την Ελλάδα άνθρωπος του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου είπε ότι θα φτιαχτεί ένα νέο πρόγραµµα,
πώς θα ονοµάζεται, και το οποίο θα είναι µνηµόνιο –memoran-
dum- και το οποίο θα έρθει να κουµπώσει στο άλλο µνηµόνιο, το
τρίτο που φέρατε στην Ελλάδα. Και εσείς τώρα µας λέτε φεύγει
το ΔΝΤ, δεν θα κλείσουν τα σύνορα, έληξε το µεταναστευτικό µε
την εµπλοκή του ΝΑΤΟ -που δεν υπάρχει. 

Θα µου πείτε δεν είναι η πρώτη φορά που λέτε ψέµατα. Η
χώρα όµως βρίσκεται στο απόλυτο χάος και η Κυβέρνηση εξα-
κολουθεί να ενδιαφέρεται µόνο για την προπαγάνδα και κάνει
νέα «βαφτίσια». Στην περίπτωση του ΝΑΤΟ η επιχείρηση έγινε
αποστολή. Στην περίπτωση της κοινωνικής αλληλεγγύης το ελά-
χιστο εγγυηµένο εισόδηµα βαφτίστηκε κοινωνικό εισόδηµα αλ-
ληλεγγύης. «Βαφτίσια»! 

Η έγνοια δε του Υπουργού Επικρατείας είναι να καταθέτει τρο-
πολογίες µε τις οποίες κάθε φορά ελέγχει όλο και περισσότερο
την ίδια την ενηµέρωση. Από πέρυσι κινείται βάσει σχεδίου. Κα-
τήργησε το Εποπτικό Συµβούλιο της ΕΡΤ, διορίζει ο ίδιος το δι-
οικητικό της συµβούλιο, κατήργησε τα µέλη των ανεξαρτήτων
αρχών, πέρασε τον νόµο που «ξεδόντιασε» το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης, κρατά στα χέρια του τις άδειες των ιδιωτικών
καναλιών και ορίζει και τον αριθµό τους και το τίµηµα, την τιµή
εκκίνησης. 

Σήµερα φέρνει άλλη τροπολογία για τον έλεγχο της ενηµέρω-
σης. Αλλάζει τον ίδιο, τον δικό του νόµο, τον οποίο εκείνος, ο κ.
Παππάς, είχε ψηφίσει, για τον τρόπο απασχόλησης των δηµο-
σιογράφων στα κρατικά µέσα ενηµέρωσης, που ο ίδιος είχε ψη-
φίσει η απόφαση να λαµβάνεται και η άδεια να δίδεται µετά από
άδεια των διοικητικών συµβουλίων ή των συµβουλίων της υπη-
ρεσίας. 

Τώρα έρχεται και λέει ότι τα κριτήρια θα τα βάζει ο ίδιος ο
Υπουργός. Άρα εδώ κατασκευάζονται καθαρά κρατικοί δηµοσιο-
γράφοι. Το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό. Ολοκληρώνεται η επι-
χείρηση δηµιουργίας κρατικών δηµοσιογράφων, διότι όλοι τους
ξέρουν ότι θα κινδυνεύουν να χάσουν τη δεύτερη εργασία τους
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αν αυτό που λένε ή γράφουν δεν αρέσει στον Υπουργό, που µπο-
ρεί κάθε φορά να βάζει ένα διαφορετικό κριτήριο, το οποίο δεν
µας το λέει τώρα. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελευθερία του λόγου
και της πληροφόρησης, η πολυφωνία, αποτελούν εµβληµατική
υπόθεση. Είναι υπόθεση εθνική η πολυφωνία, υπόθεση λειτουρ-
γίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και δεν πρόκειται σε αυτό
να κάνουµε εκπτώσεις. Η νοµιµότητα και η πολυφωνία θα απο-
κατασταθούν. 

Και δεν µιλώ για την πολυφωνία όπως την αντιλαµβάνονται κά-
ποιοι κυβερνητικοί, οι οποίοι θεώρησαν ότι µπορούσε πριν από
τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του ντιµπέιτ µεταξύ των Αρχηγών
των δύο κοµµάτων να έχει προηγηθεί η παρουσία αυτού του εκ-
δότη, που σήµερα έχει συλληφθεί για εκβιασµούς, αλλά τότε
ήταν καλός για να κάνει τον πολιτικό αναλυτή στην ΕΡΤ. Είχε µεί-
νει ο κύριος αυτός ένα τέταρτο και ανέλυε και βυσσοδοµούσε
εις βάρος της Νέας Δηµοκρατίας, την ηµέρα που ήταν το ντιµ-
πέιτ των δύο Αρχηγών. Τότε ήταν καλός; Ή µήπως αυτό αποτελεί
εξυπηρέτηση της πολυφωνίας; Σήµερα είναι επικεφαλής κυκλώ-
µατος εκβιαστών;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τον εισαγγελέα να ρωτήσετε. Τι ρω-
τάτε εµάς;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ακούστε, πολιτική είναι η τέχνη του προ-
βλέπειν. Το να µπαίνει σχολιαστής στην ΕΡΤ ο συγκεκριµένος
αρκεί. Δεν χρειαζόταν να συλληφθεί. Γνωριζόµαστε όλοι µεταξύ
µας σε αυτήν τη χώρα. Και επειδή γνωριζόµαστε όλοι, θα γίνουν
αυτά που πρέπει όταν εσείς αποφασίσετε να παραδεχθείτε ότι
δεν µπορείτε να κυβερνήσετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Να φωνάξουµε τον εισαγγελέα! Τα
παράπονά σας στον εισαγγελέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-
παχριστόπουλος.

Αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο για τρία λεπτά στον κ. Φλαµ-
πουράρη να αναπτύξει την τροπολογία του. Μετά θα µιλήσουν ο
κ. Μπουκώρος, ο κ. Θεοφύλακτος, ο κ. Αρβανιτίδης και εναλλάξ
οι Υπουργοί, τρεις Βουλευτές, ένας Υπουργός.

Κύριε Παππά, µείνετε µαζί µας. Έχω οµόφωνη στήριξη άλλω-
στε από τους Βουλευτές του κόµµατός σας. 

Κύριε Παπαχριστόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα συµφωνήσω µε τη συνάδελφο, ότι πράγµατι βρισκόµαστε

σε ιστορικές στιγµές, πολύ δύσκολες. Όλων φαντάζοµαι το
µυαλό είναι στο τι αντιµετωπίζει η χώρα αυτήν τη στιγµή. Πέρα
από το γεγονός ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ σοβαρό
–ό,τι και να λέµε- πάνω απ’ όλα στη σκέψη όλων µας πιστεύω ότι
είναι οι δύσκολες στιγµές που περνάµε τώρα.

Θέλω απλώς να θυµίσω τα γεγονότα και όχι χαρακτηρισµούς.
Θέλω να θυµίσω ότι σύµφωνα µε οµολογία του επικεφαλής της
FRONTEX, οι ροές το τελευταίο τρίµηνο έχουν αυξηθεί δεκαοκτώ
φορές και επίσης ότι µεσολάβησαν δύο, τρία γεγονότα που δεν
πρέπει να ξεχνάµε. 

Το ένα ήταν το φοβερό χτύπηµα στο Παρίσι. Το δεύτερο ήταν
η κατάρριψη του ρωσικού αεροπλάνου στην έρηµο του Σινά. Επί-
σης, πριν από τρεις ηµέρες µέσα στη Δαµασκό, η οποία µέχρι
τώρα τουλάχιστον φυλασσόταν, είδαµε τροµοκρατικά χτυπή-
µατα που στοίχισαν τη ζωή σε δεκάδες ανθρώπους. 

Έγιναν δύο συµφωνίες, οι οποίες πραγµατικά παραβιάστηκαν
πριν αλέκτωρ φωνήσαι τρις. Η µία ήταν για το θέµα των συνόρων
και της Σένγκεν. Είχαµε πάρει µία διαβεβαίωση για τις 6 Μαρτίου,
η οποία µε την πρωτοβουλία της Αυστρίας και τεσσάρων χωρών
δεν τηρείται. Το δεύτερο είναι η χλευαστική ανακοίνωση που έκα-
ναν οι Τούρκοι στρατιωτικοί κατά του πολιτικού τους προσωπι-
κού σε σχέση µε το ΝΑΤΟ. Αυτά είναι τα γεγονότα.

Ζούµε µία πραγµατικότητα για πολύ σκληρούς παίκτες. Για
όσους δεν έχουν καταλάβει, όλη αυτή η προσπάθεια είναι ένας
µαραθώνιος. Κοντά στην οικονοµική κρίση, έρχεται το µετανα-
στευτικό ζήτηµα. Εγώ ανήκω σε αυτούς που πιστεύουν ότι αυτός

ο κόµβος δυσκολίας θα ξεπεραστεί. 
Πάνω απ’ όλα αυτήν τη στιγµή χρειαζόµαστε ψυχραιµία. Δεν

έχει νόηµα η άσκοπη αντιπαράθεση, έτσι απλά για να φανούµε,
κανένα νόηµα. Θεωρώ τουλάχιστον θετική, σε επίπεδο προσφυ-
γικού, την προσέγγιση που έκαναν οι Αρχηγοί τουλάχιστον των
κοµµάτων του δηµοκρατικού τόξου.

Για να ξεκαθαρίσουµε λίγο το τοπίο, θέλω να πω ότι θέλει
αρετή και τόλµη αυτή η στιγµή. Θέλει ανθρώπους ψύχραιµους,
σωστούς και σοβαρούς. Δεν ξεχνάµε ότι η Γερµανία µε την Άνγ-
κελα Μέρκελ, η Γαλλία µε τον Ολάντ και η Ιταλία µε τον Ρέντσι
είναι µαζί µας. Έχουµε συµµάχους. Έχει µεγιστοποιηθεί η κίνηση
των τεσσάρων χωρών, αλλά πιστεύω ότι δεν θα έχει αντίκρισµα. 

Επίσης, κάντε λίγο υποµονή γιατί πιστεύω ότι η συµµετοχή του
ΝΑΤΟ, έτσι όπως επελέγη, θα λειτουργήσει τελικά θετικά. Κά-
ποιοι βιάζονται να προεξοφλήσουν αποτυχίες. Ψυχραιµία και θα
δείτε. 

Σε ό,τι αφορά το σηµερινό νοµοσχέδιο -για να έρθουµε στα
δικά µας- είµαι από αυτούς που πραγµατικά εύχοµαι κάποια
στιγµή να αλλάζουν οι κυβερνήσεις, αλλά η δηµόσια διοίκηση να
µπορεί να δουλεύει, όπως έγινε στην Ιταλία που άλλαζαν τη µία
κυβέρνηση µετά την άλλη αλλά το κράτος δούλευε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Βέλγιο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω πότε θα φτά-

σουµε σε αυτό το επίπεδο, αλλά ξέρουµε όλοι ότι η δηµόσια δι-
οίκηση ήταν το λάφυρο κάθε κυβέρνησης, το λάφυρο κανονικά.
Κάθε φορά που άλλαζε κυβέρνηση, καµµιά φορά και Υπουργός,
άλλαζαν όλα για να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε. Οι πελα-
τειακές σχέσεις ήταν σήµα κατατεθέν σε αυτήν τη χώρα. Η λέξη
αξιοκρατία είναι ανύπαρκτη. 

Κι έρχεται ένα νοµοσχέδιο –εγώ δεν πιστεύω ότι ο κ. Βερναρ-
δάκης θα λύσει το πρόβληµα της δηµόσιας διοίκησης- που κάτι
προσφέρει, κάτι πάει να κάνει. 

Ήµουν και στην επιτροπή για τον διορισµό στα ΕΛΤΑ κι
άκουσα έναν παλιό κοινοβουλευτικό της Νέας Δηµοκρατίας να
εγκαλεί την Κυβέρνηση και τον Υπουργό, γιατί, λέει, ο διοικητής
και διευθύνων σύµβουλος πώς τολµά και διορίζει κάποιους αν-
θρώπους που έχουν σχέση µε τον κοµµατικό χώρο. Και λέω:
«Ιδού πεδίο δόξης λαµπρό». Ελάτε στην πρώτη αναθεώρηση του
Συντάγµατος να κάνουµε µία δηµόσια διοίκηση, η οποία να µην
έχει σχέση µε κόµµατα. Ελάτε εδώ να το δούµε. Τι θέλω να πω; 

Σχετικά µε το άρθρο 7 άκουσα πάρα πολλούς οµιλητές, όπως
τον κ. Αθανασίου που είπε: «Τι είναι αυτά που λέτε; Γενικός Γραµ-
µατέας στο Υπουργείο και να επιλέγεται µε αυτό τον τρόπο; Δεν
γίνεται. Είστε λάθος». Είναι τόσο εθισµένοι µε τον κοµµατισµό!
Δεν είναι για εµένα µεγάλο, αλλά είναι µια προσπάθεια το να δια-
λέγεις τον ένα από τους τρεις και µε το µητρώο και µε όλα αυτά.

Θέλω να πω ότι είναι µια προσπάθεια σε θετική κατεύθυνση.
Πιστεύω ότι είναι ένα πρώτο θετικό βήµα. Έχει δουλέψει το
Υπουργείο µε τα στελέχη του γι’ αυτό το βήµα. Άκουσα µε µε-
γάλη προσοχή τους πάντες και θέλω να πω ότι είναι προς τη θε-
τική κατεύθυνση και εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα το υπερ-
ψηφίσουµε. Δεν το συζητάµε. 

Θέλω µόνο να θυµίσω, επειδή άκουσα την προηγούµενη οµι-
λήτρια να µιλά για ενηµέρωση και ότι το κυρίαρχο ζήτηµα είναι -
ο λύκος, λέει µια παροιµία, στην αναµπουµπούλα χαίρεται- ο
κόσµος που βγήκε στους δρόµους. Και µην κοροϊδευόµαστε. Δεν
ήρθαν στο Σύνταγµα ούτε εκατό χιλιάδες ούτε ένα εκατοµµύριο
κόσµος που έλεγαν. Δέκα µε δεκαπέντε χιλιάδες ήταν, έτσι; Αν
υπάρχει µεγαλύτερη συγκέντρωση από είκοσι πέντε χιλιάδες να
έρθει κάποιος να µου το πει. Παρ’ όλα αυτά, εµείς το σεβόµαστε.
Και άκουσα για αντισυνταγµατικότητες και διάφορα άλλα. 

Θέλω να αναφερθώ σε ένα γεγονός, ως απάντηση στην προ-
ηγούµενη οµιλήτρια. Στις 16-12-2008 µε τον πιο σαφή τρόπο η
Ευρωπαϊκή Ένωση δικαίωσε τότε, για όσους δεν ξέρουν, τον
νόµο για τον βασικό µέτοχο. Ο εισηγητής αυτής της απόφασης,
ο κ. Lenaerts, µε µεγάλη λεπτοµέρεια εξήγησε πως είχε δίκιο
τότε η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή και του τότε Υπουργού
και σηµερινού Προέδρου της Δηµοκρατίας κ. Προκόπη Παυλό-
πουλου. 

Κανένας δεν το έµαθε, όχι στην Ελλάδα, αλλά ούτε σε αυτήν
την Αίθουσα ούτε πουθενά. Όλοι είχαµε µείνει µε την εντύπωση
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ότι είχε χαθεί αυτή η υπόθεση. Είδηση ήταν, είναι και παραµένει
το δελτίο των 20.00’ των συγκεκριµένων καναλιών. Αυτήν την εί-
δηση δεν την έµαθε καµµιά εφηµερίδα, παρά µόνο µια µικρή
εφηµεριδούλα που πουλά δέκα χιλιάδες φύλλα τη σχολίασε και
κανένας άλλος. 

Και είναι και απάντηση, γιατί σε δύο ψηφοφορίες ο τότε Πρω-
θυπουργός της χώρας δεν ήρθε να ψηφίσει. Δεν θέλω να ανα-
φερθώ στον κ. Μεϊµαράκη, γιατί µπορεί να είχε άλλους λόγους.
Πόσο τυχαίο είναι αυτό; Το λέω γιατί ακούω πάρα πολλά για την
ενηµέρωση, τις αντισυνταγµατικότητες και πάει λέγοντας. Και
δεν θέλω να πω περισσότερα, να µην γυρίσω στο παλιό.

Θέλω ακόµη να κάνω και µια παράκληση. Είναι και η φίλη µου
η Κουντουρά εδώ; Έχει φύγει; Ξέρουµε ότι τρία εκατοµµύρια
εξακόσιες χιλιάδες τουρίστες δεν θα πάνε φέτος στην Τουρκία.
Ξέρουµε ότι το προξενείο µας στη Μόσχα υστερεί και δεν έχει
προσωπικό. Χρειαζόµαστε τουλάχιστον εκατόν είκοσι άτοµα για
να µπορούν να περνούν δώδεκα µε δεκατρείς χιλιάδες βίζες την
ηµέρα. Έφερε, λοιπόν, µια τροπολογία ο Νίκος Ξυδάκης και είναι
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα παρακαλούσα όλους, µηδενός εξαι-
ρουµένου, να ψηφίσετε τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Να σας θυµίσω ότι η περσινή χρονιά δεν ήταν καλή για εµάς
µε τα γεγονότα που έγιναν, τα εµπάργκο κ.λπ.. Εισπράξαµε µόνο
550 εκατοµµύρια και τίποτα περισσότερο και ήρθαν πολύ λίγοι
τουρίστες, σε σχέση µε το 2014 και το 2015, όταν ήρθαν πάνω
από ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες Ρώσοι. Φέτος είναι στο
χέρι µας, αν δουλέψουµε σωστά και µε αυτήν την τροπολογία,
να µπορέσει να προσλάβει τα εκατόν πενήντα άτοµα εποχικό
προσωπικό για οκτώ µήνες –κάτι που πρέπει να ψηφίσουµε όλοι
σε αυτήν τη Βουλή- ώστε να έχουµε έσοδα όχι 1,3 εκατοµµύρια,
αλλά ίσως και 2 δισεκατοµµύρια από την προσέλευση των
Ρώσων τουριστών. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για την οικονοµία του χρόνου.
Κύριε Φλαµπουράρη, υποθέτω ότι θέλετε τον λόγο για την

τροπολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Πριν από την υπεράσπιση της τροπολογίας, θα ήθελα να κάνω
µία αναφορά σε σχέση µε µία παρατήρηση ή παρατηρήσεις που
γίνονται από τη µεριά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που αφο-
ρούν το περιεχόµενο και της σηµερινής µας δουλειάς και της
προηγούµενης. Δηλαδή, υπάρχει η αντίληψη ότι στον βαθµό που
έχουµε τροµακτικά προβλήµατα, είτε σε σχέση µε το προσφυ-
γικό είτε σε σχέση µε τα θέµατα των σχέσεων µε τους θεσµούς,
δεν θα έπρεπε να προχωρήσουµε σε ενέργειες οι οποίες είναι
αναγκαίες να γίνουν, για να µπορέσει πραγµατικά να λειτουργή-
σει και το κράτος και η κοινωνία και η δηµόσια διοίκηση. Θεωρώ
ότι είναι µία άσκοπη αντιπολιτευτική τακτική. Αν θέλουµε πραγ-
µατικά να προχωρήσουµε και να αντιµετωπίσουµε τη δύσκολη
περίοδο που περνά η χώρα µας, θα πρέπει αυτά τα θέµατα να
τα δούµε µε µεγαλύτερη προσπάθεια εµβάθυνσης στα προβλή-
µατα.

Σε σχέση µε τις δύο τροπολογίες: Η µία είναι απλή. Και οι δύο
τροπολογίες είναι να εναρµονιστούν οι υπάλληλοι και οι διαδικα-
σίες της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού µε το νέο νοµοσχέδιο
και µε τις διατάξεις, οι οποίες µπαίνουν στο νέο νοµοσχέδιο.

Η µία τροπολογία έχει κοστολογηθεί. Είναι πάρα πολύ λίγα τα
λεφτά. Για έναν χρόνο είναι περίπου 13.000 ευρώ µε 20.000
ευρώ. Η τροπολογία αφορά την εναρµόνιση των υπερωριών των
υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας µε τους υπαλλήλους της
Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, της Γενικής Γραµµατείας
του Πρωθυπουργού, διότι –και θέλω να τονίσω- πραγµατικά όλη
τη µέρα, Σάββατο και Κυριακή, οι υπάλληλοι της Γενικής Γραµ-
µατείας, συµµετέχοντας σε όλα σχεδόν τα σχήµατα, τα οποία
είναι αναγκαία να λειτουργήσουν µε την παρουσία τους, έχουν
µία συνεχή ενασχόληση. Γι’ αυτό, λοιπόν, προτείνουµε να εναρ-
µονιστούν οι υπερωρίες µε αυτές που είπα προηγουµένως. Σας

λέω ότι το κοστολόγιό τους δεν υπερβαίνει τις 15.000 ευρώ µε
20.000 ευρώ τον χρόνο.

Η δεύτερη τροπολογία αφορά το πώς επιλέγεται, πώς γίνεται
η διαλογή στη Γενική Γραµµατεία του υπαλληλικού προσωπικού.
Μέχρι τώρα ήταν εύκολη η διαλογή. Διορίζονταν κάποιοι. Είναι
καινούργια υπηρεσία η Γενική Γραµµατεία. Το 2013 δηµιουργή-
θηκε. Με µια απλή γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου καθορι-
ζόταν ο προϊστάµενος της συγκεκριµένης υπηρεσίας.

Εµείς µε την τροπολογία αυτή προτείνουµε να µη γίνεται έτσι,
αλλά µέσα από την αξιολόγηση, η οποία προτείνεται και από τον
Υπουργό µε το καινούργιο νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς, θεωρούµε
ότι µε αυτόν τον τρόπο πραγµατικά εναρµονιζόµαστε µε τις ανά-
γκες οι οποίες υπάρχουν. Δεύτερον, επέρχεται η αξιοκρατία ή
επιδιώκουµε να έχουµε και την αξιοκρατία και στη Γενική Γραµ-
µατεία. Τέλος, θεωρούµε, µέσα από τη συνεργασία αυτών των
πέντε φορέων, που θα είναι αυτοί οι οποίοι θα κρίνουν το δηµο-
σιοϋπαλληλικό προσωπικό, ότι θα πρέπει και στη Γενική Γραµ-
µατεία να ισχύει το ίδιο.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, θεωρώ και προτείνω και στη Νέα
Δηµοκρατία -που την άκουσα ότι αρνήθηκε και πρότεινε να απο-
συρθούν αυτές οι τροπολογίες- να τις δει καλύτερα. Θα δείτε ότι
πρέπει να τις δεχθείτε και εσείς και να πούµε ότι θα προχωρή-
σουµε σε αυτό το θέµα όλοι µαζί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. Θα συµφωνήσω κι εγώ µε την εισαγωγή σας,
αλλά είµαι σίγουρος ότι κι εσείς θα συµφωνήσετε πως η πατρίδα
βρίσκεται στη δυσκολότερη στιγµή της από τη Μεταπολίτευση
και µετά, όχι κατ’ ανάγκην εξαιτίας των εκάστοτε κυβερνώντων.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Συµφωνώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα τελευταία γεγο-
νότα, έφεραν τα πράγµατα έτσι. Γι’ αυτό, όλοι µας πρέπει να εί-
µαστε πολύ προβληµατισµένοι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Συµφωνώ απόλυτα σε αυτό που λέτε, κύριε Πρόεδρε. Θεωρώ,
όµως, ότι η Κυβέρνηση, που  είναι όχι απλώς προβληµατισµένη,
αλλά πάρα πολύ προβληµατισµένη, µε σοβαρότητα και µε τις διε-
θνείς της επαφές προσπαθεί να αντιµετωπίσει αυτό το πάρα
πολύ κρίσιµο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Εγώ τον
προβληµατισµό τον έθεσα σε όλο το πολιτικό σύστηµα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Όµως, αυτό που πρέπει να συνειδητοποιήσουµε όλοι είναι ότι
πρέπει να αποδώσουµε τις ευθύνες εκεί που πραγµατικά βρί-
σκονται και όχι να αποδίδουµε ευθύνες εκεί που δεν υπάρχουν.
Δηλαδή, όταν ξέρουµε πολύ καλά ότι οι ροές δεν εξαρτώνται
από εµάς, δεν πρέπει να καταγγέλλεται η δική µας Κυβέρνηση,
διότι εχθές, για παράδειγµα, υπήρξαν τέσσερις χιλιάδες πρό-
σφυγες, οι οποίοι µπήκαν στα σύνορά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Ας µην ανοί-
ξουµε την κουβέντα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Η µόνη λύση, την οποία αν την προτείνετε για να τη συζητήσουµε
-εµείς δεν τη δεχόµαστε- είναι πραγµατικά να µην αφήνουµε να
έρχονται οι βάρκες. Κι ένας τρόπος υπάρχει, να τις τρυπάµε.
Εµείς δεν πρόκειται να το κάνουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Για να µη δη-
µιουργούνται εντυπώσεις, κανένας δεν το λέει αυτό µέσα σ’ αυτή
την Αίθουσα. Εν πάση περιπτώσει, φαντάζοµαι ότι ο Πρωθυπουρ-
γός και οι Αρχηγοί θα τοποθετηθούν πάνω σε αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες
και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο

Γυµνάσιο Πάτρας. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος.
Συγγνώµη για την καθυστέρηση, κύριε συνάδελφε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινούσα διαφορετικά. Όµως, µου έδωσε την ευκαιρία ο

κ. Φλαµπουράρης να κάνω µία επισήµανση.
Κύριε Υπουργέ, δεν κατηγορεί κανένας την Κυβέρνηση ΣΥ-

ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για την αύξηση των προσφυγικών ροών. Για τη δια-
χείρισή τους σας κατηγορούµε, καθώς επιδεικνύετε παντελή
έλλειψη δυνατότητας κάθε σχεδιασµού. Εχθές, το εθνικό οδικό
δίκτυο γέµισε από καραβάνια καταταλαιπωρηµένων προσφύγων,
που δεν µπορούσαν να πάνε ούτε βόρεια, προς την Ειδοµένη,
ούτε να επιστρέψουν νότια, προς την Αθήνα. Στον Νοµό Μαγνη-
σίας, στα ΣΕΑ Αλµυρού, συµπληρώνουν σαράντα οκτώ ώρες
πάνω από πεντακόσιοι εγκαταλειµµένοι πρόσφυγες. Εποµένως
για έλλειψη σχεδιασµού σάς κατηγορούµε.

Ας έρθω στο νοµοσχέδιο. «Διαφάνεια», «αντικειµενικότητα»,
«αποτελεσµατικότητα». Ωραίες λέξεις, υψηλές στοχεύσεις.
Όµως, είναι πολύ φιλόδοξο, κύριοι της Κυβέρνησης, να πιστεύε-
τε ότι θα τις κατακτήσετε ή έστω ότι θα τις υπηρετήσετε αυτές
τις αρχές και αυτές τις αξίες µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα. Έχετε επιδείξει ένα ταλέντο να φέρνετε νοµοσχέδια µε βα-
ρύγδουπους τίτλους, «πιασάρικους» όπως λέµε στη δηµοσιογρα-
φική γλώσσα, οι οποίοι, όµως, σπανίως –αν όχι ποτέ- ανταποκρί-
νονται στο περιεχόµενο των νοµοσχεδίων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Ποιο είναι το πρόβληµα, όµως, κυρίες και κύριοι; Ας είµαστε
ειλικρινείς. Πέντε χρόνια πριν τη συµπλήρωση δύο αιώνων από
την εθνική επανάσταση της παλιγγενεσίας µας και ο µεγάλος
ασθενής παραµένει το ελληνικό δηµόσιο. Πράγµατι, έτσι είναι.
Και οι ευθύνες είναι διαχρονικές και συνολικές, όµως, για την κα-
τάντια του ελληνικού δηµοσίου.

Διότι µην καµώνεστε, κύριοι της συγκυβέρνησης, ότι προέρ-
χεστε από παρθενογένεση και ότι δεν έχετε κάποιους πολιτικούς
προγόνους, οι οποίοι κυβέρνησαν αυτό τον τόπο ή συµµετείχαν
µε οποιονδήποτε τρόπο στη διακυβέρνηση αυτού του τόπου.
Εκτός κι αν η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι κάποιοι Νεφελίµ,
που ήρθαν από το υπερπέραν ή από κάποιον άγνωστο γαλαξία
και δεν έχουν καµµία ευθύνη γι’ αυτό τον τόπο.

Δεν είναι έτσι. Οι ευθύνες οι δικές µας είναι σηµαντικές, είναι
µεγάλες. Τολµάµε και κάνουµε την αυτοκριτική τώρα από τη
θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Όµως, ας µη σας διαφεύ-
γει, κύριοι Υπουργοί, ότι εµείς κριθήκαµε και από τον ελληνικό
λαό -όπως υπερηφανεύεστε- τρεις φορές το 2015. Το θέµα είναι
τι κάνετε εσείς ως κυβερνώντες.

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου, λοιπόν, δεν ανταποκρίνεται σε καµ-
µία περίπτωση στο περιεχόµενό του. Δεν θα ήθελα να αναφερθώ
διεξοδικά στα άρθρα και στις διατάξεις του νοµοσχεδίου, γιατί
µας κάλυψε απολύτως και ο εισηγητής µας και η Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπός µας.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ σε µια διάταξη που
δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο. Ναι, καλά ακούτε, σε µια διάταξη
που δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο! Φυσικά, δεν αναφέροµαι σε
αυτές που αναγκαστήκατε να αποσύρετε. Αναφέροµαι σε µια
διάταξη, η οποία, κατά την ταπεινή µου άποψη, θα έπρεπε να
είναι ο ακρογωνιαίος λίθος του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, που
υποτίθεται ότι στοχεύει στην αποκοµµατικοποίηση του κράτους. 

Θα αρκούσε, κύριε Υπουργέ, µία και µόνο περιοριστική διά-
ταξη, η οποία θα έθετε περιορισµούς σε πολιτευτές, Βουλευτές,
πρώην Υπουργούς, στο να καταλαµβάνουν υψηλόβαθµες θέσεις
στην ιεραρχία της δηµόσιας διοίκησης, θέσεις γενικών γραµµα-
τέων, θέσεις προέδρων οργανισµών και διοικήσεων, θέσεις γε-
νικών διευθυντών. Βεβαίως, και το αντίστροφο. Δηλαδή, µία διά-
ταξη η οποία περιόριζε για ικανό χρονικό διάστηµα γενικούς δι-
ευθυντές, µέλη διοικήσεων οργανισµών, προέδρους οργανι-
σµών, και γενικούς γραµµατείς να πολιτευτούν στην κεντρική πο-
λιτική σκηνή και στην αυτοδιοίκηση.

Μην αυταπατάστε, κύριε Υπουργέ, συνήθειες αιώνων δεν αλ-
λάζουν µε ένα νοµοσχέδιο. Ο κάθε πρόεδρος οργανισµού, που
θέλει να πολιτευτεί ή στοχεύει να πολιτευτεί, δεν κοιτάζει τον ορ-

γανισµό αλλά τον µηχανισµό που θα δηµιουργήσει προκειµένου
να εκλεγεί. 

Αφού άκουσα πολλούς επαίνους από συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ γι’ αυτή την πρόταση, που την κατέθεσα και στις επιτροπές,
δεν είδα να κάνετε κάτι. Αυτό θα ήταν που θα έκοβε τον οµφάλιο
λώρο ανάµεσα στο κράτος και στο κόµµα. Δεν το κάνετε! Δεν το
τολµάτε! 

Μιλάτε για τοµές, αλλά δεν επιδεικνύετε πολιτική τόλµη. Αυτό
είναι πάγιο αίτηµα της κοινωνίας επί δεκαετίες ολόκληρες, κύριε
Υπουργέ. Και θα µπορούσαµε να συναινέσουµε όλοι µας, για να
αποδείξουµε ότι το πολιτικό σύστηµα είναι αποφασισµένο να αλ-
λάξει τη χώρα και ότι δεν µας παίρνει άλλο, όπως λέει η νεολαία
µας, να συνεχίζουµε κατά τον ίδιο τρόπο. 

Το νοµοσχέδιό σας είναι «χαµηλών πτήσεων» νοµοσχέδιο. Δεν
αλλάζει πολλά πράγµατα. Υπάρχει µια εµµονή στον δηµόσιο
τοµέα, από τον οποίο θα αντλείτε στελέχη. Όµως, αν πράγµατι
πιστεύατε στη φιλοσοφία που περικλείει αυτό το νοµοσχέδιο,
γιατί δεν το εφαρµόζατε; Γιατί δεν εφαρµόζατε αυτή την τακτική
ακόµα και πριν από το νοµοσχέδιο;

Πόσα στελέχη, πόσους λειτουργούς του δηµοσίου τοµέα, τον
έναν χρόνο και πλέον που κυβερνάτε, τοποθετήσατε στις λεγό-
µενες «πολιτικές θέσεις»; Κανέναν! Τι προσπαθείτε να κάνετε; Ας
µην κρυβόµαστε, κύριε Υπουργέ. Προσπαθείτε να δηµιουργή-
σετε, για παν ενδεχόµενο, έναν κοµµατικό στρατό. Αυτό προσπα-
θείτε να κάνετε, µέσα από τα κριτήρια που βάζετε, το 2018, να
υποχρεώσετε µερίδα κόσµου, που να µπορεί να καταλάβει αυτές
τις θέσεις είτε είστε Κυβέρνηση είτε δεν είστε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Στην πολιτική τα πράγµατα, όµως, είναι περισσότερο δυνα-
µικά, κύριε Υπουργέ. Δεν θέλω να πω περισσότερα για το νοµο-
σχέδιο. Όµως, όταν ζητάτε συναίνεση για τα µείζονα προβλήµα-
τα, που αντιµετωπίζει η χώρα, όπως είναι το προσφυγικό, το οι-
κονοµικό, το αγροτικό, δεν θα έπρεπε από ζητήµατα χαµηλότε-
ρης πολιτικής στάθµης, όπως το συγκεκριµένο, να επιδιώκετε τη
συναίνεση; 

Δεν δέχεστε τίποτα. Δεν ακούτε τίποτα. Είστε αυστηρά προ-
σηλωµένοι σε αυτό που έχετε αποφασίσει από την αρχή. Πώς θα
δηµιουργηθεί κλίµα συναίνεσης για να αντιµετωπιστούν τα µε-
γαλύτερα, οξυµµένα και επείγοντα προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζει σήµερα η χώρα µας;

Και για να κλείσω, όπως ξεκίνησα, θα σας πω µόνο ότι δύο συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσαν µια τροπολογία για τα Κέντρα
Διηµέρευσης Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες, η οποία χθες απορρί-
φθηκε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό δώστε µου, κυρία Πρόεδρε.
Θα σας παρακαλούσα να τη δεχθείτε. Την κατέθεσαν οι συνά-

δελφοι από τη Μαγνησία και από το Κιλκίς. Θα τη στηρίξουµε και
εµείς, γιατί δηµιουργείται πραγµατικό πρόβληµα στη λειτουργία
αυτών των κέντρων, που υπάρχουν µόνο στον Βόλο και στο Κιλ-
κίς. 

Για το µεταναστευτικό, κύριε Υπουργέ και κύριε Φλαµπου-
ράρη, όπως σας είπα στην έναρξη της τοποθέτησής µου, σας
κατηγορούµε για τη διαχείριση.

Λένε τώρα οι Υπουργοί δεξιά και αριστερά: «Θα φτιάξουµε νέα
hot spots, θα φτιάξουµε νέα κέντρα φιλοξενίας ανοιχτού τύπου».
Μιλάµε για έναν κρυφό σχεδιασµό -δεν ενηµερώνονται οι τοπικές
κοινωνίες- µε αποτέλεσµα αυτοί οι κρυφοί σχεδιασµοί να δηµι-
ουργούν µεγαλύτερες αντιδράσεις και συνωµοσιολογία απ’ όσες
θα δηµιουργούσε ένας ξεκάθαρος σχεδιασµός τον οποίο θα
γνώριζε ο ελληνικός λαός. Έχουµε το παράδειγµα του Βόλου και
της Λάρισας. Ο Βόλος ξέρει από προσφυγιά και θα αναλάβει το
βάρος που του αναλογεί. Όµως, ένα βάρος, όπως είναι το προ-
σφυγικό για τη χώρα, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, όσο πε-
ρισσότερο µοιράζεται τόσο ελαφρύτερο γίνεται. Και αυτό δεν
βλέπω να γίνεται, γιατί πρυτανεύουν µικροτοπικές πιέσεις, µικρο-
πολιτικοί σχεδιασµοί και όλα αυτά. 

Θα έπρεπε ο σχεδιασµός να είναι αρτιότερος και πιο διαφα-
νής, θα έπρεπε να είναι ενηµερωµένος ο ελληνικός λαός, ώστε
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να κάνουµε το καθήκον µας και τα όσα µας αναλογούν -και
ακόµα παραπάνω!- για να µην υπάρχει η εντύπωση ότι κάποιες
περιοχές υπερφορτώνονται και κάποιες άλλες αδικούνται κ.ο.κ.. 

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα της δικής µας περιοχής.
Σύσσωµη η κοινωνία θα αναλάβει το βάρος που της αναλογεί.
Όµως, είπαµε ότι το µοιρασµένο βάρος, κύριοι Υπουργοί, είναι
ελαφρύτερο. Αυτό θα πρέπει να το σκεφθείτε, γιατί δεν ξέρουµε
ποια θα είναι η δυναµική της εξέλιξης του προβλήµατος, όπως
δεν ξέρουµε τι θα έχουµε να αντιµετωπίσουµε αύριο γι’ αυτή τη
βόµβα που ήρθε στα χέρια µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Φλαµπουράρη; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Επειδή ο κύριος συνάδελφος αναφέρθηκε σε εµάς, κυρία Πρό-
εδρε, θα ήθελα να πω δυο κουβέντες.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Αν όλοι οι Υπουργοί, που βρίσκον-
ται εδώ, παίρνουν τον λόγο, κυρία Πρόεδρε, τελειώσαµε! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ας ακούσουµε τι έχει να µας πει ο
κύριος Υπουργός!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Μεθαύριο θα µιλήσουµε!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Μόνο δυο κουβέντες θα πω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο αγο-

ρητής επιθυµεί να ακούσει τι θα πει ο κύριος Υπουργός. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θα ήθελα να σας θυµίσω ότι εδώ και περίπου είκοσι µέρες όλη
η Ευρώπη, η Ευρώπη η οποία είναι µε την ανθρωπιά, µε την αξιο-
πρέπεια, µας δίνει συγχαρητήρια, γιατί σε πάρα πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα ανταποκριθήκαµε στις ανάγκες και έχουν πε-
ράσει εκατοντάδες χιλιάδες πρόσφυγες από την Ελλάδα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η εθνική οδός ήταν
γεµάτη πρόσφυγες χθες. Πώς ανταποκριθήκατε; Ταλαιπωρούν-
ται µέσα στον ήλιο και τις καιρικές συνθήκες! 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Σας λέω τι έχει γίνει. 

Και το δεύτερο είναι ότι εµείς πραγµατικά έχουµε τελειώσει.
Είστε έναν µήνα πριν. Έχουν τελειώσει και τα hot spots στα νησιά
και τα ανοιχτά κέντρα φιλοξενίας και στα Διαβατά, και στο Σχιστό
και στον Βοτανικό. Αυτά έχουν τελειώσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μάλλον αγνοείτε την πραγµατικό-
τητα, κύριε Υπουργέ!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Μη λέτε πράγµατα, τα οποία αφορούν έναν µήνα πριν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τις εικόνες δεν τις είδατε χθες,
κύριε Υπουργέ; Τον κόσµο να περπατάει στην εθνική οδό δεν τον
είδατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε, δεν θα κάνουµε διάλογο τώρα γι’ αυτό. Θα
έχουµε την ευκαιρία να το συζητήσουµε, γιατί είναι ένα πάρα
πολύ σοβαρό θέµα. 

Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
Ο κ. Θεοφύλακτος έχει τον λόγο. Μετά θα δώσω τον λόγο

στον κ. Παππά για τρία λεπτά για την τροπολογία. 
Ορίστε, κύριε Θεοφύλακτε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νο-

µοσχέδιο και η στάση όλων των πολιτικών κοµµάτων αποδεικνύει
τη διαφορά φιλοσοφίας. Αυτό θα πρέπει να το δει όλος ο ελλη-
νικός λαός αλλά κυρίως οι δηµόσιοι υπάλληλοι, τους οποίους και
αφορά. Είναι ξεκάθαρο, δηλαδή, ότι η συντηρητική παράταξη και
συγκεκριµένα η Νέα Δηµοκρατία αντιµετωπίζει τον δηµόσιο
υπάλληλο από µια θέση εξουσίας και «εξουσίασης» και µε µια
διάθεση τιµωρητική και αυταρχική. Το απέδειξε και όσο ήταν
στην εξουσία, το αποδεικνύει και τώρα µε τις τοποθετήσεις της. 

Από την άλλη πλευρά, η δική µας Κυβέρνηση και ο δικός µας
πολιτικός χώρος έχει µια φιλική αντιµετώπιση προς τον δηµόσιο
υπάλληλο, τον οποίο θεωρεί -και θα το δούµε και αναλυτικά, θα

αναφερθώ ιδιαίτερα στις διατάξεις της αξιολόγησης- ως συνερ-
γάτη. Όµως, αυτό δεν έγκειται µόνο στη δική µας σηµερινή νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Είναι και στο χέρι των δηµοσίων υπαλλή-
λων να κερδίσουν µε τη συµπεριφορά τους τη συµµετοχή και την
έννοια του συνεργάτη. Όταν, για παράδειγµα, προβλέπονται δια-
τάξεις για ολοµέλεια τµηµάτων και για στοχοθεσία, στην οποία
συµµετέχουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι, αν αυτές δεν υλοποιηθούν
από τους ίδιους τους δηµοσίους υπαλλήλους, θα µείνουν γράµ-
µα κενό. Βέβαια, φαντάζοµαι ότι από τη µεριά του Υπουργείου
θα έχουµε εγκυκλίους ή πιθανά σεµινάρια των δηµοσίων υπαλ-
λήλων. 

Και πάλι, όµως, επειδή έχουµε ζήσει τη δηµόσια διοίκηση και
έχουµε δει ότι στο παρελθόν υπήρχαν κατά καιρούς προσπά-
θειες, µε αγαθές προθέσεις, που έµεναν γράµµα κενό, θα πρέπει
οι ίδιοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι –και απευθύνοµαι σε αυτούς- ο κα-
θένας ξεχωριστά στον επαγγελµατικό του χώρο, αλλά και µε
τους συνδικαλιστικούς τους φορείς, να κερδίσουν αυτό που τους
δίνουµε σήµερα. 

Και, βέβαια, καµµία ιδεοληψία δεν έχουµε εκτός από την προ-
αγωγή των δηµοσίων υπηρεσιών. Ας το βάλουν καλά στο µυαλό
τους όλοι. Αυτό µας ενδιαφέρει και αυτό κάνουµε σήµερα. Και
ας µην τα επικαλείται η Αντιπολίτευση –δήθεν- τον ιδιωτικό το-
µέα, ο οποίος βούλιαξε στη Μεταπολίτευση εξαιτίας των κυβερ-
νήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Δεν υπήρχε ιδιω-
τικός τοµέας. Υπήρχε στρεβλή ανάπτυξη του ιδιωτικού τοµέα. Ας
µας πουν πώς γίνονταν οι προσλήψεις στις τράπεζες ή ακόµα και
στα σουπερµάρκετ: µε παρεµβάσεις των πολιτευτών και των
Βουλευτών. Πήραν ποτέ οι ιδιωτικές εταιρείες -έκαναν προκηρύ-
ξεις;- φακέλους για να δουν προσόντα; Τίποτα! Ήταν διαπλοκή
µε το πολιτικό σύστηµα. Όσον αφορά τις δήθεν επενδύσεις που
επικαλούνται; Δεν ήταν επενδύσεις, λεηλασίες ήταν. Λεηλασίες
χωρίς να σέβονται κανέναν περιβαλλοντικό όρο, µε το να έχουν
ανασφάλιστους τους εργαζόµενους, µε το να µην αποδίδουν φο-
ρολογία. Αυτός είναι ο ιδιωτικός τοµέας; 

Τελειώνει, λοιπόν, το καθεστώς του εργασιακού µεσαίωνα,
που προσπάθησε να επιβάλει η προηγούµενη κυβέρνηση και
στον χώρο του δηµοσίου. Τελειώνει το κυνήγι των µαγισσών, που
είχε εξαπολύσει η προηγούµενη κυβέρνηση εναντίον των δηµο-
σίων υπαλλήλων. Τελειώνει η λογική ότι για όλα φταίει το δηµό-
σιο, το οποίο παύει και να είναι ο «αποδιοποµπαίος τράγος» για
όλα τα δεινά της κρίσης. Γιατί αυτό πρόσφερε και µόνο η εξαγ-
γελία της λογικής των ποσοστώσεων επί υπουργίας του κ. Μη-
τσοτάκη. Είχε διαλύσει όλο το δηµόσιο. Ζούµε σε αυτή τη χώρα
και το ζήσαµε: Όλες οι υπηρεσίες είχαν διαλυθεί. Είχε δηµιουρ-
γηθεί ένα έντονο κλίµα καχυποψίας, φαγωµάρας ανάµεσα στους
υπαλλήλους, µε αλληλοκαρφώµατα, χαφιεδισµό, ανάπτυξης σχέ-
σεων συναλλαγής και ρουσφετολογικής λογικής µεταξύ υφιστα-
µένων και προϊσταµένων. Και, φυσικά, αυτό έχει διαλύσει την
απόδοση των υπηρεσιών, κάτι που σήµερα θεσµικά σταµατάει
και, µάλιστα, αντιστρέφεται. Όµως, αυτή είναι η λογική της συν-
τηρητικής παράταξης, η λογική του «διαίρει και βασίλευε». 

Αντίθετα, εµείς κοιτάµε την καλύτερη παροχή του δηµόσιου
αγαθού των υπηρεσιών στον πολίτη. 

Ειδικότερα για την αξιολόγηση, δεν συνδέεται µε διαθεσιµό-
τητες και απολύσεις, δεν προβλέπονται ποσοστώσεις. Αυτή η λο-
γική -το είπαν και άλλοι συνάδελφοι- που υιοθετήθηκε στην
Αµερική τη δεκαετία του ’80, απέτυχε και απορρίφθηκε. Η αξιο-
λόγηση δεν είναι τιµωρητική, δεν είναι ατοµοκεντρική. Προβλέ-
πεται για πρώτη φορά αξιολόγηση και το προϊσταµένων από
τους υφιστάµενους, όπως, επίσης, προβλέπεται και µηχανισµός
παρακολούθησης των βαθµολογιών και των βαθµολογητών. 

Έχουµε, λοιπόν, µία σαφή υπαλληλοκεντρική διάσταση. Βλέ-
πουµε τους υπαλλήλους, κατ’ αρχάς, µε θετική µατιά, ως φιλότι-
µους, ευσυνείδητους και µε αίσθηµα επαγγελµατικής ευθύνης,
µε προσόντα που έχουν τώρα -ιδίως οι νεότεροι- και όχι ως αδιά-
φορους, ράθυµους, κλπ..

Σταχυολογώ λίγο τις διατάξεις για τα άρθρα 15 µέχρι 24 που
αφορούν την αξιολόγηση. Οι αξιολογητές είναι οι δύο ιεραρχικά
προϊστάµενοι. Η έκθεση αξιολόγησης περιλαµβάνει τους τίτλους
σπουδών και την επιµόρφωση του υπαλλήλου, συνοπτική περι-
γραφή του έργου της οργανικής οµάδας, συνοπτική περιγραφή
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του έργου του αξιολογούµενου, τα στοιχεία της συνέντευξης και
τη βαθµολογία ανάλογα µε τη γνώση του αντικειµένου, τις υπη-
ρεσιακές σχέσεις, τη συµπεριφορά και την αποτελεσµατικότητα,
αυτά είναι για τους υφισταµένους. Για τους προϊσταµένους είναι
αυτά, συν τις διοικητικές ικανότητες. 

Επίσης, υπάρχουν και ασφαλιστικές δικλίδες, ότι όταν έχουµε
χαµηλή βαθµολογία, πρέπει υποχρεωτικά αιτιολογείται και να θε-
µελιώνεται. Μάλιστα, συστήνεται µε το άρθρο 17, παράγραφο
15 και η Διεύθυνση Παρακολούθησης και Στατιστικής Ανάλυσης,
η οποία ενεργοποιείται ιδίως όταν βλέπει σταθερά άριστες ή στα-
θερά χαµηλές βαθµολογίες. Και σε αυτό έχει άδικο η Αντιπολί-
τευση που λέει ότι θα βαθµολογούνται όλοι µε «άριστα», γιατί
ακριβώς θα υπάρχει η Διεύθυνση αυτή που θα κάνει αυτή τη δου-
λειά.

Τώρα, θα ήθελα στον χρόνο που µου αποµένει, αφού ανα-
φερθώ σε αυτό που ανέφερε και σήµερα ο Υπουργός, ο κ. Κου-
ρουµπλής, στο άρθρο 24, ότι, δηλαδή, για πρώτη φορά έχει και
ο πολίτης και οι κοινωνικοί και επαγγελµατικοί φορείς λόγο για
την αξιολόγηση των υπηρεσιών, να σταθώ έστω και για δύο λεπ-
τά στην τροπολογία του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µε γενικό αριθµό 217 και ειδικό 2, για το σύστηµα κατανοµής των
εσόδων από τους πλειστηριασµούς αδιάθετων δικαιωµάτων εκ-
ποµπών αερίων του θερµοκηπίου για την περίοδο 2016-2020. 

Πρόκειται για µία σωστή ρύθµιση. Όµως, θα πρέπει να λάβει
υπ’ όψιν της -είτε µε την παρούσα τροπολογία είτε στο αµέσως
επόµενο χρονικό διάστηµα- την καταστροφή που έχει δηµιουρ-
γηθεί στους νοµούς που έχει δραστηριοποιηθεί η «ΔΕΗ Α.Ε.». Οι
νοµοί αυτοί είναι οι Κοζάνης, Φλώρινας, Αρκαδίας. Θα πρέπει
κατά τη γνώµη µας -το έχουµε συζητήσει και συµφωνούν και οι
πέντε ενεργειακοί δήµοι- ένα ποσοστό των αδιάθετων αυτών εκ-
ποµπών, είτε µε τη µορφή έργων είτε αριθµητικά, να διατεθεί για
την περιβαλλοντική αποκατάσταση και ανάταξη των περιοχών
µας που έχουν καταστραφεί από τη δραστηριοποίηση της ΔΕΗ
τις τελευταίες δεκαετίες, της οποίας το παραγωγικό µοντέλο
ήταν ακριβώς αντίθετο από αυτό που ονοµάζουµε «αειφορικό
µοντέλο».

Λειτούργησε ληστρικά στις περιοχές µας, κατέστρεψε τους
υδροφόρους ορίζοντες, κατέστρεψε τη µελλοντική ύπαρξη των
περιοχών µας. Το µέλλον αυτό είναι το σηµερινό παρόν. Η µετα-
λιγνιτική εποχή στις περιοχές µας έχει έρθει και µοναδική ευκαι-
ρία για να βρούµε χρηµατοδοτικά εργαλεία, που θα διοχετευ-
θούν στην περιβαλλοντική αποκατάσταση των περιοχών µας,
είναι να διοχετευθεί ένα έστω ποσοστό από το σύστηµα κατανο-
µής εσόδων των αδιάθετων εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου
στις περιοχές µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα και εγώ να υπογραµ-

µίσω ότι είναι πολύ περίεργο η ελληνική Κυβέρνηση να ακούει
εγκώµια και συγχαρητήρια στο εξωτερικό για τον τρόπο διαχεί-
ρισης του προσφυγικού, όλοι στην Ευρώπη να κατηγορούν
άλλες κυβερνήσεις για την τροπή που έχουν πάρει τα πράγµατα
σε σχέση µε τα σύνορα, και εντός της χώρας η Αντιπολίτευση να
κατηγορεί µόνο την ελληνική Κυβέρνηση. Νοµίζω ότι είναι ένα
θέµα πάρα πολύ ευαίσθητο και εδώ πέρα θα πρέπει να εξαντλή-
σουµε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μη διακό-

πτετε.
…θα πρέπει να εξαντλήσουµε την ευθύνη µας σε σχέση µε το

πώς το χειριζόµαστε.
Θέλω τώρα να πω δυο λόγια για τις τροπολογίες και την κρι-

τική που έχει ακουστεί σχετικά µε το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακου-
στικών Μέσων. Κατ’ αρχάς, έχει ψηφιστεί µε τον ν.4339/2015, τον
νόµο που αφορούσε και την αδειοδότηση των ιδιωτικών τηλεο-
πτικών σταθµών. Έχουν γίνει βήµατα. Ο στόχος µας είναι να λει-
τουργήσει εντός του έτους, χωρίς βεβαίως να επιβαρύνει τον

προϋπολογισµό, λειτουργώντας µε αποσπασµένους δηµοσίους
υπαλλήλους και χωρίς να κοστίζει στον Έλληνα πολίτη.

Ακούστηκε κριτική για το αρχείο. Πρέπει να ενηµερώσω τον
Βουλευτή από το Ποτάµι -αν δεν κάνω λάθος- ο οποίος εκτό-
ξευσε κάποια βέλη κριτικής ότι πάµε πάλι να ελέγξουµε το τι πα-
ράγεται στην τηλεόραση, ότι υποδοµές αρχειοθέτησης όλων των
προγραµµάτων που εκπέµπονται στην Ελλάδα έχουν και οι ιδιω-
τικοί σταθµοί αυτή τη στιγµή. Είναι µια καλή τεχνολογία, είναι
καλό να αρχειοθετούµε, να µπορούµε να ανακαλούµε. Αν -ας
πούµε- ευδοκιµήσει η προσπάθεια συγκρότησης του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, ένα ενιαίο και συγκροτηµένο αρ-
χείο θα µπορεί να είναι η πηγή, στην οποία να προστρέχει το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης για να ανακαλεί, να βλέπει
τα προγράµµατα και να αξιολογεί εάν πρέπει να καταλογίσει
πρόστιµα ή όχι. Άρα να µη µεγαλοποιούµε τα πράγµατα.

Η άλλη τροπολογία αφορά την εσωτερική λειτουργία της Γε-
νικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης. Ευχαριστώ τον κύριο Υπουργό
που την έκανε δεκτή. Δεν θα ήθελα να σταθώ. Το µόνο που θα
πω είναι ότι είχαµε φαινόµενα εικοσαετούς ή υπερεικοσαετούς
θητείας υπαλλήλων της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης σε
γραφεία Τύπου του εξωτερικού, πράγµα το οποίο είναι απαρά-
δεκτο, διότι, όπως αντιλαµβάνεται το Σώµα, χάνουν κάθε επαφή
µε την Ελλάδα και πολύ δύσκολα µπορούν να ανταποκριθούν στα
καθήκοντα.

Σχετικά µε το θέµα της παράλληλης απασχόλησης, µου έκανε
πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση που άκουσα κριτική, πραγµατικά.
Διότι και στη Γενική Γραµµατεία Ενηµέρωσης αλλά και στις
άλλες υπηρεσίες, όπως το ΑΠΕ ή την ΕΡΤ, είχαµε τα φαινόµενα
της διπλοθεσίας και της αργοµισθίας. Δεν γίνεται εδώ και ενώ-
πιον του ελληνικού λαού να κάνουµε ότι αυτά δεν υπήρχαν.

Επιχειρούµε να κάνουµε τη ρύθµιση και λέµε ότι όποιος θέλει
να έχει και δεύτερη απασχόληση πρέπει να µην είναι ανταγωνι-
στική µε τη βασική, µε την κύρια απασχόλησή του και η απολαβή
να µην υπερβαίνει το 50% της συνολικής του απολαβής από την
κύρια απασχόληση. Γιατί είναι κακό αυτό; Δεν ξέρουµε τα φαι-
νόµενα, που ορισµένοι απλώς υπέγραφαν στην υπηρεσία τους
και έβγαζαν την ηµέρα τους στην ιδιωτική επιχείρηση, στην οποία
εργάζονταν; Γιατί αυτό είναι κακό; Δεν θα αποφασίζει ο Υπουρ-
γός για το ποιος θα µπορεί να το κάνει αυτό, αλλά θα είναι οι κα-
νόνες ενιαίοι.

Καλώ την Αντιπολίτευση να ανοίξουµε έναν σοβαρό διάλογο,
να µαζευτούµε και να συζητήσουµε –προφανώς όχι ενώπιον της
Ολοµέλειας- και να δούµε ποιοι κανόνες πρέπει πραγµατικά να
εφαρµοστούν. Φοβάµαι ότι η Αντιπολίτευση την έννοια της µε-
ταρρύθµισης τη θυµάται µόνον όταν κυβερνάει και είναι έτοιµη
να κόψει µισθούς και συντάξεις.

Διότι όσες µεταρρυθµίσεις, οι οποίες προωθούν την ισονοµία,
τους κανόνες, τη ρύθµιση στην Ελλάδα, έχουµε εµείς προωθή-
σει, δεν τις υποστηρίζει. Υποστήριξε µήπως η Αντιπολίτευση το
νοµοσχέδιο της ρύθµισης του τηλεοπτικού τοπίου; Μέχρι πού θα
υποστηρίξει το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο πραγµατικά βάζει σε
µια νέα φάση τη δηµόσια διοίκηση; Γιατί δεν θέλουµε να αδει-
οδοτηθούν τα κανάλια; Δεν κατάλαβα. Ποιοι είναι αυτοί που θα
λειτουργούν µε τα θαλασσοδάνεια εσαεί; 

Παρένθεση, επίσης. Ποιοι είναι αυτοί που θα νέµονται τη δια-
φήµιση των φορέων του δηµοσίου µέσω λαθρόβιων διαδικτυα-
κών σχηµάτων; Και για το µητρώο του διαδικτύου ακούσαµε
κριτική, µε την οποία ρύθµιση συµφωνεί µαζί µας και η Ένωση
των Επιχειρήσεων Ενηµέρωσης του Διαδικτύου και η Ένωση Δια-
φηµιζοµένων Ελλάδος, για να µην έχουµε τα φαινόµενα εκβια-
σµών. 

Τολµάµε και γινόµαστε και τιµητές εδώ µέσα; Διότι οι εκβια-
στές αυτοί, οι οποίοι τώρα απειλούν µητέρες µόνες µε παιδιά
είχαν και πολιτικές φτερούγες κάτω από τις οποίες ζεσταίνονταν
στο παρελθόν. 

Δεν υπάρχει πλέον χώρος για τους εκβιαστές και δεν υπάρχει
χώρος για τους εκβιαστές, διότι είναι αποφασισµένη η πολιτική
ηγεσία, είναι αποτελεσµατική η ηγεσία του Υπουργείου Δηµό-
σιας Τάξης και είναι και άξιοι οι αξιωµατικοί της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας. Τελεία και παύλα! Χώρος για τέτοια φαινόµενα δεν
υπάρχει. Όποιος θέλει να έχει πρόσβαση στη διαφήµιση του δη-
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µοσίου θα µπει στο µητρώο, θα έχει ΑΦΜ, θα έχει όνοµα, θα έχει
διεύθυνση, θα έχει εργαζόµενους, θα έχει εργασιακές σχέσεις
και τότε θα έχει δικαίωµα, ναι, να κτυπάει και την πόρτα, επισή-
µως και διαφανώς, και των φορέων του δηµοσίου για να παίρνει
διαφήµιση. 

Διότι δεν υπάρχουν µόνο οι εκβιαστές του υποκόσµου, αλλά
υπάρχουν και οι εκβιαστές που νοµίζουν ότι ζουν και κυκλοφο-
ρούν σε σαλόνια, αλλά αυτά τα υποτιθέµενα σαλόνια, τα κατά
φαντασίαν σαλόνια, είναι ο βούρκος µέσα στον οποίο έχουν
µάθει να ζουν και να κάνουν τους εκβιασµούς τους και τις κωλο-
τούµπες τους. Ας καταλάβουν ότι άλλαξαν τα πράγµα. Τόσο το
καλύτερο γι’ αυτούς.

(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης, τον οποίο θα παρακαλέσω, αν όχι
να περιορίσει τον χρόνο του, να τον εξαντλήσει στα επτά λεπτά,
διότι µετά τον κ. Αρβανιτίδη γίνονται πέντε τα λεπτά.

Μη διαµαρτύρεστε, κύριε Σαντορινιέ. Έχουν µείνει σαράντα
οµιλητές, Υπουργοί, θα µιλήσουν και Αρχηγοί κοµµάτων. Δεν
είναι αυτοσκοπός το να µιλάµε.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Πέντε λεπτά ο κ. Αρβανιτίδης και
επτά εγώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όπως θέλεις, αγαπητέ κύριε συ-
νάδελφε. Ποτέ δεν είχα πρόβληµα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Και Κοινοβουλευτικοί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και Κοι-

νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Εγώ σας τα είπα. Προσπαθήστε. Όλοι για τον ίδιο λόγο εργα-

ζόµαστε εδώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα συµφωνήσω µε τον Υπουργό κ. Παππά ότι οι
προσφυγικές ροές είναι ένα πρόβληµα, το οποίο χρειάζεται εθ-
νική συνεννόηση και υπερβαίνει τις δυνατότητες µιας κυβέρνη-
σης. Βεβαίως, στην κατεύθυνση αυτή ήταν και η πρόταση της
Προέδρου µας κ. Φώφης Γενηµατά για τη σύγκληση του Συµ-
βουλίου Πολιτικών Αρχηγών. 

Και, βέβαια, να υπενθυµίσω στον κ. Φλαµπουράρη, γιατί οφεί-
λω να το κάνω, µιας και αναφέρθηκε στα Διαβατά και στο ανοικτό
κέντρο φιλοξενίας, µιας και τυχαίνει µέχρι το 2009 να ήµουν δή-
µαρχος στην περιοχή αυτή, ότι λειτουργεί, ναι, από σήµερα το
κέντρο αυτό, αλλά είναι εντυπωσιακό πώς νιώθουν οι κάτοικοι
στην περιοχή, τους οποίους κατηγορήσαµε και για ρατσιστές,
όταν ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη της Κυβέρνησης, ο κ.
Τόσκας, τους πληροφόρησε ότι η επιλογή ανάµεσα στα σηµεία,
τα οποία προτάθηκαν από τους δηµάρχους, είχε να κάνει επειδή
η περιοχή ήταν µια φθηνή, υποβαθµισµένη περιοχή και ότι ήταν
αδύνατο να πάει σε άλλη περιοχή, διότι οι άλλες περιοχές κατοι-
κούνται από πατρικίους και όχι από πληβείους της δυτικής Θεσ-
σαλονίκης, τους ανθρώπους της εργασίας. Προσέχουµε ιδιαίτε-
ρα για τα φαινόµενα ρατσισµού στην ελληνική κοινωνία, αλλά
υπάρχει και ο εσωτερικός ρατσισµός, που είναι εξίσου επικίνδυ-
νος.

Περίµενα µε ενδιαφέρον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη ση-
µερινή συζήτηση. Ο µεγάλος ασθενής θα δοκιµάσει µια ακόµα
θεραπεία σε ένα από τα σηµεία που πονάει εδώ και χρόνια. Η
αποδέσµευση της δηµόσιας διοίκησης από κοµµατικές εξαρτή-
σεις αποτελεί ένα στοίχηµα που πάρα πολλοί έβαλαν σε αυτή τη
χώρα, λίγοι όµως κατάφεραν να κερδίσουν. Η καθιέρωση του
ΑΣΕΠ το 1994 από τον αείµνηστο Αναστάσιο Πεπονή αποτελεί
ένα εξαιρετικά καλό παράδειγµα για όσους πραγµατικά θέλουν
να δώσουν τη µάχη αυτή.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, κύριε Βερναρδάκη, µάλλον δεν θέλετε.
Γι’ αυτό, αντί να δοκιµάζετε µια πραγµατική θεραπεία, επιχειρείτε
γιατροσόφια, τα οποία γνωρίζετε εκ των προτέρων ότι δεν θα
έχουν αποτελέσµατα.

Προσπαθείτε να κολακεύσετε τα στελέχη της δηµόσιας διοί-
κησης, γνωρίζοντας ότι πολλές από τις ρυθµίσεις είναι ανεφάρ-
µοστες, όπως επισηµαίνει τόσο η ΟΚΕ στην έκθεσή της όσο και
πολλοί από τους φορείς που ακούσαµε στην ακρόαση στην επι-
τροπή.

Ας ξεκινήσουµε, όµως, από τα βασικά. Η δηµόσια διοίκηση,
για να επιτελέσει τον πραγµατικό της ρόλο, πρέπει να περιβάλ-
λεται από την εµπιστοσύνη τής εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας.
Εσείς τι κάνετε; Ακριβώς το αντίθετο. Μεταφέρετε διαρκώς αρ-
µοδιότητες της διοίκησης στους Υπουργούς για µια σειρά από
ευαίσθητα θέµατα. 

Τελευταίο και πιο τρανταχτό παράδειγµα είναι το νέο πλαίσιο
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στο οποίο οι αρµοδιότητες µιας
ανεξάρτητης αρχής µεταβιβάστηκαν στον Υπουργό. Αυτό, συνά-
δελφοι της Συµπολίτευσης, πώς µπορούµε να το ονοµάσουµε;
Αλά καρτ εµπιστοσύνη στους θεσµούς; 

Τι νόηµα έχει να προσπαθείτε µε το ένα χέρι να λύσετε τα προ-
βλήµατα της διοίκησης, όταν µε το άλλο την απογυµνώνετε από
τις αρµοδιότητες που οφείλει και πρέπει να ασκεί; 

Η εµπιστοσύνη στους θεσµούς έχει γίνει εµπιστοσύνη στους
κολλητούς και αυτό φαίνεται καθαρά στο πρώτο µέρος του νο-
µοσχεδίου, στο οποίο προτείνετε ένα νέο σύστηµα επιλογής γε-
νικών γραµµατέων και διοικήσεων των δηµοσίων νοµικών προ-
σώπων. Αν διαβάσει κάποιος τα σχετικά άρθρα, θα διαπιστώσει
ότι πρόκειται εν µέρει για µια αξιόλογη προσπάθεια. 

Πράγµατι, η καθιέρωση του Μητρώου Επιτελικών Στελεχών θα
µπορούσε υπό προϋποθέσεις να συµβάλει στη συνέχεια της δη-
µόσιας διοίκησης, στην ενίσχυση της θεσµικής της µνήµης και
την αποτελεσµατικότητά της.  Αν δείτε, όµως, τα ψιλά γράµµατα,
ο θησαυρός αποδεικνύεται άνθρακας για µια ακόµη φορά. Η Κυ-
βέρνηση προτείνει να εφαρµοστεί το νέο σύστηµα, αυτό που µας
καλεί σήµερα να ψηφίσουµε, µόνο για τις κενές θέσεις και όχι
για το σύνολο των θέσεων, όχι δηλαδή για όσους κατά κύριο
λόγο η ίδια επέλεξε το προηγούµενο διάστηµα. 

Η επίσηµη δικαιολογία του Υπουργού είναι ότι αυτή η µεταβα-
τική περίοδος δίνεται για να µη διακοπούν βίαια οι διοικήσεις και
το έργο που επιτελούν. Όταν, κύριε Βερναρδάκη, η Κυβέρνησή
σας ξήλωνε τις διοικήσεις σε ολόκληρο τον δηµόσιο τοµέα για
να βάλει κοµµατικά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, αυτό δεν ήταν κριτή-
ριο;

Ξηλώσατε διοικήσεις απόλυτα επιτυχηµένες τη στιγµή που επι-
τελούσαν σηµαντικό έργο, για να βολέψετε φίλους και συγγενείς.
Στο ΕΣΡ ξηλώσατε ολόκληρη τη σύνθεσή του, παρ’ ότι για πολλά
µέλη δεν είχε λήξει η θητεία τους. Τώρα σας έπιασε ο πόνος; 

Εάν πραγµατικά εννοείτε αυτά που λέτε, εφαρµόστε τις δια-
τάξεις αυτές από αύριο και µάλιστα δώστε τη δυνατότητα σε πε-
τυχηµένα στελέχη και του ιδιωτικού τοµέα να µπουν στο µητρώο.
Οι γνώσεις και η εµπειρία που διαθέτουν µπορεί να συµβάλουν
σηµαντικά, εκτός και αν θεωρείτε ότι το δηµόσιο κατέχει την από-
λυτη γνώση για όλα και δεν χρειάζεται τη βοήθεια κανενός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να επεκταθώ. Άλλω-
στε, ο εισηγητής µας έχει καλύψει όλα τα θέµατα. Ο καθένας
µπορεί να βγάλει τα συµπεράσµατά του.

Επειδή, όµως, κύριε Υπουργέ, εµείς δεν κάνουµε µόνο κριτική,
αλλά επισηµαίνουµε και τα σωστά, θέλω να σηµειώσω ότι οι ρυθ-
µίσεις του άρθρου 26, µετά από τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
καταθέσατε, ρυθµίζουν µια εκκρεµότητα που αφορά τους εργα-
ζόµενους στο Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» στη Θεσσαλονίκη. 

Συγκεκριµένα, αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία τους στο νοσο-
κοµείο ως πραγµατική δηµόσια υπηρεσία, και σωστά, αφού οι
προσλήψεις στο Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» γίνονται µέσω
ΑΣΕΠ, το νοσοκοµείο χρηµατοδοτείται από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό και ανήκει στο ΕΣΥ. Άλλωστε, εξ όσων γνωρίζω, έχουν
εκδοθεί αρκετές δικαστικές αποφάσεις, οι οποίες δικαιώνουν
τους υπαλλήλους που προσέφυγαν. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ακόµα ένα θέµα σε εκκρεµότητα, το
οποίο θα µπορούσε να ρυθµίσει το παρόν σχέδιο νόµου. Στο ΙΚΑ
υπηρετούν σήµερα εκατόν δεκατρείς υπάλληλοι ως προσωπικό
ασφαλείας. Το αντικείµενο της ειδικότητάς τους τείνει να εκλεί-
ψει, αφού δεν πραγµατοποιούνται πλέον χρηµαταποστολές και
για τις ανάγκες φρούρησης και ασφάλειας των µονάδων του
ιδρύµατος απασχολούνται υπάλληλοι άλλων ειδικοτήτων. Επειδή
ο οργανισµός έχει τεράστια έλλειψη σε διοικητικό προσωπικό,
θα µπορούσατε να αξιοποιήσετε όσους υπαλλήλους έχουν τις
αντίστοιχες δυνατότητες, εξαιρώντας τους από τις περιοριστικές
διατάξεις του άρθρου 17 του ν.2622/1998. Μάλιστα, εξ όσων
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γνωρίζω, το θέµα σας το έχει θέσει και εγγράφως η διοίκηση του
ιδρύµατος. 

Τέλος, µε το άρθρο 39 αποκαθίσταται µια αδικία και αρρυθµία
της διοίκησης, για την οποία είχαµε αγωνιστεί ως ΠΑΣΟΚ από το
2006 µε ερωτήσεις των συναδέλφων Βασίλη Κεγκέρογλου και
Γιάννη Κουτσούκου και την πρόσφατη προσπάθεια της κ. Χρι-
στοφιλοπούλου. 

Κλείνω µε µία φράση: «Αν δεν κοιτάς εκεί που πρέπει να πας,
θα πας απλά εκεί που κοιτάς». 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Σαντορινιός για πέντε λεπτά.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πραγµατικά είναι εντυπωσιακό ότι όλες οι πτέρυγες του Κοινο-
βουλίου τον τελευταίο καιρό έχουν γίνει όψιµοι εραστές του προ-
γράµµατος της Θεσσαλονίκης. Το ακούµε συχνά. Λοιπόν, αυτό
το νοµοσχέδιο έρχεται να υλοποιήσει τον τέταρτο πυλώνα του
προγράµµατος, τον πυλώνα για την αποκατάσταση της δηµοκρα-
τίας, τον πυλώνα για την αξιοκρατία, για την αποκατάσταση της
αξιοπιστίας του δηµόσιου τοµέα.

Πολλοί, βέβαια, θα µας πουν –και κυρίως από το ΚΚΕ- ότι αυτό
το νοµοσχέδιο αποτελεί µνηµονιακή επιταγή. Όµως, αυτές τις
µνηµονιακές επιταγές τις είχαν και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, αλλά ήταν αυτό το ποσοστό του µνηµονίου που εξόρκιζαν,
γιατί δεν τους εξυπηρετούσε, γιατί ήθελαν ένα κράτος-λάφυρο,
µια δηµόσια διοίκηση ατέρµονη, που δυσκόλευε τον πολίτη και
εξυπηρετούσε απλά τη διαπλοκή.

Για τον κ. Μητσοτάκη, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, η αξιολόγηση δεν ήταν παρά µόνο ένα φόβητρο και ένας
τρόπος για να απολυθούν άνθρωποι, οι οποίοι δεν ήταν βολεµέ-
νοι στο σύστηµά τους. Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι η αξιολό-
γηση δεν στάθηκε εµπόδιο για τον κ. Μητσοτάκη λίγες µέρες
πριν τις εκλογές του Γενάρη να αλλάξει όλο το ανώτερο προσω-
πικό της δηµόσιας διοίκησης και ταυτόχρονα να επιχειρήσει να
καταστήσει αµετακίνητους τους κοµµατικά διορισµένους διοικη-
τές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα επιχειρεί να βάλει ένα τέλος στον φαύλο τρόπο, µε τον
οποίο ιστορικά οι προηγούµενες κυβερνήσεις διαχειρίστηκαν τη
δηµόσια διοίκηση από τη Μεταπολίτευση µέχρι και σήµερα. Το
κράτος, που δηµιουργήθηκε, δεν αρµόζει στα ευρωπαϊκά δεδο-
µένα, που συνεχώς τα επικαλείστε, ούτε απαντά στις ανάγκες
της σύγχρονης κοινωνίας.

Το δηµόσιο υπέφερε και υποφέρει για χρόνια από την κοµµα-
τοκρατία, την αναξιοκρατία, τον συγκεντρωτισµό, τη γραφει-
οκρατία και την έλλειψη στοχοθεσίας. Η µονόπλευρη µεταχεί-
ριση του δηµοσίου σαν υποβοηθητικό εργαλείο της πολιτικής
εξουσίας έθρεψε παράλληλα, εκτός διοίκησης, συστήµατα δια-
φθοράς και εξάρτησης, συστήµατα που ξεκινούσαν από το γνω-
στό «γρηγορόσηµο», περνούσαν από τα χαρτάκια του Κουτσό-
γιωργα και έφταναν στο ανεβοκατέβασµα διοικητών και διευθυν-
τών µε το γνωστό σύστηµα «4-2-1».

Αυτό το αναποτελεσµατικό κράτος φέρει τη υπογραφή και των
δικών σας κυβερνήσεων. Έχετε κάνει το δηµόσιο την πίσω αυλή
σας. Μέχρι εδώ, όµως! Εµείς θα προασπιστούµε, τόσο την αρχή
της δηµόσιας διοίκησης όσο και το προσωπικό, που εργάζεται
σ’ αυτή, αλλά και τον πολίτη που θέλει τη δηµόσια διοίκηση σύµ-
µαχο και όχι εχθρό.

Το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει τρεις βασικές καινοτοµίες, που
στόχο έχουν την επαναφορά της διοικητικής υπόστασης στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Με διαφανείς διαδικασίες θα γίνεται από εδώ
και στο εξής η στελέχωση των θέσεων ευθύνης. Με το Μητρώο
Στελεχών θωρακίζεται το προσωπικό που έχει αυξηµένα προ-
σόντα, ώστε να µη γίνεται έρµαιο της αναξιοκρατίας. Όµως,
πολύ περισσότερο θωρακίζεται η θεσµική ιδιότητα των θέσεων. 

Το Εθνικό Μητρώο Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης συστήνεται
και τηρείται ηλεκτρονικά από το ΑΣΕΠ, το οποίο είναι και αυτό
που ουσιαστικά κάνει την επιλογή του προσωπικού µε απόλυτη
διαφάνεια.

Στο δικό µας σχέδιο νόµου περιγράφεται ένα τέτοιο σύστηµα
αξιολόγησης, που από τον υφιστάµενο µέχρι και τα πιο υψηλά
κλιµάκια της δηµόσιας διοίκησης θα αξιολογούνται όλοι µε αντι-
κειµενικά και µετρήσιµα κριτήρια. Το αµφίδροµο σύστηµα αξιο-
λόγησης στοχεύει στην όσο το δυνατόν πιο αντικειµενική κρίση,
αφού δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις, όπου οι υφιστάµενοι, ασχέ-
τως υπηρεσιακής τους ικανότητας, ευνοούνταν ή υποβαθµίζον-
ταν αναλόγως µε τις πολιτικές επιθυµίες κάποιων.

Η εισαγωγή της στοχοθεσίας αφ’ ενός θα δώσει το περί-
γραµµα, αλλά και το κίνητρο που έλειπε στις δηµόσιες υπηρε-
σίες, αφ’ ετέρου και για πρώτη φορά θα δώσει νόηµα και ουσία
στην αξιολόγηση, που δεν είναι τίποτε άλλο από την αποτελε-
σµατική διοίκηση και την εξυπηρέτηση του πολίτη.

Με το νοµοσχέδιο αυτό εισάγεται, επίσης, ένα απολύτως αν-
τικειµενικό και αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής προϊσταµένων και
ανωτάτων στελεχών σε όλες τις βαθµίδες της δηµόσιας διοίκη-
σης µε διαφάνεια και αντικειµενικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό δείχνει τη

διαφορετική αντίληψη που έχουµε για τη δηµόσια διοίκηση. Όταν
κουνάτε το δάχτυλο σ’ εµάς για τους διορισµούς συνεργατών
Βουλευτών και Υπουργών, από σήµερα θα πρέπει να το στρέ-
φετε στον εαυτό σας. Σήµερα βάζουµε τέλος στο κοµµατικό κρά-
τος, που εσείς χτίσατε επί σαράντα χρόνια. Σήµερα νοµοθετούµε
µια δηµόσια διοίκηση αξιοκρατική και αποτελεσµατική στην υπη-
ρεσία του πολίτη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε πολύ, κύριε Σαντορινιέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Στέφος. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε και πρόκειται να ψη-

φίσουµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά τη δοµή και λει-
τουργία της δηµόσιας διοίκησης, ένα νοµοσχέδιο που σκοπό έχει
να την καταστήσει αποτελεσµατική µέσα από διαφανείς και αξιο-
κρατικές διαδικασίες λειτουργίας της. 

Δεν υπάρχει κανείς στην Αίθουσα αυτή που µπορεί να αµφι-
σβητήσει πως δεκαετίες τώρα στη δηµόσια διοίκηση κυριάρχη-
σαν η λειτουργική εσωστρέφεια των υπηρεσιών της, οι πελατεια-
κές σχέσεις, η διόγκωση της διαφθοράς, η κοµµατικοποίηση
στην επιλογή των στελεχών διοίκησης. Όχι πολύ παλιά, βέβαια,
για να διοριστείς στο δηµόσιο, έπρεπε να είσαι κοµµατικός εγ-
κάθετος της Νέας Δηµοκρατίας ή του ΠΑΣΟΚ. Λίγο παλιότερα
έπρεπε να διαθέτεις πιστοποιητικό κοινωνικών φρονηµάτων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση µε την κατάθεση
αυτού του νοµοσχεδίου επιχειρεί να κλείσει τον φαύλο κύκλο της
διοικητικής τελµάτωσης και της γραφειοκρατικής παρρησίας
που οδήγησαν στην απώλεια της εµπιστοσύνης των πολιτών
έναντι των δηµοσίων θεσµών. 

Βασικοί άξονες του προτεινόµενου µεταρρυθµιστικού εγχει-
ρήµατος είναι το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών, ένα δί-
καιο σύστηµα αξιολόγησης και όχι το τέρας που επιχείρησε να
εισαγάγει ο κ. Μητσοτάκης, όταν ήταν Υπουργός, η ορθότερη
βαθµολογική διάρθρωση θέσεων και το αντίστοιχο σύστηµα προ-
αγωγών και, τέλος, το αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής προϊστα-
µένων. 

Μέσα από τη σύσταση του Εθνικού Μητρώου Στελεχών επιχει-
ρείται για πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού κράτους η
πλήρης εξάλειψη των κάθε είδους πελατειακών σχέσεων µεταξύ
του πολιτικού συστήµατος και της ανώτερης βαθµίδας της δη-
µόσιας διοίκησης. Συνιστά δε κορυφαία και ιστορική µεταρρύθ-
µιση, εφάµιλλη αυτής της ίδρυσης του ΑΣΕΠ.

Το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών απευθύνεται κυρίως
στο σώµα των δηµοσίων υπαλλήλων για δύο κυρίως λόγους. Ο
πρώτος λόγος είναι πως η Κυβέρνηση εµπιστεύεται το στελεχικό
δυναµικό των δηµοσίων οργανισµών, την εµπειρία των εργαζο-
µένων σε αυτό και τις ικανότητές τους, την επιστηµονική τους
συγκρότηση και εκτιµά πως είναι δυνατή η στελέχωση της διοι-
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κητικής πυραµίδας από τα σπλάχνα των δηµοσίων υπαλλήλων,
όχι µόνο µε προσωπικό επιστηµονικά επαρκές αλλά και εργα-
σιακά έντιµο. 

Τόσο στην αρµόδια επιτροπή όσο και σήµερα εδώ στην Ολο-
µέλεια ασκήθηκε η κριτική από την Αντιπολίτευση για τον απο-
κλεισµό ικανών ανθρώπων από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παραδείγµατα αλληλεπίδρα-
σης ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα των πρόσφατων δεκαετιών,
εκτός των πρακτικών διαπλοκής που ανέδειξαν, εµφάνισαν µει-
ωµένο αίσθηµα ευθύνης και λειτούργησαν ως φυτώρια διαφθο-
ράς σε πάρα πολλές περιπτώσεις εις βάρος του δηµόσιου τοµέα. 

Ο δεύτερος λόγος σχετίζεται µε την πολιτική βούλησή µας να
µετασχηµατίσουµε τις εν γένει δοµές σε έναν αποτελεσµατικό
και ορθολογικά λειτουργικό διοικητικό µηχανισµό. Ποιος οργα-
νισµός είναι δυνατόν να γίνει καλύτερος, αν δεν ορίζει ο ίδιος τις
µεθόδους και τους κανόνες εσωτερικής λειτουργίας και εξέλιξής
του, εξασφαλίζοντας ταυτόχρονα τη µέγιστη δυνατή εσωτερική
συνεργασία; 

Θα πω τώρα δυο λόγια για το νέο σύστηµα αξιολόγησης. Για
πρώτη φορά µε το νέο σύστηµα αξιολόγησης δίνεται η δυνατό-
τητα ουσιαστικής κρίσης της αποτελεσµατικότητας των δηµο-
σίων υπηρεσιών και των στελεχών τους, όχι µε σκοπό την από-
λυση των εργαζοµένων, όπως ήθελε ο κ. Μητσοτάκης –ας µην
ξεχνάµε το 15%, το 20%, το «δεν πειράζει και αν απολυθούν µε-
ρικοί δηµόσιοι υπάλληλοι»- αλλά µε σκοπό την παραγωγή και την
εφαρµογή δηµοσίων πολιτικών, στοχευµένων στις πραγµατικές
κοινωνικές και οικονοµικές ανάγκες.

Το σύστηµα αξιολόγησης, που εισάγεται, αποτελεί εργαλείο
ανάδειξης των πλεονεκτηµάτων και θεραπείας των αδυναµιών
των δηµοσίων υπηρεσιών. Στόχος µας είναι η βελτίωση του αν-
θρώπινου δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης. Με αυτόν τον
τρόπο µεταβαίνουµε από το καθεστώς που κυριαρχούσε –άλλοτε
τρόµου µε τις απολύσεις, άλλοτε ατιµωρησίας µε τις συγκαλύ-
ψεις- στο καθεστώς συµµετοχικότητας και παραγωγικής ανάπτυ-
ξης που έχει ανάγκη η χώρα. 

Εκτιµώ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο µπορεί να χρειαστεί
βελτιώσεις στο µέλλον. Ωστόσο αποτελεί τοµή στα δηµόσια
πράγµατα και θέτει για πρώτη φορά τα θεµέλια για µια δηµόσια
διοίκηση ανεξάρτητη.

Πριν τελειώσω, θα ήθελα να κάνω ένα πολιτικό σχόλιο, το
οποίο είναι επίκαιρο. Διακρίνω αµηχανία στις τοποθετήσεις των
εκλεκτών συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς το
προηγούµενο διάστηµα των δεκατεσσάρων µηνών έχουν επεν-
δύσει στη θεωρία του χάους: αυτή η Κυβέρνηση θα φύγει σε
τρεις µήνες, αυτή η Κυβέρνηση θα φύγει σε έξι µήνες, στο δη-
µοψήφισµα θα ηττηθεί, στις εκλογές θα ηττηθεί.

Σήµερα συζητάτε για το προσφυγικό, για το οποίο σε καµµία
από τις οµιλίες των συναδέλφων εντός της Βουλής ή στις τοπο-
θετήσεις εκτός της Βουλής δεν είδα να προτείνεται µια λύση. Τι
ακριβώς θέλετε να κάνουµε, τη στιγµή που κορυφαίοι πολιτικοί
της Ευρώπης έχουν καταθέσει την άποψή τους, η οποία είναι
υπέρ της Ελλάδος;

Είχα πει πρόσφατα σε µια οµιλία µου –και επιτρέψτε µου µε
όλο τον σεβασµό να το επαναλάβω– ότι µπορεί να µην πηγαί-
νουµε στην εκκλησία διαρκώς και συχνά, έχουµε όµως τον άν-
θρωπο και το «αγαπάτε αλλήλους» µέσα στην ψυχή µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εσάς, κύριε Στέφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθητές και
µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο ΕΠΑΛ
Φαρκαδόνας Τρικάλων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ηγουµενίδης για πέντε λεπτά.

Κύριε Ηγουµενίδη, σας «έφαγα» κάποια δευτερόλεπτα. Θα
σας δώσω επιπλέον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο διάστηµα γινόµα-

στε µάρτυρες µιας σειράς µεµονωµένων µεν, ωστόσο ακραίων
και αντιδηµοκρατικών ενεργειών τύπου «Καρφίτσας», µεταξύ των
οποίων είναι και οι προπηλακισµοί Βουλευτών. Και επειδή µε
αφορά και εµένα προσωπικά θα ήθελα να σταθώ σε τέσσερα ση-
µεία:

Πρώτον, τέτοιες µεµονωµένες ενέργειες ούτε εκφράζουν ούτε
προέρχονται από το κίνηµα των αγροτών και τις µέχρι σήµερα
κατακτήσεις του ευρύτερου λαϊκού κινήµατος. Το αντίθετο θα
έλεγα. Τέτοιου είδους ενέργειες δυσφηµούν τον αγώνα και στρέ-
φονται ενάντια στο κίνηµα.

Δεύτερον, χθες ο εκπρόσωπος του κόµµατος της Ένωσης
Κεντρώων είπε – και διαβάζω από τα Πρακτικά της Βουλής:
«Μιας και αναφέρθηκα στους αγρότες, υπάρχει και το σχετικό
βίντεο για το πώς συµπεριφέρθηκαν σε εµάς οι αγρότες στον
Εύηνο και το πώς συµπεριφέρθηκαν σε συνάδελφό σας που
πήγε να βγει στο “ΚΡΗΤΗ TV”».

Δεν µου συµπεριφέρθηκαν έτσι πηγαίνοντας για το “ΚΡΗΤΗ
TV”. Με περίµεναν όταν έβγαινα έξω, µετά το τέλος του δελτίου
ειδήσεων. Πιθανώς το βάθος της πολιτικής ανάλυσης του εκπρο-
σώπου του κόµµατος της Ένωσης Κεντρώων φτάνει απλώς στο
γεγονός ότι εντελώς αυθόρµητα από διάφορα σηµεία του Νοµού
Ηρακλείου βρέθηκαν εκεί δεκαπέντε, είκοσι άτοµα. Ας το δεχτώ.
Εντάξει, αυτοί απλώς ήθελαν να δουν τις ειδήσεις, έξω από το
κανάλι. Οι κάµερες του καναλιού τι περίµεναν απ’ έξω, αφού µό-
λις πριν από λίγο τους είχα µιλήσει µέσα;

Απάντησε στην τοποθέτησή του ο προεδρεύων της διαδικα-
σίας εκείνη τη στιγµή, ο κ. Κακλαµάνης. Η τοποθέτησή του µε
καλύπτει απολύτως και γι’ αυτό τον λόγο δεν ζήτησα εχθές τον
λόγο επί προσωπικού.

Ωστόσο ο κ. Γεωργιάδης συνεχίζει: «Σας έχω µια λύση για το
πώς µπορείτε να περνάτε από τα µπλόκα. Αυτή τη στιγµή, µιας
και ανοίγει το Τριώδιο, µιας και έρχονται οι Απόκριες, µπορείτε
να βγείτε και να προµηθευτείτε µάσκες του Προέδρου».

Δεν έχει νόηµα να το καταθέσω στα Πρακτικά. Είναι από τα
Πρακτικά της χθεσινής συνεδρίασης. Δεν ξέρω, κύριε Γεωρ-
γιάδη, αν χρησιµοποιείτε τη µάσκα του κεντρώου για να καλύ-
ψετε την ακροβασία σας µε φασιστικές αντιλήψεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν ξέρω αν η άπελπις προσπάθειά σας να τεκµηριώσετε την

αντι-ΣΥΡΙΖΑ τοποθέτησή σας, σας οδηγεί να παίξετε για άλλη
µία φορά –γιατί το έχετε ξανακάνει ειδικά εσείς και προσωπικά-
µε το αυγό του φιδιού, µε τη στάση σας να υποθάλπει φασίζου-
σες συµπεριφορές.

Ωστόσο το θέµα δεν είναι προσωπικό, επειδή αυτή η τοποθέ-
τηση έγινε από εσάς ως εκπροσώπου κόµµατος. Έτσι, πέρα από
το ότι οφείλετε προσωπικά να ανακαλέσετε, νοµίζω ότι οφείλει
και το κόµµα σας διά του Προέδρου –και θα το περιµένω- να κα-
ταδικάσει και τέτοιες φασιστικές συµπεριφορές και τέτοιες το-
ποθετήσεις, όπως η δική σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τρίτον, όπως αντιλαµβάνεστε, κύριοι συνάδελφοι, πολλά από

τα µέσα µαζικής επικοινωνίας και τοπικά, εννοώ της Κρήτης, και
πανελλήνιας εµβέλειας ζήτησαν την άποψή µου. Ωστόσο, πι-
στεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τέτοια γεγονότα ουσια-
στικά απειλούν τη δηµοκρατία και δεν µπορούν να είναι εποµέ-
νως αντικείµενο ή εργαλείο αύξησης της τηλεθέασης. 

Γι’ αυτό και η συνειδητή επιλογή µου να µην απαντήσω σε κα-
νένα κανάλι. Γι’ αυτό και η συνειδητή επιλογή µου να απαντήσω
από το Βήµα του Κοινοβουλίου σηκώνοντας, αν το θέλετε, και το
γάντι που πέταξε ο εκπρόσωπος του κόµµατος των λεγόµενων
Κεντρώων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µικρή οµολογουµένως προ-
σωπική µου διαδροµή είναι ανοικτή σε όλους και όποιος τη δει,
µπορεί να καταλάβει ότι σ’ αυτή τη διαδροµή από τα φοιτητικά
µου χρόνια δεν υποκύπτω σε πιέσεις, δεν υποκύπτω σε εκβια-
σµούς και δεν µε τροµοκρατούν οι απειλές, από όπου και αν προ-
έρχονται.
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Επίσης, έχω µάθει σ’ αυτή µου τη διαδροµή να υποτάσσω το
µερικό στο γενικό, τη µειοψηφία στην πλειοψηφία. Όλοι όσοι µέ-
σα από την προσδοκώµενη υποχώρησή µου στις φοβέρες τους,
επιδιώκουν την αποσταθεροποίηση της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας και την πυροδότηση ενδεχόµενων πολιτικών εξελίξεων, ας
το ακούσουν και από αυτό εδώ το Βήµα από εµένα πολύ καλά.
Απευθύνονται σε λάθος άτοµο!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, κλείνω. Δώστε µου λίγο χρόνο, έστω επί προ-
σωπικού.

Η κυβερνητική πλειοψηφία, η Κυβέρνηση, που κορµός της
είναι η Αριστερά, ούτε κινδύνεψε ούτε κινδυνεύει ούτε πρόκειται
να κινδυνεύσει από εµένα. Αυτή είναι η πολιτική µου θέση, αυτή
τη θέση καταθέτω στον λαό µας και γι’ αυτή µου τη θέση θα
κριθώ από τον λαό µας.

Τέλος, επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –προφα-
νώς δεν θα σταθώ καθόλου στο θέµα του νοµοσχεδίου- να εκ-
φράσω ένα µεγάλο ευχαριστώ και από αυτήν εδώ τη θέση, σ’
αυτό το κύµα, το τσουνάµι -θα έλεγα- συµπαράστασης, του ο-
ποίου γίνοµαι αποδέκτης το τελευταίο διήµερο. Είναι κόσµος,
συµπολίτες µας, θεσµικοί παράγοντες από την τοπική αυτοδιοί-
κηση, από το συνδικαλιστικό κίνηµα, από τους αγρότες από την
περιοχή του Ηρακλείου, άνθρωποι που ξεπερνούν, αν το θέλετε,
τα πολιτικά όρια του ΣΥΡΙΖΑ και πραγµατικά τους ευχαριστώ γι’
αυτό.

Παράλληλα µ’ αυτό το κύµα συµπαράστασης, γίνοµαι αποδέ-
κτης µιας προσπάθειας και µιας επιθυµίας ανθρώπων να εκφρά-
σουν την αποδοκιµασία τους σ’ αυτή την ακραία αντιδηµοκρα-
τική συµπεριφορά. Σε αυτούς τους ανθρώπους θα ήθελα να συ-
στήσω ψυχραιµία.

Στα δύσκολα σηµεία των καιρών, σε κρίσιµες ιστορικές στιγ-
µές –και τέτοιες, κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι είναι αυτές που
ζούµε- έχουµε χρέος να κρατήσουµε την πιο νηφάλια, την πιο
ψύχραιµη και την κοινωνικά πιο χρήσιµη στάση. Νοµίζω ότι έχου-
µε χρέος να περιφρουρήσουµε τη δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Ριζούλης. Και παρακαλώ να προσέχουµε τον χρόνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης

αποτελεί µια µεταρρυθµιστική τοµή για την ελληνική πραγµατι-
κότητα. Σε αυτή την πρόταση χρησιµοποίησα τη λέξη «τοµή» για
έναν και µόνο λόγο, γιατί ακούσαµε πολλά περί αξιοκρατίας, από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση κυρίως, κι εδώ θα πρέπει να κά-
νουµε αντιπαραβολή µε τον όρο «καρατόµηση» που στην ουσία
αυτοί χρησιµοποιήσαν όλα τα προηγούµενα χρόνια. Και δεν το
πιάνω από τη Μεταπολίτευση, αλλά από τα τελευταία πέντε έξι
χρόνια.

Για πρώτη φορά το πεδίο της δηµόσιας διοίκησης µε το νοµο-
σχέδιο ρυθµίζεται κατά τρόπο ενιαίο, συστηµατικό και ολοκλη-
ρωµένο. Δεν θα αναφερθώ στους τοµείς και τους άξονες, καθώς
πολλοί συνάδελφοί µου έχουν µιλήσει µέχρι τώρα και ο χρόνος
είναι λίγος. Για να µην ξεχνιόµαστε, όµως, θα πω πάλι κάτι που
έχει πει και ο Πρωθυπουργός από αυτό το Βήµα και πολλοί συ-
νάδελφοί µου εχθές και σήµερα στη Βουλή.

Η λογική της αξιολόγησης και της συµπεριφοράς στο δηµόσιο
από την Αντιπολίτευση φάνηκε από τον Πρόεδρο της Νέας Δη-
µοκρατίας Κυριάκο Μητσοτάκη. Θα το πούµε και θα το ξανα-
πούµε. Ποια ήταν η λογική; Θερίζουµε προϊσταµένους διευθυ-
ντές στη δηµόσια διοίκηση, για να βάλουµε τους δικούς µας και
σήµερα ερχόµαστε και µιλάµε για την αξιολόγηση και για το αν
το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ θα βρει τρόπους, ώστε
να βάζει δικούς της ανθρώπους.

Επίσης, είναι ένα νοµοσχέδιο που στοχεύει στην αξιοκρατική
επιλογή στελεχών και όχι ένα προσχηµατικό εφεύρηµα για να
οδηγήσει σε απολύσεις. Και απευθύνοµαι στον κ. Βορίδη, που
µίλησε εχθές υπέρµαχος για το 15%. Και όσοι ήµασταν στο δη-
µόσιο εκείνη την εποχή –εγώ στο σχολείο, άλλοι στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση και αλλού- όταν ήρθε εκείνη η περίφηµη αξιολόγηση-

απόλυση, καθόµασταν και µετριόµασταν και λέγαµε: Πόσοι είµα-
στε στο σχολείο; Είκοσι; Είκοσι επί 15% κάνει τρεις. Άντε να
βρούµε τώρα ποιος θα φύγει από εδώ. Το ίδιο έγινε σε όλο το
δηµόσιο.

Ευτυχώς που µερικοί διευθυντές σταθήκαν στο ύψος τους,
είτε στα σχολεία είτε αλλού, και δεν το υπέγραψαν και είχαµε και
αρκετούς οι οποίοι χρησιµοποιήθηκαν από την τότε κυβέρνηση
για να περάσουν εκφοβισµό στους δηµοσίους υπαλλήλους, µε
βάση το περίφηµο 15%, για το οποίο πολύ θα ήθελα να το δει ο
κ. Βορίδης.

Ποιος ήταν ο στόχος αυτού του 15%; Να πιαστούν οι δηµοσιο-
νοµικοί στόχοι. Σιγά µη στόχευε στο να βελτιώσουµε τη δηµόσια
διοίκηση. Στόχευε στο να κόψουµε τους µισθούς και να διώ-
ξουµε, άρον άρον, κόσµο µε οποιονδήποτε τρόπο, ανακαλύπτον-
τας ανίκανους και άχρηστους στο δηµόσιο προσχηµατικά, για να
ξεµπερδεύουµε µε τα δηµοσιονοµικά. 

Και να κάνω και ένα απλοϊκό ερώτηµα τώρα. Αν έφευγε εκείνο
το 15% από τα σχολεία και την τοπική αυτοδιοίκηση, τι θα γινό-
ταν στο ενδιάµεσο; Είχαµε εξήντα, εβδοµήντα, εκατό χιλιάδες
εκπαιδευτικούς και θα έφευγε το 15%, όπως και από τη δηµόσια
διοίκηση. Πού θα πήγαινε αυτό; Αυτό θα πήγαινε εκεί που ήταν
ο πραγµατικός στόχος, να µετακυλίσουµε στον ιδιωτικό τοµέα
κοινωνικές παροχές, δηµόσια αγαθά, την παιδεία, την υγεία.

Προσέξτε τώρα. Τι είχε πει ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας στη συνέντευξή του; «Αν βρω πλεονάζοντες από την ενο-
ποίηση ΕΟΠΥΥ και κέντρων υγείας, προφανώς και θα τους απο-
λύσω. Σιγά µην αφήσω τη δόξα στον Τόµσεν». Είπε και «αν», να
τον δικαιολογήσω. 

Εδώ η δόξα στην πολιτική κερδίζεται, σύµφωνα µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, από απολύσεις. Αν απολύεις κόσµο και τον πετάς έξω,
τότε παίρνεις δόξα. Και έγινε αυτό από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση; Πώς δεν έγινε! Επαγγελµατική εκπαίδευση: Δεν χρει-
άστηκε να αξιολογήσουµε τη δοµή εκεί. Την τελειώσαµε µε τη
µία, διώξαµε τους εκπαιδευτικούς στον δρόµο, κλείσαµε τα σχο-
λεία και τι έγιναν τώρα τα παιδάκια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω µε αυτό. Δεν προλαβαίνω να τα πω όλα.
Και τι έγιναν τα παιδάκια που πήγαιναν στα σχολεία; Υπάρχει

η ιδιωτική εκπαίδευση. Για όλα; Όχι. Γι’ αυτά που µπορούν να
πληρώσουν. Τα άλλα; Μίλησε για ταξικό µίσος. Τι χειρότερο τα-
ξικό µίσος, τέτοιες εποχές µε τέτοια κρίση, από το να αφήνεις
παιδιά χωρίς επαγγελµατική εκπαίδευση και να τους λες να πάνε
στα ιδιωτικά! Και αυτά που δεν είχαν να πληρώσουν; Αυτή είναι
η λογική και για την κοινωνία και για τη λειτουργία του δηµοσίου. 

Κλείνω µε αυτή την πρόταση. Η Κυβέρνηση και η Αριστερά
έχουν εµπιστοσύνη στο ανθρώπινο δυναµικό της χώρας και τον
κόσµο της δηµόσιας διοίκησης. Γι’ αυτό και δηµιουργούν τα θε-
σµικά εργαλεία, ώστε να κατοχυρώσουν τη θέση του σε ένα πε-
ριβάλλον διαφάνειας και αξιοκρατίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Ριζούλη.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης. Δεν είναι εδώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Αντωνίου. Κάνω παράκληση να τη-

ρείται το πεντάλεπτο του χρόνου οµιλίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα προ-

σπαθήσω να είµαι σύντοµος.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί να αποτελέσει τοµή για έναν
κρίσιµο τοµέα της χώρας µας, όπως είναι αυτός της δηµόσιας
διοίκησης. Οι παθογένειες του χώρου είναι γνωστές, έχουν επι-
σηµανθεί από όλους και κυρίως, από τους δέκτες των υπηρε-
σιών, που είναι οι πολίτες αυτής της χώρας. Υπερβολική γρα-
φειοκρατία, πολυνοµία, αναξιοκρατία, έλλειψη αναπτυξιακής λο-
γικής είναι µερικά µόνο από τα συµπτώµατα του χώρου. Έχουµε
ένα κράτος, το οποίο στοιχειωδώς δυσκολεύεται να ανταποκρι-
θεί στον ρόλο του.

Το ποιοι ευθύνονται για την κατάσταση αυτή ίσως δεν είναι της
ώρας να το αναλύσουµε. Μπορούµε, ωστόσο, να επισηµάνουµε
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ότι απλώς είναι αυτές οι πολιτικές δυνάµεις που κυβέρνησαν
αυτόν τον τόπο για πάρα πολλές δεκαετίες.

Το να περιγράφουµε, όµως, τα προβλήµατα δεν αποτελεί
λύση. Πρέπει να πάρουµε αποφάσεις στην κατεύθυνση της θέ-
σπισης µιας σοβαρής µεταρρυθµιστικής προσπάθειας προς µια
σύγχρονη δηµόσια διοίκηση, που θα µπορεί να ανταποκρίνεται
στη νέα εποχή, στις νέες συνθήκες και να αποτελέσει τον ανα-
πτυξιακό βραχίονα της χώρας. Πρώτη προτεραιότητα είναι η πά-
ταξη του κοµµατικού και πελατειακού κράτους.

Η δηµόσια διοίκηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορεί
να θεωρείται το λάφυρο της εκάστοτε εξουσίας. Δεν µπορεί να
αποτελεί χώρο κοµµατικού ανταγωνισµού και χώρο αναπαραγω-
γής και διεύρυνσης της κοµµατικής ισχύος. Χρειάζεται να φυσή-
ξει νέος αέρας, να περάσει µια διαφορετική λογική, να θεσπι-
στούν κανόνες σε µια κατεύθυνση όπου το κράτος θα είναι δίπλα
στον πολίτη, δίπλα στους κοινωνικούς και παραγωγικούς φορείς
και µακριά από λογικές κοµµατικής χειραγώγησης.

Για τους παραπάνω λόγους απαιτείται µια σοβαρή τοµή στον
τρόπο διαχείρισης και ανάδειξης του έµψυχου δυναµικού που
υπηρετεί στη δηµόσια διοίκηση και τους φορείς της, µε τη θέ-
σπιση κανόνων διαφάνειας και αξιοκρατίας. Σε αυτή την κατεύ-
θυνση έρχεται να απαντήσει το παρόν νοµοσχέδιο.

Ποια είναι τα στοιχεία που µπορούν να αλλάξουν τη λογική και
τον τρόπο λειτουργίας του κράτους και πώς απαντά το παρόν
νοµοσχέδιο; Ξεκινώντας από την κορυφή της πυραµίδας, σο-
βαρή µεταρρυθµιστική τοµή αποτελεί το Εθνικό Μητρώο Επιτε-
λικών Στελεχών, που καταρτίζεται µε διαφανείς και αξιοκρατικές
διαδικασίες. Από το µητρώο αυτό θα στελεχώνονται τα Υπουρ-
γεία και οι δηµόσιοι οργανισµοί σε επίπεδο γενικών γραµµατέων
και διοικητών, που µέχρι τώρα ήταν πολιτικά πρόσωπα, προερ-
χόµενα από την εκάστοτε κυβέρνηση.

Είναι µια από τις σοβαρότερες µεταρρυθµίσεις που εισάγονται
στη δηµόσια διοίκηση τα τελευταία χρόνια και µπορεί να αλλάξει
και να επηρεάσει όλη τη λειτουργία της διοικητικής πυραµίδας
των φορέων του δηµοσίου. Είναι µια µεταρρύθµιση αντίστοιχου
επιπέδου µε την καθιέρωση του ΑΣΕΠ.

Εδώ οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να απαντή-
σουν σε µια αντίφαση. Από τη µια είναι αντίθετοι στη θέσπιση
του Μητρώου Επιτελικών Στελεχών, επιµένοντας στη θέση ότι οι
γενικοί γραµµατείς πρέπει να είναι πολιτικά, κοµµατικά πρόσωπα
και από την άλλη θέλουν άµεση εφαρµογή του µητρώου. Είναι
δικό σας θέµα να αποφασίσετε τι τελικά θέλετε, κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας. Υπάρχει, όµως και ο λαός που ακούει
και κρίνει.

Σοβαρή, επίσης, τοµή συνιστά το σύστηµα αξιολόγησης και
κοινωνικού ελέγχου. Στο σύστηµα αξιολόγησης των υπαλλήλων
και των στελεχών του δηµοσίου για πρώτη φορά εισάγονται λο-
γικές αµφίδροµης αξιολόγησης από πάνω προς τα κάτω, αλλά
και από κάτω προς τα πάνω. Μέσω των ολοµελειών τµηµάτων-
διευθύνσεων εισάγεται ο δηµοκρατικός έλεγχος και η συλλογική
ευθύνη και προσπάθεια για την επίτευξη των στόχων της κάθε
υπηρεσίας και του κάθε τοµέα, όπως έχουν καθοριστεί και κρί-
νεται µέσα από τις προτάσεις και ιδέες ο καλύτερος τρόπος υλο-
ποίησης του έργου των υπηρεσιακών µονάδων.

Τέλος, καινοτοµία που εισάγεται µε το νοµοσχέδιο είναι ο κοι-
νωνικός έλεγχος από τους δέκτες των υπηρεσιών της δηµόσιας
διοίκησης, δηλαδή από τους πολίτες και τους κοινωνικούς φο-
ρείς µέσω της δηµόσιας ακρόασης και άλλων ρυθµίσεων που θε-
σµοθετούνται. Έτσι µειώνεται και εξασθενίζει η παθογένεια της
εσωστρέφειας και της αυτοαναφορικότητας των υπηρεσιακών
µονάδων και γίνεται πλέον συνείδηση ότι ο σκοπός της δηµόσιας
διοίκησης είναι να υπηρετεί τον πολίτη και την κοινωνία και όχι
τους υπαλλήλους.

Σηµαντικό στοιχείο που εισάγεται, επίσης, είναι η στοχοθεσία
των υπηρεσιών. Η στοχοθεσία, ο έλεγχος και η αξιολόγηση γε-
νικά των υπηρεσιακών µονάδων ως προς τον βαθµό υλοποίησης
των στόχων είναι µια τεχνική µάνατζµεντ και διοίκησης που έχει
εισαχθεί από τον ιδιωτικό τοµέα της οικονοµίας και εφαρµόζεται
στις δηµόσιες υπηρεσίες των περισσότερων ευρωπαϊκών κρα-
τών.

Η όλη διαδικασία έχει στοιχεία δηµοκρατικού προγραµµατι-

σµού, καθ’ ότι στον προγραµµατισµό και τον έλεγχο υλοποίησης
συµµετέχουν όλα τα επίπεδα διοίκησης µέσω των ολοµελειών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω µια
επισήµανση και µια έκκληση προς όλες τις πτέρυγες. Αρκετό
έδαφος έχουµε χάσει ως χώρα εξαιτίας της κακής κατάστασης
της δηµόσιας διοίκησης. Είναι ώρα να συµφωνήσουµε σε κά-
ποιες βασικές αρχές και κάποιους βασικούς άξονες, έτσι ώστε ο
χώρος της κρατικής διοίκησης και του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα να παραµείνει έξω από το πεδίο του κοµµατικού ανταγω-
νισµού.

Οι µεταρρυθµίσεις που προτείνονται από το παρόν νοµοσχέ-
διο πρέπει να αποτελέσουν την αφετηρία για µια σύγχρονη, δη-
µοκρατική, αποτελεσµατική δηµόσια διοίκηση στην υπηρεσία της
οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Πάλλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε

σήµερα έρχεται να βάλει τη δηµόσια διοίκηση σε µια νέα τροχιά.
Είναι κοινή διαπίστωση όλων µας και µέσα και έξω από την Αί-
θουσα ότι αυτό το κακοφτιαγµένο, κακοποιηµένο δηµόσιο που
φτιάξατε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, και µεταχειριστήκατε µε τον
πιο άθλιο τρόπο όλα αυτά τα χρόνια, έχει δύο δοµικά προβλή-
µατα: την κοµµατικοποίηση και τη γραφειοκρατία. Αυτό συνοψί-
ζεται σ’ όλο αυτό που ζούσαµε τα προηγούµενα χρόνια και έχει
να κάνει και µε την επιµονή σας για την είσοδο στα µητρώα ιδιω-
τών του κρατικοδίαιτου ιδιωτικού τοµέα. Αυτό κάνατε τόσα χρό-
νια.

Ταυτόχρονα είναι γεγονός ότι όλα τα προηγούµενα χρόνια
υπήρξαν νοµοθετικές πρωτοβουλίες, εκ των οποίων άλλες ψηφί-
στηκαν και εν µέρει εφαρµόστηκαν και άλλες δεν ψηφίστηκαν,
αλλά αποσύρθηκαν, όπως έγινε µε τον νόµο Μητσοτάκη πριν από
έναν χρόνο περίπου εν µέσω απεργιών και γενικής κατακραυγής.
Το µόνο που ήθελε να επιτύχει ο κ. Μητσοτάκης και ήταν στη φι-
λοσοφία του ήταν οι απολύσεις.

Είναι λογικό, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία να µην το ψηφίσει το
νοµοσχέδιο, κατ’ αρχάς γιατί έχει ιδεολογική αντίθεση µε πολλά
σηµεία του νοµοσχεδίου, ενώ ταυτόχρονα επιθυµεί να διατηρή-
σει το υπάρχον καθεστώς για τους γενικούς γραµµατείς. Θέλει
να εντάξει και επιπλέον ανθρώπους µέσω της πρότασης για το
µητρώο για τον ιδιωτικό τοµέα. Θέλει να έχει το περιθώριο να
παρεµβαίνει, χωρίς να µας πει βέβαια αν προτείνει και για τον
ιδιωτικό τοµέα και τους µισθούς που παίρνουν οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι. Αν αυτό είναι πρότασή τους, πρέπει να το ξεκαθαρίσει.

Το ΠΑΣΟΚ από την πλευρά του, πιο έµπειρο όλα αυτά τα χρό-
νια στη δηµιουργία του κοµµατικού κράτους, προσπαθεί µε τις
προτάσεις του να περισώσει ό,τι έχει αποµείνει από τον µηχανι-
σµό που χρόνια έφτιαχνε και έτσι να επιβιώσει και αυτό το ίδιο.
Βέβαια, δεν είδα κάποιον συνάδελφο εδώ από το ΠΑΣΟΚ. Νο-
µίζω ότι το να απουσιάζουν από την Αίθουσα σε ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο είναι λίγο προβληµατικό.

Όµως, κανένας από τους δύο δεν τολµά σήµερα να ζητήσει
απολύσεις. Τον ρόλο έχουν αναλάβει τα λεγόµενα «κόµµατα του
κέντρου», που µε περίσσιο λαϊκισµό θέτουν αυτό το ζήτηµα της
νεοφιλελεύθερης επιλογής των απολύσεων υποχρεωτικά από το
δηµόσιο.

Προσχηµατική είναι η άρνηση σε όλα τα επίπεδα, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης. Στη διαδικασία συζήτησης του νοµο-
σχεδίου στην επιτροπή τοποθετηθήκαν όλοι οι ενδιαφερόµενοι
φορείς σε ένα περιβάλλον χωρίς διαµαρτυρίες, λαµβάνοντας υπ’
όψιν και την υποχρέωσή µας για την ψήφιση του νοµοσχεδίου,
αλλά και µε ρεαλισµό βλέποντας την υπάρχουσα κατάσταση στο
ελληνικό δηµόσιο και λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη συνέχεια του
κράτους. Μας κατηγορείτε ότι φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο, για το
οποίο οι µόνες αντιδράσεις είναι µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα. Και
είναι συγκεκριµένες οι αντιδράσεις.

Υπάρχει υποκρισία, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
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Υπάρχει µεγάλη υποκρισία από την Αντιπολίτευση, που βλέπει
το δηµόσιο να περνά σταδιακά σε µια νέα τροχιά, όπου δεν θα
µπορεί να παρεµβαίνει πια.

Δεν αναφέροµαι φυσικά στο ΚΚΕ -το οποίο και αυτό απουσιά-
ζει από την Αίθουσα- γιατί έχει µια άλλη θεώρηση για την κοινω-
νία και το πώς πρέπει να µετεξελιχθεί, ενώ ταυτόχρονα προσπα-
θεί να συµβάλει µε διάφορες προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µιλήσω γρήγορα για τα λοιπά άρθρα. Δεν θα µιλήσω για
όλα αυτά τα λοιπά άρθρα που κανένας δεν είπε καµµία κουβέντα
εδώ πέρα και που τακτοποιούν προβλήµατα που χρόνιζαν και
που διευκολύνουν σε πολύ µεγάλο βαθµό τη λειτουργία του δη-
µοσίου και της αυτοδιοίκησης. Δεν µας µιλήσανε για εκείνους
του ΑΣΕΠ, τους οποίους δεν πήραν τελικά γιατί θέλανε να πά-
ρουν τα «δικά τους παιδιά» κάποιοι. 

Θα µιλήσω, όµως, για το άρθρο 48. Και να µιλήσουµε για την
ουσία του άρθρου αυτού και την αναγκαιότητα ψήφισής του.
Εδώ θα αναφέρω τόσο την τοποθέτηση του κ. Κακλαµάνη, από
τη θέση του Προέδρου, που διαφοροποιήθηκε από το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας, όσο και των συναδέλφων από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδος, που επιµένουν στο να παραµείνει το άρ-
θρο.

Θα αρκεστώ στην τοποθέτηση του Υπουργού για τη νοµοτε-
χνική βελτίωση που πρέπει να συµπεριλάβει και άλλους φορείς. 

Όπως και για το άρθρο 32, που καλώς θα επανέλθει και πρέπει
να επανέλθει. Και, ναι, αυτό κάνουµε, κύριοι συνάδελφοι. Είναι
επιλογή µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να κάνω ένα µικρό σχόλιο, σε σχέση µε θέµατα ατζέντας

εκτός νοµοσχεδίου. 
Κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ο ρατσισµός και η ξε-

νοφοβία δεν βοηθούν τη χώρα. Καταλάβετέ το. Πολιτικά πρό-
σωπα και ΜΜΕ –και ξέρουµε το παιχνίδι µε τα ΜΜΕ- προσπαθούν
να τροµοκρατήσουν τον κόσµο που έχει µια άλλη στάση µέσα
στην κοινωνία.

Εκφράζετε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τους πιο
συντηρητικούς κύκλους της Ευρώπης, που πάνε να τη διαλύ-
σουν. Και να προσέχετε πώς µιλάτε. Θα σας ενηµερώσουν οι αρ-
µόδιοι. Και εκεί θα πρέπει να µείνει η κουβέντα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο  έχει ο κ. Μηταφίδης.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι και
αγαπητές συναδέλφισσες, για λόγους οικονοµίας χρόνου αλλά
και ουσίας, θα ήθελα να συνυπογράψω κατ’ αρχάς τα όσα είπε
ο προλαλήσας συνάδελφος κ. Πάλλης για το άρθρο 48, που κα-
κώς -κατά τη γνώµη µου- αποσύρθηκε. Θα µπορούσαν, νοµίζω,
τα όποια προβλήµατα, από ό,τι άκουσα, συνταγµατικότητας του
άρθρου να είχαν θεραπευθεί. Όσοι έχουµε υπηρετήσει στην το-
πική αυτοδιοίκηση ξέρουµε τι σηµαίνει αυτό. Θα αποτελούσε και
µια πράξη απελευθέρωσης των αιρετών.

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, την ίδια στιγµή που συζητάµε εδώ για
την ανασυγκρότηση της δηµόσιας διοίκησης σε µια διαφορετική
βάση από ό,τι την έχουµε γνωρίσει ως τώρα, ως έναν γραφει-
οκρατικό µηχανισµό, λάφυρο του εκάστοτε κυβερνώντος κόµµα-
τος, την ίδια στιγµή, που την προηγούµενη εβδοµάδα ψηφίσαµε
το λεγόµενο «παράλληλο πρόγραµµα», την επιτάχυνση του κυ-
βερνητικού έργου, ιδιαίτερα για να ανακουφίσουµε τους χειµα-
ζόµενους συµπολίτες µας, όλοι οι µηχανισµοί επιβράδυνσης στο
βαθύ κράτος λειτουργούν ανασχετικά, ώστε να µην προχωρή-
σουµε. 

Θέλω να γίνω συγκεκριµένος. Έχει προκύψει ένα σοβαρό πρό-
βληµα µε εργαζόµενους και µε το γεγονός ότι, ενώ υπάρχουν
αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις, που υποχρεώνουν το δηµό-
σιο και τους δήµους να πληρώνουν τους εργαζόµενους αορίστου
χρόνου, λόγω της µεγάλης καθυστέρησης στην ολοκλήρωση της
διαδικασίας κατάταξής τους, όπως προβλεπόταν από τον ν.4057/

2012, δεν µπορούν να πάρουν τα δεδουλευµένα τους.
Κραυγαλέα περίπτωση εδώ στην Αθήνα είναι οι καθαρίστριες

του Υπουργείου Εργασίας, που παραµένουν επί επτά µήνες
απλήρωτες, όπως και εξήντα άλλοι στη Θεσσαλονίκη και σε πολ-
λές άλλες περιοχές της χώρας. Κατά τη γνώµη µου αυτά είναι
ασυµβίβαστα µε µια κυβέρνηση της Αριστεράς.

Την ίδια στιγµή, µάλιστα, που ο Άρειος Πάγος έχει κρίνει ότι
οι αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις θα πρέπει να εκτελούνται
χωρίς καµµιά καθυστέρηση από το δηµόσιο και τους ΟΤΑ, όπως
ορίζει το Σύνταγµα και ο ν.3068/2012, απειλώντας µάλιστα µε
πρόστιµο το δηµόσιο. 

Έτσι, οι εργαζόµενοι, που πέτυχαν στον δικαστικό τους αγώνα
απέναντι στο δηµόσιο και τους δήµους, είναι όµηροι της κωλυ-
σιεργίας της διοίκησης και της άρνησης των επιτρόπων του
Ελεγκτικού Συνεδρίου να υπογράψουν τα εντάλµατα για να πλη-
ρωθούν τους µισθούς τους, ενώ παρέχουν κανονικά την εργασία
τους. Είµαστε, δηλαδή, πολλά κράτη σε συσκευασία του ενός! 

Ο παραλογισµός αυτός εξωθεί εκ νέου τους εργαζόµενους σε
συνεχείς δικαστικούς αγώνες. Αναγκάζονται να εκδίδουν προσω-
ρινές διαταγές -µάλιστα, τώρα µε την αποχή των δικηγόρων δεν
έχουν ούτε καν αυτή τη δυνατότητα- για να καταφέρουν το αυ-
τονόητο, δηλαδή να λάβουν τα δεδουλευµένα τους, ενώ λόγω
της παρατεταµένης αποχής των δικηγόρων, όπως σας είπα,
αναγκάζονται να παραµένουν απλήρωτοι. 

Γι’ αυτά τα ζητήµατα, αγαπητοί συνάδελφοι, είχα καταθέσει
δύο τροπολογίες, οι οποίες δυστυχώς δεν είχαν την αναµενό-
µενη αντιµετώπιση, ενώ λύνουν ζητήµατα, τα οποία είµαστε υπο-
χρεωµένοι να λύσουµε. Θα τις καταθέσω στα Πρακτικά ευελπι-
στώντας να συµπεριληφθούν στο επερχόµενο, όπως άκουσα, νο-
µοσχέδιο για την κινητικότητα, επειδή λύνουν ζητήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τριαντάφυλλος Μηταφίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες τροπολογίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και θα κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι, µε ένα µήνυµα από τη
Θεσσαλονίκη, τη γενέθλια πόλη µου, όπου το γνωστό µισαλλό-
δοξο εθνικιστικό µπλοκ υπό τις ευλογίες του γνωστού Μητροπο-
λίτη Άνθιµου και υπό τις ιαχές της Χρυσής Αυγής σηκώνει πάλι
τη σηµαία της ξενοφοβίας και της µπαγιάτικης εθνικοφροσύνης,
από την οποία ταλαιπωρήθηκε τόσα χρόνια αυτός ο τόπος. 

«Οι διεθνείς εξελίξεις…» -λέει το ψήφισµα του δηµοτικού συµ-
βουλίου το οποίο εκδόθηκε κατά πλειοψηφία- «…έχουν φέρει τον
τόπο µας στο κέντρο µιας κρίσης, κατά την οποία οφείλουµε όλοι
να επιδείξουµε σύνεση, ψυχραιµία και να προτάξουµε ανθρωπι-
στικές αξίες. Οι λόγοι µίσους και η στοχοποίηση των µεταναστών
και των προσφύγων δεν συµβάλλουν στην αρµονική συνύπαρξή
τους µε τους κατοίκους και στη δηµιουργική αντιµετώπιση του
ζητήµατος. Με το σκεπτικό αυτό καλούµε τους πνευµατικούς και
θρησκευτικούς φορείς της πόλης να συµβάλλουν στην καλλιέρ-
γεια κλίµατος κατανόησης και ανθρωπισµού».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Μηταφίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Τσόγκας Γεώργιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς βρισκόµαστε στο ίδιο

έργο θεατές. Παρακολουθούµε την αγωνία της Αντιπολίτευσης
να ασκήσει αντιπολίτευση. Παρακολουθούµε µια ανώφελη, ανερ-
µάτιστη και τελικά κακόπιστη προσπάθεια της Αντιπολίτευσης,
µια παντελώς αντιπαραγωγική πολιτική συµπεριφορά, η οποία
έχει ως µοναδικό στόχο να βλάψει την Κυβέρνηση πολιτικά και
όχι να συνεισφέρει µε τις προτάσεις της στη µεγιστοποίηση της
κοινωνικής ευηµερίας, που είναι το ζητούµενο εκ του θεσµικού
της ρόλου.

Παρακολουθούµε µια στείρα ρεβανσιστική συµπεριφορά της
Αντιπολίτευσης, πόρρω απέχουσα από τους παραδεδεγµένους
κανόνες λειτουργίας του Κοινοβουλίου.

Ακολουθείται η ίδια τακτική που ακολουθήθηκε και στο νοµο-
σχέδιο για το παράλληλο πρόγραµµα, µια σκληρή και κακόπιστη
κριτική, µια άγονη αντιπαράθεση, ανύπαρκτες προτάσεις, επικοι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’ - 24 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2016 6367



νωνιακή διαχείριση και µόνο, απόλυτη αδιαφορία για τις κατά
τεκµήριο θετικές διατάξεις του νοµοσχεδίου και την εν γένει αρ-
χιτεκτονική του.

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα του πλήρους αδιεξόδου και
της ανυπαρξίας σοβαρής κριτικής είναι το γεγονός, ότι οµιλητές
της Νέας Δηµοκρατίας ξόδεψαν και ξόδευαν το 1/2 περίπου του
χρόνου που τους αναλογούσε σε κριτική για το άρθρο 48 που
αποσύρθηκε. Μιλούσαν, δηλαδή, για ένα άρθρο, που δεν υπήρχε
στη συζήτηση. Ήταν δηλαδή εν γνώσει τους εκτός θέµατος.
Αυτό, κατά την άποψή µου, συνιστά µια µεταµοντέρνα εκδοχή
της ρήσης «αγωνία ψάλτου βηξ».

Επίσης ο κ. Γεωργιάδης επιτέθηκε µε ιδιαίτερη σφοδρότητα
στον κύριο Υπουργό, για θέµατα που ανάγονταν στη συζήτηση
που έγινε στην επιτροπή. Ποιος; Ο κ. Γεωργιάδης, λες και δεν
γνωρίζουµε τα φοβικά ακροδεξιά σύνδροµά του. Άλλοι ασχολή-
θηκαν µε το προσφυγικό, πάλι εκτός θέµατος σκοπίµως, διότι οι
αντιρρήσεις στο νοµοσχέδιο είναι ελάχιστες έως ανύπαρκτες.

Και τέλος, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε µια σχέση αναλο-
γίας µε την τοποθέτηση που έκανε ο Περισσός για το παράλληλο
πρόγραµµα που ακολουθείται και σήµερα στο υπό ψήφιση νοµο-
σχέδιο, λέγοντας µε απίστευτη ελαφρότητα το εξόχως αποκαρ-
διωτικό ευφυολόγηµα «έτσι δεν πολεµιέται ο καπιταλισµός».

Και έρχοµαι επί του νοµοσχεδίου. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κά-
ποιος στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, που να µπορεί έστω και
ελάχιστα πειστικά να ισχυριστεί ότι η δηµόσια διοίκηση στη χώρα
µας δεν πρέπει να αλλάξει. Το ζήτηµα είναι προς ποια κατεύ-
θυνση.

Πρόκειται για νοµοσχέδιο εµπνευσµένο, όχι τόσο για την από-
λυτη τελειότητά του -όσον αφορά την κάλυψη των θεµάτων που
πραγµατεύεται- αλλά -κατά τη γνώµη µου- για τη σύλληψη και
την εφαρµογή του συνόλου του οικοδοµήµατος, τη µεταρρύθ-
µιση της δηµόσιας διοίκησης. Εάν τυχόν υπάρχουν ατέλειες στις
λεπτοµέρειές του, αυτό ακριβώς δείχνει και τη θετικότητά του
ως προς την κεντρική του φιλοσοφία.

Έτσι για πρώτη φορά η δηµόσια διοίκηση έχει την ευκαιρία να
λειτουργήσει µε πρωτοποριακή λογική, να πάψει να είναι ένας
αργοκίνητος, παραλυµένος και ανίκανος γραφειοκρατικός µηχα-
νισµός µε αποστεωµένες δοµές και να συµβάλει στην επεξεργα-
σία δηµοσίων πολιτικών, ανταποκρινόµενη στις απαιτήσεις των
καιρών.

Σήµερα η Κυβέρνηση αντιλαµβανόµενη πλήρως την ανάγκη
ύπαρξης ενός ολοκληρωµένου, εφαρµόσιµου και αξιόπιστου
προγράµµατος διοικητικής αναδιοργάνωσης µε σκοπό την εύ-
ρυθµη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης, προχώρησε στη θέ-
σπιση του παρόντος νοµοσχεδίου, µε την τολµηρή και
ρηξικέλευθη πρόταση περί της απολιτικοποίησης και της απο-
κοµµατικοποίησης της δηµόσιας διοίκησης, ταυτόχρονα µε τη
γενικευµένη πολιτική και κοινωνική κρίση εντός και εκτός συνό-
ρων, µε τη συνοχή της Ευρώπης να κινδυνεύει να χαθεί στα νερά
του Αιγαίου, όταν πολλές φορές µηδένισε το κοντέρ της αλλη-
λεγγύης, και παρ’ όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ να επιµένει στα φιλοσοφικά
του αρχέτυπα και να αρνείται τους αριθµούς και να ενδιαφέρεται
µόνο για τους ανθρώπους, κατά τη γνωστή έκκληση Μητσοτάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κεντρικοί και κυρίαρχοι στόχοι
και άξονες του προτεινόµενου εγχειρήµατος, είναι οι εξής. Το
Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών της Δηµόσιας Διοίκησης,
το σύστηµα αξιολόγησης των υπαλλήλων, η βαθµολογική ανα-
διάρθρωση των θέσεων, το σύστηµα επιλογής των προϊσταµέ-
νων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σχετικά µε το εθνικό µητρώο. Η σύσταση και η τήρηση του µη-
τρώου αποσκοπεί στην πραγµάτωση της αξιοκρατικής στελέχω-
σης των δηµόσιων υπηρεσιών και συνυφαίνεται άρρηκτα µε την
συναφή µε αυτήν αρχή της αποτελεσµατικότητας της δράσης
της δηµόσιας διοίκησης. Εξοβελίζονται έτσι οι παραδοσιακές
πρακτικές του ευνοιοκρατικού και πελατειακού χαρακτήρα κατά
τη στελέχωση των επιτελικών θέσεων του δηµοσίου και οι θέσεις
στελεχώνονται κατά τρόπο αξιοκρατικό και κοινωνικά δίκαιο.

Το µητρώο συνιστάται και τηρείται ηλεκτρονικά από το Ανώ-
τατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού, το ΑΣΕΠ, και έτσι έχει

αυξηµένη κάλυψη.
Αποβλέπει στη µεγαλύτερη δυνατή εξυπηρέτηση και ικανοποί-

ηση του δηµόσιου συµφέροντος, προσδοκώντας ότι ένας δηµό-
σιος τοµέας µε τον στελεχιακό αυτό προσδιορισµό και αίσθηµα
κοινωνικής ευθύνης, θα λειτουργήσει προς όφελος του ιδιωτικού
τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, εάν έχετε την καλοσύνη.
Αντιθέτως η µέχρι σήµερα συνύπαρξη του ιδιωτικού και δηµό-

σιου τοµέα ανέδειξε φαινόµενα διαπλοκής, αφού ο δηµόσιος και
ο ιδιωτικός τοµέας τελικά αλληλοεξαρτήθηκαν προκαλώντας µη
παραγωγικές δοµές. Εξάλλου στόχος είναι η βελτίωση και ο µε-
τασχηµατισµός της δηµόσιας διοίκησης και των δοµών της προς
την κατεύθυνση της αποτελεσµατικής και ορθολογικής λειτουρ-
γίας της. Υπό αυτές τις διατάξεις η δηµιουργία του µητρώου συ-
νιστά µία ριζική διαρθρωτική αλλαγή.

Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ για την αξιολόγηση ούτε για τη
βαθµολογική διάρθρωση και το σύστηµα επιλογής των προϊστα-
µένων και θα τελειώσω µε το εξής, ότι το άρθρο 48, κατά τη δική
µου ταπεινή νοµική άποψη, κακώς εξαιρέθηκε. Ξέρετε γιατί; Διότι
εφόσον στον νοµοθέτη αρκεί η ύπαρξη πρωτόδικης απόφασης
µε την οποία διατάσσεται η παραµονή ή η επάνοδος εργαζοµέ-
νων στην εργασία τους, τότε είναι φυσική συνέπεια η άρση του
αξιοποίνου της παραγράφου 3. Πρόκειται για την ίδια ρύθµιση
που κάνει κι η παράγραφος 3. Εάν, λοιπόν, δεχόµεθα ως συνταγ-
µατικό το εδάφιο της παραγράφου 2, τότε η παράγραφος 3 είναι
νοµικό επακόλουθο και κακώς κατά τη δική µου άποψη, εξαιρέ-
θηκε. Φαντάζοµαι ότι θα επανέλθει σύντοµα µε κάποιες άλλες
προδιαγραφές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναντίρρητη αλήθεια ότι
το κράτος εξελίσσεται µαζί µε την κοινωνία και σήµερα αποτελεί
ισχυρή κοινωνική απαίτηση η λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης
να γίνεται µε όρους διαφάνειας και ανταγωνιστικότητας, σε αγα-
στή συνεργασία και ισορροπία µε τον ιδιωτικό τοµέα.

Το παρόν νοµοθέτηµα του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης πρέπει να ιδωθεί ως το προκαταρκτικό
στάδιο της αλλαγής της κοινωνίας µας, γι’ αυτό και σας καλώ να
το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Συρίγος για πέντε λεπτά.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζω µε δύο γενικές αναφορές, που χα-
ρακτηρίζουν έστω συµβολικά το πλαίσιο κράτος, διοίκηση, πολί-
τες. Όταν λέω «διοίκηση» εννοώ και τους υπαλλήλους µέσα.

Στην πρώτη, τοπικού χαρακτήρος, κεντρικό ρόλο θα κατείχε
µια επίσκεψη συµβολική στην πλατεία Κλαυθµώνος.

Στη δεύτερη, κεντρικό ρόλο θα είχε µια ανάγνωση του γνω-
στού έργου «Η µύτη» του Νικολάι Γκόγκολ, όπου ένας µεγάλος
ανώτατος υπάλληλος της τσαρικής γραφειοκρατίας ξυπνάει ένα
πρωί και του λείπει η µύτη του και ψάχνει να τη βρει. Η µύτη έχει
βγει στην Αγία Πετρούπολη, βασανίζει τους πολίτες, µπαίνει σε
ένα αµάξι, του ζητά διάφορα πράγµατα και µεσολαβεί µια ιστο-
ρία µέχρι ο γραφειοκράτης αυτός να ξαναβρεί τη µύτη του. Λέει
πολλά όλο αυτό. Τα λέω ως γενικούς προβληµατισµούς στο πε-
δίο που συζητάµε και στο οποίο έρχεται να βάλει ικανοποιητική
τάξη το συζητούµενο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σταχυολογώ κατωτέρω κάποι-
ους τίτλους άρθρων, που εκτιµώ ότι δίνουν το στίγµα των ρυθµί-
σεων του συζητούµενου νοµοσχεδίου και συνακόλουθα το χαρα-
κτηρίζουν, περιγράφουν µε ενάργεια τους στόχους και τη φιλο-
σοφία του.

Η δηµόσια διοίκηση όπως όλοι παραδέχεστε, πιστεύω ότι πά-
σχει, διότι χαρακτηρίζεται το µεν από εγγενείς παθογένειες και
δυσλειτουργίες, αποτέλεσµα χρόνιων κακών πολιτικών που συ-
νίστανται και σε µεγέθη µη πολιτικά, όπως η έλλειψη ευθύνης ή
η αδυναµία κοινωνικού ελέγχου και η βραδύτητα αλλά και σε µε-
γέθη εξόχως πολιτικά, όπως ο κοµµατισµός και η ευνοιοκρατία.

Και πριν και µετά το 1911 και έκτοτε αυτά ήταν τα χαρακτηρι-
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στικά της, διότι οι εκάστοτε κοµµατικές γραφειοκρατίες, ανερ-
χόµενες στην κυβέρνηση, πίστευαν ότι είχε συσταθεί υπέρ τους
ισόβιος επικαρπία επί του συνταγµατικού χωραφίου, όπως θα
έλεγε και ο Ροΐδης, και έτσι έκαναν ό,τι ήθελαν, παραγνωρίζον-
τας το δηµόσιο συµφέρον.

Όµως είπα πάρα πολλά. Θα παραθέσω τους τίτλους των άρ-
θρων που χαρακτηρίζουν το νοµοσχέδιο:

Άρθρο 1, σύσταση Εθνικού Μητρώου Στελεχών Δηµόσιας Δι-
οίκησης.

Το άρθρο 3 αναφέρει στη δεύτερη παράγραφό του «Η τήρηση
του Μητρώου… ανήκει στο ΑΣΕΠ», που είναι ανεξάρτητη αρχή.

Άρθρο 7, διαδικασία επιλογής Γενικών Γραµµατέων, αναπλη-
ρωτών Γενικών Γραµµατέων και Ειδικών Γραµµατέων. Στην πα-
ράγραφο 2 -εγώ το βλέπω έτσι, υπάρχουν αντιρρήσεις από την
πλευρά των συναδέλφων της Αντιπολιτεύσεως- η επιλογή από
τον ιδιωτικό τοµέα εµφανίζεται ως επικουρική λύση. Κατά την
άποψή µου, θα ήταν και λίγο προσβλητικό στα υπηρετούντα στε-
λέχη της διοικήσεως οποιαδήποτε άλλη λύση.

Άρθρα 10 και 12, σε συνδυασµό, Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής
Διοικήσεων - σύνθεση και συγκρότηση εξασφαλιστική της αµε-
ρολήπτου λειτουργίας τους αφού πάλι εµπλέκεται το ΑΣΕΠ.

Άρθρο 23, ολοµέλειες διεύθυνσης και τµήµατος. Για τη συµ-
µετοχή σε αυτές δεν καταβάλλεται υπερωριακή αποζηµίωση.

Άρθρο 24, λογοδοσία και κοινωνικός έλεγχος - παρατηρητήριο
δηµοσίας διοικήσεως. Δίνουµε έµφαση στην ακρόαση των δηµο-
σίων φορέων.

Άρθρο 29, προϊστάµενοι οργανικών µονάδων – διαδικασία και
κριτήρια επιλογής προϊσταµένων.

Τέλος στο άρθρο 42, η σύσταση εθνικού συµβουλίου για την
κωδικοποίηση και αναµόρφωση της ελληνικής νοµοθεσίας θεω-
ρώ ότι είναι ένα κεντρικό σηµείο, το οποίο θα οδηγήσει ως ερ-
γαλείο σε µία καθολική µεταρρύθµιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα ακόµη νοµοσχέ-
διο που µέλλει να γίνει νόµος του κράτους. Μπορεί το δικό µας
έργο να σταµατάει εδώ αλλά η εφαρµογή του νόµου είναι το επό-

µενο και το κύριο πεδίο της δοκιµασίας του. Εύχοµαι και ελπίζω
τούτος ο βέλτιος, ο καλός νόµος, να προχωρήσει και να εφαρ-
µοστεί. Το ίδιο ισχύει και για άλλες νοµοθετικές ρυθµίσεις, που
έχουν γίνει στην παρούσα και στην προηγουµένη κοινοβουλευ-
τική περίοδο, που συνήθως προσκρούουν σε χρόνιες παθογέ-
νειες της πολιτικής ζωής, σε συµφέροντα ποικίλα και προφάσεις
εν αµαρτίαις.

Πιστεύω ότι αρχίζει σήµερα µια µεταρρύθµιση την οποία πρέ-
πει να στηρίξουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Υπήρχαν δύο συνάδελφοι που ήταν σε ενηµέρωση Υπουργού
και δεν πήραν τον λόγο. Τον ζητάνε, παρ’ όλο που δεν ήταν εδώ
όταν εκφωνήθηκαν.

Θα σας τον δώσω για τρία λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να πάρω τον λόγο για κάποιες τροπολογίες
και νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Έχω κατ’ αρχάς κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Οι δύο αφο-
ρούν το κυρίως σώµα του νοµοσχεδίου. Η τρίτη αφορά την τρο-
πολογία του συναδέλφου µου κ. Παππά για τα οπτικοακουστικά.

Αυτές είναι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Τις καταθέτω και πα-
ρακαλώ να µοιραστούν.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τώρα να σας
πω για κάποιες τροπολογίες οι οποίες γίνονται δεκτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μας λέτε αν είναι βουλευτικές ή
υπουργικές;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Νοµίζω ότι
είναι υπουργικές αυτές.

Διαβάζω τα νούµερα των τροπολογιών: 258/28, 263/33, 262/32,
261/31, 260/30, 259/29.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Την 264 την είπατε;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν είπα. Ποια
είναι η 264;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Των κυρίων Μεϊκόπουλου
και Παραστατίδη. Είναι βουλευτική τροπολογία, Βουλευτών του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι τροπολο-
γία βουλευτική αυτή. Όχι, δεν την είπα.

Να κάνω και µια διευκρίνιση για την τροπολογία στην οποία
έγινε αναφορά το πρωί, που αφορούσε τους αρχαιοφύλακες στο
Μουσείο της Αµφίπολης. Δεν γίνεται δεκτή, κατόπιν συνεννοή-
σεως και µε τους Βουλευτές και θα επανέλθει σε ευθετότερο
χρόνο για να δούµε αυτή τη λύση, γιατί είναι ένα πρόβληµα το
οποίο πρέπει να το λύσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Εµµανουηλίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν το θράσος περισσεύει, λι-
γοστεύει δραµατικά η αυτοκριτική ή -πιο σωστά- όταν λείπει η
αυτοκριτική, τότε το θράσος περισσεύει. Και, πράγµατι, είναι
απύθµενη η περίσσεια πολιτικού θράσους της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ. Δεν επέδειξαν το παραµικρό ίχνος αυτοκρι-
τικής για τα έργα και τις ηµέρες τους ως προς τον τρόπο που
αντιµετώπισαν τον καίριο για τη δηµόσια ζωή τοµέα της δηµό-
σιας διοίκησης.

Αντί της οφειλόµενης συγγνώµης για όλα τα εγκλήµατα που
επέφεραν σε βάρος της κοινωνίας, δηµιουργώντας µια δηµόσια
διοίκηση κοµµένη στην προκρούστεια κοµµατική κλίνη, φορτω-
µένοι µε ένοχες πελατειακές σχέσεις, µε φαινόµενα διαφθοράς,
µε κοµµατικοποίηση σχεδόν του συνόλου των επιλογών, οπλι-
σµένοι µε το µόνο όπλο που τους είχε αποµείνει, δηλαδή το θρά-
σος, τολµούν να ψελλίσουν τον κούφιο αντιπολιτευτικό τους
λόγο. Το µόνο καταφύγιο στη συζήτηση του προς ψήφιση νοµο-
σχεδίου, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, είναι η αιδήµων σιωπή. Είναι το ελάχιστο που σας έχει
αποµείνει, εάν θέλετε να διασώσετε τα όποια ψήγµατα της πολι-
τικής σας σοβαρότητας.

Όµως για ποια σοβαρότητα εκ µέρους σας να µιλήσουµε, όταν
κατά τις κρίσιµες στιγµές της διαπραγµάτευσης της 12ης Ιουλίου,
ως επισπεύδοντες µάς πιέζατε να προχωρήσουµε σε µια όποια
συµφωνία µε τους θεσµούς κι όταν την 14η Αυγούστου ψηφίσατε
τους δεσµευτικούς όρους της συµφωνίας και από την επόµενη
έχοντας περιέλθει σε στρατηγικό αδιέξοδο, αρνείστε να στηρί-
ξετε την υλοποίηση της συµφωνίας, ώστε να βγει όσο το δυνατόν
πιο γρήγορα η χώρα από τον µνηµονιακό λαβύρινθο;

Πρέπει, επιτέλους, να αντιληφθείτε ότι το τυφλό αντιπολιτευ-
τικό σας µένος µόνο προβλήµατα για τη χώρα και τον λαό µας
δηµιουργεί. Βρείτε επιτέλους τον πολιτικό σας προσανατολισµό
και βηµατισµό.

Η πολιτική σας επιβίωση δεν µπορεί να στηριχτεί στον πολιτικό
τυχοδιωκτισµό µε τον οποίο λειτουργείτε. Οι στιγµές είναι ιδιαί-
τερα κρίσιµες. Απαιτούν στοιχειώδη υπευθυνότητα. Αυτή τη κοι-
νωνική υπευθυνότητα έρχεται να υπηρετήσει το προς ψήφιση
νοµοσχέδιο, που αφορά τη δηµόσια διοίκηση.

Η µεταρρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ στη δηµόσια διοίκηση αποσκοπεί
σε µια δηµόσια διοίκηση που θα είναι αξιοκρατικά οργανωµένη
και θα διαθέτει ικανά και κατάλληλα στελέχη. Μονάχα έτσι θα
µπορεί να εκπληρώσει το συνταγµατικά κατοχυρωµένο θεσµικό

της ρόλο, ο οποίος δεν είναι άλλος από την ικανοποίηση και προ-
άσπιση του δηµοσίου και κοινωνικού συµφέροντος.

Το προτεινόµενο µεταρρυθµιστικό εγχείρηµα έχει τέσσερις
πυλώνες. Τη δηµιουργία Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών
Δηµόσιας Διοίκησης, το σύστηµα αξιολόγησης, τη βαθµολογική
διάρθρωση θέσεων και το σύστηµα επιλογής των προϊσταµένων.

Τελειώνοντας, µε λίγα λόγια, το προτεινόµενο σχέδιο νόµου
εισάγει θετικές και κρίσιµες καινοτοµίες στη δηµόσια διοίκηση
µε µοναδικό στόχο την ενίσχυση της διαφάνειας και της αξιοκρα-
τίας αλλά και την εξυπηρέτηση του πολίτη ως τελικού δικαιούχου
των υπηρεσιών του δηµοσίου. Θα καταγραφεί ως µια σηµαντική
συµβολή στη βελτίωση της δηµόσιας διοίκησης, του µεγάλου
ασθενούς του τόπου, όπως έχει ήδη επισηµάνει ο Πρωθυπουρ-
γός.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα µας τούτες τις µέρες
βιώνει την παράνοια µιας απάνθρωπης συµπεριφοράς εκ µέρους
των χωρών εκείνων που πρωτοστατούν σε αντιανθρώπινες πολι-
τικές και συµπεριφορές. Χρέος µας είναι να σταθούµε σε αξίες
ανθρωπιστικές και να αποκρούσουµε όλη αυτή τη φρίκη του
υφέρποντος φασισµού, µε τον οποίο διαχειρίζονται δυνάµεις της
Ευρώπης ανθρώπινες τύχες.

Ο ΣΥΡΙΖΑ προς αυτή τη κατεύθυνση κάνει έναν αγώνα, πραγ-
µατικά, που δείχνει το ανθρώπινο πρόσωπο της κοινωνίας. Και
σε αυτόν τον αγώνα ζητούµε τη στήριξη όλων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Μορφίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, έχοντας υπηρετήσει τριάντα
χρόνια στην πρώτη γραµµή του δηµοσίου τοµέα, νοµίζω ότι θα
µπορούσα να γράψω βιβλίο για την πολυνοµία, τις αντικρουόµε-
νες αρµοδιότητες, την αναξιοκρατία, τις λάθος αξιολογήσεις και
την κοµµατοκρατία, που ίσχυαν όλα αυτά τα χρόνια που εγώ του-
λάχιστον τον υπηρετώ. Και, βεβαίως, η κοµµατοκρατία ήταν σε
πολύ µεγάλο και άκρατο θα έλεγα βαθµό.

Τώρα έρχεται ένα νοµοσχέδιο, που προσπαθεί να βάλει µια
τάξη και να αποτινάξει τα βαρίδια και τις παθογένειες του παρελ-
θόντος. Και αντί να συµφωνήσουµε ότι αυτό είναι κάτι το οποίο
πρέπει να γίνει, έχουµε µία αντίδραση. Και έχουµε µια αντίδραση,
που θεωρώ ότι γίνεται µόνο και µόνο, γιατί κάποιοι θεωρούν ότι
πρέπει τα δικά τους παιδιά -οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν κριθεί
από προηγούµενες κυβερνήσεις- να παραµείνουν ανέγγιχτοι και
να συνεχίσουν την πορεία την οποία προηγούµενες κυβερνήσεις
είχαν χαράξει. Και, δυστυχώς, την είχαν χαράξει σε λάθος κα-
τεύθυνση.

Θα ήθελα να πω δυο κουβέντες για το µητρώο στελεχών.
Έχοντας ζήσει, βεβαίως, και δεκάδες τοποθετήσεις -κοµµατικές
πάντα- γενικών διευθυντών -και όχι µόνο µε την αλλαγή κάθε κυ-
βέρνησης αλλά και µε τις αλλαγές του εκάστοτε Υπουργού- θεω-
ρώ ότι είναι επιβεβληµένο να φτιάξουµε το µητρώο επιτελικών
στελεχών. Και µάλλον έχουµε αργήσει. Είναι κάτι που έπρεπε να
έχει γίνει πολλά χρόνια πριν.

Όσον αφορά στην πρόταση που ακούω για τα στελέχη από
τον ιδιωτικό τοµέα, νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο στο δη-
µόσιο να συνεισφέρουν και να προσφέρουν άνθρωποι οι οποίοι
προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα.

Πρώτον, θα ήταν πολύ κακό για τους υπαλλήλους που ήδη
υπηρετούν, οι οποίοι έχουν φτάσει σε ένα πολύ καλό επίπεδο και
πλέον έχουν διδακτορικά, µεταπτυχιακά. Νοµίζω ότι αυτοί είναι
που πρέπει να έχουν τον πρώτο λόγο.

Δεύτερον, παίρνουµε ανθρώπους οι οποίοι έχουν µάθει σ’ ένα
διαφορετικό τρόπο λειτουργίας –διοικητικό- σ’ ένα διαφορετικό
τρόπο χειρισµού του προσωπικού και κυρίως σ’ ένα διαφορετικό
τρόπο οικονοµικής διαχείρισης, να τους βάλουµε στο δηµόσιο.
Μέχρι αυτοί να µάθουν πώς λειτουργεί το δηµόσιο, θα έχει πε-
ράσει ένα κρίσιµο χρονικό διάστηµα, στο οποίο δεν θα καταλα-
βαίνουν καν πού βρίσκονται.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, οι δηµόσιοι υπάλληλοι τα τε-
λευταία χρόνια δέχονται έναν πόλεµο, µία πολεµική. Δουλεύουν
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κυρίως µε αυταπάρνηση, µε πολύ λίγα λεφτά και είναι πολύ λι-
γότεροι απ’ ό,τι στο παρελθόν. Έχουν καταφέρει, όµως, να κρα-
τήσουν όρθιες τις δοµές υγείας, παιδείας, την τοπική αυτοδιοί-
κηση, που είναι κρίσιµες για τη λειτουργία του κράτους.

Σε όλους αυτούς νοµίζω ότι χρωστάµε αυτή τη µεταρρύθµιση,
για να συνεχίσει το δηµόσιο να βαδίζει προς ένα καλύτερο µέλ-
λον.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.

Γάκης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά και µετά ο κ. Γιόγιακας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θα ήθελα να µιλήσω πάνω στο νοµοσχέδιο, γιατί ακούστη-

καν προτάσεις και τοποθετήσεις. Θέλω µόνο να κάνω µία διαπί-
στωση.

Είναι ένα από τα λίγα νοµοσχέδια στο οποίο φαίνεται ότι γίνε-
ται συζήτηση, πραγµατική συζήτηση. Έχουµε έναν Υπουργό, ο
οποίος ακούει, λαµβάνει υπ’ όψιν του τις παρατηρήσεις, διορθώ-
νει και αποσύρει άρθρα, τα οποία εκτιµάει στην πορεία της συ-
ζήτησης ότι δεν θα έπρεπε να υπάρχουν. Αυτό δείχνει το µέγε-
θος της δηµοκρατίας, ένα υγιές στοιχείο του Κοινοβουλίου µας.

Εγώ θα ήθελα, όµως, να βάλω ένα ζήτηµα στον τρόπο που γί-
νεται η διαδικασία της νοµοθέτησης και της παρέµβασης των
Βουλευτών. Κινδυνεύουµε, όταν παίρνουµε µία πρωτοβουλία να
καταθέσουµε κάποιες προτάσεις ή κάποιες τροπολογίες, να θε-
ωρούµαστε ότι καταθέτουµε προτάσεις ρουσφετολογικού χαρα-
κτήρα. Όµως, θεωρώ ότι αυτό θα πρέπει να αλλάξει και µεταξύ
µας. Θα πρέπει να υπάρξουν εκείνοι οι προστατευτικοί µηχανι-
σµοί, έτσι ώστε και οι Βουλευτές να καταθέτουν προτάσεις, να
συµβάλλουν, δηλαδή, στη διαµόρφωση του κοινοβουλευτικού
έργου.

Οι τροπολογίες, λοιπόν, των Βουλευτών θα πρέπει να περνούν
µέσα από ένα µηχανισµό συγκέντρωσης. Αν αυτό δεν είναι εύ-
κολο να γίνει εκείνη τη στιγµή - να γίνουν αποδεκτές ή όχι- θα
πρέπει να συγκεντρώνονται, να επεξεργάζονται και, στο τέλος,
αν απορρίπτονται, θα πρέπει να απορρίπτονται µε ένα αιτιολο-
γικό, όχι έτσι. Διότι όταν εµείς τις καταθέτουµε, κάνουµε µία αι-
τιολογική έκθεση, γιατί προτείνουµε να κατατεθούν αυτές οι
τροπολογίες.

Κύριε Υπουργέ, έχω καταθέσει δύο τροπολογίες, εκ των
οποίων τη µία εδώ και δύο, δυόµισι χρόνια, όσο είµαι στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Μάλιστα, κατατίθεται κατ’ επανάληψη στα νο-
µοσχέδια του Υπουργείου Εσωτερικών. Είναι µία τροπολογία,
που έχει το χαρακτηριστικό ότι υπογράφεται από τους Βουλευ-
τές όλων των κοµµάτων της Δωδεκανήσου. Όλων των κοµµάτων!
Δεν είναι, δηλαδή, µία τροπολογία, που είναι της Πλειοψηφίας
σήµερα ή της αντιπολίτευσης χθες. Την υπογράφουν οι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.

Αυτή η τροπολογία αναφέρεται στην αποκατάσταση της δι-
καιοσύνης απέναντι σε κάποιους συναδέλφους µας εργαζόµε-
νους, οι οποίοι έτυχε να δουλεύουν σε κάποια δηµοτική επιχείρη-
ση ύδρευσης. Αυτές, µε βάση τον νόµο του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», εν-
σωµατώθηκαν στην καινούργια ΔΕΥΑ στη Ρόδο, γιατί οι έντεκα
δήµοι έγιναν ένας. Οι έξι ΔΕΥΑ, λοιπόν, που λειτουργούσαν, έγι-
ναν µία. Εντάχθηκαν, λοιπόν, αυτοί οι εργαζόµενοι στην καινούρ-
για ΔΕΥΑ µε βάση τον νόµο του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ο οποίος τους
έδινε αυτήν τη δυνατότητα. Μάλιστα, προέβλεπε ότι η ένταξή
τους γίνεται ανεξαρτήτως του τρόπου πρόσληψής τους. Έτσι
παρ’ ότι υπήρχε πρόβληµα στη µετατροπή των συµβάσεων από
ορισµένου χρόνου σε αορίστου µε βάση τον νόµο του Παυλό-
πουλου, θεωρήθηκε µετά από καταγγελίες, ότι αυτές οι µετατρο-
πές ήταν αντισυνταγµατικές και αυτοί οι άνθρωποι απολύθηκαν.

Όµως εκείνο που θέλουµε να αποκαταστήσουµε µε αυτή τη
τροπολογία είναι αυτή τη αδικία, διότι η ίδια η πολιτεία τους
έδωσε τη δυνατότητα µετά το 2006 και µέχρι το 2012, να εργά-
ζονται κανονικά στην καινούργια δουλειά τους και άρα να έχουν
δικαιώµατα και να έχουν δηµιουργήσει εκείνες τις συνθήκες τις
οικογενειακές αλλά και τις προσωπικές, για να µπορέσουν να αν-
τεπεξέλθουν σε αυτές.

Θεωρούµε, λοιπόν, πως θα πρέπει να γίνει δεκτή η πρόταση,
αυτοί οι εργαζόµενοι –για να ξεφύγουµε και από πιθανές αντι-

συνταγµατικότητες- εκείνων των επιχειρήσεων –που είναι πε-
νήντα επτά στον αριθµό στη Δωδεκάνησο και στην Κέρκυρα- να
αποκατασταθούν και να επαναπροσληφθούν όχι µε βάση τις αρ-
χικές διατάξεις αλλά να δώσουµε τη δυνατότητα στην επιχείρηση
να τους προσλάβει µε καινούργια δεδοµένα.

Ήδη –και το καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής- υπάρχει
απόσπασµα και απόφαση της Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης
της Ρόδου, που ζητάει νοµοθετική παρέµβαση για αυτό το πρό-
βληµα, µια και στη Ρόδο η καινούργια ΔΕΥΑ έχει να διαχειριστεί
και το φράγµα Γαδουρά και εποµένως έχει αυξηµένες ανάγκες
προσωπικού.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Γάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν απόσπασµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η δεύτερη τροπολογία αναφέρεται, επίσης, σ’ ένα πρόβληµα
των εργαζοµένων του δηµοσίου στις παραµεθόριες και στις δύ-
σκολες περιοχές. Ξέρετε ότι µε βάση το άρθρο 64 του ν.1943/
1991 οι δηµόσιοι υπάλληλοι µπορούσαν να παίρνουν επιχορή-
γηση για την αγορά ή την κατασκευή κατοικίας στις παραµεθό-
ριες περιοχές µέχρι το 40% της αξίας της οικίας τους. Ήταν ένα
κίνητρο που δόθηκε τότε, για να µπορέσουν να µετακινηθούν ερ-
γαζόµενοι του δηµοσίου τοµέα στις παραµεθόριες περιοχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε. 
Ήρθε, όµως, η ζωή και τα έφερε λίγο ανάποδα. Ποια είναι τα

ανάποδα; Ενώ υπήρχε δέσµευση, ότι θα πρέπει αυτοί οι εργαζό-
µενοι να υπηρετήσουν στην παραµεθόριο τουλάχιστον δέκα χρό-
νια από τη λήψη του δανείου τους, µε βάση τις πρόωρες συντα-
ξιοδοτήσεις αναγκάστηκαν να φύγουν και να µη συµπληρώσουν
τα δέκα χρόνια από τη λήψη του δανείου.

Ζητούµε, λοιπόν, να υπάρξει µία ρύθµιση που να αναγνωρίζει
τα εξής:

Πρώτον, στον συνολικό χρόνο της δεκαετίας, της υποχρεωτι-
κής, δηλαδή, παραµονής αυτών των συναδέλφων, να µη λαµβά-
νεται υπ’ όψιν η λήψη άδειας ανατροφής –γιατί αφαιρούν και
αυτόν τον χρόνο- όπως και ο χρόνος µετακίνησης από µία υπη-
ρεσία της παραµεθορίου σε άλλη υπηρεσία της παραµεθορίου.
Ενώ ήταν στην παραµεθόριο, αφαιρούνταν ο χρόνος της δεύτε-
ρης περιοχής.

Δεύτερον, ζητούµε σε περίπτωση συνταξιοδότησης των υπαλ-
λήλων αυτής της κατηγορίας, αυτοί οι υπάλληλοι να µετρούν
χρόνο υπηρεσίας στην παραµεθόριο –δεκαετία- από την αρχή
της σταδιοδροµίας τους, δηλαδή η δεκαετία να µην υπολογίζεται
από την ηµέρα λήψης του δανείου αλλά να πηγαίνει λίγο πίσω,
από την ηµέρα µετακίνησης ή τοποθέτησής τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Και σε αυτή τη περίπτωση, επίσης –και
τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- θα πρέπει µε την τρίτη παράγραφο να
διευκρινιστεί ποιος είναι ο δόλος, ώστε κάποιος δηµόσιος υπάλ-
ληλος -αν αποδειχθεί ότι είχε δόλο ή υπήρξε αµέλεια- να πρέπει
να επιστρέψει τα χρήµατα.

Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, απειλούνται περίπου δώδεκα
συνάδελφοί µας να χάσουν τα σπίτια τους, γιατί πρέπει να επι-
στρέψουν το ποσό του δανείου, το οποίο δεν το έχουν. Απειλούν-
ται, δηλαδή, ότι θα γίνει κατάσχεση στα σπίτια τους. Νοµίζω ότι
δεν έχει οικονοµικό κόστος και ότι µπορεί αυτό να γίνει αποδεκτό
µε µία δεύτερη σκέψη. Αλλιώς πρέπει να βάλουµε αυτές τις προ-
τάσεις σε µία σοβαρή διαδικασία συζήτησης και επεξεργασίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Γιόγιακας έχει τον λόγο.

Παρακαλώ να ετοιµάζεται ο κ. Μεϊκόπουλος. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-

τρέψτε µου για αρχή δύο σύντοµα σχόλια για τη νοµοθετική δια-
δικασία. Είναι θετικό, ότι σε σχέση µε την αρχική µορφή του
νοµοσχεδίου που δόθηκε σε δηµόσια διαβούλευση, διορθώθη-
καν ορισµένες ατέλειες που είχαµε επισηµάνει.
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Για παράδειγµα, στο πρώτο µέρος η σύνθεση του Εθνικού
Συµβουλίου Επιλογής Διοικήσεων έγινε πιο συµβατή µε το επί-
πεδο των υποψηφίων και περιέχει περισσότερες εγγυήσεις ανε-
ξαρτησίας.

Επίσης δόθηκε η δυνατότητα, να είναι υποψήφια και στελέχη
του ιδιωτικού τοµέα, τουλάχιστον για τις θέσεις εκτελεστικών κα-
θηκόντων σε εποπτευόµενα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιω-
τικού δικαίου.

Από την άλλη, είδαµε για άλλη µία φορά να «µπαίνουν από το
παράθυρο» -ως πέµπτο µέρος- διατάξεις, που δεν είχαν τεθεί στη
δηµόσια διαβούλευση και δεν έχουν σχέση µε το αντικείµενο του
νοµοσχεδίου, χωρίς τεκµηρίωση, χωρίς κοστολόγηση και σε ορι-
σµένες περιπτώσεις ούσες παράνοµες και αντισυνταγµατικές.
Δυστυχώς επειδή αυτή η πρακτική έχει γίνει κοινός τόπος για τη
συγκυβέρνηση, δεν µας προκαλεί ούτε έκπληξη ούτε απορία!

Σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία του νοµοσχεδίου, υπάρχουν
ρυθµίσεις που είναι βαρίδια και για την αξιοκρατία και για την
αποτελεσµατικότητα αλλά και για τη διαφάνεια.

Η αξιοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διασφαλίζεται και
µε την τυποποίηση των διαδικασιών αξιολόγησης. Τέτοια τυπο-
ποίηση δεν υπάρχει στον τρόπο επιλογής για τις θέσεις υψηλής
ευθύνης. Πώς θα αποτιµώνται τα τυπικά προσόντα; Είναι το επι-
στηµονικό ή το ερευνητικό έργο πιο σηµαντικά από τη διοικητική
εµπειρία και πότε; Πόση βαρύτητα έχει το βιογραφικό έναντι της
συνέντευξης;

Αξιοκρατία σηµαίνει, επίσης, ότι διασφαλίζεται ίση πρόσβαση
και ίση µεταχείριση. Γι’ αυτό -και παρά τις διορθώσεις- συνεχίζει
να αποτελεί µειονέκτηµα µε αποτέλεσµα να µην µπορούν στε-
λέχη εκτός δηµοσίου τοµέα να διεκδικήσουν θέση γενικού ανα-
πληρωτή ή ειδικού γραµµατέα. Αυτές οι θέσεις πρέπει να είναι
ανοιχτές στο µεγαλύτερο δυνατό κοµµάτι των ικανών, καταλλή-
λων και προσοντούχων επαγγελµατιών. Διότι η χώρα µας έχει
ακόµα πολλούς τέτοιους, παρά την επίµονη προσπάθειά σας να
τους διώξετε από τη χώρα.

Και πάλι, όµως, για ποια αξιοκρατία µπορείτε να µιλάτε, κύριοι
της συγκυβέρνησης, όταν η ενεργοποίηση του µητρώου θα
αφορά µόνο τις κενές θέσεις; Άραγε θα έχουν µείνει κενές θέ-
σεις ή θα φροντίσετε να τις έχετε καλύψει;

Πρόβληµα τυποποίησης υπάρχει και στον τρόπο επιλογής
προϊσταµένων, µε τη διαφορετική βαρύτητα που έχουν οι διαφο-
ρετικές οµάδες κριτηρίων. Έτσι, η προσωπική συνέντευξη µπο-
ρεί να έχει πολύ µεγαλύτερη βαρύτητα από τις σπουδές και την
επαγγελµατική κατάρτιση του κρινοµένου. Είναι αυτό αντικειµε-
νικό; Αφήνω το γεγονός ότι σε ορισµένες περιπτώσεις αφήνεται
ανοιχτή η επιλογή προσώπων µε µηδαµινή διοικητική εµπειρία.

Βαρύτητα, λοιπόν, στην αξιοκρατία αλλά βαρύτητα και στην
αποτελεσµατικότητα, γιατί η αποτελεσµατικότητα περνάει µέσα
και από την απλότητα των διαδικασιών.

Εδώ, όµως, υπάρχουν διαδικασίες και µηχανισµοί, που µόνο
απλοί δεν είναι. Πόσο αποτελεσµατικό είναι ένα σύστηµα αξιο-
λόγησης, που διατηρεί όλα τα µειονεκτήµατα των προηγούµενων
συστηµάτων, βαθµολογώντας µε «άριστα» τη µεγάλη πλειονό-
τητα των υπαλλήλων; Γιατί επαναφέρετε παλαιότερες διατάξεις
για τη στοχοθεσία, που ποτέ δεν λειτούργησαν στην πράξη;

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να υπάρ-
ξει αποτελεσµατικότητα δίχως να υπάρχει απλότητα στις διαδι-
κασίες και ταχύτητα στους χρόνους.

Ας έλθουµε τώρα στο θέµα της διαφάνειας. Η διαφάνεια είναι
αποτέλεσµα και της λογοδοσίας. Εδώ λογοδοσία δεν υπάρχει.
Λογοδοσία στην πράξη σηµαίνει συγκεκριµένοι µηχανισµοί, δια-
δικασίες και κριτήρια. Είναι άλλο πράγµα η δυνατότητα του πο-
λίτη να έχει λόγο για την εξυπηρέτησή του από µια δηµόσια
υπηρεσία και άλλο το πώς οι εκπρόσωποι της δηµόσιας διοίκη-
σης αναλαµβάνουν απέναντι στους πολίτες την ευθύνη αυτών
που κάνουν ή αυτών που δεν κάνουν για την εξυπηρέτησή τους.

Τα συµπεράσµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τα
εξής:

Πρώτα απ’ όλα έχουµε χρέος ως Αντιπολίτευση να είµαστε αυ-
στηροί και επιφυλακτικοί, καθώς η συγκυβέρνηση δεν µας έχει
πείσει για τη φροντίδα της να στελεχώσει τη δηµόσια διοίκηση
µε αξιοκρατία και διαφάνεια.

Δεύτερον, τα κενά στη στελέχωση των θέσεων ευθύνης και η
µη άµεση καθολική εφαρµογή του µητρώου, µας λέει ένα
πράγµα: Η συγκυβέρνηση θέλει να κρατήσει τη δηµόσια διοίκηση
κάτω από τον ασφυκτικό έλεγχό της και βαφτίζει ως «µεταρρύθ-
µιση» κάτι που ούτε η ίδια πιστεύει αλλά µπορεί να το επικαλείται
για να ρίχνει στάχτη στα µάτια των ανυποψίαστων, ότι δήθεν
αποπολιτικοποιεί τη δηµόσια διοίκηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Μεϊκόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες δεκαετίες, αρχής
γενοµένης από τη Μεταπολίτευση και µετά, αναπτύχθηκε ένα ιδι-
αίτερα πλούσιο πολιτικό λεξιλόγιο, µια πολύ πλούσια πολιτική
ορολογία, που ήταν συνυφασµένη µε το ελληνικό δηµόσιο. Ιδιαί-
τερα τα τελευταία πέντε χρόνια οι λέξεις που επικρατούν είναι
απλότητα, αποτελεσµατικότητα και δικαιοσύνη.

Αυτό το τρίπτυχο που σας ανέφερα, δεν αποτελεί κάποια
εφεύρεση του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι κάποια καινοτοµία. Ανέκαθεν οι
ελληνικές κυβερνήσεις –ιδιαίτερα την τελευταία εξαετία- χρησι-
µοποίησαν αυτές τις τρεις λέξεις κατά κόρον, προκειµένου να
πουν ότι, «Τώρα ερχόµαστε εµείς να κάνουµε την τοµή η οποία
θα εξορθολογίσει το δηµόσιο».

Στο δηµόσιο, λοιπόν, διάλογο ακούγοντας αυτές τις λέξεις
πολλές φορές, ο κόσµος δεν δίνει και ιδιαίτερη σηµασία, διότι
µε το πέρασµα των χρόνων και χωρίς να γίνεται απολύτως τί-
ποτα, αυτές οι λέξεις έχασαν το νόηµά τους, έγιναν κενές περιε-
χοµένου και κανένας πλέον δεν πείθεται για την πρόθεση της
οποιαδήποτε πολιτικής εξουσίας, να δώσει τέλος σε αυτό που
ονοµάζουµε φαυλότητα και παθογένεια µέσα στο ελληνικό δη-
µόσιο.

Έχω, λοιπόν, την εντύπωση ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο, µε
την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης γίνεται
µια πρώτη αρχή, ένα πρώτο βήµα, προκειµένου να µπει τέλος σε
φαυλότητες που έχουν αναπτυχθεί τα τελευταία χρόνια, ιδιαί-
τερα την πενταετία του µνηµονίου στο ελληνικό δηµόσιο.

Υπάρχουν παθογένειες; Προφανώς και υπάρχουν. Η εξήγηση
που δίνεται, ιδιαίτερα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, είναι
ότι οι παθογένειες αυτές υπάρχουν, επειδή είναι ένα υπερδιογ-
κωµένο δηµόσιο και γι’ αυτόν τον λόγο είναι και αναποτελεσµα-
τικό και δεν είναι λειτουργικό. Η αλήθεια, βέβαια, είναι ότι όλες
αυτές τις δεκαετίες και ιδιαίτερα τα τελευταία έτη το δηµόσιο
αντιµετωπίστηκε ως φέουδο, αντιµετωπίστηκε ως ένα πεδίο,
όπου έγιναν εκατοντάδες πειραµατισµοί και ιδιαίτερα τα τελευ-
ταία χρόνια, που πλέον δεν υπήρχε δυνατότητα να διορίζονται
κατά χιλιάδες οι δηµόσιοι υπάλληλοι, στις θέσεις ευθύνης υπήρ-
χαν διορισµοί ανάλογα µε την κοινοβουλευτική δύναµη των κοµ-
µάτων. Όταν υπήρχε ο πάλαι ποτέ κραταιός δικοµµατισµός, τη
συντριπτική πλειοψηφία στις θέσεις ευθύνης τις έπαιρνε το
πρώτο κόµµα και κάποιες το δεύτερο. Όταν καταλήξαµε στην
τρικοµµατική συγκυβέρνηση, είχαµε το περιβόητο τέσσερα-δύο-
ένα.

Έτσι, λοιπόν, µε τις παρούσες κατευθύνσεις και µε τους πα-
ρόντες βασικούς άξονες που δίνονται από τη δική µας νοµοθε-
τική πρωτοβουλία, νοµίζω αντιµετωπίζεται µε µια πρώτη δέσµη
θετική µέτρων µια χρόνια παθογένεια, η οποία ουδέποτε είχε αγ-
γιχθεί στο παρελθόν.

Για να γίνω και πιο κατανοητός, αυτό που προωθούµε µπο-
ρούµε να το χωρίσουµε σε τρεις βασικούς άξονες. Ο πρώτος
άξονας, αφορά τη σύσταση ενός Εθνικού Μητρώου Επιτελικών
Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, ο δεύτερος άξονας, αφορά ένα
νέο σύστηµα αξιολόγησης των υπαλλήλων και ο τρίτος, ένα νέο
σύστηµα επιλογής προϊσταµένων.

Τι είναι το Εθνικό Μητρώο Επιτελών Στελεχών Δηµόσιας Διοί-
κησης; Θα εντάσσονται πολύ απλά, οι υπάλληλοι µε αυξηµένα
και εκπαιδευτικά προσόντα, που αυτοί πλέον θα στελεχώνουν
από εδώ και στο εξής τις επιτελικές θέσεις του κράτους. Έτσι,
λοιπόν, µε ένα πολύ σοβαρό τρόπο µπαίνει τέλος στη µακρό-
χρονη παράδοση της κοµµατικοποίησης των θέσεων ευθύνης.
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Ένα σηµείο στο οποίο θα ήθελα ιδιαίτερα να σταθώ, είναι η
κριτική, η σφοδρή θα έλεγα, που δεχθήκαµε για την απουσία δυ-
νατότητας άντλησης στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα για αυτές
ακριβώς τις επιτελικές θέσεις. Στην ουσία, λοιπόν, µας έκριναν,
γιατί δεν στελεχώνουµε τις δηµόσιες δοµές µε ελεύθερες επιλο-
γές και µάλιστα χωρίς κριτήρια, όπως συνέβαινε συνήθως µέχρι
και σήµερα.

Απαντάµε, λοιπόν, πολύ απλά, ότι ο δηµόσιος τοµέας έχει ένα
πολύ ισχυρό ανθρώπινο δυναµικό. Αυτοί είναι οι διαθέσιµοι πόροι
του και αυτούς πάµε να αξιοποιήσουµε. Γιατί ο εξορθολογισµός
στον δηµόσιο τοµέα σηµαίνει βασικά και εξορθολογισµός των
δικών του πόρων.

Μα θα πει κάποιος: «Υπάρχουν και εκτός του δηµοσίου τοµέα
ικανοί και προσοντούχοι». Και φυσικά υπάρχουν. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο το µητρώο είναι ανοιχτό και ορίζεται στο νοµοσχέ-
διο και η δυνατότητα άντλησης στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα
στην επιλογή των διευθυνόντων συµβούλων για τα νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου αλλά ακόµα και για τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου µε εκτελεστική αρµοδιότητα.

Όσον αφορά τον δεύτερο άξονα που αφορά το σύστηµα αξιο-
λόγησης, η αξιολόγηση για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν συνδέεται πλέον µε διαθεσιµότητες ή απολύσεις, όπως πα-
λαιότερα. Πάρα πολύ απλά και ξεκάθαρα εµείς προτείνουµε ένα
σύστηµα βελτιωτικό κι όχι τιµωρητικό. Γιατί το προσωπικό αξιο-
λογείται µεν στη βάση παραµέτρων, όπως τα τυπικά και τα ου-
σιαστικά προσόντα του κάθε υπαλλήλου και τις εκθέσεις αξιολό-
γησης των προϊσταµένων του, αλλά στην τελική αξιολόγηση για
πρώτη φορά θα προσµετράται και η βαθµολόγηση που θα έχουν
οι προϊστάµενοι από τους άµεσα υφισταµένους τους. Και αυτή
η αµφίδροµη αξιολόγηση πιστεύω ότι θα αποτελέσει ένα κρίσιµο
εργαλείο για τη βελτίωση της παραγωγικότητας των υπαλλήλων
και την αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης, που θα φέ-
ρουν µε τη σειρά τους την αναβάθµιση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών προς τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, δεν λέω πως το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποτελεί πανάκεια αλλά ούτε και
εξαντλούµε την όλη µας νοµοθετική πρωτοβουλία στο παρόν νο-
µοσχέδιο. Είναι µια πρώτη δέσµη µέτρων, η οποία αναλόγως µε
τα χρόνια που θα περνάνε, θα διορθώνεται, θα βελτιώνεται.
Εκείνο που έχει σηµασία να καταλάβουµε όλοι, είναι ότι επιτέ-
λους στην εφαρµοσµένη πολιτική γίνεται πράξη το εξής: Αυτή η
χρόνια παθογένεια της ιστορικής πλατείας Κλαυθµώνος επιτέ-
λους αρχίζει και παίρνει τέλος.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, για ακόµη µια φορά αναγκάζοµαι να ξε-
κινήσω την οµιλία µου, διαπιστώνοντας πως δεν φθάνουν οι
καλές προθέσεις, για να κάνει κανείς την αλλαγή και πως οι λέ-
ξεις κινδυνεύουν να χάσουν µέσα εδώ ολοκληρωτικά το νόηµά
τους.

Βέβαια µετά από µια πρώτη ανάγνωση του παρόντος νοµοσχέ-
διου, οφείλει να αναγνωρίσει κανείς πως η δηµιουργία και µόνο
του µητρώου, είναι µια τοµή για τη δηµόσια διοίκηση. Όπως,
όµως, είπε η κ. Μέρκελ στον κ. Τσίπρα, όταν τον πήρε τηλέφωνο
-όταν το ΝΑΤΟ ήλθε στο Αιγαίο, για να του πει ότι έρχεται το
ΝΑΤΟ στο Αιγαίο- στις λεπτοµέρειες κρύβεται και ο διάβολος.

Η προχειρότητά σας αποδεικνύεται τακτικά. Δεν ακούσατε τον
συνάδελφο Κεγκέρογλου στην επιτροπή την Παρασκευή και τη
Δευτέρα βγάλατε εγκύκλιο µε τα λόγια του. Σας φώναζαν οι συ-
νάδελφοι στις επιτροπές για το απαράδεκτο των άρθρων 32, 35
και 48 και τελικά τα αποσύρατε άρον-άρον. Τα αποσύρατε, όµως,
µέσα στην Ολοµέλεια θέλοντας να δείξετε, ενδεχοµένως, ένα πα-
ράδειγµα καλής πρακτικής από την Κυβέρνηση, δηλαδή, πως η
Κυβέρνηση ακούει τις ανησυχίες της Αντιπολίτευσης. Μα αν
ακούγατε, όµως, τις ανησυχίες της Αντιπολίτευσης, τότε αυτά τα
άρθρα θα είχαν φύγει από την επιτροπή και δεν θα είχαν έλθει
µέσα στην Ολοµέλεια.

Ο συνάδελφος κ. Καρράς σάς έκανε µια σειρά προτάσεων, για
το πώς να αποφύγετε αρκετές κακοτοπιές. Δεν µας ακούσατε.
Δεν µας πείθετε πως σέβεστε την Αντιπολίτευση. Την ίδια στιγµή
που µιλάτε για αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης, ορί-
ζετε τη θέση του γενικού γραµµατέα ως πρόσωπο να εφαρµόζει
την πολιτική της Κυβέρνησης. Αυτοαναιρείστε, λοιπόν, εδώ. Επί-
σης δεν µας εξηγήσατε τελικά, γιατί να µην ισχύουν αυτά που
προβλέπει το παρόν νοµοσχέδιο και για τις υπόλοιπες γενικές
γραµµατείες, τις ειδικές και αυτοτελείς γραµµατείες.

Η συµµετοχή του ΑΣΕΠ στη διαδικασία µοιάζει προσχηµατική
και πως γίνεται µόνο και µόνο, για να καρπωθεί η Κυβέρνηση λίγο
από τη συγκεκριµένη µεταρρύθµιση, από το κύρος του ΑΣΕΠ.
Αν, πράγµατι, θέλατε να οικοδοµήσετε ένα σταθερό και αξιόπι-
στο πλαίσιο, τότε θα αφήνατε το ίδιο το ΑΣΕΠ ουσιαστικά µόνο
του. Αποφασίσατε να δώσετε τη δύναµη στον Υπουργό, να απο-
φασίζει για το από ποιους έτοιµους να βγουν στη σύνταξη, θα
µπορεί να κρατάει για χρόνο που του χρειάζονται. Ακούστηκαν
πολλά σχόλια πάνω σε αυτό. Εγώ θα πω µόνο ένα. Έτσι ανοίγετε
τον δρόµο στη νέα γενιά;

Στο άρθρο 7 µας λέτε, πως η ΕΣΕΔ θα εκτιµά την εν γένει προ-
σωπικότητα των υποψηφίων. Δεν αντέξατε τελικά ούτε κι εσείς,
προσθέσατε έναν επιθετικό προσδιορισµό «συµβουλευτική» στη
συνέντευξη και νοµίζετε πως κρύψατε το γεγονός, πως τελικά
ό,τι και να λέµε, ό,τι και να νοµοθετούµε, οι αποφάσεις θα παίρ-
νονται πίσω από κλειστές πόρτες και µε κοµµατικά ενδεχοµένως
κριτήρια.

Στο άρθρο 44, αν και µας λέτε από πού θα βρείτε τα χρήµατα
για να ανοίξετε προπτυχιακά προγράµµατα για τους δηµόσιους
υπαλλήλους, κατηγορία ΔΕ στο Ανοιχτό Πανεπιστήµιο, εντούτοις
δεν µας λέτε πόσοι θα είναι αυτοί και πόσο θα κοστίσει η φοίτησή
τους. Ουσιαστικά αφήνετε µια πόρτα ανοιχτή, για να εξυπηρετή-
σετε καταστάσεις µε εύσχηµο πρόσχηµα την διά βίου µάθηση
και αυτοβελτίωση των δηµοσίων υπαλλήλων.

Το άρθρο 26, εµπεριέχει την παραδοχή πως το δηµόσιο οφεί-
λει να αναγνωρίζει την προϋπηρεσία έως και επτά χρόνων σε
εκείνα τα στελέχη που προέρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα. Η
µη σύνδεση, όµως, αυτής της αναγνώρισης µε το νέο µισθολόγιο
και η µετάθεση των εφαρµοστικών αποφάσεων στην υπογραφή
σχετικού προεδρικού διατάγµατος, δηµιουργεί συνθήκες εκτρο-
πής, καθώς αφ’ ενός τα στελέχη θεωρούν ότι τους κοροϊδεύετε,
αφ’ ετέρου τους αφαιρείτε και ένα από τα βασικότερα κίνητρα
για να συµµετάσχουν στη δηµόσια διοίκηση. Από τη µια, αποκλεί-
ετε από το µητρώο τα στελέχη του ιδιωτικού τοµέα, από την
άλλη, ζητάτε τη γνώµη τους, χωρίς να προβλέπετε την αξιοποί-
ηση της γνώµης αυτής.

Με το άρθρο 26 τους λέτε, πως, ενώ είναι ικανοί και έχουν τα
τυπικά προσόντα µε το παραπάνω, το µόνο που έχουν να ελπί-
ζουν, είναι µια τυπική και γραφειοκρατική αναγνώριση της προ-
ϋπηρεσίας. Όπως, αντιστοίχως, όταν µιλάτε για λογοδοσία,
τελικά µιλάτε για ένα τεράστιο κουτί παραπόνων, µε το οποίο δεν
θα ασχολείται κανείς. Τουλάχιστον, είναι ψηφιακό.

Παραδεχόµαστε όλοι πως το δηµόσιο βρίσκεται σε µια άθλια
κατάσταση. Είναι ανεδαφικό να ελπίζετε, πως µπορεί αυτό το δη-
µόσιο να προχωρήσει σε αυτοκάθαρση. Δεν έχει τη δυνατότητα
να το κάνει, αλλά και αν γίνει κάποια προσπάθεια, είναι καταδι-
κασµένη να αποτύχει, καθώς προβλέψατε να γίνει η εφαρµογή
του παρόντος νόµου το 2018. Δεν καταλαβαίνετε τι συνθήκες δη-
µιουργεί αυτό στη δηµόσια διοίκηση; Δεν καταλαβαίνετε πως
έτσι ενισχύεται το πελατειακό κράτος και βάζει τα θεµέλια, όχι
για να εξασφαλίσετε τη συνέχεια του κράτους αλλά για να βά-
λετε απλά µια αριστερή σφραγίδα στην ασυνέχειά του;

Θα κάνω ένα σχόλιο για τον ρόλο που θα παίξει η αξιολόγηση
που προτείνετε στο δηµόσιο. Πείτε µας τι θα κάνετε µ’ αυτούς
που τελικά κρίνονται ανεπαρκείς, τι θα γίνει µε εκείνους που θα
αποτύχουν ακόµα και σ’ αυτήν τη λειψή διαδικασία αξιολόγησης.
Υπάρχουν δηµόσιοι υπάλληλοι οι οποίοι λυµαίνονται το κράτος.
Αυτοί ξεκίνησαν να διαβάζουν το νοµοσχέδιο µε µία ερώτηση στο
µυαλό. Τι θα µου κάνουν αν συνεχίσω το τροπάριο αυτό;. Βρήκαν
την απάντηση στο άρθρο 18 περί αξιολόγησης προϊσταµένων και
είναι η εξής: Τίποτα, απολύτως τίποτα. Μιλάνε µαζί µας και οι αρ-
γόµισθοι σήµερα.
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Εµείς στην Ένωση Κεντρώων δεν επιθυµούµε να είµαστε ισο-
πεδωτικοί. Εγώ τουλάχιστον προσπαθώ να εντοπίσω τα σωστά
και τα δίκαια, όπου τα βρω. Πραγµατικά αυτοί οι εννιά άνθρωποι
εκεί πέρα, προσπαθούν να το κάνουν αυτό. Η Ένωση Κεντρώων
προσπαθεί. Δεν θέλουµε να απαξιώνουµε την προσπάθεια της
Κυβέρνησης, όµως δεν µας αφήνετε.

Δεν θέλετε τη συζήτηση, κύριοι της Κυβέρνησης. Όσο επιµέ-
νετε να προχωράτε µε τους εκατόν πενήντα τρεις Βουλευτές, νο-
µιµοποιώντας δήθεν µεταρρυθµίσεις όπως, για παράδειγµα,
τους τρεις αντιπροέδρους του Ανοικτού Πανεπιστηµίου χωρίς δι-
δακτικές υποχρεώσεις, δεν θα έχετε την απαραίτητη στήριξη του
λαού. Δεν έχετε ούτε τη θέληση να προχωρήσετε στις απαραί-
τητες αλλαγές αλλά ούτε τελικά και την τεχνογνωσία.

Τα τελευταία εικοσιτετράωρα έλαβαν χώρα γεωπολιτικές εξε-
λίξεις που θα κρίνουν, µεταξύ άλλων, και το µέλλον της Ελλάδας.
Όλα γύρω σας δείχνουν πως δεν θα αντέξετε και µαζί σας δυ-
στυχώς δεν θα αντέξει αυτή η χώρα. Δεν φταίτε εσείς για όλα
αλλά φταίτε και εσείς. Δεν ήσασταν καλή αντιπολίτευση, είστε
κακή Κυβέρνηση. Προχωρήστε σε µία θαρραλέα κίνηση, προχω-
ρήστε στη δηµιουργία µιας οικουµενικής κυβέρνησης. Κάντε το
για να σωθεί η χώρα, κάντε το για τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): O κ. Πα-
παφιλίππου έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια διοίκηση που µε τις

ενέργειές της και τη δράση της αποσκοπεί στην ικανοποίηση αφ’
ενός του δηµοσίου συµφέροντος και αφ’ ετέρου των λαϊκών
αναγκών, διέπεται και οφείλει να ενεργεί βάσει ορισµένων θεµε-
λιωδών αρχών. Οι πιο σηµαντικές αρχές είναι, όπως γνωρίζετε,
η αρχή της νοµιµότητας η οποία εκφράζει τη σχέση µεταξύ νο-
µοθετικής και εκτελεστικής εξουσίας στο πλαίσιο του κράτους
δικαίου και οι αρχές της ισότητας, της διαφάνειας, της αµερο-
ληψίας, της χρηστής διοίκησης, της καλής πίστης και της δικαιο-
λογηµένης εµπιστοσύνης του διοικουµένου. Τα στελέχη της
δηµόσιας διοίκησης υποχρεούνται να δρουν αµερόληπτα και µε
πολιτική ουδετερότητα κατά την άσκηση των καθηκόντων τους,
σύµφωνα µε το άρθρο 29 παράγραφος 3 του Συντάγµατος.

Ωστόσο παρατηρείται και διαπιστώνεται εδώ και πάρα πολλά
χρόνια, µια συνεχής αναντιστοιχία µεταξύ του τρόπου που η δη-
µόσια διοίκηση θα έπρεπε να ενεργεί και του τρόπου µε τον
οποίον ενεργεί, µε αποτέλεσµα να αποκλίνει από τον κύριο
σκοπό της, που είναι φυσικά η εξυπηρέτηση του πολίτη. Αυτή η
παθογένεια εντοπίζεται στην τυπολατρική προσήλωση στη γρα-
φειοκρατία, η οποία οδηγεί στην αναποτελεσµατικότητα και στη
σχεδόν εσκεµµένη χρονική καθυστέρηση υλοποίησης του έργου
της. Οδηγεί επίσης στην αδιαφάνεια και στη µεροληψία, οι
οποίες τρέφονται και αναπαράγονται από το πελατειακό σύ-
στηµα που εγκαθιδρύθηκε στη χώρα µας από της ιδρύσεως του
ελληνικού κράτους.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να ανατρέψει το επι-
κρατούν και παγιωµένο καθεστώς της παθογένειας, της αντιπα-
ραγωγικότητας και των πελατειακών σχέσεων και στοχεύει σε
µία ουσιαστική δηµοκρατική διοικητική µεταρρύθµιση.

Οι βασικοί πυλώνες του προτεινόµενου µεταρρυθµιστικού εγ-
χειρήµατος είναι. Το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµό-
σιας Διοίκησης -που στο εξής θα το αποκαλώ µητρώο- το σύ-
στηµα αξιολόγησης, η βαθµολογική διάρθρωση των θέσεων και
το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων. Λόγω του περιορισµένου
χρόνου που έχω στη διάθεσή µου, θα αρκεστώ στη συνοπτική
αναφορά µόνο του πρώτου πυλώνα, δηλαδή του µητρώου.

Η σύσταση του µητρώου που αποτελεί έναν καινοτόµο θεσµό,
είναι ιδιαιτέρως σηµαντική, καθώς θα αποτελέσει πρακτικά µία
πρώτη χαρτογράφηση των προσώπων που πληρούν τα προβλε-
πόµενα από το σχετικό νόµο τυπικά προσόντα και τα οποία θα
αξιολογούνται βάσει αυτών, διασφαλίζοντας έτσι την αξιοκρα-
τία.

Παράλληλα η υποβολή ηλεκτρονικής έκθεσης από τον ενδια-
φερόµενο υποψήφιο ως προϋπόθεση εγγραφής σ’ αυτό, διασφα-
λίζει την ισότητα. Η ηλεκτρονική τήρηση και τα σχετικά µε αυτή

από το ΑΣΕΠ εγγυάται τη διαφάνεια. Η συµµετοχή δε του Εθνι-
κού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης στην επιλογή επιτελικών στε-
λεχών αναβαθµίζει τόσο τον ρόλο αυτού, όσο και την ίδια τη
διαδικασία επιλογής. Και αυτό γιατί αποτελεί τον εθνικό στρατη-
γικό φορέα ανάπτυξης του ανθρώπινου δυναµικού της δηµόσιας
διοίκησης και της τοπικής αυτοδιοίκησης, δεδοµένου ότι στόχος
του είναι να συµβάλλει ουσιαστικά στην ανάπτυξη µιας αποτελε-
σµατικής διοίκησης, που διασφαλίζει υψηλή ποιότητα υπηρεσιών
προς τους πολίτες προς όφελος της ισόρροπης ανάπτυξης και
της κοινωνικής συνοχής.

Όπως πολύ ορθά τόνισε άλλωστε και ο Υπουργός κ. Βερναρ-
δάκης στην αρµόδια επιτροπή, το ΕΚΔΔΑ αποτελεί τον επιστη-
µονικό σύµβουλο του ελληνικού δηµοσίου πάνω στη διαχείριση
αυτών των θεµάτων.

Δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι αρκετός ο χρόνος να
ολοκληρώσω την οµιλία και θα τελειώσω λέγοντας τα εξής. Από
τα όσα συνοπτικά προανάφερα και κυρίως από τα όσα αναλυτι-
κότερα ανέφεραν ήδη οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης και ο
αρµόδιος Υπουργός, προκύπτει ότι µε το συζητούµενο νοµοσχέ-
διο επιχειρείται, πραγµατικά, µια ουσιαστική δηµοκρατική µεταρ-
ρύθµιση στη δηµόσια διοίκηση την οποία έχει απόλυτη ανάγκη η
χώρα µας.

Όποιος, λοιπόν, από τους συναδέλφους των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης θέλει µια διοίκηση, η οποία να δρα µέσα στα όρια
της νοµιµότητας, µακριά από τις πολιτικές σκοπιµότητες και µι-
κροκοµµατικές συγκυρίες, να ενεργεί µε διαφάνεια και αµερο-
ληψία και πάνω από όλα, όποιος θέλει µια διοίκηση αποτελεσµα-
τική, που να εκτελεί το έργο της προς όφελος του πολίτη αλλά
και του δηµοσίου συµφέροντος, ήρθε η ώρα να αρθεί στο ύψος
των περιστάσεων ξεπερνώντας µικροκοµµατικές σκοπιµότητες
και να υπερψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Δαβάκης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα ήθελα να περιοριστώ απλώς σε
µια προταθείσα τροπολογία την οποία συνυπέγραψα µαζί µε τον
συνάδελφο κ. Αθανασίου. Χαίροµαι, γιατί ο κύριος Υπουργός την
έκανε δεκτή, γιατί ρυθµίζει και λύνει απλά ζητήµατα, που πολλές
φορές φαντάζουν σαν γιγάντιες υποθέσεις της τοπικής αυτοδι-
οίκησης.

Η συγκεκριµένη διάταξη αφορά σε συγκεκριµένες οφειλές των
αιρετών οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης, για τις οποίες έχει
καταλογιστεί οριστικά, χωρίς όµως αυτές οι σχετικές παραβατι-
κές δαπάνες να συναρτώνται µε κάποιο δόλο αλλά έγιναν στο
πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων των συγκεκριµένων οργάνων.
Με τη διάταξη αυτή -που και πάλι λέω ότι χαίροµαι, γιατί έγινε
δεκτή από τον κύριο Υπουργό- διευκολύνεται υπό το πρίσµα της
αναλογικής εφαρµογής και της υφιστάµενης σχετικής νοµοθετι-
κής ρύθµισης η εκκαθάριση απαιτήσεων Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης από τους παραπάνω οφειλέτες.

Χαίροµαι, λοιπόν, γιατί ο κύριος Υπουργός την έκανε δεκτή
µετά από µία συνεννόηση την οποία είχαµε και νοµίζω ότι αυτό
θα επιλύσει αναλογικά πολλά ζητήµατα, που αφορούν αντίστοιχα
όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Μανιάτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ο κ. Παπαδόπουλος µου δίνει τον

χρόνο και του κ. Δαβάκη, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εισηγητής µας ο κ. Παπαθεο-

δώρου περιέγραψε και κατέγραψε τη θέση µας για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. Εγώ, κυρίως, θα αναφερθώ σε µια τροπολογία
την οποία έχει υπογράψει ο κ. Σκουρλέτης.

Πριν από αυτό, όµως, επιτρέψτε µου να υποκύψω στον πειρα-
σµό και να κάνω µια αναφορά στη «φούσκα» του παράλληλου
προγράµµατος που έσκασε, τη «φούσκα» των δήθεν ανασφάλι-
στων που δήθεν ασφάλιζε η Κυβέρνηση την Παρασκευή µε το
καινούργιο νοµοσχέδιο. Τώρα, σήµερα, έχουµε µια τροπολογία
πάνω από επτά σελίδες, η οποία λέει ακριβώς αυτό που ο κ. Κεγ-
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κέρογλου και η κ. Χριστοφιλοπούλου σας έλεγαν την Παρα-
σκευή. Τι πρέπει να κάνουµε για να λύσουµε τα συγκεκριµένα
προβλήµατα; Τα έχει πει και ο κ. Κουτσούκος, ο εισηγητής µας.
Τα έχουµε πει όλοι. Αν, λοιπόν, δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε
στα απλά, τα πρακτικά, εκεί που είναι προφανές ότι συµφωνούµε
και προσπαθούµε να επιφέρουµε βελτιώσεις, πώς θα µπορέ-
σουµε να συνεννοηθούµε στα µεγαλύτερα;

Το πολύ µεγαλύτερο, το µείζον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι η τραγωδία του προσφυγικού. Θέλω να είµαι απόλυτα
σαφής σε αυτές τις ιστορικά κρίσιµες στιγµές. Η επικεφαλής της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, κ. Γενηµατά, χθες ζήτησε από τον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας να συνεισφέρει, έτσι ώστε να συγ-
κληθεί το Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών. Λυπάµαι. Οµολογώ
ότι, ως απλός πολίτης, περίµενα ο κύριος Πρωθυπουργός µόνος
του να ζητήσει όχι απλώς τη σύγκληση του Συµβουλίου των Πο-
λιτικών Αρχηγών αλλά να ζητήσει από τους υπόλοιπους πολιτι-
κούς Αρχηγούς να βρίσκονται σε µια διαρκή συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προσφυγικό ξεπερνά τις ικα-
νότητες και τη δυνατότητα παρέµβασης της σηµερινής ελληνι-
κής Κυβέρνησης. Και είµαι βέβαιος, ότι ξεπερνάει και τις δυνα-
τότητες του συνόλου του πολιτικού συστήµατος της χώρας, ξε-
περνά πια τις δυνατότητες όλης της Ελλάδας έτσι όπως εµείς
την ξέρουµε ως µια οργανωµένη πολιτεία και κοινωνία. Για να
συµβάλλουµε θετικά στην επίλυση του προσφυγικού, πρέπει
πρώτον, να απευθυνθούµε στον Ελληνισµό απανταχού της γης
και να ζητήσουµε τη θετική του συνεισφορά. Θα πω δυο-τρία
συγκεκριµένα παραδείγµατα. Ασφαλώς να απαιτήσουµε την
ενεργοποίηση όλων των µηχανισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Για το τελευταίο που είναι το πιο εύκολο, δεν αντιλαµβάνοµαι
γιατί η ελληνική Κυβέρνηση δεν έχει δώσει εντολή σε όλους τους
Υπουργούς που συµµετέχουν σε συµβούλια Υπουργών, όπως για
παράδειγµα στο Συµβούλιο Υπουργών Μεταφορών, στο Συµβού-
λιο Υπουργών Γεωργίας, στο Συµβούλιο Υπουργών Εσωτερικής
Τάξης, να υπάρξει έκτακτη σύγκληση των επιµέρους θεµατικών
συµβουλίων Υπουργών, προκειµένου να προσδιοριστούν οι επι-
πτώσεις αλλά και οι τρόποι αντιµετώπισης από το κάθε επιµέ-
ρους Υπουργείο σε όλη την Ευρώπη του τεράστιου προβλήµα-
τος της προσφυγικής κρίσης. Η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα που
έχει κάθε όφελος να υπάρξει µια τέτοια σύγκληση.

Να κάνω ένα σχόλιο για το προηγούµενο.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τα καλά µυαλά του Ελλη-

νισµού µέσα από την αναγκαιότητα και οι δηµιουργικοί του άν-
θρωποι σε µεγάλο βαθµό είναι στο εξωτερικό. Έχει προικιστεί
από ένα απίστευτο θετικό λόµπι. Θα σας δώσω µερικά µόνο πα-
ραδείγµατα.

Στον επιχειρηµατικό τοµέα, δεν µπορούµε να βρούµε δέκα
πολύ γνωστούς, πανίσχυρους Έλληνες επιχειρηµατίες, να τους
ζητήσουµε να βγουν στο CNN στο BBC και να υποστηρίξουν τις
θέσεις της Ελλάδας; Στον ακαδηµαϊκό τοµέα, δεν µπορούµε να
ζητήσουµε από τον κ. Νανόπουλο και τους πρυτάνεις Έλληνες
που είναι σε ξένα πανεπιστήµια, να βγουν στον ακαδηµαϊκό χώρο
και τα µέσα ενηµέρωσης και να υποστηρίξουν την Ελλάδα; Στον
χώρο του πολιτισµού, στον Γαβρά, στην Αρβελέρ δεν µπορούµε
να τους ζητήσουµε να κάνουν αυτό, που είµαι βέβαιος ότι θέλουν
όλοι αυτοί οι Έλληνες να κάνουν αλλά δεν έχουν από ποιον να
συντονιστούν;

Προτείνω, λοιπόν, να αξιοποιήσουµε όλες τις δυνάµεις του Ελ-
ληνισµού και όλες τις δυνατότητες που µας δίνει το ευρωπαϊκό
πλαίσιο και υλοποιώντας την πρόταση που έχουµε καταθέσει ως
Δηµοκρατική Συµπαράταξη, µε τον κεντρικό συντονισµό του Συµ-
βουλίου Πολιτικών Αρχηγών, να δούµε πώς µπορούµε να αντιµε-
τωπίσουµε αυτή τη τεράστια κρίση που έχουµε µπροστά µας.

Θα αναφερθώ µόνο σε µια τροπολογία από το σύνολο του σώ-
µατος του νοµοσχεδίου που συζητάµε. Είναι µια τροπολογία που
αφορά στον τρόπο µε τον οποίον θα χειριστεί η Κυβέρνηση γύρω
στα 150 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο.

Μιλούµε για την αντιστάθµιση ρύπων, δηλαδή, τα κίνητρα µε
τα οποία θα αποτρέψουµε βαριές ενεργοφόρες ελληνικές βιο-
µηχανίες να φύγουν στο εξωτερικό, αφού δεν µπορούν να αντα-
γωνιστούν το µικρότερο κόστος -παράδειγµα της Τουρκίας- κι
έναντι αυτού, να τους δώσουµε αυτό που µετά από προσπάθεια
δική µας, ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή, µια στήριξη οι-
κονοµική της τάξεως των 15-20 εκατοµµυρίων κάθε χρόνο ώστε
να παραµείνουν εδώ.

Κατά συνέπεια, στο πρώτο µέρος της τροπολογίας του κ.
Σκουρλέτη, ασφαλώς και συµφωνούµε να δοθεί η στήριξη. Το
κάναµε εµείς, δώσαµε 15 εκατοµµύρια το 2014.

Εκεί, όµως, πια που έχουµε µια απίστευτη προσπάθεια αδια-
φάνειας και ύποπτου χειρισµού του δηµοσίου χρήµατος, είναι
στο δεύτερο µέρος της τροπολογίας, όπου ο κύριος Υπουργός
τι µας λέει;

Δείτε, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Μας ζητά το 40% των 150 εκατοµµυρίων, δηλαδή περίπου 60
εκατοµµύρια κάθε χρόνο, να εξουσιοδοτήσουµε τον Υπουργό να
τα χειριστεί εν λευκώ, λέγοντάς µας: «Θα αποφασίσω σε ποιον
φορέα θα τα δώσω», δεν µας λέει καν σε ποιον φορέα.

Και, δεύτερον, δεν µας λέει καν µε ποια κριτήρια ο συγκεκρι-
µένος φορέας θα κάνει την κατανοµή των 60 εκατοµµυρίων.

Κατά συνέπεια δεν ξέρουµε ούτε σε ποιον θα δοθεί η εξουσιο-
δότηση ούτε µε ποιες διαδικασίες θα διαχειρίζονται τα περίπου
60 εκατοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο.

Η πιο απλή λύση θα ήταν η εξής: Για παράδειγµα, ο Υπουργός
έχει διορίσει κοµµατική διοίκηση στο κέντρο ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, έχει διορίσει επίσης κοµµατική διοίκηση, άρα της εµ-
πιστοσύνης του, στο Πράσινο Ταµείο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πού το ξέρεις ότι είναι κοµµα-
τική;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Γιατί δεν εκχωρεί αυτήν τη δυνατότητα
στις δικές του διοικήσεις και την κρατάει για άγνωστη εταιρεία;
Μήπως άραγε η εταιρεία, η µοναδική εταιρεία που δεν έχει κα-
νονισµό λειτουργίας, είναι η περίφηµη ΔΕΠΕΝΕ, όπου διευθύνων
σύµβουλος είναι ο σύζυγος της κ. Καφαντάρη;

Επειδή δεν θέλω να πιστέψω ότι είναι έτσι όπως το λέω, κα-
λούµε τον Υπουργό τον κ. Σκουρλέτη, για να στηρίξουµε και τη
συγκεκριµένη τροπολογία, να µας δηλώσει, σε ποια εταιρεία του
δηµοσίου της δικής του επιλογής, θα δώσει τη δυνατότητα να
διαχειριστεί τα 60 εκατοµµύρια και µε ποια απλά, βασικά κριτή-
ρια, διαφανή κριτήρια, η εταιρεία αυτή θα κάνει την κατανοµή,
έτσι ώστε η υπουργική απόφαση που θα βγάλει ο Υπουργός, να
υπακούσει σε στοιχειώδεις κανόνες εύρυθµης λειτουργίας και
κατανοµής του δηµοσίου χρήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα ξα-

νακάνω έκκληση για τον χρόνο.
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας δια-

βάσω µια ανακοίνωση για κυβερνητική µεταβολή από τον Πρω-
θυπουργό, τον κ. Αλέξη Τσίπρα.

«Έχουµε την τιµή να παρακαλέσουµε όπως ανακοινώσετε στο
Σώµα ότι µε το 18/24-2-2016 προεδρικό διάταγµα, που δηµοσι-
εύθηκε στο ΦΕΚ 27/24-2-2016 (τ. Α’), πρώτον, έγινε αποδεκτή η
παραίτηση που υπέβαλε ο Παναγιώτης Σγουρίδης του Σγουρή
από τη θέση του Υφυπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων και απαλλάχθηκε από τα καθήκοντά του, και δεύτερον,
διορίσθηκε η Μαρίνα Χρυσοβελώνη του Γεωργίου στη θέση της
Υφυπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων.

Ο Πρωθυπουργός,
Αλέξης Τσίπρας».
(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά το προαναφερ-

θέν έγγραφο, το οποίο έχει ως εξής:
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ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για µισό λεπτό, να κάνω µια
ανακοίνωση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για να µιλήσετε για τις τρο-
πολογίες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Να µας τις πείτε µε τη σειρά για να τις
δούµε, κύριε Υπουργέ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι τις έχω
ανακοινώσει ήδη αλλά επειδή υπήρχε η 262, την οποία είχε υπο-
στηρίξει ο κ. Φλαµπουράρης και δεν την είχα αναφέρει, θέλω να
πω ότι αυτή που απέσυρα –κατόπιν συνεννοήσεως και µε τους
δύο καταθέτοντες Βουλευτές- ήταν η 242, την οποία είχαµε κάνει
δεκτή το πρωί.

Επίσης, θέλω να πω, ότι γίνεται δεκτή και η τροπολογία 264/34,
που αφορά τα άτοµα µε αναπηρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο, για πέντε λεπτά αυστηρά.

Μετά ακολουθεί η κ. Σταµατάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να πω δυο λόγια

κι εγώ, µετά τον Νίκο Ηγουµενίδη, για ακραίες συµπεριφορές
που συνέβησαν και στα Τρίκαλα, από κάποιους που νοµίζουν ότι
µε απειλές θα µας τροµάξουν, για το πώς θα εκφράσουµε τη συ-
νείδησή µας.

Τούτη τη δύσκολη περίοδο για τον λαό και τη χώρα δεν έχουµε
κανένα δικαίωµα οι Βουλευτές, να µη ρωτάµε τη συνείδησή µας
για το τι θα κάνουµε, για το τι ωφελεί τον λαό και τη χώρα, για
το τι είναι προτιµότερο, όταν έχουµε επίγνωση των διληµµάτων
που µπαίνουν.

Και αν το καλοκαίρι µερικοί από εµάς -και εγώ µαζί- είχαµε κά-
ποιους ενδοιασµούς για τις επιλογές που κάναµε, είχαµε ερωτή-
µατα, απαντούσαµε ότι κάθε τι άλλο θα ήταν χειρότερο για τον
λαό και τη χώρα, τώρα µε την έκρηξη του προσφυγικού προβλή-
µατος στη Μεσόγειο, στο Αιγαίο, στην Ευρώπη κατανοούµε
πάρα πολύ καλά ότι αυτό που κάναµε, ήταν µια σωστή επιλογή,
γιατί υπάρχει πια η πρώτη Κυβέρνηση στην ενωµένη Ευρώπη, η
οποία µε τον Πρωθυπουργό της κάνει το προσφυγικό πρόβληµα
ευρωπαϊκό πρόβληµα, αποφασίζει µε βάση τoν ανθρωπισµό, τον
ουµανισµό, την αλληλεγγύη αντί του ακραίου ωφελιµισµού που
βάζουν άλλες πλευρές και δείχνει ένα δρόµο για την Ευρώπη που
πρέπει να οικοδοµήσουµε.

Το σχέδιο νόµου, αγαπητοί συνάδελφοι, συνεχίζει τις τολµη-
ρές κοινοβουλευτικές πρωτοβουλίες που συµβάλλουν στην ανα-
γέννηση µιας κατεστραµµένης χώρας µε τεράστιες, όµως,
δυνατότητες. Πρόκειται για µια σοβαρή µεταρρύθµιση στη δη-
µόσια διοίκηση, εντελώς αναγκαία για να άρει συσσωρευµένες
παθογένειες και να υπηρετήσει το παράλληλο προς τα σαράντα
οκτώ προαπαιτούµενα των δανειστών κυβερνητικό πρόγραµµα
συνολικής ανασυγκρότησης, που ξεκίνησε µε την ΠΝΠ και κορυ-
φώθηκε µε τη ψήφιση του σχεδίου νόµου για την επιτάχυνση του
κυβερνητικού έργου.

Ακούσαµε µε προσοχή την κριτική στελεχών της Αντιπολίτευ-
σης για τις τοµές που γίνονται και κυρίως για το ποιους θα περι-
λαµβάνει το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών της Δηµόσιας
Διοίκησης, για τον ρόλο των γενικών γραµµατέων, για τα κριτή-
ρια επιλογής προϊσταµένων και τον τρόπο αξιολόγησης και
πολλά άλλα στη συνέχεια.

Με εντυπωσίασε η άποψη του κ. Γεωργαντά, να γίνονται διοι-
κητές στα νοσοκοµεία όσοι περιλαµβάνονται στο εθνικό µητρώο,
το οποίο κατά τη γνώµη του οφείλει να εµπλουτιστεί και µε στε-
λέχη του ιδιωτικού τοµέα. Δεν γνωρίζω αν έχετε προσέξει τα κρι-
τήρια, τα οποία θέτει η δηµόσια πρόσκληση ενδιαφέροντος για
την επιλογή διοικητών και αναπληρωτών διοικητών στα νοσοκο-
µεία.

Θα διαπιστώσετε ότι τα κριτήρια που απαιτούνται είναι όλα
εκείνα που ήδη συζητούνται και εδώ και ήδη προτάθηκαν: η
γνώση του αντικειµένου, η επιστηµονική και διοικητική επάρκεια,
οι ειδικές σπουδές, η συνεργασία µε τους ασθενείς και τους δη-
µόσιους λειτουργούς της υγείας, η ανιδιοτέλεια, η υπηρέτηση

της υγείας ως δηµόσιου αγαθού. 
Στην πρόσκληση ανταποκρίθηκαν πάνω από χίλιοι υποψήφιοι

να διοικήσουν τα νοσοκοµεία της χώρας και σε αυτούς περιλαµ-
βάνονται και στελέχη του ιδιωτικού τοµέα υγείας, στελέχη που
αποφοίτησαν από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας και την
Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, στελέχη µε µεταπτυχιακά
στην οργάνωση και διοίκηση υπηρεσιών υγείας, στην οικονοµία
της υγείας, αυτοδιοικητικά στελέχη που προτείνατε να περιλη-
φθούν στο µητρώο και στελέχη που κρίθηκαν πρόσφατα από την
Επιτροπή Αξιολόγησης και δεν συγκαταλέγονται στους δώδεκα
από τους εβδοµήντα έναν διοικητές που υπήρχαν και έχουν πα-
ραµείνει.

Ξέρουµε ότι θα κριθούµε και εµείς για τις επιλογές που θα
κάνει το Υπουργείο Υγείας µετά τις εκθέσεις της Επιτροπής Αξιο-
λόγησης, όµως ήδη υπάρχει µια ποιοτική διαφορά από την επι-
λογή του 4-2-1 της κυβέρνησης ΝΔ - ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ. Μερικοί
όµως έχουν το θράσος να ξαναγυρνάνε στον τόπο του εγκλήµα-
τος, όπως έκαναν µερικοί που τόλµησαν να βγάλουν και µαύρη
βίβλο για τα ζητήµατα της υγείας, στην οποία δυστυχώς πρωτα-
γωνιστεί ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης. 

Εµείς θα αποδείξουµε ότι έχουµε µια εντελώς διαφορετική πο-
λιτική συµπεριφορά. Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, να δείξουµε ότι
και στην αξιολόγηση των προϊστάµενων διευθύνσεων στα νοσο-
κοµεία, όπου δώσαµε µια πρόταση να δοθεί έµφαση στα ποιοτικά
κριτήρια και όχι σε εκείνα της προϋπηρεσίας σε θέση προϊστα-
µένων, τις οποίες το κοµµατικό και πελατειακό κράτος το οποίο
παραλάβαµε, τις έδινε στους ηµέτερους της πολιτικής εξουσίας
και νοµίζουµε ότι µπορεί πραγµατικά να αντικατασταθεί µε τις
προτάσεις αυτές σε νοµοτεχνική βελτίωση το άρθρο 29.

Οφείλουµε, λοιπόν, καταλήγοντας να υπερασπίσουµε την τολ-
µηρή διοικητική µεταρρύθµιση που αποτελεί µέρος του εναλλα-
κτικού µας σχεδίου παραγωγικής, διοικητικής αναπτυξιακής
ανασυγκρότησης του παράλληλου κυβερνητικού προγράµµατος,
που ορισµένους τους δαιµονίζει.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο θα πάρει η κ. Ελένη Σταµατάκη και µετά ο κ. Κουτσούκος. 

Κυρία Σταµατάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι πριν από λίγο καιρό το

Βέλγιο δεν είχε κυβέρνηση, γιατί τα κόµµατα δεν είχαν συµφω-
νήσει σε κάποιο κυβερνητικό συνασπισµό. Ωστόσο ο κρατικός
µηχανισµός λειτουργούσε χωρίς κανένα πρόβληµα. Παροιµιώ-
δης είναι η αντίστοιχη ικανότητα του κρατικού µηχανισµού της
Γαλλίας και της Γερµανίας αλλά και της Δανίας και της Φινλαν-
δίας να λειτουργεί αποτελεσµατικά, ανεξάρτητα από την κεν-
τρική διοίκηση, στηριζόµενος στη συστηµατική διαφάνεια, στη
λήψη αποφάσεων σε όλα τα επίπεδα διακυβέρνησης και σε µια
ισχυρή κοινωνία πολιτών. 

Σκεφθείτε τώρα µια Ελλάδα χωρίς κυβέρνηση. Κανείς δεν θα
έπαιρνε απόφαση για το παραµικρό, χωρίς τις υπογραφές των
αρµοδίων πολιτικών προσώπων. Δεν είναι µόνο η γραφειοκρατία,
ο κατακερµατισµός αρµοδιοτήτων και ο κακός συντονισµός των
δηµοσίων υπηρεσιών, αλλά και µια µερίδα ανθρώπων που είχαν
συνηθίσει να συντάσσονται πίσω από την εκάστοτε πολιτική
εξουσία, µια εξουσία, που όταν επιτέλους ερχόταν η ώρα να
βάλει τάξη, νοµιµοποιούσε την αυθαιρεσία και κάλυπτε οποιαδή-
ποτε παρατυπία. 

Χρήµα, εξουσία, ρουσφέτι, µίζα. Παθογένειες της δηµόσιας
διοίκησης της χώρας µας, που ήταν πάντα προσκολληµένη στο
κόµµα που έπαιρνε την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. 

Το µεγάλο ερώτηµα ήταν πάντα πώς αλλάζει αυτή η κατά-
σταση, πώς η αλλαγή αυτή δεν θα είναι πρόσκαιρη µέχρι µια
άλλη κυβέρνηση να έρθει να την αλλάξει, πώς θα σπάσει αυτός
ο κύκλος πελατειακών σχέσεων και πολιτικών επιδιώξεων και θα
ενισχυθεί ο επιτελικός ρόλος της δηµόσιας διοίκησης, πώς θα
πάψει η δηµόσια διοίκηση να είναι όµηρος της εναλλαγής κοµ-
µάτων στην κυβέρνηση και θα διασφαλιστεί η αυτονοµία και η
συνέχειά της. 

Με βάση αυτά τα ερωτήµατα συζητάµε σήµερα και θέλουµε
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να θέσουµε τις βάσεις για την ανάταξη του διοικητικού συστή-
µατος της χώρας µας, του µεγάλου ασθενούς, όπως συνηθίζεται
να λέγεται χρόνια τώρα, τον οποίο ποτέ κανένας δεν θέλησε ή
δεν µπόρεσε να τον γιατρέψει, πέρα από τις κατά καιρούς ασπι-
ρίνες που του δόθηκαν. 

Ποιες ήταν όµως και είναι οι παθογένειες που οδήγησαν στη
σηµερινή δοµική κρίση της δηµόσιας διοίκησης; Ήταν και είναι
ο έλεγχος µέχρι παράλυσης της δηµόσιας διοίκησης από την
εκάστοτε πολιτική ηγεσία, η αναξιοκρατία σε όλες τις βαθµίδες
της διοίκησης από την πρόσληψη µέχρι το τέλος της θητείας, η
γραφειοκρατία, ο συγκεντρωτισµός και η πολυνοµία, η έλλειψη
σοβαρής πολιτικής διαχείρισης ανθρώπινων πόρων, ο κοµµατι-
σµός και η ιδιοτέλεια που ποδοπατούσε το βασικό ρόλο της δη-
µόσιας διοίκησης, δηλαδή της εξυπηρέτησης του πολίτη. 

Όλα τα παραπάνω, µαζί µε τη µείωση του ανθρώπινου δυνα-
µικού, χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν τα αποτελέσµατα στην ποι-
ότητα και την ποσότητα των παροχών και της εξυπηρέτησης του
πολίτη, οδήγησαν στην παραπάνω κρίση. 

Σε αυτήν την κρίση καλούµαστε να δώσουµε λύσεις. Χρειάζε-
ται κυρίως να αποκαταστήσουµε την απώλεια εµπιστοσύνης των
πολιτών έναντι των δηµοσίων θεσµών. Αυτό το νοµοσχέδιο λοι-
πόν, φιλοδοξούµε να αποτελέσει την απαρχή και την αφετηρία,
ώστε να τεθούν οι βάσεις για µια συνολικά διαφορετική λειτουρ-
γία του κράτους, έτσι ώστε η δηµόσια διοίκηση να λειτουργήσει
ως µοχλός ανάπτυξης και προόδου της χώρας µας. 

Ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο
µία Κυβέρνηση της Αριστεράς θα µπορούσε να φέρει στη Βουλή
για τους παρακάτω λόγους: 

Γιατί διατηρεί αλώβητο, όσο κι αν επιχειρείται να διαβληθεί, το
ηθικό πλεόνασµα. Δεν χρωστάει σε κανέναν, δεν ήρθε στην κυ-
βέρνηση ως αποτέλεσµα συνέργειας συντεχνιακών οµάδων και
διαπλεκοµένων συµφερόντων, αλλά ως γνήσιο τέκνο της ανάγ-
κης για αλλαγή της κατάστασης στην οποία το παλιό πολιτικό
σύστηµα οδήγησε τη χώρα µας. 

Γιατί έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στις ικανότητες και στις
δυνατότητες της πλειοψηφίας των πολιτών που εργάζονται στη
δηµόσια διοίκηση. 

Γιατί πιστεύουµε στις αρχές τις αξιοκρατίας, της διαφάνειας
και της ισότητας, αρχές που διέπουν το παρόν νοµοσχέδιο από
την αρχή του µέχρι το τέλος του.

Γιατί δεν θέλουµε να έχουµε καµµιά εξουσία, αλλά απεναντίας
θέλουµε η κάθε εξουσία να πηγάζει από τον λαό και να ασκείται
µέσω των δηµοκρατικών θεσµών, µε τη συµµετοχή και µε τον
έλεγχο του λαού. 

Οι νοµοθετικές µας ρυθµίσεις, λοιπόν, είναι αναγκαίες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Έχει τελειώσει ο χρόνος µου, θα σας συνιστούσα όµως, κύριε

Υπουργέ, ο παρών νόµος να εφαρµοστεί άµεσα. Από χθες έπρε-
πε να είχε ξεκινήσει ο εκσυγχρονισµός της δηµόσιας διοίκησης.
Ας µπουν σήµερα σε εφαρµογή οι βάσεις για µια διαφορετική
λειτουργία του κράτους κι εδώ είµαστε να διορθώσουµε αδυνα-
µίες και προβλήµατα που είναι πιθανόν να διαπιστωθούν στην
πορεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κλείνοντας –και ζητώ συγ-
γνώµη, κυρία Πρόεδρε, γιατί έχει εξαντληθεί ο χρόνος µου- από
αυτό το Βήµα και ως Βουλευτής του Πειραιά, να δηλώσω υπε-
ρήφανη για τον τρόπο που οι συµπολίτες µου και οι συµπολίτισ-
σές µου κάτω στο λιµάνι του Πειραιά υποδέχονται καθηµερινά
τους πρόσφυγες και τους µετανάστες που έρχονται από τα νησιά
µας. 

Θέλω να εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου στο Λιµενικό και σε
όλους τους κρατικούς φορείς που µε ασφάλεια, µε ηρεµία, οδη-
γούν τους ανθρώπους στα ασφαλή κέντρα φιλοξενίας, που ήδη
έχουν αρχίσει και λειτουργούν. Το ένα από αυτά είναι στο Πέ-
ραµα. Η βοήθεια των αλληλέγγυων είναι συγκλονιστική και είµαι
υπερήφανη, πραγµατικά, που ζω σε αυτή την πόλη. 

Θα ήθελα να πω στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης κά-
ποια στιγµή, κύριοι συνάδελφοι, καλό είναι να κατέβετε στον Πει-
ραιά, να δείτε τον τρόπο που υποδέχονται όλοι οι φορείς της
πόλης µας, τους πρόσφυγες που φτάνουν στο λιµάνι µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος, µετά είναι ο κ. Παυλίδης και µετά η
κ. Κεφαλίδου, για να είσαστε όλοι κοντά και να προχωράµε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ:  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
λεγόµενο σύστηµα των λαφύρων, το γνωστό spoil system, είναι
συνώνυµο της ιστορίας της συγκρότησης τους νεοελληνικού
κράτους. Έχουν µείνει παροιµιώδεις οι διαµάχες του Δηλιγιάννη
και του Βούλγαρη στο τέλος του 18ου αιώνα, όπως επίσης, έχουν
µείνει και είναι ιστορικά καταγραµµένες εκείνες οι παρεµβάσεις
των µεγάλων µεταρρυθµιστών, που επιχείρησαν να αλλάξουν
αυτό το σύστηµα των λαφύρων, µε κορυφαία τη συνταγµατική
µεταρρύθµιση του Ελευθερίου Βενιζέλου, για να παύσουν πλέον
οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο να είναι όµηροι των κυβερνήσεων
και αν µαζεύονται στην πλατεία Κλαυθµώνος, που ξέρετε ότι από
εκεί πήρε το όνοµά της. 

Βέβαια, αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση που ήθελε να διασφαλί-
σει τη νοµιµότητα και την αµεροληψία των δηµοσίων λειτουργών,
διαστρεβλώθηκε στην πορεία του χρόνου από την ατιµωρησία.
Γι’ αυτό, όµως, δεν φταίει η µεταρρύθµιση, φταίνε αυτοί που
είχαν την ευθύνη να την εφαρµόζουν σωστά.  

Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι η δηµόσια διοίκηση στη χώρα
µας, η οποία µε βάση και την ρήση, που επαναλήφθηκε πολλές
φορές σε αυτή την Αίθουσα, της έκθεσης Βαρβαρέσου, του «µε-
γάλου ασθενή» µετά τον πόλεµο, θέλει συνεχώς να µεταρρυθµί-
ζεται όχι µόνο για να παρακολουθεί τις εξελίξεις, να προσαρµό-
ζεται δηλαδή στον αναπτυξιακό και κοινωνικό ρόλο και στις συν-
θήκες της εποχής, αλλά να καταπολεµά τις παθογένειες που συ-
νεχώς δηµιουργούνται στο εσωτερικό της, εάν οι µεταρρυθµί-
σεις δεν έχουν µία ταχύτητα που δεν επιτρέπουν την ενσωµά-
τωσή τους.     

Και αυτό, κύριε Υπουργέ, θέλει συγκρούσεις. Και δυστυχώς,
εσείς µπορεί να είστε ένας άνθρωπος που έχετε σχέση µε την
πολιτική επικοινωνία και έχετε καταγραφεί θετικά σε αυτόν τον
τοµέα, στον τοµέα, όµως, των µεταρρυθµίσεων, της εφαρµοσµέ-
νης πολιτικής, επιτρέψτε µου να κάνω την πρόβλεψη ότι ο ιστο-
ρικός του µέλλοντος δεν θα θυµηθεί να γράψει τίποτα.

Για ποιον λόγο, όµως, να το κάνει αυτό; Γιατί έχει κάποια εµ-
πάθεια µαζί σας; Όχι, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας. Διότι οι µεταρρυθµίσεις είναι αυτές που απαι-
τούν συγκρούσεις. Όταν ο αείµνηστος Πεπονής µε τον νόµο
2190 έκανε µία µεγάλη µεταρρύθµιση που άλλαξε µια παθογέ-
νεια της δηµόσιας διοίκησης, το να διορίζουν δηλαδή τα κόµµατα
που εναλλάσσονταν στην εξουσία, έγιναν µεγάλες συγκρούσεις
και στο επίπεδο της κοινωνίας και στο εσωτερικό του κυβερνών-
τος κόµµατος. Και είχα την τιµή να υποστηρίξω αυτήν τη µεταρ-
ρύθµιση και να µε µνηµονεύει ο αείµνηστος.

Για πείτε µου εσείς, κύριε Υπουργέ, µε ποιους συγκρούεστε
µε αυτή τη ρύθµιση για το µητρώο των στελεχών, το οποίο είναι
µια σωστή σύλληψη; Και την έχει καταθέσει και το ΠΑΣΟΚ. Μπο-
ρεί να µην την υλοποίησε όσο είχε την ευθύνη να κυβερνήσει,
γιατί δεν το επέτρεψαν οι συγκυρίες, αλλά θα µπορούσε να είναι
µια µεγάλη µεταρρύθµιση, η οποία θα αποπολιτικοποιούσε ένα
επίπεδο της διοίκησης, αυτό των γενικών γραµµατέων, το οποίο
όντως πρέπει να αποπολιτικοποιηθεί. Και συµφωνούµε µε τη βα-
σική ιδέα. Δεν συµφωνούµε µε τη Νέα Δηµοκρατία -όπως αντι-
λαµβάνεστε- σε αυτό. 

Για να το κάνετε, όµως, αυτό κύριε Υπουργέ, πρέπει να δείξετε
στην πράξη ότι το πιστεύετε. Και εσείς δεν το πιστεύετε. Το µε-
ταθέτετε για τους επόµενους. Αλλά ξέρετε, ότι οι µεγάλες µε-
ταρρυθµίσεις εδώ στη χώρα συνεχώς µετατίθεντο για τους
επόµενους και οι επόµενοι τις άλλαζαν για να εφαρµόζουν τις
δικές τους, που ήταν καλύτερες, και να τις πάνε στους µεθεπό-
µενους. Και έτσι δεν περπάτησε καµµία µεγάλη µεταρρύθµιση.

Δείτε την ιστορία των αξιολογήσεων και του βαθµολογίου. Να
ξεκινήσουµε από τον Αλέκο Παπαδόπουλο, από τον Ραγκούση
που έκανε ένα σύστηµα αυστηρά αξιοκρατικό και να πάµε στον
Μητσοτάκη κ.ο.κ. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, εάν θέλατε να µας πείσετε και εµάς και
το Κοινοβούλιο και να ψηφίσουµε ότι θέλετε να εφαρµόσετε µία
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σωστή µεταρρύθµιση στη σύλληψή της, έπρεπε: Πρώτον, αυτή
η µεταρρύθµιση να είναι ανοιχτή σε όλους και όχι κλειστή σε µία
γραφειοκρατία. Δεύτερον, να έχει άµεση εφαρµογή.

Εσείς φροντίσατε πρώτα να τους διορίσετε και µετά θα αξιο-
λογήσουµε τους επόµενους. Και µάλιστα για να µην σας ξεφύγει
και κανένας και γίνει κανένα λάθος –όπως τόνισε χθες ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Θεοχαρόπουλος- φέρνετε και
νοµοτεχνική βελτίωση. Μη τυχόν, δηλαδή, παραιτηθεί κανένας
και πρέπει να τον αξιολογήσουµε, να τον διορίζει ο Υπουργός.

Δεύτερο θέµα, το σύστηµα της αξιολόγησης και του βαθµο-
λογίου µάς οδηγεί από µία πολιτική του ενός άκρου, δηλαδή, τη
λεγόµενη καµπύλη Γκάους που επιχείρησε να εφαρµόσει ο κ.
Μητσοτάκης µε τα ποσοστά, σε ένα σχήµα για το οποίο η εκτί-
µησή µου είναι ότι δεν θα εφαρµοστεί, καθώς δεν θα υπάρχουν
οι στρατηγικοί σχεδιασµοί των Υπουργείων. Ήδη ο ψηφισµένος
νόµος δεν υλοποιείται και άρα δεν θα µπορεί να υπάρχει στοχο-
θεσία και σε επίπεδο διεύθυνσης και σε επίπεδο τµήµατος. Και
πολύ φοβάµαι ότι και αυτή τη µεταρρύθµιση την µεταφέρετε για
τους επόµενους. 

Γι’ αυτό δεν πρόκειται να σας γράψει η Ιστορία, κύριε Βερναρ-
δάκη. Γι’ αυτό τον λόγο. Δεν αµφισβητούµε τις προθέσεις σας.
Επαναλαµβάνω, όµως, ότι οι µεταρρυθµίσεις θέλουν συγκρού-
σεις, για τις οποίες δεν είστε διατεθειµένοι να τις κάνετε, γιατί
πρέπει να συγκρουστείτε µε την πλειοψηφία. Νοµοθετείτε για
τους επόµενους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, για να µην καταχραστώ τον
χρόνο, µια και εξελίχθηκε έτσι η συζήτηση. 

Για ένα άλλο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, δεν πρέπει να είστε πε-
ρήφανος. Το Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης είναι αυτό
που έχει την ευθύνη της κωδικοποίησης της νοµοθεσίας και της
εφαρµογής του νόµου για την καλή νοµοθέτηση. Πρέπει να ρω-
τήσετε παλιούς υπαλλήλους του Υπουργείου να σας πουν τι ήταν
ο Ραπτάρχης. Ήταν το σύστηµα των κινητών φίλων που κωδικο-
ποιούσε τη νοµοθεσία. Τώρα που έχουµε, λοιπόν, τεράστια ανά-
πτυξη των ηλεκτρονικών µέσων ούτε αυτή την κωδικοποίηση δεν
µπορείτε να κάνετε ως Υπουργείο. Και δέχεστε σε ένα µεταρ-
ρυθµιστικό νοµοσχέδιο πλειάδα τροπολογιών λες και είµαστε πα-
ραµονές εκλογών, λες και πέφτει αύριο η Κυβέρνηση.

Εγώ δύο παρατηρήσεις θέλω να κάνω µόνο για τις τροπολο-
γίες. Η µία, αυτή που έχει να κάνει µε την αυτοδίκαιη απόλυση
στα εξήντα επτά, είναι πάρα πολύ σωστή, γιατί έτσι εναρµονί-
ζουµε το καθεστώς. Αλλά η ενδιάµεση λύση που έχετε, όπου
αυτοί που πρέπει να επιστρέψουν, πρέπει να σας ζητήσουν την
άδεια και να τους εγκρίνετε, δεν είναι ένα ρουσφετολογικό κα-
θεστώς; Για ποιον λόγο το κάνετε;

Και θα τελειώσω µε τούτο. Χαίροµαι διότι µία πρωτοβουλία
που είχαµε ξεκινήσει από το 2006 για να επιστρέψουν οι επιτυ-
χόντες της προκήρυξης αριθµός 8/1997, επιτέλους µετά την πά-
ροδο τόσων χρόνων δικαιώνεται.

Με αυτά ήθελα να τελειώσω, κυρία Πρόεδρε, και σας ευχαρι-
στώ για τη µικρή ανοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σειρά
έχει ο κ. Παυλίδης που δεν είναι εδώ.

Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλίδου και θα ακολουθήσουν ο κ. Θη-
βαίος και ο κ. Κυριαζίδης.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρρέουµε. Μπορεί αθό-

ρυβα, σιωπηλά, µεθοδικά, αλλά καταρρέουµε και ο γδούπος θα
ακουστεί στο τέλος. 

Είναι απίστευτο πόσο δεν δείχνει να ενδιαφέρει την Κυβέρ-
νηση η πολύπλευρη κατάρρευση που βιώνει η χώρα. Ο πλανήτης
σείεται, ο κόσµος αλλάζει µε καταιγιστική ταχύτητα, η ανθρώπινη
δυστυχία έχει ριζώσει µέσα στα σπίτια µας και η γαληνοτάτη Αρι-
στερά συνεχίζει να ζει στο παράλληλο σύµπαν της και να σκορπά
δεξιά και αριστερά -κατά προτίµηση αριστερά- το συλλογικό µας
υστέρηµα.

Η γενναιοδωρία της Κυβέρνησης είναι ανάλογη της υψηλής

ιστορικής αποστολής που φαντασιώνεται ότι έχει. Όσο για τους
αποδέκτες είναι πολλοί, γνωστοί και συγκεκριµένοι. Η χώρα άλλη
µια φορά στραγγίζεται, για να βολευτούν εκλεκτοί, συγγενείς και
λοιποί ηµέτεροι. 

Σήµερα «ταχταρίζουµε» τους δηµοσίους λειτουργούς, που επι-
µένουν να παραµένουν ανεπαρκείς, ενώ χιλιάδες νέοι µε προ-
σόντα και όρεξη είναι άνεργοι ή έχουν µεταναστεύσει, για να
µπορέσουν να ζήσουν. Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται µετά
βαΐων και κλάδων. Ίσως γιατί πρέπει να γιορτάσουµε την πανη-
γυρική προσχώρηση στο πελατειακό σύµπαν της Κυβέρνησης
του ηθικού πλεονεκτήµατος και της ισότητας των ευκαιριών. 

Αφού, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πρώτα διο-
ρίσατε όλους τους συγγενείς σας, τους φίλους τους, αφού βγά-
λατε κάµποσες κοµµατικές υποχρεώσεις, έφθασε και η περίφηµη
ώρα για το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοί-
κησης κ.λπ., για να φέρετε την πολυπόθητη αξιοκρατία στην δη-
µόσια διοίκηση. Όµως, τι και αν έφτασε η ώρα; Στα λόγια όλοι
µπορεί να συµφωνούµε για την αδήριτη ανάγκη το κράτος να
δουλεύει, η διοίκηση να λειτουργεί ανεξάρτητα από την πολιτική
συγκυρία, αλλά αυτό πρέπει να είναι κανόνας άµεσης εφαρµο-
γής, όχι στόχος για το απώτερο µέλλον.

Συµφωνούµε: Πρέπει να καταργηθούν οι κοµµατικοί γενικοί
γραµµατείς, να καταργηθούν οι κοµµατικοί διοικητές και όλα τα
άλλα. Είναι αδιανόητο, νοµίζω, η αλλαγή ενός Υπουργού να ση-
µαίνει και παράλυση στη διοίκηση. Άλλωστε, εµείς  βάλαµε τους
κανόνες για την αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης
µέσω πρωτοβουλιών όπως ΑΣΕΠ, «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», opengov, λειτουρ-
γία των ΚΕΠ, έλεγχος δηµόσιων συµβάσεων και προµηθειών στα
δηµόσια έργα.

Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση γι’ αυτό; Αφού πρώτα τοποθέ-
τησε εξήντα δυο κοµµατικά στελέχη σε θέσεις γενικών γραµµα-
τέων, έρχεται µε αυτό το νοµοσχέδιο και θέλει να δεσµεύσει τις
επόµενες κυβερνήσεις, τις κυβερνήσεις του µέλλοντος. Πώς εξα-
σφαλίζετε τη διαφάνεια και αξιοκρατία ως προς την πλήρωση θέ-
σεων ευθύνης, όταν πετάτε το µπαλάκι στην επόµενη κυβέρνηση;

Στην αξιολόγηση των υπαλλήλων και προϊσταµένων οργανικών
µονάδων προβλέπεται ένα σύστηµα στοχοθεσίας, βαρύγδουπο
και µεγαλοπρεπές µεν, µε ολοµέλειες υπηρεσιών και µε συµβου-
λευτικές συνεντεύξεις, αλλά ανεφάρµοστο στο άµεσο µέλλον δε.

Στο παρόν νοµοσχέδιο δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα να
συµπεριληφθούν στο Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας
Διοίκησης στελέχη προερχόµενα από τον ιδιωτικό τοµέα, πράγµα
που πάρα πολλοί συνάδελφοι έχουν αναδείξει και το ερώτηµα
είναι: Γιατί; 

Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να λέει ότι όταν ξεκινά κανείς
να κάνει µία αναδιοργάνωση, θα ξεκινήσει µε το υπάρχον δυνα-
µικό, µε τους ανθρώπους που έχει, µε τους πόρους που έχει.
Ποιον πειράζει, όµως, να συµπεριλάβουµε άξιους ανθρώπους,
που έχουν αποδείξει την αποτελεσµατικότητά τους στον ιδιωτικό
τοµέα, πέρα από τους δηµοσίους υπαλλήλους, που ξέρετε πολύ
καλά ότι είτε περάσουν είτε δεν περάσουν την αξιολόγηση πα-
ραµένουν δηµόσιοι υπάλληλοι;

Εισάγετε ένα µπερδεµένο, αλλά επιστηµονικό σύστηµα µοριο-
δότησης, όπου η µοριοδότηση του υπαλλήλου γίνεται βάσει φυ-
σικών φακέλων και όχι βάσει ηλεκτρονικού συστήµατος. Είναι
εκπληκτικό γιατί δεν το θέλουµε και ηλεκτρονικό. Ξέρετε, οι φά-
κελοι, τα χαρτιά, πολλές φορές χάνονται, δεν τα βρίσκουµε όταν
χρειάζονται. Έχετε γενικώς µία απέχθεια σε ό,τι αφορά την ηλε-
κτρονική καταγραφή, άρα τη διαφάνεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το κερασάκι σε αυτό το  νοµοσχέδιο είναι το τελευταίο τµήµα
του µε τις ετερόκλητες και άσχετες διατάξεις, αυτό που ονοµά-
ζετε λοιπές διατάξεις, όπου εκεί έχετε αποσύρει, έχετε φέρει
προς συζήτηση στο µέλλον διάφορες διατάξεις και φυσικά σω-
ρεία τροπολογιών. 

Σήµερα µάλιστα καταθέσατε καινούργια τροπολογία που ενώ
στο παράλληλο πρόγραµµα σας ζητούσαµε να τη συµπεριλά-
βετε, δεν το κάνατε και αφορά στην ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη ανασφάλιστων. Σας πήρε τέσσερις µέρες για να το αντι-
ληφθείτε.
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Μετά από όλα αυτά, λοιπόν, ρωτώ: Ποιος µπορεί να πιστέψει
στη µεταρρυθµιστική σας πρόθεση, όταν έρχεστε µόνοι σας και
επιβεβαιώνετε αυτό που όλοι ήδη γνωρίζουµε καλά; Δεν υπάρχει
καµµία διάθεση µεταρρύθµισης και πού να τη βρείτε άλλωστε.
Είστε κρατικές από τα γεννοφάσκια σας και εθισµένοι σε ένα
κράτος-αγελάδα, σε ένα κράτος-πατερούλη. Με ποιες παραστά-
σεις µπορείτε να σχεδιάσετε και να υλοποιήσετε µία αποτελε-
σµατική σύγχρονη δηµόσια διοίκηση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατική οικονοµία που
αγωνιά καθηµερινά δεν µπορεί να συνεχίσει να τρέφει ένα κρά-
τος υδροκέφαλο, παρασιτικό, ένα κοµµατικό κράτος. Παρά τις
µεγαλόστοµες διακηρύξεις σας, οι δικαιολογίες σας για όλες τις
προχειρότητες που νοµοθετείτε, είναι µία: Τα ίδια κάνατε και
εσείς. Προφανώς έτσι αντιλαµβάνεστε τον ιστορικό σας ρόλο,
να κάνετε όσα λάθη δεν κάναµε µήπως τελικά και µείνει κανένα
λάθος που δεν θα έχει διαπραχθεί σε αυτή τη χώρα!

Αν πιστεύετε σε αυτό το νοµοσχέδιο, αν απηχεί τις απόψεις
σας και το χρειάζεται η χώρα, γιατί δεν το εφαρµόζετε από σή-
µερα κιόλας; Δυστυχώς, την απάντηση τη ξέρουµε και δεν σας
τιµά. Ο τόπος δεν πρόκειται να σηκώσει κεφάλι, όσο πετάµε την
καυτή πατάτα στον επόµενο. Γιατί αυτό κάνετε σήµερα. Χρειάζε-
ται γενναιότητα για να παραδεχθούµε τα λάθη µας και αποφασι-
στικότητα για να τα διορθώσουµε. Και εµείς ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη το ξέρουµε πολύ καλά αυτό και το ζούµε. Τότε και
µόνο τότε υπάρχει µία µικρή πιθανότητα αυτός ο τόπος να µπο-
ρέσει να σηκώσει κεφάλι. Δεν λέω ότι είναι εύκολο, είναι όµως
αναγκαίο. Είναι αυτό που πρέπει να γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώνετε παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μέχρι εκείνη τη µαγική
στιγµή, στην καλύτερη των περιπτώσεων, όσοι µείνουµε και δεν
µεταναστεύσουµε , θα ζούµε µέσα στην κατήφεια, στα ερείπια
µιας χώρας µε ένδοξο παρελθόν, αλλά µε πολύ αµφίβολο µέλ-
λον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να σεβαστείτε τον χρόνο.
Ο κ. Θηβαίος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΘΗΒΑΙΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, πραγµατικά δεν

ήξερα ότι σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό βάζουµε χέρι στο έν-
δοξο παρελθόν. Με µεγάλη έκπληξη τα άκουσα αυτά τα πράγ-
µατα, έχω µείνει άφωνος.

Θέλω να διαβεβαιώσω τους συναδέλφους της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ότι στα δύο χρόνια η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ θα υλοποιεί το νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω, θα διαψευστούν οι
ελπίδες τους. 

Συζητάµε σήµερα ένα πολύ σηµαντικό  νοµοσχέδιο για τη
χώρα µας που για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολίτευση γίνεται
προσπάθεια για µία ουσιαστική δηµοκρατική µεταρρύθµιση στον
πολύπαθο χώρο της δηµόσιας διοίκησης. Δεν υπάρχει Έλληνας
πολίτης που να µην έχει αντιµετωπίσει µε εχθρικό τρόπο τη γρα-
φειοκρατία, την ανικανότητα µέρους της διοίκησης, την πολυνο-
µία, τη διαφθορά, την κοµµατική διάκριση. 

Στο διάστηµα της κρίσης τα φαινόµενα αυτά διογκώθηκαν. Η
συνταγή των προηγούµενων κυβερνήσεων ήταν µείωση του δη-
µόσιου τοµέα, που ανάγκασε ένα αξιόλογο δυναµικό σε συντα-
ξιοδότηση και το χειρότερο είναι ότι δεν έγινε καµµία προσπά-
θεια εξισορρόπησης ανάµεσα στον υπερτροφικό δηµόσιο τοµέα
και σε αυτόν που είχε πραγµατικές ανάγκες.

Προχώρησαν σε απολύσεις καθαριστριών και εκπαιδευτικών
από τη µία και αύξησαν τους ηµετέρους µετακλητούς συνεργά-
τες σε Υπουργεία και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Προ-
χώρησαν σε µία τιµωρητική αξιολόγηση, βάζοντας προκαταβο-
λικά ποσοστά για τους άξιους και ανάξιους υπαλλήλους. 

Γιατί, λοιπόν, σήµερα αντιδρά µε σφοδρότητα η Αντιπολίτευση
στο προτεινόµενο µεταρρυθµιστικό εγχείρηµα; 

Συγκεκριµένα, τι σηµαίνει το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στε-
λεχών Δηµόσιας Διοίκησης; Παύει ο διορισµός γενικών γραµµα-
τέων και διοικήσεων στα Υπουργεία και νοµικά πρόσωπα δηµο-

σίου δικαίου. Δηλαδή, καταργείται το κοµµατικό κράτος στη δι-
οίκηση, στο οποίο για πάρα πολλές δεκαετίες στηρίχθηκαν η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, συµπαρασύροντας ολόκληρη τη χώ-
ρα και εντείνοντας µια από τις µεγαλύτερες παθογένειες του ελ-
ληνικού κράτους. Μπαίνει φρένο στη γραφειοκρατία και την τα-
λαιπωρία των πολιτών. Δηλαδή, σταµατάει η παρέλαση από τα
υπουργικά και βουλευτικά γραφεία για τα αυτονόητα δικαιώµατα
του πολίτη. 

Καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά την αγωνία της Αντιπολίτευ-
σης, καθώς σαράντα χρόνια οικοδόµησαν την ίδια την πολιτική
τους ύπαρξη σε αυτό το πελατειακό σύστηµα.

Ερχόµαστε στο σοβαρότατο θέµα της αξιολόγησης. Οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις έκλιναν την λέξη αυτή σε όλες τις πτώ-
σεις. Όµως, την ήθελαν πράγµατι; Μόνο ως δικαιολογία για
απολύσεις. Στην ουσία δεν την ήθελαν ποτέ και δεν την θέλουν
την αξιολόγηση, που εµείς εισάγουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Δεν την ήθελαν γιατί η αξιολόγηση θα χαλούσε το πελατειακό
σύστηµα, που εξέθρεψαν, θα κατέστρεφε την ρουσφετολογική
πρακτική τους, θα καθιστούσε περιττά τα «κατόπιν ενεργειών
µας» µε τα οποία πολιτεύτηκαν τόσα χρόνια. Ένα είναι σίγουρο:
Ο κ. Μητσοτάκης του εκσυγχρονισµού και των µεταρρυθµίσεων
είναι τόσο µεταρρυθµιστής όσο και «ο µπάρµπας από την Κο-
ρώνη». Αυτό είναι σήµερα που ζούµε και αυτό είναι που σήµερα
θέλουµε να αλλάξουµε.

Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, να σταθούµε σε ένα θέµα που
έχει γίνει πολλή καπηλεία µέχρι σήµερα. Η Αντιπολίτευση όταν
της δόθηκε η ευκαιρία δεν ντράπηκε να επιτεθεί στους µετακλη-
τούς υπαλλήλους της Κυβέρνησης, ξεχνώντας πως ο αριθµός
τους µειώθηκε δραστικά επί των ηµερών της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Επίτηδες θόλωσε τα νερά, µιλώντας παραπλανητικά
και γενικά για διορισµούς στο δηµόσιο, συγχέοντας εκ του πο-
νηρού τους προσωρινούς διορισµούς των µετακλητών µε τους
µόνιµους διορισµούς, που αυτή χρόνια υπηρέτησε στο δηµόσιο,
τους κοµµατικούς.

Η Κυβέρνηση αυτή έχει αποδείξει πως δεν φοβάται να συγ-
κρουστεί µε ισχυρά συµφέροντα και µε χρόνιες παθογένειες που
έχουν ταλαιπωρήσει τη χώρα µας. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα
ουσιαστικό βήµα προς έναν δηµόσιο τοµέα, για τον οποίο θα
µπορούν να είναι υπερήφανοι όλοι οι Έλληνες, για ένα δηµόσιο
που δεν θα είναι εχθρός αλλά σύµµαχος του πολίτη, για ένα δη-
µόσιο που δεν θα κάνει διακρίσεις, δεν θα λαδώνεται, δεν θα άγε-
ται και φέρεται από την εκάστοτε πολιτική εξουσία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Τελειώνοντας, θέλω να θυµηθώ πραγµατικά το πάθος µε το
οποίο ολοκλήρωσε την οµιλία του ο κ. Βορίδης, όταν είπε χαρα-
κτηριστικά «φανατικά όχι, δεν ψηφίζω αυτό το νοµοσχέδιο». Το
καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά γιατί πρέπει να καταλάβει η Αν-
τιπολίτευση ότι αυτή η Κυβέρνηση µε τα νοµοσχέδια που φέρνει
δεν δηµιουργεί µόνο πολιτικό θέµα και πρόβληµα στην Αντιπολί-
τευση, αλλά θέτει από ό,τι φαίνεται σήµερα και υπαρξιακό πρό-
βληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, επειδή έγιναν ιδιαίτερες ανα-

φορές για το προσφυγικό-µεταναστευτικό, υπήρξε και µια έγ-
κλιση της Νέας Δηµοκρατίας από πλευράς του Υπουργού του κ.
Φλαµπουράρη αλλά και από τον φίλο µου, τον Υπουργό Νίκο
Παππά, απευθύνοµαι ειλικρινά προς τους συναδέλφους µου της
Νέας Δηµοκρατίας ιδιαίτερα, διότι, συναδέλφισσες και συνάδελ-
φοι, αυτό υπέστηµεν όταν η περίφηµη διαπραγµάτευση για την
οικονοµία, εκείνο το τετράµηνο, κατέληξε σε µια παταγώδη απο-
τυχία για τη χώρα και αναγκαστήκαµε εκ των υστέρων όλοι µαζί
εδώ, ή µάλλον οι περισσότεροι, οι διακόσιοι είκοσι δύο, να συν-
δράµουµε διότι το θέµα αφορούσε την ύπαρξη της χώρας, την
επιβίωσή της. Και γι’ αυτό έρχεστε σήµερα πάρα πολλές φορές
να εγκαλείτε τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και τα άλλα κόµµατα γιατί
συνήργησαν σε µια κοινή εθνική προσπάθεια και εµείς πρέπει να
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απολογηθούµε για αυτό! 
Δυστυχώς, συναδέλφισσες και συνάδελφοι της Νέας Δηµο-

κρατίας, το ίδιο θα συµβεί και µε το προσφυγικό-µεταναστευτικό.
Το ακούσαµε εδώ µέσα σήµερα. Δεν είδαµε ποτέ την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ τότε, εξερχόµενη της χώρας να ενισχύ-
σει µια εθνική θέση.

Το µόνο που ακούγαµε έξω ήταν ένα διαρκές «κατηγορώ». Και
βεβαίως, ακούγαµε και τις περίφηµες εκείνες αναφορές κατά
των ηγετών της Ευρώπης, του Ολάντ, της Μέρκελ κ.ο.κ., συντρο-
φιά µε τους Podemos, µε το Die Linke κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ.

Το ίδιο δυστυχώς έχουµε και τώρα µε το προσφυγικό-µετανα-
στευτικό. Έχουµε µια εθνική θέση, την είδατε και έξω από τη
χώρα. Από την άλλη πλευρά, δεν µπορεί εδώ εσωτερικά να µην
υπάρχει ένας διάλογος, να µην υπάρχει ένας έλεγχος προς εσάς
για τον τρόπο τον οποίο αντιµετωπίσατε το όλο ζήτηµα. Δεν είναι
δυνατόν να µην γίνονται αναφορές ότι ξαφνικά ανακαλύψατε
κατά τον Αύγουστο πως υπάρχει ένα τέτοιο ζήτηµα. Τώρα µας
εγκαλείτε κιόλας, διότι συνεργήσαµε και στο ζήτηµα αυτό. Αυτό
φάνηκε σήµερα.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε. Λέγεται πολύ συχνά
ότι η δηµόσια διοίκηση είναι ένας µεγάλος ασθενής στο ελληνικό
κράτος. Φαινόµενα αναξιοκρατίας, µεροληψίας, σήψης, διαφθο-
ράς, παραβατικών συµπεριφορών και άλλα πολλά καταγγέλλον-
ται καθηµερινά, φαινόµενα πραγµατικά νοσηρά για τα οποία
κανείς πιστεύω εξ ηµών και εκ των φορολογουµένων Ελλήνων
που συντηρούν τη δηµόσια διοίκηση δεν χαίρεται όταν παρου-
σιάζονται.

Όµως, εδώ γεννάται το πρώτο σοβαρό ερώτηµα. Έχουµε συ-
νειδητοποιήσει ότι τα φαινόµενα αυτά δεν αρκεί απλώς να τα
εξορκίζουµε; Έχουµε συνειδητοποιήσει ότι χρειάζονται ριζικές
τοµές; Θέλουµε, δηλαδή, να πατάξουµε επί της ουσίας τα φαι-
νόµενα αυτά; Με άλλα λόγια, θέλουµε να κάνουµε καλά τον
ασθενή ή εν τέλει επιλέγονται συνειδητά φάρµακα και λύσεις που
επιδεινώνουν την κατάστασή του, προκειµένου να του χαϊδέ-
ψουµε τα αυτιά, θρέφοντας το κοµµατικό κράτος, τον νεποτισµό,
την αδιαφάνεια, την αναξιοκρατία και τη διαφθορά;

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, µε λύπη διαπιστώνω ότι παρά
το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο φέρει παράτιτλο «Διαφάνεια, αξιο-
κρατία και αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης» µόνο
αυτό δεν θα επιτύχει και είναι καταδικασµένο να αποτύχει. Γιατί;
Παρά τους ισχυρούς και ηχηρούς τίτλους, τις βαρύγδουπες εκ-
φράσεις, τις κενές περιεχοµένου κορώνες εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης και την αισιοδοξία των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, οι διατά-
ξεις του οδηγούν σε ένα νέο κοµµατικό κράτος και σε ένα κοµ-
µατικό παρασύστηµα, δυστυχώς, υπογείων διαδροµών. Αντί τα
µαθήµατα του παρελθόντος –που τονίστηκαν και από την πλευρά
µας πάρα πολλές φορές- να µας γίνουν συνείδηση, δυστυχώς το
νοµοσχέδιο αυτό οδηγεί προς µια διοικητική αντιµεταρρύθµιση,
ξηλώνοντας κυριολεκτικά τις προσπάθειες των τελευταίων κυ-
βερνήσεων να βάλουν µια τάξη στην αταξία του δηµοσίου. Του-
τέστιν, το παρόν νοµοσχέδιο πέραν του ωραίου τίτλου και της
άρτιας από πλευράς θεωρίας αιτιολογικής έκθεσης όχι µόνο δεν
προσθέτει κάτι, αντιθέτως αφαιρεί και ακυρώνει την προσπάθεια
που είχε καταβληθεί για να µπει επιτέλους µια τάξη στο δηµόσιο. 

Και τι θα πετύχετε µε τις υπό ψήφιση διατάξεις; Έναν µεγαλύ-
τερο εναγκαλισµό της πολιτικής εξουσίας και των κυβερνητικών
κοµµατικών υποσυστηµάτων µε τη δηµόσια διοίκηση, παρά τις
περί αντιθέτου εξαγγελίες τις Κυβέρνησης κι όλα αυτά σε βάρος
της αξιοκρατίας, της πραγµατικής διαφάνειας αλλά και της επι-
βαλλόµενης αντικειµενικότητας. 

Άλλωστε πρόσφατα γίναµε µάρτυρες όλοι για το πώς εννοεί η
Κυβέρνηση τη διαφάνεια, την πολιτική ουδετερότητα, όταν εν µια
νυκτί αποφάσισε να καθαιρέσει τον Αρχηγό της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και δεκάδες στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας µε πλού-
σιο, κοινά αποδεκτό έργο, µε αποφάσεις που εκδόθηκαν δυστυ-
χώς κακήν κακώς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και βεβαίως, αυτά προέκυψαν και συνέβησαν και στην Πυρο-
σβεστική. Αυτό το έγγραφο που θα καταθέσω είναι χθεσινή ανα-
φορά της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Αξιωµατικών. Δώσαµε αγώ-

νες, κύριε Πρόεδρε, για να υπάρχει µια διακοµµατική επιτροπή
για τις κρίσεις. Δεν βοηθήσατε και δεν βοηθάµε προς αυτήν την
κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφορά, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι κραυγαλέα, θα έλεγα και ανησυχητική η αναφορά…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε σε ένα

λεπτό, κύριε Κυριαζίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, αλλά

δυστυχώς αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα και είµαι υποχρε-
ωµένος να τρέξω για τα ζητήµατα του νοµοσχεδίου.

Κύριε Πρόεδρε, το νοµοσχέδιο αναπτύχθηκε από πλευράς του
εισηγητή µας µε έναν ιδιαίτερα εµπεριστατωµένο τρόπο, αλλά
δυστυχώς, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ενώ οι λαοί πι-
στεύουν πιότερο τα αυτιά τους, παρά τα µάτια τους, πιότερο τον
µύθο, παρά τα γεγονότα, πιότερο τη φαντασία τους από την κρί-
ση τους –έτσι είχε πει ένας µεγάλος µας ποιητής-, δυστυχώς,
σιγά σιγά αυτά έχουν τελειώσει. Τελειώνουν για όλους µας, συ-
ναδέλφισσες και συνάδελφοι. 

Όσο και αν προσπαθείτε µέσα από την προπαγάνδα, την υπο-
σχεσιολογία -όπλα και χαρίσµατα που οµολογουµένως χρειάζε-
ται άριστα η «Κυβέρνηση της Αριστεράς», εντός πολλών εισα-
γωγικών- το ψέµα δεν είναι δυνατόν να επισκιάσει την αλήθεια. 

Για να εξετάσουµε, λοιπόν, την αξιοκρατία που εισάγετε µε το
παρόν νοµοσχέδιο, κάνουµε την αναφορά για το Μητρώο των
Στελεχών της Δηµόσιας Διοίκησης, τους οποίους εξαιρείτε -ανα-
φέροµαι στον ιδιωτικό τοµέα- και αναφέρθηκε κι ο συνάδελφος
κ. Συρµαλένιος. Γίνεται αναφορά σε ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν ιδιαίτερα µε θέµατα ουσίας. Παραδείγµατος χάριν, σε κάθε
περίπτωση που συστήνονται Συµβούλια Επιλογής Διοικήσεων
στο ΑΣΕΠ, γιατί δεν συγκροτείται η πλειοψηφία από τα µέλη ανε-
ξάρτητης αρχής…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κυριαζίδη, πρέπει να
κλείσετε. Μιλάτε επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να κάνω
τις αναφορές αυτές, διότι είναι ένα νοµοσχέδιο…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Οφείλετε, κύριε συνά-
δελφε, αλλά «οφείλουν» και εκείνοι που έπονται. Να τους δώ-
σουµε την ευκαιρία να «οφείλουν» κι αυτοί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ.

Συνιστά τοµή στη δηµόσια διοίκηση η δυνατότητα που παρέ-
χεται στον εκάστοτε Υπουργέ να αποσπά και να τοποθετεί ελευ-
θέρως τους δηµοσίους υπαλλήλους;

Και έρχοµαι στο σύστηµα της αξιολόγησης. Τι καινούργιο ει-
σάγετε αλήθεια; Ποια είναι η µεταρρυθµιστική σας τοµή; Ποια η
λογική του γκρεµίσµατος του υφισταµένου αυστηρού, αλλά εν
πολλοίς δικαίου συστήµατος αξιολόγησης; Τι θα κερδίσει το κρά-
τος, ο πολίτης, ο διοικούµενος, αλλά και ο δηµόσιος υπάλληλος
που εκτελεί άψογα τα καθήκοντά του µε νέες αλλαγές; Η απάν-
τηση είναι απλή. Τίποτα. Κι όχι µόνο αυτό, αλλά δυστυχώς δηµι-
ουργούνται ζητήµατα από το παράθυρο και δηµιουργούνται
µπαλκονόπορτες κοµµατισµού και εναγκαλισµού της δηµόσιας
διοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τελειώσει, κύριε Κυ-
ριαζίδη. Μιλάτε οκτώ λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε το κλείσιµο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριοι της Κυβέρνησης, διαπι-

στώνω µε λύπη ότι φάσκετε και αντιφάσκετε, λέτε και ξελέτε και
αυτό το βλέπει ο κόσµος, το βλέπει η κοινωνία και οι δηµόσιοι
υπάλληλοι. Το βλέπουν όλοι και επιπλέον, δεν µπορείτε να κρυ-
φθείτε πίσω από τα όµορφα λόγια και τις κούφιες θεωρητικολο-
γίες. Αν υπήρχε όσκαρ αντιµεταρρύθµισης, η Κυβέρνησή σας θα
ήταν φαβορί. 

Λυπάµαι, κύριε Πρόεδρε, που ένα τέτοιο νοµοσχέδιο δεν µπο-
ρεί να έχει τη δική µου ψήφο, την οποία ενδεχοµένως θα έπρεπε
να έχει για ένα τεράστιο ζήτηµα που αφορά σταθερές σε αυτήν
τη χώρα, όπως είναι η δηµόσια διοίκηση. Όµως, δεν µπορώ να
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ψηφίσω θετικά.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Τσίρκας και στη συνέχεια ο κ. Σκουρλέτης

για κάποιες αναφορές.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από πέντε µήνες της δεύ-

τερης διακυβέρνησης της Αριστεράς, βρισκόµαστε µπροστά σε
άκρως αποκαλυπτικές πτυχές της δηµόσιας οικονοµικής και κοι-
νωνικής ζωής, λίστες φοροδιαφυγής επιτέλους στο φως µε Έλ-
ληνες καταθέτες, κυκλώµατα εκβιασµού, διώξεις για επίµαχες
δανειοδοτήσεις. Είναι προφανές πως το κλίµα αλλάζει και αλλά-
ζει µε αέρα δηµοκρατίας, αλλάζει µε αίσθηµα δικαίου, κάτι που
ακόµη και οι διοικήσεις των µέσων µαζικής ενηµέρωσης επιλέ-
γουν να αποσιωπήσουν. 

Και συνεχίζουµε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Αυτή η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει το έργο της αποκοµµατικοποίησης του κράτους,
που ήδη έχει ξεκινήσει και έρχεται να ανατρέψει πολλές από τις
παθογένειες που ταλανίζουν για δεκαετίες τη δηµόσια διοίκηση.
Πρόκειται για ένα σχέδιο, που προωθεί τη διαφάνεια, την αξιο-
κρατία, την αποτελεσµατικότητα. Γιατί και το κράτος και η δηµό-
σια διοίκηση, βρίσκονται εδώ και πάρα πολλά χρόνια σε βαθιά
κρίση, κρίση προσανατολισµού, κρίση στρατηγικής, κρίση δο-
µής. 

Παραλάβαµε, είναι γνωστό, ένα κράτος µε απαρχαιωµένη
δοµή, προσανατολισµένο να εξυπηρετεί τα εκάστοτε κόµµατα
εξουσίας και όχι τις ανάγκες του πολίτη, βασισµένο εξ ολοκλή-
ρου στις πελατειακές σχέσεις. Είµαστε, όµως, αποφασισµένοι –
και το δείχνει αυτό η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο αυτό- να
προχωρήσουµε και να κάνουµε το µεγάλο βήµα για τον εκσυγ-
χρονισµό του κράτους και της δηµόσιας διοίκησης. Όραµά µας
και στόχος µας είναι η δηµιουργία ενός κράτους που εξυπηρετεί
τις πραγµατικές ανάγκες των πολιτών και χαράζει µια αναπτυ-
ξιακή πορεία για τη χώρα.

Δυστυχώς, από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
µε επικεφαλής τον κ. Μητσοτάκη, συνεχίζουν σε αυτήν την ακ-
ραία νεοφιλελεύθερη πορεία της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι δεν
ξεχνάµε ότι ο κ. Μητσοτάκης, ως Υπουργός στην κυβέρνηση Σα-
µαρά, ήταν εκείνος που ανέλαβε να θυσιάσει στο βωµό του νεο-
φιλελευθερισµού τον δηµόσιο τοµέα, µέσω της διαθεσιµότητας,
των απολύσεων χιλιάδων εκπαιδευτικών, καθαριστριών, σχολι-
κών φυλάκων, εργαζοµένων µε χαµηλούς µισθούς.

Απορρύθµισε, λοιπόν, κύριε Κυριαζίδη, τη δηµόσια διοίκηση
και ερχόµαστε σήµερα εµείς να µεταρρυθµίσουµε αυτό το φαύ-
λο καθεστώς που ταλανίζει τη χώρα επί δεκαετίες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το νοµοσχέδιο επικεντρώ-
νεται σε ένα µοντέλο διοίκησης µε διευρυµένο κοινωνικό ρόλο,
µε αναβαθµισµένες δοµές. Βασικός πυλώνας αυτού του σχεδίου
είναι το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκη-
σης, το σύστηµα αξιολόγησης, η βαθµολογική διάρθρωση των
θέσεων, το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων. 

Εισάγεται για πρώτη φορά η αξιολόγηση δοµών και προσώ-
πων, η επιλογή επιτελικών στελεχών κορυφής, η ανάδειξη στε-
λεχών, τα οποία ρυθµίζονται µε τέτοιον τρόπο, ώστε να δηµιουρ-
γείται ένα σύστηµα δίκαιο, ολοκληρωµένο και µεθοδικό. Αυτό γί-
νεται µε τη σύσταση του εθνικού µητρώου που ανατρέπει αυτήν
την απαρχαιωµένη δοµή και τον ξεπερασµένο τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας του κράτους και της δηµόσιας διοίκησης.

Γίνεται, λοιπόν, δεκτό και πραγµατικότητα ένα πάγιο αίτηµα
για την επαναφορά της νοµιµότητας και της διαφάνειας. Απαγ-
κιστρώνεται η λειτουργία του δηµόσιου τοµέα από την εκάστοτε
πολιτική ηγεσία µε τη δηµιουργία αυτού του εθνικού µητρώου
και µε την ένταξη, εφόσον το επιθυµούν, υποψηφίων για την κά-
λυψη τέτοιων διοικητικών θέσεων αυξηµένης ευθύνης.

Η αξιοκρατία και η αποτελεσµατικότητα, λοιπόν, µπαίνουν στο
επίκεντρο της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. Πολύ πρω-
τοποριακό. Οι θέσεις των γενικών γραµµατέων, αναπληρωτών
και ειδικών γραµµατέων στελεχώνονται µε µέλη αυτού του µη-
τρώου. Δεν θα είναι πλέον υβρίδιο πολιτικού διοικητικού θεσµού,
αλλά θα αποτελούν τη συνέχεια και τη θεσµική µνήµη της δηµό-

σιας διοίκησης.
Εµείς ερχόµαστε να αξιολογήσουµε τις δοµές, µε σκοπό να

αναβαθµίσουµε και να επιµορφώσουµε τους δηµόσιους υπαλλή-
λους. Όπως είπε και χθες ο Υπουργός, δεν είναι καθήκον µας να
τους πετάξουµε στον δρόµο αλλά οφείλουµε να τους επιµορφώ-
σουµε και να τους εντάξουµε στις δοµές που υπάρχει ανάγκη,
ώστε να λειτουργήσει ολοκληρωµένα το δηµόσιο σύστηµα. Με
αυτόν τον τρόπο στηρίζουµε το ανθρώπινο δυναµικό της δηµό-
σιας διοίκησης, µε στόχο να αποκτήσει νέο ρόλο µε ουσιαστικές
ευθύνες και δικαιώµατα. 

Καθιστούµε τον πολίτη συµµέτοχο στον έλεγχο και την κοινω-
νική λογοδοσία που πρέπει να δίνει η δηµόσια διοίκηση. Ο πολί-
της πρέπει να καταναλώνει αυτές τις καλές ή κακές υπηρεσίες
όχι ως πελάτης αλλά ως πολίτης και γίνεται συµµέτοχος σε
αυτήν τη διαδικασία κοινωνικού ελέγχου.

Θεσµοθετείται, λοιπόν, η συµµετοχή του πολίτη στη δηµόσια
διοίκηση και µε τον τρόπο αυτό η λειτουργία της καθίσταται δη-
µοκρατικότερη, µε µεγαλύτερη διαφάνεια και πάντα σε συνεν-
νόηση µε την κοινωνία.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι αυτή η νέα «αρχιτεκτο-
νική» στον δηµόσιο τοµέα µάς πηγαίνει πολλά βήµατα µπροστά.
Αποτελεί µια µακροχρόνια µεταρρύθµιση που αποσκοπεί σε ρι-
ζικές αλλαγές για µια διαφορετική δηµόσια διοίκηση. Εξάλλου,
είναι πάγια θέση µας και όραµά µας και µεγάλο στοίχηµα για την
Κυβέρνηση της Αριστεράς να το πετύχουµε αυτό, µια δηµόσια
διοίκηση ανεξάρτητη, αξιοκρατική, διαφανή, απαλλαγµένη από
κάθε µορφή πελατειακού κράτους, µακριά από την κλεπτοκρατία
και την κοµµατοκρατία, βασισµένη στην κοινωνική συµµετοχή και
τον διαρκή έλεγχο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Τσίρ-
κα.

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς θα
σας φαινόταν αν ένας πρώην Υπουργός δεν γνώριζε ότι αυτό το
οποίο έχει θεσπιστεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ και χρόνια στο
πλαίσιο της πολιτικής για την κλιµατική αλλαγή, οι δηµοπρασίες,
τα ποσά που προκύπτουν από τις δηµοπρασίες για τα πιστοποι-
ητικά ρύπων, ελέγχονται από την Ευρώπη και πρέπει να δίνονται
για συγκεκριµένες πράσινες δράσεις; 

Το αναφέρω αυτό, για να σας θέσω το ερώτηµα ποιος είναι
αυτός ο Υπουργός. Τον ακούσατε πριν από λίγο. Είναι ο πρώην
Υπουργός κ. Μανιάτης, ο οποίος µε ένα περίσσευµα και µε ένα
πλεόνασµα θράσους έθεσε ερώτηµα σχετικά µε την κατατεθει-
µένη τροπολογία που υπάρχει στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα και προβλέπει την κατανοµή αυτών των
ποσών. Έθεσε, λοιπόν, το ερώτηµα: «Μα, καλά, πού θα πάνε αυ-
τά; Μήπως θέλετε να τα δώσετε σε τίποτα δικές σας εταιρείες;».
Αυτό ειλικρινά, αν δεν δείχνει άγνοια, δείχνει µια φτηνή πολιτική
διάθεση αντιπολίτευσης.

Στη συγκεκριµένη τροπολογία προβλέπουµε ότι το 60% από
αυτά τα ποσά –από τις δηµοπρασίες πιστοποιητικών αερίων- θα
πηγαίνουν στον ειδικό λογαριασµό για τις ΑΠΕ. Είναι αυτό το
ΕΤΜΕΑΡ που πληρώνουµε όλοι στους λογαριασµούς µας. Ένα
µέρος από το υπόλοιπο ποσό θα πηγαίνει στο ταµείο που ψηφί-
σαµε να συσταθεί τον προηγούµενο Νοέµβριο, το ταµείο για την
εξοικονόµηση ενέργειας, για την ενεργειακή ανταποδοτικότητα.
Ήταν ένα ταµείο µε το οποίο είχε διαφωνήσει ο κ. Μανιάτης,
διότι, ενώ ήταν υποχρεωµένος, όσο ήταν αυτός στο Υπουργείο,
να ενσωµατώσει τη συγκεκριµένη οδηγία, δεν το έκανε και, προ-
φανώς, τώρα δεν είχε και το θάρρος να συµφωνήσει µε τη σύ-
σταση αυτού του ταµείου. 

Μάλιστα τότε είχε ακουστεί: «Μα, καλά γιατί δεν πηγαίνουν
στο Πράσινο Ταµείο που υπάρχει ήδη»; Να σας πω γιατί δεν πη-
γαίνουν στο Πράσινο Ταµείο. Γιατί από τα χρήµατα που πηγαί-
νουν στο Πράσινο Ταµείο µόνο το 2,5% έχει το δικαίωµα να τα
κατευθύνει σε αντίστοιχες δράσεις, διότι το υπόλοιπο, µε βάση
τις συµφωνίες που εδώ και πάρα πολλά χρόνια έχει υπογράψει
η χώρα, πηγαίνουν για τη δηµοσιονοµική σταθεροποίηση. 
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Ένα άλλο µέρος, που θα καθορίζει την υπουργική απόφαση
από τα χρήµατα αυτά, θα πηγαίνει ως αντιστάθµισµα προς τη
βιοµηχανία η οποία πληρώνει για την αγορά αυτών των συγκε-
κριµένων πιστοποιητικών. Αυτό είναι όλο, απολύτως διαφανές µε
σίγουρη στόχευση και θα έλεγα µε µία αναγκαία τελικά αποτε-
λεσµατική προσπάθεια να λειτουργήσει το συγκεκριµένο µέτρο. 

Χαρακτήρισα πριν τον κ. Μανιάτη ότι ή δεν ήξερε ή, εν πάση
περιπτώσει, ήθελε να κάνει µια φθηνού τύπου αντιπαράθεση. Δεν
αρκέστηκε, όµως, σε αυτό. Μας ανέφερε και κάτι άλλο. Είχε το
θράσος έναν νόµο ψηφισµένο από το 2010, που προέβλεπε ότι
από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όπου υπάρχουν µεγάλα
αιολικά ή υδροηλεκτρικά πάρκα, παρακρατείται το 1% και δίνεται
στους κατοίκους των περιοχών αυτών που ανήκουν στις συγκε-
κριµένες εγκαταστάσεις -αυτός ο νόµος είναι ψηφισµένος από
το 2010- είχε, λοιπόν, το θράσος εµείς, που µόλις χθες υπογρά-
ψαµε αυτά τα πάνω από 18 εκατοµµύρια ευρώ να πάνε, επιτέ-
λους, να πιστωθούν…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ένα χρόνο έπρεπε να έχεις υπο-
γράψει! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Παρακαλώ! Δεν φτάνει που λέτε ψέµατα
και παραπλανάτε τον κόσµο, διακόπτετε κιόλας! 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Τα λεφτά…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Είχατε, λοιπόν, το θράσος να µας πείτε
για τα λεφτά που από το 2010 παρακρατούσατε και δεν τα είχατε
δώσει και να µας εγκαλέσετε γιατί το κάναµε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και περιµένουν τα λεφτά…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη φωνάζετε και µη δια-

κόπτετε, κύριε Κουτσούκο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Και λέει ο κ. Μανιάτης: «Μα, εγώ υπέ-
γραψα το 2014 µία ΚΥΑ» την οποία και αναφέρετε. Μόνο που η
ΚΥΑ είναι µια καλή διάθεση προθέσεων, αλλά δεν έχει µέσα τους
πίνακες των αποδεκτών. Δεν υπήρχε τίποτα από αυτό. Και τότε,
επειδή αντιλαµβανόταν ότι έρχονταν οι εκλογές και επέρχεται η
συντριβή, βγήκε από το γραφείο του µία απόφαση την οποία γύ-
ρισαν πίσω οι υπηρεσίες και µιλάει για 20 εκατοµµύρια ευρώ
οφειλόµενα, απλώς και µόνο για να ξεγελάσει τους ψηφοφόρους
του. Είναι ένα κλασικό δείγµα γραφής του πώς λειτουργήσατε,
κύριοι της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Βεβαίως, είναι συνηθισµένη αυτή η πρακτική. Λέµε ένα ψέµα,
εγκαλούµε την Κυβέρνηση, αναπαράγεται από τα διαπλεκόµενα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης -το βλέπουµε όλοι αυτό το διάστηµα-
κι έτσι θεωρούµε ότι µπορούµε να σταθούµε στο πολιτικό προ-
σκήνιο. 

Προσέξτε να δείτε, αυτού του είδους οι πρακτικές πια είναι
γνωστές. Όλοι αντιλαµβάνονται πως κάθε συριζαίο επαρχιώτη
Βουλευτή, όταν πηγαίνει το Σαββατοκύριακο στον τόπο καταγω-
γής του, όλως τυχαίως βρίσκεται µια κάµερα και τον περιµένει.
Όλως τυχαίως! Όλοι αντιλαµβάνονται γιατί αυτήν τη στιγµή για
τα χρεοκοπηµένα κανάλια «νυν υπέρ πάντων ο αγών», για να δια-
τηρήσουν τα κεκτηµένα τους. 

Να γνωρίζετε κάτι: Ήσασταν η διαπλοκή και είµαστε η ανα-
τροπή της. Αυτό το ξέρει ο κόσµος και γι’ αυτό, παρ’ όλο ότι έχει
τις ενστάσεις του για την πολιτική, παρ’ όλο που διαµαρτύρεται
–και δικαιολογηµένα- για πλευρές αυτής της πολιτικής µας, την
ίδια στιγµή δίνει περιθώριο χρόνου να δοκιµαστεί και να αξιολο-
γηθεί αυτή η προσπάθεια. Είναι µια προσπάθεια που, µέσα από
τις αντιφάσεις της, επιδιώκει µε νύχια και µε δόντια πάντοτε να
κάνει τον ίδιο τον λαό κοινωνό σε αυτές τις αποφάσεις. Και αυτή
είναι η µεγάλη ποιοτική διαφορά της σηµερινής Κυβέρνησης, ότι
δεν απέκρυψε ούτε µία στιγµή το δικό της σχέδιο προεκλογικά.
Προσπαθεί να βάλει τη χώρα σε έναν άλλο δρόµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι οι στιγµές είναι κρί-
σιµες και απαιτούν περισσότερο µια στάση ευθύνης παρά µία
φθηνή πολιτική παρέµβαση, η οποία στερείται εναλλακτικών προ-
τάσεων, στερείται ενός σαφούς στίγµατος και, κυρίως, απλώς
και µόνο ποντάρει σε µία καλώς εννοούµενη –θα έλεγα εγώ- δυ-
σαρέσκεια που προκύπτει µέσα από τις δυσκολίες της συγκυ-
ρίας.

Πιστεύουµε πολύ περισσότερο απ’ ό,τι εσείς στην ωριµότητα
αυτού του λαού και έχουµε δείξει ότι µπορούµε τελικά µαζί του
να κάνουµε εκείνες τις επιλογές οι οποίες θα ανοίξουν µια άλλη
προοπτική για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Σκουρ-
λέτη.

Ο κ. Στύλιος έχει τον λόγο και ύστερα η κ. Κατσαβριά, επειδή
µίλησε Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ανεβαίνω στο Βήµα µετά την τοποθέτηση του Υπουργού
και δεν µπορώ να µην προσπαθήσω να βγάλω κάποια συµπερά-
σµατα από τον τρόπο του, το ύφος του και τον τόνο του. 

Γνωρίζουµε όλοι, το γνωρίζετε κι εσείς, το βιώνει κι η ελληνική
κοινωνία ότι η Κυβέρνηση είναι απόλυτα εγκλωβισµένη. Δεν µπο-
ρεί να πάει ούτε µπρος ούτε πίσω. 

Ποια είναι τα δεδοµένα που την καθιστούν απόλυτα εγκλωβι-
σµένη; Είναι η αξιολόγηση, η οποία, σύµφωνα µε τον Υπουργό
Οικονοµικών της Κυβέρνησης, αν δεν ολοκληρωθεί µέχρι το
Μάιο, θα έχουµε πρόβληµα. Είναι και το προσφυγικό ζήτηµα, που
είναι ένα ακανθώδες και µεγάλο θέµα. 

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να έρθει και να προσπαθήσει να δη-
µιουργήσει ένα κλίµα συνεννόησης, σύνθεσης, συναίνεσης ή
τουλάχιστον χαµηλών τόνων και οµαλής συζήτησης, έρχεται στο
Κοινοβούλιο και προσπαθεί να σηκώσει τους τόνους, να βρει
εσωτερικούς αντιπάλους, να βρει εσωτερικούς εχθρούς, να µας
πει ότι αυτή πολεµά, παλεύει, διεκδικεί, χτυπάει τη διαπλοκή. Και
καλά κάνει και τη χτυπάει. Εξάλλου, γνωριζόµαστε όλοι µεταξύ
µας εδώ. Προσωπικά δεν είχα καµµία σχέση, δεν έχω και δεν
πρόκειται να έχω ποτέ µε τη διαπλοκή. 

Όµως, µε αυτά τα οποία λέτε, κύριοι συνάδελφοι, πιστεύετε
ότι λύνετε τα προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών; Δηλαδή, αντι-
µετωπίζετε το ζήτηµα της ανεργίας, όταν έχουµε ενάµισι εκατοµ-
µύριο ανέργους αυτήν τη στιγµή; Δίνετε λύση, βρίσκετε κάποια
πρόταση, έχετε κάποιο σχέδιο στο προσφυγικό; Όχι. Άρα, τι προ-
σπαθούµε να κάνουµε; Κάνουµε εξαγωγή στους Έλληνες πολί-
τες µιας συγκρουσιακής κατάστασης, για να ξεφύγουµε από τη
δύσκολη θέση που βρισκόµαστε. Θα το πω εντός εισαγωγικών.
«Πετάµε, δηλαδή, την µπάλα στην κερκίδα» και νοµίζουµε ότι µ’
αυτόν τον τρόπο έχουµε καταφέρει να κερδίσουµε τις εντυπώ-
σεις. 

Ο ελληνικός λαός, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
εκεί έξω και είναι κριτής. Ακούει, βλέπει, παρακολουθεί και ελέγ-
χει όλους. Κι εµείς, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αρκούµαστε
στον ελεγκτικό µας ρόλο, να καταδείξουµε τα κακώς κείµενα από
την Κυβέρνηση. 

Συζητούµε σήµερα το νοµοσχέδιο µε τίτλο: «Εθνικό Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρ-
θρωση θέσεων, συστήµατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλο-
γής προϊσταµένων (διαφάνεια, αξιοκρατία και αποτελεσµατι-
κότητα της Δηµόσιας Διοίκησης)». Είναι ηχηρός και βαρύγδου-
πος τίτλος, χωρίς όµως περιεχόµενο. Ανταποκρίνεται ο τίτλος
στο περιεχόµενο; Εγώ πιστεύω ότι δεν ανταποκρίνεται. 

Μια δεύτερη παρατήρηση: Είναι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
µια µνηµονιακή υποχρέωση; Είναι µια µνηµονιακή υποχρέωση.
Εσείς ήσασταν κατά του µνηµονίου. Μήπως υπάρχει και ένα καλό
µέρος του µνηµονίου, το οποίο αποδέχεστε και έρχεστε να το
υλοποιήσετε; 

Σας θυµίζω δε ότι στο µνηµόνιο, που υπογράψατε το καλοκαίρι
και που ψηφίστηκε ξηµερώµατα της 14ης Αυγούστου, λέει ότι θα
πρέπει να το ενστερνιστείτε και να το αφοµοιώσετε. Εύχοµαι και
ελπίζω οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πραγµατικά, να το έχουν αφο-
µοιώσει. 

Γιατί εµείς δεν πιστεύουµε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο;
Έχουµε συγκεκριµένες αντιρρήσεις. Ποια είναι η αντίρρηση; Η
πρώτη αντίρρηση αφορά στον χρόνο εφαρµογής του νοµοσχε-
δίου. Αν το πιστεύατε, θα έπρεπε να εφαρµοστεί από χθες, διότι
εσείς και κάθε κυβέρνηση που έρχεται, έρχεται για να πάει τη
χώρα µπροστά, για να βελτιώσει τα κακώς κείµενα. Έρχεται για
να προχωρήσουµε στο µέλλον.
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Δεν έρχεται για να ακολουθήσει την πεπατηµένη των προηγού-
µενων κυβερνήσεων. Διαφορετικά, δεν θα γινόταν καµµιά εναλ-
λαγή. Αντί, λοιπόν, να έρθετε και να διορθώσετε τις παθογένειες
–και παθογένεια ήταν η διορισµένη δηµόσια διοίκηση- έρχεστε
και λέτε «το πάµε για το 2018 και βλέπουµε».

Δεύτερη µεγάλη ένσταση που έχουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι ότι για τις θέσεις των γενικών γραµµατέων και των
ειδικών γραµµατέων, που είναι πολιτικές θέσεις, δεν δέχεστε στο
εθνικό µητρώο να καταχωρισθούν και επιτυχηµένα στελέχη από
τη δηµόσια διοίκηση. Τι δείχνετε µε αυτό; Δείχνετε έλλειψη θάρ-
ρους, δείχνετε έλλειψη τόλµης και δείχνετε ότι δεν θέλετε να αν-
τιµετωπίσετε το πρόβληµα. 

Σας επισηµαίνω και σας δίνω ένα στοιχείο: Σύµφωνα µε την
τελευταία έκθεση του ΟΑΣΑ, το κόστος της γραφειοκρατίας στη
χώρα µας ανέρχεται σε 6,8% του ΑΕΠ, όταν ο µέσος όρος της
γραφειοκρατίας στις υπόλοιπες είκοσι επτά ευρωπαϊκές χώρες
είναι µόλις 3,5%. Τι σηµαίνει αυτό µε νούµερα, αριθµούς και µε
ποσά; Σηµαίνει γύρω στα 10 δισ. του ΑΕΠ. Σηµαίνει ένα επιπλέον
κόστος επιβάρυνσης στις επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα,
γύρω στα 5-6 δισεκατοµµύρια, χρήµατα που τα έχει πολύ µεγάλη
ανάγκη η ελληνική οικονοµία και τα στερείτε από τη νέα γενιά
της πατρίδας µας. 

Τι θα έπρεπε, λοιπόν, να περιλαµβάνει το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Στύλιο, µιλήστε άλλο
ένα λεπτό και κλείστε. Έχει τελειώσει ο χρόνος σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Δεν βλέπω τον χρόνο µου. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συµπληρώθηκε ο χρόνος

σας, απλώς τον έκλεισα εγώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Εντάξει, ευχαριστώ.
Λέω, λοιπόν, πολύ συγκεκριµένα, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω

–αν τον αφήνατε, θα µπορούσα να είµαι πιο ακριβής στον χρόνο
και να τον πετύχω, διότι δεν ξεπερνώ τον χρόνο ποτέ- µε τρία ζη-
τήµατα: 

Πρώτον, την ύπαρξη διαφάνειας. Δεν πιστεύουµε ότι η Κυβέρ-
νηση µάχεται για τη διαφάνεια και ενθαρρύνει τη διαφάνεια. Θυ-
µόµαστε παραµονές Χριστουγέννων τι ψηφίσατε όσον αφορά τη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Θα µπορούσατε να πάρετε το νήµα και να προχω-
ρήσετε πιο πέρα.

Δεύτερον, την ύπαρξη αξιολόγησης στο σύνολο της δηµόσιας
διοίκησης, και στα πρόσωπα αλλά και στις δοµές.

Τρίτον, µια µεγάλη και βασική παράµετρος, η ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση. Διότι στο επίκεντρό µας είναι να κάνουµε καλύτερη
τη δηµόσια διοίκηση, να υπηρετήσουµε το δηµόσιο συµφέρον
και να το κάνουµε αυτό µε αντικειµενικές διαδικασίες, µε ένα αν-
τικειµενικοποιηµένο σύστηµα, που η ηλεκτρονική διακυβέρνηση
και η τεχνολογία µας δίνει αυτήν τη δυνατότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε σήµερα εδώ πέρα
το µήνυµα να είναι συνεννόηση. Θα έπρεπε να είναι το µήνυµα
ότι «θέλουµε επενδύσεις στη χώρα» και αυτό το πετυχαίνουµε
µε µια καλύτερη δηµόσια διοίκηση. Δυστυχώς, αυτό δεν συµβαί-
νει. «Δειλοί, µοιραίοι και άβουλοι αντάµα», όπως λένε και οι στίχοι
του Βάρναλη, «προσµένουµε, ίσως, κάποιο θαύµα».  

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Η κ. Κατσαβριά - Σιωρο-

πούλου έχει τον λόγο.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

συζήτηση του παρόντος νοµοσχεδίου για τον εκσυγχρονισµό της
δηµόσιας διοίκησης και για ένα δηµόσιο που θα είναι σύµµαχος
του πολίτη, φέρνει αναπόφευκτα στο µυαλό του κάθε πολίτη µια,
συνήθως, δυσάρεστη εικόνα ή εµπειρία από την επαφή του µε
τις δηµόσιες υπηρεσίες. Και φυσικά, η συνήθης επιχειρηµατολο-
γία προσωποποιεί τις ευθύνες κι ενοχοποιεί -ποιον άλλον;- τον
δηµόσιο υπάλληλο. 

Με αυτόν τον τρόπο επιχειρείται σκόπιµα ο αποπροσανατολι-
σµός από την πραγµατική συζήτηση, που αφορά το κράτος, τον
τρόπο συγκρότησής του και τα συµφέροντα που υπηρετεί. 

Χωρίς αµφιβολία, είναι ο έλεγχος του κράτους που τροφοδοτεί
την πολιτική αντιπαράθεση και τις πολιτικές συγκρούσεις, καθώς

οι κρατικές δραστηριότητες συνδέονται µε κάθε πτυχή της κοι-
νωνικής, της οικονοµικής και της πολιτιστικής ζωής. Συνακό-
λουθα, ο ρόλος τους κράτους αποτελεί τη βάση πάνω στην οποία
χτίζονται και οι πολιτικές αντιλήψεις, θεωρίες και πρακτικές. 

Στο σηµείο αυτό, θέλω να επισηµάνω ότι κατά το παρελθόν,
οι πολιτικές των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ χρησιµοποίησαν το κράτος ως περιουσιακό τους στοι-
χείο, προκειµένου να εδραιώσουν τις πολιτικές τους επιδιώξεις,
που δεν είχαν άλλο σκοπό παρά µόνο την ανακύκλωσή τους στην
εξουσία.

Δεν τους έφτανε, όµως, αυτό. Με την πλήρη υποταγή τους στα
µεγάλα συµφέροντα και την ακόρεστη δίψα τους για εξουσία
οδήγησαν τη χώρα στην υπερχρέωση, τα µνηµόνια, τον περιορι-
σµό της εθνικής κυριαρχίας, την οικονοµική συρρίκνωση και την
κοινωνική εξαθλίωση.

Ταυτόχρονα, µας λένε ότι φταίει το µέγεθος του κράτους, ο
αριθµός των δηµοσίων υπαλλήλων, οι µισθοί στον ιδιωτικό τοµέα
και οι συντάξεις και όχι τα χρόνια διακυβέρνησής τους, που επι-
κράτησε η διαπλοκή, η διαφθορά και η αδιαφάνεια. 

Γι’ αυτό άλλωστε στα µνηµόνιά τους προέβλεψαν συρρίκνωση
του κράτους στο 33%, όταν στην Ευρώπη ο µέσος όρος είναι
45%. Γι’ αυτό περιέκοψαν µισθούς και συντάξεις πάνω από 40%.
Γι’ αυτό ο σηµερινός Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας, που εφάρµοσαν πιστά τις πολιτικές των απολύ-
σεων και της καταστροφής του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
επιµένουν και σήµερα σε νέες περικοπές συντάξεων και σε κα-
τάργηση των επικουρικών.

Όταν, για παράδειγµα, λένε ότι δεν ψηφίζουν το ασφαλιστικό,
αυτό εννοούν. Όταν ευθυγραµµίζονται µε το ΔΝΤ και µιλούν για
εξοικονόµηση πόρων από τις δαπάνες, αυτό ακριβώς εννοούν,
δηλαδή περισσότερη φτώχια, µεγαλύτερη εξαθλίωση για τον
κόσµο της εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακριβώς στον αντίποδα βρίσκε-
ται η δική µας αντίληψη, το όραµα και η πολιτική της δικής µας
Κυβέρνησης, όπως αποτυπώνεται και στο συζητούµενο νοµοσχέ-
διο που λίγοι θα πίστευαν ότι θα ψηφιζόταν ποτέ στην Ελλάδα. 

Για πρώτη φορά εδώ και σαράντα χρόνια η δηµόσια διοίκηση
ανεξαρτητοποιείται, αυτονοµείται, παύει να είναι φέουδο της
εκάστοτε κυβέρνησης. Επιχειρείται η ουσιαστική καθιέρωση των
αρχών της διαφάνειας, της ισότητας και της αξιοκρατίας στον
τρόπο επιλογής και εξέλιξης του στελεχιακού δυναµικού της δη-
µόσιας διοίκησης.

Το νοµοσχέδιο αποτελεί µια τεράστια µεταρρυθµιστική τοµή
για την Ελλάδα. Με βασικό κριτήριο την αποκοµµατικοποίηση,
επιχειρούµε να πραγµατοποιηθεί η διαχείριση του ανθρώπινου
δυναµικού του δηµοσίου, ενώ στόχος µας είναι η δηµιουργία
ενός ολοκληρωµένου και αξιόπιστου προγράµµατος διοικητικής
αναδιοργάνωσης. 

Ένας από τους βασικούς πυλώνες του νοµοσχεδίου είναι
αναµφισβήτητα, όπως ορίζεται στο άρθρο 1, η σύσταση του
Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης. Η
λογική του εθνικού µητρώου αφορά σε στελέχη της δηµόσιας δι-
οίκησης και έχει µεγάλο δηµοσιονοµικό όφελος. Είναι άξιο λόγου
ότι οι γενικοί γραµµατείς των Υπουργείων, οι πρόεδροι, οι αντι-
πρόεδροι, οι διοικητές και όλοι οι επικεφαλής των νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου θα αντλούνται από το Εθνικό Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών, βάσει της µοριοδότησής τους και της κα-
ταλληλόλητάς τους. 

Για όσους µας προσάπτουν ότι δεν αξιοποιούµε στελέχη του
ιδιωτικού τοµέα θα τους πούµε ότι ο ιδιωτικός τοµέας θα συνει-
σφέρει στη στελέχωση των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δι-
καίου, όπου προβλέπονται θέσεις διευθύνοντος συµβούλου ή
αναπληρωτή διευθύνοντος συµβούλου. Πολύ σηµαντική καινο-
τοµία είναι η εφαρµογή του συστήµατος αξιολόγησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας υπηρετήσει για πολλά
χρόνια τον δηµόσιο τοµέα µε πίστη και αξιοπρέπεια, µπορώ να
πω ότι θα ήµουν πολύ χαρούµενη, αν υπήρχε η δυνατότητα όλα
αυτά τα χρόνια να αξιολογηθώ, κάτι που δεν έγινε ποτέ. Με νέα
οργανογράµµατα και περιγράµµατα θέσεων, θα είναι πλέον εφι-
κτό να αξιολογούνται τόσο οι υφιστάµενοι όσο και οι προϊστάµε-
νοι, εντός της υπηρεσίας αλλά και από τους πολίτες, προκειµέ-
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νου να υπάρχει αντικειµενικότητα και αµεροληψία στις ανάλογες
θέσεις.

Η Κυβέρνηση δείχνει εµπιστοσύνη στο ανθρώπινο δυναµικό
της δηµόσιας διοίκησης και του επιτρέπει να λειτουργεί θεσµικά,
ανεξάρτητα, µε συνείδηση της ευθύνης του, ώστε το κράτος να
αποκτήσει συνέχεια. Όποιος γνωρίζει στοιχειωδώς τις βασικές
αρχές της διοίκησης ανθρώπινων πόρων, του λεγόµενου human
resources, εύκολα κατανοεί ότι το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει ση-
µαντικές καινοτοµίες και υιοθετεί σύγχρονες µεθόδους manage-
ment. Από την κορυφή έως την βάση της δηµόσιας διοίκησης ο
υπάλληλος παίρνει την θέση που του αξίζει µέσα από διαφανείς,
συλλογικές και αξιοκρατικές διαδικασίες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, να ολοκληρώ-
σετε. Έχετε υπερβεί τον χρόνο σας.

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Θα ήθελα µισό
λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.

Ο πολίτης, η κοινωνία και η οικονοµία µπορούν βάσιµα πλέον
να προσδοκούν ότι το κράτος, η δηµόσια διοίκηση θα είναι ένα
αξιόπιστο εργαλείο, σύµµαχος και αρωγός στην προσπάθεια για
την έξοδο από την κρίση, στην ανάπτυξη και την κοινωνική δι-
καιοσύνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ευχαριστούµε πολύ, κυρία Κατσαβριά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλ-

λης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Μανιάτη, δεν

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θέλω τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν υπάρχει προσωπικό,

κύριε Μανιάτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρακαλώ να µου δώσετε ένα λεπτό,

για να τεκµηριώσω…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι να τεκµηριώσετε; 
Είπατε εσείς έντονα, τυπικά µε την εµπειρία που έχετε και είπε

και ο Υπουργός ό,τι νόµιζε ότι έπρεπε να πει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ο κ. Σκουρλέτης δήλωσε ότι έχω προ-

σωπική άγνοια επί θεµάτων…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν σας έθιξε προσωπικά.

Με συγχωρείτε. Αλίµονο αν η άγνοια είναι προσωπικό µεταξύ
µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω ένα λεπτό να
αποδείξω µόνο γιατί η άγνοια αφορά τον κύριο Υπουργό µε το
δελτίο Τύπου το χθεσινό το δικό του που…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήδη µιλάτε. Το έχετε το
ένα λεπτό και µιλάτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επί ένα χρόνο ο ίδιος λιαζόταν και δεν
έκανε τίποτα. Παρακαλώ µπορώ να έχω ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το έχετε ήδη, έχετε ξεκι-
νήσει, αλλά προσωπικό δεν υπάρχει. Να συνεννοούµαστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Υπάρχει απολύτως προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κανένα προσωπικό. Ουσία

υπάρχει. Πείτε την. Δεν υπάρχει θέµα. 
Έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός κ. Σκουρ-

λέτης απέφυγε να απαντήσει στην καταγγελία που έκανα κατά
την οµιλία µου ότι ζητά από το Σώµα να του εκχωρήσουµε εν
λευκώ και µε αδιαφάνεια τη διαχείριση 60 εκατοµµυρίων ευρώ
κάθε χρόνο από φορέα τον οποίο δεν ονοµατίζει και µε κριτήρια
τα οποία δεν ονοµατίζει, από χρήµατα που θα προκύψουν στο
ελληνικό δηµόσιο εξαιτίας της πώλησης δικαιωµάτων ρύπων. 

Επειδή, λοιπόν, απορία ψάλτου βηξ ο κ. Σκουρλέτης επέλεξε
να απαντήσει επί ενός άλλου θέµατος και χαίροµαι γι’ αυτό, στο
οποίο όµως, δεν αναφέρθηκα. Όµως, χθες εξέδωσα ανακοίνωση
και είπα το εξής πολύ απλό: Ο κ. Σκουρλέτης, όπως και άλλος
Υπουργός της Κυβέρνησης επί ένα χρόνο λιαζόταν, διότι όταν
ανέλαβε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ µετά τις εκλογές του Ια-
νουαρίου βρήκε στο συρτάρι της 18 εκατοµµύρια ευρώ που
είχαν συλλεγεί το 2012, το 2013 και το 2014 από τα τέλη που ει-

σπράττει το κράτος από τα αιολικά πάρκα και βρήκε και δηµοσι-
ευµένη και υπογεγραµµένη από εµένα και δηµοσιευµένη στο
Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης την υπουργική απόφαση για
να κατανείµει τα χρήµατα αυτά στα περίπου είκοσι πέντε χιλιά-
δες φτωχά νοικοκυριά των διακοσίων εβδοµήντα δύο ορεινών
χωριών της χώρας. 

Αντί, λοιπόν, ο κ. Σκουρλέτης να πάρει τα χρήµατα και να τα
διανείµει, εδώ κι ένα χρόνο δεν κάνει απολύτως τίποτα, διότι
έπρεπε να µεσολαβήσει ένας χρόνος να φανεί ότι είναι έργο ΣΥ-
ΡΙΖΑ όχι έργο των προηγουµένων κακών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Χθες, λοιπόν, εξέδωσε ένα δελτίο Τύπου στο οποίο λέει µε
σαφήνεια ότι, «Εκδίδω και κατανέµω τα χρήµατα, εφαρµόζοντας
την υπουργική απόφαση και µόνο αυτήν που υπέγραψε ο Μανιά-
της και δηµοσιεύθηκε στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης». 

Κατά συνέπεια του επιστρέφω απολύτως τους χαρακτηρι-
σµούς, λέγοντάς του ότι η άγνοια αφορά τον ίδιο, αλλά η ευθύνη
του απέναντι στον ελληνικό λαό και τους Έλληνες πολίτες των
ορεινών χωριών που έπρεπε να τους έχει δώσει αυτά τα χρήµατα
που είναι περίπου 700 µε 800 ευρώ για κάθε νοικοκυριό είναι
λάθος του τεράστιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην το επαναλάβετε. Τρίτη
φορά είναι τα ορεινά χωριά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Στην πραγµατικότητα συνιστά πολιτική
σκοπιµότητα για να πουλήσει σε ψηφοφόρους ως δήθεν έργο
του ΣΥΡΙΖΑ κάτι που δεν δικαιούται να το πράξει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κι όµως, κοιτάξτε, στο

«άγνοια» απαντήσατε µε «λιάσιµο», µε «πουλάει» κ.λπ.. Το έχετε
καταλάβει; Δείτε την οµιλία σας για να δείτε ότι τρία προσωπικά
θα µπορούσαν να στηθούν αν για το άγνοια δικαιολογείται προ-
σωπικό. Αφήστε το τώρα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μετά τον κ. Δανέλλη θα

επανορθώσει ξανά ο κ. Σκουρλέτης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, να το κλείσουµε τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, όχι. Δεν θα το κλεί-

σουµε τώρα. Μετά τον κ. Δανέλλη θα το κλείσουµε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Θα χαθεί η συνέχεια. Θα τηρήσω τον
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν χάνεται τίποτα. Τον
χρόνο θα το σεβαστείτε, αλλά θα πείτε κάτι που ύστερα θα συ-
νεχιστεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Θα έχουµε και suspense, κύριε
Σκουρλέτη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Επιτρέψτε µου, για να καταλάβει ο κό-
σµος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αφήστε το, µετά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Δανέλλη, συµφωνείτε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι να συµφωνεί; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Είπα ότι αν µιλήσετε µετά, θα έχετε

δηµιουργήσει και suspense, θα είναι καλύτερο και το κλίµα. Αν
επιµείνετε, όµως, βεβαίως. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Επιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, αφού επιµένετε.
Μεταξύ φίλων…

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Πάνος Σκουρλέτης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Φαίνεται ότι η άγνοια επιβεβαιώνεται για
δεύτερη φορά. Έχω εδώ ένα δελτίο Τύπου που είχε βγει επί
υπουργίας του κ. Μανιάτη στις 5 Ιανουαρίου του 2015 όπου το
ποσό που λέει τώρα, τα 18 εκατοµµύρια που υποτίθεται ότι είχε
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µαζέψει ο κ. Μανιάτης µετά κόπων και βασάνων -δεν είχε κάνει
τίποτα απολύτως- το αναφέρει ο ίδιος σε 13.390.731 ευρώ. Ανα-
κρίβεια, λοιπόν, δεύτερη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκουρλέτης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Μανιάτη, κάνατε µία υπουργική απόφαση απλά και
µόνο, για να πείσετε τους ψηφοφόρους ότι κάτι κάνετε, ενώ τους
είχατε ξεχάσει και τους κοροϊδεύατε τα προηγούµενα χρόνια,
από νόµο του 2010.  

Ξέρετε τι σηµαίνει, πρακτικά, το γεγονός ότι δεν υλοποιήθηκε
αυτός ο νόµος; Σηµαίνει ότι τώρα πια, µε τα χρήµατα που θα πά-
ρουνε στα ακριτικά χωριά, σε ορισµένες περιπτώσεις, για τρία,
τέσσερα, πέντε, έξι χρόνια, ο κόσµος δεν θα πληρώνει το ρεύµα
της ΔΕΗ. Κι αυτό το αγνοήσατε. 

Δεύτερον, το άλλο που είπα και δεν απαντήσατε και σκοπίµως
δεν το καταλάβατε, έχει να κάνει µε την άγνοια που φαίνεται πάλι
να υπάρχει σε σχέση µε το ποιος επιτηρεί –και είναι η Ευρωπαϊκή
Ένωση- το πού πηγαίνουν τα χρήµατα και αν πηγαίνουν αυστηρά
για πράσινες δράσεις, από τα πιστοποιητικά και από τις δηµο-
πρασίες των πιστοποιητικών αερίου. 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Μανιάτη. Δεν

υπάρχει περίπτωση. Μονοµαχίες πρώην και νυν Υπουργών δεν
θα επιτρέψω.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εξαπατά το Σώµα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το ίδιο γίνεται και στις επι-

τροπές. Σας παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ψεύδεται ασυστόλως! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ. Υπάρχουν

και οι Βουλευτές. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κανένα λεπτό. 
Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ο Υπουργός αναφέρει…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, βγάλτε µια

ανακοίνωση ή µιλήστε έξω.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εγώ δηλώνω στο Σώµα ότι ψεύδεται ο

κύριος Υπουργός. Εφαρµόζει αυτό ακριβώς που ψηφίσαµε. Μά-
λιστα, το είχε καταψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Μα-
νιάτη. Εσείς είστε και ευπρεπής και έµπειρος. 

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φοβάµαι πως η άρνηση συµφι-

λίωσης µε την πραγµατικότητα, που χαρακτηρίζει και το πολιτικό
µας σύστηµα και την κοινωνία, είναι πλέον τόσο ισχυρή, που τεί-
νει να προσοµοιάσει µε έναν ιδιότυπο πολιτικό αυτισµό. 

Παρά τις διαβεβαιώσεις που δόθηκαν στον Πρωθυπουργό,
µόλις τέσσερις µέρες πριν, πως µέχρι την έκτακτη Σύνοδο Κο-
ρυφής της 6ης Μαρτίου δεν επρόκειτο να γίνει µονοµερής ενέρ-
γεια, το κλείσιµο των βορείων συνόρων µας είναι ήδη πραγµα-
τικότητα. 

Η Τουρκία φαίνεται ότι δυναµιτίζει τη συµφωνία για την εµ-
πλοκή του ΝΑΤΟ στον έλεγχο των ροών στο Αιγαίο, διευκολύ-
νοντας ακόµα µεγαλύτερο αριθµό προσφύγων και µεταναστών
προς την Ελλάδα.  

Οι Βρυξέλλες µίλησαν ήδη για ανθρωπιστική κρίση και τη διά-
θεσή τους, άµεσα, να ανταποκριθούν στις ανάγκες που δηµιουρ-
γεί αυτή η κρίση. Είναι µια ανθρωπιστική κρίση που θα είναι
πραγµατική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι αυτή που αντιλαµ-
βανόσαστε στα καθ’ ηµάς ως τέτοια, µερικούς µήνες πριν. Η
χώρα µας βρίσκεται µπροστά στον εφιάλτη της µετατροπής της
σε αποθήκη απελπισµένων ανθρώπων. 

Στις πρωτόγνωρα δύσκολες αυτές στιγµές, οι αγρότες κλιµα-
κώνουν τις ακραία βίαιες συµπεριφορές τους στα µπλόκα –και
µιλάµε για τους αγρότες των µπλόκων, όχι συνολικά για τους

αγρότες- ως καλοί µαθητές του αντιµνηµονιακού χυλού, παρα-
λύοντας κάθε οικονοµική δραστηριότητα. Εµφανίζονται ανίκανοι
να αντιληφθούν ότι οι κραυγές αγωνίας, µόλις χθες, του Πανελ-
ληνίου Συνδέσµου Εξαγωγέων αφορούν στην καταστροφή, σε
πολύ µεγάλο βαθµό, συναδέλφων τους, παραγωγών αγροδια-
τροφικών προϊόντων. 

Κι επειδή «µωραίνει Κύριος ον βούλεται απολέσαι» και µέσα
στα σηµεία, συνολικά, των καιρών, η Πρόεδρος του Αρείου
Πάγου, η κ. Θάνου, κατέθεσε µήνυση εναντίον του καθηγητή Συ-
νταγµατικού Δικαίου, κ. Σταύρου Τσακιράκη, για επικριτικό σχό-
λιό του, µήνες πριν, στο ιστολόγιό του, σχετικά µε την επιστολή
–θυµάστε- που έστειλε στους Προέδρους Ανωτάτων Δικαστη-
ρίων των χωρών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια πράξη
ούτως ή άλλως πρωτοφανή για τα δικαστικά χρονικά της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, συγχέοντας την άσκηση κριτικής, που αποτελεί
δικαίωµα του κάθε πολίτη, εξάλλου, για κάθε δηµόσιο πρόσωπο,
µε την εξύβριση και δυσφήµιση.  

Η πράξη της αποτελεί επικίνδυνο θεσµικό ολίσθηµα. Ζητά από
συναδέλφους της να δικάσουν έναν νοµικό και προτείνει ως µάρ-
τυρα έναν δικαστή, την Πρόεδρο της Ένωσης Δικαστών και Ει-
σαγγελέων. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία. 
Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Υπενθυµίζω ότι µε πρόσφατη νοµο-

θετική ρύθµιση αποφασίσατε να µπορεί η Πρόεδρος του Αρείου
Πάγου από µόνη της να ασκεί πειθαρχική δίωξη κατά οποιουδή-
ποτε δικαστή. 

Έχετε αντιληφθεί άραγε σε τι ολισθηρό δρόµο βάζουµε τη
χώρα µε τις επιλογές σας; Είναι επιλογές καθεστωτισµού και αυ-
ταρχισµού, που πολύ απέχουν της λειτουργίας της δηµοκρατίας,
αλλά και των αξιακών κωδίκων της Αριστεράς, κύριοι συνάδελ-
φοι.

Θα πρέπει να παραδεχθούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι η συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου αποκαλύπτει
άλλο ένα παράδοξο. Δεν υπάρχει πτέρυγα της Βουλής που να
µην συµφωνεί πως απαιτείται άµεση και ουσιαστική µεταρρύθ-
µιση του δηµοσίου τοµέα, µια µεταρρύθµιση που αποτελεί προ-
ϋπόθεση για την έξοδο της χώρας από την κρίση, αλλά και για
την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών προς τη δη-
µόσια διοίκηση, που σήµερα αποτελεί πηγή προβληµάτων. 

Συµφωνούµε όλοι ότι το ελληνικό δηµόσιο χαρακτηρίζεται από
υδροκεφαλισµό δηµοσίων υπηρεσιών, πελατειακές σχέσεις, έλ-
λειψη σχεδιασµού, ανορθολογισµό, φαινόµενα διαφθοράς και
άκρατη κοµµατικοποίηση. Εν ολίγοις, όλοι συµφωνούµε ότι πρό-
κειται για τον «µεγάλο ασθενή». Η ιστορία, όµως, αποδεικνύει
ότι, ενώ συµφωνούµε στην ασθένεια, διαφωνούµε απόλυτα στη
θεραπεία.

Παραδοσιακά, όλες οι κυβερνήσεις είτε αναβάλλουν τη θερα-
πεία είτε κάνουν εκπτώσεις στα όσα εξαγγέλλουν ή θεσµοθε-
τούν. Φοβάµαι ότι και εσείς σήµερα δεν ξεφεύγετε από τον
κανόνα, δίνοντας το µήνυµα στην κοινωνία ότι τελικά αυτό το δη-
µόσιο, έτσι όπως είναι, βολεύει το πολιτικό σύστηµα στο σύνολό
του. 

Πώς αλλιώς εξηγείται -ας πούµε ένα παράδειγµα- η νυχτερινή
τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµίας Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού, που κατ’ ουσίαν ξηλώνει το «πουλόβερ» του συζητούµενου
νοµοσχεδίου, προτού καν αυτό ολοκληρωθεί; Η εξαίρεση του
ΕΟΤ από την εφαρµογή του εθνικού µητρώου επιτελικών στελε-
χών δηµόσιας διοίκησης επιτρέπει και πάλι στον Υπουργό να ορί-
ζει το διοικητικό συµβούλιο, χωρίς καµµία αξιοκρατική διαδικα-
σία. Είναι αυτές οι σύγχρονες µέθοδοι διοίκησης του ιδιωτικού
τοµέα, όπως διατείνεται στην αιτιολογική έκθεση της τροπολο-
γίας; 

Εδώ απλώς έχουµε µία καραµπινάτη ρουσφετολογική πελα-
τειακή εξυπηρέτηση σε βάρος του ίδιου του νοµοθετήµατός σας.
Και χθες το βράδυ είχα την ευκαιρία να πω ότι µόνοι σας αδικείτε
αυτό το οποίο λέτε ότι θέλετε να κάνετε. Και χθες βράδυ συµ-
φωνήσαµε –νοµίζω- ότι η µεταρρύθµιση του δηµοσίου τοµέα
είναι η µητέρα των µεταρρυθµίσεων, που θα µας βάλει σε µια ευ-
ρωπαϊκή κανονικότητα.
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Φοβάµαι ότι γράφετε µε το ένα χέρι και σβήνετε µε το άλλο,
γιατί γρήγορα ανακαλύψατε και εσείς αυτό που ίσχυε διαχρο-
νικά, ότι το χάος στη δηµόσια διοίκηση είναι ο πιο σίγουρος τρό-
πος εδραίωσης µιας κυβέρνησης στην εξουσία. 

Στο άρθρο 36, το οποίο προβλέπει την επιστροφή στελεχών
στο δηµόσιο και την παραµονή τους στην υπηρεσία για πέντε επι-
πλέον έτη µέχρι και τη συµπλήρωση του ανωτάτου ορίου των
εξήντα επτά ετών, υπάρχει µια σχετική οριακή βελτίωση. Παρα-
µένει, όµως, το εξωφρενικό να αποφασίζει ο Υπουργός κάθε
χρόνο σε ποιον θα δίνει παράταση παραµονής στην υπηρεσία
µέχρι τη συνταξιοδότησή του. Και µιλάµε περίπου για δεκαπέντε
χιλιάδες άτοµα, τα οποία θα εξαρτώνται από την εν λόγω υπουρ-
γική απόφαση. Πρόκειται, προφανώς, για µια ιδιότυπη επιστροφή
στην εποχή της πλατείας Κλαυθµώνος µε αριστερά χαρακτηρι-
στικά. 

Βεβαίως, είναι πολύ θετικό ότι επιτέλους, µετά από είκοσι χρό-
νια σχεδόν προβαίνετε στην αποκατάσταση µιας αδικίας. Θυµά-
µαι ότι είχε απασχολήσει και εµένα απ’ αυτά εδώ τα έδρανα
είκοσι χρόνια πριν -ήµουν τότε Βουλευτής του Συνασπισµού- η
αποκατάσταση της αδικίας για όλους εκείνους τους επιτυχόντες
του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ το 1997. Και δεκαοκτώ χρόνια –για
να είµαι ακριβής- µετά έρχεται η στιγµή της δικαίωσης; Πρέπει
να ολοκληρωθεί, βεβαίως, αυτή η πράξη δικαίωσης.

Θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία που κατέθεσε το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών χθες, γιατί όντως υπάρχει πρόβληµα. Υπάρχει
πρόβληµα µε την έκδοση της νέας Ευρωπαϊκής βίζας για τους
επισκέπτες κυρίως από τη Ρωσία και των άλλων χωρών των
BRICS µε τα νέα βιοµετρικά χαρακτηριστικά, που απαιτεί βε-
βαίως και προσωπικό -που δεν υπάρχει- και υλικοτεχνική υπο-
δοµή.

Εδώ να επισηµάνω, όµως -ευχόµενοι ότι όλα θα πάνε καλά και
δεν θα έχουµε τις ανατροπές στον εξαιρετικά ευαίσθητο τοµέα
του τουρισµού, που είναι και ο µόνος που λειτουργεί και φέρνει
ακόµα εισόδηµα- ότι µεταξύ 15 Μαΐου και 15 Σεπτεµβρίου, δη-
λαδή σε περίπου εκατόν δέκα εργάσιµες ηµέρες, υπολογίζεται
ότι πρέπει να εκδοθούν αυτές οι νέου, ειδικού τύπου βίζες για
τουλάχιστον χίλια άτοµα. Και αυτό σηµαίνει ότι η ηµερήσια πα-
ραγωγή περνά τις εννέα χιλιάδες βίζες. Άρα, θα πρέπει να είµα-
στε σε κάθε περίπτωση προετοιµασµένοι. Kαι να επισηµάνω εδώ
ότι θα µπορούσαµε να είχαµε αυτή την προετοιµασία, γιατί ξέ-
ραµε ότι υπάρχει αυτή η νέα πραγµατικότητα, τα νέα δεδοµένα
για τους επιθυµούντες να µας επισκεφθούν από την αγορά της
Ρωσίας. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κίνδυνος να κα-
ταστούµε και εµείς ένα failed state, δυστυχώς, όσο και αν κανείς
έλεγε λίγες µέρες πριν ότι είναι θέµα εφιάλτη και στη σφαίρα του
φανταστικού, είναι πλέον ορατός. Πριν από τρεις-τέσσερις ηµέ-
ρες ο Πρόεδρος του SPD και Αντικαγκελάριος της Γερµανίας, ο
κ. Γκάµπριελ είπε: «Προς Θεού, µην οδηγούµε µε τις επιλογές
µας την Ελλάδα στην χορεία των ακυβέρνητων κρατών». Ας
φροντίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, σε ό,τι µας αφορά να µην δηµιουργούµε τις προ-
ϋποθέσεις που θα µας οδηγήσουν σ’ αυτόν τον εφιάλτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Δα-
νέλλη.

Η κ. Παπανάτσιου θα πάρει τώρα τον λόγο. Ύστερα θα µιλήσει
ο κ. Φάµελλος. Όπως έχετε ήδη καταλάβει, θα µιλά ένας Βου-
λευτής και µετά ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Ύστερα,
µετά τον επόµενο Βουλευτή, θα µιλήσει η κ. Κεραµέως και ύστε-
ρα ο κ. Θεοχαρόπουλος.

Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, στεναχωρούµε κάποιους συναδέλφους

εδώ µέσα, όπως την προηγούµενη συναδέλφισσα της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης, που γκρεµίζουµε το κράτος-λάφυρο, ένα
µοντέλο που οικοδοµήσατε µε συνέπεια και συστηµατικότητα
καθ’ όλη τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης. Ευτυχώς, όµως, που
ο ελληνικός λαός δεν έχει µνήµη χρυσόψαρου και µε το πιο πρό-
σφατο, το περιβόητο 4-2-1, θυµάται παρά πολύ καλά.  Πολλοί

από εµάς, που είµαστε από την επαρχία και εκεί ξέρετε ότι γνω-
ριζόµαστε πολύ καλά µεταξύ µας, ξέρουµε ποιος διόρισε ποιον. 

Είναι γεγονός, βέβαια, ότι την τελευταία πενταετία ο δηµόσιος
τοµέας βρέθηκε στο µάτι του κυκλώνα ακραία νεοφιλελεύθερων
πολιτικών, οι οποίες υιοθετήθηκαν από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Γίναµε µάρτυρες των µαζικών απολύσεων και της θέσης
δηµοσίων υπαλλήλων σε διαθεσιµότητα, χωρίς καµµία λογική και
της καθαίρεσης προϊσταµένων και διευθυντών εν µια νυκτί, χωρίς
καµµία ουσιαστική αξιολόγηση.

Αυτή η Κυβέρνηση αποδεικνύει καθηµερινά ότι το µόνο που
χρειάζεται τελικά, για να αλλάξουν τα πράγµατα σ’ αυτόν τον
τόπο, είναι η πολιτική βούληση. 

Το πρώτο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για το δηµόσιο µετά
τις εκλογές της 20ής Σεπτεµβρίου κινείται ακριβώς προς αυτήν
την κατεύθυνση. Δεν είναι καθόλου τυχαία τα σχόλια που κατα-
τέθηκαν την πρώτη ηµέρα της δηµόσιας διαβούλευσης. Πλήθος
πολιτών σχολίασε το σχέδιο νόµου πάρα πολύ θετικά. 

Το νοµοσχέδιο διαρθρώνεται σε τρία σκέλη: Σύσταση Μη-
τρώου Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, αξιολόγηση
δοµών και δηµοσίων υπαλλήλων, επιλογή προϊσταµένων. 

Η ριζικότερη αλλαγή που έρχεται στο δηµόσιο µε το νοµοσχέ-
διο αφορά τη σύσταση του παραπάνω µητρώου, το οποίο θα
αποτελείται από υπαλλήλους υψηλών προσόντων. Θέσεις γενι-
κών, αναπληρωτών γενικών και ειδικών γραµµατέων Υπουργείων,
προέδρων, διοικητών, διευθυνόντων συµβούλων και µελών διοι-
κήσεων των νοµικών προσώπων θα στελεχώνονται αποκλειστικά
µε µέλη του. 

Σχετικά µε την αξιολόγηση, η οποία για πρώτη φορά θα είναι
αµφίδροµη, θα ήθελα να πω ότι κάθε προϊστάµενος θα αξιολογεί,
αλλά και θα αξιολογείται από τους άµεσους υφισταµένους του.

Τέλος, το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων θεσπίζει µοριοδό-
τηση µε τέσσερις οµάδες κριτηρίων: Τυπικά προσόντα, εµπειρία,
συνέντευξη, αξιολόγηση.

Η επιλογή των προϊσταµένων γενικής διεύθυνσης γίνεται από
το ειδικό συµβούλιο επιλογής προϊσταµένων µετά από πρό-
σκληση ενδιαφέροντος µε διαφάνεια. 

Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ σε κάποια σηµεία του νοµοσχε-
δίου, τα οποία θεωρώ ότι έχουν ιδιαίτερη σηµασία. 

Συνέντευξη. Στόχος της συνέντευξης είναι η διαπίστωση των
ικανοτήτων των δηµοσίων υπαλλήλων και η βελτίωσή τους και
όχι η τιµωρία και η απόλυση. Μάλιστα, το νοµοσχέδιο προβλέπει
ρητά την αξιοκρατική και διαφανή διαδικασία µε την οποία αυτή
θα διενεργείται.

Ολοµέλειες τµηµάτων και διευθύνσεων. Είναι γνωστό ότι οι
αποφάσεις που λαµβάνονται στο υψηλότερο επίπεδο της δηµό-
σιας διοίκησης συχνά εγκλωβίζονται στο στάδιο υλοποίησης
εξαιτίας της έλλειψης συνεργασίας, µεταξύ διευθύνσεως και
τµηµάτων. Αυτό ακριβώς έρχεται να διορθώσει, θεσπίζοντας τις
ολοµέλειες στις οποίες δικαίωµα συµµετοχής έχουν όλοι οι
υπάλληλοι.

Βαθµολογική διάρθρωση. Το βαθµολόγιο επανέρχεται στους
έξι βαθµούς και αποσυνδέεται από το µισθολόγιο. Στόχος είναι
η ηθική αποκατάσταση των δηµοσίων υπαλλήλων, που στο σύ-
νολό τους απώλεσαν δυο βαθµούς στο όνοµα των µνηµονιακών
δεσµεύσεων των προηγουµένων κυβερνήσεων και η επανέναρξη
της επαγγελµατικής τους εξέλιξης.

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τονίσω ότι εµείς
ως Κυβέρνηση δεν έχουµε τη λογική της αναπαραγωγής ενός
πελατειακού συστήµατος, το οποίο έχει οδηγήσει τη χώρα σε
αδιέξοδο. Το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια πρώτη προσπάθεια, για
να αποτρέψει τις πελατειακές και κοµµατικές σχέσεις και κάθε
λογής προσχηµατικούς ή επίπλαστους αποκλεισµούς ικανών δη-
µοσίων υπαλλήλων, ενώ ανατρέπει νοµοθετήµατα µε ξεπερασµέ-
νες µεθοδεύσεις τιµωρητικού χαρακτήρα και υποχρεωτικές
βαθµολογικές ποσοστώσεις. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, έρχεται να εντάξει σε ένα συνο-
λικό σχέδιο αυτό που λέµε διαχείριση ανθρώπινου δυναµικού σε
όλο τον δηµόσιο τοµέα. Να βάλει τη δηµοκρατία και την αξιοκρα-
τία σε πρώτο πλάνο στη δηµόσια διοίκηση, έννοιες που σε εσάς,
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης είναι σχεδόν άγνωστες.

Ο στόχος σας τα προηγούµενα χρόνια ήταν να φορτώσετε τις
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δικές σας κοµµατικές αµαρτίες στα χέρια ενός δήθεν πολυδά-
πανου και δυσκίνητου δηµόσιου τοµέα. Χωρίς σχέδιο και µελέτη
διώξατε  µέσα σε µια νύχτα υπαλλήλους από υπηρεσίες που σή-
µερα στενάζουν από τον όγκο δουλειάς και ταλαιπωρούν τον τε-
λικό αποδέκτη, τον πολίτη. Τον δηµόσιο τοµέα τον φτιάξατε κατ’
εικόνα και καθ’ οµοίωση και αυτό σήµερα εδώ τελειώνει. Η δη-
µοκρατία, η αξιοκρατία και ο εκσυγχρονισµός µε διαφάνεια υπει-
σέρχονται σε πρώτο πλάνο από τη σηµερινή Κυβέρνηση και όσο
και να φωνασκείτε, όλοι οι υπάλληλοι ξέρουν, νιώθουν και κατα-
λαβαίνουν πως αυτό το νοµοσχέδιο γίνεται προς το αµοιβαίο
όφελος, τόσο των ιδίων, αλλά και των πολιτών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από  την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε την κ. Πα-
πανάτσιου. 

Ο κ. Φάµελλος έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.
Παρακαλώ να τηρούν όλοι το χρόνο, έτσι ώστε να µπορέσουµε

να ανταπεξέλθουµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για εµένα το είπατε

µάλλον, σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω από το νοµοσχέδιο και στο τέλος, αν έχω
χρόνο, θα κάνω κάποιο γενικότερο σχόλιο. 

Συζητάµε σήµερα, για δεύτερη µέρα το νοµοσχέδιο αυτό της
µεγάλης διοικητικής µεταρρύθµισης που αφορά στην αξιολό-
γηση των υπαλλήλων, στην αξιολόγηση της λειτουργίας του δη-
µοσίου στο θέµα του βαθµολογίου, στην εξέλιξη των προϊστα-
µένων, αλλά και στο Μητρώο των Επιτελικών Στελεχών.

Νοµίζω, όµως, πως πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγ-
µατα θεσµικά. Πρώτον, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µπήκε µε
πλήρη δηµοκρατική διαδικασία ανάρτησης, διαβούλευσης, ενη-
µέρωσης της κοινωνίας και χωρίς καµµία παράβαση του Κανονι-
σµού και του Συντάγµατος, κυρία Κεραµέως. Αν θεωρείτε ότι
έχει γίνει οποιαδήποτε παράβαση, ορίστε το Βήµα της Ολοµέ-
λειας. Δεν κάνατε καµµία προσφυγή κατά του Κανονισµού και
κατά του Συντάγµατος. Γιατί στερήσατε την Ολοµέλεια από ένα
τέτοιο δηµοκρατικό δικαίωµα; Βέβαια, πρέπει να προσθέσω ότι
το νοµοσχέδιο αυτό συζητήθηκε πλήρως στις επιτροπές, πλήρως
στην Ολοµέλεια, µε δηµοκρατικά δικαιώµατα για όλα τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης και πλήρως κοστολογηµένο, όπως επαρκώς
περιγράφηκε από τον Υπουργό.

Δεύτερο θέµα. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι µια µικρή ρύθ-
µιση, είναι ένα κοµµάτι του παράλληλου προγράµµατος, το οποίο
είχε εξαγγελθεί πριν από τον Ιανουάριο του 2015. Είναι άξονας
της µεγάλης δηµοκρατικής αλλαγής στη χώρα µας, γιατί περι-
λαµβάνει το βασικό στοιχείο της επιστροφής της αξιοκρατίας
στο δηµόσιο. Είναι δηµοκρατικό, συµµετοχικό και δίνει ίσες ευ-
καιρίες.

Τρίτο θέµα. Δεν είναι µνηµονιακή υποχρέωση, είναι δηµοκρα-
τική µας υποχρέωση και αυτό το λέω και  προς τους συναδέλ-
φους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Είναι κοινωνική και
δηµοκρατική µας υποχρέωση. Είναι βαθιά δηµοκρατικό, γιατί
ανατρέπει νεοφιλελεύθερες λειτουργίες του δηµοσίου, που και
εσείς είχατε κατακρίνει και είναι δηµοκρατικό και φιλεργατικό,
γιατί για πρώτη φορά δίνει δυνατότητα αξιολόγησης των προ-
ϊσταµένων από τους υφιστάµενους, από τους εργαζόµενους
µέσα στην ιεραρχία της δηµόσιας διοίκησης και βέβαια, γιατί
αποκαθιστά την αξιοκρατία και τη δικαιοσύνη στο δηµόσιο, ώστε
ο εργαζόµενος, ο εργάτης, ο άνεργος, ο µικροµεσαίος επιχειρη-
µατίας να µην έχει ανάγκη το ρουσφέτι, να εξυπηρετείται ισό-
τιµα. Αυτό δεν θέλουµε; Να µην είναι ο µεγαλοϊδιοκτήτης, ο
µεγαλοβιοµήχανος πιο µπροστά στη δηµόσια διοίκηση. Νοµίζω
ότι αυτό επιτυγχάνουµε, αγαπητοί συνάδελφοι.

Ποιες είναι οι µεγάλες αλλαγές που δεν έγιναν επαρκώς κα-
τανοητές και πρέπει να τις επαναφέρουµε στη συζήτηση;

Το νοµοσχέδιο αυτό µπορεί µε το Μητρώο Επιτελικών Στελε-
χών και µε την θέση του διοικητικού γραµµατέα, όπως περιγρά-
φεται από τον Υπουργό, να αποκαταστήσει και να διατηρήσει τη
θεσµική µνήµη µέσα στα Υπουργεία. Η θεσµική µνήµη αυτή προ-
έρχεται από στελέχη του δηµόσιου τοµέα αποκλειστικά από τον
κατάλογο των επιτελικών στελεχών, χωρίς συµµετοχή του ιδιω-

τικού τοµέα, είναι η κορυφή της διοικητικής πυραµίδας και δεν
αλλάζει µε τις εκλογές.

Και βέβαια, για να µην γίνεται καµµία παρανόηση, µε άλλο νο-
µοσχέδιο που θα αφορά στα κυβερνητικά όργανα, η Κυβέρνηση
θα έρθει να νοµοθετήσει για τους µετακλητούς, δηλαδή αυτούς
που µέχρι τώρα είχαµε συνηθίσει να λέµε Γενικούς Γραµµατείς
και για όλη τη στελέχωση του δηµόσιου τοµέα όσον αφορά την
πολιτική διοίκηση. Ξεκάθαρα πράγµατα, λοιπόν. Ο δηµόσιος το-
µέας διοικητικά διοικείται από δηµόσιο υπάλληλο, δεν µπαίνουν
τα πολιτικά στελέχη, δεν κοµµατικοποιείται η δηµόσια λειτουρ-
γία.

Δεύτερο ζήτηµα είναι ο χρόνος εφαρµογής. Μπήκαν πολλά
ερωτήµατα, όπως γιατί έως δύο χρόνια; Μα, πάρα πολύ απλά,
γιατί δεν καταλάβατε τι διαβάζατε. Εφόσον πρέπει να αξιολογη-
θούν οι υπάλληλοι, να δηµιουργηθούν φύλλα αξιολόγησης µετά
από ετήσια λειτουργία ανά κύκλου έτους, πώς θα γινόταν η κα-
τάταξη των υπαλλήλων στις θέσεις διοικητικής ευθύνης, χωρίς
τεστ, χωρίς τα δελτία αξιολόγησης; Προφανώς, µε τους διορι-
σµένους που είχατε εσείς ως προϊσταµένους, άρα µε δοτά κρι-
τήρια βαθµολογίας. Αυτό θέλατε; Τα δικά σας παιδιά να τακτο-
ποιήσετε πάλι.

Εµείς, λοιπόν, λέµε πολύ απλά: Θα γίνει ένας κύκλος αξιολό-
γησης και το πολύ σε δύο χρόνια θα έχει εφαρµοστεί παντού,
αλλά για τις θέσεις των διοικητικών γραµµατέων, για τους επικε-
φαλής της πυραµίδας, εφαρµόζεται τώρα. Εµείς τολµάµε. Θα το
ψηφίσετε; Το δικό σας προχωράµε και υλοποιούµε, αλλά όχι µε
πιασµένα τα πόστα από τα δικά σας παιδιά. 

Μη δηµόσιος τοµέας. Μπορεί να συµµετέχει στη διοίκηση; Η
απάντησή µας είναι ότι ο ιδιωτικός τοµέας της οικονοµίας, που
εσείς θέλατε –µπορεί να θέλατε να φέρετε µέχρι και τον κ. Χρι-
στοφοράκο Γενικό Γραµµατέα σε κάποιο Υπουργείο- όχι δεν
µπορεί να συµµετέχει. Μας συγχωρείτε, αυτά τελείωσαν στην Ελ-
λάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Φέρατε κανέναν δηµόσιο υπάλ-

ληλο τώρα εσείς; Στους πεντακόσιους, έχετε έναν δηµόσιο υπάλ-
ληλο;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Χριστοφοράκο γενικό γραµµατέα
δεν θα έχουµε στην Ελλάδα. Είναι ξεκάθαρο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην προσωποιούµε τα
πράγµατα. 

Προχωρήστε, κύριε Φάµελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. 
Ο µη δηµόσιος τοµέας σαφώς και έχει ρόλο. Γιατί; Γιατί πολύ

απλά προχωρήσατε τόσα χρόνια και προσπαθήσατε να διώξετε
τους νέους επιστήµονες στο εξωτερικό, να µη γίνουν προσλή-
ψεις στο δηµόσιο, να µην έχουµε επιστήµονες, να µην έχουµε
καινοτοµία. 

Οι σκέψεις µας, λοιπόν, είναι ότι για τη στελέχωση των νοµικών
προσώπων, όχι τους διοικητικούς γραµµατείς, θα διευρύνουµε
το µητρώο. Εξάλλου για τις εκτελεστικές θέσεις επιτρέπεται η
αξιοποίηση της γνώσης του µη δηµόσιου τοµέα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τριανταφυλλίδη, σας

παρακαλώ. Μιλάει ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ότι από

την κοινωνία και την επιστήµη προφανώς θα χρησιµοποιούµε
στελέχη στο δηµόσιο. Από την οικονοµία και τους µάνατζερ που
έχουν συµφέροντα, όχι. Θα γίνει ξεκάθαρος κώδικας δεοντολο-
γίας, θα γίνει ξεκάθαρο τι είναι σύγκρουση συµφερόντων και σε
αυτό το πλαίσιο ναι, προφανώς και οι δηµόσιοι υπάλληλοι-επι-
στήµονες είναι τα παιδιά της χώρας µας που θέλουµε να τα κρα-
τήσουµε εδώ, είναι οι επιστήµονες που θα µπουν και θα στελεχώ-
σουν και το δηµόσιο τοµέα.

Φθάνουµε στο τελευταίο, όσον αφορά το πόσο συγκεκριµένο
είναι. Βασική µας ανάγκη και αγάπη γι’ αυτό το νοµοσχέδιο ήταν
να είναι συγκεκριµένα και αντικειµενικά τα κριτήρια. Πώς γίνεται
αυτό; Διαβάστε ακόµα µία φορά πριν ψηφίσετε. Στα άρθρα 17
και 18  περιγράφεται ότι η στοχοθεσία, η παραµετροποίηση δη-
λαδή του στόχου που βάζει ο κάθε υπάλληλος και η κάθε υπη-
ρεσία, είναι βασικό κριτήριο, για να µπορέσει να αξιολογηθεί και
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να µην υπάρχει κανένα υποκειµενικό κριτήριο από κανέναν πολι-
τικό πατερούλη.

Όµως, κύριες και κύριοι Βουλευτές, κινδυνεύει να υποβαθµι-
στεί η συζήτηση αυτή από ένα γενικότερο πολιτικό περιβάλλον.
Προφανώς, το προσφυγικό και η διεθνής κρίση στη Συρία, αλλά
και το αγροτικό, το ασφαλιστικό, οι δυσκολίες της συµφωνίας,
ακόµα και η ένταση -και θα έλεγα πρώτα απ’ όλα η ένταση- της
σύγκρουσης της Κυβέρνησης µε τη διαφθορά υποβαθµίζουν
λίγο αυτή τη συζήτηση. Για µας είναι ξεκάθαρη και η εντολή που
λάβαµε το Σεπτέµβριο, είναι ξεκάθαρη και αναµενόµενη και η αν-
τίδραση. Είναι απαράδεκτο δηµοσιεύµατα να χαρακτηρίζουν την
Κυβέρνηση των τεσσάρων µηνών προσωρινή, επειδή η ανεξάρ-
τητη δικαιοσύνη διερευνά θαλασσοδάνεια, που οι προηγούµενες
κυβερνήσεις άφηναν κάποιους µεγαλοεκδότες να παίρνουν, ενώ
ταυτόχρονα τα ίδια κέντρα προσπαθούν να δηµιουργήσουν την
αγιογραφία του κ. Μητσοτάκη, την οποία δεν πετυχαίνουν, παρά
τα πριβέ γεύµατα, παρά την αναµετάδοση από τηλεοπτικό
σταθµό των τιτιβισµάτων του κ. Μητσοτάκη. Άκουσον-άκουσον!
Αυτή είναι δεοντολογία! 

Ξέρετε γιατί; Πολύ απλά, γιατί ο λαός ξέρει ότι ο κ. Μητσοτά-
κης είναι ιδιωτική ασφάλιση, κατάσχεση των επιδοτήσεων για να
πληρωθούν οι εισφορές των αγροτών στον ΟΓΑ και βέβαια κα-
θαίρεση των γενικών διευθυντών σε όλο το δηµόσιο για να βάλει
γενικούς διευθυντές στο Υπουργείο του, τους τελευταίους στη
βαθµολογία. Επειδή βρισκόµαστε σε δύσκολη κατάσταση, πι-
στεύω ότι χρειάζεται ισχυρή πολιτική διοίκηση στη χώρα µε αυ-
τόνοµη ευρωπαϊκή παρουσία. 

Δεν χρειάζεται ούτε ο κλητήρας του κ. Σόιµπλε ούτε ο αναµε-
ταδότης των ξενοφοβικών, σπασµωδικών και απαράδεκτων
φωνών της Αυστρίας και των χωρών του Βίζενγκραντ, όπως ανα-
µετάδωσε ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης σε αυτήν την Αίθουσα εδώ
χθες. Χρειάζεται προοδευτική, σύγχρονη και δηµοκρατική κυβέρ-
νηση, την Κυβέρνηση του Αλέξη του Τσίπρα, του ΣΥΡΙΖΑ, των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων και των Οικολόγων Πρασίνων, που έχει
τέσσερις φορές επικυρωθεί τον τελευταίο ενάµιση χρόνο. 

Η ένταση, η αγωνία, όµως και η διεκδίκηση, όπως εκφράζεται
σε πολλούς τοµείς της κοινωνικής ζωής, έχει και παρεκτροπές,
έχει και διάφορες άλλες αναγνώσεις. Οι αγώνες δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε στηµένα επεισόδια, µε θερµά επεισόδια, µε βιαιο-
πραγίες που δηµιουργούνται στηµένα και από στελέχη της
αντιπολίτευσης το τελευταίο διάστηµα. Γνωρίζουµε πολύ καλά
ότι δηµιουργούνται για λόγους εντυπώσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, επειδή µιλάµε για κάποιες κατεκτηµένες αξίες της κοι-

νωνίας, δεν µπορούµε να µείνουµε αµέτοχοι στην αµφισβήτηση
του δικαιώµατος της γνώµης, της δηµοκρατικής έκφρασης της
γνώµης και της πολιτικής τοποθέτησης. Και οφείλουµε όλοι, ως
ελάχιστη δηµοκρατική τοποθέτηση, να καταδικάσουµε τις πρά-
ξεις βίας, προπηλακισµών και βανδαλισµών από όπου κι αν προ-
έρχονται. Και τα κινήµατα οφείλουν να διαχωρίσουν τη θέση
τους, γιατί πιστεύω ότι οι αγρότες που συζήτησαν επιτέλους µε
τον Πρωθυπουργό αυτήν την βδοµάδα, µετά από τέσσερες βδο-
µάδες αναµονής του Πρωθυπουργού, κατάλαβαν ότι το κλίµα
του διαλόγου είναι η δηµοκρατία στη χώρα. 

Δεν αντιστοιχούν όλα αυτά στις δηµοκρατικές κατακτήσεις της
χώρας µας και δεν πρέπει να χαρίζουµε τους αγώνες στους χρυ-
σαυγίτες -και το επισηµαίνω και προς τις υπόλοιπες πολιτικές δυ-
νάµεις. Μην παίζετε εύκολα το παιχνιδάκι της Χρυσής Αυγής και
του φασισµού.

Θέλω να αναφερθώ ιδιαίτερα και στον συνάδελφο από την
Ένωση Κεντρώων, ο οποίος επανέλαβε κάτι τέτοιο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν θα αναφερθείτε, κύριε
Φάµελλε. Παρακαλώ πολύ, κάντε ένα κλείσιµο, χωρίς να αναφερ-
θείτε, διότι όλοι θα θέλουν…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επειδή αυτό το σφάλµα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να διαγραφεί αυτό από τα Πρακτικά,

όπως έχουν διαγραφεί και άλλα πράγµατα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα διαγραφούν και τα προ-

ηγούµενα από τα Πρακτικά.

Παρακαλώ, τελειώστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μάλιστα.
Επειδή µπορεί, πατώντας πάνω στην αγωνία των πολιτών κά-

ποιος να επιδοκιµάζει τους προπηλακισµούς και να οδηγεί προς
αυτούς, χρειάζεται µια µεγάλη προσοχή. Δεν πρέπει να επιδει-
κνύουµε και δεν πρέπει να ηρωοποιούµε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αναφέρθηκε στην αντιπολίτευση.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …τη βία, τον φανατισµό και τον φα-

σισµό. Και πρέπει όλοι εµείς εδώ…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχεις στοιχεία για αυτά που λες;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Φάµελλε, έχετε τε-

λειώσει.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …να υπερασπιστούµε την ελευθερία

και τα δηµοκρατικά δικαιώµατα που έχει κατακτήσει ο λαός µας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να έχεις στοιχεία γι’ αυτά που λες!

Δεν είµαστε όλοι ίδιοι! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …γιατί έχουµε τη δυνατότητα να

προχωρήσουµε σε µια κοινή πορεία και γνωρίζουν πολύ καλά οι
συνάδελφοι σε τι αναφερόµαστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Να θυµηθείς την Κερατέα. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η δηµοκρατική µεταρρύθµιση της

διοίκησης είναι ένα πρώτο σηµαντικό βήµα µεταρρύθµισης.
Πάρα πολλά θα ακολουθήσουν, αλλά θα πρέπει να υπερασπι-
στούµε πρώτα απ’ όλα τα δηµοκρατικά αγαθά της χώρας µας…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τελειώσει.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …και την ενιαία παρουσία της στο

εξωτερικό.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Δηµη-

τριάδης και ύστερα η κ. Κεραµέως. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Δηµητριάδης δεν είναι εδώ,

κύριε Πρόεδρε. Ασθενεί το παιδί του. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τότε, θα πάρει τον λόγο η

κ. Κεραµέως. 
Παρακαλώ πολύ, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να δίνουν

το παράδειγµα και να σκέφτονται και τους Βουλευτές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαεννιά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Βολίµων Ζακύνθου.

Η Βουλή σας χαιρετάει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω απαντώντας σε

διάφορες χθεσινές αιτιάσεις του κ. Φάµελλου κι αυτό για να µην
µείνουν αναπάντητες. 

Κύριε Φάµελλε, χθες, αντί να µας µιλήσετε για την ουσία του
νοµοσχεδίου, αυτού του άκρως σηµαντικού νοµοσχεδίου, όπως
λέτε, και αντί να απαντήσετε σε συγκεκριµένα θέµατα τα οποία
είχαµε θέσει, επιδοθήκατε σε προσωπικές επιθέσεις.

Αναφερθήκατε στον κ. Μυλωνάκη, σύµβουλο του Προέδρου,
του κ. Μητσοτάκη, στο πλαίσιο της υποτιθέµενης κοµµατικοποί-
ησης του κράτους εκ µέρους του κ. Μητσοτάκη, επειδή είχε πα-
ράλληλη θέση στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. 

Μάλλον δεν ξέρετε, κύριε Φάµελλε, ότι ο κ. Μυλωνάκης ήταν
πρώτα σύµβουλος του κ. Μανιτάκη. Τον θυµόσαστε τον κ. Μανι-
τάκη; Υπουργός της Δηµοκρατικής Αριστεράς.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ε, και;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν σας διέκοψα.
Και όταν ο κ. Μητσοτάκης παρέλαβε το Υπουργείο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, σταµατή-

στε από κάτω!
Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όταν ο κ. Μητσοτάκης παρέλαβε το

Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης, τον κράτησε. Τι απέ-
δειξε; Απέδειξε έµπρακτα ότι κοιτάει πάνω και πέρα από κόµ-
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µατα, κάτι που εσείς δεν ξέρετε να κάνετε.
Αν αµφιβάλλετε, ορίστε και το σχετικό ΦΕΚ, που αποδεικνύει

τον διορισµό του κ. Μυλωνάκη ως συµβούλου του κ. Μανετάκη. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, αναφερθήκατε σε δύο συγγενείς του κ. Μητσοτάκη. 
Κύριε Φάµελλε, θέλετε πραγµατικά να µιλήσουµε για τοποθε-

τήσεις συγγενών και φίλων στην Κυβέρνησή σας; Να σας θυµίσω
την οµιλία του κ. Βαρβιτσιώτη, της 5ης Μαΐου 2015, που απαρίθ-
µησε πάνω από εξήντα έξι διορισµούς συγγενών και κοµµατικών
στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ, σε µόλις τρεις µήνες διακυβέρνησης;
Μόλις τρεις µήνες διακυβέρνησης! Καταθέτω στα Πρακτικά τη
σχετική οµιλία.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, αναφερθήκατε επίσης, στους µετακλητούς του κ. Μη-
τσοτάκη επί υπουργίας του στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και είπατε ότι είναι πενήντα ένας. Το ίδιο είχε πει και ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός στις 27 Ιανουαρίου στη Βουλή, στην προ
Ηµερησίας Διατάξεως συζήτηση για το ασφαλιστικό. Ότι οι µε-
τακλητοί του κ. Μητσοτάκη ήταν πενήντα ένας και του κ. Βερ-
ναρδάκη ήταν δύο. 

Επανακαταθέτω, κύριε Φάµελλε, το ίδιο έγγραφο που καταθέ-
σατε εσείς χθες. Αναφέρεται συγκεκριµένα ότι οι µετακλητοί του
κ. Μητσοτάκη ήταν µόλις δέκα, αλλά και όλους να προσθέσετε -
και τους αποσπασµένους ακόµα σας λέω εγώ- πόσοι βγαίνουν;
Είκοσι επτά. Είναι οι µισοί από αυτούς που επικαλείται ο Πρωθυ-
πουργός. Και ξέρετε, πρόκειται για υπουργική απόφαση του νυν
Προέδρου της Βουλής, του κ. Βούτση. Άρα, µάλλον κάτι δεν ξέ-
ρετε να µετράτε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µπορούσα να συνεχίσω, κύριε Φάµελλε και να καταθέσω
και τα ΦΕΚ που αποδεικνύουν ότι οι µετακλητοί του κ. Βερναρ-
δάκη δεν είναι δύο, όπως είχε πει ο κύριος Πρωθυπουργός, αλλά
είναι σαφώς περισσότεροι. Και ότι µάλιστα και εκεί υπάρχουν πε-
ριπτώσεις παράλληλης άσκησης καθηκόντων µε άλλες θέσεις
του δηµοσίου. Αλλά, φυσικά αυτό επιτρέπεται και για κάποιο
λόγο, αυτό δεν σας αρέσει. 

Αλλά δεν θα τα καταθέσω αυτά τα ΦΕΚ, κύριε Φάµελλε, γιατί
δεν θέλω να πέσω σε αυτό το επίπεδο και γιατί σέβοµαι τον κύριο
Υπουργό. Καλά κάνει και έχει συµβούλους για να επιτελέσει το
έργο του. Ας κρατήσουµε επιτέλους ένα επίπεδο πολιτικού δια-
λόγου.

Μια κουβέντα για το Πανεπιστήµιο Χάρβαρντ και την ποσό-
στωση. Δεν θέλω να µπω στην ουσία τού αν είναι καλή η µέθοδος
αξιολόγησης η ποσόστωση ή όχι. Σας είπε χθες ο κ. Γεωργιάδης
ότι ακόµα και το Χάρβαρντ εφαρµόζει ποσοστώσεις. Και το αµ-
φισβητήσατε. Επειδή είχα την εξαιρετική τιµή να φοιτήσω σε
αυτό το πανεπιστήµιο, µπορώ να σας πω και να σας διαβεβαιώσω
ότι είχαµε ποσοστώσεις και ότι όλοι διαβάζαµε πολύ σκληρά και
µεθοδικά, προκειµένου να αποδειχθεί ποιοι από εµάς αξίζουν να
διακριθούν.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Στο εκπαιδευτικό έργο. Στο διοικη-
τικό είχατε;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Και αν δεν πιστεύετε εµένα, ορίστε και η
επίσηµη βαθµολογική πολιτική του Πανεπιστηµίου Χάρβαρντ.
Την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Νίκη Κεραµέως καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι ψευδές αυτό που λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Εδώ όµως, είµαστε για να µιλήσουµε για

ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Πρώτα από όλα, θα απαντήσω σε
κάτι που είπε ο κ. Φάµελλος για το διαδικαστικό.

Είπατε, κύριε Φάµελλε, ότι δεν υπάρχουν καθόλου διαδικα-
στικά θέµατα. Μου κάνει µεγάλη εντύπωση. Θέλετε να µας απαν-
τήσετε, το κεφάλαιο Ε’, αυτά τα είκοσι τρία άρθρα, τέθηκαν ποτέ
σε δηµόσια διαβούλευση; Τέθηκαν ποτέ σε δηµόσια διαβού-
λευση; Όχι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν τέθηκαν! 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Συνιστά παράβαση; Συνιστά παράβαση.

Πρώτο θέµα. 
Δεύτερον, οι περισσότερες διατάξεις του κεφαλαίου Ε’, κύριε

Φάµελλε, έχουν ή δεν έχουν έκθεση Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους; Δεν συνοδεύονται από έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους. Δεν έχουµε ιδέα τι θα κοστίσουν. Αυτό συνι-
στά παράβαση και του Κανονισµού της Βουλής και του Συντάγ-
µατος. 

Και µπαίνω στην ουσία. Δυστυχώς, δεν έλαβα χθες απαντήσεις
σε συγκεκριµένα θέµατα ουσίας που έθεσα, σε σχέση µε συγκε-
κριµένες διατάξεις του σχεδίου νόµου. Δεν έλαβα καµµία απάν-
τηση για το ότι εξαιρείτε τις αυτοτελείς γενικές γραµµατείες από
το µητρώο, άρθρο 6. Δεν έλαβα καµµία απάντηση για το ότι δεν
τίθενται καθόλου όροι και προϋποθέσεις για την ανανέωση της
θητείας όσων έχουν επιλεγεί σε επιτελικές θέσεις, άρθρο 7, πα-
ράγραφος 3. Δεν έλαβα καµµία απάντηση για το γεγονός ότι θέ-
σεις που ενδεχοµένως κενωθούν τώρα, ούτε γι’ αυτές ακόµα δεν
θα εφαρµοστεί το µητρώο, άρθρο 13, παράγραφος 3. Δεν έλαβα
καµµία απάντηση για το πώς θα διασφαλίσετε ότι δεν θα πάρουν
όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι 9,5 και 10. Καµµία απάντηση. Και
καµµία απάντηση για το πώς θα παρακολουθείτε τους βαθµούς
επίτευξης της στοχοθεσίας, άρθρο 22. 

Επίσης, καµµία απάντηση για τη µη µισθολογική αναγνώριση
της προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα, άρθρο 26. Και φυσικά,
καµµία πειστική απάντηση για το καίριο ζήτηµα, για τον αποκλει-
σµό του ιδιωτικού τοµέα από το Μητρώο, παρά µόνο επιβεβαι-
ώσεις της ιδεοληψίας σας, ότι δηλαδή το δηµόσιο συµφέρον
µπορεί να εξυπηρετηθεί µόνο από τους δηµόσιους υπαλλήλους.

Κύριε Υπουργέ, σας µιλήσαµε χθες µε κάθε ειλικρίνεια και σας
είπαµε ότι θα ήµασταν διατεθειµένοι να στηρίξουµε αυτό το νο-
µοσχέδιο, υπό τρεις προϋποθέσεις. Η γενική προϋπόθεση ήταν
αν µας πείθατε πραγµατικά ότι αυτό το οποίο επιδιώκετε είναι να
αποπολιτικοποιήσετε τη δηµόσια διοίκηση. Και σας ζητήσαµε για
να το αποδείξετε αυτό, τρεις ενέργειες. Πρώτον, να συµπεριλά-
βετε τον ιδιωτικό τοµέα στο µητρώο. Δεύτερον, να εφαρµόσετε
αύριο το µητρώο για όλες τις θέσεις. Αν πραγµατικά πιστεύετε
αυτό που κάνετε, αν πραγµατικά πιστεύετε ότι είναι αποτελεσµα-
τικό µέτρο, δεν έχετε παρά να το εφαρµόσετε από την επόµενη
µέρα.

Τρίτον, σας ζητήσαµε την απόσυρση του άρθρου 48, που ευ-
τυχώς αποσύρθηκε.

Θα συνεχίσω µε τις τροπολογίες, τις οποίες είδαµε από χθες
αργά το απόγευµα να πολλαπλασιάζονται. Θα κάνω µία αναφορά
στις τροπολογίες µε γενικούς αριθµούς 252 και 263, για τον ΕΟΤ
και την ΕΥΠ. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, εισάγετε εξαίρεση, προτού ακόµα ψη-
φιστεί ο νόµος για τον ΕΟΤ και την ΕΥΠ και µας λέτε ότι αυτός ο
συγκλονιστικός νόµος, που πανηγυρικά σήµερα εισηγείστε, δεν
θα εφαρµόζεται στον ΕΟΤ και στην ΕΥΠ. 

Τόσο πολύ πιστεύετε στο εγχείρηµά σας, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, τόσο πολύ πιστεύετε στην αποπολιτικοποίηση της διοίκησης
που προτού καν ψηφιστεί ο νόµος, βγάζετε εξαιρέσεις; 

Για να συνοψίσουµε, σ’ αυτό το περίφηµο νοµοσχέδιο, το
οποίο δεν έχει καν ακόµα ψηφιστεί και το οποίο περήφανα ειση-
γείστε στη Βουλή, µας λέτε πρώτον, ότι δεν θα εφαρµοστεί κα-
νονικά ως το καλοκαίρι του 2018, δεύτερον, ότι δεν θα εφαρ-
µοστεί σε αυτοτελείς γενικές γραµµατείες, τρίτον, ότι δεν θα
εφαρµόζεται στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού, τέταρτον, ότι
δεν θα εφαρµόζεται στον ΕΟΤ, πέµπτον, ότι δεν θα εφαρµόζεται
στην ΕΥΠ. 

Τελικά, κύριε Υπουργέ, σε ποιον εφαρµόζεται το παρόν νοµο-
σχέδιο; Αφού το πιστεύετε τόσο πολύ, γιατί τελικά περιορίζετε
τόσο πολύ το πεδίο εφαρµογής του; 
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Θα πω µία κουβέντα για φωτογραφικές τροπολογίες. Αναφέ-
ροµαι στην τροπολογία του κ. Παππά µε γενικό αριθµό 228 και
ειδικό αριθµό 11. Με την παράγραφο 6 της εν λόγω τροπολογίας
εξαιρούνται της υποχρεωτικής µετάθεσής τους στην Ελλάδα –
άκουσον άκουσον!- δηµοσιογράφοι οι οποίοι έχουν προϋπηρεσία
µεγαλύτερη των δεκατεσσάρων ετών σε γραφεία Τύπου και επι-
κοινωνίας ή σε ελληνική διπλωµατική αρχή και γνωρίζουν αρα-
βικά, αλλά γνωρίζουν και την κινέζικη γλώσσα και υπηρετούν σε
γραφείο Τύπου χώρας στην οποία οµιλείται η αντίστοιχη γλώσ-
σα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, υπάρχει και ένα όριο στις φωτογρα-
φικές διατάξεις. Τολµώ να πω ότι η διάταξη αυτή είναι σχεδόν
τόσο φωτογραφική όσο αυτή που ψηφίσατε πριν από µερικές
εβδοµάδες και είχα την τιµή να είµαι η µοναδική σ’ όλη την επι-
κράτεια στην οποία είχε εφαρµογή. 

Θυµίζω την περίπτωση αυτή, γιατί µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον
είδα άλλη µία τροπολογία που αφορά τις ανεξάρτητες αρχές,
αλλά όλως τυχαίως ήταν στην ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση από
την τροπολογία που ψηφίσατε πριν από µερικές εβδοµάδες.
Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 257 και ειδικό αριθµό 27.
Στην τροπολογία που είχατε θεσπίσει προς τιµή µου, τερµατί-
σατε πρόωρα εν ενεργεία µέλος της Επιτροπής Ανταγωνισµού
συγκεκριµένα, µόνο της Επιτροπής Ανταγωνισµού, κατά παρά-
βαση του νόµου και του Συντάγµατος. Σ’ αυτήν την τροπολογία
έρχεστε τώρα και επιτρέπετε σε µέλη συνταγµατικά κατοχυρω-
µένων ανεξάρτητων αρχών, που συγκεκριµένα έχουν επιλεγεί
από τη Διάσκεψη των Προέδρων για µία θητεία, τι να κάνουν; Να
µπορέσουν να εκτίσουν και δεύτερη θητεία. 

Θέλετε, κύριοι υπογράφοντες την τροπολογία –και κύριε Φά-
µελλε, γιατί κι εσείς υπογράψατε- να µας πείτε ακριβώς για ποια
µέλη του ΑΣΕΠ πρόκειται; Γιατί ξέρουµε ότι πρόκειται για το
ΑΣΕΠ. Να ξέρουµε τουλάχιστον για ποιους συγκεκριµένα νοµο-
θετεί η Βουλή, ή τουλάχιστον –και κλείνω µ’ αυτό- αναγνωρίστε
ότι πάτε να διορθώσετε τα δικά σας λάθη, τη δική σας ιδεοληψία,
που είχε οδηγήσει στο να τερµατίσετε τις θητείες των µελών
αυτών, των συγκεκριµένων µελών, πριν από λίγους µήνες και
τώρα απλά συνειδητοποιήσατε το λάθος σας και πάτε να το διορ-
θώσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Κεραµέως, µε συγ-
χωρείτε. Επειδή αναφερθήκατε σε µένα, θέλετε κάποια διευκρί-
νιση σ’ ένα σηµείο; Δεν κατάλαβα ακριβώς. Επίσης, επειδή έχω
ανάµειξη σ’ αυτό το θέµα, να σας πω ότι η τροπολογία για τις
ανεξάρτητες αρχές δεν αφορά σε καµµία περίπτωση το ΑΣΕΠ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Αλλά;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αφορά πολύ συγκεκριµέ-

νες καταστάσεις οι οποίες έχουν δηµιουργηθεί και επειδή βρι-
σκόµαστε σε συµφωνία για να λύσουµε θέµατα, από αύριο
κιόλας, από κοινού έχουµε καταθέσει αυτήν την τροπολογία.
Εννοώ διακοµµατικά.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κι εµείς πιθανότατα θα στηρίξουµε αυτήν
την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γι’ αυτό σας το λέω. Να το
κλείσουµε ως παρένθεση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάτι άλλο είχατε πει που

αφορούσε εµένα.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Είναι µία υπουργική σας απόφαση, την

οποία προσκόµισε και κατέθεσε στα Πρακτικά χθες ο κ. Φάµελ-
λος και αφορά τους µετακλητούς υπαλλήλους του κ. Μητσοτάκη.
Δεν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Α, καλά, εντάξει. Ευχαρι-
στώ πολύ.

Κύριε Βερναρδάκη, θέλετε να πείτε κάτι για τις τροπολογίες;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν θέλω να
µιλήσω. Θέλω µόνο να κλείσω το θέµα των τροπολογιών, να πω
για τις τελευταίες που γίνονται δεκτές. Την τροπολογία 265/35
την ανέφερα προηγουµένως, αλλά για κάποιο λόγο δεν καταγρά-
φηκε. Ακόµα, γίνονται δεκτές οι υπουργικές τροπολογίες 266/36,

267/37 και 268/38.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κλείσαµε;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για σήµερα και για το νο-

µοσχέδιο αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Γιατί τόσο σύντοµα, κύριε Πρόεδρε;

Έχουµε ώρα ακόµη.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχουµε την υπόσχεσή

σας, κύριε Υπουργέ;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ελπίζω ναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το «νοµίζω» τώρα…
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ελπίζω, ελ-
πίζω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): «Ελπίζω»; Ακόµα καλύτερα.
Ο κ. Κουµουτσάκος είναι εδώ; Όχι. Ο κ. Δηµητριάδης δεν είναι

εδώ επίσης. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης και ύστερα ο κ. Θεοχαρόπουλος.
Ο κ. Θεοχάρης θα µιλήσει ως απλώς οµιλητής. Θα κάνει χρήση

του πενταλέπτου πολύ αυστηρά. Εν όψει και του Συνεδρίου, κρα-
τήστε για εκεί….

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και άλλοι, κύριε Πρόεδρε,
είχαν ανοχή. Προς Θεού!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εν όψει και του Συνεδρίου,
κρατήστε για εκεί τη διάθεσή σας για να τα πείτε όλα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα τα πούµε στο Συνέ-
δριο. Δεν είναι για τη Βουλή αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική δηµόσια διοίκηση
νοσεί και χρειάζεται βαθιές τοµές. Σε αυτό τουλάχιστον συµφω-
νούµε. Μόλις πριν λίγες µέρες η έκθεση της Παγκόσµιας Τράπε-
ζας για την ελληνική δικαιοσύνη κατέταξε τη χώρα µας ως τέ-
ταρτη χειρότερη από τις σαράντα επτά χώρες του ΟΟΣΑ, µε τε-
τρακόσιες χιλιάδες υποθέσεις που εκκρεµούν, χίλιες πεντακό-
σιες ογδόντα ηµέρες κατά µέσο όρο για να µπορέσει να
εκδικαστεί µία υπόθεση. Τα κόµµατα την έχουν διαβρώσει τη δη-
µόσια διοίκηση. Εσείς, καλώς ή κακώς, συνεχίζετε τα ίδια και χει-
ρότερα.

Ο κ. Κουτσούκος προηγουµένως αναφέρθηκε στον κ. Βενιζέλο
και την επανάσταση του 1911 µε το Σύνταγµα το οποίο καθιέ-
ρωσε κάποιας µορφής ανεξαρτησία στη δηµόσια διοίκηση και
σταµάτησε την πλατεία Κλαυθµώνος. Αν διαβάσουµε τις οµιλίες
του Βενιζέλου από εκείνη την εποχή, τα ίδια προβλήµατα περι-
γράφει µε αυτά που βιώνουµε ακόµα και σήµερα. Πρέπει επιτέ-
λους να ολοκληρωθεί η επανάσταση του Βενιζέλου. Όχι κοµµα-
τικές απολύσεις, όχι κοµµατικές προσλήψεις, όχι κοµµατικές δι-
οικήσεις.

Οι φόροι δεν θα µικρύνουν όσο το δηµόσιο κοστίζει ακριβά.
Το δηµόσιο δεν θα κοστίζει λιγότερο ό,τι και να σας λένε οι µε-
ταρρυθµιστές, όσο τα «κοµµατόσκυλα» –κατά το κοινώς λεγό-
µενο- κάνουν κουµάντο. Το µέγεθος του δηµοσίου συντηρείται
από τους κοµµατικούς στρατούς. Χρειαζόµαστε µεταρρύθµιση.

Τι συνιστά, όµως, µεταρρύθµιση; Θα πρέπει να απαντά στα
προβλήµατα µε ένα ριζοσπαστικό και καινοτόµο τρόπο, ιδιαίτερα
όταν αυτά τα προβλήµατα ταλανίζουν τη χώρα µας επί δεκαετίες. 

Στην αιτιολογική έκθεση περιγράφονται οι παθογένειες της ελ-
ληνικής δηµόσιας διοίκησης, σύµφωνα βέβαια µε εκθέσεις του
‘62 και του ’64. Είναι λυπηρό βέβαια το ότι εξακολουθούν να είναι
επίκαιρα κείµενα που γράφτηκαν πενήντα πέντε χρόνια πριν,
αλλά, όπως είδαµε, το ίδιο ισχύει και µε λόγους εκατόν πέντε
ετών: Ασφυκτική παρουσία της πολιτικής ηγεσίας, αναξιοκρατία,
συγκεντρωτισµός, γραφειοκρατία, απουσία διαχείρισης ανθρω-
πίνων πόρων. Δεν λύνεται τίποτα από αυτά. 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που βάζετε πρώτον, λογική επετηρί-
δας, πέρα από κάθε έννοια αξιοκρατίας, δηλαδή προσθέτετε αγ-
κυλώσεις. Δεύτερον, εισάγετε προβληµατικά κριτήρια και τρίτον,
το κάνετε αργά για να έχετε τον χρόνο να βάλετε τους δικούς
σας ανθρώπους, ώστε αυτές οι αγκυλώσεις να µην επιτρέπουν
στους ανθρώπους αυτούς να φύγουν ακόµα και όταν θα έχετε
φύγει εσείς. 
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Ας δούµε και το µοναδικό σηµείο που θέλετε να χαρακτηριστεί
ως καινοτοµία, που είναι το Μητρώο των Επιτελικών Στελεχών.
Έχει ένα ενδιαφέρον το ότι δηµιουργείτε µια δεξαµενή άντλησης
ανθρώπων µε υψηλά προσόντα και περιορίζετε θεωρητικά µε
αυτόν τον τρόπο το περιθώριο λάθους. 

Καλό θα ήταν βέβαια, να δούµε σε ποια άλλη χώρα υπάρχει
ένα τέτοιο Μητρώο Επιτελικών Στελεχών και να µας πείτε πού
είναι και τι σκοπούς εξυπηρετεί. Επίσης, ποιο είναι το πρόβληµα
το οποίο λύνει; Να µας εξηγήσει κάποιος, δηλαδή, ποιο ήταν το
πρόβληµα, το οποίο χωρίς το Μητρώο Επιτελικών Στελεχών δεν
µπορούσαµε να λύσουµε. Να βάλουµε προσόντα σε κάθε θέση
ανάλογα -θέλετε να βάλουµε ελάχιστα προσόντα;-, να γίνεται η
επιλογή του προσώπου και να τοποθετείται στη θέση. Τι άλλο
χρειάζεται; Μένει, λοιπόν, να δούµε πώς αυτό θα εφαρµοστεί. 

Ακούσαµε ότι ο Υπουργός θέλει να κάνει πιο γρήγορη την
εφαρµογή, αλλά είναι κακό αυτό για τη δηµόσια διοίκηση. Όµως,
δεν καταλαβαίνουµε γιατί δεν µπορεί να εφαρµοστεί πιλοτικά. Αν
θέλει να το εφαρµόσει, να το εφαρµόσει άµεσα από τώρα. 

Οι εξαιρέσεις βέβαια είναι άπειρες. Αναφέρθηκε η . Κεραµέως. 
Κάπου εκεί εξαντλείται ο µεταρρυθµιστικός χαρακτήρας αυ-

τού του νοµοσχεδίου. Οι λοιπές διατάξεις µας επαναφέρουν στη
δοκιµασµένη επιστροφή στο παρελθόν. Καταργήσατε τον ν. 4024
και ξαναγυρίζετε στην επετηρίδα, όπως είπα. Επαναφέρετε τα
πράγµατα στην πρότερη κατάσταση, βαθµολογική εξέλιξη µε τα
χρόνια και τα τυπικά προσόντα και τίποτα άλλο. 

Σύστηµα αξιολόγησης θεωρητικό στηριγµένο σε τυπικά προ-
σόντα και σε γενικές έννοιες, όπως αποτελεσµατικότητα, υπηρε-
σιακές σχέσεις και συµπεριφορά. Καµµία καινοτοµία. Τίποτα από
το νοµοσχέδιο δεν υπονοεί έστω ότι υπάρχει στη σκέψη της Κυ-
βέρνησης ο σχεδιασµός αποδοτικότητας και θέσης. 

Ο Υπουργός µίλησε για αναγκαιότητα οργανογραµµάτων. Δεν
είδαµε όµως την αναγκαιότητα αυτή να µετουσιώνεται έστω σε
µια καινοτοµία: Τη δυνατότητα των γενικών γραµµατέων να αλ-
λάζουν τα οργανογράµµατα, εφόσον δεν προκαλούν επιπρό-
σθετο κόστος. 

Αντίθετα, έχουµε τους νέους όρους, όπως «ολοµέλειες διευ-
θύνσεων και τµηµάτων» και αναρωτιέµαι αν έχετε δεσµευθεί για
αποκοµµατικοποίηση και αποπολιτικοποίηση. Αυτό το πετυχαί-
νετε; Βλέπουµε δηλαδή ουσιαστικά πενταµελή και δεκαπεντα-
µελή σχολείων. Και πάλι η αξιολόγηση δεν οδηγεί πουθενά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Τι γίνεται αν ένας υπάλληλος κριθεί
ανεπαρκής; Ο προϊστάµενος προτείνει µέτρα βελτίωσης. Εισά-
γετε τη δοµηµένη συνέντευξη στο άρθρο 29 και έχουµε τις επι-
φυλάξεις  µας, καθώς δεν έχουµε δει να χρησιµοποιείται µε
σωστό τρόπο η συνέντευξη αυτή. Τα δικά σας δείγµατα γραφής
δεν είναι ενθαρρυντικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω εµπειρία διοίκησης στο ελ-
ληνικό δηµόσιο. Σας λέω, λοιπόν, πως το πρόβληµα της ελληνι-
κής δηµόσιας διοίκησης είναι πρώτα πρόβληµα οργάνωσης και
θεσµών και όχι έλλειψης ανθρωπίνου δυναµικού, που υπάρχει
πάρα πολύ και µε πολύ καλά προσόντα. Έχουν γαλουχηθεί όµως
γενιές προϊσταµένων µε ευθυνοφοβία και ατολµία απέναντι
στους υφισταµένους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχάρη, παρα-
καλώ. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Την ίδια ώρα, οι άνθρωποι στο δηµόσιο αντιµετωπίζονται ως

απλά εργατικά χέρια και τα προσόντα τους χρησιµεύουν µόνο
για την περίοδο των κρίσεων και ως τρόπος αύξησης των µορίων
που θα πάρουν. Σε όλες αυτές τις παθογένειες δυστυχώς δεν δί-
νετε καµία λύση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ. 
Καλωσορίζω και στα κυβερνητικά έδρανα την αγαπητή κυρία

Χρυσοβελώνη. 
Ο κ. Θεοχαρόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης, έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι Υπουργοί, κύριοι

Βουλευτές, θα ήθελα να ξεκινήσω πραγµατικά από το προσφυ-
γικό, γιατί η σηµερινή µέρα δείχνει ότι δεν είναι µόνο ένα κρίσιµο

ζήτηµα, αλλά µια βραδυφλεγής βόµβα και για την Ευρώπη και
για τη χώρα µας. 

Δυστυχώς, στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπάρχουν ακραίες φωνές.
Η Ευρώπη δεν έχει αντιληφθεί ότι είναι ένα ζήτηµα από το οποίο
τρίζουν τα θεµέλια του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος. Αρκετές
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θέλουν κλειστά σύνορα. Υπάρ-
χει ζήτηµα από ορισµένες χώρες σε σχέση µε τη Σένγκεν. Εµείς
λέµε σταθερά ότι απαιτείται περισσότερη Σένγκεν και όχι λιγό-
τερη Σένγκεν. 

Στο θέµα αυτό έχουµε µια υπεύθυνη στάση η Δηµοκρατική
Συµπαράταξη. Καταθέσαµε προτάσεις σε όλα τα επίπεδα, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, στη χώρα µας µε συνεχείς συναντήσεις και
ζητήσαµε να υπάρχει εθνική συνεννόηση. Ζητήσαµε επίσης και
σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Ελπίζω και να
γίνει το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών και αυτή τη φορά να υπο-
γράψουν όλοι το κοινό ανακοινωθέν για το προσφυγικό, γιατί την
προηγούµενη φορά η Νέα Δηµοκρατία δεν το υπέγραψε.

Είναι ένα ζήτηµα, λοιπόν, εθνικό. Η ελληνική Κυβέρνηση έχει
κάνει πολλά λάθη. Υπήρχε προχειρότητα,  υπήρξαν αυταπάτες,
καθυστερήσεις για πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. Αυτή τη
στιγµή όλη η χώρα έχει µετατραπεί σε ένα hotspot. Ζούµε πραγ-
µατικά µια ανθρωπιστική κρίση και τώρα, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές βλέπουµε τι είναι ανθρωπιστική κρίση. Γιατί είναι άλλο να
έχεις µια βαθιά οικονοµική κρίση και άλλο να έχεις µια πραγµα-
τικά ανθρωπιστική κρίση και κυρίως πρέπει να δείξουµε τον αν-
θρωπισµό µας και να το αντιµετωπίσουµε µε µια εθνική γραµµή. 

Προτού πω κάποια πράγµατα για το νοµοσχέδιο –τα είπαµε
και χθες επί της αρχής- θέλω να τονίσω κάποια ζητήµατα, τα
οποία έχουν τεθεί. 

Άκουσα τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κουρουµπλή. Ήρθε εδώ
και µε ένα πολύ επιθετικό ύφος προς τους Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης είπε τονίζοντας «θα καθίσετε πάρα πολύ στην Αντι-
πολίτευση, όπως έγινε το 1981».

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ε, βέβαια, ξέρει αυτός. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί Βουλευτές, φίλες

και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, συµφωνείτε µε αυτήν την τοποθέτηση του
Υπουργού σας; Αυτή είναι η αντίληψη του ΣΥΡΙΖΑ; Πιθανόν να
αφορούσε κι εσάς η συγκεκριµένη αναφορά. Δεν εξηγείται αλ-
λιώς. Είναι µια αλαζονική στάση. 

Κύριε Βερναρδάκη, επειδή ξέρετε καλά από δηµοσκοπήσεις,
θα έπρεπε να ξέρετε και να γνωρίζει η Κυβέρνηση –και να βοη-
θάει και τον Υπουργό Εσωτερικών- ότι η κοινωνία αυτήν τη στιγ-
µή βρίσκεται σε ένα άλλο στάδιο και η κοινωνία αυτήν τη στιγµή
προσπαθεί να βρει λύσεις και είναι απογοητευµένη. 

Εµείς σας λέµε, λοιπόν, ότι σε κάθε περίπτωση θα υπάρχει
προοδευτική λύση. Υπάρχει προοδευτική λύση για την κοινωνία.
Δεν θα είναι εγκλωβισµένοι οι προοδευτικοί πολίτες της χώρας
µας. Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη προσπαθεί σε όλα τα θέµατα
να έχει προοδευτικές προτάσεις, µε στόχο την κοινωνική συνοχή,
µε στόχο µια ανάπτυξη, η οποία λαµβάνει υπόψη την ιδιωτική οι-
κονοµία, αλλά µε αρχές, µε κανόνες ανταγωνισµού, όχι µε τον
κρατισµό και βεβαίως όχι µε τον λαϊκισµό. 

Και αναφέροµαι στον λαϊκισµό, απ’ όπου κι αν προέρχεται,
γιατί τον ζήσαµε και τον ζούµε. Πρόσφατα, οι αγρότες, άλλη µια
κοινωνική τάξη που βρίσκεται στους δρόµους σήµερα και δηµι-
ουργούνται προβλήµατα, είδαν τον Πρωθυπουργό και είδαµε µε-
ρικά από τα µέτρα να είναι, για παράδειγµα, η δηµιουργία βι-
βλίων εσόδων εξόδων, που πρότεινε ο Πρωθυπουργός, έτσι
ώστε να επιλυθεί το πρόβληµα. Σοβαρά; Τα βιβλία εσόδων εξό-
δων, τα οποία είναι µια ψηφισµένη διάταξη και στην οποία ήσα-
σταν αντίθετοι όλα τα προηγούµενα χρόνια, την προτείνατε
αυτήν τη στιγµή ως το δέκατο έκτο µέτρο από τα είκοσι πέντε
στους αγρότες;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό καταλάβατε; Να κάνετε
αντιπολίτευση, αλλά όχι αυτό το πράγµα! Προς Θεού!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται σο-
βαρότητα. 

Να πάµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι στα σηµερινά. Καταθέσατε
τροπολογίες. Καταθέσατε πολλές τροπολογίες υπουργικές και
σας είπα πρώτα-πρώτα ότι είναι θετικό γεγονός το ότι εσείς απο-
δεχθήκατε και τροπολογίες βουλευτικές των κοµµάτων της Αν-
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τιπολίτευσης, ενώ οι περισσότεροι Υπουργοί δεν το έχουν κάνει
τις προηγούµενες φορές. Αυτό είναι ένα από τα γεγονότα που
είπαµε ότι είναι θετικά. Όµως, θέλω θα σας πω για δύο-τρία
πραγµατάκια. 

Ο κ. Σταθάκης, ο Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού, κατέθεσε µια τροπολογία για τον ΕΟΤ. Και κατατέθηκε
µια τροπολογία για την ΕΥΠ. Και οι δύο τροπολογίες εξαιρούν
τους συγκεκριµένους οργανισµούς από το µητρώο. Μάλιστα, ζη-
τήσαµε όταν κατατίθενται τροπολογίες, να έρχονται να τις υπο-
στηρίζουν. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης σε προηγούµενο νοµοσχέ-
διο το είχε κάνει. Όποιος Υπουργός δεν είχε έρθει να υποστηρί-
ξει την τροπολογία, δεν την είχε κάνει αποδεκτή. Τώρα δεν το
πράξατε. Τις συγκεκριµένες τροπολογίες δεν ήρθαν να τις υπο-
στηρίξουν. 

Θα σας πω στη συνέχεια για το µητρώο. Σας λέω, λοιπόν, το
εξής: Κι ενώ φέρνετε αυτήν τη συγκεκριµένη ρύθµιση, ήδη υπάρ-
χουν οι εξαιρέσεις. Ήδη υπάρχουν. Σήµερα, ακόµα δεν το έχου-
µε ψηφίσει κι έρχονται οι εξαιρέσεις. Και µάλιστα, έρχονται εξαι-
ρέσεις, ακούστε µε τι επιχειρηµατολογία! Για παράδειγµα, ανα-
φέρει η αιτιολογική έκθεση για ιδιωτικές µεθόδους διοίκησης
-αναγκαίες γι’ αυτόν τον λόγο- σε σχέση µε τον ΕΟΤ. 

Μα, γι’ αυτό ακριβώς σας λέγαµε ότι θα πρέπει να µπαίνουν
και ιδιωτικά στελέχη, θα πρέπει να µπαίνει και ο ιδιωτικός τοµέας
και να µην είναι µόνο θέµα του δηµοσίου. Το δηµόσιο συµφέρον
δεν σηµαίνει ότι εξαιρείται ο ιδιωτικός τοµέας. Κι έτσι βεβαίως
θα είχε επιλυθεί και το συγκεκριµένο θέµα.

Έρχεται τροπολογία για την παιδεία, σε σχέση µε τον αριθµό
των εξεταζόµενων µαθηµάτων, ενώ έχουµε εθνικό διάλογο για
την παιδεία. Ενώ αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, έχουµε διάλογο για
την παιδεία, γίνονται τα µαθήµατα από έξι σε τέσσερα και αυτό
το οποίο γίνεται εις βάρος των µαθητών, µε τις συνεχιζόµενες
και ξαφνικές αλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο,
παρά κάποιες θετικές διατάξεις που παραµένουν αποσπασµατι-
κές, δεν φαίνεται να ανταποκρίνεται στις προθέσεις του, τουλά-
χιστον όπως αυτές έχουν περιγράφει στην αιτιολογική έκθεση.
Σε πολλές περιπτώσεις δε, οι διατάξεις του δηµιουργούν τουλά-
χιστον προβληµατισµό ως προς τις αρχές δικαίου που επικαλεί-
ται, ενώ παράλληλα έρχονται σε αντίθεση µε µια σειρά άλλων
νοµοθετικών ρυθµίσεων. 

Σήµερα θα πω µόνο ένα ενδεικτικό παράδειγµα, καθώς ανα-
λύσαµε πολλά και στη χθεσινή ηµέρα, σχετικά µε το µητρώο. Η
αιτιολογική έκθεση αναφέρει τη µορφοποίηση και λειτουργία
ενός συστήµατος πολυσυλλεκτικού. Όπως παρατηρεί η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής, για λόγους ίσης µεταχείρισης, θα
έπρεπε να γίνει δεκτό ότι όλοι οι υπάλληλοι -λειτουργοί, ερευνη-
τές, επιστήµονες- του Δηµοσίου που διαθέτουν τα απαιτούµενα
προσόντα, ακόµα και όσοι υπάγονται σε ειδικό καθεστώς κι εξαι-
ρούνται από το σύστηµα αξιολόγησης που εισάγει το υπό ψή-
φιση νοµοσχέδιο, πρέπει να έχουν την ευκαιρία να διεκδικούν
επιτελικές θέσεις, της κεντρικής διοίκησης και του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα. 

Επιπλέον, ορίζεται ότι δύναται να εγγράφονται στο µητρώο,
κατά παρέκκλιση των ειδικών προϋποθέσεων που τίθενται για
τους τακτικούς πολιτικούς υπαλλήλους, το επιστηµονικό προσω-
πικό των ανεξάρτητων αρχών. Πώς τεκµηριώνεται αυτή η παρέκ-
κλιση, δεν το ακούσαµε. 

Ενώ εντάσσεται το επιστηµονικό προσωπικό των ανεξάρτητων
αρχών αποκλείεται λοιπό ειδικό επιστηµονικό προσωπικό που
υπηρετεί στο δηµόσιο, δηµιουργώντας και προβληµατισµούς
συνταγµατικής φύσεως, καθώς δεν παρέχεται αιτιολογία αυτής
της ευνοϊκότερης µεταχείρισης. Πώς τεκµηριώνεται αυτή η ευ-
νοϊκότερη µεταχείριση; Δεν το είδαµε. 

Άνιση, επίσης, µεταχείριση γίνεται του ειδικού επιστηµονικού
προσωπικού που υπηρετεί στο δηµόσιο έναντι του αντίστοιχου
διοικητικού προσωπικού. Συγκεκριµένα, η Επιστηµονική Υπηρε-
σία της Βουλής παρατηρεί ότι το να δεχτεί κανείς ότι οι εργαζό-
µενοι σε θέσεις του δηµοσίου εντάσσονται αδιακρίτως και υπό
τους αυτούς όρους στο µητρώο είτε ανήκουν στο διοικητικό είτε
στο ειδικό επιστηµονικό προσωπικό δεν είναι σύµφωνο µε το Σύν-
ταγµα, αναφορικά, όχι µόνο µε το είδος και τον αριθµό των προ-

σόντων εκπαίδευσης και κατάρτισης, αλλά και µε τη φύση και το
είδος των αρµοδιοτήτων που τους έχουν ανατεθεί. Μιλάµε για
συγκεκριµένα προβλήµατα, για συγκεκριµένα ζητήµατα τα οποία
σας θέσαµε. 

Σας έθεσα, µάλιστα, ένα ερώτηµα για µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση που φέρατε για την περίπτωση της κένωσης των ως άνω
θέσεων στο µητρώο που εξαιρείτε και λέτε µε τις παλιές διατά-
ξεις για όποιες δεν έχουν γίνει. Σας είπα ότι γι’ αυτό δεν υπάρχει
άλλη εξήγηση. Το κάνετε µην τυχόν σας ξεφύγει κανένας και
υπάρξει αξιοκρατία. Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση. Σας ζήτησα, λοι-
πόν, εδώ να τοποθετηθείτε, να πείτε ξεκάθαρα γιατί το παραπέµ-
πετε στο µέλλον και δεν είχαµε καµµία απάντηση.

Να µην µιλήσω για το άρθρο 32, το οποίο ζητήσαµε να το απο-
σύρετε, που δίνει αυθαίρετες υπερεξουσίες µετακίνησης και
κατά παρέκκλιση κείµενων διατάξεων και το οποίο µας είπατε ότι
θα το επαναφέρετε στο νοµοσχέδιο για την κινητικότητα στο
επόµενο χρονικό διάστηµα.

Εδώ τώρα που το συζητάµε: Τώρα είστε υπέρ της κινητικότη-
τας; Γιατί το 2012 θυµάµαι να υποστηρίζετε τις διαµαρτυρίες
απέναντι στην κινητικότητα. 

Και επειδή αναφερθήκατε, αγαπητή Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπε της Νέας Δηµοκρατίας, να σας πω το εξής.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχαρόπουλε, αγα-
πητός και εσείς, αλλά έχετε µιλήσει εννέα λεπτά και δεκαπέντε
δευτερόλεπτα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Μια τελευταία φράση θέλω να πω.

Δυστυχώς, έχουµε ιδεολογικές εµµονές της Νέας Δηµοκρα-
τίας για απολύσεις και ποσοστά αξιολόγησης 60-30-10 προαπο-
φασισµένα, τα οποία ήθελε να περάσει ο κ. Μητσοτάκης. Από
την άλλη, έχουµε αυταπάτες του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίες δεν οδηγούν
πουθενά για όλα αυτά τα ζητήµατα, για µια αξιολόγηση την οποία
δεν την προχωρά έτσι όπως πρέπει να την προχωρήσει. Οι πολί-
τες δεν θα µείνουν εγκλωβισµένοι, υπάρχει προοδευτική λύση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε, κύριε Γεωρ-

γιάδη;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για ποιο λόγο;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Διότι έγινε µια αναφορά στο όνοµά

µου από τον συνάδελφο τον κ. Ηγουµενίδη, µε εκφράσεις υβρι-
στικές και θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι σας είπε;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αναφέρθηκε στο πρόσωπο µου ως

«φασίστας» και θα ήθελα να εξηγήσω δύο πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, δεν το καταλάβατε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν το κατάλαβα; 
Υπάρχει και άρθρο στο οποίο έγινε σχετική αναφορά περί

«αυγό του φιδιού», ότι φοράω τη «µάσκα», για «τις φασιστικές
τάσεις που έχω» µε βάση τα λεγόµενά µου και θα ήθελα να ανα-
φερθώ επ’ αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, έχετε τον λόγο για
να διευκρινίζονται τα πράγµατα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κατ’ αρχάς οφείλω να πω ότι µε έκ-
πληξή µου πληροφορήθηκα αυτά ιδιαίτερα από τον κ. Ηγουµε-
νίδη, γιατί είναι ένας επιστήµων και ένας άνθρωπος τον οποίο
σέβοµαι. Δεν αναφέρθηκα, κατ’αρχήν, επί προσωπικού στο
όνοµά του. Έτσι; Αυτό είναι το πρώτο πράγµα.

ΣΠΥΡΙΔΩNΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όταν µιλάς για cosa nostra…
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το δεύτερο πράγµα που θέλω να πω

είναι ότι θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Σε καµµία των περιπτώσεων
δεν επικροτούµε καµµία µορφή βίας προς κανέναν συνάδελφο,
ανεξαρτήτου παράταξης.

Όσον αφορά το κοµµάτι του φασισµού, είναι το µόνο που θα
συµφωνήσω µε τα λεγόµενα του κ. Ηγουµενίδη. Εχθές απλά προ-
έδρευε ο κ. Κακλαµάνης, ο οποίος είπε ότι δεν επικροτεί κανένας
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τέτοιες βίαιες ιδεοληψίες, αλλά από εκεί και πέρα να πάµε στο
προκείµενο. Φασισµός είναι όταν µιλάµε για πραγµατικά γεγο-
νότα στα οποία έκανα εγώ κάποια αναφορά; 

Εγώ είπα ότι πήγαµε εµείς στα µπλόκα. Μας υποδέχθηκαν µε
θέρµη οι αγρότες και έκανα µια αναφορά, σε αντίθεση µε κάποι-
ους συναδέλφους, τους οποίους δεν τους υποδέχονται έτσι. Και
το µόνο που είπα ήταν ότι βρέθηκα εκεί. 

Για παράδειγµα, εχθές στην Κρήτη τι έγινε; Αρνείστε, κύριε
Ηγουµενίδη, ότι επιτεθήκαν προς εσάς; 

Δεν το επικροτώ, σε καµµία των περιπτώσεων, και το λέω δη-
µοσίως αυτήν τη στιγµή, για να είµαι ξεκάθαρος σε καµµία των
περιπτώσεων. Το καταδικάζω αυτό. Και ίσα-ίσα που στα µπλόκα
που πήγαµε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μάλιστα, ευχαριστούµε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δώστε µου ένα λεπτό, για να ολοκλη-

ρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν επιτέθηκαν σε µπλόκο.
Επιτέθηκαν µε µπλόκο έξω από ιδιωτικό σταθµό στηµένοι και

µικρή σχέση έχοντες µε αγρότες. Δεν είναι µπλόκα. Έτσι; Κρα-
τηθείτε!

(Θόρυβος στην Αίθουσα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και
του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κρατιόµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τρεις εβδοµάδες κρατιέ-

στε, αλλά θυµάστε κάποια πράγµατα, τα οποία κάποια στιγµή θα
πρέπει να εξηγήσετε. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Άλλοι πρέπει να τα εξηγήσουν αυτά.
(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, αλλά για
να ενισχύσω κιόλας το επιχείρηµα αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όταν τελειώσετε, θα πω
κάτι στους συναδέλφους, διότι καλό είναι…

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα το δείτε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτό που θα πω τώρα, θα ήθελα να

µην καταγραφεί στα Πρακτικά. Το λέω καθαρά, για να µην θεω-
ρηθεί ότι προκαλώ. 

Εχθές είπα ότι δεν θέλω να αναφέρω τι είπαν οι αγρότες, γιατί
οι αγρότες είπαν επί λέξει …

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Ψαριανέ, σας παρα-

καλώ. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όχι, να µας δουλεύει κιόλας.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτό που είπαν οι αγρότες -και ξανα-

λέω να µη γραφτεί στα Πρακτικά ήταν- «…». 
Εγώ δεν έκανα κάποια τέτοια αναφορά. Το λέω για να το ενι-

σχύσω. Να σας εξηγήσω και µε βάση τον Μπαµπινιώτη τι σηµαί-
νει φασισµός, γιατί δεν µπορεί να λέγονται τέτοιες εκφράσεις
ειδικά µέσα στο Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Το προσωπικό έληξε. Αναλύσατε για δεύτερη φορά την άποψή

σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ γι’ αυτές τις εκφράσεις να

ανακαλέσει ο κ. Ηγουµενίδης. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, εντάξει, ωραία. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και όσον αφορά το ότι ήµουν ειρωνι-

κός και είπα να φορέσουν µάσκες, δεν νοµίζω ότι είναι κάτι στο
οποίο πρέπει να αναφερθούµε αυτήν τη στιγµή. Ούτε προκαλεί
ούτε είναι φασιστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, ευχαριστούµε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τη βία την καταδικάζω και το λέω δη-

µοσίως αυτή τη στιγµή. Δεν το συζητάµε αυτό. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει, αλλά µε συγχω-
ρείτε, κύριε Γεωργιάδη επειδή ήδη διευκρινίσατε, σας παρακαλώ
ο εντυπωσιασµός όταν µιλάµε από µικροφώνου πρέπει να έχει
τα όριά του, γιατί αν ένας αγρότης ή οποιοσδήποτε πει «θα σας

κρεµάσω ανάποδα στο Σύνταγµα» και αυτό ερχόµαστε και το
αναµεταδίδουµε, χωρίς να είναι η άποψή µας, το οποίο το διευ-
κρινίζουµε την επόµενη ηµέρα από µικροφώνου. Θέλει συγκρά-
τηση και το καταλαβαίνετε. Είστε έξυπνος άνθρωπος. Εντάξει; 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ το καταλαβαίνω και γι’ αυτό το
λόγο δεν κάνω αναφορά ακριβώς τι ειπώθηκε από τους αγρότες.
Και σε σεβασµό προς το πρόσωπο του συναδέλφου δεν είπα ότι
αφορά το συγκεκριµένο συνάδελφο ό,τι έγινε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αυτό διευκρινίστηκε. 
Κύριε Ηγουµενίδη, κάτι θέλατε να πείτε. 
Έχετε το λόγο για πολύ λίγο, όµως, παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Σας διαβάζω: «Υπάρχει και σχε-

τικό βίντεο για το πώς συµπεριφέρθηκαν σε εµάς οι αγρότες
στον Εύηνο και το πώς συµπεριφέρθηκαν σε συνάδελφό σας -
απευθυνόµενος σε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- που πήγε να βγει στο
ΚΡΗΤΗ TV». Αν δεν ήµουν εγώ, σε ποιον αναφερθήκατε; 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτό είναι φασιστικό;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Διευκρινίστηκαν τα περί

φασιστικού, τα περί βίας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Όχι, δεν διευκρινίστηκαν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εδώ µέσα δεν χρειάζεται… Αίσχος!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Αµυρά κι εσείς είστε

πολύ εντυπωσιακός από µικροφώνου, µην είστε κι από κάτω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, έθεσα ένα

θέµα. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεχίστε, κύριε Ηγουµε-
νίδη, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Πέρα από το ότι, κατά τη γνώµη
µου, όφειλε και πολύ καλά έκανε, ως όφειλε προσωπικά, να ανα-
καλέσει ο κ. Γεωργιάδης, µίλησε και τοποθετήθηκε έτσι απευθυ-
νόµενος στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ως εκπρόσωπος του
Κόµµατος της Ένωσης Κεντρώων. Για να µην τους αποκαλώ, λοι-
πόν, λεγόµενους κεντρώους, περιµένω να ανακαλέσει ο Αρχηγός
του κόµµατος, ο εκπρόσωπος του κόµµατος. Δεν είναι προσω-
πικό το ζήτηµα.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όσον αφορά τι; Δεν υπάρχει κάτι προ-
σωπικό να ανακαλέσει κάποιος άλλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Ηγουµενίδη, όταν
λείπει ο Αρχηγός του κόµµατος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος εκπροσωπεί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ανακάλεσε προσωπικά, δεν ανα-
κάλεσε ως εκπρόσωπος του κόµµατος. Εγώ µε αυτήν την έννοια
το λέω. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πρέπει να ανακαλέσετε εσείς τις υβρι-
στικές εκφράσεις προς το πρόσωπό µου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει. Μην ταλαιπωρείτε
και τις στενογράφους, γιατί δεν ακούγονται αυτά. 

Κύριε Γεωργιάδη, σας παρακαλώ. 
Ο κ. Κεγκέρογλου, ήρεµος και ωραίος, έχει τον λόγο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ηρεµία. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τον λόγο, κύριε Κεγ-

κέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από τα τελευταία. Συµφωνώ απολύτως µαζί σας

ότι όλος ο πολιτικός κόσµος πρέπει να καταδικάσει και τους προ-
πηλακισµούς και τις αντισυγκεντρώσεις και όλα όσα γίνονται εις
βάρος Βουλευτών και άλλων πολιτικών προσώπων. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Από παλιά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είσαι και δικηγόρος; 
Και εκλαµβάνω τη νουθεσία του Προέδρου ως µια δήλωση µε

αναδροµική ισχύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα σας πω κάτι, όταν τε-

λειώσετε την οµιλία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όποτε θέλετε, διακόπτετε. Δεν

υπάρχει κανένα πρόβληµα. 
Την εκλαµβάνω ως δήλωση µε αναδροµική ισχύ «εάν δεν είχε

γίνει από εσάς». Διότι, καλώς ή κακώς, πολλά στελέχη της πα-
ράταξής σας είχαν εµπλακεί παλαιότερα, αν όχι ως πρωταγωνι-
στές, µε άλλες ιδιότητες. 
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Θα σας πω µόνο ότι –κάτι που έχει κριθεί και δικαστικά- η «αυ-
γοβόλος» στο Ρέθυµνο του κ. Όθωνα, η οποία πήγε στο δικαστή-
ριο, ήταν µέλος της Συντονιστικής Επιτροπής του ΣΥΡΙΖΑ στο
Ρέθυµνο και όταν έγινε η δίκη πήγε στο δικαστήριο ο κ. Κριτσω-
τάκης να την υπερασπιστεί. 

Άρα, θεωρώ πάρα πολύ θετική τη σηµερινή σας παρέµβαση
και αφορά ασφαλώς όλες τις προηγούµενες περιόδους. Ο διά-
λογος, η πολιτική αντιπαράθεση, η σύνθεση, ιδιαίτερα στην κρί-
σιµη περίοδο που περνάµε, είναι ο µόνος δρόµος για να δώ-
σουµε λύσεις και να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα. Η όξυνση,
η πόλωση, η άγονη αντιπαράθεση δεν φέρνουν κανένα αποτέλε-
σµα. 

Γι’ αυτό εµείς, και ως βασική πολιτική γραµµή ετούτη την πε-
ρίοδο, έχουµε την εθνική συνεννόηση, ούτε τον αυταρχισµό που
οδηγεί σε µονοµέρειες κυβερνητικές, αλλά ούτε και τις βιαστικές
λύσεις που ακούν στο όνοµα «εκλογές». Εθνική συνεννόηση,
πέρα κι έξω από το ζήτηµα που έχει να κάνει µε κυβερνήσεις και
συνεργασίες κι οτιδήποτε άλλο. Είναι άλλο θέµα αυτό. Όσοι θέ-
λουν να προβοκάρουν την αναγκαία γραµµή για την εθνική συ-
νεννόηση, αναφέρονται αµέσως στα ζητήµατα συγκυβερνήσεων.
Αυτό έχει ανάγκη η χώρα. Αυτό πρέπει να δούµε και στο Κοινο-
βούλιο.  

Ανέφερα το παράδειγµα, χθες που µίλησα, της Παρασκευής
και του Σαββάτου για το παράλληλο πρόγραµµα. Με επίµονο
τρόπο, πράγµατι, είχα µιλήσει για το θέµα των ανασφάλιστων
που είναι στα ασφαλιστικά ταµεία, αλλά έχουν χάσει την ασφα-
λιστική ικανότητα. 

Δεν µε άκουσε το Υπουργείο ούτε την Παρασκευή, ούτε το
Σάββατο, ούτε κανείς συνάδελφος. Κι αναγκάστηκε το Υπουρ-
γείο Εργασίας να φέρει σήµερα τροπολογία. Έφερε σήµερα τρο-
πολογία παράταση της ισχύος του ν.4254 για τους ανασφά-
λιστους όλων των ταµείων και µας δικαίωσε, µετά από τρεις
µέρες, γι’ αυτή µας την επιµονή. Γιατί αυτός ο διάλογος, αυτή
σύνθεση, αυτή η διάταξη να µην ήταν στην ώρα της, µε βάση την
πρόταση που κάναµε, µε επίµονο τρόπο; Είναι ένα µικρό παρά-
δειγµα αυτό. 

Θα πω ότι ο Υπουργός έχει αποδεχθεί προτάσεις και σήµερα,
σε αυτή τη συζήτηση που γίνεται, και έδειξε δείγµατα διαφορε-
τικής συµπεριφοράς. Παρεισέφρησαν, όµως, τροπολογίες, που
είναι περισσότερες από τον αριθµό των άρθρων, παρεισέφρησαν
διατάξεις που έχουν εντελώς άσχετο περιεχόµενο από το νοµο-
σχέδιο κι αυτό οδηγεί µια επιχειρούµενη µεταρρύθµιση σε υπο-
τίµηση. Δυστυχώς, υποτιµάται η επιχειρούµενη µεταρρύθµιση
από την ίδια τη διαδικασία της συζήτησης και της συγκρότησης
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέω ότι µε βάση και την εµπειρία και την πα-
ράδοση, αν θέλετε –κι έχει η παράταξή µας µεγάλη παράδοση
στις µεταρρυθµίσεις σε αυτόν τον τόπο- όχι µόνο για το ΑΣΕΠ
που ακούστηκε, όχι µόνο για τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» που µιλήσαµε πολ-
λοί, τις ανεξάρτητες αρχές, όχι µόνο για τις αλλαγές που έχουν
να κάνουν µε την ίδρυση της περιφερειακής αυτοδιοίκησης στην
Ελλάδα, σε πολλούς τοµείς, αλλά ταυτόχρονα και για τα πολλά
λάθη, για τα οποία µίλησα, όλων των κυβερνήσεων, από τον Κα-
ποδίστρια µέχρι σήµερα, που δεν άφησαν πραγµατικά να δοµη-
θεί και το σύστηµα αξιολόγησης και επιλογής των στελεχών της
διοίκησης µε ανάλογο τρόπο, όπως αυτόν του ΑΣΕΠ. 

Μεγάλη µεταρρύθµιση θα ήταν αν εντασσόταν στο ΑΣΕΠ όλο
αυτό το σύστηµα. Δεν εντάσσεται, δυστυχώς. Κι όχι µόνο δεν εν-
τάσσεται, αλλά µεταφέρεται και στο µέλλον για το 2018. Μπορεί
να είναι σωστό, δεν ξέρω, αλλά έρχεται αµέσως σε ένα σύστηµα
και φέρνει εξαιρέσεις σε ΕΟΤ, ΕΥΠ, στη Γενική Γραµµατεία Συν-
τονισµού. Είναι άλλο πράγµα –λέει- η Γενική Γραµµατεία Συντο-
νισµού, έχει ιδιαιτερότητα. Τι ακριβώς έχει και δεν ξέρουµε; Και
ανατρέπεται αµέσως όλη αυτή η ιστορία. 

Έτσι, λοιπόν, ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µου θέλω να
πω για το Μητρώο Στελεχών. Ειπώθηκαν κάποια πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.             
Θα ξεκινήσουµε –λέει ο Υπουργός- από το σπίτι µας. Θα βά-

λουµε µόνο του δηµοσίου. Και έγινε και ένας βοµβαρδισµός κα-

ταγγελιών για την αγορά. Μα, και τώρα οι γενικοί γραµµατείς
είναι από την αγορά. Να ξεκινήσουµε, λέει, από το σπίτι µας. Δη-
λαδή, οι πολίτες δεν έχουν καµµία σχέση µε το δηµόσιο; Το δη-
µόσιο τους πολίτες, τους ιδιώτες, δεν τους βλέπει µε το ίδιο µάτι
µε τους δηµόσιους λειτουργούς; Είναι διαφορετικό το µάτι; 

Να ολοκληρώσω λέγοντας ότι έχει στοιχεία στην αξιολόγηση,
τα οποία, δυστυχώς, είναι αντιφατικά. Μία παρατήρηση: Λέτε,
κύριε Υπουργέ –θα ήθελα λίγο την προσοχή σας- ότι αυτοί που
έχουν παρακολουθήσει σεµινάρια του ΕΚΔΔΑ και του Ινστιτού-
του παίρνουν κάποια µοριοδότηση. Πολύ καλά. Οι εκπαιδευτικοί
–για να δείτε τις αντιφάσεις- που τους κάνουν το µάθηµα και τα
σεµινάρια δεν παίρνουν κανένα µόριο, όπως και οι καθηγητές
που κάνουν µάθηµα στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης.
Αυτοί δεν παίρνουν κανένα µόριο. Οι µαθητές παίρνουν. Εάν
είναι, λοιπόν, αυτό το πράγµα που λέτε ορθολογικό και αξιοκρα-
τικό, να το πιστέψετε.

Κλείνω µε το άρθρο 39, που αποκαθιστά µία µεγάλη αδικία για
την οποία έχουµε παλέψει εδώ, από την εποχή που ο Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας, κ. Παυλόπουλος, ήταν στο Υπουργείο –δεν
ξέρω πώς το έλεγαν τότε- Διοικητικής Μεταρρύθµισης, µέχρι σή-
µερα. Και είναι προς τιµήν του Υπουργού ο οποίος αποδέχθηκε
να αποκαταστήσει αυτό το θέµα. 

Προσέξτε µόνο, κύριε Υπουργέ, επειδή µπορεί να έχει εµ-
πλοκή, να δείτε την έκδοση της υπουργικής απόφασης που προ-
βλέπεται σε συνεργασία µε το ΑΣΕΠ, ούτως ώστε να είναι
συµβατή µε αυτά που πρέπει να υλοποιηθούν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κεγκέρογλου, δεν

αναφέροµαι καθόλου σε εσάς, που πράγµατι µε ψύχραιµη και
έµπειρη φωνή και επί της ουσίας αναφερθήκατε στα ζητήµατα.

Είµαι, όµως, υποχρεωµένος να πω κάτι που αφορά πλήθος γε-
γονότων, τα οποία συνέβησαν τις τελευταίες εβδοµάδες στα
γραφεία του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ και σε στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ
σε πολλές πόλεις της Ελλάδας, συνήθως κατά τις 20.00’ η ώρα
το βράδυ.

Θέλω να πω µε ευθύτητα -διότι αρκετοί εξ ηµών και το ‘11 και
το ‘12, το ‘13 ήµασταν και εδώ και έξω από εδώ και γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά και δεν έχουµε διχογνωµία στα γεγονότα- ότι
σε γεγονότα που συνέβησαν σε προηγούµενες περιόδους σε
σχέση µε άλλα κόµµατα, µε τα γραφεία τους, τα στελέχη τους
και λοιπά, υπήρχε ένα στοιχείο σαφέστατα αποτρεπτικό, καταγ-
γελτικό και στηλίτευσής τους απ’ όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης εκείνη την εποχή, αν θυµάστε, µερικές φορές µάλιστα –αλλά
αυτό δεν πειράζει όταν πρόκειται για πράξεις βίας- καθ’ υπερ-
βολή. Ενώ αντίθετα υπάρχει µια ειδοποιός, ποιοτική διαφορά, ότι
αυτές τις εβδοµάδες υπάρχει ανοιχτή προτροπή, χωρίς ψυχραι-
µία, χωρίς ανοχή, στο τι γίνεται σε αυτά τα γραφεία και σε αυτές
τις επιθέσεις που δέχονται στελέχη και το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ.

Το ότι δεν έχουν υπάρξει απαντήσεις και δεν έχουν υπάρξει
επεισόδια, είναι προφανές ότι οφείλεται σε ψυχραιµία που έχει
επιδειχθεί ενδεχοµένως απ’ όλες τις πλευρές ή και στη στηλί-
τευση από τις ηγεσίες των πολιτικών δυνάµεων ή και στην τύχη.
Πάντως δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση και να υπάρ-
χουν εδώ οµιλίες που εξισώνουν καταστάσεις, οι οποίες είναι ποι-
οτικά –επαναλαµβάνω- διαφορετικές, διότι το αποτρεπτικό από
το προτρεπτικό…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Κατρούγκαλος…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Κων-

σταντινόπουλε. Μιλάω για τα κανάλια. Εσείς γιατί παίρνετε τον
λόγο; Καταλαβαίνετε; Αντιλαµβάνεστε τι σας λέω;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κωνσταντινόπουλε,
ξέρετε τι σας λέω; Το καταλάβατε; Παρακολουθείτε τρεις εβδο-
µάδες κανάλια να παρακολουθούν και να προτρέπουν σε βιαιο-
πραγίες; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Προφανώς εσείς δεν έχετε
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σχέση. Γιατί επενέβητε πάντως; Καταλάβατε; 
Επειδή, λοιπόν, δεν πρέπει να εξισώνουµε καταστάσεις…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας ευχαριστώ πολύ! Καθένας µας να παίρνει την ευθύνη του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια κουβέντα.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θυµόµαστε τις κρεµάλες…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην εξεγείρεστε τόσο

πολύ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία κουβέντα. Εγώ ως

Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ θυµάµαι
ότι δεν υπήρξε ούτε µία καταγγελία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σε ποιο θέµα αναφέρεστε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν υπήρξε ούτε µία καταγγελία ούτε

µία δήλωση από τον ΣΥΡΙΖΑ, όταν προπηλακίστηκα από τη
Χρυσή Αυγή εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Είναι…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήρεµα, κύριε Ψαριανέ, κύ-

ριοι συνάδελφοι!
Υποθέτω, απ’ αυτά που αντηλλάγησαν τώρα, έστω και εν

θερµώ, ότι δέχεστε απολύτως ότι υπάρχει ποιοτική διαφορά στον
προτρεπτικό και αποτρεπτικό λόγο από την εικόνα, την επικοινω-
νία και τα κανάλια. Μόνο σ’ αυτό αναφέρθηκα. Αφήστε τα άλλα.
Το τι είπε κάθε πολιτική δύναµη τότε, ήρθε µία, δύο και τρεις
φορές στον λαό και αποτιµήθηκε και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά ως
δευτερολογία.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πω
µία κουβέντα µόνο σε συνέχεια αυτών που είπατε και θα τελει-
ώσω.

Η δήλωση του Πρωθυπουργού, που έχει γίνει, ότι δεν θα µπο-
ρούµε να βγούµε από τα σπίτια µας –και το κλείνω το θέµα αυτό-
ήταν δήλωση του κ. Τσίπρα.

Όσο για τον κ. Κατρούγκαλο, πάρτε το βίντεο, να δείτε τι έλεγε
στον κ. Πρετεντέρη. 

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε καταθέσει µία τροπολογία, την 217/2
και θα σας πω ένα αίτηµα, όχι µόνο δικό µας αλλά και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για τις λιγνιτικές περιοχές, στην Κοζάνη, στην Αρκαδία και
στη Φλώρινα.

Καταθέσατε –και ελπίζω να το κάνετε αποδεκτό- για το σύ-
στηµα κατανοµής των εσόδων από τους πλειστηριασµούς αδιά-
θετων δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµοκηπίου για την
περίοδο 2016-2020. 

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, τα επόµενα χρόνια το µεγα-
λύτερο τµήµα της λιγνιτικής ισχύος, σύµφωνα µε τις δεσµεύσεις
της χώρας, θα µειωθεί. Δηλαδή, στην περιοχή µου, στη Μεγαλό-
πολη, θα κλείσουν δύο λιγνιτικοί σταθµοί 600 µεγαβάτ. Κατανο-
είτε ότι αυτές οι αλλαγές θα επηρεάσουν την οικονοµική ζωή του
τόπου και, όπως και στελέχη σας και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έλε-
γαν, θα πρέπει να βρεθούν αντισταθµιστικά οφέλη.

Μέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία, όπως έχει γίνει σε πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες και σας τα είπαν και οι δήµαρχοι σήµερα -και οι
δήµαρχοι δεν είναι της Κοζάνης, ούτε της Αντιπολίτευσης- υπάρ-
χουν προτάσεις και είναι συµβατές µε την κοινοτική οδηγία. Έτσι
ένα µικρό ποσοστό να πάει προς αυτές τις περιοχές, που θα
έχουν µεγάλο θέµα µε την ανεργία, ώστε να υπάρχει πλάνο για
την απασχόληση. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ζητάµε 20%, γιατί κατανοώ ότι το 20%
είναι ένα πολύ µεγάλο ποσοστό. Σας είπαν οι δήµαρχοι σήµερα
-και το είπαµε µε συναδέλφους Βουλευτές και του ΣΥΡΙΖΑ και
της Νέας Δηµοκρατίας που συναντηθήκαµε την προηγούµενη
εβδοµάδα- ότι θα µπορούσε να είναι και 5% και 6% και 7% και
8%. 

Δυστυχώς, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, ο Υπουργός –και ενη-
µερωθήκαµε από τους δηµάρχους- στην αρχή έλεγε ότι δεν είναι
συµβατό µε την κοινοτική νοµοθεσία, ενώ είναι συµβατό, δεν
αποδέχθηκε αυτήν την πρόταση. 

Ερωτώ τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ απ’ αυτές τις περιοχές:
Όλα αυτά που λέγατε τόσα χρόνια για αντισταθµιστικά οφέλη,
για τη µεταλιγνιτική εποχή, ήταν ψέµατα; Τι θα κάνετε απέναντι

σ’ αυτά που ο Υπουργός δεν αποδέχεται; 
Κύριε Υπουργέ, έστω και την τελευταία στιγµή, σας ζητώ να

αποδεχθείτε ένα µικρό ποσοστό ως αντισταθµιστικό όφελος γι’
αυτές τις περιοχές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Κύριε Σκουρλέτη, σας παρακάλεσε, έστω και την τελευταία

στιγµή, να γίνει.
Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Όλα αυτά που λέγαµε τα χρόνια αυτά
για την ανάγκη να υπάρξουν πολιτικές και σχεδιασµοί, ώστε στις
συγκεκριµένες περιοχές, οι οποίες έχουν περιβαλλοντικά επιβα-
ρυνθεί όσο δεν λέγεται, ισχύουν. Αλλά προσέξτε, είναι τελείως
διαφορετικό να έρχεται µία πρόταση, µε το ποσοστό του 20%
που οµολογήσατε πριν από λίγο και εσείς ότι είναι πάρα πολύ
µεγάλο…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Οι δήµαρχοι σάς ζη-
τούν 5% και 6%.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Μισό λεπτό. 

Να µην προσδιορίζετε πού θα πηγαίνουν αυτά τα λεφτά. Αυτά
τα λεφτά θα πηγαίνουν στους δήµους; Εγώ κουβέντιασα, όχι
µόνο σήµερα αλλά και άλλες φορές, µε τους δηµάρχους και τους
είπα ότι αυτό που πρέπει να υπάρξει είναι να κατευθυνθούν προς
συγκεκριµένες δράσεις, που είναι επιτρεπτές και συµβατές µε
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Τέτοιος σχεδιασµός δεν κατατέθηκε. 

Αντίθετα, τους είπα ότι πρέπει να µελετήσουµε –και έχω δώσει
αντίστοιχη εντολή προς τη διοίκηση της ΔΕΗ- να κοιτάξουµε το
θέµα του ειδικού τιµολογίου για την περιοχή, το οποίο µπορεί να
δράσει µε πάρα πολύ καταλυτικό τρόπο στα ζητήµατα της ανά-
πτυξης. Ένα ειδικό τιµολόγιο µε µεγάλες εκπτώσεις σε παραγω-
γικές δραστηριότητες στην περιοχή. 

Όσον αφορά τη συγκεκριµένη πρόταση, θα έλεγα ότι µπορεί
να ενσωµατωθεί ένα µέρος της µέσα από την πρόταση που
έχουµε κάνει για τη συγκρότηση του ειδικού ταµείου για την εξοι-
κονόµηση ενέργειας, όπου εκεί µπορούµε να δούµε έναν ιδιαί-
τερο σχεδιασµό γι’ αυτές τις περιοχές. Το αποδέχθηκαν αυτό οι
δήµαρχοι και µάλιστα είπαν στις 8 ή 9 Απριλίου –αν δεν κάνω
λάθος- που θα κάνει ο Δήµος Κοζάνης µία ηµερίδα, µέχρι τότε
να πάµε µε συγκεκριµένες προτάσεις. Αλλά προτάσεις οι οποίες
δεν είναι σχεδιασµένες να τις πετάµε απλώς και µόνο έτσι, νο-
µίζω ότι δεν µπορούν να γίνουν τελευταία στιγµή …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Αυτά έχουµε πει, αυτά λέµε και αυτά θέ-
λουµε να πούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία, δόθηκαν οι διευκρι-
νίσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκλεισε και ο κύκλος των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων. Έχει κλείσει και όλος ο κατάλογος
των οµιλητών, εκτός του κ. Γρέγου, αν δεν κάνω λάθος. 

Κύριε Γρέγο, εάν θέλετε, µιλήστε, για να µείνουν ύστερα µόνον
οι οµιλίες όσων Αρχηγών –και θα ξεκινήσουµε από τον Πρωθυ-
πουργό- έχουν ζητήσει να µιλήσουν και θα κλείσει ύστερα η συ-
νεδρίαση. 

Ο κ. Γρέγος έχει τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή µιλάµε για βία και κυρίως για επιλεκτική βία, θέλω να

καταγγείλω άλλη µία δολοφονική επίθεση σε βάρος περιφερει-
ακού συµβούλου του κόµµατός µας, αυτήν τη φορά στον Βόλο.
Στόχος ήταν και ο Βουλευτής της Χρυσής Αυγής, κ. Παναγιώτης
Ηλιόπουλος, και φυσικά για ακόµη µία φορά δεν έγινε καµµία
σύλληψη, καµµία προσαγωγή και καµµία τιµωρία. 

Κύριε Υπουργέ -είστε και παρών- επιτέλους, κάτι πρέπει να
γίνει! 

Εµείς, που έχουµε τη µεγάλη τιµή να βρισκόµαστε στις τάξεις
της Χρυσής Αυγής, δηλώνουµε ότι αυτές οι δολοφονικές επιθέ-
σεις δεν πρόκειται να µας σταµατήσουν. Απαιτώ -και είστε όλοι
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παρόντες εδώ, και οι Υπουργοί και όλοι οι Βουλευτές- να κατα-
δικάσετε αυτήν την πράξη.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Γρέ-

γο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι η δεύτερη φορά

που γίνεται µέσα σε µία εβδοµάδα δολοφονική επίθεση. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μιλάτε εκτός µικροφώνου.

Αν θέλετε να σηµειωθούν στα Πρακτικά, να σηµειωθούν.
Είναι δεδοµένο και δεν είναι ανάγκη να είναι επαναλαµβανό-

µενο. Όπως όλες οι πράξεις βίας, είναι καταδικαστέα. 
Παρακαλώ πολύ, τον λόγο έχει ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, είµαι, δυστυχώς, αναγκασµένος για µία ακόµη
συνεδρίαση να ξεκινήσω την παρέµβασή µου, όχι από το θέµα
συζήτησης αλλά από το µεγάλο θέµα της συγκυρίας, το µεγάλο
θέµα των ηµερών, που δεν είναι άλλο από την προσφυγική κρίση
και από τις δυσκολίες, την αδυναµία διαχείρισης αυτής της κρί-
σης από το σύνολο της Ευρώπης, από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Διότι πρέπει να παραδεχθούµε ότι µέχρι στιγµής η διαχείριση
της κρίσης από την Ευρώπη είναι απογοητευτική και σήµερα φαί-
νεται πλέον καθαρά, ότι κάποιοι δεν κατανοούν ότι οι κοινοί µας
κανόνες είτε ισχύουν για όλους είτε δεν υπάρχουν κανόνες. Κά-
ποιοι δεν κατανοούν ότι οι κοινές µας συµφωνίες είτε τηρούνται
από όλους είτε δεν υπάρχουν συµφωνίες. 

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε –κανείς στην Ευρώπη δεν µπορεί
να ξεχάσει και κανείς στην Ελλάδα δεν µπορεί να ξεχάσει- ότι η
Ελλάδα το καλοκαίρι βρέθηκε στο απόσπασµα, στο όνοµα των
κοινών κανόνων και στο όνοµα της αρχής ότι οι συµφωνίες πρέ-
πει να τηρούνται. 

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε αυτό που µας επαναλάµβαναν
διαρκώς –pacta sunt servanda- και ξαφνικά σήµερα αποδεικνύε-
ται ότι η πίεση για εφαρµογή των συµφωνηθέντων και των κανό-
νων είναι κάτι που αφορά, µάλλον, ορισµένους, δεν αφορά
όλους. 

Κατά την άποψή µου –και θα το πω ευθέως- έχει συµβεί κάτι
ακόµα χειρότερο -και είναι ντροπή για την λειτουργία της Ευρώ-
πης- να αποφασίζουν οι ηγέτες στις Συνόδους Κορυφής και αρ-
γότερα αυτές οι αποφάσεις να ακυρώνονται από τις αποφάσεις
κάποιων παρασυνάξεων ή κάποιων συνεννοήσεων µεταξύ των
επικεφαλής της αστυνοµίας µόνο κάποιων κρατών, και µάλιστα
κρατών όχι µόνον της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και κρατών µη
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που βρίσκονται στην βαλκανική
διαδροµή.

Όπως επίσης, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στο γεγονός ότι
είναι απαράδεκτο από την πλευρά µιας χώρας µε µεγάλη ιστορία
στην Ένωση, της Αυστρίας, να συγκαλεί παρασυσκέψεις για το
προσφυγικό χωρίς τη συµµετοχή των άµεσα ενδιαφερόµενων
χωρών, για ένα θέµα που, αν µη τι άλλο, µπορεί να υπάρχουν δια-
φορετικές απόψεις, αλλά είναι κοινή οµολογία ότι δεν µπορεί να
λυθεί χωρίς τη µέγιστη δυνατή συνεννόηση, τη µέγιστη δυνατή
συναίνεση και συνεργασία µεταξύ των κρατών-µελών της Ένω-
σης και ειδικότερα αυτών που αφορά άµεσα.

Θέλω, λοιπόν, να µιλήσω όχι µε γλώσσα σκληρή αλλά µε γλώσ-
σα υπεύθυνη, όπως θα µιλούσε –φαντάζοµαι- κάθε Ευρωπαίος
πολιτικός ή αρχηγός κράτους, επικεφαλής κυβέρνησης, που σέ-
βεται την ευρωπαϊκή διαδικασία αλλά και τα κυριαρχικά δικαιώ-
µατα της χώρας του.

Θέλω να πω ότι η Ελλάδα δεν µπορεί παρά να απαιτήσει από
εδώ και στο εξής από τους εταίρους µας να συµπεριφέρονται
υπεύθυνα, ακριβώς όπως υπεύθυνα συµπεριφερόµαστε και
εµείς, σε µια κρίση, η οποία έχει φορτώσει σε µια µικρή χώρα
βάρος πολύ µεγαλύτερο απ’ αυτό που της αναλογεί. 

Πρέπει, λοιπόν, να απαιτήσουµε άµεσα να εφαρµοστούν,
χωρίς άλλη χρονοτριβή και χωρίς παρεκκλίσεις, το σύνολο όσων
συµφωνήθηκαν. Από δω και στο εξής δύο µέτρα και δύο σταθµά
δεν µπορεί να γίνονται αποδεκτά. Ή θα βρισκόµαστε σε µια
Ένωση µε κοινούς κανόνες για όλους, που όλοι θα τους τη-
ρούµε, ή ο καθένας θα κάνει του κεφαλιού του, αδιαφορώντας
για τις συνέπειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι

να ανεχτούµε το δεύτερο ενδεχόµενο. Θέλω από σήµερα να ξε-
καθαρίσω από το Βήµα της Βουλής ότι η Ελλάδα δεν πρόκειται
να συναινέσει από εδώ και στο εξής σε συµφωνίες, αν δεν κατο-
χυρωθεί ο υποχρεωτικός διαµερισµός των βαρών και της ευθύ-
νης αναλογικά στα κράτη-µέλη.

Από τη δική µας πλευρά, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι κάναµε
και θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, ώστε να δώσουµε
ουσιαστική βοήθεια, ζεστασιά, ανθρωπιά, ασφάλεια, σε κυνηγη-
µένους και ξεριζωµένους ανθρώπους. Και θα είµαστε οι πρώτοι,
όπως είµαστε µέχρι στιγµής, που θα υλοποιήσουµε τις δεσµεύ-
σεις µας τόσο απέναντι στις ανθρώπινες αξίες και στους πρό-
σφυγες, όσο και απέναντι στους εταίρους µας.

Αυτό που δεν πρόκειται, όµως, να κάνουµε είναι να αποδεχ-
θούµε τη µετατροπή της χώρας µας σε µια µόνιµη αποθήκη
ψυχών και την ίδια στιγµή να συνεχίζουµε στην Ευρώπη και στις
Συνόδους Κορυφής να λειτουργούµε σαν να µην συµβαίνει τί-
ποτα. 

Δεν πρόκειται, λοιπόν, να ανεχθούµε ότι µια σειρά από χώρες
όχι µόνο θα χτίζουν φράχτες και τείχη στα σύνορα, αλλά ταυτό-
χρονα δεν θα δέχονται να φιλοξενήσουν ούτε έναν πρόσφυγα,
δεν θα δέχονται να µοιραστούν το βάρος. Αυτό δεν πρόκειται να
το επιτρέψουµε να συνεχιστεί.

Και προφανώς, πριν φύγω για την έκτακτη Σύνοδο Κορυφής
στις 7 του Μάρτη, θα ζητήσω τη σύγκληση του Συµβουλίου των
Πολιτικών Αρχηγών, όπως κι άλλες δυνάµεις κι άλλοι πολιτικοί
Αρχηγοί έχουν ζητήσει, προκειµένου να υπάρξει η µέγιστη δυ-
νατή συναίνεση και σύγκλιση σε ό,τι αφορά τη θέση της χώρας
στη Σύνοδο. 

Και βεβαίως σε αυτήν τη συνάντηση, υπό τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας, πρόκειται να ζητήσω να συµφωνήσουµε από κοινού,
η Ελλάδα στη Σύνοδο να απαιτήσει απόφαση για υποχρεωτική
αναλογική συµµετοχή στο relocation και στο resettlement των
προσφύγων απ’ όλες τις χώρες της Ένωσης. 

Αν κάποιοι νοµίζουν ότι µπορούν να σηκώνουν φράχτες και να
ρίχνουν όλο το βάρος σε µια χώρα, επειδή η γεωγραφική της
θέση την έχει οδηγήσει σε µια αντικειµενική αδυναµία, να γνωρί-
ζουν ότι αυτό δεν είναι ανεκτό κι ότι η Ελλάδα θα αντιδράσει. Νο-
µίζω ότι αυτός είναι και ο µοναδικός τρόπος, βρίσκοντας, βε-
βαίως, και συµµαχίες -γιατί υπάρχει µια σειρά από χώρες, δεν εί-
µαστε αποµονωµένοι, δυνάµεις και κυβερνήσεις που συµπαρα-
στέκονται σε αυτό το δίκαιο αίτηµα- όχι µόνο να αποφύγουµε
δυσάρεστες εξελίξεις για την Ελλάδα αλλά δυσάρεστες εξελί-
ξεις για την Ευρώπη, να αποφύγουµε την επιστροφή της Ευρώ-
πης σε σκοτεινές εποχές, που θεωρούσαµε ότι έχουν παρέλθει.

Διότι ξέρετε, η ξενοφοβία, ο ρατσισµός, οι φράχτες, η άνοδος
των νεοναζί και της λαϊκιστικής ακραίας δεξιάς είναι µια πραγ-
µατικότητα στην Ευρώπη που προαναγγέλλει εξελίξεις, που κυο-
φορούνται, δυσάρεστες για το µέλλον. Και δεν µπορεί να αγνοή-
σουµε το γεγονός, ότι αυτός ο σκοταδισµός έρχεται εισαγόµε-
νος από τον ευρωπαϊκό Βορρά και από το ευρωπαϊκό Κέντρο και
στον Νότο και στη χώρα µας. Οφείλουµε, πιστεύω όλοι µας, όλοι
όσοι αναγνωρίζουµε την ανάγκη να υπερασπιστούµε δηµοκρα-
τικές αξίες και ιδανικά, να δώσουµε τη µάχη, προκειµένου να
σταµατήσει αυτή η επέλαση και να ρίξουµε φως στο σκοτάδι που
πάνε κάποιοι να δηµιουργήσουν.

Δεν µπορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην αναφερθώ
σε ένα ανατριχιαστικό γεγονός που συνέβη από κάποιους αρρω-
στηµένους εγκέφαλους, µιµητές της Κου Κλουξ Κλαν, που έκα-
ναν την αθλιότερη των πράξεων στο Κέντρο Μετεγκατάστασης
Προσφύγων που έχει στηθεί στο Σχιστό, και µάλιστα στο όνοµα
χριστιανικών ιδεωδών. 

Έβαλαν δίπλα σε αυτό το φρικιαστικό σύµβολο, του κοµµένου
κεφαλιού γουρουνιού, τον σταυρό. Ανόητοι και θλιβεροί υπάν-
θρωποι, επικαλούνται τη θρησκεία και την πατρίδα και σας καλώ
να τους καταδικάσουµε, διότι δεν έχουν το δικαίωµα να επικα-
λούνται ούτε τη θρησκεία ούτε την πατρίδα oι πατριδοκάπηλοι!
Διότι, ο πυρήνας του Χριστιανισµού είναι η αγάπη προς τον συ-
νάνθρωπο και η πατρίδα είναι µια πατρίδα, που έχει υποφέρει
από προσφυγιά, από µετανάστευση και ξέρει από ξεριζωµό, και
δεν θα το επιτρέψουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Θα έχουµε, όµως, την ευκαιρία να συζητήσουµε το επόµενο
διάστηµα και όπως δήλωσα το προηγούµενο Σάββατο, είµαι στη
διάθεση των Πολιτικών Αρχηγών για διαρκή ενηµέρωση. Ήδη
έχω µιλήσει µε τον κ. Μητσοτάκη και την κ. Γενηµατά. Είµαι στη
διάθεση και των άλλων Αρχηγών, προκειµένου να τους ενηµε-
ρώσω.

Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας πω ότι σε
αυτό το κλίµα της γενικευµένης πανευρωπαϊκής κρίσης και της
απειλής για συνοριακούς ελέγχους και για τείχη στα σύνορα µε-
ταξύ των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η χώρα έχει να αντι-
µετωπίσει και τις συνέπειες της οικονοµικής κρίσης και τον
µεγάλο αγώνα και τις δυσκολίες να βγούµε από αυτά τα αδιέ-
ξοδα, ολοκληρώνοντας µία δύσκολη συµφωνία. Θέλω, λοιπόν,
να καταστήσω σαφές εξαρχής, ότι σέβοµαι απόλυτα και υπερα-
σπίζοµαι το δικαίωµα όλων των πολιτών να υπερασπίζονται και
να διεκδικούν δικαιώµατα. Σήµερα ενηµερώθηκα για µια παρέµ-
βαση της Εισαγγελέως Πρωτοδικών. Τη σέβοµαι απόλυτα, κα-
θότι προφανώς είχε µοναδικό µέληµα την τήρηση της νοµιµό-
τητας.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Του Αρείου Πάγου.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Της Εισαγ-

γελέως του Αρείου Πάγου, µε συγχωρείτε, της κ. Κουτζαµάνη.
Προφανώς, τα κίνητρά της ήταν η τήρηση της νοµιµότητας, δεν
υπάρχει αµφιβολία. Ωστόσο, όταν έχουµε να κάνουµε µε κινητο-
ποιήσεις µιας κοινωνικής οµάδας, που αισθάνεται ότι πρέπει να
διεκδικήσει τα δικαιώµατά της, οφείλουµε να είµαστε προσεκτι-
κοί. Είµαι υπέρµαχος της άποψης ότι µε την πειθώ που έρχεται
µέσα από τον διάλογο, µπορούµε να λύνουµε τα προβλήµατα.

Εντούτοις, όµως, δεν µπορώ να µην σχολιάσω το γεγονός ότι,
όταν κάποιοι µας απειλούν, κουνώντας το δάκτυλο ότι θα περιο-
ρίσουν τις ροές των προσφύγων, δηµιουργώντας συνωστισµό
στα βόρεια σύνορά µας και κλείσιµο συνόρων, δεν µπορεί αυτό
στο όνοµα οποιασδήποτε, της καλύτερης δυνατής, της αγνότε-
ρης και ηθικότερης διεκδίκησης, να το διαπράττουµε µόνοι µας.
Και αναφέροµαι στο κλείσιµο των συνόρων στον Προµαχώνα. Πι-
στεύω ακράδαντα ότι αγώνες, που µπορεί να έχουν αποτέλεσµα,
είναι οι αγώνες που δεν στρέφονται εναντίον του κοινωνικού συ-
νόλου και της χώρας, αλλά παίρνουν µαζί το κοινωνικό σύνολο
και υπερασπίζονται το πατριωτικό συµφέρον. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πρώτος διδάξας είσαι.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, όχι σχόλια,
κύριε Κυριαζίδη. Κρατηθείτε, σας παρακαλώ πολύ.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Συνεπώς,
δεν µπορώ παρά να µην απευθύνω κάλεσµα στη συνέχιση του
διαλόγου, ώστε να βρεθούν λύσεις, αλλά και στην προσπάθεια
οι κινητοποιήσεις να έχουν µορφές δράσης που δεν στρέφονται
εναντίον της χώρας και του κοινωνικού συνόλου. 

Μιας και µίλησα για την ανάγκη συνέχισης του διαλόγου µε
τους κινητοποιηµένους αγρότες, επιτρέψτε µου, να πω επί της
ουσίας ορισµένα πράγµατα, ενηµερώνοντας και την Εθνική Αν-
τιπροσωπεία, για το ότι διεξήχθη µε ένα µέρος των κινητοποι-
ηµένων αγροτών µια, θέλω να πιστεύω, ουσιαστική συζήτηση, η
οποία πρέπει να είναι ουσιαστική, επαναλαµβάνω, και όχι παράλ-
ληλοι µονόλογοι. Διότι στόχος όλων µας πρέπει να είναι να βρε-
θούν δίκαιες και εφαρµόσιµες λύσεις και όχι να παίξουµε πο-
λιτικά παιχνίδια. 

Στην προχθεσινή µου συνάντηση µε εκπροσώπους των αγρο-
τών, τούς είπα ότι έχουν πραγµατικά δίκαιους λόγους να αγωνι-
ούν και να διεκδικούν και ότι αυτήν την αγωνία ειλικρινά τη
µοιράζοµαι µαζί τους, διότι το βασικό πρόβληµα της χώρας είναι
η καταστροφή του εθνικού πλούτου που συντελέστηκε την πεν-
ταετία 2010-2015, όπου χάσαµε το 25% του εθνικού πλούτου και
από 245 δισεκατοµµύρια ευρώ ΑΕΠ, πήγαµε στα 175 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ ΑΕΠ. Εβδοµήντα δισεκατοµµύρια λιγότερα παράγει
η χώρα. Αν δεν ανατραπεί αυτή η συνθήκη, αν δεν επανεκκινή-
σουµε την οικονοµία, αν δεν κινητοποιήσουµε την παραγωγή,
κακά τα ψέµατα, δεν βγαίνουµε από την κρίση, δεν θα µπορέ-
σουµε να αυξήσουµε ούτε τους µισθούς, ούτε τις συντάξεις,
ούτε να ανακάµψουµε. Αυτή είναι η µόνη αλήθεια στην οποία
όλοι θα συµφωνήσουµε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, πιστεύω ότι ο αγροτικός τοµέας είναι και
πρέπει να είναι προτεραιότητα, σηµαντικός πυλώνας της προ-
σπάθειας για την πολυπόθητη παραγωγική ανασυγκρότηση.
Αλλά δεν είναι µόνο η κινητοποίηση της παραγωγής η προτεραι-
ότητα. Ταυτόχρονα πρέπει να γίνει και δίκαιη διανοµή των βα-
ρών. Αυτό αποτελεί προϋπόθεση όχι µόνο για την προώθηση της
ισότητας, αλλά και για την κινητοποίηση της οικονοµίας.

Θέλω, λοιπόν, πραγµατικά να σας καλέσω να δούµε µαζί τους
πίνακες εκείνους που αφορούν τα δηλωτέα εισοδήµατα βάσει
των δηλώσεων των ίδιων των αγροτών, βάσει των οποίων φορο-
λογούνται. Εκεί θα διαπιστώσουµε κάτι εξαιρετικά δυσάρεστο,
ότι η συντριπτική πλειοψηφία του αγροτικού κόσµου, αυτών που
δηλώνουν έσοδα από αγροτικές δραστηριότητες, είναι σε πολύ,
πολύ χαµηλά επίπεδα. Σχεδόν οι µισοί, λίγο πάνω από το µισό,
το 54%, κάνουν δηλώσεις µέχρι 5.000 ευρώ το χρόνο, το 92%
µέχρι 10.000 ευρώ, το 95% µέχρι 16.000, το 96,6-97% µέχρι
20.000 ευρώ. 

Κατέθεσα, λοιπόν, στους αγρότες µία σειρά προτάσεων, εί-
κοσι πέντε τον αριθµό, που αφορούν την ουσία που είναι η επα-
νεκκίνηση της παραγωγής και η βοήθεια που χρειάζονται για την
επανεκκίνηση της παραγωγής, η αρωγή που χρειάζονται, αλλά
και ως προς αυτό το οποίο τους κινητοποιεί, τους κάνει να αγω-
νιούν, τους κάνει να βγαίνουν στο δρόµο, δηλαδή η συρρίκνωση
του εισοδήµατός τους, η αγωνία ότι ο συνδυασµός ασφαλιστικού
και φορολογικού θα φέρει περαιτέρω συρρίκνωση του εισοδή-
µατος. Τους κατέθεσα µία πρόταση ώστε να αντιµετωπιστεί µε
δίκαιο τρόπο η δεδοµένη οικονοµική στενότητα και ο συνδυα-
σµός ασφαλιστικού και φορολογικού να µην επιβαρύνει, αλλά να
ελαφρύνει τη µεγάλη πλειοψηφία των αγροτών, αυτούς δηλαδή
που έχουν εισοδήµατα κάτω από είκοσι χιλιάδες ευρώ το χρόνο. 

Ρώτησα, λοιπόν, τους εκπροσώπους, αν αυτή η πρόταση τούς
ικανοποιεί, αν τη βλέπουν θετικά. Είναι µία πρόταση, η οποία πα-
ραδειγµατικά θα σας πω ότι για τους µισούς σχεδόν των αγρο-
τών που έχουν εισόδηµα 5.000 ευρώ, τους δίνει σχεδόν µισά
βάρη απ’ αυτά που έδιναν µέχρι σήµερα, όχι απ’ αυτά που θα
έδιναν µε βάση τη συµφωνία, σε συνδυασµό φορολογικού και
ασφαλιστικού, γι’ αυτούς που έχουν ως 10.000 ευρώ, 1.000 ευρώ
λιγότερα το χρόνο τα βάρη, γι’ αυτούς που έχουν εισόδηµα
15.000 ευρώ, σχεδόν 300 ευρώ λιγότερα τα βάρη.

Ξέρετε τι µου απάντησαν; Οι µισοί µου απάντησαν καταφατικά.
Οι άλλοι µισοί δεν ικανοποιήθηκαν. Τότε ρώτησα έναν εξ αυτών
τυχαία: «Ποιο είναι το ετήσιο εισόδηµα που δηλώνεις;» Μου
απάντησε 50.000 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκαθαρίσουµε κάτι και να
πούµε αλήθειες. Δεν µπορούµε να προστατεύσουµε το 5% του
αγροτικού κόσµου. Θα προστατεύσουµε το 90% του αγροτικού
κόσµου, αλλά όχι το 5%, το 6% και το 7%. Δεν µπορούν να προ-
στατευτούν αυτοί που έχουν τέτοια εισοδήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να πούµε αλήθειες επιτέλους! 
Και η µεγάλη πλειοψηφία που είναι στα µπλόκα, έχει εισοδή-

µατα 5.000 ευρώ, 6.000 ευρώ, 7.000 ευρώ, 10.000 ευρώ. Δεν
έχουν ούτε 20.000 ευρώ, ούτε 30.000, ούτε 40.000 ευρώ. Αλλά
πρέπει να µάθει την αλήθεια, για ποιους παλεύουµε και ποιους
αγωνιζόµαστε. 

Και όταν ζήτησαν ένα διάλειµµα για να µας φέρουν εναλλακτι-
κές προτάσεις, επανήλθα στην Αίθουσα καταθέτοντας την εναλ-
λακτική πρόταση, σε ό,τι αφορά την πιθανότητα αφορολογήτου
12.000 ευρώ στο εισόδηµα συν 12.000 ευρώ επιπλέον για τις επι-
δοτήσεις, δηλαδή 24.000 ευρώ αφορολόγητο. Ε, δεν µπορούµε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µιλάµε γι’ αυτά τα νούµερα, για
κανέναν, ακόµα και για τους αγρότες που πρέπει να τους στηρί-
ξουµε. 

Αλλά να στηρίξουµε τη µεγάλη µάζα, που έχει ανάγκη να στη-
ριχθεί, και όχι κάποιους οι οποίοι περιφέρονται στα µέσα ενηµέ-
ρωσης έχοντας επιδοτήσεις 80.000 ευρώ, 90.000 ευρώ, 100.000
ευρώ. Αλλά είναι µια µειοψηφία του αγροτικού κόσµου αυτή. 

Γι’ αυτό και αύριο θα συναντήσω εκ νέου και τους αγρότες από
το µπλόκο της Νίκαιας, που γνωρίζω από την αγωνιστική δια-
δροµή ορισµένων εξ αυτών, που σέβοµαι, ότι η έγνοια τους είναι
η µικρή και µεσαία αγροτιά και όχι τα µεγάλα εισοδήµατα. Και
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εύχοµαι τουλάχιστον ως προς αυτό, να βρούµε λύσεις, διότι στα
άλλα θέµατα έχουµε µεγάλες διαφωνίες και είναι γνωστές. 

Και βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να
αφήσω ασχολίαστο όχι την ένταση που δηµιουργήθηκε, αλλά το
γεγονός ότι, ενώ η µεγάλη πλειοψηφία των αγροτών αγωνιά µε
δίκαια αιτήµατα, µία πολύ µικρή µειοψηφία στήνει παραστάσεις,
προσκαλώντας τις κάµερες µε καµιά εικοσαριά- τριανταριά
άτοµα, σε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω να τους πω ότι δεν είναι
αποδοτικό και ότι είναι τσάµπα κόπος. Γιατί; Γιατί οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι ούτε επαγγελµατίες πολιτικοί, ούτε καριε-
ρίστες, ούτε λαµόγια, ούτε δέχονται ή θα δεχθούν ποτέ απειλές
και εκβιασµούς. Έχουν βγει µέσα από τον λαό και αγωνιούν για
το λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µιας και µίλησα για απειλές και εκβιασµούς, δεν µπορώ

παρά να µην αναφερθώ στο γεγονός ότι κάτι έχει αρχίσει και κι-
νείται σε ό,τι αφορά αυτό το σάπιο σύστηµα και πολλοί έχουν
αρχίσει να φοβούνται. Θέλω, λοιπόν, να δώσω συγχαρητήρια
στην Ελληνική Αστυνοµία για την εξάρθρωση ενός δικτύου κυνι-
κών εκβιαστών που διαχειρίζονταν και διένεµαν κρατικό χρήµα
και διαφήµιση. 

Και θέλω να επαναλάβω κάτι που έχω πει πολλές φορές σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα: Το σύστηµα της διαφθοράς των εκβια-
στών και της διαπλοκής θα ξηλωθεί κλωστή-κλωστή από τις προ-
σπάθειες αυτής της Κυβέρνησης! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ζητώ συγγνώµη, αλλά είναι τόσα τα θέµατα, που σε ένα τόσο

κρίσιµο νοµοσχέδιο τοµή που αφορά στη δηµόσια διοίκηση έχω
εξαντλήσει µεγάλο µέρος του χρόνου µου στο προσφυγικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι έχει
εξαντληθεί η συζήτηση σε µεγάλο βαθµό τόσο στις επιτροπές
όσο και στην Ολοµέλεια. Γνωρίζετε όλοι σας πολύ καλά ότι η δη-
µόσια διοίκηση είναι –έχει ειπωθεί πολλές φορές- ο «µεγάλος
ασθενής» στη χώρα µας. Οι δυσλειτουργίες βαραίνουν, βεβαίως,
αυτό το πολιτικό κατεστηµένο που έχει δηµιουργήσει αυτές τις
δυσλειτουργίες. Όµως αφορούν όλους µας αυτές οι δυσλειτουρ-
γίες. Μιλώ για τις δυσλειτουργίες φορολογικής διοίκησης, µιλώ
για τη γραφειοκρατία, τις δαιδαλώδεις διαδικασίες, τις πελατει-
ακές σχέσεις. Όλα αυτά µαζί, δηµιούργησαν µία εικόνα διάλυσης
και δεν επέτρεψαν την οικοδόµηση σχέσεων εµπιστοσύνης µε-
ταξύ πολιτών και δηµοσίου. 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα ξεκινάµε τη διοικητική µεταρρύθµιση µε
ένα νοµοσχέδιο-τοµή, που παρά τις µεγαλόστοµες εξαγγελίες
πολλές φορές από λογής εκσυγχρονιστές σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα δεν τολµήθηκε ποτέ. Είναι µία τοµή, για να µπορέσει το
ελληνικό κράτος, επιτέλους, να σταθεί στα πόδια του, µακριά
από τις πρακτικές που όλοι έχουµε ζήσει στο παρελθόν. Γι’ αυτόν
τον λόγο συγκροτείται το Εθνικό Μητρώο Στελεχών Δηµόσιας
Διοίκησης. Μάλιστα, τα µέλη του θα στελεχώνουν όλες τις επι-
τελικές θέσεις του κράτους. 

Γι’ αυτό εισάγεται ο θεσµός του διοικητικού γενικού γραµµα-
τέα. Είναι µία ριζοσπαστική πράξη. Προβλέπεται ότι τα µέλη των
διοικήσεων όλων των νοµικών προσώπων του δηµοσίου προέρ-
χονται κατά κύριο λόγο από το µητρώο. Θα υπάρχει θεσµική
µνήµη πια σε κάθε Υπουργείο, κάτι το οποίο συµβαίνει σε αρκε-
τές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά, δυστυχώς, όχι στη
χώρα µας. 

Εισάγεται ένα νέο σύστηµα αξιολόγησης της δηµόσιας διοί-
κησης, το οποίο στον αντίποδα του προηγούµενου τιµωρητικού
συστήµατος στοχεύει στην βελτίωση των παρεχόµενων διοικητι-
κών υπηρεσιών επ’ ωφελεία του πολίτη. 

Εισάγεται επίσης, ένα απολύτως αντικειµενικό και αξιοκρατικό
σύστηµα επιλογής προϊσταµένων σε όλες τις βαθµίδες της δη-
µόσιας διοίκησης. Είναι επιλογή που προκύπτει από ένα ισορρο-
πηµένο σύστηµα µοριοδότησης των υπαλλήλων µεταξύ τυπικών
προσόντων, προϋπηρεσίας, αξιολόγησης και διαδικασίας συνέν-
τευξης. 

Θεσπίζεται νέο βαθµολόγιο δηµοσίων υπαλλήλων, το οποίο
αποσυνδέεται από το µισθολόγιο και συνδέεται µε την αξιολό-
γηση µε θετικό τρόπο. Αναβαθµίζεται το Εθνικό Κέντρο Δηµό-
σιας Διοίκησης το οποίο αποκτά ρόλο παρατηρητηρίου της

δηµόσιας διοίκησης. 
Το παρόν νοµοσχέδιο -δεν είναι υπερβολή να πω και θα το πω-

αποτελεί τοµή στην ιστορία της Μεταπολίτευσης σε ό,τι αφορά
στο κράτος, τη δηµόσια διοίκηση. Χαράσσουµε µία διαχωριστική
γραµµή µε τις πελατειακές και ρουσφετολογικές πρακτικές του
παρελθόντος και διαχωριστικές γραµµές µε εκείνες τις πρακτι-
κές που οδήγησαν στον σφιχτό εναγκαλισµό του πολιτικού συ-
στήµατος στη δηµόσια διοίκηση και εξέθρεψαν, βεβαίως, σωρεία
φαινοµένων κακοδιοίκησης και διαφθοράς. Χαράσσουµε διαχω-
ριστική γραµµή στη λογική των κουµπάρων, στην λογική των πε-
λατειακών σχέσεων αλλά και αυτών που συνήθιζαν να κάνουν το
κράτος πελάτη και βεβαίως, στη λογική των συστηµάτων νοµής
της κρατικής εξουσίας µε τα συστήµατα 4-2-1 και λοιπά. 

Στόχος µας είναι να φέρουµε το ΑΣΕΠ παντού, σε κάθε θέση.
Και πραγµατικά σήµερα εκπλήσσοµαι βλέποντας ότι σε ένα τόσο
κρίσιµο νοµοσχέδιο, σε µια τόσο κρίσιµη στιγµή για τη χώρα, βέ-
βαια, σε µια κρίσιµη συνεδρίαση, αλλά και σε ένα νοµοσχέδιο
κρίσιµο, που αφορά το χαρτοφυλάκιο που είχε ως Υπουργός
στην προηγούµενη κυβέρνηση, ο κ. Μητσοτάκης απουσιάζει. Δεν
έρχεται καν στη Βουλή, να µας πει τις θέσεις του, να τοποθετη-
θεί, να πει ποιο είναι το όραµά του το εκσυγχρονιστικό, να πει τι
έκανε αυτός ως Υπουργός, τι γίνεται τώρα, αν θα ψηφίσει, γιατί
δεν θα ψηφίσει τα άρθρα που δεν θέλει να ψηφίσει. Απουσιάζει.
Είχα συνηθίσει µέχρι τώρα να βλέπω τους Πρωθυπουργούς να
απουσιάζουν, για να µην τους ασκηθεί αντιπολίτευση και κριτική
στη Βουλή από την αντιπολίτευση. Τώρα, απουσιάζει ο Αρχηγός
της Αντιπολίτευσης! Δεν πειράζει, είναι σηµείο των καιρών. Ας
απουσιάζει. Αν θέλει παράλληλο διάλογο, εντάξει, παράλληλο
διάλογο. 

Εγώ, όµως, δεν µπορώ παρά να αναφερθώ σε αυτήν τη λυσ-
σώδη προσπάθεια, που είχε γίνει τις τελευταίες µέρες και µήνες,
να αναδειχθεί η σκαιότατη προσπάθεια κοµµατικοποίησης του
κράτους από τον ΣΥΡΙΖΑ, και να αναφερθώ στο γεγονός ότι εδώ
έχουµε τα επίσηµα στοιχεία. Όλη αυτή η συζήτηση περί των µε-
τακλητών υπαλλήλων. Δηλαδή ποιων; Των στενών συνεργατών,
που δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι. Εδώ κάνουµε µια τοµή για την
αξιολόγηση των υπαλλήλων και για να έχουµε ιεραρχικά ψηλά
στη δηµόσια διοίκηση -ακόµα και στα Υπουργεία- λειτουργούς
δηµόσιους υπαλλήλους, και µιλάτε για τους µετακλητούς. 

Κι έρχοµαι, λοιπόν, εδώ µε αδιάψευστα στοιχεία. Πού είστε,
κύριε Λεβέντη, που τα παρακολουθείτε αυτά. Δεν ξέρω αν είναι
εδώ. Και ο κ. Λεβέντης έχει δουλειά σήµερα; Τι γίνεται; Όλοι δου-
λειά έχουν. Πού είναι, που τα παρακολουθεί και συγκρίνει; 

Το 2014, λοιπόν, το κόστος στο Δηµόσιο από τους µετακλη-
τούς υπαλλήλους επί κυβερνήσεως Σαµαρά, είναι 15.196.000
ευρώ. Τώρα είναι 10.850.000 ευρώ. Μείωση ετήσιου κόστους
κατά 28,6%. Παρακαλώ να κατατεθεί στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσί-
πρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, δεν πήραµε και απάντηση ούτε για το ποιο ήταν αυτό
το µεγάλο εκσυγχρονιστικό όραµα, που έκανε τον κ. Μητσοτάκη
ως Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης να αλλάξει -λίγο πριν
την πολιτική αλλαγή που ερχόταν και όλοι το έβλεπαν- τους δι-
ευθυντές, δεκάδες διευθυντές µέσα σε µια νύχτα, µε µια υπο-
γραφή, αλλά ούτε και πώς γίνεται ο κ. Βερναρδάκης να κάνει µια
τόσο δύσκολη δουλειά και να φέρνει αυτήν τη µεταρρύθµιση,
αλλά να έχει τρεις µετακλητούς και όχι πενήντα, όπως είχε ο κ.
Μητσοτάκης που δεν έδωσε ποτέ απάντηση γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι εδώ, για να µας απαντήσει. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πειράζει, όµως. Είναι προ-

φανές ότι η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας προτιµά για άλλη µια
φορά να σιωπήσει σε ένα κρίσιµο θέµα, που αφορά όχι µόνο το
παρελθόν αλλά και το µέλλον του τόπου. Διότι η διάρθρωση του
κράτους, η διοίκηση, είναι κρίσιµο θέµα και µία µεταρρύθµιση
που πολλοί στην Ευρώπη, πραγµατικά, περιµένουν χρόνια να
δουν να συµβαίνει στην Ελλάδα. 

Όµως, θα ήθελα, κλείνοντας, να αναφερθώ και σε ένα θέµα,
για το οποίο θέλω να πιστεύω ότι δεν είναι τόσο εύκολο για τον
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κ. Μητσοτάκη -παρά το γεγονός ότι απουσιάζει σήµερα- να σιω-
πήσει.

Πριν από λίγη ώρα έλαβα µια επιστολή στο Γραφείο µου. Ο
Γενικός Γραµµατέας Πρωθυπουργού, είναι άλλος από τον Γενικό
Γραµµατέα Πρωθυπουργού που υπήρχε στο Μαξίµου επί κυβερ-
νήσεως Σαµαρά και έδινε εντολές στον πρόξενο της χώρας στη
Γερµανία, να µην παραλάβει υλικό που αφορά φοροφυγάδες.

Αυτές είναι οι αποδείξεις, τα επίσηµα έγγραφα του ελληνικού
κράτους, στις οποίες αναφέρεται ο κ. Πλεξίδας, Πρόξενος της
χώρας µας στη Γερµανία εκείνη την εποχή, λέγοντας ότι «από το
Γραφείο του Πρωθυπουργού τότε ο Γενικός Γραµµατέας Πρω-
θυπουργού µου απάντησε να µην παραλάβω».

Βγήκε επισήµως και ο κ. Μητσοτάκης προχθές, αλλά φαντά-
ζοµαι επισήµως και η Νέα Δηµοκρατία, και τι µας είπε; Μας είπε
ότι οι εκκλήσεις τότε του κ. Μπόργιανς προς τον Έλληνα Πρό-
ξενο και οι συνακόλουθες εκκλήσεις του Έλληνα Προξένου προς
τον Διευθυντή του Γραφείου του τότε Πρωθυπουργού, του κ.
Μπούρα, δεν αφορούσαν κάποιο συγκεκριµένο υλικό, κάποια cd,
αφορούσαν know how, παροχή τεχνογνωσίας.

Πριν από λίγη ώρα, λοιπόν, στις 19.15’ το απόγευµα, πήρα ένα
γράµµα από τον κ. Μπόργιανς στο Γραφείο στο Μαξίµου, ο
οποίος µας λέει -και µάλιστα µε σαφήνεια- ότι όχι µόνο συνάν-
τησε και µίλησε µε τον τότε Πρόξενο, κ. Πλεξίδα, αρκετές φορές,
αλλά και πολύ ρητά, µε σαφήνεια ότι δεν του πρόσφερε µόνο τε-
χνική συνεργασία, αλλά και βοήθεια για την επεξεργασία στοι-
χείων που βρίσκονταν τότε αποθηκευµένα σε cd. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Αλέξης Τσί-
πρας, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ο κ. Πλεξίδας, Πρόξενος τότε, ενηµέρωσε…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αυτά δίνονται γραπτά, κύριε

Πρωθυπουργέ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μην αγω-

νιάτε! Και γραπτά και προφορικά! Θα σας δοθεί η δυνατότητα
να απαντήσετε και να απολογηθείτε στον ελληνικό λαό για την
προστασία που είχατε τόσα χρόνια σε όσους φοροδιαφεύγουν!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ο κ. Πλεξίδας, λοιπόν, ενηµέρωσε το Μαξίµου τότε και το Μα-

ξίµου απέρριψε την πρόταση. Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι τα λόγια περιττεύουν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, σας παρα-

καλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Είναι αρ-

κετά σαφές και για εσάς, γι’ αυτό και δυσανασχετείτε, τι σηµαίνει
αυτό, όσο και για εµάς είναι σαφές τι σηµαίνει αυτό, γι’ αυτό και
δεσµευόµαστε ότι δεν υπάρχει περίπτωση να αφήσουµε αυτήν
την υπόθεση να κλείσει έτσι απλά!

Όλα στο φως! Τα ψέµατα τελείωσαν!
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και αν κάποιοι συνεχίζουν τούτες τις µέρες -γιατί έχουν συνη-

θίσει, τα ίδια έκαναν σε όλους- να µας απειλούν, λέγοντας µας
«είστε προσωρινοί», αλίµονο! Δηµοκρατία έχουµε! Όλοι είµαστε
προσωρινοί στη Δηµοκρατία. Όλοι µας κρινόµαστε στο φως και
µας κρίνει ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Τους απαντάµε ότι εµείς το ξέρουµε ότι είµαστε προσωρινοί

και κρινόµαστε. Καιρός να µάθετε εσείς, ότι τελείωσε αυτό που
νοµίζατε ότι θα είναι µόνιµο, η ασυλία σας και η εξουσία σας. Τε-
λείωσε άπαξ και δια παντός! 

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ):

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας πω ότι προ-

ηγούνται οι Αρχηγοί. Θα µου επιτρέψετε µε όλο τον σεβασµό να
δώσω τον λόγο στην κ. Γενηµατά. Μετά είναι ο κ. Θεοδωράκης.

Κυρία Γενηµατά, ως Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης, έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Γενηµατά,

µισό λεπτό. 
Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να κάνουµε λίγη ησυχία.

Όσοι είναι να µείνουν, να µείνουν ήσυχοι. 
Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. Μπορούµε να συνεχίσουµε. 
Κυρία Γενηµατά, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Παρακολουθήσαµε τον Πρωθυπουργό να µιλάει για σαράντα

ένα λεπτά. Αναρωτιόµουν πραγµατικά γιατί ήρθε σήµερα να µι-
λήσει στη Βουλή, µέχρι που είδα το κλείσιµο της οµιλίας του.
Είναι φανερό ότι το µόνο που ενδιαφέρει είναι να κουνάνε απει-
λητικά χαρτιά ο ένας στον άλλο και να δηλητηριάζουν την πολι-
τική ζωή του τόπου. Απαξιώνετε την πολιτική ζωή του τόπου σε
µια κρίσιµη στιγµή για την Ελλάδα κι αν έχετε πραγµατικά τα κό-
τσια και τη δύναµη να κλείσετε τις ιστορίες µε το παρελθόν,
ελάτε να συνυπογράψετε όλοι την πρόταση για εξεταστική επι-
τροπή του ΠΑΣΟΚ από το 2000 µέχρι σήµερα, αλλιώς σταµατή-
σετε επιτέλους αυτό το δηλητήριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Έξι χρόνια σηκώνει τον σταυρό του µαρτυρίου ο ελληνικός
λαός και ακούει συνεχώς εκθέσεις ιδεών. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Έκανε παραποίηση του κειµέ-
νου! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Μπακο-
γιάννη, σας παρακαλώ να µη διακόπτουµε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν ντρέπεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Μπακο-

γιάννη, δεν είναι ευγενικό αυτό. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κυρία Μπακογιάννη, αν θέλετε,
όταν ολοκληρώσω.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Με συγχωρείτε, κυρία Γενηµατά,
αλλά ο Πρωθυπουργός έκανε παραποίηση του κειµένου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η κ. Μπακογιάννη ψεύδεται. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Μετά την ολοκλήρωση της τοπο-
θέτησής µου, λύστε τους λογαριασµούς και τις διαφορές σας,
αλλά όχι την ώρα που µιλάω. Σας παρακαλώ πολύ!

Έλεγα, λοιπόν, ότι ο ελληνικός λαός σηκώνει ένα σταυρό µαρ-
τυρίου εδώ και χρόνια και περίµενε σήµερα να έρθει ο Πρωθυ-
πουργός να πει συγκεκριµένα πράγµατα. Όµως για άλλη µια
φορά αποδεικνύεται ότι οι Έλληνες στήριξαν τις ελπίδες τους
σε ψεύτικα λόγια και υποσχέσεις. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ντροπή σας! Και στον

Πρωθυπουργό ντροπή!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριοι συνάδελφοι,

δεν είναι δυνατόν να προχωρήσουµε έτσι. 
Ζητώ συγγνώµη που σας διακόπτω, κυρία Γενηµατά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
πάρα πολύ να επιβάλετε την τάξη. Νοµίζω πως είναι τελείως απα-
ράδεκτο αυτό που συµβαίνει. Πάρτε τα έγγραφά σας, συνεννοη-
θείτε στα γραφεία σας και ελάτε να απαντήσετε µε όποιον έχει
την εξουσιοδότηση να απαντήσει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε, αλλά
αφορά κι εσάς. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Μετά!

Είναι φανερό ότι η θηλιά απλώς σφίγγει ακόµα περισσότερο
στο λαιµό του ελληνικού λαού. Η οικονοµία βυθίζεται, η αξιολό-
γηση καρκινοβατεί, µεγάλες κοινωνικές οµάδες βρίσκονται
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στους δρόµους και σε όλο αυτό προστίθεται τώρα και η διαχεί-
ριση της προσφυγικής κρίσης. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, ελπίζω να παρακολουθείτε τη συνε-
δρίαση από το γραφείο σας, κατά την προσφιλή σας τακτική όλο
το τελευταίο διάστηµα. Οδηγείτε τη χώρα για άλλη µια φορά σε
αδιέξοδο και οδηγείτε τον ελληνικό λαό σε απελπισία και οργή. 

Ναι, ανέλαβα την πρωτοβουλία να ζητήσω τη σύγκλιση του
Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών, γιατί είναι φανερό ότι η Κυβέρ-
νηση δεν µπορεί να αντιµετωπίσει την κατάσταση που έχει δια-
µορφωθεί. Δεν σας εµπιστευόµαστε. 

(Θόρυβος στα κυβερνητικά έδρανα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριοι Υπουργοί,

σας παρακαλώ. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Επαναλαµβάνω και σήµερα, είναι
απαραίτητη η εθνική συνεννόηση και η χάραξη εθνική στρατηγι-
κής για την κατάσταση που διαµορφώνεται, η οποία µπορεί να
οδηγήσει σε εθνική τραγωδία. Άνοιξαν θέµατα που µπορεί να
οδηγήσουν σε εθνική και ανθρωπιστική κρίση. 

(Θόρυβος στα κυβερνητικά έδρανα)
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι απαράδεκτο αυτό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριοι Υπουργοί,

κυρία Μπακογιάννη, λίγος σεβασµός σας παρακαλώ. Δεν είναι
δυνατόν να προχωρήσουµε έτσι. 

Συγγνώµη, κυρία Γενηµατά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Η εικόνα αυτή είναι πριν απ’ όλα
απογοητευτική για τον ελληνικό λαό, για το επίπεδο της συζήτη-
σης, για την απαξίωση όλων των άλλων κοµµάτων, για την προ-
σπάθεια να χτιστεί εδώ ξανά ένας δικοµµατισµός, ένας µικρός
δικοµµατισµός, µία πόλωση που δεν δίνει απαντήσεις στα προ-
βλήµατα του ελληνικού λαού. Είναι απαράδεκτο αυτό που συµ-
βαίνει σήµερα, την ώρα που θα έπρεπε να µιλάµε για εθνική
συνεννόηση, για εθνική στρατηγική. 

Άνοιξαν θέµατα που µπορεί να οδηγήσουν σε εθνική και αν-
θρωπιστική κρίση και προσπαθείτε να πετάξετε την µπάλα στην
εξέδρα; Η εικόνα είναι δραµατική αυτήν τη στιγµή και στα νησιά
και στην Αθήνα και στον Πειραιά και στα σύνορα. Ο πανικός, βε-
βαίως, δεν είναι ποτέ καλός σύµβουλος. Χρειάζεται ψυχραιµία,
αλλά χρειάζεται και εγρήγορση, χρειάζεται βαθιά µελέτη της κα-
τάστασης που έχει δηµιουργηθεί. 

Είναι αλήθεια ότι υπάρχει προσπάθεια από τις ακραίες, σκλη-
ρές φωνές της Ευρώπης, να αξιοποιήσουν την ολιγωρία και τα
λάθη της Κυβέρνησης για να φορτώσουν στην πλάτη του ελλη-
νικού λαού τη διαχείριση ενός ζητήµατος το οποίο είναι και διε-
θνές και ευρωπαϊκό.  

Οι Αυστριακοί Υπουργοί Εσωτερικών και Εξωτερικών είναι
βαθιά εκτεθειµένοι µε τις µονοµερείς αποφάσεις τους. Επιτέθη-
καν σήµερα ξανά στην Ελλάδα για πληµµελή φύλαξη των συνό-
ρων. Δεν είπαν, όµως, κουβέντα για την ευθεία παραβίαση από
την Τουρκία της συµφωνίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και, βε-
βαίως, δεν είπαν κουβέντα για το γεγονός ότι η Τουρκία τινάζει
στον αέρα τον επιχειρησιακό σχεδιασµό του ΝΑΤΟ. 

Οι Ούγγροι ανακοίνωσαν σήµερα δηµοψήφισµα, για το εάν θα
δεχθούν ή όχι να εφαρµόσουν την ποσόστωση που τους αναλο-
γεί, για την µετεγκατάσταση των προσφύγων.

Η µία µονοµερής ενέργεια µετά από την άλλη. Και ο σχεδια-
σµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτήν τη στιγµή βρίσκεται τε-
λείως στον αέρα. Η Ευρώπη παρακολουθεί αµήχανη και η
Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή είναι πανικόβλητη, πελαγωµένη. 

Θα πρέπει να µπει επιτέλους ένα τέλος σε όλο αυτό. Χρειάζε-
ται συνεννόηση στο εσωτερικό και δραστηριοποίηση όλων στο
εξωτερικό. Είναι γνωστό ότι εµείς έχουµε πάρει πρωτοβουλίες,
εδώ και πάρα πολύ καιρό. Χρειάζεται, όµως, αυτό να γίνει από
όλους, συντονισµένα, συντεταγµένα, µε ένα ενιαίο σχέδιο. 

Επιβάλλεται η Σύνοδος των Πολιτικών Αρχηγών που έχω ζη-
τήσει και επιβάλλεται να γίνει το συντοµότερο δυνατό και πάν-
τως, οπωσδήποτε, πριν από τις 6 Μαρτίου. Διότι χθες το βράδυ
ο Πρωθυπουργός στην τηλεφωνική µας επικοινωνία, µου είπε ότι
σκέφτεται να γίνει και µετά τις 6 Μαρτίου. Αναρωτιέµαι, εάν έχει
έρθει η καταστροφή στις 6 Μαρτίου, να συζητήσουµε τι την επο-

µένη; 
Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη θα καταθέσει και πάλι προτάσεις

επικαιροποιηµένες, στη βάση των εξελίξεων, κατά τη διάρκεια
αυτής της συνάντησης. Είναι επιτακτική η ανάγκη επανεκκίνησης
της ελληνικής προσφυγικής και µεταναστευτικής πολιτικής, για
να διορθωθούν τα λάθη και οι παραλείψεις της Κυβέρνησης. Να
γίνει επανεκκίνηση, όµως, µε νέα χαρακτηριστικά, χωρίς ιδεολη-
ψίες αυτή τη φορά, στηριγµένη στην ευρωπαϊκή πολιτική, στην
ευρωπαϊκή ατζέντα για τη µετανάστευση. 

Η αναθεώρηση της Συνθήκης του Δουβλίνου –το αναφέρω
πολύ επιγραµµατικά, γιατί αυτά πρέπει να συζητηθούν αναλυτικά
στο Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών- θα πρέπει να οδηγήσει
σε µόνιµο ευρωπαϊκό µηχανισµό µετεγκατάστασης προσφύγων,
που είναι η µοναδική βιώσιµη και µόνιµη λύση για τον επιµερισµό
προσφύγων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη συνέχεια και εκτός
αυτής. 

Και για να γίνει αυτό, πρέπει να παρέµβουµε εγκαίρως, όχι εκ
των υστέρων, µε επεξεργασµένες θέσεις. Η Ελλάδα πρέπει να
καλύψει πολύ γρήγορα τον χαµένο χρόνο. Θα πρέπει να αναζη-
τήσουµε συµµάχους, ακόµα κι εκεί που φαίνεται ότι το κλίµα
αυτή τη στιγµή δεν είναι θετικό για εµάς, αλλά πρέπει να το πα-
λέψουµε. 

Αυτό το πράξαµε και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε και µε
τους Ευρωπαίους σοσιαλιστές. Οι περισσότεροι εξ αυτών εξα-
κολουθούν να είναι σηµαντικοί σύµµαχοι της χώρας µας.

Δυστυχώς, η χώρα µας πρέπει τώρα να αντιµετωπίσει µαζί µε
την ίδια την προσφυγική κρίση και τις συνέπειες των λανθασµέ-
νων πολιτικών και το γεγονός ότι έχουµε µειωµένη αξιοπιστία,
ακριβώς επειδή χειριστήκαµε µε αυτόν τον τρόπο την κατάσταση
µέχρι σήµερα. 

Είστε σε αδιέξοδο. Η εξωτερική πολιτική δεν γίνεται µε tweets.
Τα πολιτικά κόµµατα χρωστάµε στον ελληνικό λαό από το 2010
την ωριµότητα, την ευθύνη και τη συνεργασία πάνω σε ένα σχέ-
διο, για να ξεπεράσουµε επιτέλους την κρίση. 

Έρχοµαι επιτέλους στο σχέδιο νόµου µε τον ποµπώδη τίτλο:
«Διαφάνεια, αξιοκρατία, αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Δι-
οίκησης». Μιλήσατε για µια µεγάλη τοµή. Πρόκειται δυστυχώς
απλά για τη συνύπαρξη ρυθµίσεων που ήταν αναγκαίες, αλλά και
άλλες που αποδεικνύουν τι; Την καθεστωτική σας αντίληψη για
τη λειτουργία του κράτους. Από τη µία πλευρά θεσπίζετε το
Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών, απ’ όπου θα αντλούνται τα
στελέχη που έχουν τα προσόντα για τις θέσεις ευθύνης στο δη-
µόσιο, και από την άλλη πλευρά προστατεύετε επιµελώς τις
δικές σας κοµµατικές επιλογές, µεταθέτοντας την πλήρωση των
θέσεων µετά το 2018. Τόσο σίγουρος είστε για την αξιοκρατία
και την αποτελεσµατικότητα των επιλογών σας που δεν θέλετε
να τις βάλετε στη δοκιµασία της αξιολόγησης; 

Εξαιρείτε, δε, από το µητρώο άξια στελέχη που προέρχονται
από τον ιδιωτικό τοµέα ή από την τοπική αυτοδιοίκηση. Αλλά
φροντίζετε, ταυτόχρονα, να προστατεύσετε συγκεκριµένες
γραµµατείες και οργανισµούς από το µητρώο. Δίνετε την εντύ-
πωση ότι θέλετε την αξιολόγηση και, ταυτόχρονα, επιλέγετε την
ισοπέδωση, τον λαϊκισµό των ολοµελειών εργαζοµένων και την
ακύρωση κάθε κινήτρου στους άξιους και τους ικανούς. 

Δεν έχετε καταλάβει, κύριοι της Κυβέρνησης, το στοιχειώδες.
Μία µεταρρύθµιση δεν γίνεται απλά µε επικοινωνιακά τεχνά-
σµατα ή το κλείσιµο του µατιού στους ηµέτερους. Η προοδευ-
τική µεταρρύθµιση σηµαίνει ότι εξασφαλίζονται συναινέσεις,
εξασφαλίζονται άνθρωποι που είναι αποφασισµένοι να δουλέ-
ψουν για την υλοποίηση της αλλαγής. Μεταρρύθµιση σηµαίνει
ότι αλλάζεις νοοτροπίες. Τίποτα απ’ όλα αυτά δεν µπορείτε να
πετύχετε µε τις ρυθµίσεις που έχετε φέρει προς ψήφιση. 

Σας θυµίζει κάτι το ΑΣΕΠ, τα ΚΕΠ, η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», η δηµόσια
διαβούλευση νοµοσχεδίων; Αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι
µεταρρυθµίσεις, αυτά είναι τοµές! Γιατί τοµές και µεταρρυθµί-
σεις σε αυτόν τον τόπο έκανε µόνο η µεγάλη δηµοκρατική πα-
ράταξη και τότε εσείς ήσασταν απέναντι. Δεν έχετε ψηφίσει
σχεδόν τίποτα απ’ όλα αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Και έρχοµαι στο ζήτηµα των αγροτών. Όταν λέτε, κύριε Τσί-
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πρα, ότι έχει έρθει η ώρα της αλήθειας, προφανώς έχετε απο-
φασίσει επιτέλους να κάνετε αυτοκριτική. Προφανώς έχετε αλ-
λάξει γνώµη για όλα όσα λέγατε ανεβασµένος στα τρακτέρ.
Εµείς δεν πρόκειται να ανέβουµε στα τρακτέρ. Και πιστεύουµε
ότι οι δρόµοι θα πρέπει να είναι ανοιχτοί. 

Θα πρέπει, όµως, να επιβιώσουν οι αγρότες, γιατί είναι ένας
βασικός πυλώνας για την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας.
Και φαίνεται πως έχετε πάρει διαζύγιο µε οτιδήποτε παραγωγικό
σε αυτόν τον τόπο. Αυτό ήταν το µήνυµα της συνάντησής σας
µε τους αγρότες. 

Τι κάνατε; Τους παρουσιάσατε το σχέδιο Θεσσαλονίκη Β’.
Ήρθε η δεύτερη έκδοση. Παρουσιάσατε υποσχέσεις προεκλο-
γικού χαρακτήρα χωρίς κανένα ουσιαστικό περιεχόµενο και δεν
διστάσατε µέσα σε αυτές να βάλετε και ψηφισµένες ρυθµίσεις,
δηλαδή, κεκτηµένα δικαιώµατα των αγροτών. Ή δεν τα γνωρί-
ζατε ή νοµίζατε ότι µπορείτε ακόµα να κοροϊδεύετε τους αγρό-
τες. Θα πρέπει, λοιπόν, να σκύψετε σοβαρά πάνω από τα προ-
βλήµατα, κύριε Πρωθυπουργέ.

Αυτήν τη στιγµή οι αγρότες είναι στους δρόµους. Εµείς τους
είπαµε ότι πρέπει να σεβαστούν τις δυσκολίες που αντιµετωπί-
ζουν και άλλες παραγωγικές τάξεις αυτής της χώρας και να µην
κάνουν ακόµη πιο δύσκολη την επιβίωσή τους. Όµως για να µπο-
ρούν να συµµετέχουν οι αγρότες στην εθνική προσπάθεια, θα
πρέπει να µπορούν και να παράγουν. Και εσείς τους εξοντώνετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Γενηµατά, Πρόεδρο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνά-
σιο Ιωαννίνων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Θεοδωράκης, Πρόεδρος του κόµ-
µατος Το Ποτάµι.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι παλιός στο Κοινο-
βούλιο, αλλά φοβάµαι ότι δεν κατανοώ αυτό το ποτ πουρί της
πρωθυπουργικής ενηµέρωσης. Ενηµερωθήκαµε ότι θα έρθει ο
Πρωθυπουργός να µας ενηµερώσει για το σηµαντικό θέµα του
προσφυγικού. Μίλησε σαράντα λεπτά, δεκατέσσερα από τα
οποία για να µας πει τα ίδια πράγµατα που είπε και την προηγού-
µενη φορά στη συνάντηση που είχαµε για το προσφυγικό. Θα
ήταν, νοµίζω, πιο χρήσιµο για όλους, εάν ο Πρωθυπουργός ήθε-
λε να δώσει µια συνέντευξη Τύπου, να την δώσει και να µην φέρ-
νει µια συζήτηση στο Ελληνικό Κοινοβούλιο χωρίς πραγµατικό
αντικείµενο και χωρίς να είναι εδώ, να αντικρούσει πιθανώς αυτά
που θα του πούµε.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να αναφερθώ σε δυο-τρία πράγ-
µατα απ’ αυτά που έθεσε ο Πρωθυπουργός σε σχέση µε το προ-
σφυγικό.

Όλοι γνωρίζουµε -και εµείς τα έχουµε πει από την πρώτη
στιγµή- τα εγκληµατικά λάθη της Κυβέρνησης το 2015 σε σχέση
µε τους πρόσφυγες και τους µετανάστες, αλλά δεν είναι του πα-
ρόντος αυτή η συζήτηση. Πρέπει να γυρίσουµε σελίδα και να µην
κοιτάξουµε πάλι πίσω. Να συνειδητοποιήσουµε δηλαδή -και εδώ
είµαστε σύµφωνοι, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ- ότι υπάρχει ένας πολύ µε-
γάλος κίνδυνος µπροστά µας και να ενώσουµε τις φωνές µας.
Ίσως έτσι η Ευρώπη να µας ακούσει. Γιατί το λάθος που κάνει
σήµερα η Ευρώπη ή τουλάχιστον κάποιοι από την Ευρώπη είναι
δυσθεώρητο. Το κάνουν οι συντηρητικές και φοβικές δυνάµεις
της Ευρώπης, που θέλουν να ανακόψουν δήθεν τη ροή των προ-
σφύγων, αλλά να την ανακόψουν πού; Να την ανακόψουν, κάνο-
ντας την Ελλάδα µια φυλακή προσφύγων και µεταναστών. 

Και φοβάµαι ότι δεν κάνουν λάθος. Φοβάµαι ότι κάποια κράτη,

κάποιες κυβερνήσεις έχουν µια συγκεκριµένη επιλογή. Δηλαδή,
θυσιάζουν το ευρωπαϊκό ιδεώδες, την αλληλεγγύη και τον ουµα-
νισµό στο βωµό κάποιων ταπεινών ενστίκτων και από την άλλη,
γίνονται συνοµιλητές και τελικά εξυπηρετούν την τουρκική πολι-
τική που έχει βρει τρόπο, µε µοχλό το προσφυγικό, να βγάλει
λεφτά και να κερδίσει πόντους στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εµείς πριν από δέκα µήνες, από τη Μυτιλήνη, σας είχαµε πει
τι ερχόταν και τι πρέπει να κάνετε. Καθυστερήσατε. Τώρα τρέ-
χουµε όλοι µαζί να µαζέψουµε τα ασυµµάζευτα, µε τον µεγάλο
κίνδυνο να απειλούµαστε µε έξωση από την Σένγκεν. 

Πριν από δέκα µήνες, λοιπόν, κάναµε προτάσεις και πριν από
λίγες ηµέρες πήγα στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και έδωσα
πάλι δέκα συγκεκριµένες προτάσεις για το προσφυγικό και το
µεταναστευτικό. Νοµίζω ότι πολλές απ’ αυτές τις προτάσεις είναι
ενεργές ακόµα, οι περισσότερες απ’ αυτές. 

Προτείναµε -και θα προτείνουµε και στη Συνάντηση των Πολι-
τικών Αρχηγών- τη σύσταση µιας εθνικής επιτροπής δράσης,
όπου θα µετέχουν όλοι οι εµπλεκόµενοι κυβερνητικοί φορείς,
αλλά και όλοι οι φορείς της κοινωνίας που ασχολούνται µε το
προσφυγικό και το µεταναστευτικό.

Προτείνουµε, επίσης, έναν εθνικό συντονιστή, ο οποίος θα
απευθύνεται και θα λογοδοτεί κατευθείαν στον Πρωθυπουργό.
Δεν αρκεί ο Υπουργός Μετανάστευσης, δεν φτάνει.

Βέβαια, είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι πρέπει να υπάρξει
µια νέα διακοµµατική πλειοψηφία, για να πιεστεί η Ευρώπη, να
πιεστούν οι εταίροι µας να κάνουν αποδεκτές τις προτάσεις Γι-
ούνκερ, δηλαδή δηµιουργία ευρωπαϊκής συνοριαφυλακής και
ακτοφυλακής, κατασκευή hot spot στα παράλια της Τουρκίας και
επιστροφή των µεταναστών εντός ολίγων ωρών στα τουρκικά
πάλι εδάφη.

Δεν είναι εύκολο αυτήν τη στιγµή, µε τόσο καθυστέρηση που
έχει υπάρξει, να γίνει µία συνολική συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όµως, η χώρα µας θα πρέπει να επιµείνει. Θα πρέπει να
βάλουµε στην Ευρώπη δύο-τρία ζητήµατα, που νοµίζω ότι όλοι
µπορούµε να συµφωνήσουµε. Ένα από αυτά είναι ότι οι πρόσφυ-
γες έρχονται στην Ευρώπη και επειδή έρχονται στην Ευρώπη
πρέπει να κατανέµονται σε όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Επίσης, θα πρέπει τολµηρά να αποφασίσουµε µε τη συνεργα-
σία και των άλλων ευρωπαϊκών δυνάµεων, της FRONTEX, µε τη
συνεργασία και τη βοήθεια των ευρωπαϊκών χωρών, οι µετανά-
στες να διαχωρίζονται αµέσως από τους πρόσφυγες και να επι-
στρέφουν στην πρώτη χώρα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης από
όπου ήρθαν, στην περίπτωσή µας, κυρίως από την Τουρκία.

Για να συνοψίσω, εµείς υποστηρίζουµε ότι πρέπει να υπάρξει
φύλαξη και των θαλάσσιων συνόρων και µε τη συµµετοχή του
ΝΑΤΟ. Εάν δεχθούν στο ΝΑΤΟ ότι οι πάγιες θέσεις της χώρας
µας δεν αµφισβητούνται, το ΝΑΤΟ πρέπει να έχει ρόλο στο Αι-
γαίο. Θα πρέπει να έχει ρόλο στα τουρκικά παράλια, να εντοπίζει
τις καραβιές, να εντοπίζει τους λαθρέµπορους και να αποτρέπει,
ει δυνατόν, την ενδυνάµωση των προσφυγικών κυµάτων. 

Το πρώτο, λοιπόν, είναι η φύλαξη των συνόρων, το δεύτερο
είναι επιστροφή στην Τουρκία όσων δεν δικαιούνται άσυλο και
το τρίτο είναι αυτό που σας είπα, η παροχή ευρωπαϊκού ασύλου
σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.

Είναι σίγουρο ότι το προσφυγικό ξεπερνά αυτήν τη στιγµή τις
δυνατότητες της χώρας. Προφανώς, οι Αυστριακοί αποφασίζουν
και θα συνεχίσουν να αποφασίζουν µε το φόβο της ακροδεξιάς
της χώρας τους και θα πρέπει και εµείς να φτιάξουµε ένα µέτωπο
µε άλλες ευρωπαϊκές δυνάµεις, για να αντιµετωπίσουµε αυτές
τις ξενοφοβικές συµπεριφορές. 

Πάµε, λοιπόν, σε µία Συνάντηση των Πολιτικών Αρχηγών πολύ
καθυστερηµένα, αλλά εκεί θα θέλαµε κάποιες συγκεκριµένες
προτάσεις, όχι ήξεις αφήξεις, κάποιες συγκεκριµένες προτάσεις
της Κυβέρνησης ή τέλος πάντων να συζητηθούν οι προτάσεις
που και το Ποτάµι, αλλά και η κ. Γενηµατά έχει υποβάλει. 

Θα πρέπει, όµως, να προσέξουµε κάτι, κύριοι συνάδελφοι, ότι
όσο καθυστερούµε, χάνονται και άλλες ανθρώπινες ζωές στο Αι-
γαίο. Και όσο καθυστερούµε, η Ελλάδα γεµίζει στρατόπεδα και
δεν εννοώ µόνο τα κέντρα φιλοξενίας των προσφύγων και των
µεταναστών, εννοώ τα στρατόπεδα που δηµιουργούνται σε όλη
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τη χώρα.
Μίλησα πριν από λίγο µε τον κ. Μπουτάρη. Η κατάσταση στη

Βόρεια Ελλάδα είναι πάρα πολύ δύσκολη. Υπάρχουν αντισυσπει-
ρώσεις, υπάρχουν προβλήµατα πολύ έντονα που δηµιουργούν-
ται στις τοπικές κοινωνίες. Εάν δεν αντιµετωπίσουµε εµείς τα
προβλήµατα, η πολιτεία δηλαδή, να ξέρουµε ότι θα βρεθούµε
προ µεγάλων εκπλήξεων. Η ανασφάλεια δηλαδή των κατοίκων
σε συγκεκριµένες περιοχές της χώρας, θα τους οδηγήσει σε
ακραίες ενέργειες, που δεν θα µπορούν να ελεγχθούν. Πρέπει
να αποτρέψουµε την ενίσχυση ρατσιστικών επιλογών και ο µόνος
τρόπος για να το αποτρέψουµε, είναι να πάρουµε αποφάσεις,
όχι να µην παίρνουµε αποφάσεις.

Πάµε τώρα σε ένα θέµα που έθιξε για λίγο ο κύριος Πρωθυ-
πουργός. Μιλώ για τη σπείρα που αποκαλύφθηκε στον χώρο του
Τύπου που εκβίαζε –για ποιους;- για να κερδίζει διαφήµιση και
να τη µοιράσει. Και βέβαια πρέπει να συγχαρούµε την Ελληνική
Αστυνοµία για την εξάρθρωση αυτής της σπείρας. Υπάρχουν µε-
ρικοί στην Αστυνοµία που αντιστέκονται, που επιµένουν. 

Και παρεµπιπτόντως, µιας και ο λόγος για την Αστυνοµία, θα
ήθελα να ρωτήσω τον Υπουργό Δηµοσίας Τάξεως ποιος είναι ο
λόγος που «έφαγαν» στις κρίσεις τον Σταύρο Σταυρόπουλο. Δη-
λαδή, τι δεν έκανε αυτός ο Αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυνο-
µίας; 

Μιλώ για την αποµάκρυνση ενός αστυνοµικού, που ήταν ο
θριαµβευτής σε πολλές µάχες ενάντια στο οργανωµένο έγκληµα
και είχε αποκαλύψει αρκετές υποθέσεις διαφθοράς της Αστυνο-
µίας και µε την εµπλοκή αστυνοµικών, έναν τολµηρό άνθρωπο,
έναν τολµηρό αξιωµατικό, ο οποίος χάθηκε στις τελευταίες κρί-
σεις. Από την πρώτη στιγµή διαµαρτυρηθήκαµε, αλλά δεν
έχουµε ακούσει µία απάντηση από την πλευρά της Κυβέρνησης
για ποιο λόγο οδηγήθηκε στην αποστρατεία αυτός ο εξαιρετικός
αστυνοµικός.

Όµως, πάµε στη σπείρα, που εκβίαζε για να παίρνει διαφηµί-
σεις. Έπαιρνε λεφτά, τα µοίραζε σε κάποιους άλλους και λοιπά
και σε αντάλλαγµα έκανε βρώµικες δουλειές. 

Έχετε δει τα πρωτοσέλιδα αυτής της εφηµερίδας, που ο διευ-
θυντής της κατηγορείται για αυτήν την υπόθεση; Τα έχετε δει τα
πρωτοσέλιδα; Γιατί αυτά τα πρωτοσέλιδα, αυτός ο άνθρωπος
πολεµούσε κυρίως τους αντιπάλους της Κυβέρνησης. Δηλαδή,
στα πρωτοσέλιδά τους ήµουν δωροδοκούµενος από τους Ευρω-
παίους –δικοί τους οι τίτλοι-, ανιψιός πρώην πρωθυπουργού και
άλλα µυθεύµατα, εκπρόσωπος των τοκογλύφων, διαπλεκόµενος,
αυτά  δηλαδή που έλεγαν και ορισµένα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ, ένας κουβάς λάσπη που περιφερόταν από µέσο σε
µέσο, σε ακροδεξιά site, σε δικά σας site, σε δικούς σας υπαλ-
λήλους που έχουν site στο διαδίκτυο. Διαφορετικές συµµορίες,
ίδιο σόι, όπως λέει ο λαός µας.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Και στην ΕΡΤ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Και µόλις –προσέξτε!- την προηγούµενη εβδοµάδα ο εγ-
κέφαλος της σπείρας αρθρογραφούσε αριστερά, συνάδελφοι,
για το πόσο κινδυνεύει ο Πρωθυπουργός από την Google. Γέ-
λασε το διαδίκτυο, αλλά το κείµενο έµεινε και έχει την υπογραφή
του ανθρώπου, που κατηγορείται ότι είναι αρχηγός αυτής της
σπείρας.

Ποια είναι, λοιπόν, η σχέση κάποιων ανθρώπων του ΣΥΡΙΖΑ µε
αυτά τα κουµάσια; Γιατί υπήρξαν…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πείτε εσείς!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πετάτε λάσπη µε τον ανεµι-

στήρα. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Θα σας πω εγώ. Δεν θέλετε να σας πω και δεν θα πω, αν
δεν καταλήξουν οι έρευνες. Γιατί εγώ δεν είµαι ΣΥΡΙΖΑ, περιµένω
τα αποτέλεσµα, κύριε συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η θέση µας είναι ό,τι επέλεξε ο ανα-
κριτής!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Υπήρξαν -και θα τα δείτε στο διαβιβαστικό της Αστυνο-
µίας- µαρτυρίες αυτών των ανθρώπων που συνελήφθησαν, που
λένε: Εµείς προωθούσαµε φιλικά πρωτοσέλιδα για την εφηµε-
ρίδα. Δουλεύαµε και συνεργαζόµασταν µε τον επονοµαζόµενο

«αρχιµανδρίτη». 
Υπάρχει µία ερµηνεία για το όνοµα του Υπουργού. Δεν θέλω

να την κάνω εγώ, αλλά θα πρέπει η Κυβέρνηση να δώσει συγκε-
κριµένες εξηγήσεις για το ποιος ήταν ο αρχιµανδρίτης και ποια
ήταν η συνεργασία του µε αυτό το κύκλωµα. 

Θα σας πω κάτι πιο πολιτικό, που θα µπορέσετε ίσως να απαν-
τήσετε και χωρίς να έχετε ειδική γνώση. Γιατί δεν σταµατάµε τη
ροή πολιτικού χρήµατος προς τα µίντια; Έχετε προσέξει µία λε-
πτοµέρεια από αυτή την υπόθεση; Σας ερωτώ: Από πού κι ως
πού µία εταιρία όπως η ΕΥΔΑΠ που είναι µονοπώλιο στη χώρα
µας έχει το 2016 ένα διαφηµιστικό προϋπολογισµό ύψους 1,5
εκατοµµυρίου ευρώ. Πείτε µου! Έχετε κάποια απάντηση γιατί η
κρατική ΕΥΔΑΠ, που δεν απειλείται από καµία άλλη ΕΥΔΑΠ -γιατί
ένα είναι στο σύστηµα ύδρευσης στη χώρα µας, της ΕΥΔΑΠ- έχει
1,5 εκατοµµύριο διαφηµιστικό προϋπολογισµό, αφού λεφτά δεν
υπάρχουν; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Πήγαινε δες το. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Και δεν είναι µόνο η ΕΥΔΑΠ. Είναι όλοι οι οργανισµοί, που
διατηρούν µεγάλα κονδύλια διαφηµιστικά. Για ποιους; Ποιους
θέλουν να εκµαυλίσουν; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Οι οργανισµοί σας φταίνε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς κάνατε εκποµπές γι’ αυτά. Δεν

συµφωνείτε ότι πρέπει να γίνεται οικονοµία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ µη

διακόπτετε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Μην υπερασπίζεστε τώρα την ΕΥΔΑΠ, γιατί αν υπερασπί-
ζεστε την ΕΥΔΑΠ έχω να ρωτήσω κι άλλα. Θα ήθελα να ρωτήσω
πώς η ΕΥΔΑΠ ενισχύει µία συγκεκριµένη τράπεζα. Είναι πράγ-
µατα που είναι σε εκκρεµότητες. Ας αφήσουµε αυτήν την κου-
βέντα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κάνεις οµιλία τώρα µε βάση «ΤΑ
ΝΕΑ»!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Απαντώ στον Πρωθυπουργό. 
Χάρηκε ο Πρωθυπουργός που δόθηκε µία απάντηση από την

Αστυνοµία σε ένα κύκλωµα, όµως αυτό το κύκλωµα θέλει διερεύ-
νηση γιατί αυτοί οι άνθρωποι του κυκλώµατος λένε ότι δούλευαν
για κάποιους, για την Κυβέρνηση. Δεν είναι ο δικός µου ισχυρι-
σµός, αλλά είναι κάτι που η Κυβέρνηση πρέπει να απαντήσει. Θα
πρέπει να πει η Κυβέρνηση για τη σχέση και τα όρια των σχέσεων
µε αυτούς τους ανθρώπους. 

Όµως, θα επιµείνω στο πολιτικό µου ερώτηµα. Έχω αναφερ-
θεί, κύριοι συνάδελφοι και παλιότερα, γιατί τα φαινόµενα αυτά
δεν είναι σηµερινά. Στην προηγούµενη Βουλή αναφέρθηκε σε
εκείνες τις ολοσέλιδες, δισέλιδες, τρισέλιδες καταχωρήσεις του
ΕΟΤ, αυγουστιάτικα, σε ελληνικές εφηµερίδες. Οι Έλληνες ήταν
σε διακοπές και τότε ο ΕΟΤ, για να ενισχύσει κάποια φύλλα, δια-
φήµιζε µε πολλές χιλιάδες ευρώ τα ελληνικά νησιά. Έχει παρα-
τηρηθεί, λοιπόν, το φαινόµενο από πολύ παλιά, από τους προϊ-
στορικούς πολιτικούς χρόνους. Πάντα η πολιτική ηγεσία κρατάει
κάποια κονδύλια στους οργανισµούς για να ενισχύει τα φιλικά
φύλλα ή τα φιλικά site. Αυτό, για εµάς, πρέπει να σταµατήσει. 

Εάν θέλετε, λοιπόν, να συµβάλετε στη διακοπή της ροής πο-
λιτικού χρήµατος, υπάρχει µια πολύ απλή λύση. Δεν υπάρχει
λόγος αυτές οι υπηρεσίες, αυτήν την περίοδο, σε αυτήν την
κρίση να έχουν τόσα διαφηµιστικά κονδύλια κι αν έχουν, να γί-
νονται όλα διάφανα. Πού τα δίνουν, πώς τα δίνουν, µε τι κριτήρια
τα δίνουν, να φαίνονται όλα στο διαδίκτυο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του Ποταµιού)

Τελειώνω, κύριοι συνάδελφοι.
Συζητάµε και συζητήσαµε κάποιες θέσεις της Κυβέρνησης, σε

σχέση µε το πώς µπορούµε να βελτιώσουµε κάποια πράγµατα.
Τα πράγµατα είναι πολύ πιο απλά στο δηµόσιο. Νοµίζω ότι εάν
πούµε ότι όλα θα είναι διαφανή, όλα θα είναι µε διαγωνισµούς,
τελειώσαµε. Είναι ένα άρθρο και µια διάταξη που µπορούµε να
φέρουµε σε αυτήν την υπόθεση. Να τα κάνουµε όλα διαφανή.
Να µην υπάρχουν θέσεις που πληρώνονται, επειδή κάποιος
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Υπουργός αποφασίζει έτσι ή κάποιος Υπουργός αποφασίζει
κάπως αλλιώς. Να υπάρχουν προκηρύξεις για όλες τις θέσεις,
να υπάρχει ένα ελάχιστο ανθρώπινο δυναµικό που να δικαιούνται
οι Υπουργοί και όλος ο άλλος ο κόσµος να επιλέγεται από το Δη-
µόσιο, µετά από διαγωνισµούς. 

Εκκρεµεί και µια συγκεκριµένη µας θέση και θέλω να την επα-
ναλάβω εδώ στον Υπουργό, που ασχολείται µε τα της δηµόσιας
διοίκησης. Έχουµε µια συγκεκριµένη θέση που σας την έχουµε
πει. Υπάρχει ο νόµος Τσοχατζόπουλου του 1985 και σας το λέµε
και θα το ξαναλέµε µέχρι να τον καταργήσετε. Έκανε ο κ. Τσο-
χατζόπουλος το 1985 τα πολιτικά γραφεία των Υπουργών δηµό-
σιες υπηρεσίες. Να καταργηθεί. Είναι µια ντροπή, είναι µια
επιβολή του πολιτικού κοµµατικού συστήµατος πάνω στη δηµό-
σια διοίκηση. Η δική µας πρόταση, κύριε Υπουργέ, είναι ξεκά-
θαρη, να καταργηθεί ο νόµος. 

Και κάτι τελευταίο. Επειδή έχετε µια ευαισθησία στα θέµατα
δικαιοσύνης, όπως είδα, θα ήθελα να ακούσω την άποψή σας για
την πρωτοφανή για τα ελληνικά δεδοµένα –νοµίζω- µήνυση που
κατέθεσε η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου, η κ. Βασιλική Θάνου,
εναντίον ενός κορυφαίου συνταγµατολόγου, του Σταύρου Τσα-
κιράκη, επειδή εξέφρασε µια πολιτική άποψη και έκανε κριτική
σε µια πολιτική παρέµβαση της κ. Θάνου. Η Πρόεδρος του
Αρείου Πάγου µηνύει έναν συνταγµατολόγο! Προσέξτε! Και γιατί
πρέπει να απαντήσετε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Να σας πω γιατί πρέπει να απαντήσετε. Γιατί πριν από
λίγον καιρό περάσατε µία διάταξη που ενίσχυε παραπάνω την
αυθαίρετη δράση της κ. Θάνου. Η κ. Θάνου θα πρέπει να κατα-
λάβει ότι ως Πρόεδρος του Αρείου Πάγου θα δέχεται κριτική,
πόσω µάλλον από έναν συνταγµατολόγο του ύψους και των αγώ-
νων του Σταύρου Τσακιράκη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κύριε Φάµελλε.

Αυτήν τη στιγµή µιλάνε…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άφησε συγκεκριµένα αιχµές για την

Κυβέρνηση και πρέπει να µιλήσω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, σας παρα-
καλώ! Κανένας Κοινοβουλευτικός. Είµαστε στη διαδικασία των
Αρχηγών. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι απαράδεκτα και κατάπτυστα
όσα υπονόησε ο κ. Θεοδωράκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, σας παρα-
καλώ! Μιλάνε οι Αρχηγοί. 

Κύριε Πρόεδρε της Ένωσης Κεντρώων, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κύριε Υπουργέ,

σας παρακαλώ. Θα µιλήσει ο κύριος Πρόεδρος, µετά ο κ. Παπ-
πάς από τη Χρυσή Αυγή για δύο λεπτά που έχει ζητήσει τον λόγο
και θα κλείσουµε µε τον κύριο Υπουργό. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Καλησπέρα σας.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ευχαριστώ που είσαστε εδώ να µας ακούσετε. Όµως, θα πω
κάτι που συζητούσα προ ηµερών µε έναν γιατρό, ο οποίος ήταν
γιατρός του Ανδρέα Παπανδρέου. Ήταν Πρωθυπουργός ο Αν-
δρέας Παπανδρέου και του υπέδειξε ο γιατρός, λόγω βεβαρη-
µένης κατάστασης της υγείας του, να µην παρίσταται στη Βουλή
πολλές ώρες. Ο Ανδρέας Παπανδρέου του απάντησε «στις συ-
ζητήσεις σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων θα είµαι, ακόµη και µι-
σοπεθαµένος. Θα είµαι από σεβασµό προς τον Κοινοβουλευ-
τισµό». 

Τι είδους παρουσία ήταν αυτή του κ. Τσίπρα; Ήλθε και απήλθε.
Είπε τα δικά του.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Είχε δουλειά. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Α, είχε δουλειά; Είχε δουλειά, ναι είχε δουλειά. Σοβαρά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Εσείς που είστε δύο µέρες, κύριε
Πρόεδρε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ήσασταν εδώ, κύριε Πρόεδρε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Άρα, καλώς ο Πρωθυπουργός λείπει. Μα, ξέρετε γιατί λείπω;
Γιατί ξέρω ότι έρχεται µόνο…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Α έτσι…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Συγγνώµη, δίνει το παράδειγµα. Δίνει το παράδειγµα. Δηλαδή,
να είµαστε εµείς και ο κύριος Πρωθυπουργός να είναι απών; Δεν
καταλαβαίνω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, µην

κάνουµε διάλογο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Μα, εδώ η Αίθουσα να µη χαρακτηρίσω πώς έχει γίνει. 
Συζητώ µε τους κυρίους; Έχω τίποτα µε τους κυρίους, κύριε

Πρόεδρε της Βουλής, εσείς που κάθεστε κάτω στα έδρανα;
Μιλάω, λέω κάποια πράγµατα και απαντάει ο κύριος µε τα γυα-
λιά, ο άλλος ο κύριος. Τι δουλειά έχουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε δίκιο. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έχω διάλογο µε κανέναν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε δίκιο, δεν θα

επαναληφθεί.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας παρακαλώ, επιτέλους!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εγώ ανέφερα τον σεβασµό του Ανδρέα Παπανδρέου προς τον
κοινοβουλευτισµό, που είπε «και µισοπεθαµένος να είµαι, θα πα-
ρίσταµαι στις οµιλίες των Αρχηγών των Κοµµάτων» -και αυτό να
καταγραφεί- ενώ ο κ. Τσίπρας συστηµατικά παρίσταται το πολύ-
πολύ στην οµιλία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και σηκώνεται και φεύγει. Αυτό µου λέει η εµπειρία των τεσσά-
ρων µηνών που είµαι εδώ µέσα, εκτός αν δεν καταλαβαίνω καλά.

Έγιναν κάποιες συζητήσεις στην Αίθουσα για το ότι οι αγρότες
επιφυλάσσουν παγίδες εις κάποιους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ.
Γνωρίζετε τη θέση µου, ότι είµαι και κατά του να κλείνουν οι
αγρότες τους δρόµους. Συνέστησα, παρ’ ότι είµαι πεπεισµένος
για το δίκαιο των θέσεών τους, ότι δεν πρέπει να κλείνουν τους
δρόµους, δεν πρέπει να κάνουν καταλήψεις κτηρίων. 

Όµως, εάν γίνονται επιθέσεις κατά Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, ξέ-
ρετε καλά ότι γίνονται λόγω αυτών που λέγατε παλαιότερα –που
τους τάζατε λαγούς µε πετραχήλια- και αυτών που πράττετε
τώρα. Αυτή η τεράστια διαφορά µεταξύ αυτών που λέγατε και
αυτών που πράττετε, κάνει τους αγρότες να εξεγείρονται. 

Εσείς τι θέλετε δηλαδή; Να έρχεστε και να παίρνετε την ψήφο,
υποσχόµενοι τα πάντα, να πράττετε εντελώς τα διαφορετικά και
να σας επαινούν και να σας λένε και µπράβο; Αυτό θέλετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ντροπή σας αν θέλετε αυτό! Δεν είναι τόσο ανοήµων ο λαός,
όσο θα θέλατε.

Ερχόµεθα εις την ουσία του ζητήµατος. Ο Πρωθυπουργός κά-
λεσε τους Αρχηγούς σε ένα πολιτικό συµβούλιο για το προσφυ-
γικό. Επέστρεψε ο Πρωθυπουργός απ’ έξω και είπε «ησυχάσαµε
µέχρι τις 7 Μαρτίου». Δεν πέρασε ένα εικοσιτετράωρο και συνε-
κλήθη µια σύνοδος χωρών, στην οποία µετείχαν και µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και ενώ ο κύριος Πρωθυπουργός µάς διαβε-
βαίωνε ότι µέχρι 7 Μαρτίου θα είχαµε απόλυτη τάξη και θα τη-
ρούντο τα πάντα που συµφωνήθησαν, απεδείχθη ότι είναι τα
πάντα στον αέρα. 

Αυτός ο Πρωθυπουργός µπορεί να µένει; Ένας Πρωθυπουρ-
γός που διαβεβαιώνει ότι πήγε στη Σύνοδο Κορυφής και έλαβε
ρητές διαβεβαιώσεις ότι µέχρι τις 7 Μαρτίου θα σεβαστούν όλα
τα κράτη, δεν θα κλείσει κανένα κράτος σύνορα, αυτός ο Πρω-
θυπουργός µπορεί να µείνει, κατά την άποψή σας; Κρατήστε το. 
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Ένα άλλο ζήτηµα είναι ότι είπε και σε µένα ο κ. Καµµένος, σε
ενηµέρωσή µου, ότι η Τουρκία θα σεβαστεί την απόφαση της
11ης Φεβρουαρίου, την υπογραφή που έβαλε για το ΝΑΤΟ.

Έρχεται η Τουρκία χθες και λέει ότι τα Δωδεκάνησα είναι απο-
στρατιωτικοποιηµένη ζώνη και ότι το Καστελόριζο δεν ανήκει στα
Δωδεκάνησα κατά την Τουρκία. Άρα, εκείνο το ραντεβού που
έκανα µε τον κ. Καµµένο, στο οποίο µε διαβεβαίωνε ότι έχει λυθεί
το θέµα τού πώς αναµειγνύεται το ΝΑΤΟ, τι ευθύνες έχει το
ΝΑΤΟ, τι ευθύνες έχει η Τουρκία στο Ναυτικό, τι ευθύνες έχει το
Ελληνικό Ναυτικό, κι αυτό χαµένο. Έχουµε, δηλαδή, µία Κυβέρ-
νηση η οποία διαβεβαιώνει και «πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις»
διαψεύδεται. Σας αρέσει το θέαµα; Σας αρέσει. 

Έρχεται τώρα ο Πρωθυπουργός, αυτός ο Πρωθυπουργός που
δεν παρίσταται στις οµιλίες των Αρχηγών των κοµµάτων, και
καλεί σε σύνοδο στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας για να συναι-
νέσουµε –λέει- στο προσφυγικό. Γιατί; Μόνο στο προσφυγικό
πρέπει να συναινέσουµε; Στην αξιολόγηση, η οποία καθυστερεί,
δεν πρέπει να συναινέσουµε; Δεν κινδυνεύει πάλι η χώρα µε
Grexit; Κατά την άποψή σας, η χώρα είναι τακτοποιηµένη οικο-
νοµικά; 

Ο κ. Πρωθυπουργός ανέφερε µία οµάδα ζητηµάτων, που ανέ-
φερε στους αγρότες και τα θεωρεί αυτά µεγάλες παροχές για
να κάνουν πίσω οι αγρότες. Ανέφερε το ένα, ανέφερε το άλλο.
Είπα την προηγούµενη φορά, θα το επαναλάβω και τώρα: Οι
αγρότες δεν ζητούν το είκοσι να τους το κάνεις δεκαπέντε. Οι
αγρότες έχουν την αίσθηση ότι κινδυνεύει ο κλάδος τους, η ζωή
τους, ότι χρειάζεται να συνοµιλήσουν µε τον Πρωθυπουργό και
µε τους Αρχηγούς των κοµµάτων, όχι όµως για το ασφαλιστικό
το οποίο θεωρούν προεξοφληµένο και αποτυχηµένο, αλλά από
µηδενική βάση. Είναι κακό αυτό; Το να θέλει ένας κλάδος, βλέ-
ποντας ότι χάνεται, να γίνει συζήτηση από µηδενική βάση, πού
σας βρίσκει αντίθετους; Δεν ενδιαφέρεστε για τους αγρότες; Αι-
σθάνονται ότι δεν είναι ζήτηµα να µειώσουν τον συντελεστή φο-
ρολόγησης. Κινδυνεύει ο κλάδος τους. Αυτό δεν σας αφορά;
Χρειάστηκαν σαράντα µέρες για να τους δεχθεί ο Πρωθυπουρ-
γός. Ο Πάπας της Ρώµης είναι ο κ. Τσίπρας; O Πάπας της Ρώµης
είναι και θέλει σαράντα µέρες; Είναι εξεγερµένη όλη η Ελλάδα
και ο κ. Τσίπρας δεν θέλει να δει τους αγρότες;

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αφού δεν πήγαιναν.
Τους ζήτησε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Διώχνει και µερικούς, διαλέγει ποιους θα δεχθεί και ποιους όχι -
αυτή η εικόνα υπάρχει προς τα έξω- και συνεχίζουν οι αγρότες
τις καταλήψεις. Αυτό σας αρέσει; 

Έρχεται η κυρία Πρόεδρος του Αρείου Πάγου και απειλεί ότι
όσοι κλείνουν δρόµους, θα υποστούν τις συνέπειες και έρχεται
µετά ο Πρωθυπουργός και λέει: «Εµείς θέλουµε µε το καλό, µε
τον διάλογο». Πώς; Από τη µία απειλεί η δικαιοσύνη ότι θα υφί-
στανται κυρώσεις οι αγρότες και από την άλλη «µε το καλό». Τι
είναι αυτό; Καρότο και µαστίγιο; Τι νέες µέθοδοι είναι αυτές εις
το Κοινοβούλιο; Από τη µία τους απειλείτε µε κυρώσεις και από
την άλλη τους καλείτε σε διάλογο και είσαστε εσείς που ανεβαί-
νατε εις τα τρακτέρ και είσαστε εσείς που λέγατε «όλα δικά
τους» και υποσχόσασταν τα πάντα;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: «Όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ησυχία από κάτω.

Σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Είδατε ότι δεν υπάρχει Αίθουσα εδώ, κύριε Πρόεδρε. Οι κύριοι
είναι ταραξίες πλέον. Τέλος πάντων. Τι να συζητήσουµε; Μία
οµάδα Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ έχετε καταφέρει να µε κάνετε τε-
λείως εναντίον σας, γιατί εγώ τις συµπεριφορές αυτού του εί-
δους δεν τις ανέχοµαι. Θα είστε σιωπηλοί και θα ακούτε, όπως
είµαστε σιωπηλοί κι εµείς και σας ακούµε. Έχετε ακούσει από τα
έδρανά µας να φωνασκούµε όταν οµιλείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έχετε ακούσει; Μάλλον δεν ξέρετε τι σας γίνεται. Δεν έχω τι
άλλο να πω.

Οι αγρότες θα κληθούν να µιλήσουν µε τους Αρχηγούς των

κοµµάτων και µε τον Πρωθυπουργό, εκτός αν θέλετε να πέσετε
και διαλέξατε αυτόν τον αδιέξοδο τρόπο δήθεν συζήτησης, εκτός
αν δεν έχετε πρόθεση να κυβερνάτε και αναζητάτε µεθόδους για
να δραπετεύσετε. Μόνο αυτήν την εξήγηση µπορώ να δώσω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν υπάρχει τέτοιο πρό-
βληµα. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ισχυρίζεστε, κύριοι, ότι στο ασφαλιστικό έχετε καλά µέτρα και
µάλιστα είπε ο Πρωθυπουργός ότι πλήττονται οι πολύ µεγάλοι
και ωφελούνται οι µικροί. Μόνο που δεν το καταλαβαίνουν οι µι-
κροί και µόνο που δεν σας καταλαβαίνουν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνώ απόλυτα. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έχετε πάρει διαζύγιο µε την κοινωνία. Γιατί εάν οι προτάσεις ωφε-
λούν τους πολλούς σε ένα ποσοστό 95% και οι δρόµοι είναι κλει-
στοί, ή τρελός είναι ο κόσµος ή εσείς. Διαλέξτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εντάξει, ξέρω ότι διαλέγετε τον κόσµο, γιατί τόσο τον σέβεστε.
Αφού σας ψήφισε και ήρθατε εδώ, τώρα µπορείτε να φέρεστε
όπως θέλετε. Η κοινωνία, όµως, ζητάει την ψήφο της πίσω, κύ-
ριοι, διότι κοροϊδέψατε την κοινωνία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα λες, Πρόεδρε! Μη λες
ψέµατα!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Γιατί αν τις λέγατε όλα αυτά που κάνετε, ξέρετε πόσο θα παίρ-
νατε; 

Λέει ο Πρωθυπουργός ότι έχει την έγκριση τριών διαδοχικών
εκλογών. Και βάζει την έγκριση µε το πρόγραµµα Θεσσαλονίκης
του Γενάρη, βάζει το δηµοψήφισµα και βάζει την 20η Σεπτέµβρη. 

Να πάρουµε την τρίτη φορά, που είναι η πιο πρόσφατη. Πή-
ρατε 35%. Ο Καµµένος 3,38%; Έχετε φθορά έκτοτε; Ή µάλλον
αύξηση; Άρα, είστε ένα 20%. Έπρεπε να έχετε πιο µεγάλο σεβα-
σµό. 

Και αν σας προτείνω οικουµενική, σας προτείνω για να λυτρω-
θείτε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Στηρίξτε την, Πρόεδρε! Πι-
στεύω ότι θα µας στηρίξετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Θα στηρίξω εσάς; Θα αστειεύεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παπαδό-
πουλε, σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Είδατε ότι ο κύριος συνεχώς κάνει διάλογο µαζί µου, αλλά δεν
µε ενοχλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, είναι λίγο ζωη-
ρός. Ως αγρότης, είναι λίγο ζωηρός. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Αλλά δεν µε ενοχλείτε, γιατί µου ζητείτε να στηρίξω. Μετά τα όσα
πράττετε και να ήθελα µετά πάθους να σας στηρίξω, µε εκδιώ-
κετε. Εσείς είστε ανθρωποδιώκτες! 

Με το ποσοστό που έχετε –µιλάω στην ουσία εγώ, γιατί µια πε-
ριστασιακή κοινοβουλευτική πλειοψηφία µπορεί να υπάρχει,
αλλά και αυτή κινδυνεύει και µην είστε απόλυτα βέβαιοι ότι την
έχετε- αυτά που κάνετε δείχνουν ασέβεια προς τον λαό, γιατί ο
λαός είναι αντίθετος. Δεν µπορεί να τρελάθηκαν και οι δικηγόροι
και οι συµβολαιογράφοι και οι γιατροί και οι πάντες να είναι εναν-
τίον σας. Γιατί αν ήταν τρελοί, θα έπρεπε να ήταν εναντίον σας
και όταν τους υποσχόσασταν. Τότε, όµως, ήταν υπέρ σας. 

Ο ελληνικός λαός έχει και ένα άλλο κακό, να παρασύρεται και
να του αρέσουν οι ευχάριστες κουβέντες. 

Λέτε, επίσης, για το οικονοµικό ότι θα έρθει η αξιολόγηση και
µετά θα πάµε µια χαρά. Μετά βγαίνει το ΔΝΤ και λέει ότι θέλει
χωριστό µνηµόνιο. Άλλο το µνηµόνιο των Ευρωπαίων και άλλο
το µνηµόνιο του ΔΝΤ. Και εκείνο το µνηµόνιο συνήθως είναι χει-
ρότερο, είναι επαχθέστερο. 

Ξέρετε τι σας γίνεται; Γιατί φοβάµαι ότι έχετε πρόβληµα. Δεν
έχετε επίγνωση του τι έρχεται. 

Λέτε, επίσης, ότι η οικουµενική την οποία προτείνω δείχνει
µίσος και απέχθεια προς τον πολιτικό κόσµο. Μα, ο πολιτικός κό-
σµος εδοκιµάσθη επί πενήντα χρόνια και το µόνο που έκανε είναι
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ρουσφέτια. Το µόνο που έκανε ο πολιτικός κόσµος είναι να διο-
ρίζει, να δίνει θαλασσοδάνεια και να κάνει τέτοιες κινήσεις. 

Τι φοβάστε, λοιπόν; Τι φοβούνται κάποιοι δηµοσιογράφοι; Ότι
είναι δοτός ο Πρωθυπουργός, άµα είναι τεχνοκράτης; Ενώ άµα
είναι πολιτικός, τι είναι; Άγιος; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εµένα ρωτάς, Πρόεδρε; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι, εσύ δεν είσαι. Όχι. 
Άγιος είναι ο Πρωθυπουργός, όταν είναι πολιτικός; 
Σας λέµε, λοιπόν, ξεκάθαρα ότι αυτή η Βουλή, είτε το θέλετε

είτε δεν το θέλετε, πολύ γρήγορα θα δώσει οικουµενική λύση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι δηµοκρατικό τώρα αυτό;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Και θα είστε εσείς που θα την ζητάτε, για να λυτρωθείτε από τα
βάρη, τα οποία ήδη έχετε, και δεν τα σηκώνετε. Δεν τα ξέρετε
τα βάρη, αλλά υπάρχουν και θα σας καταπλακώσουν.  

Βιάστηκε ο κύριος Μητσοτάκης να πει ότι προτιµάει εκλογές
παρά οικουµενική Κυβέρνηση. Αυτό είναι βιασύνη. Γιατί; Αγα-
πάµε, δεν αγαπάµε τη χώρα; Αν, δηλαδή, η χώρα, για να έρθουν
επενδύσεις, χρειάζεται µια κυβέρνηση µε 240 Βουλευτές. Για να
πετύχουµε την όποια χαλάρωση του προγράµµατος µε τους Ευ-
ρωπαίους, χρειάζεται µια εικόνα πολιτικής σταθερότητας. Αν τα
χρειάζεται αυτήν τη στιγµή η Ελλάδα, ο κύριος Μητσοτάκης προ-
τιµάει εκλογές; Κι αν έρθουν οι εκλογές, θα πάρει τέτοιο ποσο-
στό που θα έχει 160 Βουλευτές, κατά τη γνώµη του; Πάλι θα
βρεθεί µε 130-140 Βουλευτές, ακόµα και να βγει πρώτος.

Άρα, η ηθική αυτήν τη στιγµή επιβάλλει να κοιτάξουµε τη χώρα
και όχι να κοιτάξουµε το τοµάρι µας έκαστος. Κάνω έκκληση και
προς τη Νέα Δηµοκρατία να µη βιάζεται να βγάζει αποφθέγµατα
για το τι πρέπει να γίνει, διότι πάνω απ’ όλα είναι ο πόνος προς
τη χώρα που πρέπει να µας ενδιαφέρει και όχι το σχέδιο για το
κόµµα µας ή για τον εαυτό µας, οι προσωπικές στρατηγικές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι απόφθεγµα. Συµπέ-
ρασµα είναι. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εδώ βλέπω ότι σήµερα, ειδικά, άρχισε να κουνάει χαρτιά, τους
Μπόγιαρνς, ο κύριος Πρωθυπουργός και αντιστοίχως να µην
αφήνουν εσάς να απαντάτε. Αυτό δεν είναι κόσµιο. Ήταν τόσο
σοβαρό το έγγραφο που έπρεπε να απαντήσει, κατά τη γνώµη
µου, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Θα άξιζε, δηλαδή, κι από την
κυρία Γενηµατά να πάρουν δέκα λεπτά να απαντήσουν. Είναι
θέση δική µου. Όταν επισείεις ένα σοβαρό έγγραφο κατά κά-
ποιου κόµµατος, πρέπει να του δίνεις και το δικαίωµα να απαν-
τάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα δώσουµε, κύριε
Λεβέντη.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Συγγνώµη, αλλά έχει σηµασία και το πότε απαντάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Βεβαίως. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Γιατί όταν αφήνεις να ηρεµήσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ναι, ναι. Η άποψή µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προηγούνται οι

Πρόεδροι…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Επειδή πρόκειται για Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Είναι το ηθικό
µέρος, κύριε Πρόεδρε, για το κατά πόσο δολίως συγκάλυψαν
τους φοροφυγάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθόλου δολίως.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Είναι σοβαρό αυτό που άφησε να εννοηθεί ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα το δούµε στη
συνέχεια. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κατά τη γνώµη µου, θα έπρεπε να είναι και ο Πρωθυπουργός
εδώ, όταν θα απαντούσε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Αυτά είναι
πράγµατα που πρέπει να αρχίσουµε στην Αίθουσα αυτή να τα
αντιλαµβανόµαστε. Όταν υπάρχει µια σηµαντική κατηγορία, δι-

καιούται ο άλλος να απαντάει. Δεν µπορεί να απαντάει µετά µία
ώρα, κύριε Πρόεδρε. Είναι θέµα ουσίας, όπως το αντιλαµβάνο-
µαι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η Αντιπολίτευση η άλλη τι
λέει;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Μας ζητάτε την ψήφο επί διαφόρων νοµοσχεδίων. Επειδή αισθα-
νόµαστε ότι το καράβι βουλιάζει, το να καθόµαστε ένα κατάρτι
να το βερνικώνουµε είναι βλακεία, κατά την άποψή µου. Δηλαδή,
αυτό µοιάζει µε τον Τιτανικό. Επνίγετο ο Τιτανικός, είχε ήδη τρυ-
πήσει, και κάποιοι χόρευαν, µη έχοντες επίγνωση. 

Για να µη µοιάζετε µε αυτούς τους µη έχοντας επίγνωση του
τι συµβαίνει, παρακαλώ θερµά να αρχίσει αυτή η Βουλή εν ονό-
µατι της αξίωσης του ελληνικού λαού…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Σεβαστείτε µας
λίγο! Είµαστε από τις 10 η ώρα το πρωί εδώ.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Γιατί βγήκε και µια δηµοσκόπηση. Τον Τσίπρα τον θέλει ένα 20%,
ενώ την οικουµενική τη θέλει ένα 45%. Τα αγνοείτε όλα; Κάντε
µια δηµοσκόπηση!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε να µην κάνουµε εκλογές,
αλλά να κάνουµε δηµοσκόπηση! 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ακούστε. Ακούστε, σας παρακαλώ! Αν αυτό που προτείνει ο τα-
πεινός Αρχηγός ενός µικρού Κόµµατος, της Ένωσης Κεντρώων,
έχει αξία, κάντε µια δηµοσκόπηση στέλνοντας παρατηρητές, για
να σεβαστείτε το αποτέλεσµα, κι αν δείτε ότι το αποτέλεσµα
υπέρ του να γίνει οικουµενική είναι πολύ µεγάλο, ενώ η εµπιστο-
σύνη προς τη σηµερινή Κυβέρνηση είναι πολύ µικρή, έχετε υπο-
χρέωση να σεβαστείτε την κοινωνία! Διαφορετικά η κοινωνία θα
πέσει κόπανος επί των κεφαλών σας. Μπορεί να γλιτώσετε από
τους αγρότες, γιατί έχετε όλοι αστυνοµικούς γορίλλες και σας
φυλάνε, αλλά από την κοινωνία δεν θα γλιτώσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να τα, να τα! Ντροπή! Τι πράγµατα

είναι αυτά; Ντροπή να απειλείς τους Βουλευτές! 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Απείλησα; Από την κοινωνία; Άρα, δεν γνωρίζετε ελληνικά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Απειλεί, κύριε Πρόεδρε, απειλεί.

Αυτά είναι ο εκφοβισµός που έλεγε προηγουµένως ο Πρόεδρος
της Βουλής. Τον Πρόεδρο της Βουλής τον ακούσατε; Δεν έχετε
δηµοκρατικό αίσθηµα, κύριε Λεβέντη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε,… 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Συγγνώµη, ποιον; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τον Πρόεδρο της Βουλής τον ακού-

σατε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Θα µου δώσετε λίγα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας δώσω. Θα

σας πω, όµως, κάτι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εγώ µίλησα για τις κοινωνίες.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να το ανακαλέσετε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να ανακαλέσω επί ποίου; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είπατε ότι «δεν θα γλιτώσετε από

την κοινωνία». Κύριε Πρόεδρε, τον ακούσατε; 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κάποιοι εδώ δεν ξέρουν ελληνικά και θα ξαναπάνε σχολείο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι ντροπή για το Κοινοβούλιο,

κύριε Πρόεδρε! Είπαµε να µη φτάσουµε χαµηλά. Φτάνει, κύριε
Λεβέντη! 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εγώ µίλησα για την τιµωρία της κοινωνίας, όχι µε ξυλοδαρµούς,
µέσω εκλογών. Εγώ µίλησα για δηµοκρατία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, κύριε Λεβέντη. Να πάρετε πίσω
αυτό που είπατε. Ντροπή, κύριε Λεβέντη! Ντροπή για την Ένωση
Κεντρώων! Πάρτε το πίσω!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
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Εσείς ανεβαίνετε σε τρακτέρ και σιγοντάρετε το κλείσιµο των
δρόµων. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να πάρετε πίσω αυτά που είπατε!
Ντροπή σας! Πρέπει να ντρέπεστε, κύριε Λεβέντη!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ντροπή σας εσάς, που δεν ξέρετε ούτε ελληνικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να ανακαλέσετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρόεδρε, µε

όλο τον σεβασµό, η έκφραση ότι γορίλλες της αστυνοµίας φυ-
λάνε τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, µε ακούτε; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Λεβέντη, σας παρακαλώ!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν έχει δικαίωµα ο λαός να τιµωρεί; Με την ψήφο;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Απείλησε ο κ. Λεβέντης!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Λεβέντη…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Λεβέντη, είστε ήρεµος άνθρωπος, αλλά αυτό που εκτο-

ξεύσατε προ ολίγου δεν σας τιµά.
Πρώτον, αποκαλέσατε τους αστυνοµικούς «γορίλλες» που

είναι στη φύλαξη όλων των Βουλευτών, συµπεριλαµβανοµένων
και των δικών σας…

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Πρόεδρε, τους αστυνοµικούς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας δώσω τον
λόγο. Να ολοκληρώσω λιγάκι. 

Και το δεύτερο…
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρ-

χει θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,

κύριε Μπαλαούρα.
Και το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, είπατε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Η ερµηνεία που δίνετε είναι λάθος. Αλλάζετε τα λόγια µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας δώσω τον

λόγο, κύριε Πρόεδρε, αφού µε ακούσετε. 
Αυτό που είπατε, «γορίλλες αστυνοµικοί φυλάνε τους Βουλευ-

τές του ΣΥΡΙΖΑ, για να µην υποστούν…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τους αστυνοµικούς τους τιµώ, αλλά τους βάζετε να σας φυλάνε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): …χειροδικία από

τους αγρότες, καταλαβαίνετε ότι πρέπει να ανακληθεί, γιατί…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Από τους αστυνοµικούς ζητάω συγγνώµη, αν είπα βαριά φράση.
Από εσάς, όχι.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Υπάρχει προτροπή,
κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): …µοιάζει ως απει-
λή, για να µην πω τη λέξη «προτροπή».

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ζητώ συγγνώµη, αν είπα βαριά φράση. Η λέξη «γορίλλας» δεν
είναι υβριστική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αυτό που είπατε,
κύριε Πρόεδρε, ήταν ατόπηµα. Παρακαλώ να πάρετε τον λόγο,
για να ανακαλέσετε και τον χαρακτηρισµό «γορίλλες» και την έµ-
µεση προτροπή για αποδοκιµασία.

Σας δίνω τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Λοιπόν, έχω τον λόγο και σας ευχαριστώ.
Για µεν τους αστυνοµικούς, όταν είπα ότι συνοδεύουν τους

Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, όταν επισκέπτονται διάφορες περιοχές
που υπάρχει κόσµος που πιθανόν να είναι αντίθετός τους…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Δεν έχουµε αστυνοµι-
κούς. Ελάχιστοι έχουν αστυνοµικούς.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Α, δεν έχετε; Ναι ,αλλά λένε οι τηλεοράσεις ότι αστυνοµικοί σας
διαφύλαξαν…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αφήστε λίγο να µι-

λήσει…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Λένε, όµως, οι τηλεοράσεις συνεχώς ότι αστυνοµικοί παρενέβη-
σαν…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν µε αφήνουν να µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αφήστε να µιλήσει,

σας παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Λεβέντη.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Για µεν τους αστυνοµικούς, δηλώνω τον σεβασµό µου, γιατί υπό
αντίξοους όρους και χαµηλότατους µισθούς, επιτελούν το χρέος
τους. Η λέξη «γορίλλες» µπορεί να ήταν ατυχής. 

Αλλά, επί της ουσίας, εγώ όταν είπα ότι θα τιµωρηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ
από την κοινωνία, υπονοούσα, επειδή είπε ψέµατα πριν, είπε µε-
γάλες κουβέντες στους αγρότες και σε άλλους κλάδους και στη
συνέχεια, µε αντιλαϊκά µέτρα, τους παραδίδει στην πυρά όλους
αυτούς τους κλάδους και θα υπάρξει βαρύτατη τιµωρία. Επ’
αυτού, δεν έχω να ανακαλέσω τίποτα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πρέπει να σας πω

ότι η πολιτική τιµωρία των πολιτικών προσώπων είναι οι εκλογές
και η ψήφος. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Για την ψήφο εννοούσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Χαίροµαι που συµ-
φωνούµε ότι εννοούσατε µε την ψήφο. Εκεί εκφράζεται η απο-
δοκιµασία ή η επιδοκιµασία. 

Μετά την αγόρευση…
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όταν ανέβαινε στα τρακτέρ, δεν εννοούσε την ψήφο. Απειλούσε
κι έκλεινε δρόµους ο κ. Τσίπρας. Δεν εννοούσε την ψήφο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Πρό-
εδρε!

Μετά την αγόρευση των πολιτικών Αρχηγών…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ!
Για να προχωρήσουµε τη διαδικασία, στις κοινοβουλευτικές

οµάδες που δεν είναι παρών ο Αρχηγός, θα δώσω τον λόγο για
λίγο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Δένδιας, ο κ. Παππάς και ο κ. Πα-
παχριστόπουλος. Δι’ ολίγον, όµως, σας παρακαλώ, κύριε Δένδια.
Μόνο για πέντε λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα ανοίξουµε νέο κύκλο, κύριε Πρό-
εδρε, όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, λείπει ο κ. Μη-
τσοτάκης. Προφανώς, θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Υπάρχει σχετική διάταξη. Δεν πρόκειται
περί χάριτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι σαφές.
Όχι, δεν είναι χάρη. Σε καµµία περίπτωση! Δεν µιλάει ως Κοι-

νοβουλευτικός. Μιλάει, επειδή λείπει ο Αρχηγός.
Έχετε τον λόγο, κύριε Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα µου δώσει ο κύριος Πρόεδρος τον

χρόνο που χρειάζοµαι. Eίµαι βέβαιος για αυτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν σήµερα µια καλή

ηµέρα για το εθνικό Κοινοβούλιο. Εµένα, πραγµατικά, µε λύπησε
η παρουσία εδώ του Πρωθυπουργού της χώρας, του κ. Αλέξη
Τσίπρα. 

Πρώτον, ο κύριος Πρωθυπουργός ενεκάλεσε τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την απουσία του από την Αί-
θουσα. Όταν ο κύριος Πρωθυπουργός θέλει να παρίστανται οι
πολιτικοί Αρχηγοί, µπορεί να συγκαλεί προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτηση και να είναι όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί εδώ. 

Όταν ο κύριος Πρωθυπουργός επιθυµεί να εµφανίζεται στο
Κοινοβούλιο για να το χρησιµοποιεί ως ακροατήριο απλώς και
µόνον και εισερχόµενος στην Αίθουσα να οµιλεί και να αποχωρεί,
το ελάχιστο που δικαιούται να πράττει είναι να κατηγορεί τον Αρ-
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χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την απουσία του από
την Αίθουσα.

Εν πάση περιπτώσει, να το ξεκαθαρίσουµε στον Πρωθυπουρ-
γό: Εµείς ακροατήριό του δεν πρόκειται να γίνουµε. Συνοµιλητές
του στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού διαλόγου, βεβαίως, ακρο-
ατήριο όχι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε τώρα στο περιεχόµενο της οµιλίας του, η οποία θεωρη-

τικά θα έπρεπε να αφορά το υπό κρίση νοµοθέτηµα. Τα τέσσερα
πέµπτα της οµιλίας του τα κατανάλωσε για το µεταναστευτικό-
προσφυγικό, το µισό πέµπτο, για να σκανδαλολογήσει κατά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -θα έρθω σε αυτό στο τέλος- και το
υπόλοιπο µικρό κοµµάτι, για να επαινέσει ως δήθεν µέγιστη τοµή
το νοµοθέτηµα, το οποίο συζητάµε σήµερα.

Παρατήρησα την τοποθέτησή του στο µεταναστευτικό. Είχε
πολλά να πει για να κατηγορήσει τους Ευρωπαίους εταίρους.
Θέλω να σας πω ειλικρινά και έντιµα ότι είµαι έτοιµος να προσυ-
πογράψω αρκετά από αυτά, διότι δεν τιµά την Ευρώπη η στάση
σήµερα στο µεταναστευτικό και δεν τιµά πολλές χώρες της Ευ-
ρώπης η στάση στο µεταναστευτικό. 

Ανέµενα, όµως, για να υπάρχει συµπλήρωµα αυτής της θέσης
από τον κύριο Πρωθυπουργό, δύο άλλα πράγµατα: Το πρώτο
ήταν να κατηγορήσει την Τουρκία. Οι ευθύνες της Τουρκίας για
την κατάσταση είναι τεράστιες και η ανάµιξη του ΝΑΤΟ, ενώ
έχουµε πάρει τέσσερις διαβεβαιώσεις από την Κυβέρνηση ότι
αυτό συνιστά τρόπο επίλυσης του προβλήµατος, όχι απλώς δεν
έχει απολήξει σε βελτίωση της κατάστασης, αλλά έχει επιπλέον,
κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, υπογραµµίσει εθνικά θέ-
µατα, έχει δηµιουργήσει όπλα υπέρ της Τουρκίας.

Όταν συζητούσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν
την Αίθουσα για το ΝΑΤΟ, την πρώτη φορά που διαβάσαµε την
ανακοίνωση της κοινής αίτησης της Ελλάδος µε την Τουρκία,
γνωρίζατε ότι τα Δωδεκάνησα δεν θα είναι µέσα στον επιχειρη-
σιακό έλεγχο;

Όταν τα συζητούσαµε αυτά, γνωρίζατε πού θα τοποθετηθούν
οι φρεγάτες; Γνωρίζατε ότι οι φρεγάτες θα αποτελέσουν απλώς
µόνον βάσεις καµερών; Τα ξέρατε αυτά τα πράγµατα; Προφανώς
δεν τα ξέρατε. 

Κάνατε εκατόν ογδόντα µοίρες στροφή. Αλλά εκτός από την
στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών την κάνατε και άτεχνα. Και εκτός
αυτού, θέσατε πάλι σε κίνδυνο και εθνικά συµφέροντα, γιατί δεν
διασφαλίσατε, πριν φέρετε το ΝΑΤΟ, τους όρους µε τους οποί-
ους θα επιχειρούσε το ΝΑΤΟ. 

Εµείς είµαστε –ίσως- δεξιοί, για την ακρίβεια κεντροδεξιοί.
Εσείς, όµως, είστε διαχρονικά αδέξιοι, αλλά γίνεται αυτό εις
βάρος των εθνικών συµφερόντων.

Περίµενα από τον κύριο Πρωθυπουργό, επίσης, πέραν της συ-
ζήτησης για την Τουρκία, τουλάχιστον, να οµολογήσει τις τερά-
στιες ευθύνες της Κυβέρνησής του, υµών της Συµπολίτευσης. 

Σας προειδοποιούµε επί ενάµιση χρόνο γι’ αυτήν την ιστορία.
Σας προλέγουµε µε απόλυτη ακρίβεια -είναι στα Πρακτικά της
Βουλής- τι πρόκειται να συµβεί. Σας λέµε ότι θα κλείσουν τη
χώρα έξω από τη ζώνη Σένγκεν. Σας λέµε ότι θα µας µετατρέ-
ψουν σε αποθήκες ψυχών και δεν κάνετε τίποτα άλλο παρά να
µας κάνετε ηθικοπλαστικά κηρύγµατα, ωσάν µόνο είχατε εσείς
το µονοπώλιο της καρδιάς και εµείς καρδιά δεν είχαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε τεράστιες ευθύνες. Όταν
η Αυστρία έκλεισε τα σύνορά της και έβαλε quota, αυτός ο
οποίος ενεκάλεσε την Αυστρία και κάλεσε την Πρέσβη της δεν
ήταν ο Υπουργός Εξωτερικών ως όφειλε, αλλά ο κ. Μητσοτάκης.
Ο υπουργός Εξωτερικών έκανε διάβηµα είκοσι τέσσερις ώρες
µετά. Τότε ξύπνησε το Υπουργείο Εξωτερικών, για να υπερασπί-
σει τα εθνικά συµφέροντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πολλά να σας πω για τα πε-

πραγµένα στο µεταναστευτικό, χρειάζοµαι µισή ώρα. Έχετε,
όµως, τεράστιες ευθύνες και σας το λέω και είναι κρίµα που δεν
τις καταλαβαίνετε ούτε τώρα, για να προσέλθετε, πραγµατικά,
σε µια εθνική συνεννόηση. Εθνική συνεννόηση σηµαίνει, κατ’
αρχάς παραδοχή του σφάλµατός µας και µετά συζήτηση για το
τι γίνεται από εδώ και πέρα.

Έρχοµαι στο θέµα του νοµοθετήµατος για δύο λεπτά. Θέλω
να σας πω ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε ένα νοµοθέτηµα που,
λυπάµαι να σας πω, µόνο τοµή δεν είναι. Θα ευχόµουν να είναι
τοµή, διότι πράγµατι η δηµόσια διοίκηση στην Ελλάδα είναι
ασθενής. 

Δεν σας λέω ότι όλα έγιναν ορθά επί της κυβέρνησής µας. Ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μητσοτάκης,
έκανε µια τεράστια προσπάθεια. Ούτε ο ίδιος ισχυρίζεται ότι τα
έκανε όλα τέλεια. Βεβαίως, υπάρχει περιθώριο βελτίωσης και αλ-
λαγών, αν θέλετε, και να συνεργαστούµε, αλλά εσείς τι κάνετε;

Φέρνετε εδώ ένα νοµοθέτηµα, το οποίο θα ισχύσει το 2018 και
µαζί µε αυτό το δήθεν νοµοθέτηµα τοµής φέρνετε δεκαοχτώ τρο-
πολογίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ των οποίων οι περισ-
σότερες χαρακτήρος χαρών των αρµοδίων Υπουργών. Αυτά τα
πράγµατα δεν είναι σοβαρά. 

Λείπει ο κ. Παππάς, όπως λείπουν και οι περισσότεροι Υπουρ-
γοί της Κυβέρνησης, οι οποίοι έρχονται στα έδρανα απλώς και
µόνο να χειροκροτήσουν τον Πρωθυπουργό και να αποχωρή-
σουν. Όµως, θα έπρεπε να εξηγήσει τι έννοια έχει η εξαίρεση
από τον νόµο όσων γνωρίζουν αποδεδειγµένα την αραβική και
την κινεζική γλώσσα και υπηρετούν σε γραφεία τύπου και επικοι-
νωνίας της χώρας στην οποία οµιλείται η αντίστοιχη γλώσσα.
Μπορείτε να µας εξηγήσετε, αν αυτό δεν είναι φωτογραφία, τι
είναι; 

Επειδή µ’ αρέσει πάντα να διαβάζω και το κείµενο, ξέρετε τι
κινδυνεύετε να πάθετε; Να αφήσετε κάποιον που γνωρίζει αρα-
βικά στο Πεκίνο και κάποιον που γνωρίζει κινέζικα στη Συρία,
αλλά εν πάση περιπτώσει. 

Όσο για τη λίστα εξοικονοµήσεων, την οποία έφερε ο κύριος
Πρωθυπουργός, θέλω να σας πω, αν έχετε την καλοσύνη, όταν
φέρνετε έγγραφα στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, µπορούν να έχουν
και µια σφραγίδα και µια υπογραφή, για να ξέρουµε από ποιόν
προέρχονται; 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Εντάξει, τώρα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μη διαµαρτύρεστε, διότι, όπως θα σας

πω µετά, δεν συνηθίζει να λέει ο κύριος Πρωθυπουργός την αλή-
θεια στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Την επανακαταθέτω, απλώς για
να επισυναφθεί στη διαµαρτυρία µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τον κύριο Βερναρδάκη -δεν του το απευθύνω
αυτό ως κατηγορία εδώ- καταθέτω έξι ΦΕΚ για τους δύο συνερ-
γάτες τους. Προφανώς, πολλαπλασιάζονται οι συνεργάτες του
από την οµιλία του Πρωθυπουργού µέχρι τώρα. Καταθέτω και
αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα ΦΕΚ, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω, διότι δεν έχω τον
χρόνο που θα ήθελα να έχω να µιλήσω. Όµως, πρέπει να σας πω
κάτι και να σας το πω από την καρδιά µου, πέρα από την κοµµα-
τική, βουλευτική µου ιδιότητά, τις απόψεις µου, τις αντιλήψεις
µου και την πορεία µου στη ζωή. 

Αισθάνοµαι ότι η χώρα µας βρίσκεται σε ένα κοµβικό σηµείο.
Βρισκόµαστε προ χείλους της αβύσσου, κινδυνεύουµε κάθε
µέρα. Αν υπάρχει ένας τρόπος να ξεφύγουµε απ’ αυτό, είναι να
συνεννοηθούµε όλοι µαζί, κι εσείς κι εµείς και όλοι. Αυτό δεν µπο-
ρεί να βασιστεί στο ψέµα και τη συκοφαντία, µε σκοπό την πολι-
τική επιβίωση ενός κόµµατος. 

Ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός εδώ κι ενώ έκανε αυτήν την
οµιλία για το µείζον εθνικό θέµα του µεταναστευτικού–προσφυ-
γικού, στο τέλος της οµιλίας του απεκάλυψε γιατί ήρθε. Κατέ-
θεσε το δήθεν σηµαντικό αυτό έγγραφο -το οποίο σας επι-
δεικνύω κι εγώ- στα γερµανικά, χωρίς µετάφραση, το οποίο απε-
δείκνυε, κατά την άποψή του, την ενοχή της Κυβέρνησης Σαµαρά
για την κάλυψη της λίστας Μπόγιαρνς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πάρα πολλά χρόνια να
κάνω γερµανικά, ειλικρινά και δεν έχω κανένα ταλέντο στις ξένες
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γλώσσες. Βέβαια, ούτε ο Πρωθυπουργός έχει και αυτό απε-
δείχθη κατά τη συζήτηση µε τον κ. Κλίντον. Μπορώ, όµως, να
σας διαβάσω δύο φράσεις και να τις µεταφράσω; 

«Zu diesem Zeitpunkt ging es nicht um die Liste». 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα σας το πω ελληνικά, για να το κα-

ταλάβετε. Εκείνο τον χρόνο –λέει εδώ ο κ. Μπόγιαρνς- δεν
υπήρχε η λίστα. Η λίστα, την οποία –υποτίθεται- απέκρυψε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ο συντάκτης του κειµένου που
έφερε ο Πρωθυπουργός καταθέτει σε αυτό το ίδιο το κείµενο ότι
λίστα δεν υπήρχε. 

Λέει και κάτι ακόµα περαιτέρω: «Die Zuordnung zu grie-
chischen Kontoinhabern ist erst 2015 bekannt geworden». Αυτό
σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ούτε είχαν συσχετι-
στεί τα ονόµατα των Ελλήνων µε τους λογαριασµούς πριν το
2015.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας το ξαναλέω, είναι έσχατη
κατάντια, όταν έρχεστε εδώ –και δεν αναφέροµαι σε σας- όταν
έρχεται η Κυβέρνηση και λειτουργεί συκοφαντικά για την Αντι-
πολίτευση, για να κερδίσει πέντε ή δέκα λεπτών δηµοσιότητα στα
τηλεοπτικά κανάλια. Έχετε φτάσει σε σηµείο έσχατης πολιτικής
απελπισίας. Κι όταν µια Κυβέρνηση φτάνει εκεί, µόνο ένα πράγµα
µπορεί να κάνει και σας συµβουλεύω και σας προτείνω να το κά-
νετε αµέσως: Σηκωθείτε να φύγετε, γιατί έτσι ούτε εσείς πάτε
πουθενά, αλλά και την πατρίδα βλάπτετε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, κ. Χρήστος
Παππάς δι’ ολίγον. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς δεν χρειαζόµαστε ειδική πρόσκληση και συζήτηση προ

ηµερησίας διατάξεως. Είµαστε µάχιµοι, είµαστε παρόντες, όπως
και ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέσµου Χρυσή Αυγή
είναι παρών στα κεντρικά γραφεία της οδού Μεσογείων, προ-
ετοιµαζόµενος µαζί µε το επιτελείο του για το µεγάλο, το όγδοο
συνέδριο του Λαϊκού Συνδέσµου Χρυσή Αυγή σε ένα µήνα περί-
που, σε τριάντα δύο ηµέρες ακριβώς –δεν ήµουν ποτέ καλός στα
µαθηµατικά- τον επόµενο Μάρτιο. 

Άρα, λοιπόν, το αναφέρω προς αποφυγή παρεξηγήσεων και
ερµηνειών για την απουσία του Γενικού Γραµµατέα. 

Επίσης, θέλω σε αυτήν εδώ την Αίθουσα να παράγεται πολι-
τική και επιτέλους, πρέπει να παράγεται πολιτική και να µην
ακούµε εκφράσεις χωρίς κάποια πολιτική σηµασία, όπως «να ση-
κωθείτε να φύγετε αµέσως». Αυτός είναι ένας κενός λόγος, είναι
ένας λόγος ο οποίος δεν έχει καµµία αξία και τον ακούσαµε πριν
από λίγο από τον κ. Δένδια. 

Η συζήτηση, όµως, η σηµερινή δεν είναι για τον κ. Δένδια. Είναι
για την παρουσία του Πρωθυπουργού στην Αίθουσα αυτή και
αυτά που είπε ο Πρωθυπουργός. Ανέφερε, όπως και όλοι οι
Υπουργοί το πρωί, για την κρισιµότητα των στιγµών. 

Αν το λέγαµε εµείς πριν από λίγο, θα λέγατε πως «εκφέρουµε
φασιστικό λόγο», «τι είναι αυτά που λέτε», «να διαγραφεί από τα
Πρακτικά» ή οτιδήποτε άλλο. Πλέον κι εσείς οι ίδιοι οµολογείτε
την κρισιµότητα της κατάστασης. Σας τα είπαµε και το πρωί και
ο λαός γνωρίζει έξω τι γίνεται, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Δυστυχώς, φοβάµαι ότι εσείς έχετε χάσει την επαφή µε την
πραγµατικότητα. Είναι, ξέρετε, το µόνιµο πρόβληµα των ταγών,
οι οποίοι κλείνονται σε ένα γυάλινο κλουβί, έναν γυάλινο κόσµο
όπου ζουν µια εικονική πραγµατικότητα, των αυλοκολάκων και
των µανδαρίνων της εξουσίας. Και δυστυχώς, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός δεν έχει ξεφύγει από αυτή τη δεινή θέση των εκάστοτε
ταγών και εκπροσώπων της εξουσίας. 

Τη στιγµή αυτή, κύριοι της Κυβέρνησης, ο Πρωθυπουργός της
Ουγγαρίας κηρύσσει δηµοψήφισµα µε το εξής ερώτηµα: «Θέ-
λετε η Ευρωπαϊκή Ένωση να καθορίσει την µετεγκατάσταση µη
Ούγγρων, χωρίς την έγκριση της Βουλής;» Είναι µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δηλαδή, κάνει δηµοψήφισµα για το αν η
χώρα θα εφαρµόσει ή όχι τις αποφάσεις της Συνόδου Κορυφής. 

Δηλαδή, κύριε Πρόεδρε, κατ’ ουσίαν, αυτήν τη στιγµή ζούµε
ιστορικές στιγµές και βλέπουµε την Ευρωπαϊκή Ένωση να κα-
ταρρέει. Δεν καταρρέει η γερµανοκρατία. Η γερµανοκρατία, δυ-
στυχώς, καλά κρατεί και θα κρατεί όσο υπάρχουν πρόθυµοι. 

Απευθύνοµαι στον κύριο Πρωθυπουργό καλοπροαίρετα -όσο
γίνεται να µιλήσεις καλοπροαίρετα σε έναν άνθρωπο που οι απο-
φάσεις του οδηγούν τη χώρα στο χάος και στην καταστροφή,
καλοπροαίρετα και για λόγους ηλικίας, διότι τον περνώ δώδεκα
χρόνια ηλικιακά- και λέω: 

Τολµήστε, κύριε Πρωθυπουργέ. Φανείτε, έστω και αυτή τη
στιγµή που η χώρα είναι αποµονωµένη και απαξιωµένη -την έχετε
καταντήσει εσείς, δεξιοί και αριστεροί «ζητιάνα» της Ευρώπης-
τολµήστε και προλάβετε το τσουνάµι που έρχεται. Φανείτε άξιος
των περιστάσεων. Μην κάνετε τη χώρα µας αποθήκη απελπισµέ-
νων. 

Τολµήστε κι εσείς ένα δηµοψήφισµα όπως η Ουγγαρία κι όχι
ένα δηµοψήφισµα όπως τον περασµένο Ιούλιο, για να πάρετε ένα
δυναµικό «όχι» του ελληνικού λαού για το προσφυγικό και µε
όπλο αυτό το «όχι» να κλείσετε τα σύνορά µας, τα οποία πρέπει
να φυλάει ο τιµηµένος Ελληνικός Στρατός και καµµία Frontex και
κανένα ΝΑΤΟ. Να είναι ευθύνη του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
κι όχι ευθύνη του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. 

Επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ, έστω και αυτήν την ύστατη στιγ-
µή, διαφοροποιείστε την στρεβλή σας άποψη, η οποία έχει να
κάνει µε την εµµονή σας στις ιδεοληψίες της νεότητάς σας ως
µέλους της ΚΝΕ, περί «ανοιχτών συνόρων». Μιλάτε για ανοιχτά
σύνορα, κύριε Πρωθυπουργέ, και καλείτε έτσι κατ’ ουσίαν όλους
αυτούς τους εισβολείς στην πατρίδα µας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αλλάξτε επιτέλους στρατηγική συµµα-
χία. Εγκαταλείψτε την καταρρέουσα Ευρώπη, γιατί αυτή η Ευ-
ρώπη, πραγµατικά, είναι η δυστυχία µας. Κάντε την µοναδική
εθνωφελή εξωτερική πολιτική. Δηλαδή, κάντε στροφή προς τη
Ρωσία. Πείτε «όχι» στο ανθελληνικό ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Κάντε το, όµως, χωρίς τυµπανοκρουσίες. Κάντε το µε
την κρυφή διπλωµατία. Όλα τα κόµµατα λένε και ωρύονται εναν-
τίον της κρυφής διπλωµατίας. Ευτυχώς ή δυστυχώς, θα έλεγα
και τα δύο µαζί, η κρυφή διπλωµατία υπήρχε, υπάρχει και θα
υπάρχει.

Κάντε το, λοιπόν, χωρίς τυµπανοκρουσίες. Μην καίτε το χαρτί
που λέγεται Ρωσία. Είναι ελπίδα για την Ελλάδα. Τολµήστε, λοι-
πόν, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Φοβούµαι, όµως -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι τα λόγια
µου θα παραµείνουν κενός λόγος και εσείς θα συνεχίσετε να
λέτε τα γνωστά περί φασιστικού κινδύνου και τις ύβρεις που
ακούγονται εδώ κάθε τόσο από όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευ-
σης, που είναι συνυπεύθυνα για το κατάντηµα που έχει αυτήν τη
στιγµή η χώρα µας. Και θα µιλάτε δακρύβρεχτα για τις γουρου-
νοκεφαλές στο Σχιστό, λες και αυτό είναι το θέµα το οποίο
αφορά αυτή τη στιγµή το λαό, εάν είναι ο σταυρός. 

Μιλήσατε πριν από λίγο για πατρίδα και θρησκεία. Ποιος; Ο
Αριστερός –άκουσον, άκουσον- Τσίπρας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, το «stupid» του Σόιµπλε δεν ήταν για
εσάς. Να το καταλάβετε αυτό. Το «stupid» ήταν µαχαιριά στα
πλευρά της Ελλάδας και έπρεπε να απαντήσετε ως Πρωθυπουρ-
γός των Ελλήνων. Με τη στάση σας, δυστυχώς, δεν είστε Πρω-
θυπουργός των Ελλήνων. Είστε Πρωθυπουργός του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και θα έπρεπε –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- να µην ονοµά-
ζεστε Πρωθυπουργός. Να είστε πλέον ο τρίτος Καγκελάριος της
Ευρώπης. Διότι, µετατρέπετε την Ελλάδα σε ένα τεράστιο hot
spot µε τα κάγκελα και τα σύρµατα και είστε ο τρίτος Καγκελά-
ριος µετά από την Καγκελάριο της Γερµανίας, της Αυστρίας.
Είστε και εσείς πλέον ο Καγκελάριος της Ελλάδας.

Κύριε Δένδια, είπατε αυτά τα «σηκωθείτε να φύγετε γρήγορα
κ.λπ.», τα οποία είναι για γέλια. Είναι αντιπολίτευση για γέλια.
Θέλω να σας πω ότι εκφέρατε έναν λόγο υποκριτικό και δικολα-
βίστικο. Είπατε σε ένα σηµείο ότι έχετε ψυχή. Θα το αντιστρέψω
και θα το κάνω εγώ ερώτηµα, γιατί µάλλον δεν έχετε ψυχή. Θα
πω: Έχετε ψυχή; Έχετε καρδιά; Αλλιώς σηκωθείτε. Εάν παρα-
µείνετε έτσι, θα µείνετε ραγιάδες εσείς, ραγιάδες τα παιδιά σας
και ραγιάδες τα παιδιά των παιδιών σας. 

Εµείς οι Χρυσαυγίτες δεν είµαστε ραγιάδες. Εµείς γεννηθή-
καµε Έλληνες, ελεύθεροι Έλληνες, πιστεύουµε στην πατρίδα,
στην πίστη, στην ελευθερία. Και πολεµάµε για µια νέα Ελλάδα,
µια Ελλάδα που θα ανήκει στους Έλληνες.

Ευχαριστώ.

6414 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Παπαχριστόπουλος, στη θέση του κ. Καµµένου, από τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες για πέντε λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Έκπληκτος άκουσα τον κ. Δένδια να είναι ασυνήθιστα πολύ
επιθετικός, γιατί µας έχει συνηθίσει να επιχειρηµατολογεί. Μπο-
ρεί να διαφωνεί κανείς µαζί του, αλλά συνήθως µιλάει µε επιχει-
ρήµατα. Θα του συνιστούσα να διαβάσει καλύτερα την µετάφρα-
ση του εγγράφου, γιατί είναι ανεπανόρθωτα εκτεθειµένος.
Μιλάω για την λίστα. Να διαβάσει τη λίστα µε προσοχή.

Θα ήθελα ακόµα να αναφερθώ σε δύο περιστατικά που έγιναν
αυτές τις µέρες. Ήµουν στην Ολλανδία, όταν ένας µεγιστάνας
επιχειρηµατίας µεγαλοµέτοχος της «AMRO BANK» βρέθηκε να
κάνει µια παρανοµία. Είχε χτίσει παράνοµα µια οικοδοµή. Φυλα-
κίστηκε, του γκρέµισαν το σπίτι. Πλήρωσε δέκα φορές πρόστιµο
και, όταν βγήκε από τη φυλακή, ζήτησε συγγνώµη από τον ολ-
λανδικό λαό.

Σήµερα άκουσα έναν εκδότη -ο οποίος παραπέµφθηκε- έµ-
µεσα να απειλεί την Κυβέρνηση ότι είναι προσωρινή, δηλαδή «θα
σας ρίξω». Και δεν είδα κανέναν -θέλω να πιστεύω ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση έχει εκλεγεί δηµοκρατικά- να ενοχλείται, να ιδρώνει το
αυτί του.

Θέλω να θυµίσω και κάτι άλλο, κυρίως για τον φίλο µου Βασίλη
Λεβέντη, που τον εκτιµώ ιδιαίτερα και ποτέ δεν έχω µιλήσει αρ-
νητικά γι’ αυτόν. Θέλω να θυµίσω στον Αρχηγό της Ένωσης Κεν-
τρώων –ξαναλέω ότι έχει τον σεβασµό µου και το εννοώ- ότι ο
Σίκατσεκ µε τον πιο επίσηµο τρόπο, φίλε Πρόεδρε, δήλωσε σε
γερµανικό δικαστήριο πάνω από 100 ονόµατα από τα δύο µε-
γάλα κόµµατα, που είναι στη SIEMENS και έχουν δωροδοκηθεί.

Κανείς δεν ξέρει ποια είναι αυτά τα ονόµατα, φίλε Πρόεδρε,
και η απάντησή µου είναι στο εξής: Εύχοµαι –δεν το ξέρω- να
µην είναι εν ενεργεία πολιτικοί, να έχουν περάσει. Όµως, δεν το
ξέρουµε.

Θέλω, επίσης, να θυµίσω στον σεβαστό Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι πρόσφατο, νωπό το
περιστατικό που ο σύµβουλος του τότε Πρωθυπουργού, που δια-
πραγµατευόταν πραγµατικά δικά µας θέµατα, αποδείχθηκε ότι
ήταν και αυτός φοροφυγάς και πήγε και πλήρωσε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν αποδείχθηκε. Έχει ασκήσει προ-
σφυγή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πήγε, τα πλήρωσε,
όµως, ξέρετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν έχει δικαστεί.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν είναι το ίδιο. Ας είµαστε ακριβείς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το δέχοµαι, σωστό.

Έχετε δίκιο, εντάξει. Του εύχοµαι µάλιστα το τεκµήριο της αθωό-
τητας να ισχύσει και να τα πάρει πίσω τα χρήµατά του. 

Άλλο θέλω να πω. Ακούω συχνά τη λέξη «οικουµενική». Την
άκουσα σήµερα για πολλοστή φορά από τον Πρόεδρο της Ένω-
σης Κεντρώων. 

Κύριε Πρόεδρε, εσείς έχετε εστιάσει πάρα πολύ στην οικου-
µενική. Σεβαστή η άποψή σας. Δηµοκρατία έχουµε, µπορείτε να
λέτε την άποψή σας. Οικουµενική µε ποιους; Δεν είµαστε όλοι,
ξέρετε, ίδιοι σ’ αυτή την Αίθουσα. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Τεχνοκράτες εννοώ, όχι πολιτικούς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ σας άκουσα µε σε-
βασµό. Ακούστε µε. Ποιος πίεζε να δοθεί η «PROTON BANK»
στον Λαυρεντιάδη; Ψάξτε να το βρείτε.

Θέλω να σας θυµίσω ότι το πολιτικό σύστηµα που κυβέρνησε
αυτή τη χώρα προσπαθεί µε αγωνία να αποδείξει ότι όλα τα δεινά
είναι του ενός χρόνου, τώρα. Εγώ να παραδεχθώ ότι κάναµε
λάθη, ότι κάναµε λάθος επιλογές κ.λπ.. Ίδιοι σ’ αυτή την Αίθουσα
δεν είµαστε. Ήδη βλέπουµε ότι ένα µεγάλο κοµµάτι από το πε-
ριβάλλον του πρώην Πρωθυπουργού έχει πρόβληµα. 

Τα λέω αυτά, γιατί για εµάς είναι θέµα αρχής σηµαντικής. Οι-
κουµενική µε ανθρώπους, που µε τον άλφα ή βήτα τρόπο έχουν
µπερδευτεί σε σκάνδαλα ούτε µια στο δισεκατοµµύριο! 

Άλλο συναίνεση και άλλο συγκυβέρνηση. Να µην τα µπερ-

δεύουµε. Μπορούµε να συνεννοούµαστε, µας φτάνουν οι εκατόν
πενήντα τρεις ψήφοι.

Θέλω να πω και κάτι άλλο, γιατί ακούστηκε πάρα πολύ, µε
υψηλούς τόνους σε µια στιγµή που δεν θα έπρεπε: εθνικά θέ-
µατα, όπως το ΝΑΤΟ. Σε δυο µε δυόµισι ώρες από τώρα θα δοθεί
η επίσηµη απάντηση από το ΝΑΤΟ για το τι ακριβώς σηµαίνει η
συµφωνία που έχουµε κάνει. Κάντε λιγάκι υποµονή, γιατί είναι
πραγµατικά δύσκολες οι στιγµές. Δεν είναι ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός και η Ελληνική Κυβέρνηση. 

Θέλω απλώς να θυµίσω και να τελειώσω µε αυτό ότι ο υπεύ-
θυνος της «FRONTEX», ο ίδιος έχει παραδεχθεί ότι οι ροές έχουν
αυξηθεί δεκαοκτώ φορές µετά το χτύπηµα στο Παρίσι, µετά την
κατάρρευση του ρωσικού αεροπλάνου, µετά το πρόσφατο τρο-
µοκρατικό χτύπηµα µέσα στη Δαµασκό και κανείς πια στην Ευ-
ρώπη, όσοι έχουν λίγο µυαλό, δεν ενοχοποιεί την Ελλάδα. 

Αυτοί που την ενοχοποιούν –και αυτό θέλω να το πιστώσω
στους Πολιτικούς Αρχηγούς- δεν είναι οι Πολιτικοί Αρχηγοί του
δηµοκρατικού τόξου. Και συµφωνώ µε όσους λένε ότι όχι µόνο
στο θέµα των προσφύγων, αλλά και σε άλλα θέµατα να υπάρχει
συναίνεση. Ξαναλέω, τη συγκυβέρνηση δεν την έχει ανάγκη αυτή
η Κυβέρνηση. Έχει ένα µαραθώνιο, είναι σκληροτράχηλος παί-
χτης και θα τον τελειώσει αυτόν τον µαραθώνιο. Σας το λέω ευ-
θέως, θα τον τελειώσει. Ναι, είναι σε δύσκολη θέση η χώρα, µε
µια διαφορά: Δεν θα πειστεί ποτέ η κοινωνία, ο Έλληνας πολίτης,
ότι αυτή η Κυβέρνηση που µπορεί να έκανε λάθος, να είχε υπερ-
βολές, να έκανε λάθος επιλογές, έβαλε το χέρι στο µέλι. Δεν
έβαλε το χέρι στο µέλι αυτή η Κυβέρνηση ποτέ! Να τα ακούν οι
Έλληνες πολίτες. Δεν είναι διεφθαρµένη η Κυβέρνηση. Είναι ο
µεγάλος της άσσος. Και αυτός ο άσσος, όσο η κοινωνία θα υπο-
φέρει, θα είναι µε το µέρος µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ, κύριε
Παπαχριστόπουλε.

Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση µε την τοποθέτηση του Υπουρ-
γού, του κ. Χρήστου Βερναρδάκη, Αναπληρωτή Υπουργού Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρό-
εδρε, Χριστόφορος, όχι Χρήστος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συγγνώµη, Χριστό-
φορος.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Φθάσαµε στο
τέλος µιας εξαντλητικής διαδικασίας, όχι µε καλό τρόπο. Ο αγα-
πητός κ. Δένδιας, ο οποίος δηλώνει κεντροδεξιός, αλλά ταυτό-
χρονα και λίγο θαυµαστής του Ιωάννη Μεταξά, χρησιµοποίησε
αυτό που έκανε ο φίλος του Ιωάννη Μεταξά, Ιωσήφ Γκέµπελς,
µιλώντας γερµανικά στο Ελληνικό Κοινοβούλιο και όχι µεταφρά-
ζοντας, αλλά αποδίδοντας αυτό που ο ίδιος νοµίζει ότι γράφτηκε. 

Διαβάζω, λοιπόν, την ακριβή µετάφραση από τη σηµερινή αλ-
ληλογραφία του κ. Μπόργιανς: «Μπορώ να επιβεβαιώσω την πε-
ριγραφή του τότε Έλληνα προξένου στο Ντίσελντορφ κ. Πλεξί-
δα, ότι στο πλαίσιο επανειληµµένων συνοµιλιών µας του προσέ-
φερα βοήθεια για την ενίσχυση της ελληνικής φορολογικής διοί-
κησης» -προσοχή τώρα- «καθώς επίσης και για την ανάλυση και
αξιολόγηση στοιχείων από cd. Εκείνη την περίοδο, θέµα µας δεν
ήταν η λίστα, την οποία παραδώσαµε τον περασµένο Νοέµβριο,
µέσω της κεντρικής φορολογικής υπηρεσίας στην ελληνική Κυ-
βέρνηση. Αντικείµενο της συζήτησης το 2012 ήταν πιθανές εν-
δείξεις για Έλληνες φοροφυγάδες.»

Αυτά λέει η µετάφραση του κειµένου, το οποίο απέκρυψε ο κ.
Δένδιας, ο οποίος επίσης είχε το θράσος να µιλήσει για έξι συ-
νεργάτες µου και παραθέτει και ένα ΦΕΚ, στο οποίο, βεβαίως,
δεν αναφέρει ότι οι περισσότεροι εξ αυτών είναι αποσπασµένοι
από τον ήδη υπάρχοντα δηµόσιο τοµέα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όπως ακούστηκε, είναι τεχνο-
γνωσία. Για ξαναδιαβάστε το.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ξανά. Τι να σας
διαβάσω ακριβώς; 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το παρακάτω διαβάστε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μισό λεπτό και
θα τα βρούµε όλα. Μισό λεπτό, µας βλέπουν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν µας αφορά …
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Προφανώς,
δεν σας αφορά, γι’ αυτό …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Διαβάστε όλο το κείµενο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όλο, εντάξει.
«Μπορώ να επιβεβαιώσω την περιγραφή του τότε Έλληνα

προξένου στο Ντίσελντορφ κ. Πλεξίδα, ότι στο πλαίσιο επανει-
ληµµένων συνοµιλιών µας του προσέφερα βοήθεια για την ενί-
σχυση της ελληνικής φορολογικής διοίκησης, καθώς επίσης και
για την ανάλυση και αξιολόγηση στοιχείων από cd. Εκείνη την
περίοδο, θέµα µας δεν ήταν η λίστα, την οποία παραδώσαµε τον
περασµένο Νοέµβριο, µέσω της κεντρικής φορολογικής διοίκη-
σης στην Ελληνική Κυβέρνηση. Αυτή η σύνδεση µε Έλληνες δι-
καιούχους κατέστη εφικτή µόλις το 2015. Αντικείµενο της
συζήτησης το 2012 ήταν πιθανές ενδείξεις για Έλληνες φορο-
φυγάδες».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πιθανές ενδείξεις. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι. Άρα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τι άρα; 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Πιθανές ενδεί-
ξεις για Έλληνες φοροφυγάδες, την οποία η Ελληνική Κυβέρ-
νηση αρνείται να πάρει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Βγάζετε από αυτό ότι υπήρχε cd
και µας το έδωσαν; Έτσι το ερµηνεύετε; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): «Καθώς επίσης
και για την ανάλυση και αξιολόγηση στοιχείων από cd.» 

Κοιτάξτε, κύριε Γεωργαντά, δεν ξέρω τι καταλαβαίνετε. Ένας
απλός άνθρωπος µε ελάχιστες γνώσεις πληροφορικής, ένας µα-
θητής του δηµοτικού καταλαβαίνει ότι υπάρχει µία βάση δεδο-
µένων από την οποία θα απέρρεαν στοιχεία συγκεκριµένα για
τους Έλληνες φοροφυγάδες. Πιο συγκεκριµένα δηλαδή. Έχουµε
µία µεγάλη βάση δεδοµένων, όπου εκεί πέρα υπάρχουν στοιχεία,
δηλαδή αριθµοί λογαριασµών, αριθµός καταθέσεων, ονόµατα,
πατρώνυµα και άλλα στοιχεία από τα οποία µπορούσε η ελληνική
διοίκηση να βρει τα συγκεκριµένα στοιχεία για τους Έλληνες φο-
ροφυγάδες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όταν θα το είχαµε. Είπε ότι το έδω-
σαν και δεν το πήραµε; Λέει αυτό το πράγµα; 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μισό λεπτό.
Επανέρχοµαι στο αρχικό µας θέµα.

Υπάρχει µία σηµερινή επιστολή. Υπάρχουν και άλλες αλληλο-
γραφίες και δηλώσεις, δεν είναι κρυφά. Μιλάµε για το τι λέει σή-
µερα η επιστολή στις 24 Φεβρουαρίου 2016 που απέστειλε ο
Υπουργός Οικονοµικών ο κ. Νόρµπερτ Βάλτερ Μπόργιανς. Τι
λέει σήµερα και τι είπε ο κ. Δένδιας. Τι είπε ο κ. Δένδιας; 

Ο κ. Δένδιας διάβασε ένα κείµενο στα γερµανικά, δηλαδή διά-
βασε το πάνω µέρος του κειµένου στα γερµανικά και είπε ότι δεν
υπήρχε τέτοιο πράγµα. Μπορούµε, λοιπόν, να κατανοήσουµε
όλοι τι λέει αυτό το κείµενο. 

Και εν πάση περιπτώσει, εσείς γιατί κόπτεσθε τώρα; Δεν υπάρ-
χει κανένας λόγος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μα, είπατε ότι µας το δώσανε.
Αυτή είναι η κατηγορία. Έτσι ακούστηκε από τον Πρωθυπουργό.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όλα στο φως.
Κανείς δεν είναι ένοχος εκ των προτέρων, εννοείται. Όλοι έχουν
το τεκµήριο της αθωότητας. Όλα στο φως. Θα πάρουµε και τις
απαντήσεις από τους καθ’ ύλην αρµόδιους.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να κάνουµε και εξεταστική. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Βεβαίως. Ναι,

να το προτείνετε. Δεν είναι κακή ιδέα. Να το προτείνετε και αν
κατέβει, να το ψηφίσετε. Δεν είναι κακή ιδέα. Και εν πάση περι-
πτώσει, έχουµε να φοβηθούµε τίποτα από την απόλυτη διαφά-
νεια; Τίποτα. Εποµένως, σ’ αυτό συµφωνούµε και ας µείνουµε
εδώ.

Πάµε παρακάτω τώρα. Ο κ. Γεωργιάδης Άδωνις δεν ήρθε σή-
µερα όλη την ηµέρα.

Δεν ξέρω πού βρίσκεται. Στα κανάλια ήταν πάντως το πρωί.
Του ζήτησα χθες –αλλά λέει διάφορα- να µας φέρει τις αξιολο-
γήσεις, τις οποίες επικαλέστηκε ότι υπήρχαν και οι οποίες έδιναν
καταχρηστικές βαθµολογίες αξιολόγησης στους δηµοσίους
υπαλλήλους. Προφανώς, δεν τις έφερε. Την ώρα που του το
είπα, κάτι µου είπε για ένα επίδοµα. Άλλα λόγια να αγαπιόµαστε.
Πετάµε διάφορες κουβέντες. Όταν ήρθε η ώρα να έρθει σήµερα,
δεν έχει εµφανιστεί καν σήµερα στη Βουλή. Καλή πολιτική!

Δεν υπάρχουν τέτοια στοιχεία, δυστυχώς, διότι σύµφωνα µε
τον Υπαλληλικό Κώδικα του 1999 στο σύστηµα αξιολόγησης τέ-
τοιες εκθέσεις δεν είχαν ρόλο. Αυτό ήταν το πρόβληµα. Δεν πρό-
κειται να βρει τέτοια στοιχεία. Εποµένως, επικαλούµαστε τώρα
δεδοµένα, τα οποία δεν υπάρχουν. Έχει κατασκευαστεί, λοιπόν,
ο µύθος ότι, όταν έγινε αξιολόγηση –πότε άραγε;- όλοι έπαιρναν
άριστα -φοβερό!- ενώ δεν θα έπρεπε. Θα έπρεπε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στα δελτία του κάθε προϊστάµενου
κάθε χρόνο όλοι άριστα είχαν.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μπορείτε να
µου δώσετε τα στοιχεία;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όλοι το ξέρουν…
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Υπάρχει βάση
δεδοµένων µε τα στοιχεία αυτά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Στα δελτία που κάνει ο κάθε προ-
ϊστάµενος όλοι είχαν εννιά και δέκα. Όλοι το ξέρουµε. Όλη η Ελ-
λάδα το ξέρει.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Το ξέρει όλη η
Ελλάδα. Μπορούµε να το µάθουµε και εµείς;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι αξιολόγηση, µε την έννοια της
αξιολόγησης. Στα δελτία του κάθε προϊσταµένου. Αυτό υπήρχε
παλιά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Α, όχι µε την
αξιολόγηση. Αυτά τα στοιχεία, που τα ξέρει όλη η Ελλάδα, για
να µην λέµε λόγια του αέρα, µπορούµε να τα έχουµε και εµείς
για να µπορούµε να τα αξιολογήσουµε, γιατί µπορεί να είναι
πραγµατικά; Μπορεί και να είναι, όµως, µπορεί και να µην είναι. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κοιτάξτε, ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι

ότι προσπαθείτε να καλύψετε αλλά µε φύλλο συκής την κατα-
χρηστική και κατασταλτική πολιτική, την οποία ασκήσατε για
πέντε χρόνια.

Ο κ. Μητσοτάκης µόλις προχθές είπε ότι κάποιος, ο οποίος
δεν αξιολογείται καλά –το είπε στη συνέντευξή του στον κ. Χα-
τζηνικολάου-, είναι στο 10% αυτό το ποσοστό. Πώς το ξέρει αυτό
το 10%; Αυτό το 10% από πού προκύπτει; Κάποιος, ο οποίος δεν
αξιολογείται καλά, είναι στο 10% αυτό το ποσοστό και το οποίο
συνήθως δεν αξιολογείται καλά. 

Ξέρετε τι είναι αυτό; Αυτή είναι η συνήθης –είναι αυτό που κα-
τέθεσε και η κ. Κεραµέως- ποσόστωση, που υπάρχει στις εκπαι-
δευτικές αξιολογήσεις, ότι έχουµε περίπου ένα 10%, το οποίο
είναι άριστο -όµως, κατ’ εκτίµηση διαχρονικών στατιστικών δε-
δοµένων- και ένα 10%, το οποίο δεν είναι καλό. Και εµφανίζεστε
σήµερα και θέτουν µάλιστα ορισµένοι φωστήρες από το Ποτάµι,
γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν τολµάει να το βάλει αυτό, δηλαδή
δεν τολµάει να συνδέσει την κακή και µάλιστα δεσµευτική αξιο-
λόγηση στο χαµηλό βαθµό διότι αυτό θα υποψιάσει ή θα φοβίσει
τον κόσµο της εργασίας στο δηµόσιο τοµέα, ότι µπορεί να ταυ-
τιστεί µε απολύσεις ή µε ενδεχόµενες απολύσεις. Όµως, το Πο-
τάµι, το οποίο δεν έχει τέτοιες αγωνίες πολιτικού κόστους, το
θέτει ευθέως. 

Και στο ερώτηµα, κύριε Φωτήλα, επειδή το θέτετε και το ξα-
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ναθέτετε, τι θα γίνει µε τους κακούς, θέλω να µου απαντήστε το
εξής: Αν υποθέσουµε ότι έχουµε ένα 10% µε 15% κακούς τη µια
χρονιά θα το συνδέσουµε µε τι; Με απολύσεις, λέτε εσείς, ή µε
παραγκωνισµούς ή µε κάτι τέτοιο.

ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Με επανεκπαίδευση και πολλά άλλα. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Το «επανεκπαί-
δευση», το είπα εγώ και το αµφισβητείτε.

Άλλο είναι το ερώτηµά µου. Θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν,
αλλά θέση εργασίας δεν θα χάσουµε. Θα επιδιώξουµε να κά-
νουµε τη δοµή καλύτερη, τις συνθήκες καλύτερες κ.ο.κ..

Θέλω να µου πείτε το εξής: Τη µια χρονιά, ας πούµε το 2016,
έχουµε ένα 8%, το οποίο είναι κακό. Το 2017 έχουµε άλλο ένα
8%, το οποίο είναι κακό. Το 2018 έχουµε άλλο ποσοστό 8%. Δη-
λαδή, σε τρία χρόνια έχουµε το �, διότι, όταν έχει κλειδωµένες
ποσοστώσεις αξιολόγησης, αυτό θα συµβεί. Δηλαδή, λέτε ότι σε
τρία χρόνια είναι δυνατόν µε ένα οποιοδήποτε σύστηµα τέτοιας
αξιολόγησης το 1/4 των δηµοσίων υπαλλήλων να βρεθούν εκτός
δηµόσιου τοµέα, δηλαδή να χάσουν τη δουλειά τους. Αυτό λέτε.
Διότι το 15% ή το 10% δεν είναι µια φορά στα δέκα χρόνια, ας
πούµε. 

ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Τα νούµερα αυτά τα ξέρετε εσείς; 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είναι τα ποσο-
στά, τα οποία ισχυριζόταν ο νόµος Μητσοτάκη για την αξιολό-
γηση. Δεν το λέω θεωρητικά. Θεωρείται ακόµα ότι αυτό το 10%
υπάρχει ως κλειδωµένο. Έχουµε µια ιδεοληψία ότι υπάρχει ένα
10%, το οποίο µπορεί και να υπάρχει –δεν το ξέρουµε-, αλλά δεν
µπορούµε να το αποδείξουµε.

ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Στο Ποτάµι δεν έχουµε ιδεολοψίες.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ποιο λέτε
τώρα;

ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Λέω ότι στο Ποτάµι δεν έχουµε ιδεολη-
ψίες.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Σωστά. Εντά-
ξει. Άρα, µην έχετε κι αυτές τις εµµονές µε το τι θα κάνουµε αυ-
τούς που θα αξιολογηθούν άσχηµα. 

Πάµε παρακάτω τώρα. Πού συµφωνούµε; Υπάρχει κάποια
συµφωνία; Υπάρχει. Ότι έχουµε ένα δηµόσιο το οποίο είναι κακό.
Και αυτό δεν το λέει µόνο ο Βαρβαρέσος τη δεκαετία του ’50, το
λέει και ο Μητσοτάκης το 2016. Προσέξτε, όµως, ποια είναι η
διαφορά. Ο Βαρβαρέσος, ο καηµένος, δεν άσκησε ποτέ πολιτική.
Άλλωστε δεν ήταν…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άσκησε εµµέσως.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, άσκησε
εµµέσως, αλλά δεν διοίκησε τουλάχιστον την δηµόσια διοίκηση. 

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, λέει το εξής, το οποίο είναι πολύ εν-
διαφέρον, γιατί είναι η περιγραφή της κατάστασης κι εδώ θα
συµφωνήσω: «Εγώ δεν λέω ότι αυτοί που τοποθετούσαµε σε δι-
οικήσεις είχαν κακές προθέσεις. Ήταν παντελώς άσχετοι µε το
αντικείµενο, δηλαδή δεν γνώριζαν από χρηµατοπιστωτική διαχεί-
ριση». Φαντάζοµαι ότι το αναφέρει επί παραδείγµατι αυτό το
συγκεκριµένο. «Αυτό συνέβαινε πολύ συχνά. Γιατί συνέβαινε;
Γιατί είχαµε ακριβώς αυτήν την λογική. Πρέπει να πάµε να τα-
κτοποιήσουµε κολλητούς και φίλους στο ευρύτερο καθεστώς.
Και το είχαµε και εµείς σαν Νέα Δηµοκρατία». 

Αυτή είναι µια απόλυτα κυνική οµολογία για τον τρόπο µε τον
οποίο γινόταν όλα αυτά τα χρόνια και από τη Νέα Δηµοκρατία –
και ο σηµερινός Αρχηγός το αναγνωρίζει προς τιµήν του-, αλλά
βεβαίως κι από όλο το πολιτικό σύστηµα µέχρι σήµερα αυτή η
επιλογή και η αξιολόγηση των στελεχών, εξ ου και τα φαινόµενα
των αναθέσεων κι όχι των επιλογών, εξ ου και τα φαινόµενα της
κοµµατικοποίησης, της απόλυτης κοµµατικοποίησης των πάν-
των. Πώς θα πάµε; Έτσι; 

Και, κύριοι της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ή της ΔΗΜΑΡ ει-
δικότερα, δεν είσαστε αθώοι του αίµατος αυτού. Διότι το 4-2-1
έγινε επί των ηµερών σας και έχει την υπογραφή στελεχών που
αλληλογραφούσαν και έλεγαν: Στο νοσοκοµείο της Λάρισας, ο

δικός µας, αυτός –το όνοµα. Παραπονέθηκε, λέει, το ΠΑΣΟΚ ότι
δεν πήρε τους δύο που του αναλογούσαν στο διοικητικό συµ-
βούλιο του Νοσοκοµείου Πύργου, παραδείγµατος χάριν. Αυτά
είναι αλληλογραφίες, είναι στοιχεία. Τέσσερα-δύο-ένα, καρτέλ,
γενικευµένο καρτέλ στο κράτος, γενικευµένο πολλά χρόνια
τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Εννέα-ένα τώρα. Μεγαλύτερη επι-
τυχία!

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εντάξει, θα το
δούµε.

Και πάµε τώρα, λοιπόν, εµείς και λέµε «το Μητρώο». Και επειδή
λέτε: «Από πότε το Μητρώο;», θυµάµαι τον κ. Φωτήλα ο οποίος
είπε στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής ότι και µε τα δύο
χέρια θα το ψήφιζε. Κύριε Φωτήλα, τώρα το µητρώο για τους γε-
νικούς γραµµατείς. Τώρα. Έως τις 30-9-2016 όλες οι θέσεις προ-
κηρύσσονται και καλύπτονται µέχρι το τέλος του χρόνου. Τώρα!
Συµφωνείτε; Πάµε; Ψηφίστε το, λοιπόν. Ιδού η Ρόδος, ιδού και
το πήδηµα. 

Ιδιωτικός τοµέας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έχουµε κι άλλη τροπολογία,

κύριε Υπουργέ;
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όχι, είναι αυτή
που κατατέθηκε ως νοµοτεχνική βελτίωση. Την έχουµε καταθέ-
σει. Δεν την έχετε δει αυτή;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Που λέει «διοικητικοί γραµ-
µατείς»;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, αυτή. Δι-
οικητικοί γραµµατείς και αναθεώρηση της νοµοθεσίας περί κυ-
βερνητικών οργάνων, όχι µε προεδρικό διάταγµα, αλλά µε νόµο
–ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα και τώρα- για να το κάνουµε,
για να ορίσουµε ποια είναι τα πολιτικά γραφεία και ποια είναι τα
κυβερνητικά όργανα, διότι πράγµατι οι γενικοί γραµµατείς µέχρι
σήµερα εµπεριέχονταν στο προεδρικό διάταγµα περί κυβερνη-
τικών οργάνων. Αυτό είναι αλήθεια. Γι’ αυτό και έλεγε ο κ. Βορί-
δης ότι είναι πολιτικά πρόσωπα. Γι’ αυτό το έλεγε. Διότι είναι
τυπικώς πολιτικά πρόσωπα, στην ουσία είναι κοµµατικές επιλο-
γές, και στην πράξη είναι ένα κοµµατικοδιοικητικό υβρίδιο. Αυτός
είναι ο τραγέλαφος της ελληνικής διοίκησης. 

Θα τον αλλάξουµε, ναι ή όχι; Θέλετε να τον αλλάξουµε; Εδώ
είµαστε να τον αλλάξουµε και µε µεγάλη συναίνεση να µην είναι
µε προεδρικό διάταγµα, αλλά µε νόµο. Όχι δηλαδή µε την εξου-
σία, µε τον απόλυτο έλεγχο της εκτελεστικής εξουσίας ή του
Υπουργού που λέτε ότι κάνουν και δείχνουν οι Υπουργοί κ.ο.κ..
Διότι, δεν είναι µια καλή µεταρρύθµιση, καλή ιδέα, το µητρώο,
αλλά εν πάση περιπτώσει, ας δούµε και γιατί όχι η τοπική αυτο-
διοίκηση και γιατί όχι ο ιδιωτικός τοµέας και γιατί όχι οι δικηγόροι
και γιατί όχι οι γιατροί και γιατί όχι οι µηχανικοί. Ή θα κάνουµε
µια σοβαρή πολιτική αλλαγή του δηµοσίου, µε σεβασµό στο αν-
θρώπινο δυναµικό του δηµοσίου ή θα ανακυκλώσουµε αυτήν την
κατάσταση που υπάρχει σήµερα. 

Εδώ θα συµφωνήσω µε πολλούς καλόπιστους και πολλές κα-
λόπιστες που λένε ότι δεν µας χρειάζονται τόσο οι µεταρρυθµί-
σεις όσο οι εφαρµογές. Αυτό είναι γεγονός. Διότι πολλές µεταρ-
ρυθµίσεις από τις παλιές έγιναν και ό,τι εφαρµόστηκε σωστά, κα-
θιερώθηκε. Σε αυτό δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να αναγνωρί-
σουµε ότι το ΑΣΕΠ ήταν µια κατάκτηση χρόνων. 

Ακούσατε, όµως, και κάποιον εισηγητή που είπε ότι παραιτή-
θηκε από το ΠΑΣΟΚ, διότι το κόµµα του υπονόµευε το ΑΣΕΠ. Ο
Αναστάσιος Πεπονής πράγµατι, έφυγε µε αυτόν τον καηµό, ότι
το ΑΣΕΠ υπονοµευόταν. Ιδού η Ρόδος, για τρίτη φορά, ιδού και
το πήδηµα. Να αναβαθµίσουµε το ΑΣΕΠ, λοιπόν. Να το στελε-
χώσουµε. Θα έλθετε µεθαύριο στην στελέχωση του ΑΣΕΠ; Ή ως
ανεξάρτητη αρχή θα φύγουµε από την πίσω πόρτα, για να µην
στελεχωθεί το ΑΣΕΠ και να µείνει ακέφαλο; 

Υπάρχουν πολλές παρατηρήσεις που ακούστηκαν, οι οποίες
ήταν προφανώς σωστές. Έγινε µια εξαντλητική διαβούλευση σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Τόσο εξαντλητική δεν νοµίζω ότι έχει ξανα-
γίνει. Αλλά εγώ έχω την πεποίθηση ότι πολλές φορές συζητάµε
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χωρίς να καταλαβαίνουµε ή χωρίς να ασχολούµαστε ο ένας µε
το τι λέει ο άλλος. Ακόµα και σήµερα άκουσα αιτιάσεις, οι οποίες
δεν είναι µόνο ανύπαρκτες, αλλά δείχνουν ότι δεν έχει διαβαστεί
καν το σχέδιο νόµου. Δεν έχει διαβαστεί, δεν έχει γίνει µια συ-
στηµατική προσπάθεια να διαβάσουµε και να καταλάβουµε το τι
συµβαίνει. 

Παραδείγµατος χάριν, κάποιος οµιλητής είπε: «Πώς θα εξα-
σφαλίσουµε τώρα ότι δεν θα παίρνουν άριστα;». Είναι ένα εύ-
λογο ερώτηµα, πράγµατι. Δεν σηµαίνει ότι επειδή δεν γινόταν
δεν υπάρχει ο κίνδυνος. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Μα δεν
είδατε ότι καθιερώνουµε ειδική γενική διεύθυνση παρακολούθη-
σης και καταγραφής όλων των δεδοµένων της αξιολόγησης,
απρόσωπα; Δεν το είδατε αυτό; Το είδατε. Φτιάχνουµε εφαρµο-
στικές δοµές, οι οποίες µπορούν να παρακολουθούν και οι ο-
ποίες µπορούν να µας πουν, παρακολουθώντας διαχρονικά τα
δεδοµένα, πού πράγµατι, ποιος διοικητής, ποιος γενικός διευ-
θυντής, ποιος γραµµατέας ακολουθεί συστηµατικά και διαχρο-
νικά µια πολιτική προσωπικών πελατειακών σχέσεων µέσα στο
δηµόσιο. Ποιος και γιατί. Και εκεί µπορούµε να έχουµε συντελε-
στές στάθµισης αυτής της βαθµολόγησης. Διότι, το πρόβληµά
µας είναι να λειτουργήσει όλο αυτό το πράγµα και η αγωνία είναι
εύλογη. Υπάρχουν και άλλα τέτοια παραδείγµατα τα οποία δεν
θα αναφέρω. 

Θέλω να πω κάτι γιατί έγινε πολύ συζήτηση για τις άλλες δια-
τάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα χρειαστείτε
πολύ χρόνο, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Όχι, τελειώνω
µε αυτήν τη φράση µόνο, που αφορά τις άλλες διατάξεις.

Θέλω να σας πω το εξής: Προσωπικά δεν είµαι καθόλου ευχα-
ριστηµένος µε την εικόνα του να έχουµε έναν νόµο και πολλές
άλλες διατάξεις. Είναι γεγονός. Δεν µας τιµά ως Κοινοβούλιο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Και τροπολογίες.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ναι, και τρο-
πολογίες. Βέβαια, να διαχωρίσουµε δύο πράγµατα. Ο διάλογος
µπορεί, πράγµατι, να βελτιώνει ορισµένα πράγµατα. Εγώ σας το
είπα από την αρχή. Δεν είναι κάτι δεδοµένο. Δεν τα ξέρει όλα
ένας ή µια οµάδα. Και δεν σηµαίνει πως ό,τι ακούγεται είναι για
τον κάλαθο των σκουπιδιών. Δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο. Τουλάχι-
στον σε αυτήν την περίπτωση εδώ. Δεν ξέρω τι γίνεται σε άλλες
περιπτώσεις. 

Εποµένως, πράγµατι µπορούµε να πούµε ότι µέχρι και τώρα
µπορούσαµε να κάνουµε βελτιώσεις, διορθώσεις, υποδείξεις.
Γιατί όχι; Είναι µια ανοιχτή κοινοβουλευτική διαδικασία. Έτσι δεν
πρέπει να γίνεται; Αν υπάρχει µια ιδέα που κάποιος έχει δίκιο κα-
λόπιστα, δεν πρέπει να την ενσωµατώσουµε; Το δυστύχηµα είναι
άλλο. Ότι είναι τέτοια η αντικειµενική πραγµατικότητα της όξυν-
σης των προβληµάτων στο χώρο της διοίκησης, όπου πράγµατι
είµαστε αναγκασµένοι να νοµοθετούµε υπό καθεστώς έκτακτης
ανάγκης.

Αυτό το καταλαβαίνετε κι εσείς, διότι κι εσείς γίνεστε δέκτες
τέτοιων προβληµάτων. Δεν προέκυψαν τώρα. Εδώ έχουµε ιστο-
ρίες και εκκρεµότητες, όπως είναι το άρθρο για τους επιτυχόντες
του ΑΣΕΠ του 1997, που εκκρεµεί κοντά είκοσι χρόνια και το ανα-
γνωρίζετε όλοι και θα το ψηφίσετε, ελπίζω, όλοι. Είναι µία εκκρε-
µότητα είκοσι χρόνων. Αντιλαµβάνεστε ότι έχουµε στερήσει ως
κράτος το δικαίωµα από κάποιους ανθρώπους να δουλέψουν και
δεν έχουµε κάνει καλό ούτε στο δηµόσιο ούτε στους ανθρώπους
αυτούς ούτε στην οικονοµία ούτε στα ασφαλιστικά ταµεία ούτε
πουθενά; 

Ερχόµαστε και έρχεστε κι εσείς ακόµα και κάνετε προτάσεις
και τροπολογίες πάνω σ’ αυτό και πολλές απ’ αυτές τις έκανα
δεκτές και πολλές δεν τις έκανα δεκτές, γιατί µπορεί να έγιναν
µερικές δεκτές, αλλά και πάρα πολλές δεν έγιναν. Γιατί δεν έγι-
ναν; Διότι αντιλαµβάνοµαι ότι το πολύ «κύριε ελέησον» είναι προ-
βληµατικό.

Πράγµατι, υπάρχουν ζητήµατα τα οποία πρέπει να δούµε µε
µεγαλύτερη προσοχή. Πρέπει να τα εντάξουµε σε µία λογική και
µ’ αυτόν τον τρόπο, κατά τη γνώµη µου, πρέπει να νοµοθετούµε,

αλλά σας λέω ότι εγώ προσωπικά θα ζητήσω απ’ όλους τους
Υπουργούς, επειδή έχουν πια και αυτήν την εµπειρία της νοµο-
θέτησης, να υπάρξει ένας πολύ καλύτερος και πολύ πιο οργα-
νωµένος προβληµατισµός και προγραµµατισµός για τον τρόπο
µε τον οποίον γίνονται όλες αυτές οι νοµοθετήσεις, γιατί πρέπει
πράγµατι να πάµε σε συνθήκες και σε κανόνες καλής νοµοθέτη-
σης. 

Αυτό θα βοηθήσει κι εσάς πολύ περισσότερο και τη διαβού-
λευση θα βοηθήσει και τη συµµετοχή και θα µας βοηθήσει
όλους, εν πάση περιπτώσει, να φτιάξουµε έναν καλύτερο δηµό-
σιο τοµέα υπέρ των πολιτών –ξαναλέω- και υπέρ του δηµοσίου
συµφέροντος, διότι εκεί είναι το κλειδί, κατά τη γνώµη µου. Εκεί
θα πρέπει να συµφωνήσουµε ή να διαφωνήσουµε. Δηµόσιο συµ-
φέρον υπέρ των πολιτών.

Αυτά ήθελα να σας πω. Νοµίζω ότι στα επόµενα χρόνια έχουµε
τη δυνατότητα µε ανοικτό µυαλό να φτιάξουµε ένα καλύτερο δη-
µόσιο, πάντοτε µε σεβασµό στις δυνάµεις που έχει ο δηµόσιος
τοµέας και όχι µόνο ο δηµόσιος, προφανώς. Μη λέω τα αυτο-
νόητα. Επειδή, όµως, ξεκινάµε από το ανθρώπινο δυναµικό του
δηµόσιου τοµέα, πρέπει να σεβαστούµε την εµπειρία του, τις ερ-
γασιακές του δυνατότητες, τις εργασιακές σχέσεις στο δηµόσιο
και νοµίζω ότι όλα θα γίνουν καλύτερα γι’ αυτόν τον «µεγάλο
ασθενή» που περιγράφεται από τη δεκαετία του ’50. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κ. Υπουργός…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός άφησε

να εννοηθεί ότι ο κ. Δένδιας κατέθεσε ανακριβή στοιχεία.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Δεν είπα κάτι
τέτοιο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Θέλω διευκρινίσεις από τον κύριο Υπουρ-
γό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Κεραµέως,
έχετε τον λόγο για να εξηγήσετε. Αυτό είναι ευαίσθητο θέµα.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ να απαντήσω

επειδή µε ρώτησε ο κύριος Υπουργός…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ θέλω τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν υπάρχει περί-

πτωση. Καλά, καλά. Καθίστε κάτω. Θα τα λύσουµε όλα.
Κυρία Κεραµέως, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Υπουργέ, είδατε ότι µε πολύ σεβα-

σµό, εγώ, προηγουµένως δεν κατέθεσα ΦΕΚ και δεν το έκανα
γιατί το θεωρώ µάταιο. Να έχετε όσους συµβούλους θέλετε,
όµως στην Εθνική Αντιπροσωπεία πρέπει να λέµε αλήθεια. 

Η ερώτηση τώρα είναι η εξής: Ο κύριος Πρωθυπουργός είχε
πει ότι έχετε δύο µετακλητούς. Ο κ. Δένδιας κατέθεσε έγγραφα,
ΦΕΚ, τα οποία δείχνουν ότι έχετε τουλάχιστον έξι. Ερωτώ ενώ-
πιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας: Έχετε δύο µετακλητούς,
όπως είπε ο Πρωθυπουργός, ή έχετε παραπάνω, ή διαφορετικά
µας λέτε ότι τα ΦΕΚ είναι ανακριβή; Αυτή είναι η ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είδατε, λοιπόν,
ότι πρέπει να είµαστε λίγο προσεκτικοί; Δεν είπε «µετακλητούς».
Είπε «συνεργάτες».

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Έχω τα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τα επικαλού-
µαι. Είπε «συνεργάτες». Ανατρέξτε, παρακαλώ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Είναι στις 27-1. Ο Πρωθυπουργός έχει πει
«µετακλητούς». Τα έχω εδώ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εµείς τώρα
λέµε τι είπε ο κ. Δένδιας. Θα µου πείτε τι είπε ο Πρωθυπουργός;
Δεν είπε ο κ. Δένδιας; Κατέθεσε για έξι συνεργάτες. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Μετακλητούς έχετε δύο ή περισσότερους; 
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ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): «Μετακλη-
τούς» τι εννοούµε; Εννοούµε ανθρώπους που τους έχουµε πάρει
όχι αποσπασµένους από το δηµόσιο. Εγώ έχω τρεις µετακλη-
τούς.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Στο ΦΕΚ φαίνονται τέσσερις.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Οι υπόλοιποι
είναι αποσπασµένοι από τον δηµόσιο τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε
Υπουργέ.

Θα ρωτήσουν κάτι για ένα λεπτό ο κ. Θεοχαρόπουλος και ο κ.
Φωτήλας. Κύριε Υπουργέ, απαντάτε και κλείνουµε.

Ορίστε, κύριε Θεοχαρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά µε πολύ µεγάλη έκπληξη άκουσα

την τοποθέτησή σας. 
Ως Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Αριστεράς θέλω να σας πω

κάτι: Η ΔΗΜΑΡ και το ΠΑΣΟΚ συµµετείχαµε σε µία κυβέρνηση
και η Νέα Δηµοκρατία, όπως ξέρετε πολύ καλά, ήταν εκείνη τη
στιγµή το κόµµα το οποίο είχε τις περισσότερες βουλευτικές
έδρες. Αυτήν τη στιγµή είστε στην Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ και οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες κι εσείς είστε το κόµµα που πλειοψηφείτε
σ’ αυτήν τη συνεργασία. Γιατί σας το λέω αυτό; Γιατί αναφερθή-
κατε «πετώντας λάσπη στον ανεµιστήρα» πριν από λίγο, χωρίς
να καταθέσετε τίποτα. Στο κλείσιµο της οµιλίας σας αναφερθή-
κατε στο παρελθόν. Εγώ µπορούσα να µην σας αναφέρω τίποτα
-γιατί είµαι Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Αριστεράς τώρα, δεν
ήµουν τότε- αλλά αναφερθήκατε πετώντας λάσπη, χωρίς να κα-
ταθέσετε τίποτα. Σας προκαλώ να καταθέσετε αν έχετε στοιχεία
για όλα αυτά που είπατε. 

Εγώ θα σας πω, όµως, ότι εσείς τώρα έναν χρόνο που κυβερ-
νάτε – ο ΣΥΡΙΖΑ- έχετε κάνει τα στελέχη της περιφερειακής εκ-
παίδευσης –τα δεκατρία στελέχη- µε τον κανόνα 11-2. Αν αυτό
σας τιµά ως κόµµα της Ριζοσπαστικής Αριστεράς να το πείτε στο
Σώµα, γιατί εγώ θεωρώ ότι δεν τιµά την Αριστερά αυτός ο τρό-
πος. Και στήνετε σε όλες τις διαδικασίες ένα κοµµατικό κράτος,
το οποίο πολλές φορές σας έχουµε πει ότι όχι µόνο δεν τιµά τον
ΣΥΡΙΖΑ αλλά δεν τιµά τη χώρα αυτήν τη στιγµή στην κατάσταση
που βρίσκεται.

Θα µπορούσα να αναφερθώ σε πάρα πολλά παραδείγµατα.
Θα πρέπει, λοιπόν, να είµαστε πιο προσεκτικοί όταν µιλάµε για
τέτοια θέµατα. Και σας το λέω, γιατί είδατε πριν από λίγο το συ-
ναινετικό πνεύµα που προσπαθούµε να χειριστούµε ορισµένα θέ-
µατα και θα το δείτε και σε λίγο στην ψηφοφορία επί των άρ-
θρων. 

Εµείς δεν θεωρούµε ότι όλα όσα πράττετε είναι λάθος. Πρώ-
τος σάς είπα, πριν στην οµιλία µου, ότι σας τιµά ότι έχετε δεχτεί
ορισµένες τροπολογίες της αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΚΚΕ και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Αλλά αυτό
στο τέλος, στο κλείσιµο της οµιλίας σας «να πετάξετε λάσπη
στον ανεµιστήρα» δεν σας τιµά και παρακαλώ να το πάρετε πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Φωτήλα, έχε-
τε τον λόγο. 

ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ήθελα µόνο να πω κάτι σχετικά µε τους
δηµοσίους υπάλληλους, οι οποίοι κρίνονται ακατάλληλοι. Είπατε
ότι εάν σε ένα, δύο ή τρία χρόνια το 1/4 των δηµοσίων υπαλλή-
λων κριθούν ακατάλληλοι τι θα γίνει, πού θα πάµε; 

Κατ’ αρχάς η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Ελπίζω και πιστεύω
ότι το 1/4 των δηµοσίων υπαλλήλων δεν είναι ακατάλληλοι. Εάν
δε γνωρίζουν ότι θα υπάρξουν κάποιες συνέπειες σχετικά µε την
αξιολόγησή τους, τότε θα µειωθούν ακόµα περισσοτέρο. 

Όµως, εάν αποδειχθεί ότι πράγµατι το 1/4 είναι ακατάλληλοι,
η απάντηση είναι ξεκάθαρη: Πρέπει να αποµακρυνθούν και µε
διαφανείς διαδικασίες να αναπληρωθούν µε νέους. 

Ξέρετε, δεν είναι θέµα ιδεολογίας ή πολιτικής. Είναι θέµα κοι-
νής λογικής. Ούτε το δηµόσιο ούτε ο ιδιωτικός τοµέας µπορεί να
πληρώνει ανθρώπους για το τίποτα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, αν

υπάρχει απάντηση έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µια ερώτηση στον Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι καµµία. Αν είναι
δυνατόν τέτοια ώρα να ανοίξουµε συζήτηση! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Νοµίζω ότι το θέλει και ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παπαθεοδώ-
ρου, δεν υπάρχει περίπτωση. Δεν ακούγεστε. 

Κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε µόνο σε ό,τι ερωτηθήκατε.
Πολύ σύντοµα απαντήστε, για να µπούµε στη ψηφοφορία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μια ερώτηση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν υπάρχει ερώ-

τηση αυτήν τη στιγµή. Καµµία! 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Να απαντήσω
στον κ. Θεοχαρόπουλο…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Καταργείτε τους γενικούς
γραµµατείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι δυνατόν!
Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. Δεν ανοίγουµε νέο διάλογο.
Ακούσατε δύο θέσεις. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα πρέπει να µας πει αν κα-
ταργεί τους γενικούς γραµµατείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν υπάρχει συζή-
τηση. Είναι αδύνατον να ανοίξουµε νέα συζήτηση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μα, θα πρέπει να µας πει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν ακούγεστε. Σας

παρακαλώ! Δεν µπορούµε να απαντήσουµε έτσι. 
Κύριε Υπουργέ, απαντήστε για ένα λεπτό και κλείνουµε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι δυνατόν,

κύριε Παπαθεοδώρου, σας παρακαλώ! 
Κύριε Υπουργέ, δεν θα απαντήσετε στον κ. Παπαθεοδώρου.

Δεν θα ανοίξουµε νέα συζήτηση!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μα θα το ψηφίσουµε, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι! 
Απαντήστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Στον κ. Θεοχα-
ρόπουλο θα απαντήσω. 

Κύριε Θεοχαρόπουλε, δεν ξέρω αν εσείς συµµετείχατε από
τόσο υψηλές ηγετικές θέσεις εκείνη την περίοδο. Ο λαός λέει:
«Όποιος έχει τη µύγα µυγιάζεται» και µιλάω για το 4-2-1 για τα
οποία λέτε ότι θέλετε στοιχεία. Ο λαός λέει «όποιος έχει τη µύγα
µυγιάζεται» και λέει και κάτι άλλο: «Μην ξύνεστε στη γκλίτσα του
τσοπάνη». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό σας λέµε. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Προφανώς και
υπάρχουν στοιχεία και αλληλογραφίες, αλλά –προσέξτε- εγώ δεν
θέλω να σας κατηγορήσω αυτήν τη στιγµή, διότι το πρόβληµα
το δικό µου είναι πολιτικό, όχι να σας αποδείξω. Αυτό νοµίζω ότι
µπορούµε να το κάνουµε πάρα πολύ εύκολα και νοµίζω ότι εσάς
προσωπικά θα σας εξέπληττε κιόλας. 

Το πρόβληµα είναι πολιτικό όµως. Το 4-2-1, δηλαδή το καρτέλ
της δηµόσιας διοίκησης το δεχόµαστε; Όχι προφανώς. Όποιος
πει ότι το δέχεται νοµίζω ότι θα είναι έξω από την κοινή λογική.
Δεν το δέχεστε. Αλλά έλα, όµως, που αυτή ήταν η συνήθης πρα-
κτική, όχι τώρα, αλλά πάρα πολλά χρόνια. Αυτό είναι το πρό-
βληµα. Θα ξεκινήσουµε από τη θεραπεία αυτού του προβλή-
µατος; Σε αυτό νοµίζω ότι συµφωνούµε. Από εκεί και πέρα τα
άλλα θα τα βρούµε στην πορεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης:
«Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, Βαθ-
µολογική Διάρθρωση Θέσεων, Συστήµατα Αξιολόγησης, Προ-
αγωγών και Επιλογής Προϊσταµένων (διαφάνεια-αξιοκρατία και
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αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και άλλες διατά-
ξεις». 

Σε όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχει µοιραστεί το πλά-
σµα του νοµοσχεδίου, καθώς και αναλυτικός κατάλογος των τρο-
πολογιών, ώστε να ξέρουµε ακριβώς τι ψηφίζουµε. Γνωρίζετε
βέβαια ότι είναι πάρα πολλά τα άρθρα και οι τροπολογίες και θα
χρειαστούµε αρκετή ώρα. Άρα, να είµαστε συγκεντρωµένοι όσο
είναι δυνατόν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια δή-
λωση για την τροπολογία 230. Θα πούµε «ναι» εκτός από τις απο-
στολές στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
δηλώσω ότι εµείς θα πούµε «όχι» στο άρθρο 25 κι αυτό όχι γιατί
έχει ενσωµατώσει την τροπολογία που εµείς έχουµε καταθέσει,
αλλά για τους λόγους που αναφέραµε τόσο στις επιτροπές όσο
και εδώ στην Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

9 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς, το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο
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26 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 –παλαιό 33- ως
έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

32 –παλαιό 33- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 –παλαιό 34- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

33 –παλαιό 34- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 –παλαιό 35- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

34 –παλαιό 35- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 –παλαιό 36-,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

35 –παλαιό 36- έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 –παλαιό 37- ως
έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

36 –παλαιό 37- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 –παλαιό 38- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

37 -παλαιό 38- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 –παλαιό 39- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

38 –παλαιό 39- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 –παλαιό 40-,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

39 –παλαιό 40- έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 –παλαιό 42- ως
έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

40 –παλαιό 42- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 -παλαιό 43-,

όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

41 –παλαιό 43- έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 –παλαιό 44- ως
έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

42 –παλαιό 44- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 –παλαιό 46- ως

έχει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

43 –παλαιό 46- έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 –παλαιό 47- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

44 –παλαιό 47- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 –παλαιό 49- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

45 –παλαιό 49- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 –παλαιό 51- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

46 –παλαιό 51- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 –παλαιό 52- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

47 –παλαιό 52- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 –παλαιό 53- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

48 –παλαιό 53- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49 –παλαιό 54- ως

έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

49 –παλαιό 54- έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 217 και ειδικό 2 ως έχει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 217 και ειδικό 2 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 218 και ειδικό 3 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 218 και ειδικό 3 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 227 και ειδικό 10, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 227 και ειδικό 10 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 228 και ειδικό 11, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 228 και ειδικό 11 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 252 και ειδικό 22 ως έχει και η οποία εντάσσεται στο
άρθρο 8 του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 252 και ειδικό 22 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 8 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 254 και ειδικό 24 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 254 και ειδικό 24 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 255 και ειδικό 25 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 225 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 256 και ειδικό 26 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 256 και ειδικό 26 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 258 και ειδικό 28 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 258 και ειδικό 28 έγινε δεκτή ως έχει οµο-
φώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 259 και ειδικό 29 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 259 και ειδικό 29 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 260 και ειδικό 30 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 260 και ειδικό 30 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 261 και ειδικό 31 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 261 και ειδικό 31 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 262 και ειδικό 32 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 262 και ειδικό 32 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 263 και ειδικό 33 ως έχει και η οποία εντάσσεται στο
άρθρο 31 του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 263 και ειδικό 33 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 31 του νοµοσχεδίου. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 265 και ειδικό 35 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 265 και ειδικό 35 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 267 και ειδικό 37 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 267 και ειδικό 37 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 268 και ειδικό 38 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 268 και ειδικό 38 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 219 και ειδικό 4, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 219 και ειδικό 4 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 221 και ειδικό 5 ως έχει και η οποία εντάσσεται στο
άρθρο 25 του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 221 και ειδικό 5 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 25 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 222 και ειδικό 6 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 222 και ειδικό 6 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 223 και ειδικό 7 ως έχει και η οποία εντάσσεται στο
άρθρο 39 του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 223 και ειδικό 7 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 39 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 230 και ειδικό 13 ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 230 και ειδικό 13 έγινε δεκτή οµοφώνως
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 234 και ειδικό 14 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 234 και ειδικό 14 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 250 και ειδικό 20 ως έχει και η οποία εντάσσεται στο
άρθρο 39 του νοµοσχεδίου;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 250 και ειδικό 20 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 39 του νοµοσχεδίου

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 264 και ειδικό 34 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 264 και ειδικό 34 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 266 και ειδικό 36 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 266 και ειδικό 36 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 245 και ειδικό 18 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 245 και ειδικό 18 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 253 και ειδικό 23 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 253 και ειδικό 23 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 257 και ειδικό 27 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 257 και ειδικό 27 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης: «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών
Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, συστή-
µατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλογής προϊσταµένων (δια-
φάνεια-αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας
Διοίκησης) και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής και
επί των άρθρων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και στο
σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΑΣΩΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών και Δι-

οικητικής Ανασυγκρότησης: «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελε-
χών Δηµόσιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων,
συστήµατα αξιολόγησης, προαγωγών και επιλογής προϊσταµέ-
νων (διαφάνεια-αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα της Δηµό-
σιας Διοίκησης) και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειο-
ψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

«Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης,
βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, συστήµατα αξιολόγησης,
προαγωγών και επιλογής προϊσταµένων (διαφάνεια-αξιοκρατία
και αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης) και άλλες
διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΘΝΙΚΟ ΜΗΤΡΩΟ ΕΠΙΤΕΛΙΚΩΝ ΣΤΕΛΕΧΩΝ 

ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ

Άρθρο 1
Σύσταση Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στελεχών 

Δηµόσιας Διοίκησης

Συνιστάται Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Δι-
οίκησης (εφεξής Μητρώο), στο οποίο εντάσσονται υποψήφιοι για
την κάλυψη διοικητικών θέσεων αυξηµένης ευθύνης, όπως αυτές
καθορίζονται στις διατάξεις του παρόντος νόµου. Το Μητρώο τη-
ρείται ηλεκτρονικά από το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προ-
σωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) και είναι αναρτηµένο στην επίσηµη ιστοσε-
λίδα του.

Άρθρο 2
Εγγραφή στο Μητρώο

1. Στο Μητρώο εγγράφονται κατόπιν αίτησής τους:
α. Τακτικοί πολιτικοί υπάλληλοι, µόνιµοι και υπάλληλοι µε

σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) κα-
τηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, µε βαθµό Α’, του Δηµοσίου, Αποκεντρωµένων
Διοικήσεων, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), ορ-
γανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού, Ανε-
ξάρτητων Αρχών και κρατικών νοµικών προσώπων ιδιωτικού
δικαίου, οι οποίοι, εφόσον εµπίπτουν στις διατάξεις του Μέρους
Β’, έχουν λάβει στην αξιολόγηση για δύο συνεχείς περιόδους τε-
λική βαθµολογία µεγαλύτερη ή ίση του βαθµού 75 ανά αξιολο-
γική περίοδο, και πληρούν τουλάχιστον µία από τις ακόλουθες
προϋποθέσεις:
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αα) Είναι κάτοχοι αναγνωρισµένου διδακτορικού διπλώµατος.
ββ) Είναι απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης

και Αυτοδιοίκησης του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και
Αυτοδιοίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.).

γγ) Είναι κάτοχοι αναγνωρισµένου µεταπτυχιακού τίτλου
σπουδών τουλάχιστον ετήσιας φοίτησης.

δδ) Έχουν διατελέσει προϊστάµενοι Γενικής Διεύθυνσης επί
τρία (3) τουλάχιστον έτη ή προϊστάµενοι Διεύθυνσης επί δέκα
(10) τουλάχιστον έτη.

β. Καθηγητές όλων των βαθµίδων και λέκτορες Πανεπιστη-
µίων και µέλη ΕΠ Τ.Ε.Ι., καθώς και µέλη Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Ε.Π. των
Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή µέλη ΔΕΠ και ΕΠ οµο-
ταγών Ιδρυµάτων της αλλοδαπής, εφόσον κατέχουν άριστη
γνώση της ελληνικής γλώσσας, καθώς και οι ερευνητές της πα-
ραγράφου 2 του άρθρου 18 του ν. 4310/2014 (Α’ 258) των Ερευ-
νητικών Κέντρων και Ινστιτούτων, καθώς και των Ερευνητικών
Κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών.

γ. Το επιστηµονικό προσωπικό των Ανεξάρτητων Αρχών, µε
πενταετή τουλάχιστον προϋπηρεσία σε αυτές.

δ. Οι απόστρατοι αξιωµατικοί που είναι απόφοιτοι της Ανώτα-
της Διακλαδικής Σχολής Πολέµου (Α.ΔΙ.Σ.ΠΟ.), της Ανώτατης
Σχολής Πολέµου (Α.Σ.Π.), της Ναυτικής Σχολής Πολέµου (Ν.Σ.Π.)
και της Σχολής Πολέµου Αεροπορίας / Ανωτέρων (Σ.Π.Α./Α).

2. Δεν εγγράφονται στο Μητρώο:
α) όσοι καταδικάστηκαν τελεσίδικα για τα αναφερόµενα στην

περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 8 του ν. 3528/2007
(Α’ 26) αδικήµατα,

β) όσοι έχουν στερηθεί λόγω καταδίκης τα πολιτικά τους δι-
καιώµατα και για όσο χρόνο διαρκεί η στέρηση αυτή,

γ) όσοι έχουν υποβληθεί σε στερητική δικαστική συµπαρά-
σταση (πλήρη ή µερική), είτε σε επικουρική δικαστική συµπαρά-
σταση (πλήρη ή µερική) είτε το δικαστήριο έχει αποφασίσει
συνδυασµό των δύο προηγούµενων ρυθµίσεων,

δ) εκείνοι στους οποίους έχει επιβληθεί τελεσιδίκως οποιαδή-
ποτε πειθαρχική ποινή ανώτερη του προστίµου αποδοχών τεσ-
σάρων (4) µηνών για οποιοδήποτε πειθαρχικό παράπτωµα µέχρι
τη διαγραφή της ποινής κατά το άρθρο 145 του ν. 3528/2007 (Α’
26).

Άρθρο 3
Διαδικασία εγγραφής στο Μητρώο – 

Τήρηση Μητρώου

Η εγγραφή στο Μητρώο πραγµατοποιείται µε την υποβολή
ηλεκτρονικής αίτησης στη σχετική ηλεκτρονική εφαρµογή που
δηµιουργείται για το σκοπό αυτόν στην επίσηµη ιστοσελίδα του
Α.Σ.Ε.Π., το οποίο µεριµνά για την προσβασιµότητα των ατόµων
µε αναπηρία σε αυτήν. Αντίγραφο της αίτησης κοινοποιείται υπο-
χρεωτικά µε µέριµνα του αιτούντος στη Διεύθυνση Διοικητικού
της υπηρεσίας του ή στην αρµόδια Υπηρεσία Προσωπικού του
φορέα του. Η ηλεκτρονική αίτηση επέχει θέση υπεύθυνης δήλω-
σης του άρθρου 8 του ν. 1599/1986 (Α’ 75). Εφόσον πληρούνται
οι προϋποθέσεις του άρθρου 2, η ηµεροµηνία εγγραφής στο Μη-
τρώο ανατρέχει στην ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης.

Η τήρηση του Μητρώου, η εγγραφή και διαγραφή µελών, ο
έλεγχος και η επικαιροποίηση και ταυτοποίηση των στοιχείων
των µελών του, καθώς και η αναζήτηση συµπληρωµατικών ή δι-
ευκρινιστικών στοιχείων, ανήκει στην αποκλειστική αρµοδιότητα
του Α.Σ.Ε.Π.. Το Α.Σ.Ε.Π. υποχρεούται να επικαιροποιεί το αναρ-
τηµένο Μητρώο ανά τρίµηνο. Οι Διευθύνσεις Διοικητικού και οι
Υπηρεσίες Προσωπικού των φορέων του άρθρου 2 υποχρεούν-
ται να τηρούν κατάσταση µε τα στοιχεία του προσωπικού τους
που έχει εγγραφεί στο Μητρώο και να ενηµερώνουν αµελλητί το
Α.Σ.Ε.Π. για την τυχόν ύπαρξη λόγου διαγραφής από το Μητρώο
που συντρέχει στο πρόσωπο οποιουδήποτε µέλους, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στο άρθρο 5.

Άρθρο 4
Υπηρεσιακή κατάσταση µελών Μητρώου

Η εγγραφή στο Μητρώο δε συνεπάγεται οποιαδήποτε υπηρε-

σιακή µεταβολή για τα µέλη του, εκτός εάν επιλεγούν να κατα-
λάβουν κάποια από τις θέσεις των άρθρων 6 και 8.

Άρθρο 5
Διαγραφή από το Μητρώο

1. Μέλος του Μητρώου µπορεί να διαγραφεί από το Μητρώο
µε αίτησή του, που υποβάλλεται ηλεκτρονικά στην ηλεκτρονική
εφαρµογή, η οποία τηρείται στην επίσηµη ιστοσελίδα του
Α.Σ.Ε.Π.. Αντίγραφο της αίτησης κοινοποιείται υποχρεωτικά µε
µέριµνα του αιτούντος στη Διεύθυνση Διοικητικού της υπηρεσίας
του ή στην αρµόδια Υπηρεσία Προσωπικού του φορέα του. Η
ηµεροµηνία διαγραφής από το Μητρώο ανατρέχει στην ηµερο-
µηνία υποβολής της αίτησης διαγραφής, εκτός εάν ο αιτών τη
διαγραφή από το Μητρώο υπηρετεί σε κάποια από τις θέσεις των
άρθρων 6 και 8, οπότε η διαγραφή του λαµβάνει χώρα την ηµέρα
της παραίτησής του.

2. Το Α.Σ.Ε.Π. προβαίνει σε υποχρεωτική διαγραφή µέλους
από το Μητρώο στις ακόλουθες περιπτώσεις:

α) Εάν εµπίπτει αναφορικά µε την αξιολόγηση στις διατάξεις
του παρόντος και λάβει για δύο συνεχείς περιόδους βαθµολογία
µικρότερη του βαθµού 75. Οι Διευθύνσεις Διοικητικού και οι Υπη-
ρεσίες Προσωπικού των φορέων του άρθρου 2 υποχρεούνται να
ενηµερώνουν αµελλητί το Α.Σ.Ε.Π. για τη συνδροµή του ως άνω
λόγου διαγραφής. Σε περίπτωση βαθµολογίας µεγαλύτερης ή
ίσης του βαθµού 75 σε δύο επόµενες συνεχείς περιόδους, το
διαγραφέν µέλος µπορεί µε αίτησή του να επανεγγραφεί στο Μη-
τρώο.

β) Εάν συντρέξουν οι προϋποθέσεις των περιπτώσεων α’ έως
δ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2.

Άρθρο 6
Θέσεις φορέων κεντρικής διοίκησης που 

στελεχώνονται από µέλη του Μητρώου

Συνιστώνται θέσεις Διοικητικών Γραµµατέων µε βαθµό 1ο της
κατηγορίας ειδικών θέσεων (Ε.Θ.), που υπάγονται σε κάθε
Υπουργό ή Αναπληρωτή Υπουργό. Οι Διοικητικοί Γραµµατείς
υποστηρίζουν την εκτέλεση και διοικητική εφαρµογή της πολιτι-
κής, όπως αυτή καθορίζεται από την Κυβέρνηση και τα όργανά
της. Οι Διοικητικοί Γραµµατείς επιλέγονται από το Μητρώο του
άρθρου 1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση
του Υπουργικού Συµβουλίου, καθορίζονται οι αρµοδιότητες των
Διοικητικών Γραµµατέων και ο τρόπος άσκησής τους, καθώς και
κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

Άρθρο 7
Διαδικασία επιλογής Γενικών Γραµµατέων, 

αναπληρωτών Γενικών Γραµµατέων 
και Ειδικών Γραµµατέων

1. Για την πλήρωση των θέσεων που προβλέπονται στο εδάφιο
α’ του άρθρου 6 εκδίδεται πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος από τον οικείο Υπουργό. Η πρόσκληση δηµοσιεύεται στην
ιστοσελίδα του οικείου Υπουργείου και στην ιστοσελίδα του
Α.Σ.Ε.Π. επί δέκα (10) ηµέρες τουλάχιστον.

Το κατά το άρθρο 10 Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων
(Ε.Σ.Ε.Δ.), αξιολογεί τα προσόντα των υποψηφίων και υποβάλλει
στον αρµόδιο Υπουργό εισήγηση µε τους τρεις (3) επικρατέστε-
ρους υποψηφίους. Ο διορισµός ολοκληρώνεται µε απόφαση του
αρµόδιου Υπουργού, ο οποίος επιλέγει υποχρεωτικά έναν από
τους τρεις (3) επικρατέστερους υποψηφίους, και δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Για την επιλογή των τριών (3) επικρατέστερων υποψηφίων, το
Ε.Σ.Ε.Δ. λαµβάνει υπόψη του τα βιογραφικά στοιχεία των υπο-
ψηφίων και, κυρίως, τα τυπικά τους προσόντα, το εν γένει επι-
στηµονικό και ερευνητικό έργο τους σε συνάφεια µε το προ-
βλεπόµενο περίγραµµα της προκηρυσσόµενης θέσης και την
πρότερη συνολικά διοικητική εµπειρία τους. Το Ε.Σ.Ε.Δ. συνε-
κτιµά την εν γένει προσωπικότητα των υποψηφίων, κατόπιν διε-
νέργειας δοµηµένης συνέντευξης, στην οποία καλούνται υπο-

6426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρεωτικά τουλάχιστον δέκα (10) υποψήφιοι για κάθε θέση, εφό-
σον υπάρχουν. Για τη συνέντευξη τηρείται σχετικό πρακτικό, το
οποίο συνυποβάλλεται µε την εισήγηση του Ε.Σ.Ε.Δ. στον
Υπουργό. Η ως άνω διαδικασία ακολουθείται και αν οι υποψήφιοι
είναι λιγότεροι από τρεις (3). Στην περίπτωση αυτή το Ε.Σ.Ε.Δ.
υποβάλλει εισήγηση µε το σύνολο των υποψηφίων.

2. Αν δεν υποβληθούν υποψηφιότητες ή αν ο Υπουργός κρίνει,
κατόπιν αιτιολογηµένης εισήγησης του Ε.Σ.Ε.Δ., ότι καµία υπο-
ψηφιότητα δεν πληροί τις προδιαγραφές της θέσης που έχει
προκηρυχθεί, δηµοσιεύεται πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος για πλήρωση των ανωτέρω θέσεων από υποψηφίους που δεν
υπηρετούν στο Δηµόσιο Τοµέα. Για την επιλογή εφαρµόζονται
οι διατάξεις της παραγράφου 1.

3. Όσοι επιλέγονται για την πλήρωση των πιο πάνω θέσεων
διορίζονται µε θητεία τεσσάρων (4) ετών, µε δικαίωµα ανανέω-
σης για µία φορά. Σε κάθε περίπτωση, η συνολική θητεία στις
ανωτέρω θέσεις, δεν µπορεί να υπερβαίνει τα οκτώ (8) έτη.

4. Αυτοί που διορίζονται στις θέσεις του άρθρου 6 παύονται
από τα καθήκοντά τους πριν από τη λήξη της θητείας τους µε
απόφαση του αρµόδιου Υπουργού, εάν συντρέξουν οι προϋπο-
θέσεις των περιπτώσεων α’ έως δ’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 2.

5. Σε περίπτωση κένωσης των θέσεων του άρθρου 6 για οποι-
ονδήποτε λόγο, η διαδικασία επιλογής πραγµατοποιείται εκ νέου
και αυτός που επιλέγεται διορίζεται για πλήρη θητεία.

6. Ενστάσεις υποβάλλονται ενώπιον του Α.Σ.Ε.Π. µέσα σε
πέντε (5) ηµέρες από τη δηµοσίευση του διορισµού και εξετά-
ζονται µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την υποβολή τους.

Άρθρο 8
Θέσεις ευρύτερου δηµόσιου τοµέα που
στελεχώνονται από µέλη του Μητρώου – 

Διαδικασία επιλογής

1. α) Οι Πρόεδροι, Αντιπρόεδροι, Διοικητές, Αναπληρωτές Δι-
οικητές, Υποδιοικητές, και οι εν γένει επικεφαλής των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), των οποίων η επιλογή
ανήκει στην Κυβέρνηση, επιλέγονται αποκλειστικά από το Μη-
τρώο του άρθρου 1 του παρόντος νόµου ύστερα από δηµοσί-
ευση πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος και σύµφωνα µε
τη διαδικασία επιλογής που περιγράφεται στις παραγράφους 2
και 3. Όπου στις οικείες διατάξεις των ως άνω νοµικών προσώ-
πων προβλέπονται θέσεις εκτελεστικών καθηκόντων, αυτές πλη-
ρούνται από µέλη του Μητρώου του άρθρου 1, καθώς και
υποψηφίους που δεν υπηρετούν στο δηµόσιο τοµέα ύστερα από
δηµοσίευση πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος και σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία επιλογής που περιγράφεται στις παρα-
γράφους 2 και 3.

Τα λοιπά µέλη των συλλογικών οργάνων διοίκησης των ως άνω
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) των οποίων η
επιλογή ανήκει στην Κυβέρνηση επιλέγονται αποκλειστικά από
το Μητρώο του άρθρου 1 ύστερα από δηµοσίευση πρόσκλησης
εκδήλωσης ενδιαφέροντος και κατά τη διαδικασία επιλογής που
περιγράφεται στις παραγράφους 2 και 3, πλην ενός µέλους του
συλλογικού οργάνου διοίκησης του οποίου η επιλογή και ο ορι-
σµός ανήκει στην ευρύτατη διακριτική ευχέρεια του αποφασίζον-
τος οργάνου.

β) Οι Πρόεδροι, Αντιπρόεδροι, Διοικητές, Αναπληρωτές Διοι-
κητές, Υποδιοικητές, και οι εν γένει επικεφαλής των νοµικών προ-
σώπων ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.) των οποίων η επιλογή ανήκει
στην Κυβέρνηση, µε εξαίρεση τις ανώνυµες εταιρείες που υπά-
γονται στο πεδίο εφαρµογής του Κεφαλαίου Β’ του ν. 3429/2005
(Α’ 314), επιλέγονται αποκλειστικά από το Μητρώο του άρθρου
1 ύστερα από δηµοσίευση πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος και σύµφωνα µε τη διαδικασία επιλογής που περιγράφεται
στις παραγράφους 2 και 3.

Όπου στις οικείες διατάξεις των ως άνω νοµικών προσώπων
προβλέπονται θέσεις Διευθύνοντος Συµβούλου, αυτές πληρούν-
ται από µέλη του Μητρώου του άρθρου 1, καθώς και υποψηφί-
ους που δεν υπηρετούν στο δηµόσιο τοµέα ύστερα από δηµο-
σίευση πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος και σύµφωνα µε

τη διαδικασία επιλογής που περιγράφεται στις παραγράφους 2
και 3.

Τα λοιπά µέλη των συλλογικών οργάνων διοίκησης των ως άνω
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.) των οποίων η επι-
λογή ανήκει στην Κυβέρνηση επιλέγονται από το Μητρώο του
άρθρου 1, καθώς και από υποψηφίους που δεν υπηρετούν στο
δηµόσιο τοµέα ύστερα από δηµοσίευση πρόσκλησης εκδήλωσης
ενδιαφέροντος και σύµφωνα µε τη διαδικασία επιλογής των πα-
ραγράφων 2 και 3, πλην ενός µέλους του συλλογικού οργάνου
διοίκησης του οποίου η επιλογή και ο ορισµός ανήκει στην ευ-
ρύτατη διακριτική ευχέρεια του αποφασίζοντος οργάνου. 

Σε όσες από τις ως άνω περιπτώσεις προβλέπεται επιλογή
αποκλειστικά από το Μητρώο του άρθρου 1 και δεν υποβληθούν
υποψηφιότητες ή αν το αποφασίζον όργανο κρίνει κατόπιν αιτιο-
λογηµένης εισήγησης του Ε.Σ.Ε.Δ. ότι καµία υποψηφιότητα δεν
πληροί τις προδιαγραφές της θέσης που έχει προκηρυχθεί, δη-
µοσιεύεται πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για πλήρωση
των ανωτέρω θέσεων από υποψηφίους που δεν υπηρετούν στο
δηµόσιο τοµέα. Η διαδικασία επιλογής πραγµατοποιείται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των παραγράφων 2 και 3

2. Η επιλογή των υποψηφίων που προβλέπονται στην προ-
ηγούµενη παράγραφο, πλην του µέλους που η επιλογή του ανή-
κει στην ευρύτατη διακριτική ευχέρεια του αποφασίζοντος
οργάνου, πραγµατοποιείται, ύστερα από πρόσκληση εκδήλωσης
ενδιαφέροντος από τον αρµόδιο Υπουργό. Η πρόσκληση δηµο-
σιεύεται στην ιστοσελίδα του αρµόδιου Υπουργείου και του
Α.Σ.Ε.Π. επί δέκα (10) ηµέρες τουλάχιστον. Το Ε.Σ.Ε.Δ. αξιολογεί
τα προσόντα των υποψηφίων και υποβάλλει στον αρµόδιο
Υπουργό εισήγηση µε τον τριπλάσιο αριθµό προτεινόµενων υπο-
ψηφίων για τις θέσεις Προέδρων, Αντιπροέδρων, Διοικητών, Ανα-
πληρωτών Διοικητών, Υποδιοικητών, Διευθυνόντων Συµβούλων
και των εν γένει επικεφαλής των νοµικών προσώπων δηµοσίου
και ιδιωτικού δικαίου, καθώς και πίνακα µε τον διπλάσιο αριθµό
προτεινόµενων υποψηφίων για τις θέσεις λοιπών µελών των Δι-
οικητικών Συµβουλίων. Ο Υπουργός επιλέγει υποχρεωτικά µε-
ταξύ των περιλαµβανοµένων στην εισήγηση του Ε.Σ.Ε.Δ. και ο
διορισµός διενεργείται µε απόφασή του που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Για την επιλογή των επικρατέστερων υποψηφίων, το Ε.Σ.Ε.Δ.
λαµβάνει υπόψη του τα βιογραφικά στοιχεία των υποψηφίων και,
ιδίως, τα τυπικά προσόντα τους, το εν γένει επιστηµονικό και
ερευνητικό έργο τους σε συνάφεια µε τις απαιτήσεις και τα κα-
θήκοντα της θέσης που προκηρύσσεται και την προηγούµενη συ-
νολικά διοικητική εµπειρία τους. Το Ε.Σ.Ε.Δ. συνεκτιµά την εν
γένει προσωπικότητα των υποψηφίων κατόπιν διενέργειας δοµη-
µένης συνέντευξης, στην οποία καλείται υποχρεωτικά τουλάχι-
στον ο τριπλάσιος αριθµός υποψηφίων για κάθε προς πλήρωση
θέση. Για τη συνέντευξη τηρείται πρακτικό, το οποίο συνυποβάλ-
λεται µε την εισήγηση του Ε.Σ.Ε.Δ. στον Υπουργό. Η ως άνω δια-
δικασία ακολουθείται και αν ο αριθµός των υποψηφίων είναι
µικρότερος από τον αριθµό υποψηφίων που προβλέπεται στα
προηγούµενα εδάφια.

3. Για τους διορισµούς που προβλέπονται στο άρθρο αυτό
εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 3, 4 και 5 του άρ-
θρου 7.

4. Ειδικά τα όργανα διοίκησης φορέων ειδικού καλλιτεχνικού,
πολιτιστικού και αθλητικού σκοπού που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού, συνεχίζουν να ορίζονται
ή να υποδεικνύονται σύµφωνα µε τους ιδρυτικούς τους νόµους.
Οι θέσεις των Καλλιτεχνικών Διευθυντών, καθώς και οι θέσεις µε
αρµοδιότητες ειδικού πολιτιστικού σκοπού Γενικών Διευθυντών
και Διευθυντών των ανωτέρω φορέων µπορεί να πληρούνται µε
διαδικασία δηµόσιας πρόσκλησης ή δηµόσιας διεθνούς πρό-
σκλησης. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού καθορίζονται τα απαιτούµενα για την προκηρυσσόµενη
θέση ειδικά προσόντα, η διαδικασία συγκρότησης της Επιτροπής
Αξιολόγησης των υποψηφίων, τα κριτήρια επιλογής και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

5. Ο ορισµός του Προέδρου, Αντιπροέδρου, Γενικού Γραµµα-
τέα και των λοιπών µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελ-
ληνικού Οργανισµού Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.) εξακολουθεί να διέπεται
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από τις ισχύουσες για τον Ε.Ο.Τ. διατάξεις.

Άρθρο 9
Υποχρεώσεις επιλεγµένων µελών σε θέσεις ευθύνης

1. Όσοι επιλέγονται να καταλάβουν τις προβλεπόµενες από
τον παρόντα νόµο θέσεις, παρακολουθούν µετά το διορισµό
τους υποχρεωτικά ειδικά προγράµµατα εκπαίδευσης – επιµόρ-
φωσης που σχεδιάζονται και διεξάγονται από το Ε.Κ.Δ.Δ.Α., µε
στόχο την επικαιροποίηση των γνώσεων τους, τη διαρκή επιµόρ-
φωσή τους σε θέµατα διοίκησης δηµόσιων οργανισµών και τη
βελτίωση των δεξιοτήτων τους σε θέµατα διοικητικού συντονι-
σµού και διοίκησης ανθρώπινου δυναµικού. Παρακολουθούν επί-
σης σεµινάρια σε θέµατα πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία και
χρόνιες παθήσεις στις υπηρεσίες τις οποίες διοικούν, προκειµέ-
νου οι υπηρεσίες αυτές να καταστούν φιλικές και προσβάσιµες
στα άτοµα αυτά.

2. Κατά την ανάληψη των καθηκόντων Διοικητή ή Προέδρου ή
Διευθύνοντος Συµβούλου του Νοµικού Προσώπου Δηµοσίου και
Ιδιωτικού Δικαίου, υπογράφεται συµφωνία δέσµευσης επί καταρ-
τισθέντος προγράµµατος δράσης µεταξύ αυτού και του αρµό-
διου Υπουργού ως εκπροσώπου του Ελληνικού Δηµοσίου, όπου
περιγράφονται µε σαφήνεια οι ποσοτικοί και ποιοτικοί στόχοι του
φορέα και αναλαµβάνονται οι αντίστοιχες δεσµεύσεις. Κατά την
αντικατάσταση ή λήξη της θητείας, καθ’ οιονδήποτε τρόπο, Δι-
οικητή ή Προέδρου Νοµικού Προσώπου ή Διευθύνοντος Συµβού-
λου, ο αποχωρήσας παραδίδει αναλυτική έκθεση πεπραγµένων
της θητείας του, µε ενσωµατωµένο πλήρη οικονοµικό και κοινω-
νικό απολογισµό. Ο βαθµός επίτευξης των στόχων καταγράφεται
στο ατοµικό του µητρώο και λαµβάνεται υπόψη σε µελλοντικές
αξιολογήσεις νέων αιτήσεών του. Με απόφαση του Υπουργού
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης καθορίζονται οι λε-
πτοµέρειες εφαρµογής της παρούσας παραγράφου.

Άρθρο 10
Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων (Ε.Σ.Ε.Δ.)

1. Με απόφαση του Κυβερνητικού Συµβουλίου Μεταρρύθµι-
σης της Δηµόσιας Διοίκησης των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ο.Τ.Α., που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, συνιστάται στο
Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) το Ειδικό
Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων (Ε.Σ.Ε.Δ.), το οποίο λειτουργεί
σε τρία τµήµατα. Κάθε τµήµα είναι εννεαµελές και αποτελείται
από τρία (3) µέλη του Α.Σ.Ε.Π., που υποδεικνύονται από τον Πρό-
εδρό του, έναν (1) Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του, τον
Πρόεδρο του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδι-
οίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.) ή ένα (1) µέλος του Επιστηµονικού – Εκπαι-
δευτικού Συµβουλίου ή έναν (1) προϊστάµενο Διεύθυνσης
Εκπαιδευτικής Μονάδας του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., που υποδεικνύεται από
τον Πρόεδρό του, τον Συνήγορο του Πολίτη ή έναν (1) Βοηθό –
Συνήγορο που ο Συνήγορος υποδεικνύει, έναν (1) εµπειρογνώ-
µονα που ορίζεται από το Κυβερνητικό Συµβούλιο Μεταρρύθµι-
σης της Δηµόσιας Διοίκησης των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ο.Τ.Α., έναν
(1) εµπειρογνώµονα σε θέµατα διοίκησης ανθρώπινου δυναµι-
κού, που υποδεικνύεται από την Ανώτατη Διοίκηση Ενώσεων Δη-
µοσίων Υπαλλήλων (Α.Δ.Ε.Δ.Υ.), και έναν (1) εµπειρογνώµονα,
που ορίζεται από τις κεντρικές εργοδοτικές οργανώσεις (Σ.Ε.Β.,
Ε.Σ.Ε.Ε., Γ.Σ.Ε.Β.Ε.Ε.) µε τους νόµιµους αναπληρωτές τους.
Πρόεδρος του Ε.Σ.Ε.Δ. ορίζεται ένα από τα µέλη του Α.Σ.Ε.Π.. Η
θητεία του Ε.Σ.Ε.Δ. είναι διετής. Γραµµατέας κάθε τµήµατος και
ο νόµιµος αναπληρωτής αυτού ορίζονται υπάλληλοι του Α.Σ.Ε.Π.,
κατηγορίας ΠΕ, µε Α’ βαθµό.

2. Για την επιλογή του Προέδρου του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., στο Ε.Σ.Ε.Δ.
συµµετέχει ένας (1) εµπειρογνώµονας, που υποδεικνύεται από
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
ο οποίος αντικαθιστά τον Πρόεδρο του Ε.Κ.Δ.Δ.Α..

Άρθρο 11
Υπηρεσιακή κατάσταση επιλεγµένων µελών 

σε θέσεις ευθύνης

1. Η θητεία των υπαλλήλων που υπηρετούν στις θέσεις του άρ-
θρου 6, λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας σε θέση
προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης. Οµοίως λογίζεται η θητεία
των υπαλλήλων που υπηρετούν σε θέσεις Προέδρων, Διοικητών,
Διευθυνόντων Συµβούλων και γενικώς των επικεφαλής των φο-
ρέων του άρθρου 8. Η θητεία των υπαλλήλων που υπηρετούν
στις λοιπές θέσεις του άρθρου 8, λογίζεται ως χρόνος πραγµα-
τικής υπηρεσίας σε θέση προϊσταµένου Τµήµατος.

2. Μετά τη λήξη της θητείας τους ή την παύση τους από τις
θέσεις στις οποίες διορίστηκαν, αυτοί επανέρχονται στο φορέα
όπου υπηρετούσαν πριν από το διορισµό τους.

3. Ειδικές διατάξεις που αφορούν ασυµβίβαστα, περιορισµούς
και κωλύµατα σχετικά µε την κατοχή των θέσεων των άρθρων 6
και 8 παραµένουν σε ισχύ.

4. Εάν ο επιλεγείς σε θέσεις των άρθρων 6 και 8 είναι άτοµο
µε κινητική αναπηρία, τυφλό, ή άτοµο µε προβλήµατα όρασης,
κωφό ή βαρήκοο, καθορίζεται ειδική δαπάνη για την εργονοµική
διευθέτηση του χώρου εργασίας του, τη χορήγηση συνοδού,
διερµηνείας και εν γένει την κάλυψη του κόστους των αναγκών
αναπηρίας σε ό,τι αφορά τα αυξηµένα καθήκοντα της θέσης ευ-
θύνης. Το ύψος της ανωτέρω δαπάνης, ο τρόπος χορήγησης
αυτής και κάθε άλλο σχετικό θέµα καθορίζονται µε κοινή από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Άρθρο 12
Υποστήριξη του Ε.Σ.Ε.Δ. από το Α.Σ.Ε.Π.

Το σύνολο της γραµµατειακής και τεχνικής υποστήριξης της
λειτουργίας του Ε.Σ.Ε.Δ. κατά τη διαδικασία επιλογής των υπο-
ψηφίων, καθώς και η τήρηση των πρακτικών στη διαδικασία της
δοµηµένης συνέντευξης, ανήκει στην αρµοδιότητα του Α.Σ.Ε.Π..

Άρθρο 13
Μεταβατικές διατάξεις – Τελικές διατάξεις

1. Έως τις 31.7.2016 τίθεται σε λειτουργία το Εθνικό Μητρώο
Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στα άρθρα 1 και 3. Το κριτήριο αξιολόγησης για την ένταξη
στο Μητρώο, όπως περιγράφεται στην περίπτωση α’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 2, εφαρµόζεται µετά την παρέλευση δύο
(2) αξιολογικών περιόδων η δε αδυναµία εφαρµογής του δεν
αποτελεί λόγο µη λειτουργίας του Μητρώου. Έως τις 30.6.2016
εκδίδονται οι υπουργικές αποφάσεις συγκρότησης των Ειδικών
Συµβουλίων Επιλογής Διοικήσεων (Ε.Σ.Ε.Δ.) του άρθρου 10,
καθώς και οι λοιπές κανονιστικές πράξεις. Έως τις 30.9.2016
προκηρύσσονται όλες οι κενές θέσεις των άρθρων 6 και 8, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος. Έως τις 30.9.2016 προκη-
ρύσσονται όλες οι θέσεις του άρθρου 6, καθώς και οι κενές
θέσεις του άρθρου 8 σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

2. Οι διατάξεις των άρθρων 77 του ν. 1969/1991 (Α’ 167), 4 του
ν. 3864/2010 (Α’ 119), 16 του ν. 3986/2011 (Α’ 152) και της υπο-
παραγράφου Ε.2. της παραγράφου Ε.2-7 του άρθρου πρώτου
του ν. 4093/2012 (Α’ 222) εφαρµόζονται κατά παρέκκλιση των
διατάξεων του παρόντος νόµου.

3. Οι κατά τη δηµοσίευση του νόµου υπηρετούντες στις θέσεις
του άρθρου 8 εκτελούν κανονικά τα καθήκοντά τους έως τη λήξη
της θητείας τους, και πάντως όχι πέραν της 30ής Ιουνίου 2018.
Σε περίπτωση κένωσης των ως άνω θέσεων µε οποιονδήποτε
τρόπο πριν τη θέση σε λειτουργία του Μητρώου του άρθρου 1,
αυτές πληρούνται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, όπως
αυτές ίσχυαν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου και οι
τοποθετούµενοι σε αυτές εκτελούν κανονικά τα καθήκοντά τους
έως τη λήξη της θητείας τους και πάντως όχι πέραν της 30ής
Ιουνίου 2018. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΣΥΣΤΗΜΑ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ

Αξιολόγηση, Στοχοθεσία, Κοινωνική λογοδοσία 
και συµµετοχή
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Άρθρο 14
Πεδίο εφαρµογής

1. Στις διατάξεις του συστήµατος αξιολόγησης του παρόντος
υπάγονται οι τακτικοί πολιτικοί υπάλληλοι και οι υπάλληλοι µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.):

α) του Δηµοσίου,
β) των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’

βαθµού,
γ) των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), συµ-

περιλαµβανοµένου του Οργανισµού Γεωργικών Ασφαλίσεων
(Ο.Γ.Α.),

δ) το προσωπικό των Ανεξάρτητων Αρχών, της Επιτροπής Κε-
φαλαιαγοράς και της Επιτροπής Λογιστικής Τυποποίησης και
Ελέγχων,

ε) οι υπάλληλοι των Περιφερειακών Ενώσεων Δήµων (Π.Ε.Δ.),
της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.) και της Ένω-
σης Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝ.Π.Ε.),

στ) οι υπάλληλοι των νοµικών προσώπων της Ανατολικής Ορ-
θοδόξου Εκκλησίας του Χριστού και των λοιπών εκκλησιών, δογ-
µάτων και κατά το άρθρο 13 του Συντάγµατος γνωστών θρη-
σκειών, οι οποίοι επιβαρύνουν τον Κρατικό Προϋπολογισµό.

2. Στις διατάξεις του συστήµατος αξιολόγησης του παρόντος
δεν υπάγονται:

α) οι εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης,

β) οι θρησκευτικοί λειτουργοί των νοµικών προσώπων της Ανα-
τολικής Ορθοδόξου Εκκλησίας του Χριστού και των λοιπών εκ-
κλησιών, δογµάτων και κατά το άρθρο 13 του Συντάγµατος γνω-
στών θρησκειών, που επιβαρύνουν τον Κρατικό Προϋπολογισµό,

γ) οι υπάλληλοι και λειτουργοί που υπάγονται στο πεδίο εφαρ-
µογής των διατάξεων του Μέρους Β’ του      ν. 3205/2003 (Α’ 297). 

3. Η αξιολόγηση και η συµµετοχή των δηµοσίων υπαλλήλων
στη διαδικασία θέσης στόχων, όπως και γενικότερα στη λειτουρ-
γία της διοίκησης, αποσκοπούν στη βελτίωση της ατοµικής από-
δοσης κάθε υπαλλήλου και συνολικά της απόδοσης έργου της
δηµόσιας υπηρεσίας.

4. Ειδικά συστήµατα αξιολόγησης διατηρούνται σε ισχύ.

Άρθρο 15
Αξιολογητές

1. Αξιολογητές των υπαλλήλων και των προϊσταµένων οργανι-
κών µονάδων κατά τις διατάξεις του παρόντος είναι οι δύο ιε-
ραρχικά προϊστάµενοί τους κατά τη σειρά της οργανικής
διάρθρωσης µε τον τρόπο που ορίζεται στο επόµενο άρθρο.
Στην περίπτωση των προϊσταµένων Γενικών Διευθύνσεων, αξιο-
λογητές είναι ο οικείος Υπουργός ή ο Αναπληρωτής Υπουργός
ή ο Υφυπουργός και ο Γενικός ή ο Ειδικός Γραµµατέας ή τα δύο
(2) ανώτερα µονοπρόσωπα διοικητικά όργανα της Υπηρεσίας. Αν
δεν υπάρχουν, αξιολογητής είναι µόνο το ανώτερο µονοπρό-
σωπο διοικητικό όργανο. Στην περίπτωση των προϊσταµένων Δι-
ευθύνσεων, όπου ελλείπει θέση Γενικού Διευθυντή, αξιολογητές
είναι τα δύο (2) ανώτερα µονοπρόσωπα διοικητικά όργανα της
Υπηρεσίας. Όπου δεν υπάρχει δεύτερος ιεραρχικά προϊστάµε-
νος, την αξιολόγηση διενεργεί αποκλειστικά ο ένας.

2. Ως προϊστάµενοι κατά την έννοια της παραγράφου 1 νοούν-
ται οι πολιτικοί υπάλληλοι µε σχέση εργασίας δηµοσίου δικαίου
ή ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου ή αξιωµατικοί των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, που κατέχουν θέση, η
οποία αποτελεί την κορυφή της οικείας οργανικής µονάδας,
καθώς και οι µετακλητοί ή µε θητεία υπάλληλοι, οι οποίοι κατέ-
χουν τέτοια θέση βάσει ειδικών διατάξεων, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των νοµίµων αναπληρωτών τους.

3. Προκειµένου για αυτοτελείς υπηρεσιακές µονάδες αποκεν-
τρωµένων ή αυτοτελών δηµοσίων υπηρεσιών ή Ν.Π.Δ.Δ., ο Γενι-
κός ή Ειδικός Γραµµατέας ή ο Συντονιστής Αποκεντρωµένης
Διοίκησης ή το µονοµελές όργανο διοίκησης και, αν δεν υπάρχει,
ο πρόεδρος του συλλογικού οργάνου διοίκησης, συντάσσουν εκ-
θέσεις αξιολόγησης για τους προϊσταµένους οργανικών µονά-
δων που υπάγονται απευθείας σε αυτούς και για τους υπαλλή-

λους που υπηρετούν στο γραφείο τους ή υπάγονται σε αυτούς.
4. Οι εκθέσεις αξιολόγησης των υπαλλήλων που υπάγονται

στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος και υπηρετούν σε γραφείο
Υπουργού, Αναπληρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού συντάσσονται
από τον Διευθυντή του οικείου Γραφείου. Εάν δεν υπάρχει Διευ-
θυντής, οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσσονται από τον
Υπουργό, τον Αναπληρωτή Υπουργό ή τον Υφυπουργό. Η έκθεση
αξιολόγησης του Διευθυντή του Γραφείου του Υπουργού, Ανα-
πληρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού συντάσσεται από τον οικείο
Υπουργό, τον Αναπληρωτή Υπουργό ή τον Υφυπουργό, εφόσον
αυτός υπάγεται στις διατάξεις του παρόντος.

5. Οι εκθέσεις αξιολόγησης προϊσταµένων αυτοτελών οργανι-
κών µονάδων επιπέδου Διεύθυνσης ή Τµήµατος, οι οποίες υπά-
γονται απευθείας σε Υπουργό, Αναπληρωτή Υπουργό ή Υφυ-
πουργό συντάσσονται από τους τελευταίους.

6. Οι εκθέσεις αξιολόγησης των προϊσταµένων διευθύνσεων,
αυτοτελών τµηµάτων ή αυτοτελών γραφείων καθώς και των
υπαλλήλων των υπηρεσιών Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού συντάσσονται
από τον Δήµαρχο και τον Περιφερειάρχη αντίστοιχα, εφόσον οι
πιο πάνω υπάλληλοι υπάγονται απευθείας σε αυτούς.

7. Για τους αποσπασµένους υπαλλήλους συντάσσονται εκθέ-
σεις αξιολόγησης από τους προϊσταµένους των υπηρεσιών, στις
οποίες είναι αποσπασµένοι, εφόσον υπάγονται στο πεδίο εφαρ-
µογής του παρόντος. Ειδικά ως προς τους αποσπασµένους
υπαλλήλους σε γραφεία βουλευτών ή Ελλήνων βουλευτών του
ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, αξιολογητής θεωρείται ο οικείος βου-
λευτής ή ευρωβουλευτής. Στην περίπτωση αυτή δεν εφαρµόζον-
ται οι διατάξεις των άρθρων 20, 22, 23 και 24.

8. Κάθε αξιολογητής υποχρεούται να συντάσσει εκθέσεις αξιο-
λόγησης για όλους τους υπαλλήλους αρµοδιότητάς του, εφόσον
προΐστατο αυτών κατά το προηγούµενο έτος για πέντε (5) του-
λάχιστον µήνες, ανεξάρτητα αν είχε τοποθετηθεί µε σχετική από-
φαση ή όχι, έστω και αν κατά το χρόνο σύνταξης των εκθέσεων
υπηρετεί σε άλλη υπηρεσία, µε την επιφύλαξη του εδαφίου β’,
περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 του επόµενου άρθρου.

Άρθρο 16
Έκθεση αξιολόγησης

1. Η έκθεση αξιολόγησης περιλαµβάνει τουλάχιστον:
α) Τους τίτλους σπουδών του υπαλλήλου, καθώς και τις δρα-

στηριότητες επιµόρφωσης κατά το έτος στο οποίο αναφέρεται
η αξιολόγηση.

β) Συνοπτική περιγραφή του έργου που επιτελέσθηκε από την
οργανική µονάδα (Διεύθυνση, Τµήµα) στην οποία ανήκει ο αξιο-
λογούµενος, κατά την περίοδο που αξιολογείται.

γ) Συνοπτική περιγραφή του έργου που επιτελέσθηκε από τον
αξιολογούµενο, κατά την περίοδο που αξιολογείται.

δ) Τα στοιχεία της συµβουλευτικής συνέντευξης του άρθρου
19.

ε) Τη βαθµολογία του αξιολογούµενου βάσει των κριτηρίων
των επόµενων παραγράφων.

2.α) Οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσσονται από τους αρµό-
διους αξιολογητές υποχρεωτικά εντός του πρώτου τριµήνου
κάθε έτους.

β) Η προθεσµία της περίπτωσης α’ ισχύει και για τους αξιολο-
γητές που απέβαλαν την ιδιότητά τους αυτή πριν από τις 31 Μαρ-
τίου λόγω τοποθέτησης, µετάθεσης, µετακίνησης, απόσπασης,
µετάταξης ή διορισµού σε άλλη υπηρεσία.

γ) Αν ο προϊστάµενος άσκησε καθήκοντα για πέντε (5) τουλά-
χιστον µήνες, αλλά η υπαλληλική σχέση λύθηκε λόγω παραίτη-
σης ή αυτοδίκαιης απόλυσης από την υπηρεσία, οι εκθέσεις
αξιολόγησης συντάσσονται και υποβάλλονται µε µέριµνα της αρ-
µόδιας µονάδας προσωπικού, πριν από την αποχώρησή του. Κατ’
εξαίρεση, όταν αξιολογητές είναι ο Υπουργός, ο Αναπληρωτής
Υπουργός, ο Υφυπουργός, ο Γενικός ή Ειδικός Γραµµατέας, το
µονοµελές όργανο διοίκησης ή ο πρόεδρος συλλογικού οργάνου
διοίκησης ή ο Διευθυντής του Γραφείου του Υπουργού, Αναπλη-
ρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού, µπορεί να συντάσσεται έκθεση
αξιολόγησης και για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον τριών (3)
µηνών υπηρεσίας και σε περίπτωση που οι πιο πάνω αποχωρή-
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σουν από τη θέση τους µπορεί να συντάσσονται εκθέσεις αξιο-
λόγησης µέχρι και εξήντα (60) ηµέρες µετά την αποχώρησή
τους.

δ) Σε περίπτωση πραγµατικής αδυναµίας του προϊσταµένου
που ενεργεί ως αξιολογητής, τις εκθέσεις αξιολόγησης συντάσ-
σει ο νόµιµος αναπληρωτής του, εφόσον αυτός εκτελούσε χρέη
αναπληρωτή προϊσταµένου για τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3)
της αξιολογικής περιόδου. Σε αντίθετη περίπτωση, καθώς και
όταν δεν υπάρχει νόµιµος αναπληρωτής, οι εκθέσεις αξιολόγη-
σης συντάσσονται κατ’ εξαίρεση από τον άµεσο προϊστάµενο
του αξιολογητή.

ε) Με την επιφύλαξη των διατάξεων του δεύτερου εδαφίου
της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 2, σε καµία περίπτωση δεν
συντάσσεται έκθεση αξιολόγησης για χρονικό διάστηµα µικρό-
τερο των πέντε (5) µηνών.

3.α) Αρµόδια για την τήρηση των διαδικασιών αξιολόγησης
είναι η οικεία Διεύθυνση Προσωπικού ή Διοικητικού. Αν διαπιστώ-
νεται οποιαδήποτε παράλειψη ή πληµµελής ή µη ορθή συµπλή-
ρωση, η έκθεση αξιολόγησης επιστρέφεται από τον προϊστάµενο
της υπηρεσίας διοικητικού ή προσωπικού για σχετική συµπλή-
ρωση ή διόρθωση.

β) Κάθε έκθεση αξιολόγησης γνωστοποιείται από την αρµόδια
υπηρεσία Προσωπικού ή Διοικητικού υποχρεωτικά στον υπάλ-
ληλο που αφορά.

γ) Ο υπάλληλος δικαιούται οποτεδήποτε να ζητεί από την αρ-
µόδια υπηρεσία Προσωπικού ή Διοικητικού και να λαµβάνει
πλήρη γνώση ή και αντίγραφο των εκθέσεων αξιολόγησής του,
θέτοντας επί του εντύπου της έκθεσης αξιολόγησης την υπο-
γραφή του και την ηµεροµηνία κατά την οποία έλαβε γνώση.

4. Ο τελικός βαθµός της αξιολόγησης προκύπτει από το µέσο
όρο των βαθµολογιών των δύο (2) αξιολογητών. Αν η απόκλιση
µεταξύ των δύο (2) αξιολογητών υπερβαίνει τις είκοσι τέσσερις
(24) εκατοστιαίες µονάδες, αρµόδια για τη βαθµολόγηση είναι η
Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης του άρθρου 21, στην οποία παρα-
πέµπονται υποχρεωτικά οι σχετικές εκθέσεις αξιολόγησης.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη µορφή και
το περιεχόµενο των Εντύπων Έκθεσης Αξιολόγησης.

Άρθρο 17
Κριτήρια και διαδικασία αξιολόγησης υπαλλήλων

1. Τα κριτήρια αξιολόγησης των υπαλλήλων όλων των κατηγο-
ριών κατατάσσονται στις εξής κατηγορίες:

Α. Γνώση του αντικειµένου, ενδιαφέρον και δηµιουργικότητα
Β. Υπηρεσιακές σχέσεις και συµπεριφορά
Γ. Αποτελεσµατικότητα
2. Κάθε κατηγορία κριτηρίων αναλύεται σε επιµέρους κριτή-

ρια, ως ακολούθως:

Α. ΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟΥ, ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝ ΚΑΙ ΔΗΜΙΟΥΡ-
ΓΙΚΟΤΗΤΑ

α) Διοικητική ικανότητα, επαγγελµατική επάρκεια, δυνατότητα
εφαρµογής των γνώσεων και της εµπειρίας κατά την εκτέλεση
των καθηκόντων του υπαλλήλου.

β) Ολοκληρωµένη γνώση του διοικητικού έργου του φορέα
(Υπουργείου, αυτοτελούς δηµόσιας υπηρεσίας ή Ν.Π.Δ.Δ.).

γ) Επίδειξη ενδιαφέροντος, ανάπτυξη δεξιοτήτων και αφο-
σίωση κατά την εκτέλεση των υπηρεσιακών καθηκόντων.

δ) Πρωτοβουλία, καινοτοµίες, ιεράρχηση προτεραιοτήτων,
συντονισµός και προγραµµατισµός του έργου.

ε) Εκπόνηση σχετικών µελετών, άρθρων ή προτάσεων και βρά-
βευση τέτοιων εργασιών.

στ) Ανάληψη ευθυνών και ικανότητα άσκησης πολλαπλών κα-
θηκόντων συναφών προς τη φύση της υπηρεσίας. Ιεράρχηση
προτεραιοτήτων, συντονισµός και προγραµµατισµός του έργου.

Β. ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΕΣ ΣΧΕΣΕΙΣ ΚΑΙ ΣΥΜΠΕΡΙΦΟΡΑ
ζ) Επικοινωνία και άριστη συνεργασία µε συνυπηρετούντες

στην ίδια ή άλλη υπηρεσιακή µονάδα, υπαλλήλους.
η) Συµπεριφορά προς τους πολίτες, καθώς και άµεση εξυπη-

ρέτηση των αναγκών τους.

Γ. ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ
θ) Ποσοτική και ποιοτική εργασιακή απόδοση (ιδίως: διαχεί-

ριση κρίσεων, αναβάθµιση εργασιακού περιβάλλοντος, προστι-
θέµενη αξία διοικητικού έργου).

ι) Βαθµός επίτευξης των στόχων της ατοµικής στοχοθεσίας
και συµµετοχής στη στοχοθεσία του Τµήµατος.

3. Στο η’ κριτήριο αξιολογούνται µόνο οι υπάλληλοι που λόγω
των αρµοδιοτήτων τους έρχονται σε επικοινωνία µε το κοινό. Το
ι’ κριτήριο βαθµολογείται µόνο εφόσον έχουν τεθεί στόχοι για το
έτος που αφορά η αξιολόγηση.

4. Κάθε επιµέρους κριτήριο αξιολόγησης βαθµολογείται από
τους αξιολογητές µε ένα ακέραιο βαθµό, που κατά την αντικει-
µενική κρίση αρµόζει για τον αξιολογούµενο. Η κλίµακα των βαθ-
µών ορίζεται από το 0 έως το 100. 

5. Με τους βαθµούς από 90 έως 100 βαθµολογούνται οι άρι-
στοι υπάλληλοι, οι οποίοι έχουν επιδείξει όλως εξαιρετική επί-
δοση στα καθήκοντά τους. Ως όλως εξαιρετική επίδοση νοείται
η προσφορά έργου υψηλού επιπέδου από τον αξιολογούµενο,
από το οποίο προέκυψε σηµαντικό όφελος για την Υπηρεσία. Για
τη βαθµολογία µε βαθµό 90 και άνω απαιτείται ειδική αιτιολογία
της βαθµολογίας αυτής για τα κριτήρια αξιολόγησης, µε κατα-
γραφή πραγµατικών στοιχείων και δεδοµένων που τη στοιχειοθε-
τούν και εξετάζεται υποχρεωτικά από την Ειδική Επιτροπή
Αξιολόγησης του άρθρου 21, η οποία είτε οριστικοποιεί τη βαθ-
µολογία είτε τη διορθώνει µε παράθεση πλήρους αιτιολογίας.

6. Με τους βαθµούς από 75 έως 89 βαθµολογούνται οι πολύ
επαρκείς υπάλληλοι, οι οποίοι µπορούν να ανταποκριθούν πλή-
ρως στις απαιτήσεις της υπηρεσίας τους, να αντιµετωπίσουν
κάθε υπηρεσιακό ζήτηµα και περιστασιακά µόνο ενδεχοµένως
να χρειάζονται ελάχιστη υποβοήθηση στο έργο τους.

7. Με τους βαθµούς από 60 έως 74 βαθµολογούνται οι επαρ-
κείς υπάλληλοι που επιδιώκουν σταθερά να ανταποκριθούν στις
απαιτήσεις της υπηρεσίας, αλλά δεν ανταποκρίνονται στα παρα-
πάνω κριτήρια.

8. Με τους βαθµούς από 50 έως 59 βαθµολογούνται οι µερι-
κώς επαρκείς υπάλληλοι, οι οποίοι αποδίδουν κάτω του συνηθι-
σµένου µέτρου και µπορεί να χρειάζονται υποβοήθηση στο έργο
τους.

9. Με τους βαθµούς από 40 έως 49 βαθµολογούνται οι µέτριοι
υπάλληλοι, οι οποίοι κατά κανόνα χρειάζονται υποβοήθηση στο
έργο τους.

10. Με τους βαθµούς από 25 έως 39 βαθµολογούνται οι ανε-
παρκείς υπάλληλοι.

11. Με τους βαθµούς 0 έως 24 βαθµολογούνται οι ακατάλλη-
λοι για τη συγκεκριµένη υπηρεσία υπάλληλοι.

12. Βαθµολογία κάτω του βαθµού εξήντα (60) πρέπει υποχρε-
ωτικά να αιτιολογείται ειδικά και να θεµελιώνεται σε πραγµατικά
περιστατικά και αντικειµενικά στοιχεία και δεδοµένα του προσω-
πικού µητρώου του υπαλλήλου, όπως η επιβολή πειθαρχικών ποι-
νών, δυσµενών παρατηρήσεων των προϊσταµένων του ή άλλων
αντικειµενικών στοιχείων που να καταδεικνύουν προδήλως µει-
ωµένη ανταπόκριση στα υπηρεσιακά καθήκοντα. Εάν ελλείπουν
παρόµοια υποστηρικτικά στοιχεία της δυσµενούς βαθµολογίας,
ο υπάλληλος έχει δικαίωµα να ασκήσει ένσταση στην Ειδική Επι-
τροπή Αξιολόγησης που προβλέπεται στο άρθρο 21, σύµφωνα
µε τα άρθρα 20 και 21.

13. α) Το κριτήριο ι’ βαθµολογείται ανάλογα µε το βαθµό αν-
ταπόκρισης των υπαλλήλων στη στοχοθεσία του τµήµατος και
στην ατοµική τους στοχοθεσία και απαιτείται πάντοτε ειδική και
τεκµηριωµένη αιτιολογία. Πριν από τη βαθµολόγηση του κριτη-
ρίου αυτού προηγείται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 23,
υπό την ευθύνη και την προεδρία του οικείου προϊσταµένου Δι-
εύθυνσης σύγκληση της Ολοµέλειας του Τµήµατος για τη συλ-
λογική αξιολόγηση και ατοµική αυτοαξιολόγηση κάθε
υπαλλήλου, σε σχέση µε τη στοχοθεσία του. Η αυτοαξιολόγηση
δεν καταλήγει σε πρόταση βαθµολογίας κάθε υπαλλήλου, αλλά
εντοπίζει προβλήµατα και επιτεύγµατα του τµήµατος και λαµβά-
νεται υπόψη από τον αξιολογητή για τη διαµόρφωση της αιτιο-
λογίας της βαθµολογίας του.
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β) Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, το εν λόγω κρι-
τήριο δε βαθµολογείται, αν δεν έχει προηγηθεί διαδικασία στο-
χοθεσίας, σύµφωνα µε το νόµο αυτόν.

14. Μετά την οριστικοποίηση των εκθέσεων αξιολόγησης, η
αρµόδια Διεύθυνση Προσωπικού/Διοικητικού γνωστοποιεί την έκ-
θεση αξιολόγησης στον αξιολογούµενο.

15. Στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης συνιστάται Διεύθυνση Παρακολούθησης και Στατιστικής
Ανάλυσης των Βαθµολογιών Αξιολόγησης υπό τη Γενική Διεύ-
θυνση Διοίκησης Ανθρώπινου Δυναµικού. Η Διεύθυνση Παρακο-
λούθησης και Στατιστικής Ανάλυσης των Βαθµολογιών Αξιο-
λόγησης παρακολουθεί και διαχειρίζεται στατιστικά δεδοµένα
και χρονοσειρές δεδοµένων και συντάσσει εκθέσεις ανάλυσης
δεδοµένων των βαθµολογιών αξιολόγησης. Όπου παρατηρείται
συστηµατική εµφάνιση ακραίων τιµών βαθµολόγησης, είτε υψη-
λών είτε χαµηλών, µπορεί µε απόφαση του Κυβερνητικού Συµ-
βουλίου Μεταρρύθµισης, κατόπιν σχετικής εισήγησης της
Διεύθυνσης Παρακολούθησης και Στατιστικής Ανάλυσης των
Βαθµολογιών Αξιολόγησης, να εφαρµόζεται «συντελεστής διόρ-
θωσης». Με επιµέλεια της Διεύθυνσης Παρακολούθησης και Στα-
τιστικής Ανάλυσης των Βαθµολογιών Αξιολόγησης εκδίδονται σε
ετήσια βάση οδηγίες για τη βαθµολόγηση στο πλαίσιο της αξιο-
λόγησης.

16. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, η οποία εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, καθορίζονται οι λεπτοµέρειες
εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 18
Κριτήρια και διαδικασία αξιολόγησης 
προϊσταµένων οργανικών µονάδων

1. Τα κριτήρια αξιολόγησης των προϊσταµένων οργανικών µο-
νάδων κατατάσσονται στις εξής κατηγορίες:

Α. Γνώση του αντικειµένου, αντίληψη, ενδιαφέρον και δηµι-
ουργικότητα

Β. Υπηρεσιακές σχέσεις και συµπεριφορά
Γ. Διοικητικές ικανότητες
Δ. Αποτελεσµατικότητα
2. Κάθε κατηγορία κριτηρίων αναλύεται στα εξής επιµέρους

κριτήρια:

Α. ΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟΥ, ΑΝΤΙΛΗΨΗ, ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝ
ΚΑΙ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟΤΗΤΑ

α) Επαγγελµατική επάρκεια.
Αξιολογείται η γνώση του αντικειµένου της δηµόσιας διοίκη-

σης, η ικανότητα οργάνωσης του ατοµικού και συλλογικού φόρ-
του εργασίας και η ευθυκρισία.

β) Αντίληψη και ικανότητα λύσης προβληµάτων.
Αξιολογείται η ορθή σύλληψη των προβληµάτων, η ικανότητα

αντίληψης σύνθετων καταστάσεων και θέση προτεραιοτήτων, η
πρόβλεψη και έγκαιρη αντιµετώπιση συνεπειών και η ορθή δια-
χείριση κρίσεων.

γ) Πρωτοβουλία – Καινοτοµίες.
Αξιολογείται η ανάπτυξη δηµιουργικών και πρακτικών λύσεων,

η δυνατότητα για συνεχή βελτίωση της απόδοσης και δηµιουρ-
γικότητας και η εισαγωγή και αποδοχή καινοτόµων µεθόδων.

Β. ΥΠΗΡΕΣΙΑΚΕΣ ΣΧΕΣΕΙΣ ΚΑΙ ΣΥΜΠΕΡΙΦΟΡΑ
δ) Συµπεριφορά προς πολίτες. Εξυπηρέτηση του κοινού.
ε) Επικοινωνία και συνεργασία µε τους προϊσταµένους.
στ) Επικοινωνία και συνεργασία µε τους υφισταµένους.
Αξιολογείται η ικανότητα ακριβούς και σαφούς επικοινωνίας,

προφορικής και γραπτής, η ικανότητα διαπραγµάτευσης αλλά
και αντίληψης των προβληµάτων επικοινωνίας, η επίδειξη σεβα-
σµού στη διαφορετικότητα.

Γ. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΕΣ ΙΚΑΝΟΤΗΤΕΣ
ζ) Ικανότητα να προγραµµατίζει, οργανώνει, συντονίζει και

ελέγχει τις εργασίες της µονάδας του. Αξιολογείται η ηγετική
ικανότητα, ιδίως ως προς την προετοιµασία µελλοντικών στελε-

χών και την κατανοµή έργου στο προσωπικό ευθύνης τους.
η) Ικανότητα να καθοδηγεί, ενηµερώνει, παρακινεί τους υπαλ-

λήλους, να αναπτύσσει τις επαγγελµατικές και προσωπικές ικα-
νότητες και δεξιότητές τους, να παρέχει κίνητρα συνεχούς
επιµόρφωσης, να δίνει παραδείγµατα εξωστρεφούς παρουσίας
σε συνέδρια, ηµερίδες και διεθνείς διοργανώσεις.

θ) Ικανότητα αντικειµενικής και αµερόληπτης αξιολόγησης.
ι) Ικανότητα λήψης αποτελεσµατικών αποφάσεων, ιδίως σε

συνθήκες κρίσης.

Δ. ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑ
ια) Βαθµός επίτευξης των στόχων της ατοµικής στοχοθεσίας.
3. Στο δ’ κριτήριο αξιολογούνται µόνο οι προϊστάµενοι, των

οποίων οι οργανικές µονάδες έρχονται σε επικοινωνία µε το
κοινό. Το ια’ κριτήριο βαθµολογείται µόνον αν έχουν τεθεί στόχοι
για το έτος που αφορά η αξιολόγηση.

4. Κάθε επιµέρους κριτήριο αξιολόγησης βαθµολογείται από
τους αξιολογητές µε ένα ακέραιο βαθµό που, κατά την αντικει-
µενική κρίση, αρµόζει στο αντίστοιχο κριτήριο για τον αξιολογού-
µενο. Η κλίµακα των βαθµών ορίζεται από το 0 έως το 100.

5. Με βαθµό από 90 έως 100 βαθµολογούνται οι άριστοι προ-
ϊστάµενοι που έχουν σηµειώσει κατά την περίοδο αξιολόγησης
όλως εξαιρετική επίδοση. Ως όλως εξαιρετική επίδοση νοείται η
υψηλού επιπέδου ικανότητα συντονισµού της οργανικής µονά-
δας για την επίτευξη συγκεκριµένων προδιαγεγραµµένων στό-
χων από τους οποίους προέκυψε σηµαντικό όφελος για το
φορέα. Για τη βαθµολογία µε βαθµό από 90 και πάνω απαιτείται
η παράθεση από τους αξιολογητές ειδικής αιτιολογίας της βαθ-
µολογίας αυτής για τα κριτήρια αξιολόγησης, µε καταγραφή
πραγµατικών δεδοµένων που τη στοιχειοθετούν και η βαθµολο-
γία εξετάζεται υποχρεωτικά από την Ειδική Επιτροπή Αξιολόγη-
σης του άρθρου 21, η οποία είτε την οριστικοποιεί είτε την
διορθώνει µε παράθεση πλήρους αιτιολογίας.

6. Με τους βαθµούς 75 έως 89 βαθµολογούνται από τους αξιο-
λογητές όσοι θεωρούνται πολύ επαρκείς προϊστάµενοι, οι οποίοι
µπορούν να ανταποκριθούν πλήρως στις απαιτήσεις της Υπηρε-
σίας τους και να αντιµετωπίσουν κάθε υπηρεσιακό ζήτηµα.

7. Με τους βαθµούς 60 έως 74 οι επαρκείς προϊστάµενοι.
8. Με τους βαθµούς 50 έως 59 οι µερικώς επαρκείς προϊστά-

µενοι.
9. Με τους βαθµούς 40 έως 49 οι µέτριοι προϊστάµενοι.
10. Με τους βαθµούς 25 έως 39 οι ανεπαρκείς προϊστάµενοι.
11. Με τους βαθµούς 0 έως 24 οι ακατάλληλοι για τη θέση

προϊστάµενοι.
12. Βαθµολογία µικρότερη των 60 βαθµών πρέπει υποχρεω-

τικά να αιτιολογείται ειδικά και να βασίζεται σε πραγµατικά περι-
στατικά και αντικειµενικά στοιχεία, τα οποία να στοιχειοθετούν
την ανεπαρκή διοίκηση της δοµής, καθώς και την ανεπαρκή δια-
χείριση του ανθρώπινου δυναµικού. Ο αξιολογούµενος έχει δι-
καίωµα να ασκήσει ένσταση στην Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης
του άρθρου 21.

13. Το κριτήριο ια’ βαθµολογείται ανάλογα µε το βαθµό αντα-
πόκρισης του προϊσταµένου στην ατοµική στοχοθεσία του, βάσει
ειδικής πάντοτε αιτιολογίας.

Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, το εν λόγω κριτήριο
δεν βαθµολογείται, εάν δεν έχει προηγηθεί διαδικασία στοχοθε-
σίας, σύµφωνα µε το νόµο αυτόν.

14. Η αξιολόγηση των προϊσταµένων λαµβάνει υπόψη και την
αξιολόγηση των υφισταµένων, όπως περιγράφεται στην επόµενη
παράγραφο.

15. Ο προϊστάµενος Τµήµατος αξιολογείται επίσης από το σύ-
νολο των άµεσα υφισταµένων του, εφόσον αυτοί είναι τουλάχι-
στον τρεις (3). Ο προϊστάµενος Διεύθυνσης αξιολογείται από
τους προϊσταµένους Τµήµατος και εάν αυτοί είναι λιγότεροι από
τρεις (3), από το σύνολο των υπαλλήλων της Διεύθυνσης. Ο προ-
ϊστάµενος επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης αξιολογείται από τους
προϊσταµένους επιπέδου Διεύθυνσης και Τµήµατος που υπάγον-
ται στη Γενική Διεύθυνση. Η κατά τα ανωτέρω αξιολόγηση από
τους υφισταµένους πραγµατοποιείται βάσει ανώνυµου ερωτη-
µατολογίου, το οποίο καταρτίζεται από την οικεία Διεύθυνση
Προσωπικού/Διοικητικού.
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Το ερωτηµατολόγιο αυτό περιλαµβάνει τα εξής κριτήρια:
α) ικανότητα διοίκησης και διαχείρισης ανθρώπινου δυναµι-

κού,
β) ικανότητα αποτελεσµατικής καθοδήγησης των υφισταµέ-

νων, υπηρεσιακές σχέσεις και συµπεριφορά,
γ) ικανότητα διαχείρισης κρίσεων,
δ) ανάληψη ευθύνης,
ε) δεκτικότητα στην εισαγωγή νέων µεθόδων και νέων τεχνο-

λογιών.
Επί των κριτηρίων αυτών αξιολογούν οι υφιστάµενοι τον προ-

ϊστάµενό τους βάσει της παρακάτω κλίµακας:
90-100: άριστος,
75-89: πολύ επαρκής,
60-74: επαρκής,
50-59: µερικώς επαρκής,
40-49: µέτριος,
25-39: ανεπαρκής,
0-24: ακατάλληλος.
Κάθε κριτήριο βαθµολογείται ξεχωριστά.
16. Η βαθµολογία κάθε ετήσιας αξιολόγησης των προϊσταµέ-

νων από τους υφιστάµενους συνοδεύει τον ατοµικό φάκελο αξιο-
λόγησης κάθε προϊσταµένου και συνεκτιµάται κατά τις
αξιολογήσεις του/της.

Άρθρο 19
Συµβουλευτική Συνέντευξη

1. Πριν από την ολοκλήρωση της αξιολόγησης, ο άµεσα ιεραρ-
χικά προϊστάµενος, ως πρώτος αξιολογητής καλεί τον υπάλληλο
προκειµένου να συζητήσει µαζί του τρόπους βελτίωσης της από-
δοσής του και καλύτερης αξιοποίησης και ανάπτυξης των ικανο-
τήτων του προς όφελος τόσο του ιδίου όσο και για τη λειτουργία
γενικά και την απόδοση της οργανικής µονάδας, στην οποία υπη-
ρετεί. Η ηµεροµηνία της συµβουλευτικής συνέντευξης, καθώς
και οι υπογραφές του αξιολογητή και του αξιολογουµένου ση-
µειώνονται σε ειδικό χώρο του εντύπου αξιολόγησης µε επιση-
µείωση στην περίπτωση κατά την οποία ο αξιολογούµενος ζή-
τησε προθεσµία για να υποβάλει τις απόψεις - αντιρρήσεις του
κατά τις διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου αυτού.

2. Σε περίπτωση αξιολόγησης του υπαλλήλου µε µέσο όρο
βαθµολογίας της έκθεσης µικρότερο του εξήντα (60) συµπληρώ-
νονται υποχρεωτικά από τον αξιολογητή στο έντυπο αξιολόγη-
σης τα µέτρα βελτίωσης που οφείλει να λάβει ο αξιολογούµενος,
ο προϊστάµενος που τον αξιολογεί, στο µέτρο των αρµοδιοτήτων
του, και η υπηρεσία.

3. Ο αξιολογούµενος έχει δικαίωµα να υποβάλει απευθείας
στον αξιολογητή απόψεις - αντιρρήσεις µέσα σε δύο (2) ηµέρες
από την πραγµατοποίηση της συνέντευξης. Οι απόψεις - αντιρ-
ρήσεις, αποτελούν αναπόσπαστο µέρος της έκθεσης αξιολόγη-
σης του υπαλλήλου και λαµβάνονται υπόψη από τον αξιολογητή.

4. Αν προτείνονται µέτρα βελτίωσης, αυτά λαµβάνονται υπόψη
υποχρεωτικά από τον αξιολογητή κατά την επόµενη περίοδο
αξιολόγησης του υπαλλήλου. Ο αξιολογητής οφείλει να σηµει-
ώσει στην έκθεση αξιολόγησης τα µέτρα που έλαβε ο ίδιος και η
υπηρεσία προκειµένου να βοηθήσουν τον υπάλληλο να βελτιώσει
την απόδοσή του. Αν παραλειφθεί η προαναφερόµενη υποχρέ-
ωση, η παράλειψη αυτή λαµβάνεται υποχρεωτικά υπόψη ως δυ-
σµενές στοιχείο από τον προϊστάµενο του αξιολογητή κατά την
αξιολόγηση του τελευταίου.

Άρθρο 20
Eνστάσεις

1. Ο αξιολογούµενος υπάλληλος έχει δικαίωµα να ασκήσει έν-
σταση ενώπιον της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης, αν ο µέσος
όρος βαθµολογίας της Έκθεσης Αξιολόγησης είναι µικρότερος
του εβδοµήντα πέντε (75).

2. Η ένσταση πρέπει να περιλαµβάνει αναλυτικά τα συγκεκρι-
µένα στοιχεία και τα πραγµατικά περιστατικά στα οποία ο αξιο-
λογούµενος θεµελιώνει τους ισχυρισµούς της ένστασής του.

3. Οι ενστάσεις ασκούνται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία

επτά (7) εργάσιµων ηµερών από τη γνωστοποίηση της έκθεσης
στον υπάλληλο. Οι ενστάσεις υποβάλλονται στην οικεία Διεύ-
θυνση Διοικητικού η οποία τις διαβιβάζει στην αρµόδια Ειδική
Επιτροπή Αξιολόγησης.

4. Η Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης εξετάζει το παραδεκτό και
το βάσιµο της ένστασης και µπορεί είτε να οριστικοποιήσει είτε
να διορθώσει την έκθεση αξιολόγησης µε παράθεση πλήρους αι-
τιολογίας. Η Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης δικαιούται να ζητήσει
οποιεσδήποτε πρόσθετες διευκρινίσεις κρίνει απαραίτητες από
τους αξιολογητές ή τον αξιολογούµενο και γενικώς να ενεργήσει
για τη διακρίβωση των προβαλλόµενων ισχυρισµών. Η Ειδική Επι-
τροπή Αξιολόγησης αποφαίνεται για τις ενστάσεις µέσα σε προ-
θεσµία δύο (2) µηνών από την περιέλευσή τους σε αυτή.

Άρθρο 21
Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης

1. Σε κάθε Υπουργείο, Γενική ή Ειδική Γραµµατεία Υπουργείου
µε απόφαση του οικείου Υπουργού, σε κάθε αυτοτελή δηµόσια
υπηρεσία µε απόφαση του προϊσταµένου της, σε κάθε Αποκεν-
τρωµένη Διοίκηση µε απόφαση του Συντονιστή Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, σε κάθε Περιφέρεια µε απόφαση του οικείου Περιφε-
ρειάρχη, και σε κάθε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.), το οποίο έχει δικό του Υπηρεσιακό Συµβούλιο, µε
απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, συνιστάται Ειδική Επι-
τροπή Αξιολόγησης.

Η εν λόγω Επιτροπή αποτελείται από: τον προϊστάµενο Γενι-
κής Διεύθυνσης αρµοδιότητας θεµάτων προσωπικού, έναν προ-
ϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης του οικείου φορέα και έναν
προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης από άλλο Υπουργείο ή άλλο
φορέα µε ισάριθµους οµοιόβαθµους αναπληρωτές τους από τον
οικείο ή από άλλους φορείς.

Πρόεδρος της Επιτροπής ορίζεται ο προϊστάµενος Γενικής Δι-
εύθυνσης αρµοδιότητας θεµάτων προσωπικού. Η επιλογή του
µέλους της Επιτροπής από τον οικείο φορέα εκτός του Προ-
έδρου γίνεται µε δηµόσια κλήρωση. Για την επιλογή του µέλους
που προέρχεται από άλλο φορέα διενεργείται υποχρεωτικά δη-
µόσια κλήρωση µεταξύ τουλάχιστον πέντε (5) υποψηφίων που
προέρχονται από πέντε (5) διαφορετικούς φορείς. Με όµοια από-
φαση µπορεί να συγκροτούνται περισσότερες Ειδικές Επιτροπές
Αξιολόγησης στον ίδιο φορέα, όποτε κρίνεται αναγκαίο.

Γραµµατέας της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης ορίζεται
υπάλληλος της Διεύθυνσης αρµοδιότητας θεµάτων προσωπικού
του οικείου φορέα. Στην Επιτροπή µετέχουν χωρίς δικαίωµα
ψήφου και δύο (2) αιρετοί εκπρόσωποι των µόνιµων υπαλλήλων
ή των υπαλλήλων µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) του οικείου φορέα. Στην Επιτροπή µετέχει
χωρίς δικαίωµα ψήφου και εκπρόσωπος του Επαγγελµατικού
Επιµελητηρίου ή Συλλόγου ή Σωµατείου, του οποίου ο αξιολο-
γούµενος είναι µέλος, ύστερα από αίτηση του τελευταίου.

Τα Ν.Π.Δ.Δ. που δε διαθέτουν δικό τους Υπηρεσιακό Συµβού-
λιο υπάγονται στην Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης του φορέα από
τον οποίο εποπτεύονται.

Για τους υπαλλήλους των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού η Ειδική Επιτροπή
Αξιολόγησης συνιστάται µε απόφαση του Συντονιστή της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης και αποτελείται από τα τακτικά µη
αιρετά µέλη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, που λειτουργεί σε
κάθε νοµό για τους υπαλλήλους των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού µε την
υποχρεωτική συµµετοχή ενός προϊστάµενου Διεύθυνσης προερ-
χόµενου από άλλο φορέα κατόπιν επιλογής σύµφωνα µε τη δια-
δικασία του πέµπτου εδαφίου της παραγράφου 1. Τα ανωτέρω
ισχύουν αναλόγως και για τους Δήµους Αθηναίων, Πειραιώς και
Θεσσαλονίκης, οι οποίοι διαθέτουν δικό τους Υπηρεσιακό Συµ-
βούλιο. Ειδικά για τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού το σύστηµα αξιολόγη-
σης του παρόντος νόµου εφαρµόζεται µετά την πάροδο έξι (6)
µηνών από την έναρξη ισχύος του.

Για τις Ανεξάρτητες Αρχές η Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης
συγκροτείται από τα τακτικά µη αιρετά µέλη του Υπηρεσιακού
Συµβουλίου αυτών µε την υποχρεωτική συµµετοχή ενός προϊστα-
µένου Γενικής Διεύθυνσης προερχόµενου από άλλο φορέα κα-
τόπιν επιλογής σύµφωνα µε τη διαδικασία του πέµπτου εδαφίου
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της παραγράφου 1.
2. Έργο της Επιτροπής είναι η αξιολόγηση των ενστάσεων του

άρθρου 20, καθώς και των εξαιρετικών επιδόσεων κατά τα ορι-
ζόµενα στις παραγράφους 5 και 12 του άρθρου 17, στις παρα-
γράφους 5 και 11 του άρθρου 18 και στην παράγραφο 4 του
άρθρου 16.

3. Στους φορείς που δεν υπάρχουν ή δεν επαρκούν οι προ-
ϊστάµενοι Γενικών Διευθύνσεων ορίζονται µέλη, τακτικά και ανα-
πληρωµατικά, προϊστάµενοι Διευθύνσεων, από τους οποίους
υποχρεωτικά ένας προέρχεται από άλλο φορέα µε τη διαδικασία
του πέµπτου εδαφίου της παραγράφου 1.

Εάν δεν υπάρχουν ή δεν επαρκούν οι προϊστάµενοι Διευθύν-
σεων, οι υπάλληλοι των εν λόγω φορέων υπάγονται στην Ειδική
Επιτροπή Αξιολόγησης του φορέα που τους εποπτεύει.

Σε όσους φορείς προβλέπεται Υπηρεσιακό Συµβούλιο, το
οποίο ακόµη δεν έχει συσταθεί, οι υπάλληλοι των εν λόγω φο-
ρέων υπάγονται στην Ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης του φορέα
που τους εποπτεύει.

4. Αν η Επιτροπή κληθεί να αξιολογήσει ενστάσεις ή τις εξαι-
ρετικές επιδόσεις υπαλλήλων ή προϊσταµένων που έχουν αξιο-
λογηθεί από µέλος της Επιτροπής, το συγκεκριµένο µέλος
κωλύεται να συµµετάσχει στην εξέταση του εν λόγω θέµατος
από την Επιτροπή και τη θέση του παίρνει ο αναπληρωτής του.

Η θητεία των µελών της Ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης είναι
διετής. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος η θητεία τους
λήγει στις 31.12.2016.

Άρθρο 22
Στοχοθεσία

1. Με τη στοχοθεσία επιδιώκεται η βελτίωση της αποτελεσµα-
τικότητας και συλλογικής δράσης της διοίκησης, η πληρέστερη
εκπλήρωση της αποστολής της Υπηρεσίας, και η ανταπόκρισή
της στις ανάγκες της κοινωνίας.

2. Εντός της πρώτης εβδοµάδας του Οκτωβρίου κάθε έτους ο
Υπουργός ή το όργανο διοίκησης κάθε φορέα γνωστοποιεί και
κατανέµει στις οικείες υπηρεσίες τους στρατηγικούς στόχους
της υπηρεσίας για το επόµενο έτος. Στο πλαίσιο των στόχων
αυτών, οι προϊστάµενοι των Γενικών Διευθύνσεων ή ελλείψει
αυτών οι προϊστάµενοι Διευθύνσεων καταθέτουν στον Υπουργό
ή στο όργανο διοίκησης εξειδικευµένη εισήγηση σχετικά µε τους
διαθέσιµους πόρους, τις υλοποιηθείσες και εν εξελίξει δράσεις
της υπηρεσίας τους, καθώς και το γενικότερο προγραµµατισµό
του τοµέα ευθύνης τους. Εντός της πρώτης εβδοµάδας του Νο-
εµβρίου ο αρµόδιος Υπουργός ή το µονοµελές όργανο διοίκη-
σης, σε συνεργασία µε τους ως άνω αναφερόµενους προϊστα-
µένους, αποφασίζει σχετικά επί των εισηγήσεων και στη συνέχεια
γνωστοποιεί και κατανέµει σε κάθε Γενική Διεύθυνση ή σε κάθε
Διεύθυνση τους στρατηγικούς στόχους της για το επόµενο έτος.

3. α) Η απόφαση της προηγούµενης παραγράφου κοινοποιεί-
ται ηλεκτρονικά σε όλους τους υπαλλήλους και παρουσιάζεται
σε ολοµέλεια των Διευθύνσεων ανά Γενική Διεύθυνση, όπου αυτή
υφίσταται, υπό την προεδρία του Υπουργού ή του µονοµελούς
οργάνου διοίκησης.

β) Οι προϊστάµενοι Γενικής Διεύθυνσης προβαίνουν σε µια κα-
ταρχήν εξειδίκευση ανά οικεία Διεύθυνση των στόχων που έχουν
τεθεί στην Γενική Διεύθυνση, ενηµερώνουν σχετικά τους υπαγό-
µενους σε αυτούς προϊσταµένους Διεύθυνσης και ζητούν από
αυτούς να εισηγηθούν περαιτέρω προσδιορισµό των στόχων
κάθε Διεύθυνσης. Οι προϊστάµενοι Διεύθυνσης ζητούν από τους
προϊσταµένους Τµήµατος να εισηγηθούν τον προσδιορισµό των
στόχων κάθε Τµήµατος. Οι προϊστάµενοι Τµήµατος ζητούν από
τους υπαλλήλους να υποβάλουν τις απόψεις και τις προτάσεις
τους σχετικά µε τη στοχοθεσία του Τµήµατος, της Διεύθυνσης
και συνολικά της Υπηρεσίας. Βάσει των εισηγήσεων των προϊστα-
µένων εκδίδεται από κάθε Γενικό Διευθυντή απόφαση για τους
στόχους κάθε Διεύθυνσης.

γ) Ο προϊστάµενος Τµήµατος παρουσιάζει στην Ολοµέλεια
των υπαλλήλων του Τµήµατος του άρθρου 23, εντός της δεύτε-
ρης εβδοµάδας του Δεκεµβρίου κάθε έτους, τους στόχους που
έχουν αποφασιστεί κατά τα ανωτέρω και προτείνει, στο πλαίσιο

της στοχοθεσίας αυτής, τους ατοµικούς στόχους κάθε υπαλλή-
λου, λαµβάνοντας υπόψη τις δεξιότητες, γνώσεις, εµπειρίες και
τα καθήκοντα που ασκεί. Στη συγκεκριµένη συνεδρίαση πραγ-
µατοποιείται και συζήτηση σχετικά µε την ευρύτερη στοχοθεσία
της υπηρεσίας και τους τρόπους βελτίωσης της λειτουργίας της.
Στη συνέχεια, µετά από συνέντευξη µε κάθε υπάλληλο, και αφού
λάβει υπόψη τη γνώµη του, ο προϊστάµενος καθορίζει γραπτά
την ατοµική στοχοθεσία του και την ειδικότερη συµβολή του στην
επίτευξη των στόχων του Τµήµατος, µε ατοµικούς στόχους, οι
οποίοι αναλύονται σε συγκεκριµένες ενέργειες, µε χρονικά προσ-
διορισµένη υλοποίηση, όπου η φύση της Υπηρεσίας το επιτρέπει.
Οι αποφάσεις στοχοθεσίας κοινοποιούνται ηλεκτρονικά σε όλο
το προσωπικό που αφορούν και δηµοσιεύονται στη Διαύγεια. 

δ) Ως προς τις οργανικές µονάδες επιπέδου αυτοτελούς Γρα-
φείου εφαρµόζονται αναλόγως οι ρυθµίσεις της περίπτωσης γ’.

4. Στις αποφάσεις στοχοθεσίας καθορίζονται ο βαθµός προ-
τεραιότητας για κάθε στόχο, οι δείκτες µέτρησης των αποτελε-
σµάτων, το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

5. Η διαδικασία της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 3 µπορεί
να επαναληφθεί µετά την παρέλευση τετραµήνου και πριν από
την παρέλευση οκταµήνου από την έναρξη αυτής µε σκοπό την
αναθεώρηση των στόχων.

6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και του οικείου Υπουργού καθορίζονται οι
λεπτοµέρειες εφαρµογής του άρθρου αυτού.

Άρθρο 23
Ολοµέλειες Διεύθυνσης και Τµήµατος

1. Οι Ολοµέλειες Διεύθυνσης και Τµήµατος αποτελούν συµ-
βουλευτικά όργανα της Διοίκησης, στα οποία δικαίωµα συµµε-
τοχής έχουν όλοι οι υπάλληλοι της αντίστοιχης οργανικής
µονάδας.

2.α) Η Ολοµέλεια Διεύθυνσης συγκαλείται και προεδρεύεται
από τον οικείο προϊστάµενο Διεύθυνσης και σε περίπτωση κω-
λύµατός του από τον οικείο προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης. Η
Ολοµέλεια Τµήµατος συγκαλείται και προεδρεύεται από τον οι-
κείο προϊστάµενο Τµήµατος και σε περίπτωση κωλύµατός του
από τον οικείο προϊστάµενο Διεύθυνσης.

β) Η Ολοµέλεια Διεύθυνσης συνεδριάζει τρεις (3) φορές το
χρόνο για να αξιολογήσει την πορεία υλοποίησης των στόχων
της Διεύθυνσης, όπως αυτοί αποτυπώνονται στη σύνολη λει-
τουργία της αντίστοιχης οργανικής µονάδας, και όποτε άλλοτε
κρίνει σκόπιµο ο οικείος προϊστάµενος Διεύθυνσης ή ο αρµόδιος
Γενικός Διευθυντής προκειµένου να συζητηθούν θέµατα λειτουρ-
γίας της Διεύθυνσης. Εισηγητής είναι ο αρµόδιος προϊστάµενος
Διεύθυνσης ή αρµόδιος υπάλληλος που επιλέγεται από αυτόν.

γ) Η Ολοµέλεια Τµήµατος συνεδριάζει µια φορά κάθε δύο (2)
µήνες για να συζητήσει θέµατα του Τµήµατος και την πορεία
υλοποίησης των στόχων του, και όποτε άλλοτε κρίνει σκόπιµο ο
οικείος προϊστάµενος Τµήµατος ή Διεύθυνσης, προκειµένου να
συζητηθούν θέµατα λειτουργίας του Τµήµατος. Αν υπάρχουν πα-
ρατηρήσεις Ανεξάρτητων Αρχών ή ελεγκτικών µηχανισµών ή
αναφορές µε παράπονα πολιτών που αφορούν τη λειτουργία του
Τµήµατος, αυτά συζητούνται υποχρεωτικά στην επόµενη Ολοµέ-
λεια του Τµήµατος. Οι Ολοµέλειες µπορεί να συντάσσουν ειση-
γήσεις προς τη διοικητική και πολιτική ηγεσία βάσει προτάσεων
των µελών τους. Τα δύο τρίτα (2/3) των υπαλλήλων του Τµήµα-
τος µπορεί να ζητήσουν οποτεδήποτε µε έγγραφη αναφορά τους
προς τον προϊστάµενο τη σύγκληση έκτακτης Ολοµέλειας, προ-
κειµένου να συζητηθούν υπηρεσιακά θέµατα, τα οποία προσδιο-
ρίζονται ειδικά στην αναφορά. Η έκτακτη Ολοµέλεια συγκαλείται
υποχρεωτικά εντός δέκα (10) ηµερών από την περιέλευση της
αναφοράς στον προϊστάµενο Διεύθυνσης.

δ) Στο τέλος κάθε έτους οι Ολοµέλειες της Διεύθυνσης και του
Τµήµατος εγκρίνουν Εκθέσεις Αξιολόγησης του έργου που πα-
ρήγαγαν. Οι Εκθέσεις αυτές συντάσσονται από τον οικείο προ-
ϊστάµενο και εγκρίνονται ύστερα από συζήτηση τουλάχιστον από
τα δύο τρίτα (2/3) των υπαλλήλων της αντίστοιχης δοµής. Οι Εκ-
θέσεις είναι επαρκώς αιτιολογηµένες βάσει της στοχοθεσίας της
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κάθε δοµής και λαµβάνουν βαθµολογία από το 0-100. Οι Εκθέ-
σεις αυτές συνοδεύουν τον ατοµικό φάκελο αξιολόγησης κάθε
υπαλλήλου. 

ε) Η τήρηση των πρακτικών των συνεδριάσεων των Ολοµε-
λειών ανατίθεται σε υπάλληλο που ορίζεται ως Γραµµατέας από
τον Πρόεδρό της.

Οι Ολοµέλειες διεξάγονται εντός ωραρίου υπηρεσίας και ολο-
κληρώνονται µε την εξάντληση των θεµάτων της ηµερήσιας διά-
ταξης. Για τη συµµετοχή σε αυτές δεν καταβάλλεται υπερωριακή
αποζηµίωση. Για την επίτευξη απαρτίας απαιτείται η συµµετοχή
τουλάχιστον των τριών πέµπτων (3/5) των υπαλλήλων, οι οποίοι
υπογράφουν σχετικά. Δεν υπολογίζονται οι απόντες λόγω εκπαι-
δευτικής, αναρρωτικής αδείας ή αδείας µητρότητας ή ανατρο-
φής τέκνου.

Άρθρο 24
Λογοδοσία και κοινωνικός έλεγχος 

Παρατηρητήριο δηµόσιας διοίκησης

1. α) Ο κοινωνικός έλεγχος της Δηµόσιας Διοίκησης έχει ως
σκοπό τη βελτίωση της λειτουργίας και της ποιότητας των υπη-
ρεσιών της. Ο κοινωνικός έλεγχος επιτυγχάνεται µέσω του εντο-
πισµού προβληµάτων µη εύρυθµης λειτουργίας ή περιπτώσεων
κακοδιοίκησης, λαµβάνοντας υπόψη αφενός τη γνώµη των πολι-
τών για την ποιότητα των δηµοσίων υπηρεσιών αφετέρου τη δια-
τύπωση προτάσεων για την καλύτερη λειτουργία τους.

β) Για το σκοπό αυτό καθιερώνεται διαδικασία Ακρόασης Κοι-
νωνικών Φορέων και Πολιτών, µε σκοπό η διοίκηση να καταγρά-
φει και να απαντά αµέσως στα προβλήµατα εύρυθµης λειτουρ-
γίας ή κακοδιοίκησης που εντοπίζουν οι πολίτες. Η διαδικασία
της Ακρόασης διεξάγεται µία φορά κάθε δύο (2) µήνες, µε κανό-
νες δηµοσιότητας και τηρούνται πρακτικά. Προς το σκοπό αυτό
συγκροτείται σε κάθε Υπουργείο και εν γένει κρατική δοµή Επι-
τροπή Ακρόασης που ορίζεται από τον Γενικό Γραµµατέα της Δι-
οίκησης µέσα από το σώµα των Γενικών Διευθυντών, Διευθυντών
και Προϊσταµένων Τµήµατος. Τηρείται αυστηρή σειρά προτεραι-
ότητας στα αιτήµατα κοινωνικών φορέων ή µεµονωµένων πολι-
τών ή οµάδων πολιτών. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης καθορίζονται οι όροι, ο τρόπος
λειτουργίας και κάθε θέµα σχετικό µε την οργάνωση και διεξα-
γωγή της διαδικασίας Ακρόασης Κοινωνικών Φορέων και Πολι-
τών.

γ) Ο κοινωνικός έλεγχος διενεργείται, µεταξύ άλλων, µε έρευ-
νες, ηλεκτρονικές και µη, µε τις οποίες οι πολίτες αξιολογούν τις
υπηρεσίες τις οποίες χρησιµοποίησαν. Κάθε ηλεκτρονική εφαρ-
µογή µέσω της οποίας οι πολίτες συναλλάσσονται µε τη διοί-
κηση, όπως και η κεντρική ιστοσελίδα κάθε Υπουργείου, περιλαµ-
βάνει υποχρεωτικά παρόµοια πρόβλεψη για αξιολόγηση των σχε-
τικών υπηρεσιών.

δ) Με τη συνεργασία του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., στις υπηρεσίες όπου προ-
σέρχονται πολίτες αναπτύσσεται και εφαρµόζεται σύστηµα διε-
ρεύνησης ικανοποίησης των πολιτών και υποβάλλονται παρατη-
ρήσεις και προτάσεις για τη λειτουργία τους. Για το σκοπό αυτό
συγκροτείται εκ µέρους της υπηρεσίας Οµάδα ή Οµάδες Έργου
σε επίπεδο κεντρικής υπηρεσίας στην οποία συµµετέχουν υπο-
χρεωτικά και υπάλληλοι των υπηρεσιών του πρώτου εδαφίου. Οι
Οµάδες Έργου επεξεργάζονται τα σχετικά στοιχεία και συντάσ-
σουν σχετικές Εκθέσεις που υποβάλλονται υποχρεωτικά στον
αρµόδιο Υπουργό και στο Παρατηρητήριο της Δηµόσιας Διοίκη-
σης (ΠΑ.Δ.Δ.) της επόµενης παραγράφου και µπορούν να υπο-
βάλουν εισηγήσεις µε αλλαγές, ακόµη και νοµοθετικές, που
κρίνονται σκόπιµες.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης συνιστάται στο Ε.Κ.Δ.Δ.Α. Παρατηρητήριο της
Δηµόσιας Διοίκησης (ΠΑ.Δ.Δ.) µε αποστολή την επιστηµονική πα-
ρακολούθηση της διοικητικής λειτουργίας και το συντονισµό των
διαδικασιών αξιολόγησης και κοινωνικού ελέγχου της δηµόσιας
διοίκησης. Το Παρατηρητήριο στελεχώνεται από εµπειρογνώµο-
νες του Ε.Κ.Δ.Δ.Α., οι οποίοι επιλέγονται µε διετή θητεία από το
Διοικητικό Συµβούλιό του και προεδρεύεται από τον Πρόεδρο
του Ε.Κ.Δ.Δ.Α.. Στα µέλη του ΠΑ.Δ.Δ. δεν καταβάλλεται πρό-

σθετη αµοιβή. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης ρυθµίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµο-
γής του άρθρου αυτού.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΚΗ ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΘΕΣΕΩΝ - 

ΣΥΣΤΗΜΑ ΠΡΟΑΓΩΓΩΝ

Άρθρο 25
Βαθµολογική διάρθρωση θέσεων

1. Το άρθρο 80 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007 (Α’ 26), αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 80
Βαθµολογική διάρθρωση θέσεων

1. Οι θέσεις προσωπικού της κατηγορίας ειδικών θέσεων (ΕΘ)
κατατάσσονται στους βαθµούς πρώτο (1ο) και δεύτερο (2ο).

2. Οι θέσεις των κατηγοριών Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης
(ΠΕ), Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ), Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης (ΔΕ) και Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (ΥΕ) κατατάσσονται
σε πέντε (5) συνολικά βαθµούς ως ακολούθως:

Βαθµός Α’
Βαθµός Β’
Βαθµός Γ’
Βαθµός Δ’
Βαθµός Ε’.
3. Οι θέσεις των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ κατατάσσονται

στους βαθµούς Δ’, Γ’, Β’ και Α’, από τους οποίους κατώτερος
είναι ο Δ’ και ανώτερος ο Α’. Οι θέσεις της κατηγορίας ΥΕ κατα-
τάσσονται στους βαθµούς Ε’, Δ’, Γ’ και Β’, από τους οποίους κα-
τώτερος είναι ο Ε’ και ανώτερος ο Β’.

4. Εισαγωγικός βαθµός των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ είναι ο
βαθµός Δ’ και της κατηγορίας ΥΕ ο βαθµός Ε’. Για τους κατό-
χους διδακτορικού διπλώµατος εισαγωγικός βαθµός είναι ο Β’,
στον οποίον κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη. Για τους κα-
τόχους µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών εισαγωγικός βαθµός
είναι ο Γ’, στον οποίον κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη.
Για τους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α) εισαγωγικός βαθµός είναι ο Β’. Ο
χρόνος φοίτησης στην Ε.Σ.Δ.Δ.Α. υπολογίζεται ως πλεονάζων
στο Β’ βαθµό. Για τους αριστούχους προσµετράται ένα (1) επι-
πλέον έτος στον ίδιο βαθµό. Η παραµονή στον κατά περίπτωση
εισαγωγικό βαθµό υποχρεωτικά διαρκεί για δύο (2) συναπτά έτη
τουλάχιστον ανεξαρτήτως των τυπικών προσόντων που αποκτά
ο υπάλληλος στο ενδιάµεσο χρονικό διάστηµα.

5. Οι θέσεις όλων των βαθµών των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και
ΥΕ είναι σε κάθε κατηγορία οργανικά ενιαίες.»

2. Το άρθρο 82 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 82
Χρόνος προαγωγής

1. Για την προαγωγή από βαθµό σε βαθµό απαιτείται:
α) Για την κατηγορία ΥΕ:
Από το βαθµό Ε’ στο βαθµό Δ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Ε’,
από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ δεκαετής υπηρεσία στο βαθµό

Δ’ και
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ δεκαετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’.
β) Για την κατηγορία ΔΕ:
Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’,
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ οκταετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’ και
από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Β’.
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γ) Για την κατηγορία ΤΕ:
Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’,
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’ και
από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Β’.
δ) Για την κατηγορία ΠΕ:
Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’,
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ πενταετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’ και
από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Β’.
2. Τα δύο (2) πρώτα έτη που διανύονται στον εισαγωγικό

βαθµό όλων των κατηγοριών αποτελούν δοκιµαστική υπηρεσία,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 40.

3. Υπάλληλοι, που υπηρετούν σε κατηγορία χωρίς να κατέχουν
το απαιτούµενο τυπικό προσόν, εξελίσσονται στους βαθµούς της
κατηγορίας στην οποία υπηρετούν, µε προσθήκη ενός (1) έτους
στο χρόνο που απαιτείται για προαγωγή στον επόµενο βαθµό µε
εξαίρεση τον εισαγωγικό βαθµό.

4. Για τους υπαλλήλους κατηγορίας ΔΕ, κατόχους αποφοιτη-
ρίου δηµοσίου Ι.Ε.Κ., διάρκειας σπουδών δύο (2) ετών, ο χρόνος
που απαιτείται για τη βαθµολογική εξέλιξη µειώνεται συνολικά
κατά δύο (2) έτη. Για τους υπαλλήλους κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, κα-
τόχους µεταπτυχιακού διπλώµατος σπουδών διάρκειας ενός (1)
τουλάχιστον έτους, ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθµολογική
εξέλιξη µειώνεται συνολικά κατά δύο (2) έτη. Για τους κατόχους
διδακτορικού διπλώµατος ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθ-
µολογική εξέλιξη µειώνεται συνολικά κατά έξι (6) έτη. Αν ο υπάλ-
ληλος κατέχει µεταπτυχιακό και διδακτορικό δίπλωµα, η κατά τα
ανωτέρω µείωση του χρόνου αφορά µόνο το διδακτορικό δί-
πλωµα. Σε περίπτωση κατοχής περισσότερων του ενός µεταπτυ-
χιακών τίτλων σπουδών, ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθ-
µολογική εξέλιξη µειώνεται κατά ένα (1) έτος για κάθε τίτλο
πέραν του ενός.

5. Για τον υπάλληλο που λαµβάνει στην αξιολόγηση για δύο
(2) συνεχείς περιόδους βαθµολογία µεγαλύτερη ή ίση του βαθ-
µού 90, µειώνεται ο απαιτούµενος χρόνος για προαγωγή κατά
ένα (1) έτος. Αν η βαθµολογία αυτή αφορά το τελευταίο έτος
που διανύει στο βαθµό, το ένα (1) έτος προσµετράται ως πλεο-
νάζων χρόνος στον επόµενο βαθµό.»

3. Το άρθρο 83 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 83
Σύστηµα προαγωγών - Πίνακες προακτέων

1. Οι προαγωγές γίνονται ύστερα από απόφαση του Υπηρε-
σιακού Συµβουλίου. Οι υπάλληλοι προάγονται στον αµέσως επό-
µενο βαθµό, εφόσον έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο χρόνο
στο βαθµό που κατέχουν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
82 και έχουν σε υψηλό επίπεδο τα ουσιαστικά προσόντα που
αναφέρονται στις εκθέσεις αξιολόγησής τους. Το Υπηρεσιακό
Συµβούλιο, προκειµένου να διαπιστώσει τη συνδροµή των ουσια-
στικών προσόντων, λαµβάνει υπόψη όλα τα στοιχεία του προσω-
πικού µητρώου του υπαλλήλου, από τα οποία προκύπτει η
δραστηριότητά του στην υπηρεσία, η επαγγελµατική του επάρ-
κεια, η πρωτοβουλία και η αποτελεσµατικότητά του. Για το σχη-
µατισµό της κρίσης του, το Υπηρεσιακό Συµβούλιο λαµβάνει
υπόψη του τις εκθέσεις ουσιαστικών προσόντων της τελευταίας
πενταετίας.

Ειδικά για την προαγωγή στον Α’ βαθµό πρέπει ο υπάλληλος
να έχει σε ιδιαίτερα υψηλό επίπεδο προσόντα που µαρτυρούν δι-
οικητική ικανότητα, όπως αυτά καθορίζονται από την κλίµακα του
συστήµατος αξιολόγησης των ουσιαστικών προσόντων των
υπαλλήλων.

2. Το Υπηρεσιακό Συµβούλιο τον Απρίλιο κάθε έτους καταρτί-
ζει, µε βάση τις καταστάσεις του άρθρου 88, πίνακα προακτέων
µε αλφαβητική σειρά κατά βαθµό, κλάδο και ειδικότητα, καθώς
και πίνακες µη προακτέων.

Για την εγγραφή στους πίνακες αυτούς κρίνονται οι υπάλληλοι
που συµπληρώνουν ως τις τριάντα (30) Απριλίου του επόµενου
έτους τον απαιτούµενο για την προαγωγή χρόνο υπηρεσίας. Η
ισχύς των πινάκων αρχίζει την 1η Μαΐου του έτους κατάρτισής
τους, ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία οριστικοποίησής τους,
σύµφωνα µε το άρθρο 90.

3. Οι υπάλληλοι που περιλαµβάνονται στους πίνακες προ-
ακτέων προάγονται υποχρεωτικά µέσα σε ένα (1) µήνα από την
κύρωση των πινάκων ή από την ηµέρα που συµπληρώνουν τον
απαιτούµενο για την προαγωγή χρόνο υπηρεσίας. Η προαγωγή
θεωρείται ότι συντελείται από την ηµέρα που συµπληρώνει ο
υπάλληλος το χρόνο υπηρεσίας που απαιτείται για να προαχθεί
στον επόµενο βαθµό, όχι όµως πριν από την έναρξη ισχύος του
οικείου πίνακα προακτέων.

4. Στους πίνακες µη προακτέων περιλαµβάνονται οι υπάλληλοι
που κρίνονται ως µη προακτέοι. Ως µη προακτέοι κρίνονται µε
ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση του Υπηρεσιακού Συµβουλίου,
βάσει πραγµατικών στοιχείων, οι υπάλληλοι που δεν πληρούν τις
ουσιαστικές προϋποθέσεις να ασκήσουν τα καθήκοντα του ανώ-
τερου βαθµού.

5. Οι αποφάσεις προαγωγών δεν αναρτώνται στη Διαύγεια
ούτε δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

4. Το άρθρο 83 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007 (Α’ 143), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 83
Βαθµολογική διάρθρωση θέσεων

1. Οι θέσεις των κατηγοριών Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης
(ΠΕ), Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ), Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης (ΔΕ) και Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (ΥΕ) κατατάσσονται
σε πέντε (5) συνολικά βαθµούς ως ακολούθως:

Βαθµός Α’
Βαθµός Β’
Βαθµός Γ’
Βαθµός Δ’
Βαθµός Ε’.
2. Οι θέσεις των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ κατατάσσονται

στους βαθµούς Δ’, Γ’, Β’ και Α’, από τους οποίους κατώτερος
είναι ο Δ’ και ανώτερος ο Α’. Οι θέσεις της κατηγορίας ΥΕ κατα-
τάσσονται στους βαθµούς Ε’, Δ’, Γ’ και Β’, από τους οποίους κα-
τώτερος είναι ο Ε’ και ανώτερος ο Β’.

3. Εισαγωγικός βαθµός των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ είναι ο
βαθµός Δ’ και της κατηγορίας ΥΕ ο βαθµός Ε’. Για τους κατό-
χους διδακτορικού διπλώµατος εισαγωγικός βαθµός είναι ο Β’,
στον οποίον κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη. Για τους κα-
τόχους µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών εισαγωγικός βαθµός
είναι ο Γ’, στον οποίον κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη.
Για τους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) εισαγωγικός βαθµός είναι ο Β’. Ο
χρόνος φοίτησης στην Ε.Σ.Δ.Δ.Α. υπολογίζεται ως πλεονάζων
στο Β’ βαθµό. Για τους αριστούχους προσµετράται ένα (1) επι-
πλέον έτος στον ίδιο βαθµό. Η παραµονή στον κατά περίπτωση
εισαγωγικό βαθµό υποχρεωτικά διαρκεί για δύο (2) συναπτά έτη
τουλάχιστον ανεξαρτήτως των τυπικών προσόντων που αποκτά
ο υπάλληλος στο ενδιάµεσο χρονικό διάστηµα.

4. Οι θέσεις όλων των βαθµών των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και
ΥΕ είναι σε κάθε κατηγορία οργανικά ενιαίες.»

5. Το άρθρο 85 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 85
Χρόνος προαγωγής

1. Για την προαγωγή από βαθµό σε βαθµό απαιτείται:
α) Για την κατηγορία ΥΕ:
Από το βαθµό Ε’ στο βαθµό Δ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Ε’,
από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ δεκαετής υπηρεσία στο βαθµό

Δ’ και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’ - 24 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2016 6435



από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ δεκαετής υπηρεσία στο βαθµό
Γ’.

β) Για την κατηγορία ΔΕ:
Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’,
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ οκταετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’ και
από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Β’.
γ) Για την κατηγορία ΤΕ:
Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’,
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’ και
από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Β’.
δ) Για την κατηγορία ΠΕ:
Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’,
από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ πενταετής υπηρεσία στο βαθµό

Γ’ και
από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό

Β’.
2. Τα δύο (2) πρώτα έτη που διανύονται στον εισαγωγικό

βαθµό όλων των κατηγοριών αποτελούν δοκιµαστική υπηρεσία,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 45.

3. Υπάλληλοι, οι οποίοι υπηρετούν σε κατηγορία χωρίς να κα-
τέχουν το απαιτούµενο τυπικό προσόν, εξελίσσονται στους βαθ-
µούς της κατηγορίας που υπηρετούν, µε προσθήκη ενός (1)
έτους στο χρόνο που απαιτείται για προαγωγή στον επόµενο
βαθµό µε εξαίρεση τον εισαγωγικό βαθµό.

4. Για τους υπαλλήλους κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, κατόχους µετα-
πτυχιακού διπλώµατος σπουδών διάρκειας ενός (1) τουλάχιστον
έτους, ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθµολογική εξέλιξη µει-
ώνεται συνολικά κατά δύο (2) έτη. Για τους κατόχους διδακτορι-
κού διπλώµατος ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθµολογική
εξέλιξη µειώνεται συνολικά κατά έξι (6) έτη. Αν ο υπάλληλος κα-
τέχει µεταπτυχιακό και διδακτορικό δίπλωµα, η κατά τα ανωτέρω
µείωση του χρόνου αφορά µόνο το διδακτορικό δίπλωµα. Σε πε-
ρίπτωση κατοχής περισσότερων του ενός µεταπτυχιακών τίτλων
σπουδών, ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθµολογική εξέλιξη
µειώνεται κατά ένα (1) έτος για κάθε τίτλο πέραν του ενός.

5. Για τον υπάλληλο που λαµβάνει στην αξιολόγηση για δύο
(2) συνεχείς περιόδους βαθµολογία µεγαλύτερη ή ίση του βαθ-
µού 90, µειώνεται ο απαιτούµενος χρόνος για προαγωγή κατά
ένα (1) έτος. Αν η βαθµολογία αυτή αφορά το τελευταίο έτος
που διανύει στο βαθµό, το ένα (1) έτος προσµετράται ως πλεο-
νάζων χρόνος στον επόµενο βαθµό.»

6. Το άρθρο 86 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 86
Σύστηµα προαγωγών -� 

Πίνακες προακτέων

1. Οι προαγωγές γίνονται ύστερα από απόφαση του Υπηρε-
σιακού Συµβουλίου. Οι υπάλληλοι προάγονται στον αµέσως επό-
µενο βαθµό, εφόσον έχουν συµπληρώσει τον απαιτούµενο χρόνο
στο βαθµό που κατέχουν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
85 και έχουν σε υψηλό επίπεδο τα ουσιαστικά προσόντα που
αναφέρονται στις εκθέσεις αξιολόγησής τους. Το Υπηρεσιακό
Συµβούλιο, προκειµένου να διαπιστώσει τη συνδροµή των ουσια-
στικών προσόντων, λαµβάνει υπόψη όλα τα στοιχεία του προσω-
πικού µητρώου του υπαλλήλου, από τα οποία προκύπτει η
δραστηριότητά του στην υπηρεσία, η επαγγελµατική του επάρ-
κεια, η πρωτοβουλία και η αποτελεσµατικότητά του. Για το σχη-
µατισµό της κρίσης του, το Υπηρεσιακό Συµβούλιο λαµβάνει
υπόψη του τις εκθέσεις ουσιαστικών προσόντων της τελευταίας
πενταετίας.

Ειδικά, για την προαγωγή στον Α’ βαθµό πρέπει ο υπάλληλος
να έχει σε ιδιαίτερα υψηλό επίπεδο προσόντα που µαρτυρούν δι-
οικητική ικανότητα, όπως αυτά καθορίζονται από την κλίµακα του
συστήµατος αξιολόγησης των ουσιαστικών προσόντων των

υπαλλήλων.
2. Το Υπηρεσιακό Συµβούλιο τον Απρίλιο κάθε έτους καταρ-

τίζει, µε βάση τις καταστάσεις του άρθρου 90, πίνακα προακτέων
µε αλφαβητική σειρά κατά βαθµό, κλάδο και ειδικότητα, καθώς
και πίνακες µη προακτέων.

Για την εγγραφή στους πίνακες αυτούς κρίνονται οι υπάλληλοι
που συµπληρώνουν έως τις τριάντα (30) Απριλίου του επόµενου
έτους τον απαιτούµενο για την προαγωγή χρόνο υπηρεσίας. Η
ισχύς των πινάκων αρχίζει την 1η Μαΐου του έτους κατάρτισής
τους, ανεξάρτητα από την ηµεροµηνία οριστικοποίησής τους,
σύµφωνα µε το άρθρο 92.

3. Οι υπάλληλοι που περιλαµβάνονται στους πίνακες προ-
ακτέων προάγονται υποχρεωτικά µέσα σε ένα (1) µήνα από την
κύρωση των πινάκων ή από την ηµέρα που συµπληρώνουν τον
απαιτούµενο για την προαγωγή χρόνο υπηρεσίας. Η προαγωγή
θεωρείται ότι συντελείται από την ηµέρα που συµπληρώνει ο
υπάλληλος το χρόνο υπηρεσίας που απαιτείται για να προαχθεί
στον επόµενο βαθµό, όχι όµως πριν από την έναρξη ισχύος του
οικείου πίνακα προακτέων.

4. Στους πίνακες µη προακτέων περιλαµβάνονται οι υπάλληλοι
που κρίνονται ως µη προακτέοι. Ως µη προακτέοι κρίνονται µε
ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση του Υπηρεσιακού Συµβουλίου,
βάσει πραγµατικών στοιχείων, οι υπάλληλοι που δεν πληρούν τις
ουσιαστικές προϋποθέσεις να ασκήσουν τα καθήκοντα του ανώ-
τερου βαθµού.

5. Οι αποφάσεις προαγωγών δεν αναρτώνται στη Διαύγεια
ούτε δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 26
Βαθµολογική ένταξη – Αναγνώριση προϋπηρεσίας

1. Το άρθρο 98 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/ 2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 98
Βαθµολογική ένταξη

1. Οι υπάλληλοι, που έχουν πριν από το διορισµό τους χρόνο
πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας, εντάσσονται µετά τη µονιµο-
ποίησή τους µέχρι και τον αµέσως προηγούµενο του καταληκτι-
κού βαθµό, µε συνυπολογισµό πλεονάζοντος χρόνου στο βαθµό
αυτό, ύστερα από ουσιαστική κρίση του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου. Η ένταξη ανατρέχει στο χρόνο κρίσης του οικείου Υπηρε-
σιακού Συµβουλίου.

2. Ως πραγµατική δηµόσια υπηρεσία νοείται κάθε υπηρεσία
που έχει διανυθεί στο Δηµόσιο, σε Ν.Π.Δ.Δ., σε Ν.Π.Ι.Δ. του Δη-
µοσίου ή σε Ο.Τ.Α., µε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου ή αορίστου χρόνου, καθώς και κάθε άλλη
υπηρεσία που, µε βάση ειδικές διατάξεις, αναγνωρίζεται ως
πραγµατική δηµόσια υπηρεσία για βαθµολογική εξέλιξη.

3. Προϋπηρεσία µε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου αντίστοιχη της προηγούµενης παραγράφου, σε υπηρεσίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή των χωρών - µελών αυτής, λαµβάνε-
ται υπόψη για την ένταξη.

4. Προϋπηρεσία υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού που
έχει διανυθεί σε νοµικά ή φυσικά πρόσωπα ή σε άλλους δηµόσι-
ους ή ιδιωτικούς φορείς και αφορά αρχαιολογικά έργα, ανασκα-
φές µουσειακές ή άλλες συναφείς εργασίες που διενεργήθηκαν
υπό την εποπτεία της οικείας Υπηρεσίας του Υπουργείου, ανα-
γνωρίζεται στο σύνολό της ως προϋπηρεσία Δηµοσίου και λαµ-
βάνεται υπόψη για τη βαθµολογική τους εξέλιξη.

5. Για την κατά τα ανωτέρω ένταξη λαµβάνεται υπόψη µόνο η
προϋπηρεσία που έχει διανυθεί πριν από το διορισµό στην κατη-
γορία, στην οποία ανήκει ο υπάλληλος κατά το χρόνο της έντα-
ξης. 

6. Προϋπηρεσία σε συναφές αντικείµενο έως επτά (7) έτη που
έχει διανυθεί πριν από το διορισµό, εκτός του δηµόσιου τοµέα,
λαµβάνεται υπόψη εφόσον αποδεικνύεται. Οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις αναγνώρισης της ως άνω προϋπηρεσίας, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια καθορίζονται µε προεδρικό διά-
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ταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης.»

2. Το άρθρο 102 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοι-
νοτικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 102
Βαθµολογική ένταξη

1. Οι υπάλληλοι, που έχουν πριν από το διορισµό τους χρόνο
πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας, εντάσσονται µετά τη µονιµο-
ποίησή τους µέχρι και τον αµέσως προηγούµενο του καταληκτι-
κού βαθµό, µε συνυπολογισµό πλεονάζοντος χρόνου στο βαθµό
αυτόν, ύστερα από ουσιαστική κρίση του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου. Η ένταξη ανατρέχει στο χρόνο κρίσης του οικείου Υπηρε-
σιακού Συµβουλίου.

2. Ως πραγµατική δηµόσια υπηρεσία νοείται κάθε υπηρεσία
που έχει διανυθεί στο Δηµόσιο, σε Ν.Π.Δ.Δ., σε Ν.Π.Ι.Δ. του Δη-
µοσίου ή σε Ο.Τ.Α., µε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου ή αορίστου χρόνου, καθώς και κάθε άλλη υπη-
ρεσία που, µε βάση ειδικές διατάξεις, αναγνωρίζεται ως πραγ-
µατική δηµόσια υπηρεσία για βαθµολογική εξέλιξη.

3. Προϋπηρεσία µε σχέση εργασίας δηµοσίου ή ιδιωτικού δι-
καίου αντίστοιχη της προηγούµενης παραγράφου, σε υπηρεσίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή των χωρών - µελών αυτής, λαµβάνε-
ται υπόψη για την ένταξη.

4. Για την κατά τα ανωτέρω ένταξη λαµβάνεται υπόψη µόνο η
προϋπηρεσία που έχει διανυθεί πριν από το διορισµό στην κατη-
γορία, στην οποία ανήκει ο υπάλληλος κατά το χρόνο της έντα-
ξης. 

5. Προϋπηρεσία σε συναφές αντικείµενο έως επτά (7) έτη που
έχει διανυθεί πριν από το διορισµό, εκτός του δηµόσιου τοµέα,
λαµβάνεται υπόψη εφόσον αποδεικνύεται. Οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις αναγνώρισης της ως άνω προϋπηρεσίας, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια καθορίζονται µε προεδρικό διά-
ταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης.»

Άρθρο 27
Μεταβατικές διατάξεις

1. Οι υπάλληλοι, που υπηρετούν κατά την έναρξη της ισχύος
του παρόντος, κατατάσσονται από 1.1.2016 αυτοδικαίως στους
βαθµούς της κατηγορίας που υπηρετούν, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 80 και 82 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.(ν.
3528/2007), καθώς και των άρθρων 83 και 85 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/ 2007), µε
εξαίρεση τις διατάξεις των παραγράφων 5 του άρθρου 82 του
Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/ 2007) και 5 του άρθρου 85
του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων
(ν. 3584/2007) και µε βάση το συνολικό χρόνο πραγµατικής δη-
µόσιας υπηρεσίας, που έχει αναγνωριστεί για τη βαθµολογική ή
τη µισθολογική τους εξέλιξη. Πλεονάζων χρόνος θεωρείται ότι
διανύθηκε στο βαθµό κατάταξης.

2. Για την κατάταξη σύµφωνα µε την παράγραφο 1 δεν υπο-
λογίζονται:

α. ο χρόνος της αργίας είτε εξαιτίας ποινικής δίωξης που κα-
τέληξε σε οποιαδήποτε καταδίκη είτε εξαιτίας πειθαρχικής δίω-
ξης που κατέληξε σε πειθαρχική ποινή τουλάχιστον προστίµου
αποδοχών τριών (3) µηνών,

β. ο χρόνος της αδικαιολόγητης αποχής από τα καθήκοντα,
γ. ο χρόνος της προσωρινής παύσης,
δ. ο χρόνος της άδειας άνευ αποδοχών που δεν αποτελεί

χρόνο πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας,
ε. ο χρόνος της αναστολής άσκησης καθηκόντων εφόσον στη

συνέχεια ο υπάλληλος τέθηκε σε αργία,
στ.το χρονικό διάστηµα κατά το οποίο στερήθηκε ο υπάλληλος

το δικαίωµα για προαγωγή,
ζ.χρονικό διάστηµα ίσο προς το µισό του απαιτούµενου προς

προαγωγή χρόνου, σε περίπτωση επιβολής της πειθαρχικής ποι-
νής του υποβιβασµού.

3. Για την κατάταξη, σύµφωνα µε την προηγούµενη παρά-
γραφο, στο συνολικό χρόνο πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας
δεν υπολογίζεται το µισό του πέραν της δεκαετίας χρόνου, που
διανύθηκε µε τυπικό προσόν κατώτερης κατηγορίας.

4. Υπάλληλοι, οι οποίοι υπηρετούν σε κατηγορία χωρίς να κα-
τέχουν το απαιτούµενο τυπικό προσόν, κατατάσσονται στους
βαθµούς της κατηγορίας που υπηρετούν, µε προσθήκη ενός (1)
έτους στο χρόνο που απαιτείται για προαγωγή στον επόµενο
βαθµό µε εξαίρεση τον εισαγωγικό βαθµό.

5. Για την κατάταξη που προβλέπεται από τις διατάξεις των
προηγούµενων παραγράφων του παρόντος άρθρου εκδίδονται
διαπιστωτικές πράξεις, που δεν δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 28
Τελικές – Καταργούµενες διατάξεις

1. Τα άρθρα 6 έως 11 και 28 του ν. 4024/2011 (Α’ 226) καταρ-
γούνται και τα σχετικά θέµατα ρυθµίζονται από τις διατάξεις των
άρθρων 40 και 89 έως 95 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πο-
λιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007, καθώς και τα
άρθρα 45 και 91 έως 97 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του
ν. 3584/2007. Οι διατάξεις των άρθρων 6 και 7 του ν. 4024/2011
που αφορούν στον υπολογισµό του πλεονάζοντος χρόνου στον
κατά περίπτωση βαθµό ένταξης εξακολουθούν να ισχύουν.

2. Όπου για τη συµµετοχή σε συλλογικό όργανο ή την κατά-
ληψη θέσης απαιτείται ως τυπική προϋπόθεση η κατοχή συγκε-
κριµένου βαθµού, οι υπάλληλοι συνεχίζουν να ασκούν τα
καθήκοντά τους, ανεξαρτήτως του βαθµού στον οποίον κατατάσ-
σονται, µέχρι τη λήξη της θητείας τους.

3. Οι διατάξεις του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. για τη βαθµο-
λογική εξέλιξη των υπαλλήλων εφαρµόζονται και για τους υπαλ-
λήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
του Δηµοσίου, συµπεριλαµβανοµένων των Ανεξαρτήτων Αρχών
και των Ν.Π.Δ.Δ., που κατέχουν οργανική θέση, µε εξαίρεση το
προσωπικό µερικής απασχόλησης.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΣΥΣΤΗΜΑ ΕΠΙΛΟΓΗΣ ΠΡΟΪΣΤΑΜΕΝΩΝ

Άρθρο 29
Προϊστάµενοι οργανικών µονάδων – Διαδικασία 

και κριτήρια επιλογής προϊσταµένων

1. Το άρθρο 84 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/ 2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 84
Προϊστάµενοι οργανικών µονάδων

1. Ως προϊστάµενοι Γενικής Διεύθυνσης επιλέγονται υπάλληλοι
της κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, εφόσον:

α) έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου Γενικής Διεύθυν-
σης για ένα (1) έτος τουλάχιστον ή

β) έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου Διεύθυνσης για
τρία (3) τουλάχιστον έτη ή

γ) είναι κάτοχοι αναγνωρισµένου συναφούς διδακτορικού δι-
πλώµατος ή απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) ή κάτοχοι αναγνωρισµένου συνα-
φούς µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, κατέχουν βαθµό Α’ µε πλε-
ονάζοντα χρόνο τουλάχιστον οκτώ (8) έτη στο βαθµό αυτόν ή

δ) κατέχουν το βαθµό Α’ µε πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον
δέκα (10) έτη στο βαθµό αυτόν.

2. Ως προϊστάµενοι Διεύθυνσης ή αντίστοιχου ή ενδιάµεσου
(µεταξύ Διευθύνσεως και Τµήµατος) επιπέδου οργανικών µονά-
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δων επιλέγονται υπάλληλοι κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ εφόσον:
α) έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου Διεύθυνσης επί

ένα (1) έτος τουλάχιστον ή
β) είναι κάτοχοι αναγνωρισµένου συναφούς διδακτορικού δι-

πλώµατος ή απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) ή κάτοχοι αναγνωρισµένου συνα-
φούς µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, κατέχουν το βαθµό Α’ µε
πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον έξι (6) έτη στο βαθµό αυτόν ή

γ) κατέχουν το βαθµό Α’ και έχουν ασκήσει συνολικά τουλάχι-
στον για τρία (3) έτη καθήκοντα προϊσταµένου Τµήµατος ή

δ) κατέχουν το βαθµό Α’ µε πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον
δέκα (10) έτη στο βαθµό αυτόν.

3. Ως προϊστάµενοι Τµήµατος ή αντίστοιχου επιπέδου οργανι-
κής µονάδας επιλέγονται υπάλληλοι ΠΕ ή ΤΕ ή ΔΕ εφόσον:

α) κατέχουν το βαθµό Α’ ή
β) έχουν ασκήσει για τουλάχιστον ένα (1) έτος καθήκοντα προ-

ϊσταµένου Τµήµατος.
4. α) Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος για επιλογή σε θέση

προϊσταµένου οποιουδήποτε επιπέδου υπάλληλος που αποχωρεί
αυτοδικαίως από την υπηρεσία εντός ενός (1) έτους από την ηµε-
ροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής των υποψηφιοτήτων.
Ο ως άνω περιορισµός δεν ισχύει αν ο υπάλληλος υποβάλει αί-
τηση υποψηφιότητας για επιλογή σε θέση προϊσταµένου Γενικής
Διεύθυνσης, οπότε και δεσµεύεται ταυτόχρονα µε αίτησή του να
παραµείνει στην υπηρεσία έως τη λήξη της θητείας, σε περί-
πτωση που επιλεγεί και τοποθετηθεί, όχι όµως πέραν του 67ου
έτους της ηλικίας του.

β) Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος για την επιλογή προ-
ϊσταµένου ούτε να τοποθετηθεί προϊστάµενος υπάλληλος, ο
οποίος διανύει δοκιµαστική υπηρεσία ή τελεί σε διαθεσιµότητα
ή αργία ή έχει καταδικαστεί τελεσιδίκως για τα αναφερόµενα στη
παράγραφο 1 του άρθρου 8 αδικήµατα ή του έχει επιβληθεί τε-
λεσίδικα οποιαδήποτε πειθαρχική ποινή ανώτερη του προστίµου
αποδοχών τεσσάρων (4) µηνών για οποιοδήποτε πειθαρχικό πα-
ράπτωµα µέχρι τη διαγραφή της ποινής κατά το άρθρο 145. 

5. Υπάλληλος που κατέχει το βασικό τίτλο σπουδών, ο οποίος
αποτελεί το τυπικό προσόν του κλάδου, οι υπάλληλοι του οποίου
προβλέπεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις να προΐστανται
στη θέση που προκηρύσσεται, µπορεί να συµµετέχει στη διαδι-
κασία επιλογής ανεξαρτήτως του κλάδου στον οποίο ανήκει. Σε
κάθε περίπτωση και ανεξάρτητα από τα ειδικά προσόντα και
τους βασικούς τίτλους σπουδών που µπορεί να εξειδικεύονται
µε τις οικείες οργανικές διατάξεις οι απόφοιτοι της Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) µπορούν
να συµµετέχουν ως υποψήφιοι στην προκήρυξη οποιασδήποτε
θέσης ευθύνης ανεξαρτήτως του τίτλου σπουδών που κατέχουν.

6. Οι προϋποθέσεις και τα προσόντα επιλογής πρέπει να συν-
τρέχουν κατά την ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής
αιτήσεων υποψηφιότητας.

7. Οργανικές µονάδες είναι η Γενική Διεύθυνση, η Διεύθυνση,
το Τµήµα, το αυτοτελές Τµήµα, οι οργανικές µονάδες αντίστοι-
χου επιπέδου προς τις προαναφερόµενες, καθώς και τυχόν εν-
διάµεσα επίπεδα διοίκησης, όπως αυτά προβλέπονται από τις
οικείες οργανικές διατάξεις. Όπου στις διατάξεις του παρόντος
αναφέρεται οργανική µονάδα επιπέδου Διεύθυνσης, λογίζεται
και η Υποδιεύθυνση. Οι οργανικές µονάδες επιπέδου Γενικής Δι-
εύθυνσης και Διεύθυνσης που προβλέπονται στις οικείες οργα-
νικές διατάξεις και οι αρµοδιότητές τους είναι όµοιες ή
παρεµφερείς σε όλους τους φορείς που υπάγονται στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος Κώδικα, ιδίως Γενική Διεύθυνση Διοι-
κητικής Υποστήριξης, Οικονοµικών Υπηρεσιών, Οικονοµικών και
Διοικητικών Υπηρεσιών, Πληροφορικής, Διεύθυνση Διοικητικού/
Προσωπικού, Πληροφορικής, Προµηθειών, Προϋπολογισµού,
νοούνται εφεξής για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος
Κώδικα ως οριζόντιες θέσεις ευθύνης.»

2. Τα άρθρο 85 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/ 2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 85
Κριτήρια επιλογής προϊσταµένων

1. Για την επιλογή προϊσταµένων λαµβάνονται υπόψη τέσσερις
(4) οµάδες κριτηρίων:

α) Μοριοδότηση βάσει τυπικών, εκπαιδευτικών προσόντων και
προσόντων επαγγελµατικής κατάρτισης,

β) µοριοδότηση βάσει εργασιακής εµπειρίας και άσκησης κα-
θηκόντων ευθύνης,

γ) µοριοδότηση βάσει αξιολόγησης και
δ) µοριοδότηση βάσει συνέντευξης.
2. Για την τελική µοριοδότηση ο συνολικός αριθµός των µο-

ρίων κάθε κατηγορίας πολλαπλασιάζεται µε τον εξής συντελε-
στή, ανά θέση ευθύνης:

α) Για τη θέση προϊσταµένου Τµήµατος µε συντελεστή βαρύ-
τητας:

40 % για την οµάδα κριτηρίων (α),
20% για την οµάδα κριτηρίων (β),
20% για την οµάδα κριτηρίων (γ) και 
20% για την οµάδα κριτηρίων (δ).
β) Για τη θέση προϊσταµένου Διεύθυνσης µε συντελεστή βα-

ρύτητας:
35% για την οµάδα κριτηρίων (α),
20% για την οµάδα κριτηρίων (β),
20% για την οµάδα κριτηρίων (γ) και 
25% για την οµάδα κριτηρίων (δ).
γ) Για τη θέση προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης µε συντελε-

στή βαρύτητας:
30% για την οµάδα κριτηρίων (α),
20% για την οµάδα κριτηρίων (β),
20% για την οµάδα κριτηρίων (γ) και 
30% για την οµάδα κριτηρίων (δ).
3. Τα ως άνω κριτήρια αξιολογούνται ως ακολούθως:
α) Τα τυπικά – εκπαιδευτικά προσόντα µοριοδοτούνται ως

εξής:
αα) Ο βασικός τίτλος σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης του

υποψηφίου µε 100 µόρια.
ββ) Ο δεύτερος τίτλος σπουδών, εφόσον είναι της ίδιας εκπαι-

δευτικής βαθµίδας µε το βασικό τίτλο σπουδών µε 30 µόρια.
γγ) Ο µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών, ετήσιας τουλάχιστον

διάρκειας µε 150 µόρια και ο δεύτερος µεταπτυχιακός τίτλος µε
30 µόρια.

δδ) Η επιτυχής αποφοίτηση από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) µε 250 µόρια.

εε) Το διδακτορικό δίπλωµα µε 300 µόρια.
στστ) Οι µεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών και τα διδακτορικά δι-

πλώµατα προκειµένου να µοριοδοτηθούν κατά τα ανωτέρω πρέ-
πει να είναι συναφή µε τα αντικείµενα της προκηρυσσόµενης
θέσης. Η συνάφεια, όπου δεν έχει ήδη κριθεί, κρίνεται µε αιτιο-
λογία από το αρµόδιο συµβούλιο επιλογής προϊσταµένων.

ζζ) Η πιστοποιηµένη από το Ε.Κ.Δ.Δ.Α. επιµόρφωση του υπαλ-
λήλου µοριοδοτείται µε δέκα (10) µόρια ανά σεµινάριο επιµόρ-
φωσης µε ανώτατο όριο τα σαράντα (40) µόρια. Για τη
βαθµολογία του κριτηρίου της πιστοποιηµένης επιµόρφωσης
που προβλέπεται, λαµβάνεται υπόψη η επιµόρφωση κατά την τε-
λευταία δεκαετία.

ηη) Η πιστοποιηµένη γλωσσοµάθεια µοριοδοτείται ως εξής:
Η άριστη γνώση κάθε ξένης γλώσσας µε 40 µόρια,
η πολύ καλή γνώση µε 30 µόρια και
η καλή µε 10 µόρια,
µε ανώτατο όριο τα 100 µόρια.
Όλα τα ανωτέρω προσόντα πρέπει να αποδεικνύονται κατά τα

οριζόµενα στο π.δ. 50/2001 (Α’ 39).
Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει ένας υποψήφιος

από τα τυπικά - εκπαιδευτικά προσόντα δεν µπορεί να υπερβαίνει
τα 1.000 µόρια.

β) Η εργασιακή εµπειρία και η άσκηση καθηκόντων ευθύνης
µοριοδοτούνται ως εξής:

Ο χρόνος υπηρεσίας στο Δηµόσιο ή ο χρόνος απασχόλησης
σε συναφή θέση στον ιδιωτικό τοµέα, όπου προβλέπεται σε διά-
ταξη προγενέστερου νόµου, και η άσκηση καθηκόντων ευθύνης
στο δηµόσιο τοµέα µοριοδοτούνται ως εξής:

αα) 20 µόρια για κάθε έτος υπηρεσίας µε ανώτατο όριο τα 33
έτη για το δηµόσιο τοµέα,
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ββ) 25 µόρια για κάθε έτος απασχόλησης µε ανώτατο όριο τα
7 έτη για τον ιδιωτικό τοµέα που έχει αναγνωριστεί σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 98 και

γγ) 16,5 µόρια για κάθε έτος άσκησης καθηκόντων ευθύνης
στο δηµόσιο τοµέα, µε ανώτατο όριο τα 10 έτη.

Χρόνος υπηρεσίας ή απασχόλησης µεγαλύτερος του εξαµή-
νου λογίζεται ως πλήρες έτος.

Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει ένας υποψήφιος
από την εργασιακή εµπειρία και την άσκηση καθηκόντων ευθύ-
νης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα 1.000 µόρια.

γ) Αξιολόγηση
Η µοριοδότηση του κριτηρίου της αξιολόγησης που προβλέ-

πεται εξάγεται µε βάση το µέσο όρο των εκθέσεων αξιολόγησης
της τελευταίας τριετίας. Ειδικά, κατά την πρώτη εφαρµογή του
νόµου το κριτήριο αξιολόγησης δεν λαµβάνεται υπόψη. Προκει-
µένου να ληφθεί υπόψη το κριτήριο της αξιολόγησης, ο υποψή-
φιος προϊστάµενος πρέπει να έχει αξιολογηθεί µε τις διατάξεις
του παρόντος τουλάχιστον για δύο αξιολογικές περιόδους,
οπότε και λαµβάνεται υπόψη ο µέσος όρος των εκθέσεων αξιο-
λόγησης των δύο αυτών περιόδων.

Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει ένας υποψήφιος
από την Αξιολόγηση δεν µπορεί να υπερβαίνει τα 1.000 µόρια,
κατόπιν της απαιτούµενης αναγωγής της βαθµολογίας στην κλί-
µακα του χίλια (1000).

δ) Δοµηµένη Συνέντευξη
Η δοµηµένη συνέντευξη διενεργείται από τα αρµόδια Συµβού-

λια του άρθρου 86 µε πρόβλεψη της αναγκαίας «ζωντανής βοή-
θειας» για άτοµα µε αναπηρία (ενδεικτικά, διερµηνέων νοηµα-
τικής), εφόσον αυτό απαιτείται.

Σκοπός της δοµηµένης συνέντευξης είναι το αρµόδιο Συµβού-
λιο να διαµορφώσει γνώµη για την προσωπικότητα, την ικανό-
τητα και την καταλληλότητα του υποψηφίου για την άσκηση των
καθηκόντων της θέσης ευθύνης, για την οποία κρίνεται. Κατά το
στάδιο αυτό λαµβάνονται υπόψη τα στοιχεία του προσωπικού
µητρώου του υπαλλήλου, η αίτηση υποψηφιότητας και το βιο-
γραφικό σηµείωµά του, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περί-
πτωση δ’ της παραγράφου 7 του άρθρου 86.

Η δοµηµένη συνέντευξη περιλαµβάνει δύο θεµατικές ενότη-
τες:

αα. Δοµηµένη συζήτηση επί θεµάτων σχετικών µε το αντικεί-
µενο του φορέα και τις αρµοδιότητες των οργανωτικών µονάδων
των σχετικών µε την προκηρυσσόµενη θέση σε συνάρτηση µε τις
δεξιότητες και προσόντα του υποψηφίου, όπως προκύπτουν από
το βιογραφικό του και τα στοιχεία του προσωπικού µητρώου.

ββ. Ανάπτυξη ενός υποθετικού σεναρίου γενικού διοικητικού
ενδιαφέροντος (situational interview) που έχει ως σκοπό να αξιο-
λογήσει τις διοικητικές ικανότητες του υποψηφίου να προγραµ-
µατίζει, να συντονίζει, να αναλαµβάνει πρωτοβουλίες, να λαµ-
βάνει αποτελεσµατικές αποφάσεις και να διαχειρίζεται κρίσεις.

Για τη µοριοδότηση λαµβάνονται υπόψη επίσης οι επικοινω-
νιακές δεξιότητες, η ικανότητα διαχείρισης χρόνου, τα χαρακτη-
ριστικά ηγεσίας ιδίως υπό συνθήκες πίεσης, η ικανότητα συντο-
νισµού οµάδων εργασίας και η δηµιουργικότητα του υποψηφίου.

Κάθε σκέλος της συνέντευξης µοριοδοτείται κατ’ ανώτατο
όριο µε 500 µόρια. Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει
ένας υποψήφιος από κάθε µέλος δεν µπορεί να υπερβαίνει τα
1.000 µόρια.

Η τελική µοριοδότηση της συνέντευξης κάθε υποψηφίου προ-
κύπτει από το µέσο όρο των βαθµών των µελών του αρµόδιου
Συµβουλίου.

Το περιεχόµενο της συνέντευξης µε τα κρίσιµα και ουσιαστικά
σηµεία της αναφέρεται συνοπτικά στο πρακτικό του Συµβουλίου,
το οποίο είναι στη διάθεση όλων των υποψηφίων, και η µοριοδό-
τηση για τον εκάστοτε υποψήφιο αιτιολογείται συνοπτικά από
κάθε µέλος ως προς κάθε ένα από τα δύο σκέλη της συνέντευ-
ξης.

Το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης υπο-
στηρίζει επιστηµονικά τη διαδικασία των δοµηµένων συνεντεύ-
ξεων παρέχοντας την απαιτούµενη τεχνογνωσία στα µέλη των
Συµβουλίων που διεξάγουν τις συνεντεύξεις. Με απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης ορίζεται

κάθε σχετική λεπτοµέρεια.
4. Το συνολικό αποτέλεσµα της µοριοδότησης κάθε οµάδας

κριτηρίων ανά υποψήφιο πολλαπλασιάζεται µε τον αντίστοιχο
συντελεστή βαρύτητας και εξάγεται το συνολικό άθροισµα. Η
συνολική βαθµολογία των κριτηρίων εξάγεται µε προσέγγιση δύο
(2) δεκαδικών ψηφίων.»

3. Το άρθρο 86 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/ 2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 86
Διαδικασία Επιλογής προϊσταµένων 

οργανικών µονάδων

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, συνιστάται στο Υπουργείο Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊστα-
µένων (ΕΙ.Σ.Ε.Π.), το οποίο είναι αρµόδιο για την επιλογή
προϊσταµένων Γενικών Διευθύνσεων των Υπουργείων, αυτοτελών
δηµοσίων υπηρεσιών, Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, Ο.Τ.Α. β’
βαθµού και Ν.Π.Δ.Δ.. Το ΕΙ.Σ.Ε.Π. είναι πενταµελές και αποτελεί-
ται:

α) από δύο (2) µέλη του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προ-
σωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) που υποδεικνύονται από τον/την Πρόεδρό
του,

β) έναν (1) Νοµικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους, που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του,

γ) ένα (1) µέλος του Επιστηµονικού - Εκπαιδευτικού Συµβου-
λίου ή προϊστάµενο Διεύθυνσης Εκπαιδευτικής Μονάδας του
Ε.Κ.Δ.Δ.Α., που υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του και

δ) ένα (1) Γενικό Γραµµατέα του οικείου Υπουργείου, εάν η
προς πλήρωση θέση προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης ανήκει
σε Υπουργείο ή τον προϊστάµενο της αυτοτελούς δηµόσιας υπη-
ρεσίας, αν η θέση προς πλήρωση ανήκει σε αυτοτελή δηµόσια
υπηρεσία ή έναν (1) Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
εάν η θέση ανήκει σε Αποκεντρωµένη Διοίκηση ή τον Γενικό
Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, εάν η θέση ανήκει σε Ο.Τ.Α. β’ βαθµού ή έναν (1) Γε-
νικό Γραµµατέα του εποπτεύοντος Υπουργείου, εάν η προς
πλήρωση θέση ανήκει σε Ν.Π.Δ.Δ.. Γραµµατέας του ΕΙ.Σ.Ε.Π. και
ο νόµιµος αναπληρωτής του ορίζονται υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κατηγορίας
ΠΕ µε Α’ βαθµό.

2. Σε κάθε Υπουργείο, µε απόφαση του οικείου Υπουργού, σε
κάθε αυτοτελή Γενική ή Ειδική Γραµµατεία, µε απόφαση του Γε-
νικού ή Ειδικού Γραµµατέα, σε κάθε Αποκεντρωµένη Διοίκηση,
µε απόφαση του Συντονιστή της, και σε κάθε Ν.Π.Δ.Δ. που έχει
δικό του Υπηρεσιακό Συµβούλιο, µε απόφαση του εποπτεύοντος
Υπουργού συνιστάται Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων
(Σ.Ε.Π.), το οποίο είναι αρµόδιο α) για την επιλογή προϊσταµένων
Διεύθυνσης ή αντίστοιχου ή ενδιάµεσου (µεταξύ Διεύθυνσης και
Τµήµατος) επιπέδου οργανικής µονάδας και β) για τη διεξαγωγή
των δοµηµένων συνεντεύξεων του άρθρου 85 για την επιλογή
των προϊσταµένων Τµήµατος ή αντίστοιχου επιπέδου οργανικής
µονάδας. Τα Σ.Ε.Π. είναι πενταµελή και αποτελούνται από: α)
έναν (1) Γενικό Γραµµατέα ή Αναπληρωτή Γενικό Γραµµατέα του
οικείου Υπουργείου ή τον προϊστάµενο της αυτοτελούς δηµό-
σιας υπηρεσίας ή τον Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης ή έναν Γενικό Γραµµατέα του εποπτεύοντος το Ν.Π.Δ.Δ.
Υπουργείου, β) έναν (1) προϊστάµενο Γενικής Διεύθυνσης ή αν-
τίστοιχης οργανικής µονάδας των ως άνω φορέων, γ) έναν (1)
Νοµικό Σύµβουλο ή Πάρεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους και δ) δύο (2) µέλη του Α.Σ.Ε.Π.. Με κοινή απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του
οικείου Υπουργού µπορεί να συσταθούν περισσότερα Σ.Ε.Π. για
τη διεκπεραίωση των διαδικασιών επιλογής στους εποπτευόµε-
νους φορείς των Υπουργείων. Γραµµατείς των Σ.Ε.Π. και οι νό-
µιµοι αναπληρωτές τους ορίζονται υπάλληλοι του οικείου φορέα
κατηγορίας ΠΕ µε Α’ βαθµό.

3. Τα µέλη του ΕΙ.Σ.Ε.Π. και των Σ.Ε.Π. ορίζονται µε ισάριθµους
αναπληρωτές, οι οποίοι πρέπει να έχουν την ίδια ιδιότητα µε τα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’ - 24 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2016 6439



τακτικά µέλη. Με την απόφαση σύστασης των παραγράφων 1 και
2 του παρόντος ορίζεται ως Πρόεδρος ένας από τα δύο µέλη
του Α.Σ.Ε.Π.. Η θητεία των µελών του ΕΙ.Σ.Ε.Π. και των Σ.Ε.Π.
είναι τριετής.

4. Η επιλογή των προϊσταµένων Τµήµατος ή αντίστοιχου επι-
πέδου οργανικής µονάδας γίνεται από το Υπηρεσιακό Συµβούλιο
του άρθρου 159.

5. Ειδικά, για τους Ο.Τ.Α. β’ βαθµού, η επιλογή των προϊστα-
µένων Διεύθυνσης ή αντίστοιχου ή ενδιάµεσου (µεταξύ Διεύθυν-
σης και Τµήµατος) επιπέδου οργανικής µονάδας γίνεται από το
αρµόδιο όργανο του άρθρου 248 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) . Η επι-
λογή των Προϊσταµένων Τµήµατος ή αντίστοιχου επιπέδου ορ-
γανικής µονάδας, καθώς και αυτοτελών γραφείων γίνεται από το
αρµόδιο όργανο του άρθρου 249 του ν. 3852/2010.

6. Ειδικά, για την Ακαδηµία Αθηνών, αρµόδιο όργανο επιλογής:
α) Εφόρου (Γενικού Διευθυντή) και β) προϊσταµένων Διευθύν-
σεων ορίζεται η Σύγκλητος αυτής µε ανάλογη εφαρµογή της δια-
δικασίας του παρόντος. Οµοίως για τα Πανεπιστήµια και τα Τ.Ε.Ι.
αρµόδιο όργανο επιλογής: α) προϊσταµένων Γενικών Διευθύν-
σεων και β) προϊσταµένων Διευθύνσεων ορίζονται η Σύγκλητος
και η Συνέλευση αντίστοιχα µε ανάλογη εφαρµογή της διαδικα-
σίας του παρόντος. Κάθε αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή του
παρόντος ορίζεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων.

7. α) Για την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων Γενικών Διευθύν-
σεων εκδίδεται προκήρυξη από τον Υπουργό Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης κατόπιν αιτήµατος του οικείου φορέα
και καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής στη
διαδικασία της επιλογής τηρουµένων των όρων των άρθρων 84
και 85.

β) Η προκήρυξη εκδίδεται πέντε (5) µήνες πριν από τη λήξη
της θητείας των υπηρετούντων προϊσταµένων Γενικών Διευθύν-
σεων και δηµοσιεύεται στις ιστοσελίδες των οικείων φορέων και
του Α.Σ.Ε.Π..

γ) Δικαίωµα υποβολής αίτησης έχουν όλοι οι υπάλληλοι των
δηµόσιων υπηρεσιών ή νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,
εφόσον πληρούν τους όρους και τις προϋποθέσεις της προκή-
ρυξης και υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος Κώδικα. Οι
υποψήφιοι επιτρέπεται να υποβάλουν αίτηση για περισσότερες
θέσεις.

δ) Η αίτηση υποψηφιότητας συνοδεύεται από αναλυτικό βιο-
γραφικό σηµείωµα που συντάσσεται µε ευθύνη του υποψηφίου
και επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης. Σε περίπτωση αναντιστοι-
χίας των όσων υπεύθυνα δηλώνει ο υποψήφιος στην αίτηση υπο-
ψηφιότητας και στο βιογραφικό σηµείωµα µε όσα τηρούνται στο
προσωπικό µητρώο του υπαλλήλου και στο αρχείο της Υπηρε-
σίας, λαµβάνονται υπόψη όσα βεβαιώνει η οικεία Διεύθυνση Προ-
σωπικού, αφού προηγουµένως έχει καλέσει τον υποψήφιο για
την προσκόµιση των επιπλέον εκείνων στοιχείων που υπεύθυνα
δηλώνει ότι κατέχει. Η ανωτέρω διαδικασία βεβαίωσης των στοι-
χείων της αίτησης υποψηφιότητας και του βιογραφικού σηµει-
ώµατος του υπαλλήλου από τις οικείες Διευθύνσεις Προσωπικού
γίνεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών.

ε) Οι υποψήφιοι που δεν πληρούν τους όρους του νόµου και
της προκήρυξης αποκλείονται από την περαιτέρω διαδικασία µε
απόφαση του ΕΙ.Σ.Ε.Π..

στ) Το ΕΙ.Σ.Ε.Π. µοριοδοτεί κάθε υποψήφιο σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στο άρθρο 85. Για τη διενέργεια της δοµηµένης συ-
νέντευξης κάθε υποψήφιος καλείται χωριστά. Στη συνέχεια το
ΕΙ.Σ.Ε.Π. καταρτίζει πίνακα κατάταξης κατά φθίνουσα σειρά βαθ-
µολογίας για κάθε προκηρυσσόµενη θέση. Η διαδικασία ολοκλη-
ρώνεται µε την τοποθέτηση του επικρατέστερου για κάθε θέση
υποψηφίου στην οικεία θέση µε απόφαση του οικείου Υπουργού
ή του αρµόδιου για την τοποθέτηση οργάνου.

8. α) Για την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων Διευθύνσεων ή
αντίστοιχου ή ενδιάµεσου (µεταξύ Διεύθυνσης και Τµήµατος)
επιπέδου οργανικής µονάδας και Τµηµάτων εκδίδεται προκή-
ρυξη από τον οικείο φορέα, µε την οποία καθορίζονται οι όροι
και οι προϋποθέσεις συµµετοχής στη διαδικασία της επιλογής
τηρουµένων των όρων των άρθρων 84 και 85. Οι θέσεις προκη-

ρύσσονται ανά Γενική Διεύθυνση, όπου προβλέπεται, άλλως ανά
φορέα. Εάν η προκηρυσσόµενη θέση αφορά οργανική µονάδα
που δεν υπάγεται σε Γενική Διεύθυνση, η θέση προκηρύσσεται
από τον οικείο φορέα αυτοτελώς. 

β) Η προκήρυξη εκδίδεται τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της
θητείας των υπηρετούντων προϊσταµένων και δηµοσιεύεται στις
ιστοσελίδες των οικείων φορέων και του Α.Σ.Ε.Π.. Ο οικείος φο-
ρέας κοινοποιεί την προκήρυξη στους υπαλλήλους που ανήκουν
οργανικά σε αυτόν µε κάθε πρόσφορο τρόπο.

γ) Δικαίωµα υποβολής αίτησης έχουν όλοι οι υπάλληλοι που
ανήκουν οργανικά στο φορέα που προκηρύσσει τις θέσεις, εφό-
σον πληρούν τους όρους και τις προϋποθέσεις του νόµου και
της προκήρυξης και υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος Κώ-
δικα. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν αίτηση για πέντε (5)
θέσεις κατ’ ανώτατο όριο.

δ) Η αίτηση υποψηφιότητας συνοδεύεται από αναλυτικό βιο-
γραφικό σηµείωµα που συντάσσεται µε ευθύνη του υποψηφίου
και επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης. Σε περίπτωση αναντιστοι-
χίας των όσων υπεύθυνα δηλώνει ο υποψήφιος στην αίτηση υπο-
ψηφιότητας και στο βιογραφικό σηµείωµα µε όσα τηρούνται στο
προσωπικό µητρώο του υπαλλήλου και στο αρχείο της Υπηρε-
σίας, λαµβάνονται υπόψη όσα βεβαιώνει η οικεία Διεύθυνση Προ-
σωπικού, αφού προηγουµένως έχει καλέσει τον υποψήφιο για
την προσκόµιση των επιπλέον εκείνων στοιχείων που υπεύθυνα
δηλώνει ότι κατέχει. Η ανωτέρω διαδικασία βεβαίωσης των στοι-
χείων της αίτησης υποψηφιότητας και του βιογραφικού σηµει-
ώµατος του υπαλλήλου από τις οικείες Διευθύνσεις Προσωπικού
γίνεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών.

ε) Οι υποψήφιοι που δεν πληρούν τους όρους του νόµου και
της προκήρυξης αποκλείονται από την περαιτέρω διαδικασία µε
απόφαση του Σ.Ε.Π. ή του Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

στ) Το Σ.Ε.Π. ή το Υπηρεσιακό Συµβούλιο µοριοδοτεί κάθε
υποψήφιο µε βάση τις οµάδες κριτηρίων α) έως γ) της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 85 και σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο ίδιο
άρθρο. Στη συνέχεια το Σ.Ε.Π. ή το Υπηρεσιακό Συµβούλιο µε
βάση την ως άνω µοριοδότηση καταρτίζει ενιαίο πίνακα κατάτα-
ξης για όλες τις θέσεις ανά Γενική Διεύθυνση ή συνολικά για όλο
το φορέα ανάλογα µε την προκήρυξη κατά φθίνουσα σειρά βαθ-
µολογίας µε αριθµό υποψηφίων πενταπλάσιο του αριθµού των
προς πλήρωση θέσεων. Ακολουθεί η διεξαγωγή της δοµηµένης
συνέντευξης της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 3 του άρθρου
85 από το Σ.Ε.Π.. Στη συνέντευξη καλούνται οι υποψήφιοι που
περιλαµβάνονται στον πίνακα κατάταξης της Γενικής Διεύθυνσης
ή του φορέα χωριστά ο καθένας. Αφού γίνει η µοριοδότηση µε
βάση και το κριτήριο της δοµηµένης συνέντευξης, εξάγεται η τε-
λική βαθµολογία σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 85
και καταρτίζονται πίνακες κατάταξης για τις θέσεις ανά Γενική
Διεύθυνση ή συνολικά για το φορέα ανάλογα µε την προκήρυξη.

9. Όσοι επιλέγονται από το ΕΙ.Σ.Ε.Π., τα Σ.Ε.Π. και τα Υπηρε-
σιακά Συµβούλια τοποθετούνται, µε απόφαση του οικείου οργά-
νου, η οποία εκδίδεται το αργότερο µέσα σε ένα (1) µήνα από τη
γνωστοποίηση της επιλογής τους, ως προϊστάµενοι σε αντίστοι-
χου επιπέδου οργανικές µονάδες για θητεία τριών (3) ετών. Αν
υπάλληλος άλλης δηµόσιας υπηρεσίας ή Ν.Π.Δ.Δ. επιλεγεί ως
προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης, µε την τοποθέτησή του απο-
σπάται αυτοδικαίως στην υπηρεσία για την οποία έχει επιλεγεί.

Οι προϊστάµενοι των οποίων η θητεία έχει λήξει εξακολουθούν
και ασκούν τα καθήκοντά τους ως την επανατοποθέτησή τους
ως προϊσταµένων ή την τοποθέτηση νέου προϊσταµένου.

10. Με απόφαση του οικείου οργάνου ο προϊστάµενος παύεται
υποχρεωτικά πριν από τη λήξη της θητείας του, αν συντρέξουν
οι ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) αν καταδικαστεί τελεσιδίκως για τα αναφερόµενα στην πε-
ρίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 8 αδικήµατα,

β) αν στερηθεί λόγω καταδίκης τα πολιτικά του δικαιώµατα και
για όσο χρόνο διαρκεί η στέρηση αυτή,

γ) αν υποβληθεί σε στερητική δικαστική συµπαράσταση (πλή-
ρη ή µερική), σε επικουρική δικαστική συµπαράσταση (πλήρη ή
µερική) ή το Δικαστήριο έχει αποφασίσει συνδυασµό των δύο
προηγούµενων ρυθµίσεων.

δ) αν τεθεί σε διαθεσιµότητα ή αργία ή του επιβληθεί τελεσί-
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δικα οποιαδήποτε πειθαρχική ποινή ανώτερη του προστίµου απο-
δοχών τεσσάρων (4) µηνών για οποιοδήποτε πειθαρχικό παρά-
πτωµα µέχρι τη διαγραφή της ποινής κατά το άρθρο 145.

Με απόφαση του οικείου οργάνου κατόπιν σύµφωνης γνώµης
του ΕΙ.Σ.Ε.Π., του Σ.Ε.Π. ή του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, ο προ-
ϊστάµενος οργανικής µονάδας απαλλάσσεται από τα καθήκοντά
του πριν από τη λήξη της θητείας του για σοβαρό υπηρεσιακό
λόγο που αφορά πληµµελή άσκηση των καθηκόντων του. Ο προ-
ϊστάµενος µπορεί επίσης να απαλλαγεί από τα καθήκοντά του µε
αίτησή του, ύστερα από απόφαση του ΕΙ.Σ.Ε.Π., του Σ.Ε.Π. ή του
Υπηρεσιακού Συµβουλίου, το οποίο συνεκτιµά τις υπηρεσιακές
ανάγκες.

11. Αν κενωθεί ή συσταθεί θέση προϊσταµένου, η θέση προκη-
ρύσσεται το αργότερο εντός δεκαπέντε (15) ηµερών και η διαδι-
κασία τοποθέτησης προϊσταµένου ολοκληρώνεται το αργότερο
εντός δύο (2) µηνών από την προκήρυξη της θέσης. Ο προϊστά-
µενος επιλέγεται για πλήρη θητεία. Έως την τοποθέτηση νέου
προϊσταµένου εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 87 περί
αναπλήρωσης προϊσταµένων.

12. Αν δεν υποβληθούν αιτήσεις, ο Υπουργός ή ο διοικών το
Ν.Π.Δ.Δ. τοποθετεί υπάλληλο που πληροί τις νόµιµες προϋποθέ-
σεις και υπηρετεί στον τόπο όπου θα ασκήσει καθήκοντα προ-
ϊσταµένου.

13. Όσοι προϊστάµενοι τµηµάτων δεν έχουν ασκήσει κατά το
παρελθόν καθήκοντα προϊσταµένου, µετά την τοποθέτησή τους
παρακολουθούν υποχρεωτικά σχετικό πρόγραµµα επιµόρφωσης
του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης.»

4. Το άρθρο 87 του Κώδικα κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 87
Προϊστάµενοι οργανικών µονάδων

1. Ως προϊστάµενοι Γενικής Διεύθυνσης επιλέγονται υπάλληλοι
της κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, εφόσον:

α) έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου Γενικής Διεύθυν-
σης για ένα (1) έτος τουλάχιστον ή

β) έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου Διεύθυνσης για
τρία (3) τουλάχιστον έτη ή

γ) είναι κάτοχοι αναγνωρισµένου συναφούς διδακτορικού δι-
πλώµατος ή απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) ή κάτοχοι αναγνωρισµένου συνα-
φούς µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, κατέχουν βαθµό Α’ µε πλε-
ονάζοντα χρόνο τουλάχιστον οκτώ (8) έτη στο βαθµό αυτό ή

δ) κατέχουν το βαθµό Α’ µε πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον
δέκα (10) έτη στο βαθµό αυτό.

2. Ως προϊστάµενοι Διεύθυνσης ή αντίστοιχου ή ενδιάµεσου
(µεταξύ Διευθύνσεως και Τµήµατος) επιπέδου οργανικών µονά-
δων επιλέγονται υπάλληλοι κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ εφόσον:

α) έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου Διεύθυνσης επί
ένα (1) έτος τουλάχιστον ή

β) είναι κάτοχοι αναγνωρισµένου συναφούς διδακτορικού δι-
πλώµατος ή απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) ή κάτοχοι αναγνωρισµένου µετα-
πτυχιακού τίτλου σπουδών, κατέχουν το βαθµό Α’ µε πλεονά-
ζοντα χρόνο τουλάχιστον έξι (6) έτη στο βαθµό αυτό,

γ) κατέχουν το βαθµό Α’ και έχουν ασκήσει συνολικά τουλάχι-
στον για τρία (3) έτη καθήκοντα προϊσταµένου Τµήµατος ή

δ) κατέχουν το βαθµό Α’ µε πλεονάζοντα χρόνο τουλάχιστον
δέκα (10) έτη στο βαθµό αυτό.

3. Ως προϊστάµενοι Τµήµατος και αυτοτελούς γραφείου ή αν-
τίστοιχου επιπέδου οργανικής µονάδας επιλέγονται υπάλληλοι
ΠΕ ή ΤΕ ή ΔΕ εφόσον:

α) κατέχουν το βαθµό Α’ ή
β) έχουν ασκήσει για τουλάχιστον ένα (1) έτος καθήκοντα προ-

ϊσταµένου Τµήµατος.
4. α) Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος για επιλογή σε θέση

προϊσταµένου οποιουδήποτε επιπέδου, υπάλληλος που αποχω-
ρεί αυτοδικαίως από την υπηρεσία εντός ενός (1) έτους από την
ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής των υποψηφιοτή-

των. Ο ως άνω περιορισµός δεν ισχύει αν ο υπάλληλος υποβάλει
αίτηση υποψηφιότητας για επιλογή σε θέση προϊσταµένου Γενι-
κής Διεύθυνσης, οπότε και δεσµεύεται ταυτόχρονα µε αίτησή
του να παραµείνει στην υπηρεσία έως τη λήξη της θητείας, σε
περίπτωση που επιλεγεί και τοποθετηθεί, όχι όµως πέραν του
67ου έτους της ηλικίας του.

β) Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος για την επιλογή προ-
ϊσταµένου ούτε να τοποθετηθεί προϊστάµενος υπάλληλος, ο
οποίος διανύει δοκιµαστική υπηρεσία ή τελεί σε διαθεσιµότητα
ή αργία ή έχει καταδικαστεί τελεσιδίκως για τα αναφερόµενα στο
άρθρο 16 παράγραφος 1 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων αδικήµατα ή του έχει επιβληθεί τελεσί-
δικα οποιαδήποτε πειθαρχική ποινή ανώτερη του προστίµου απο-
δοχών τεσσάρων (4) µηνών για οποιοδήποτε πειθαρχικό παρά-
πτωµα µέχρι τη διαγραφή της ποινής κατά το άρθρο 145 του Κώ-
δικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών και Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως ισχύει.

5. Υπάλληλος που κατέχει το βασικό τίτλο σπουδών, ο οποίος
αποτελεί το τυπικό προσόν του κλάδου, οι υπάλληλοι του οποίου
προβλέπεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις να προΐστανται
στη θέση που προκηρύσσεται, µπορεί να συµµετέχει στη διαδι-
κασία επιλογής ανεξαρτήτως του κλάδου στον οποίο ανήκει. Σε
κάθε περίπτωση και ανεξάρτητα από τα ειδικά προσόντα και
τους βασικούς τίτλους σπουδών που µπορεί να εξειδικεύονται
µε τις οικείες οργανικές διατάξεις, οι απόφοιτοι της Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης µπορούν να συµµε-
τέχουν ως υποψήφιοι στην προκήρυξη οποιασδήποτε θέσης
ευθύνης ανεξαρτήτως του τίτλου σπουδών που κατέχουν.

6. Οι προϋποθέσεις και τα προσόντα επιλογής πρέπει να συν-
τρέχουν κατά την ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής
αιτήσεων υποψηφιότητας.

7. Οργανικές µονάδες είναι η Γενική Διεύθυνση, η Διεύθυνση,
το Τµήµα, το αυτοτελές Τµήµα, οι οργανικές µονάδες αντίστοι-
χου επιπέδου προς τις προαναφερόµενες, καθώς και τυχόν εν-
διάµεσα επίπεδα διοίκησης, όπως αυτά προβλέπονται από τις
οικείες οργανικές διατάξεις. Όπου στις διατάξεις του παρόντος
αναφέρεται οργανική µονάδα επιπέδου Διεύθυνσης, λογίζεται
και η Υποδιεύθυνση. Οι οργανικές µονάδες επιπέδου Γενικής Δι-
εύθυνσης και Διεύθυνσης οι οποίες προβλέπονται στις οικείες
οργανικές διατάξεις και οι αρµοδιότητες των οποίων είναι όµοιες
ή παρεµφερείς σε όλους τους φορείς που υπάγονται στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος Κώδικα, ιδίως Γενική Διεύθυνση Διοι-
κητικής Υποστήριξης, Οικονοµικών Υπηρεσιών, Οικονοµικών και
Διοικητικών Υπηρεσιών, Πληροφορικής, Διεύθυνση Διοικητικού/
Προσωπικού, Πληροφορικής, Προµηθειών, Προϋπολογισµού,
νοούνται εφεξής για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος
Κώδικα ως οριζόντιες θέσεις ευθύνης.»

5. Το άρθρο 88 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 88
Κριτήρια επιλογής προϊσταµένων

1. Για την επιλογή προϊσταµένων λαµβάνονται υπόψη τέσσερις
(4) οµάδες κριτηρίων:

α) Μοριοδότηση βάσει τυπικών, εκπαιδευτικών προσόντων και
προσόντων επαγγελµατικής κατάρτισης,

β) µοριοδότηση βάσει εργασιακής εµπειρίας και άσκησης κα-
θηκόντων ευθύνης,

γ) µοριοδότηση βάσει αξιολόγησης και
δ) µοριοδότηση βάσει συνέντευξης.
2. Για την τελική µοριοδότηση ο συνολικός αριθµός των µο-

ρίων κάθε κατηγορίας πολλαπλασιάζεται µε τον εξής συντελε-
στή, ανά θέση ευθύνης:

α) Για τη θέση προϊσταµένου Τµήµατος µε συντελεστή βαρύ-
τητας

40 % για την οµάδα κριτηρίων (α),
20% για την οµάδα κριτηρίων (β),
20% για την οµάδα κριτηρίων (γ) και 
20% για την οµάδα κριτηρίων (δ).
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β) Για τη θέση προϊσταµένου Διεύθυνσης µε συντελεστή βα-
ρύτητας

35% για την οµάδα κριτηρίων (α),
20% για την οµάδα κριτηρίων (β),
20% για την οµάδα κριτηρίων (γ) και 
25% για την οµάδα κριτηρίων (δ).
γ) Για τη θέση προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης µε συντελε-

στή βαρύτητας
30% για την οµάδα κριτηρίων (α),
20% για την οµάδα κριτηρίων (β),
20% για την οµάδα κριτηρίων (γ) και 
30% για την οµάδα κριτηρίων (δ).
3. Τα ως άνω κριτήρια αξιολογούνται ως ακολούθως:
α) Τα τυπικά – εκπαιδευτικά προσόντα µοριοδοτούνται ως

εξής:
αα) Ο βασικός τίτλος σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης του

υποψηφίου µε 100 µόρια.
ββ) Ο δεύτερος τίτλος σπουδών, εφόσον είναι της ίδιας εκπαι-

δευτικής βαθµίδας µε το βασικό τίτλο σπουδών µε 30 µόρια.
γγ) Ο µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών, ετήσιας τουλάχιστον

διάρκειας µε 150 µόρια και ο δεύτερος µεταπτυχιακός τίτλος, µε
30 µόρια.

δδ) Η επιτυχής αποφοίτηση από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης µε 250 µόρια.

εε) Το διδακτορικό δίπλωµα µε 300 µόρια.
στστ) Οι µεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών και τα διδακτορικά δι-

πλώµατα προκειµένου να µοριοδοτηθούν κατά τα ανωτέρω πρέ-
πει να είναι συναφή µε τα αντικείµενα της προκηρυσσόµενης
θέσης. Η συνάφεια, όπου δεν έχει ήδη κριθεί, κρίνεται µε αιτιο-
λογία από το αρµόδιο συµβούλιο επιλογής προϊσταµένων.

ζζ) Η πιστοποιηµένη από το Ε.Κ.Δ.Δ.Α. επιµόρφωση του υπαλ-
λήλου µοριοδοτείται µε 10 µόρια ανά σεµινάριο επιµόρφωσης µε
ανώτατο όριο τα 40 µόρια. Για τη βαθµολογία του κριτηρίου της
πιστοποιηµένης επιµόρφωσης λαµβάνεται υπόψη η επιµόρφωση
κατά την τελευταία δεκαετία.

ηη) Η πιστοποιηµένη γλωσσοµάθεια µοριοδοτείται ως εξής:
Η άριστη γνώση κάθε ξένης γλώσσας µε 40 µόρια,
η πολύ καλή γνώση µε 30 µόρια και
η καλή µε 10 µόρια,
µε ανώτατο όριο τα 100 µόρια.
Όλα τα ανωτέρω προσόντα πρέπει να αποδεικνύονται κατά τα

οριζόµενα στο π.δ. 50/2001 (Α’ 39).
Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει ένας υποψήφιος

από τα τυπικά - εκπαιδευτικά προσόντα δεν µπορεί να υπερβαίνει
τα 1.000 µόρια.

β) Η εργασιακή εµπειρία και η άσκηση καθηκόντων ευθύνης
µοριοδοτούνται ως εξής:

Ο χρόνος υπηρεσίας στο δηµόσιο ή ο χρόνος απασχόλησης
σε συναφή θέση στον ιδιωτικό τοµέα, όπου προβλέπεται σε διά-
ταξη προγενέστερου νόµου και η άσκηση καθηκόντων ευθύνης
στο δηµόσιο τοµέα, µοριοδοτούνται ως εξής:

αα) 20 µόρια για κάθε έτος υπηρεσίας µε ανώτατο όριο τα
τριάντα τρία (33) έτη για το δηµόσιο τοµέα,

ββ) 25 µόρια για κάθε έτος απασχόλησης µε ανώτατο όριο τα
επτά (7) έτη για τον ιδιωτικό τοµέα που έχει αναγνωριστεί σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 102 και

γγ) 16,5 µόρια για κάθε έτος άσκησης καθηκόντων ευθύνης
στο δηµόσιο τοµέα, µε ανώτατο όριο τα δέκα (10) έτη.

Χρόνος υπηρεσίας ή απασχόλησης µεγαλύτερος του εξαµή-
νου λογίζεται ως πλήρες έτος.

Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει ένας υποψήφιος
από την εργασιακή εµπειρία και την άσκηση καθηκόντων ευθύ-
νης δεν µπορεί να υπερβαίνει τα 1.000 µόρια.

γ) Αξιολόγηση
Η µοριοδότηση του κριτηρίου της αξιολόγησης που προβλέ-

πεται, εξάγεται µε βάση τον µέσο όρο των εκθέσεων αξιολόγη-
σης της τελευταίας τριετίας. Ειδικά κατά την πρώτη εφαρµογή
του νόµου το κριτήριο αξιολόγησης δεν λαµβάνεται υπόψη. Προ-
κειµένου να ληφθεί υπόψη το κριτήριο της αξιολόγησης, ο υπο-
ψήφιος προϊστάµενος πρέπει να έχει αξιολογηθεί µε τις
διατάξεις του παρόντος τουλάχιστον για δύο (2) αξιολογικές πε-

ριόδους, οπότε και λαµβάνεται υπόψη ο µέσος όρος των εκθέ-
σεων αξιολόγησης των δύο (2) αυτών περιόδων.

Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει ένας υποψήφιος
από την αξιολόγηση δεν µπορεί να υπερβαίνει τα 1.000 µόρια,
κατόπιν της απαιτούµενης αναγωγής της βαθµολογίας στην κλί-
µακα του χίλια (1000).

δ) Δοµηµένη Συνέντευξη
Η δοµηµένη συνέντευξη διενεργείται από τα αρµόδια Συµβού-

λια του άρθρου 89 µε πρόβλεψη της αναγκαίας «ζωντανής βοή-
θειας» για άτοµα µε αναπηρία (ενδεικτικά, διερµηνέων νοηµα-
τικής), εφόσον αυτό απαιτείται.

Σκοπός της δοµηµένης συνέντευξης είναι το αρµόδιο Συµβού-
λιο να διαµορφώσει γνώµη για την προσωπικότητα, την ικανό-
τητα και την καταλληλότητα του υποψηφίου για την άσκηση των
καθηκόντων της θέσης ευθύνης, για την οποία κρίνεται. Κατά το
στάδιο αυτό λαµβάνονται υπόψη τα στοιχεία του προσωπικού
µητρώου του υπαλλήλου, η αίτηση υποψηφιότητας και το βιο-
γραφικό σηµείωµά του σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περί-
πτωση δ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 89.

Η δοµηµένη συνέντευξη περιλαµβάνει δύο θεµατικές ενότη-
τες:

αα. Δοµηµένη συζήτηση επί θεµάτων σχετικών µε το αντικεί-
µενο του φορέα και τις αρµοδιότητες των οργανωτικών µονάδων
των σχετικών µε την προκηρυσσόµενη θέση σε συνάρτηση µε τις
δεξιότητες και προσόντα του υποψηφίου, όπως προκύπτουν από
το βιογραφικό του και τα στοιχεία του προσωπικού µητρώου.

ββ. Ανάπτυξη ενός υποθετικού σεναρίου γενικού διοικητικού
ενδιαφέροντος (situational interview), που έχει ως σκοπό να αξιο-
λογήσει τις διοικητικές ικανότητες του υποψηφίου να προγραµ-
µατίζει, να συντονίζει, να αναλαµβάνει πρωτοβουλίες, να λαµβά-
νει αποτελεσµατικές αποφάσεις και να διαχειρίζεται κρίσεις.

Για τη µοριοδότηση λαµβάνονται υπόψη επίσης οι επικοινω-
νιακές δεξιότητες, η ικανότητα διαχείρισης χρόνου, τα χαρακτη-
ριστικά ηγεσίας ιδίως υπό συνθήκες πίεσης, η ικανότητα
συντονισµού οµάδων εργασίας και η δηµιουργικότητα του υπο-
ψηφίου.

Κάθε σκέλος της συνέντευξης µοριοδοτείται κατ’ ανώτατο
όριο µε 500 µόρια. Το σύνολο των µορίων που µπορεί να λάβει
ένας υποψήφιος από κάθε µέλος δεν µπορεί να υπερβαίνει τα
1.000 µόρια.

Η τελική µοριοδότηση της συνέντευξης κάθε υποψηφίου προ-
κύπτει από το µέσο όρο των βαθµών των µελών του αρµόδιου
Συµβουλίου.

Το περιεχόµενο της συνέντευξης µε τα κρίσιµα και ουσιαστικά
σηµεία της αναφέρεται συνοπτικά στο πρακτικό του Συµβουλίου,
το οποίο είναι στη διάθεση όλων των υποψηφίων, και η µοριοδό-
τηση για τον κάθε υποψήφιο αιτιολογείται συνοπτικά από κάθε
µέλος ως προς κάθε ένα από τα δύο σκέλη της συνέντευξης.

Το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης υπο-
στηρίζει επιστηµονικά τη διαδικασία των δοµηµένων συνεντεύ-
ξεων παρέχοντας την απαιτούµενη τεχνογνωσία στα µέλη των
Συµβουλίων που διεξάγουν τις συνεντεύξεις. Με απόφαση του
Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης ορίζεται κάθε σχετική λεπτοµέρεια.

4. Το συνολικό αποτέλεσµα της µοριοδότησης κάθε οµάδας
κριτηρίων ανά υποψήφιο πολλαπλασιάζεται µε τον αντίστοιχο
συντελεστή βαρύτητας, και εξάγεται το συνολικό άθροισµα. Η
συνολική βαθµολογία των κριτηρίων εξάγεται µε προσέγγιση δύο
(2) δεκαδικών ψηφίων.»

6. Τo άρθρο 89 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3584/2007, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 89
Διαδικασία Επιλογής προϊσταµένων 

οργανικών µονάδων

1. Η επιλογή προϊσταµένων Γενικών Διευθύνσεων γίνεται από
το Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο του άρθρου 4.

2. Η επιλογή των προϊσταµένων Διευθύνσεων αντιστοίχου ή
ενδιαµέσου (µεταξύ Διευθύνσεως και Τµήµατος) επιπέδου οργα-
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νικής µονάδας, Τµηµάτων και αυτοτελών γραφείων γίνεται από
τα οικεία Υπηρεσιακά Συµβούλια του άρθρου 5.

3. α) Για την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων Γενικών Διευ-
θύνσεων εκδίδεται προκήρυξη από το αρµόδιο προς διορισµό
όργανο και καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετο-
χής στη διαδικασία της επιλογής τηρουµένων των όρων των άρ-
θρων 87 και 88.

β) Η προκήρυξη εκδίδεται πέντε (5) µήνες πριν από τη λήξη
της θητείας των υπηρετούντων προϊσταµένων Γενικών Διευθύν-
σεων και δηµοσιεύεται στις ιστοσελίδες των οικείων Ο.Τ.Α. και
του Α.Σ.Ε.Π..

γ) Δικαίωµα υποβολής αίτησης έχουν όλοι οι υπάλληλοι των
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, εφόσον πληρούν τους όρους και τις προϋπο-
θέσεις της προκήρυξης και υπάγονται στις διατάξεις του παρόν-
τος Κώδικα. Οι υποψήφιοι επιτρέπεται να υποβάλουν αίτηση για
περισσότερες θέσεις.

δ) Η αίτηση υποψηφιότητας συνοδεύεται από αναλυτικό βιο-
γραφικό σηµείωµα που συντάσσεται µε ευθύνη του υποψηφίου
και επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης. Σε περίπτωση αναντιστοι-
χίας των όσων υπεύθυνα δηλώνει ο υποψήφιος στην αίτηση υπο-
ψηφιότητας και στο βιογραφικό σηµείωµα µε όσα τηρούνται στο
προσωπικό µητρώο του υπαλλήλου και στο αρχείο της Υπηρε-
σίας, λαµβάνονται υπόψη όσα βεβαιώνει η οικεία Διεύθυνση Προ-
σωπικού, αφού προηγουµένως έχει καλέσει τον υποψήφιο για
την προσκόµιση των επιπλέον εκείνων στοιχείων που υπεύθυνα
δηλώνει ότι κατέχει. Η ανωτέρω διαδικασία βεβαίωσης των στοι-
χείων της αίτησης υποψηφιότητας και του βιογραφικού σηµει-
ώµατος του υπαλλήλου από τις οικείες Διευθύνσεις αρµοδιό-
τητας θεµάτων προσωπικού γίνεται εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας δέκα (10) ηµερών.

ε) Οι υποψήφιοι που δεν πληρούν τους όρους του νόµου και
της προκήρυξης αποκλείονται από την περαιτέρω διαδικασία µε
απόφαση του Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

στ) Το Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο µοριοδοτεί κάθε υποψή-
φιο σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 88. Για τη διενέργεια
της δοµηµένης συνέντευξης κάθε υποψήφιος καλείται χωριστά.
Στη συνέχεια το Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο καταρτίζει πίνακα
κατάταξης κατά φθίνουσα σειρά βαθµολογίας για κάθε προκη-
ρυσσόµενη θέση. Η διαδικασία ολοκληρώνεται µε την τοποθέ-
τηση του επικρατέστερου για κάθε θέση υποψηφίου στην οικεία
θέση µε απόφαση του αρµόδιου για την τοποθέτηση οργάνου.

4. α) Για την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων Διευθύνσεων αν-
τιστοίχου ή ενδιαµέσου (µεταξύ Διευθύνσεως και Τµήµατος) επι-
πέδου οργανικής µονάδας, Τµηµάτων και αυτοτελών γραφείων
εκδίδεται προκήρυξη από τον οικείο Ο.Τ.Α., µε την οποία καθο-
ρίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής στη διαδικασία
της επιλογής τηρουµένων των όρων των άρθρων 87 και 88 του
παρόντος. Οι θέσεις προκηρύσσονται ανά Γενική Διεύθυνση,
άλλως ανά Ο.Τ.Α.. Εάν η προκηρυσσόµενη θέση αφορά οργανική
µονάδα που δεν υπάγεται σε Γενική Διεύθυνση, η θέση αυτή προ-
κηρύσσεται από τον οικείο Ο.Τ.Α. αυτοτελώς. 

β) Η προκήρυξη εκδίδεται τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της
θητείας των υπηρετούντων προϊσταµένων και δηµοσιεύεται στις
ιστοσελίδες των οικείων Ο.Τ.Α. και Α.Σ.Ε.Π.. Ο οικείος Ο.Τ.Α. κοι-
νοποιεί την προκήρυξη στους υπαλλήλους που ανήκουν οργα-
νικά σε αυτόν µε κάθε πρόσφορο τρόπο.

γ) Δικαίωµα υποβολής αίτησης έχουν όλοι οι υπάλληλοι που
ανήκουν οργανικά στον ΟΤΑ που προκηρύσσει τις θέσεις, εφό-
σον πληρούν τους όρους και τις προϋποθέσεις του νόµου και
της προκήρυξης και υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος Κώ-
δικα. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν αίτηση για πέντε (5)
θέσεις κατ’ ανώτατο όριο.

δ) Η αίτηση υποψηφιότητας συνοδεύεται από αναλυτικό βιο-
γραφικό σηµείωµα που συντάσσεται µε ευθύνη του υποψηφίου
και επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης. Σε περίπτωση αναντιστοι-
χίας των όσων υπεύθυνα δηλώνει ο υποψήφιος στην αίτηση υπο-
ψηφιότητας και στο βιογραφικό σηµείωµα µε όσα τηρούνται στο
προσωπικό µητρώο του υπαλλήλου και στο αρχείο της Υπηρε-
σίας, λαµβάνονται υπόψη όσα βεβαιώνει η οικεία Διεύθυνση Προ-
σωπικού, αφού προηγουµένως έχει καλέσει τον υποψήφιο για
την προσκόµιση των επιπλέον εκείνων στοιχείων που υπεύθυνα

δηλώνει ότι κατέχει. Η ανωτέρω διαδικασία βεβαίωσης των στοι-
χείων της αίτησης υποψηφιότητας και του βιογραφικού σηµει-
ώµατος του υπαλλήλου από τις οικείες Διευθύνσεις Προσωπικού
γίνεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών.

ε) Οι υποψήφιοι που δεν πληρούν τους όρους του νόµου και
της προκήρυξης αποκλείονται από την περαιτέρω διαδικασία µε
απόφαση του οικείου Υπηρεσιακού Συµβουλίου.

στ) Το Υπηρεσιακό Συµβούλιο µοριοδοτεί κάθε υποψήφιο µε
βάση τις οµάδες κριτηρίων α’ έως γ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 88 και σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο ίδιο άρθρο. Στη συ-
νέχεια το Υπηρεσιακό Συµβούλιο µε βάση την ως άνω
µοριοδότηση καταρτίζει ενιαίο πίνακα κατάταξης για όλες τις θέ-
σεις ανά Γενική Διεύθυνση ή συνολικά για όλο το φορέα, ανά-
λογα µε την προκήρυξη, κατά φθίνουσα σειρά βαθµολογίας, µε
αριθµό υποψηφίων πενταπλάσιο του αριθµού των προς πλήρωση
θέσεων. Ακολουθεί η διεξαγωγή της δοµηµένης συνέντευξης της
περίπτωσης δ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 88 από το Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο. Στη συνέντευξη καλούνται οι υποψήφιοι που
περιλαµβάνονται στον πίνακα κατάταξης της Γενικής Διεύθυνσης
ή του Ο.Τ.Α. χωριστά ο καθένας. Αφού γίνει η µοριοδότηση µε
βάση και το κριτήριο της δοµηµένης συνέντευξης, εξάγεται η τε-
λική βαθµολογία σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 88
και καταρτίζονται πίνακες κατάταξης για τις θέσεις ανά Γενική
Διεύθυνση ή συνολικά για τον Ο.Τ.Α. ανάλογα µε την προκήρυξη.

5. Όσοι επιλέγονται από τα Υπηρεσιακά Συµβούλια τοποθε-
τούνται, µε απόφαση του οικείου οργάνου, η οποία εκδίδεται το
αργότερο µέσα σε ένα (1) µήνα από τη γνωστοποίηση της επι-
λογής τους, ως προϊσταµένων σε αντίστοιχου επιπέδου οργανι-
κές µονάδες για θητεία τριών (3) ετών. Αν υπάλληλος άλλου
Ο.Τ.Α. επιλεγεί ως προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης, µε την το-
ποθέτησή του αποσπάται αυτοδικαίως στην υπηρεσία για την
οποία έχει επιλεγεί.

Οι προϊστάµενοι των οποίων η θητεία έχει λήξει εξακολουθούν
και ασκούν τα καθήκοντα τους ως την επανατοποθέτησή τους
ως προϊσταµένων ή την τοποθέτηση νέου προϊσταµένου.

6. Με απόφαση του οικείου οργάνου ο προϊστάµενος παύεται
υποχρεωτικά πριν από τη λήξη της θητείας του, αν συντρέξουν
οι ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) αν καταδικαστεί τελεσιδίκως για τα αναφερόµενα στην πε-
ρίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 16 αδικήµατα,

β) αν στερηθεί λόγω καταδίκης τα πολιτικά του δικαιώµατα και
για όσο χρόνο διαρκεί η στέρηση αυτή,

γ) αν υποβληθεί σε στερητική δικαστική συµπαράσταση (πλή-
ρη ή µερική) ή σε επικουρική δικαστική συµπαράσταση (πλήρη
ή µερική) ή το Δικαστήριο έχει αποφασίσει συνδυασµό των δύο
προηγούµενων ρυθµίσεων,

δ) αν τεθεί σε διαθεσιµότητα ή αργία ή του επιβληθεί τελεσί-
δικα οποιαδήποτε πειθαρχική ποινή ανώτερη του προστίµου απο-
δοχών τεσσάρων (4) µηνών για οποιοδήποτε πειθαρχικό παρά-
πτωµα µέχρι τη διαγραφή της ποινής κατά το άρθρο 145 του Κώ-
δικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών και Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως ισχύει.

Με απόφαση του κατά περίπτωση οικείου οργάνου, κατόπιν
σύµφωνης γνώµης του Υπηρεσιακού Συµβουλίου, ο προϊστάµε-
νος οργανικής µονάδας απαλλάσσεται από τα καθήκοντά του
πριν από τη λήξη της θητείας του, για σοβαρό υπηρεσιακό λόγο
που αφορά πληµµελή άσκηση των καθηκόντων του. Ο προϊστά-
µενος µπορεί, επίσης, να απαλλαγεί από τα καθήκοντά του µε αί-
τησή του, ύστερα από αιτιολογηµένη απόφαση του Υπηρεσιακού
Συµβουλίου, το οποίο συνεκτιµά τις υπηρεσιακές ανάγκες.

7. Αν κενωθεί ή συσταθεί θέση προϊσταµένου, η θέση προκη-
ρύσσεται το αργότερο εντός δεκαπέντε (15) ηµερών και η διαδι-
κασία τοποθέτησης προϊσταµένου ολοκληρώνεται το αργότερο
εντός δύο (2) µηνών από την προκήρυξη της θέσης. Ο νέος προ-
ϊστάµενος επιλέγεται για πλήρη θητεία. Έως την τοποθέτηση
νέου προϊσταµένου εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 100
περί αναπλήρωσης προϊσταµένων.

8. Αν δεν υποβληθούν αιτήσεις, το αρµόδιο όργανο τοποθετεί
υπάλληλο που πληροί τις νόµιµες προϋποθέσεις και υπηρετεί
στον τόπο που θα ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου.

9. Όσοι προϊστάµενοι τµηµάτων δεν έχουν ασκήσει κατά το
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παρελθόν καθήκοντα προϊσταµένου, µετά την τοποθέτησή τους
παρακολουθούν υποχρεωτικά σχετικό πρόγραµµα επιµόρφωσης
του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης.»

10. Σε περίπτωση κατάργησης και συγχώνευσης οργανικών
µονάδων, ο προϊστάµενος της νέας οργανικής µονάδας επιλέγε-
ται µεταξύ όσων, κατόπιν, διαδικασίας επιλογής ασκούσαν κα-
θήκοντα προϊσταµένου στις οργανικές µονάδες που
καταργήθηκαν ή συγχωνεύθηκαν. Προϊστάµενος τοποθετείται
εκείνος που έλαβε την υψηλότερη τελική βαθµολογία κατά την
ως άνω διαδικασία επιλογής.»

Άρθρο 30
Μεταβατικές διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου:
α) Έως την επιλογή προϊσταµένων οργανικών µονάδων σύµ-

φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου ή ειδικών διατάξεων,
καθήκοντα προϊσταµένων εξακολουθούν να ασκούν οι κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου προϊστάµενοι.

β) Η θητεία των ανωτέρω προϊσταµένων λήγει αυτοδικαίως µε
την επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένων σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος νόµου.

γ) Για την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου δεν εφαρ-
µόζεται το κριτήριο της περίπτωσης γ’ (µοριοδότηση βάσει αξιο-
λόγησης) της παραγράφου 1 του άρθρου 85 του Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλ-
λήλων Ν.Π.Δ.Δ., που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
3528/2007 και το κριτήριο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου
1 του άρθρου 88 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων, που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του
ν. 3584/2007. Επίσης, κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος
νόµου καταρτίζεται πίνακας µε πενταπλάσιο αριθµό υποψηφίων
µε την υψηλότερη βαθµολογία κριτηρίων, οι οποίοι καλούνται
στη διαδικασία της δοµηµένης συνέντευξης.

δ) Για την τελική µοριοδότηση ο συνολικός αριθµός των µο-
ρίων κάθε κατηγορίας πολλαπλασιάζεται µε τον εξής συντελεστή
ανά θέση ευθύνης:

αα. Για τη θέση Προϊσταµένου Τµήµατος µε συντελεστή βα-
ρύτητας:

40% για την οµάδα κριτηρίων α,
25% για την οµάδα κριτηρίων β και 
35% για την οµάδα κριτηρίων δ.
β. Για τη θέση Προϊσταµένου Διεύθυνσης µε συντελεστή βα-

ρύτητας:
40% για την οµάδα κριτηρίων α,
25% για την οµάδα κριτηρίων β και 
35% για την οµάδα κριτηρίων δ.
γγ. Για τη θέση Προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης µε συντε-

λεστή βαρύτητας:
40% για την οµάδα κριτηρίων α,
25% για την οµάδα κριτηρίων β και 
35% για την οµάδα κριτηρίων δ.
2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου λήγει αυτοδι-

καίως η θητεία των µελών των Υπηρεσιακών Συµβουλίων, εκτός
των αιρετών εκπροσώπων.

3. Με απόφαση του καθ’ ύλην αρµοδίου Υπουργού συγκρο-
τούνται Υπηρεσιακά Συµβούλια µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Τα Συµβούλια αυτά είναι
πενταµελή και αποτελούνται από:

α) Τρεις (3) µόνιµους υπαλλήλους, που ασκούν καθήκοντα
προϊσταµένου Διεύθυνσης, έχουν τον περισσότερο χρόνο άσκη-
σης καθηκόντων προϊσταµένου Διεύθυνσης, υπάγονται στην αρ-
µοδιότητα του Υπηρεσιακού Συµβουλίου και υπηρετούν στην
έδρα του ή στο Νοµό Αττικής, για τα Υπηρεσιακά Συµβούλια που
εδρεύουν στο νοµό αυτό.

β) Δύο (2) αιρετούς εκπροσώπους των υπαλλήλων µε βαθµό
Α’ των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ.

4. Κατά την πρώτη εφαρµογή του νόµου δεν ισχύουν οι χρο-
νικοί περιορισµοί που αφορούν την έκδοση προκήρυξης θέσεων
προϊσταµένων οργανικών µονάδων της περίπτωσης β’ της παρα-
γράφου 7, καθώς και της περίπτωσης β’ της παραγράφου 8 του

άρθρου 86 του Υπαλληλικού Κώδικα. Κατά την πρώτη εφαρµογή
του παρόντος συστήµατος επιλογής προϊσταµένων, προκηρύσ-
σονται αρχικά οι θέσεις προϊσταµένων Γενικής Διεύθυνσης. Η
διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης αυτών ολοκληρώνεται το
αργότερο εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής και
τοποθέτησης προϊσταµένων Γενικών Διευθύνσεων, συγκροτούν-
ται τα Σ.Ε.Π., προκειµένου να επιλέξουν προϊσταµένους Διευθύν-
σεων. Η διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης προϊσταµένων
Διευθύνσεων ολοκληρώνεται εντός τεσσάρων (4) µηνών από το
χρόνο έναρξής της. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλο-
γής και τοποθέτησης προϊσταµένων Διευθύνσεων, συνεδριάζουν
τα Υπηρεσιακά Συµβούλια, προκειµένου να επιλέξουν προϊστα-
µένους Τµηµάτων. Η διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης προ-
ϊσταµένων Τµηµάτων ολοκληρώνεται εντός τεσσάρων (4) µηνών
από την τοποθέτηση προϊσταµένων Διευθύνσεων.

5. Εκκρεµείς προκηρύξεις για την επιλογή προϊσταµένων ορ-
γανικών µονάδων σε Ν.Π.Δ.Δ. και στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, σύµ-
φωνα µε τις µεταβατικές διατάξεις του άρθρου πέµπτου του ν.
3839/2010 (Α’ 51) δεν ολοκληρώνονται µετά την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Εξαιρούνται και ολοκληρώνονται οι προκηρύξεις,
για τις οποίες, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, έχει εκδο-
θεί απόφαση του Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου ή του οικείου
Υπηρεσιακού Συµβουλίου για την επιλογή προϊσταµένων οργα-
νικών µονάδων. Στην περίπτωση αυτή οι προϊστάµενοι που έχουν
κριθεί από τα ανωτέρω συµβούλια τοποθετούνται σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στο άρθρο 72 παρ. 2 του ν. 3584/2007 και η θητεία
τους λήγει αυτοδικαίως µε την επιλογή και τοποθέτηση προϊστα-
µένων σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 31
Τελικές - Καταργούµενες Διατάξεις

1. Οι διατάξεις του στοιχείου 2 της υποπερίπτωσης α’ της πε-
ρίπτωσης 4 της υποπαραγράφου Ε.2 της παραγράφου Ε του άρ-
θρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’222), δεν επηρεάζονται από τη
θέση σε ισχύ του παρόντος νόµου.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου καταργούνται
οι παράγραφοι 15, 16, 17 και 18 του άρθρου 86 του ν. 3528/2007,
όπως τροποποιήθηκαν µε το άρθρο 1 του ν. 4275/2014 (Α’ 149)
και η παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4275/2014.

3. Οι διατάξεις του άρθρου 3 του ν. 3230/2004 (Α’ 44), της παρ.
8 του άρθρου 267 και της παρ. 15 του άρθρου 268 του ν.
3852/2010 (Α’ 87) καταργούνται.

4. Η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών (Ε.Υ.Π.) δεν υπάγεται στις
διατάξεις του παρόντος νόµου. Για την αξιολόγηση των ουσια-
στικών προσόντων των υπαλλήλων εφαρµόζονται οι διατάξεις
του π.δ. 318/1992 (Α’ 161), ως ίσχυε πριν την τροποποίηση που
επήλθε µε το ν. 4250/2014 (Α’ 74).

5. Κάθε γενική ή ειδική διάταξη που ρυθµίζει θέµατα του πα-
ρόντος νόµου ή αντίκειται στις διατάξεις του καταργείται.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 32

Το τρίτο εδάφιο της παρ. 21 του άρθρου ένατου του ν. 4057/
2012 (Α’ 54) αντικαθίσταται µε τα ακόλουθα εδάφια ως εξής: 

«Με απόφαση κατανοµής του Υπουργού Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, δύναται να µεταβάλλεται εντός του
ίδιου ή όµορου νοµού, ο φορέας διορισµού των περιλαµβανοµέ-
νων σε πίνακες διοριστέων του Α.Σ.Ε.Π. και των φορέων, καθώς
και των διοριστέων που υπάγονται στις διατάξεις της περ. 3 της
υποπαραγράφου ΣΤ1 της παραγράφου ΣΤ’ του άρθρου πρώτου
του ν. 4093/2012, σε όλως εξαιρετικές και επείγουσες περιπτώ-
σεις, κατόπιν τεκµηριωµένου αιτήµατος του Υπουργού του νέου
φορέα διορισµού.

Αν ο διοριστέος δεν αποδεχτεί τη νέα θέση διορισµού, διατη-
ρεί το δικαίωµα διορισµού του στην αρχική θέση, κατόπιν έκδο-
σης σχετικής απόφασης κατανοµής του Υπουργού Εσωτερικών
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και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.»
Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-

συγκρότησης ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα που αφορά στη δια-
δικασία µεταβολής της υπηρεσίας ή του φορέα διορισµού.

Άρθρο 33

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 4325/2015 (Α’ 47) προστί-
θεται στην περίπτωση 6α τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Αν ο πολίτης τηρεί ηλεκτρονική θυρίδα χρήστη της Κεντρικής
Διαδικτυακής Πύλης του Ελληνικού Δηµοσίου, η αρµόδια υπη-
ρεσία οφείλει να αναζητεί τα απαραίτητα για τη διεκπεραίωση
της διαδικασίας έγγραφα, πιστοποιητικά και βεβαιώσεις από τα
αποθηκευµένα στην ηλεκτρονική θυρίδα χρήστη, εφόσον ικανο-
ποιούνται οι προϋποθέσεις των διατάξεων της παρ. 2α του άρ-
θρου 13 του ν. 4325/2015.»

2. Διαδικασία η οποία έχει καθοριστεί να διεκπεραιώνεται
µέσω ΚΕΠ µε κοινή απόφαση του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργού
και του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
κατ’ εξουσιοδότηση των διατάξεων του άρθρου 31 του ν. 3013/
2002 (Α’102), δεν επιτρέπεται να τροποποιείται και να µεταβάλ-
λεται µονοµερώς από το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο χωρίς την
προηγούµενη έγκριση του Κυβερνητικού Συµβουλίου Μεταρρύθ-
µισης της δηµόσιας διοίκησης των Ν.Π.Δ.Δ. και των Ο.Τ.Α., που
προβλέπεται από τις διατάξεις του άρθρου 1 της 46ης Πράξης
της 8.12.2015 του Υπουργικού Συµβουλίου (Υ.Ο.Δ.Δ. 897).

Άρθρο 34

Στο Γραφείο Τύπου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης συνιστώνται αναδροµικά από 23.9.2015
δύο (2) επιπλέον θέσεις δηµοσιογράφων µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου, οι οποίοι διατίθενται για την κάλυψη συναφών
αναγκών του αρµόδιου για θέµατα Διοικητικής Μεταρρύθµισης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης Αναπληρωτή Υπουργού Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Άρθρο 35

Οι υπάλληλοι που απολύθηκαν αυτοδικαίως από την υπηρεσία
κατά το χρονικό διάστηµα από τις 19.8.2015 έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ.
1 και του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 155 του Κώ-
δικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων
και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο
του ν. 3528/2007 (Α’ 26) και σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ.
1 και του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 159 του Κώ-
δικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, όπως
κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του  ν. 3854/2007, δύνανται να
επανέλθουν στην υπηρεσία µε αίτησή τους που υποβάλλεται
εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1) µηνός από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου. Οι υπάλληλοι που αιτούνται να επα-
νέλθουν, µπορούν να παραµείνουν στην υπηρεσία µέχρι την αυ-
τοδίκαιη απόλυσή τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
155 του Κώδικα Δηµόσιων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007) και τις διατάξεις του άρθρου
159 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλή-
λων, όπως αυτές τροποποιούνται µε τον παρόντα νόµο. Η αίτηση
µπορεί να γίνει δεκτή µε απόφαση του οικείου Υπουργού ή του
αρµοδίου οργάνου κατόπιν γνώµης του οικείου Υπηρεσιακού
Συµβουλίου µε βάση την εκτίµηση των υπηρεσιακών αναγκών. Η
επαναφορά στην υπηρεσία, σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδά-
φια, ισχύει από τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως της απόφασης του οικείου Υπουργού ή του αρµοδίου
οργάνου, µε την οποία γίνεται αποδεκτή η αίτηση του υπαλλή-
λου. Η επαναφορά αφορά αποκλειστικά στην οργανική θέση που
κατείχε ο υπάλληλος, χωρίς να παρέχεται δικαίωµα επανάκτησης
τυχόν καθηκόντων ευθύνης που ασκούσε κατά την αυτοδίκαιη
απόλυσή του ή τυχόν θέσεων και ιδιοτήτων που κατείχε κατά την
αυτοδίκαιη απόλυσή του. Το χρονικό διάστηµα από την αυτοδί-
καιη απόλυση µέχρι την επαναφορά στην υπηρεσία δεν αποτελεί

χρόνο πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας. Οι υπάλληλοι που επα-
νέρχονται κατ’ εφαρµογή της παρούσας διάταξης λαµβάνουν τις
αποδοχές που λάµβαναν πριν την αυτοδίκαιη απόλυσή τους πλην
αυτών που συνδέονται µε την ενεργό άσκηση καθηκόντων ευθύ-
νης.

Άρθρο 36

Το άρθρο 10 του ν. 3491/2006 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Για τα άτοµα τα οποία ανατράφηκαν σε δηµόσιο, εκκλησια-

στικό, δηµοτικό ή κοινοτικό βρεφοκοµείο ή ορφανοτροφείο ιδρύ-
µατος ή σωµατείου, επί επταετία τουλάχιστον, ανεξαρτήτως της
ηλικίας εισαγωγής τους σε αυτά, προσαυξάνεται κατά 100 µο-
νάδες, η συνολική βαθµολογία που συγκεντρώνουν κατά τη συµ-
µετοχή τους σε διαδικασίες διορισµού ή πρόσληψης σε θέσεις
τακτικού προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού,
καθώς και ιδρυµάτων τους ή επιχειρήσεών τους ή άλλων νοµικών
τους προσώπων, βάσει προκηρύξεων σύµφωνα µε τη διαδικασία
και τα κριτήρια του άρθρου 18 του ν. 2190/1994, όπως ισχύει. Ως
βρεφοκοµείο ή ορφανοτροφείο νοείται και κάθε άλλη δοµή των
φορέων της ανωτέρω παραγράφου που επιτελεί το ίδιο έργο µε
αυτό του βρεφοκοµείου ή ορφανοτροφείου, ανεξάρτητα από την
ονοµασία της, σύµφωνα µε βεβαίωση που εκδίδεται από το αρ-
µόδιο Υπουργείο.

2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 έχουν εφαρµογή σε προ-
κηρύξεις που δηµοσιεύονται µετά την έναρξη της ισχύος του πα-
ρόντος νόµου.»

Άρθρο 37

1. Οι προθεσµίες της παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 4024/2011
(Α’ 226), οι οποίες µε την παρ. 3 του άρθρου 67 του ν. 4316/2014
(Α’ 270) παρατάθηκαν έως 30 Ιουνίου 2015, παρατείνονται έως
31 Δεκεµβρίου 2016.

2. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 35 του ν. 4024/2011
καταργείται. 

Άρθρο 38

Επιτυχόντες του γραπτού διαγωνισµού που προκηρύχθηκε
από το Α.Σ.Ε.Π. µε την υπ’ αριθµ. 8/1997 προκήρυξη, οι οποίοι
εµπίπτουν στις διατάξεις του άρθρου 5 του     ν. 3320/2005 (Α’
48), κατόπιν προκήρυξης θέσεων του Υπουργού Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, κατατάσσονται µε αίτησή τους σε
νέο πίνακα διοριστέων που καταρτίζεται από το Α.Σ.Ε.Π. κατά
φθίνουσα σειρά βαθµολογίας ανά εκπαιδευτική βαθµίδα (ΠΕ, ΤΕ,
ΔΕ). Με απόφαση κατανοµής του Υπουργού Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης διορίζονται σταδιακά.

Δεν έχουν δικαίωµα συµµετοχής στην εν λόγω διαδικασία,
όσοι έχουν ήδη διοριστεί ως τακτικό προσωπικό, µόνιµοι υπάλ-
ληλοι και υπάλληλοι µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.), καθώς και όσοι διοριστέοι δεν είχαν
αποδεχτεί το διορισµό τους.

Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης καθορίζεται κάθε άλλο σχετικό θέµα για την εφαρ-
µογή των ρυθµίσεων του άρθρου αυτού.

Άρθρο 39

Για όσους υπαλλήλους τέθηκαν σε καθεστώς διαθεσιµότητας
µε βάση τις διατάξεις του ν. 4093/2012 (Α’ 222), του ν. 4172/2013
(Α’ 167), του ν. 4250/2014 (Α’ 74) και τις διατάξεις του άρθρου
67 παρ. 4 του ν. 4316/2014 (Α’ 270), καθώς και τις διατάξεις του
άρθρου 70 του ν. 4257/2014 (Α’ 93) ο χρόνος της διαθεσιµότητας
θεωρείται ως χρόνος πραγµατικής υπηρεσίας και λαµβάνεται
υπόψη για τη µισθολογική και βαθµολογική εξέλιξη.

Για τους εκπαιδευτικούς που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα µε το
άρθρο 82 του ν. 4172/2013 και οι οποίοι δεν υπέβαλαν αίτηση
στις ανακοινώσεις του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης για οποιοδήποτε λόγο και για
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τους οποίους δεν εκδόθηκε ποτέ διαπιστωτική πράξη απόλυσης,
το χρονικό διάστηµα από τις 22.3.2014 µέχρι τη δηµοσίευση του
ν. 4325/2015 (11.5.2015) θεωρείται ως χρόνος κατά τον οποίο
είχε παραταθεί η διαθεσιµότητα.

Για όλους τους παραπάνω υπαλλήλους, οι οποίοι είχαν τεθεί
σε διαθεσιµότητα και επανήλθαν στην υπηρεσία µε µετάταξη,
δεν τυγχάνει εφαρµογής ο περιορισµός της πενταετίας της παρ.
5 του άρθρου 71 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως κυρώθηκε µε το
άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007 (Α’ 26).

Όσοι υπάλληλοι, των οποίων η εργασιακή σχέση µε Ν.Π.Ι.Δ.
εποπτευόµενο ή επιχορηγούµενο από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού λύθηκε µε καταγγελία εκ µέρους του εργοδότη και
επίκληση λόγων οικονοµικής δυσπραγίας, εξαιτίας της µείωσης
της κρατικής επιχορήγησης, κατά τα έτη από 2012 έως 2014,
επαναπροσλαµβάνονται από τον οικείο φορέα.

Άρθρο 40

1. Ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
είναι αρµόδιος για την εκπόνηση της Εθνικής Στρατηγικής για
την Κωδικοποίηση και Αναµόρφωση της Ελληνικής Νοµοθεσίας.
Η Εθνική Στρατηγική περιλαµβάνει τις αρχές, τις κατευθύνσεις,
το πλαίσιο, τις δράσεις και τις πηγές χρηµατοδότησης για την
προώθηση ολοκληρωµένων διαδικασιών αποκατάστασης της
εσωτερικής συνοχής του δικαίου, τη βελτίωση της ποιότητας των
νοµοθετικών και κανονιστικών διατάξεων, καθώς και των διαδι-
κασιών παραγωγής τους και τη συστηµατική ένταξη τους σε σύ-
νολα κανόνων δικαίου.

2. Συνιστάται στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης «Εθνικό Συµβούλιο για την Κωδικοποίηση και Ανα-
µόρφωση της Ελληνικής Νοµοθεσίας», που αναλαµβάνει ιδίως
τον σχεδιασµό και την παρακολούθηση της υλοποίησης της Εθνι-
κής Στρατηγικής για την Κωδικοποίηση και Αναµόρφωση της Ελ-
ληνικής Νοµοθεσίας.

3. Το Εθνικό Συµβούλιο αποτελείται από:
Τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης ως

Πρόεδρo,
τον Γενικό Γραµµατέα της Κυβέρνησης,
τον Γενικό Γραµµατέα της Βουλής των Ελλήνων,
τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης,
το Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-

νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
τον Αναπληρωτή Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης αρµόδιο για θέµατα Δηµό-
σιας Διοίκησης,

Έναν Σύµβουλο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που
υποδεικνύεται από τον Πρόεδρό του,

τους Κοσµήτορες των Νοµικών Σχολών των Πανεπιστηµίων
της χώρας,

τέσσερα (4) µέλη ΔΕΠ ή ΕΠ Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των µε εξειδίκευση στους τοµείς της καλής νοµοθέτησης και της
κωδικοποίησης της νοµοθεσίας, που ορίζονται από τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,

τον Πρόεδρο της Ολοµέλειας των Δικηγορικών Συλλόγων Ελ-
λάδας.

Με απόφαση του Προέδρου του Συµβουλίου µπορεί να ορί-
ζονται εισηγητές επί των εκάστοτε θεµάτων της ηµερήσιας διά-
ταξης και να καλούνται εµπειρογνώµονες ή αρµόδια στελέχη
δηµοσίων υπηρεσιών χωρίς δικαίωµα ψήφου.

4. Το Εθνικό Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την απόφαση αυτή
ορίζονται τα µέλη, ο τρόπος οργάνωσης, λειτουργίας και γραµ-
µατειακής του υποστήριξης από υπαλλήλους του Υπουργείου
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, καθώς και κάθε
άλλο αναγκαίο θέµα για την επιτυχή ολοκλήρωση του έργου του.
Με όµοια απόφαση µπορεί να θεσπίζεται Κανονισµός Λειτουρ-
γίας του Εθνικού Συµβουλίου.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης µπορεί να εκπονείται πρόγραµµα επιστηµονι-
κής, διοικητικής και τεχνικής υποστήριξης των κατά τοµέα δι-
καίου έργων κωδικοποίησης και αναµόρφωσης της νοµοθεσίας,
στο πλαίσιο του οποίου συγκροτείται και το σύστηµα διοίκησης
του προγράµµατος και συντονισµού, παρακολούθησης, αξιολό-
γησης και αξιοποίησης των έργων αυτών. Το πρόγραµµα αυτό
καλύπτεται από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα κατά το
µέρος του που είναι επιλέξιµο από αυτά και από εθνικούς πό-
ρους.

Άρθρο 41

1. Ο τίτλος του άρθρου 145 του ν. 2812/2000 (Α’ 67) «Απόλυση
λόγω ορίου ηλικίας και τριακονταπενταετίας» τροποποιείται σε
«Αυτοδίκαιη απόλυση λόγω ορίου ηλικίας».

2. Η παρ. 1 του άρθρου 145 του ν. 2812/2000 (Α’ 67) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Ο δικαστικός υπάλληλος απολύεται αυτοδικαίως από την
υπηρεσία µε τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου (67ου)
έτους της ηλικίας του.»

3. Oι παράγραφοι 2 και 5 του άρθρου 145 του ν. 2812/2000 (Α’
67) καταργούνται.

4. Στο τέλος του άρθρου 145 προστίθεται παράγραφος ως
εξής:

«Οι δικαστικοί υπάλληλοι που απολύθηκαν αυτοδικαίως από
την υπηρεσία κατά το χρονικό διάστηµα από τις 19.8.2015 έως
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της παρ. 1 και του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
145 του ν. 2812/2000 (Α’ 67), δύνανται να επανέλθουν στην υπη-
ρεσία µε αίτησή τους που υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου. Οι δικαστικοί υπάλληλοι που αιτούνται να επανέλθουν,
µπορούν να παραµείνουν στην υπηρεσία µέχρι την αυτοδίκαιη
απόλυσή τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 145 του ν.
2812/2000 (Α’ 67), όπως αυτό τροποποιείται µε τον παρόντα
νόµο. Η αίτηση µπορεί να γίνει δεκτή µε απόφαση του Υπουργού
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, κατόπιν
γνώµης του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου µε βάση την εκτί-
µηση των υπηρεσιακών αναγκών. Η επαναφορά στην υπηρεσία,
σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδάφια, ισχύει από τη δηµοσίευση
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως της απόφασης του Υπουρ-
γού, µε την οποία γίνεται αποδεκτή η αίτηση του υπαλλήλου. Η
επαναφορά αφορά αποκλειστικά στην οργανική θέση που κα-
τείχε ο δικαστικός υπάλληλος, χωρίς να παρέχεται δικαίωµα επα-
νάκτησης τυχόν καθηκόντων ευθύνης που ασκούσε κατά τη
στιγµή της αυτοδίκαιης απόλυσής του ή τυχόν θέσεων και ιδιο-
τήτων που κατείχε κατά τη στιγµή της αυτοδίκαιης απόλυσής
του. Το χρονικό διάστηµα από την αυτοδίκαιη απόλυση µέχρι την
επαναφορά στην υπηρεσία δεν αποτελεί χρόνο πραγµατικής δη-
µόσιας υπηρεσίας. Οι δικαστικοί υπάλληλοι που επανέρχονται
κατ’ εφαρµογή της παρούσας διάταξης λαµβάνουν τις αποδοχές
που λάµβαναν πριν την αυτοδίκαιη απόλυσή τους, πλην αυτών
που συνδέονται µε την ενεργό άσκηση καθηκόντων ευθύνης.» 

Άρθρο 42

Το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
(ΥΠΕΣΔΑ) µπορεί να χρηµατοδοτεί την υλοποίηση προπτυχιακού
προγράµµατος σπουδών στο Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο
(Ε.Α.Π.), το οποίο έχει ως γνωστικό αντικείµενο την οργάνωση
και τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης (δηµόσιο manage-
ment), για τη συµµετοχή υπαλλήλων δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης (ΔΕ) του δηµοσίου τοµέα. Το εν λόγω προπτυχιακό πρό-
γραµµα σπουδών καταρτίζεται µετά από πρόταση του Υπουργού
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης προς τα αρµόδια
όργανα του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου και τη σύµφωνη
γνώµη του Υπουργού Παιδείας Έρευνας και Θρησκευµάτων
κατά τα ειδικότερα αναφερόµενα στις διατάξεις που διέπουν τη
λειτουργία του Ε.Α.Π., όπως κάθε φορά ισχύουν.

Το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
προκειµένου να χρηµατοδοτήσει το εν λόγω πρόγραµµα σπου-
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δών, συνάπτει, σε ετήσια βάση, Προγραµµατική Συµφωνία µε το
Ε.Α.Π., στην οποία καθορίζεται ο συνολικός αριθµός των δηµο-
σίων υπαλλήλων που, µε την ιδιότητά τους αυτή, συµµετέχουν
στο Πρόγραµµα, καθώς και το ύψος της χρηµατοδότησης κατά
τα ειδικότερα αναφερόµενα στις διατάξεις της επόµενης παρα-
γράφου του παρόντος άρθρου. Με την ίδια Προγραµµατική Συµ-
φωνία µπορούν να ρυθµίζονται οποιαδήποτε άλλα θέµατα που
αφορούν στην υλοποίηση του ως άνω Προγράµµατος Σπουδών,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία τεχνική λεπτοµέρεια σε σχέση
τόσο µε το Πρόγραµµα ή τους συµµετέχοντες όσο και µε τη χρη-
µατοδότηση. Κατά τα λοιπά και ιδίως για τα θέµατα που αφορούν
την επιλογή των φοιτητών και τον τρόπο οργάνωσης και διεξα-
γωγής του εν λόγω Προγράµµατος µε βάση τις υφιστάµενες
κάθε φορά δυνατότητες υλικοτεχνικής υποδοµής του Ε.Α.Π.,
ισχύουν τα προβλεπόµενα στις διατάξεις που διέπουν τη λειτουρ-
γία του, όπως κάθε φορά ισχύουν.

Η χρηµατοδότηση για το εν λόγω Πρόγραµµα του Ε.Α.Π. δί-
δεται µέσα από σχετικό ΚΑΕ του ειδικού φορέα 07-510 του προ-
ϋπολογισµού εξόδων του Υπουργείου Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης και το ύψος της ανέρχεται σε ποσό
ίσο µε το πενήντα τοις εκατό (50%) των προβλεπόµενων διδά-
κτρων συµµετοχής του αριθµού των συµµετεχόντων που αναφέ-
ρεται στην κάθε φορά ετήσια Προγραµµατική Συµφωνία, για τις
θεµατικές ενότητες που απαιτούνται κατ’ έτος για την απόκτηση
πτυχίου σε τέσσερα (4) έτη.

Άρθρο 43

1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
κατόπιν γνώµης της Κ.Ε.Δ.Ε., καθορίζονται οι προϋποθέσεις για
τη χορήγηση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας των παιδικών και
βρεφονηπιακών σταθµών που λειτουργούν εντός νοµικών προ-
σώπων των δήµων ή υπηρεσίας των δήµων, οι τεχνικές προδια-
γραφές και ειδικοί όροι καταλληλότητάς τους, η διαδικασία
ελέγχου τους, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

2. Έως την έκδοση της άδειας ίδρυσης και λειτουργίας των
δηµοτικών παιδικών σταθµών και πάντως όχι πέραν τις
31.12.2016, θέση άδειας ίδρυσης και λειτουργίας επέχει για τους
παιδικούς και βρεφονηπιακούς σταθµούς που λειτουργούν ως
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου των δήµων ή ως υπηρεσία
αυτών η συστατική τους πράξη του νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου ή ο οργανισµός εσωτερικής υπηρεσίας του δήµου, εφό-
σον πρόκειται για υπηρεσία. Για τους παιδικούς, βρεφικούς και
βρεφονηπιακούς σταθµούς που η λειτουργία τους µεταφέρθηκε
σε υπηρεσία του δήµου ή σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
αυτού ή εξακολουθούν να λειτουργούν στο πλαίσιο επιχείρησης
Ο.Τ.Α., συνεχίζει να ισχύει η άδεια που είχαν λάβει ως νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. Τα προβλεπόµενα στις διατάξεις της
παραγράφου αυτής ισχύουν από 1.1.2016.

3. Το άρθρο 13 παρ.1 του ν. 4147/2013 (Α’ 98), το άρθρο 44
του ν. 4315/2014 (Α’69) και το πρώτο εδάφιο της παρ. 14 του άρ-
θρου 19 του ν. 4071/2012 (Α’ 85) καταργούνται.

Άρθρο 44

Το άρθρο 31 του ν. 3730/2008 (Α’262), όπως αντικαταστάθηκε
µε το άρθρο 31 του ν. 4033/2011, το άρθρο 16 παρ. 2 του ν.
4224/2013 και τελικώς µε το άρθρο 46 του ν. 4325/2015 αντικα-
θίστανται ως εξής:

«Άρθρο 31

Με την επιφύλαξη του άρθρου 193 του ν. 4001/2011 (Α’179) η
προθεσµία που ορίζεται στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρ-
θρου 21 του ν. 3581/2007 (Α’ 140) και προβλέπει αποσπάσεις
προσωπικού του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτές ανα-
φέρονται στην παρ. 5 του άρθρου 1 του ν. 3429/2005 (Α’ 314),
στις οποίες το Δηµόσιο κατέχει αµέσως ή εµµέσως την πλειοψη-
φία του µετοχικού τους κεφαλαίου, παρατείνεται µέχρι τις
31.12.2016.»

Άρθρο 45

Στο άρθρο 181 του ν. 3852/2010 ( Α’ 87) προστίθεται παρά-
γραφος 9 ως εξής:

«9. Οι διατάξεις της ανωτέρω παραγράφου 5 ισχύουν και για
τους προέδρους των περιφερειακών συµβουλίων.»

Άρθρο 46

1. α) Οι θέσεις µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου, βαθµίδας Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ), ειδικό-
τητας ΠΕ Αρχαιολόγων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του π.δ.104/2014 (Α’ 171), όπως
ισχύει, κατανέµονται στις ειδικότητες:

αα) ΠΕ Αρχαιολόγων Προϊστορικών – Κλασικών,
ββ) ΠΕ Αρχαιολόγων Βυζαντινών – Μεταβυζαντινών,
γγ) ΠΕ Αρχαιολόγων Ιστορικών Τέχνης,
δδ) ΠΕ Αρχαιολόγων Μουσειολόγων,
εε) ΠΕ Αρχαιολόγων Επιγραφολόγων,
στστ) ΠΕ Αρχαιολόγων Νοµισµατολόγων,
ζζ) ΠΕ Αρχαιολόγων Πολιτιστικής Διαχείρισης,
ηη) ΠΕ Αρχαιολόγων Αρχαιοζωολόγων,
θθ) ΠΕ Αρχαιολόγων Αρχαιοβοτανολόγων.
β) Οι θέσεις µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου

χρόνου, βαθµίδας Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ), ειδικό-
τητας ΠΕ Ιστορικών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
σύµφωνα µε το άρθρο 62 του   π.δ. 104/2014 (Α’ 171) όπως
ισχύει, κατανέµονται στις ειδικότητες:

αα) ΠΕ Ιστορικών Αρχαίων Χρόνων,
ββ) ΠΕ Ιστορικών Μεσαιωνικών Χρόνων,
γγ) ΠΕ Ιστορικών Νεώτερης και Σύγχρονης Ιστορίας,
γ) Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού,

που εκδίδεται ύστερα από γνώµη του αρµόδιου Υπηρεσιακού
Συµβουλίου, κατατάσσονται οι υπηρετούντες κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου σε θέσεις των προβλεποµένων ειδικο-
τήτων. Για την κατάταξη στις ειδικότητες λαµβάνονται υπόψη
κριτήρια, όπως οι αρµοδιότητες των υπηρεσιών στις οποίες
έχουν υπηρετήσει µέχρι της κατατάξεώς τους στις ειδικότητες,
η εµπειρία και η ειδίκευσή τους, όπως αυτή προκύπτει από επι-
στηµονικές δηµοσιεύσεις, ο µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών της
ηµεδαπής ή αλλοδαπής αντίστοιχος των συγκεκριµένων ειδικο-
τήτων, η προτίµηση του κάθε ενδιαφερόµενου κ.λπ.. Ειδικά για
την κατάταξη στις ειδικότητες ΠΕ Αρχαιολόγων Ιστορικών Τέ-
χνης, ΠΕ Αρχαιολόγων Μουσειολόγων, ΠΕ Αρχαιολόγων Επιγρα-
φολόγων, ΠΕ Αρχαιολόγων Νοµισµατολόγων, ΠΕ Αρχαιολόγων
Πολιτιστικής Διαχείρισης, ΠΕ Αρχαιολόγων Αρχαιοζωολόγων και
ΠΕ Αρχαιολόγων Αρχαιοβοτανολόγων απαιτείται υποχρεωτικά
µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών της ηµεδαπής ή αλλοδαπής αν-
τίστοιχος των συγκεκριµένων ειδικοτήτων. Αλλαγή της ειδικότη-
τας αρχαιολόγου και ιστορικού επιτρέπεται µόνο µια φορά
ύστερα από αίτηση του υπαλλήλου και απόφαση του αρµοδίου
Υπηρεσιακού Συµβουλίου µε βάση τα κριτήρια που αναφέρονται
ανωτέρω.

Άρθρο 47

Το έκτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011,
όπως ισχύει µετά την αντικατάστασή της µε την παρ. 16 του άρ-
θρου 34 του ν. 4115/2013, (Α’ 24) και του άρθρου 95 του ν.
4310/2014 (Α’ 258) και όπως ισχύει αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η απασχόληση των ανωτέρω δύναται να είναι πλήρης ή µε-
ρική και η κάλυψη της αποζηµίωσής τους θα γίνεται από υποτρο-
φίες και πόρους που εξασφαλίζει το Τµήµα χωρίς αύξηση της
κρατικής επιχορήγησης προς το οικείο Α.Ε.Ι., εκτός και αν αυτή
προέρχεται από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα.»

Άρθρο 48

1. Στο άρθρο 80 του ν. 1943/1991 (Α’ 50) «Ρύθµιση θεµάτων
Προεδρίας της Δηµοκρατίας» προστίθεται η κατωτέρω περί-
πτωση α’ και οι υφιστάµενες περιπτώσεις α’, β’ και γ’ αναριθ-
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µούνται σε β’, γ’ και δ’ αντίστοιχα και όλες οι περιπτώσεις α’ έως
δ’ εντάσσονται ως παράγραφος 1 του αυτού άρθρου:

«α) Να ρυθµίζονται τα κάθε είδους θέµατα που αφορούν: i) την
οργάνωση και λειτουργία των υπηρεσιών της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας και τις αρµοδιότητές τους, ii) την κατανοµή και διά-
θεση πιστώσεων του προϋπολογισµού, τη δικαιολόγηση, εκκα-
θάριση και πληρωµή πάσης φύσεως δαπανών της Προεδρίας,
την οικονοµική διαχείριση, τη σύναψη συµβάσεων προµηθειών,
παροχής υπηρεσιών και εκτέλεσης έργων και iii) τη διαχείριση
και συντήρηση των δηµοσίων κτιρίων και οχηµάτων της Προ-
εδρίας της Δηµοκρατίας.»

«2. Στο άρθρο 80 του ν. 1943/1991, όπως αυτό διαµορφώνεται
µε την προηγούµενη παράγραφο, προστίθεται παράγραφος 2
ως εξής:

«2. Οι διατάξεις του προεδρικού διατάγµατος ρυθµίζουν τα οι-
κεία θέµατα κατά παρέκκλιση κάθε άλλης ειδικής ή γενικής διά-
ταξης.»

Άρθρο 49

Παρατείνεται η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας ορισµένου
χρόνου υπαλλήλων που προσελήφθησαν δυνάµει της ΠΥΣ
33/2006 υπ’ αριθµ. ΔΙΠΑΑΔ/Φ.ΕΓΚΡ. 10/208/25274/5.12.2014
στην Πανεπιστηµιακή Φοιτητική Λέσχη του Αριστοτελείου Πανε-
πιστηµίου Θεσσαλονίκης µε την 1682/3.6.2015 Πράξη του Προ-
έδρου της για πέντε (5) µήνες από τη λήξη τους, ήτοι έως τις
3.7.2016.

Άρθρο 50

Στο τέλος της παραγράφου Α.2. του άρθρου 25 του ν. 3468/
2006, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, προστίθεται παράγραφος
ως εξής:

«Για την περίοδο 2016-2020 τα έσοδα από πλειστηριασµούς
αδιαθέτων δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµοκηπίου κατανέ-
µονται ετησίως µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας ως εξής:

(α) Ποσοστό τουλάχιστον 60% των εσόδων αποτελεί πόρο του
Ειδικού Λογαριασµού του άρθρου 143 του          ν. 4001/2011,
όπως ισχύει.

(β) Ποσοστό των εσόδων, το οποίο θα καθοριστεί κατ' ανώ-
τατο όριο µε την υπουργική απόφαση θα καλύπτει τις ανάγκες
της ενίσχυσης για επιχειρήσεις τοµέων και υποτοµέων που εκτί-
θενται σε σηµαντικό κίνδυνο διαρροής άνθρακα, όπως προβλέ-
πεται στην υπ' αριθµ. κ.υ.α. ΑΠ/21906/2014 (Β’ 3304). Τυχόν
ποσό, το οποίο δεν χρησιµοποιείται για τον παραπάνω σκοπό
αποτελεί πόρο του Ειδικού Λογαριασµού του άρθρου 143 του
ν. 4001/2011, όπως ισχύει.

Τα ανωτέρω ποσοστά καθορίζονται κατόπιν σχετικής γνώµης
της ΡΑΕ, βάσει της εξέλιξης των εκροών και εισροών του Ειδικού
Λογαριασµού.

(γ) Ποσοστό των εσόδων, το οποίο θα καθοριστεί µε την
υπουργική απόφαση, διατίθεται σε φορέα, εποπτευόµενο από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, για την πραγµατοποί-
ηση έργων και την εξυπηρέτηση ορισµένων από τους σκοπούς,
που περιγράφονται στην Οδηγία 2003/87/ΕΚ, όπως έχει τροπο-
ποιηθεί και ισχύει, και συγκεκριµένα, σε έργα εξοικονόµησης
ενέργειας µε την υποστήριξη χαµηλών εισοδηµάτων κατά προ-
τεραιότητα, σε έργα που αποσκοπούν στη µείωση των συµβατι-
κών καυσίµων από µεταφορές, σε αντιπυρικά έργα καθαρισµού
και διαχείρισης, µε σκοπό τη διατήρηση και αύξηση του αποθέ-
µατος των δηµόσιων και ιδιωτικών δασών, καθώς και σε έργα σε
αναπτυσσόµενες ή τρίτες χώρες µε σκοπό τη µείωση των εκποµ-
πών αερίων του θερµοκηπίου και την προσαρµογή στην κλιµα-
τική αλλαγή και σε έργα για την προστασία, διατήρηση και
βελτίωση του φυσικού περιβάλλοντος. Με την ίδια υπουργική
απόφαση καθορίζεται ο φορέας και η διαδικασία χορήγησης των
πόρων για τους σκοπούς της τελευταίας περίπτωσης.»

Άρθρο 51
Θέµατα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση

1. Η δεύτερη περίοδος της παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4186/
2013 (Α’193), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι υποψήφιοι εξετάζονται σε τέσσερα (4) µαθήµατα της Γ’
Τάξης Ηµερήσιων και Δ' Τάξης-Εσπερινών ΕΠΑ.Λ., δύο (2) µαθή-
µατα γενικής παιδείας µε συντελεστή βαρύτητας 1,5 και δύο (2)
µαθήµατα ειδικότητας µε συντελεστή βαρύτητας 3,5 τα οποία
καθορίζονται µε υπουργική απόφαση που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι εξετάσεις για την εισαγωγή
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση διεξάγονται, σε πανελλαδικό επί-
πεδο µε θέµατα από την εξεταστέα ύλη της τάξης αυτής που
προκύπτουν αποκλειστικά από κεντρική επιτροπή εξετάσεων. Οι
ειδικές πανελλαδικές εξετάσεις µπορούν να επαναλαµβάνονται
κατά το ίδιο σχολικό έτος, µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.»

2. Ειδικά, για τις εξετάσεις εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση των υποψηφίων των Επαγγελµατικών Λυκείων, τα µαθή-
µατα τα οποία έχουν κοινή εξεταστέα ύλη συνεξετάζονται. Ως εκ
τούτου ορίζεται στην οικεία κεντρική επιτροπή εξετάσεων για τα
µαθήµατα του προηγούµενου εδαφίου µία οµάδα έκτακτων
µελών, η οποία εισηγείται τα θέµατα που θα δοθούν στους εξε-
ταζόµενους. 

Για καθένα από τα εξεταζόµενα µαθήµατα απαιτείται οι εκπαι-
δευτικοί που ορίζονται ως έκτακτα µέλη να έχουν διδακτική εµ-
πειρία για ένα (1) τουλάχιστον έτος κατά την τελευταία διετία.
Επιπροσθέτως, για τη διαδικασία βαθµολόγησης -αναβαθµολό-
γησης επιλέγονται κατά προτίµηση εκπαιδευτικοί µε διδακτική
εµπειρία για ένα (1) τουλάχιστον έτος κατά την τελευταία διετία.

3. Οι προηγούµενες παράγραφοι ισχύουν από το σχολικό έτος
2015-2016.

4. Ειδικά και µόνο για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017, για τους
µαθητές και απόφοιτους των Γενικών και Επαγγελµατικών Λυ-
κείων της Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Λευκάδας,
οι οποίοι θα υποβάλουν σε Λύκεια που ανήκουν στην ανωτέρω
Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Αίτηση-Δήλωση για
συµµετοχή στις πανελλαδικές εξετάσεις των Γενικών Λυκείων ή
των Επαγγελµατικών Λυκείων, προβλέπονται θέσεις επιπλέον
του αριθµού εισακτέων για την εισαγωγή τους σε σχολές, τµή-
µατα και εισαγωγικές κατευθύνσεις των Πανεπιστηµίων, των
Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών, των ΤΕΙ και της ΑΣΠΑΙΤΕ.
Η ανωτέρω ρύθµιση δεν εφαρµόζεται στους µαθητές της τελευ-
ταίας τάξης που µετεγράφησαν σε Λύκεια της Διεύθυνσης Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης Λευκάδας µετά τις 17.1.2016. Με
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, θα ορισθεί
ο αριθµός των θέσεων και η διαδικασία επιλογής των ανωτέρω
υποψηφίων.

Άρθρο 52
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4354/2015

1. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015
(Α’176) προστίθεται, από τότε που ίσχυσε, νέο εδάφιο, ως εξής:

«Σε ειδικές περιπτώσεις, µπορεί, µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και του καθ' ύλην αρµόδιου Υπουργού,
να καθορίζεται αποζηµίωση ανά ώρα, έλεγχο, αξιολογούµενο
πρόγραµµα ή παραδοτέο έργο, µε τον όρο η σχετική δαπάνη να
καλύπτεται αποκλειστικά από συγχρηµατοδοτούµενα επιχειρη-
σιακά προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή να µην επιβαρύ-
νει τον Κρατικό Προϋπολογισµό. Το συνολικό µηνιαίο ποσό της
ανωτέρω αποζηµίωσης απαγορεύεται να υπερβαίνει το ως άνω
όριο της κατά µήνα αποζηµίωσης για τα µέλη συλλογικών οργά-
νων. Σε ειδικές περιπτώσεις το όριο αυτό µπορεί να αυξάνεται
µέχρι του ποσού των χιλίων διακοσίων (1.200) ευρώ το µήνα
αλλά όχι πέραν του ποσού των δύο χιλιάδων τετρακοσίων (2.400)
ευρώ το έτος, µη υπολογιζόµενου στην περίπτωση αυτή του
ορίου της παραγράφου 3.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’176) αντικαθί-
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σταται, από τότε που ίσχυσε, ως εξής:
«4. Ειδικά, για τους εκπαιδευτικούς δηµοσίου και ιδιωτικού

τοµέα και το λοιπό προσωπικό που αποδεδειγµένα συµµετέχουν
καθ’ οιονδήποτε τρόπο στις διαδικασίες οργάνωσης, διεξαγω-
γής, υποστήριξης, βαθµολόγησης /αναβαθµολόγησης και έκδο-
σης των αποτελεσµάτων των: α) γενικών και ειδικών εξετάσεων
ή άλλης διαδικασίας εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
β) των εξετάσεων Ιδιωτικών, Γενικών και Επαγγελµατικών Λυ-
κείων (ΕΠΑ.Λ.) και Επαγγελµατικών Σχολών (Ε.ΠΑΣ.), γ) των εξε-
τάσεων ελληνοµάθειας και δ) των εξετάσεων χορήγησης του
Κρατικού Πιστοποιητικού Γλωσσοµάθειας, καθώς και στις διαδι-
κασίες αναβαθµολογήσεων γραπτών δοκιµίων µαθητών Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης, καθορίζεται αποζηµίωση µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, η οποία εκδίδεται το αργότερο έως 31.12.2016
µη υπολογιζόµενου στην περίπτωση αυτή του ορίου της παρα-
γράφου 3. Μεταβατικά για το τρέχον έτος και έως την έκδοση
των κοινών υπουργικών αποφάσεων του προηγούµενου εδαφίου
ισχύουν οι κοινές υπουργικές αποφάσεις που έχουν ήδη εκδο-
θεί.

Με όµοια απόφαση καθορίζονται οι αποζηµιώσεις των συµµε-
τεχόντων στην οργάνωση και διεξαγωγή σχολικών αγώνων και
διοργανώσεων (αθλητικοί αγώνες και διοργανώσεις, ενδοσχολι-
κής ή τοπικής ή περιφερειακής ή πανελλήνιας ή διεθνούς εµβέ-
λειας), καθώς και κάθε είδους συναφείς και αναγκαίες δαπάνες,
όπως οι δαπάνες αποζηµίωσης (ηµερήσιας, ανά αγώνα, αναδιορ-
γάνωση κ.λπ.), µετακίνησης, διαµονής, διατροφής, καθώς και
λοιπές δαπάνες, οι οποίες θα περιγράφονται στην εν λόγω κοινή
υπουργική απόφαση, µη τηρουµένων των διατάξεων της παρα-
γράφου 3.»

3. Η παρ. 5 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’176) αντικαθί-
σταται, από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«5. Στο προσωπικό που συµµετέχει στην οργάνωση, διεξαγωγή
και υποστήριξη διαγωνισµών των φορέων που υπάγονται στις
διατάξεις του παρόντος νόµου, µπορεί, µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών και του καθ' ύλην αρµόδιου Υπουργού,
να καθορίζεται αποζηµίωση η οποία δεν δύναται να υπερβαίνει
το όριο των χιλίων διακοσίων (1.200) ευρώ το µήνα και σε κάθε
περίπτωση το όριο των τριών χιλιάδων εξακοσίων (3.600) ευρώ
το έτος, µη υπολογιζόµενου στην περίπτωση αυτή του ορίου της
παραγράφου 3.»

Άρθρο 53

1 Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 37 του ν. 4339/2015
(Α’144) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στα Γραφεία Τύπου και Επικοινωνίας Α’ τάξης προΐστανται
υπάλληλοι του κλάδου Συµβούλων και Γραµµατέων Επικοινωνίας
µε βαθµό τουλάχιστον Συµβούλου Επικοινωνίας Α’, στα Γραφεία
Τύπου και Επικοινωνίας Β’ και Γ’ τάξης προΐστανται υπάλληλοι
µε βαθµό τουλάχιστον Γραµµατέα Επικοινωνίας Α’.» 

Το δεύτερο εδάφιο της ίδιας παραγράφου καταργείται.
2. Προστίθεται µία επιπλέον περίπτωση ιγ’ στην παρ. 2 του άρ-

θρου 45 του ν. 4339/2015 ως εξής: 
«ιγ. Την καταγραφή, αποθήκευση και ψηφιοποίηση του προ-

γράµµατος που εκπέµπουν οι πάροχοι περιεχοµένου επίγειας
ψηφιακής τηλεοπτικής ευρυεκποµπής εθνικής και περιφερειακής
εµβέλειας, που διαθέτουν νόµιµη άδεια εκποµπής, µε στόχο τη
διάσωση, διαφύλαξη και δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου και
συγκεντρωτικού αρχείου της εθνικής πολιτιστικής οπτικοακου-
στικής µνήµης.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 4339/2015 (Α’144) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Το Δ.Σ. του Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. είναι πενταµελές και αποτελείται
από:

α) Τον Πρόεδρο και Διευθύνοντα Σύµβουλο.
β) Έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι έχουν την ιδιό-
τητα είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλήλου
του Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου και υποδεικνύονται από τον αρµόδιο Υπουργό.

γ) Έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού µε τον αναπληρωτή τους, οι οποίοι έχουν την ιδιότητα είτε
του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλήλου του Δη-
µοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
και υποδεικνύονται από τον αρµόδιο Υπουργό.

δ) Έναν εκπρόσωπο της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας µε τον αναπληρωτή τους, οι οποίοι έχουν την ιδιό-
τητα είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλήλου
του Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου και ορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού.

ε) Έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε τον αναπληρωτή τους, οι οποίοι έχουν την
ιδιότητα είτε του µονίµου δηµοσίου υπαλλήλου είτε του υπαλλή-
λου του Δηµοσίου µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου και ορίζονται µε απόφαση του αρµόδιου Υπουρ-
γού.»

4. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 45 του ν. 4339/2015 προ-
στίθεται το εξής εδάφιο: 

«Επίσης, το Ε.Κ.Ο.Μ.Ε. τηρεί αρχείο για τα ντοκιµαντέρ, τις
σειρές µικρού µήκους, τις τηλεταινίες και τις διαδικτυακές πα-
ραγωγές, µε σκοπό τη συγκέντρωση, διαφύλαξη, ψηφιοποίηση,
αρχειοθέτηση και συντήρηση του ανωτέρω υλικού. Η διαδικασία,
οι προϋποθέσεις, οι τεχνικές προδιαγραφές, καθώς και ο τρόπος
κατάθεσης του ανωτέρω υλικού στο Ε.Κ.Ο.Μ.Ε., θα καθορίζεται
µε κοινή απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού και
του αρµοδίου για την εθνική επικοινωνιακή πολιτική Υπουργού.»

5. Η παρ. 3 του άρθρου 55 του ν. 4339/2015 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«3. Οι δηµοσιογράφοι, οι οποίοι υπηρετούν στη ΓΓΕΕ, καθώς
και οι δηµοσιογράφοι και οι καλλιτεχνικές ειδικότητες της ΕΡΤ
ΑΕ και του Αθηναϊκού Πρακτορείου Ειδήσεων - Μακεδονικού
Πρακτορείου Ειδήσεων ΑΕ µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας, θα
µπορούν κατόπιν άδειας να απασχολούνται παράλληλα µε σύµ-
βαση εξαρτηµένης εργασίας ή παροχής υπηρεσιών ή έργου σε
έντυπα ηλεκτρονικά ή διαδικτυακά µέσα ενηµέρωσης του ιδιωτι-
κού τοµέα, εφόσον η παράλληλη απασχόλησή τους δεν σχετίζε-
ται ως προς το αντικείµενό της µε τα ιδιαίτερα καθήκοντα της
θέσης τους και δεν παρεµποδίζει την οµαλή εκτέλεση της υπη-
ρεσίας τους. Τα κριτήρια χορήγησης της ως άνω άδειας, θα
προσδιορισθούν µε απόφαση, που εκδίδει ο Υπουργός, στον
οποίο ανατίθενται εκάστοτε οι αρµοδιότητες της Γενικής Γραµ-
µατείας Ενηµέρωσης και Επικοινωνίας.

Η άδεια χορηγείται στους δηµοσιογράφους µόνιµους ή µε
σύµβαση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου της ΓΓΕΕ µε σύµ-
φωνη αιτιολογηµένη γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβουλίου της
και µπορεί να ανακαλείται µε τον ίδιο τρόπο.

Στους δηµοσιογράφους της ΕΡΤ ΑΕ και του ΑΠΕ ΜΠΕ ΑΕ η
άδεια χορηγείται µε σύµφωνη αιτιολογηµένη γνώµη του Διοικη-
τικού Συµβουλίου της ΑΕ και µπορεί να ανακαλείται µε τον ίδιο
τρόπο.»

6. Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 56 του ν. 4339/2015 (Α’
144) προστίθεται το εξής εδάφιο:

«Από τη ρύθµιση αυτή εξαιρούνται όσοι γνωρίζουν αποδεδειγ-
µένα την αραβική και κινεζική γλώσσα και υπηρετούν σε Γραφείο
Τύπου και Επικοινωνίας χώρας, στην οποία οµιλείται η αντίστοιχη
γλώσσα.»

7. Οι προβλεπόµενες προθεσµίες της παρ. 11 του άρθρου 56
του ν. 4339/2015 παρατείνονται έως τις 15 Μαρτίου 2016.

8. Μετά την παρ. 13 του άρθρου 56 του ν. 4339/2015 (Α’133)
προστίθεται παράγραφος 14, η οποία ισχύει από τη δηµοσίευση
του ως άνω νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ως εξής:

«14. Οι υπάλληλοι της Γενικής Γραµµατείας Ενηµέρωσης και
Επικοινωνίας, οι οποίοι υπηρετούν σε Γραφεία Τύπου και Επικοι-
νωνίας κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως και έχουν συµπληρώσει τέσσερα (4)
συνεχόµενα έτη σε αυτά ή οκτώ (8) έτη συνολικά στο εξωτερικό,
παραµένουν στη θέση τους µέχρι την 31η Ιουλίου 2016.»

Άρθρο 54
Ρυθµίσεις του Υπουργείου Εξωτερικών
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1. Στο άρθρο 149 του ν. 3566/2007 (Α’117) προστίθενται πα-
ράγραφοι 6, 7, 8, 9 και 10 ως εξής:

«6. Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εξωτερικών και Οικο-
νοµικών, οι οποίες εκδίδονται κατ’  έτος µετά από εισήγηση εκά-
στης οικείας Προξενικής Αρχής, επιτρέπεται η πρόσληψη
επιτοπίως προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου, για διάστηµα έως και οκτώ (8) µηνών, για την
κάλυψη, αποκλειστικώς, εποχικών, επειγουσών ή και έκτακτων
αναγκών των τµηµάτων θεωρήσεων διπλωµατικών και προξενι-
κών Αρχών. Οι αποφάσεις αυτές δύνανται να συµπληρώνονται
µε νεότερες κοινές υπουργικές αποφάσεις εντός του ιδίου
έτους, εφόσον παρίσταται ανάγκη. Οι συµβάσεις του ως άνω
προσωπικού δεν επιτρέπεται να ανανεώνονται πριν από την πά-
ροδο χρονικού διαστήµατος τουλάχιστον τριών (3) µηνών από
τη λήξη τους. Το σύνολο του αριθµού των συµβάσεων επιτοπίου
εποχικού προσωπικού στο σύνολο των προξενικών αρχών ετη-
σίως δεν δύναται να ξεπεράσει τα 150 άτοµα.

7. Οι προσλαµβανόµενοι πρέπει : α) να είναι µόνιµοι κάτοικοι
ή να διαµένουν στη χώρα όπου εδρεύει η οικεία Αρχή, β) να κα-
τέχουν πτυχίο, δίπλωµα ή τίτλο σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, άλλως να έχουν την ιδιότητα του φοιτητή ή σπουδαστή
σχολής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, γ) να γνωρίζουν την τοπική
γλώσσα, καθώς και την αγγλική ή τη γαλλική, κατά περίπτωση,
δ) να διαθέτουν γνώσεις χειρισµού Η/Υ. Η τυχόν γνώση της ελ-
ληνικής γλώσσας αποτελεί πρόσθετο προσόν.

Η γλωσσοµάθεια, καθώς και η γνώση χειρισµού Η/Υ εκτιµάται
από τον προϊστάµενο της οικείας Αρχής βάσει προσκοµιζοµένων
πιστοποιητικών ή κατόπιν προφορικής συνέντευξης ή πρακτικής
δοκιµασίας, γραπτής ή προφορικής.

Δεν δύνανται να προσληφθούν όσοι έχουν καταδικασθεί για
κακούργηµα και σε οποιαδήποτε ποινή για κλοπή, υπεξαίρεση,
απάτη, εκβίαση, πλαστογραφία, απιστία, δωροδοκία, καθώς και
για οποιοδήποτε έγκληµα κατά της γενετήσιας ελευθερίας ή έγ-
κληµα οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής. Οι
προσλαµβανόµενοι υποχρεούνται να υποβάλουν στην οικεία
Αρχή υπεύθυνη δήλωση σχετικά µε τη µη συνδροµή στο πρό-
σωπό τους κωλύµατος, λόγω καταδίκης για τα ως άνω εγκλή-
µατα. Αν η δήλωση είναι ψευδής ή ανακριβής η σύµβαση εργα-
σίας είναι αυτοδικαίως άκυρη και η πρόσληψη ανακαλείται υπο-
χρεωτικά από τον προϊστάµενο της οικείας Αρχής.

8.  Με τις κοινές υπουργικές αποφάσεις της παραγράφου 6
καθορίζονται ο αριθµός των υπαλλήλων που θα προσληφθούν
ανά Αρχή (λαµβάνοντας υπόψη το συνολικό αριθµό της παρα-
γράφου 6), τα τυχόν επιµέρους πρόσθετα προσόντα των προσ-
λαµβανόµενων και κάθε άλλο σχετικό µε την πρόσληψή τους
στοιχείο.

Με τις ίδιες αποφάσεις, και µετά από εισήγηση του προϊστα-
µένου της οικείας Αρχής, καθορίζεται το ύψος της αµοιβής του
εν λόγω προσωπικού.

9.  Ο προϊστάµενος της οικείας Αρχής εκδίδει πρόσκληση εν-
διαφέροντος για την πρόσληψη του προσωπικού των παραγρά-
φων 6 έως 8 η οποία αναρτάται τουλάχιστον δέκα (10) ηµέρες
πριν από την καταληκτική ηµεροµηνία της υποβολής των απαι-
τούµενων δικαιολογητικών, τόσο στο διαδικτυακό τόπο όσο και
στον πίνακα ανακοινώσεων της Αρχής. Η επιλογή του προσωπι-
κού που θα προσληφθεί γίνεται µε ευθύνη του προϊσταµένου της
οικείας Αρχής, ο οποίος καταρτίζει και υπογράφει την εργασιακή
σύµβαση, κατόπιν εγκρίσεως της Κεντρικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου Εξωτερικών.

10.  Για το προσωπικό των παραγράφων 6 έως 9 εφαρµόζονται
αναλογικά οι παράγραφοι 3 και 4 του παρόντος άρθρου.» 

2. Η δαπάνη για τις αµοιβές του προσωπικού των παραγράφων
6 έως 10 του άρθρου 149 του ν. 3566/2007 (Α’117), καθώς και τα
έξοδα αποσπάσεων µονίµων υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών για την ενίσχυση των τµηµάτων θεωρήσεων διπλωµατικών
και προξενικών Αρχών καλύπτονται είτε από τον προϋπολογισµό
του Υπουργείου Εξωτερικών είτε από πόρους ευρωπαϊκών ή διε-
θνών προγραµµάτων.

Άρθρο 55

Το άρθρο 66 του ν. 4144/2013 (Α’88), όπως αυτό ισχύει µετά
τη συµπλήρωσή του µε την παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4237/
2014 (Α’ 36), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 141 του ν. 4251/2014 (Α’ 80) και µε το άρθρο 9 του ν.
4331/2015 (Α’ 69), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 66

Στις περιπτώσεις λήξης του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος
λόγω αναπηρίας και εφόσον εκκρεµεί στις υγειονοµικές επιτρο-
πές ΚΕ.Π.Α. ιατρική κρίση, χωρίς υπαιτιότητα των ασφαλισµένων,
το δικαίωµα συνταξιοδότησής τους λόγω αναπηρίας παρατείνε-
ται για ένα εξάµηνο, µε το ίδιο ποσό που ελάµβαναν οι συνταξι-
ούχοι πριν από τη λήξη του δικαιώµατος, υπό την προϋπόθεση
ότι για το δικαίωµα αυτό είχαν κριθεί από την αρµόδια υγειονο-
µική επιτροπή αναπηρίας, µε ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον
67%. Εάν µετά τη γνωµάτευση των υγειονοµικών επιτροπών
ΚΕ.Π.Α., κριθεί ότι αυτοί δεν φέρουν συντάξιµο ποσοστό αναπη-
ρίας ή φέρουν µικρότερο ποσοστό αναπηρίας από το προγενε-
στέρως κριθέν, οι αχρεωστήτως καταβληθείσες παροχές ανα-
ζητούνται άτοκα, δια συµψηφισµού, µε µηνιαία παρακράτηση
20% από τις τυχόν χορηγούµενες συνταξιοδοτικές παροχές, ενώ
στην περίπτωση που δεν χορηγούνται παροχές, αναζητούνται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε..

Οι ως άνω ρυθµίσεις εφαρµόζονται και για όλα τα επιδόµατα
που χορηγούνται λόγω αναπηρίας, (ενδεικτικά: προνοιακά, βα-
ριάς αναπηρίας, εξωϊδρυµατικό, απολύτου αναπηρίας), καθώς
και συντάξεις µε αιτία την αναπηρία, (ενδεικτικά: συντάξεις θα-
νάτου σε ανίκανα για κάθε βιοποριστική εργασία παιδιά), ενώ για
τον ίδιο χρόνο παρατείνεται η ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
όσων εµπίπτουν στο παρόν άρθρο. Η ισχύς του άρθρου αυτού,
για όλα τα πρόσωπα που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του,
λήγει στις 30.6.2016.»

Άρθρο 56

Στο πεδίο εφαρµογής του συστήµατος αξιολόγησης, όπως
αυτό ορίζεται στο άρθρο 14 του παρόντος, περιλαµβάνεται και
η Γενική Γραµµατεία Συντονισµού. Ως αξιολογητές ορίζονται οι
προϊστάµενοι των οικείων οργανικών µονάδων και ο Γενικός
Γραµµατέας Συντονισµού για τους υπαλλήλους και ο Γενικός
Γραµµατέας Συντονισµού για τους Προϊσταµένους οργανικών
µονάδων.

Στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 29 του παρόντος περιλαµ-
βάνονται και οι οργανικές µονάδες της Γενικής Γραµµατείας Συν-
τονισµού, πλην των περιπτώσεων α’ και β’ του άρθρου 16 του ν.
4109/2013 (Α’ 16). Ως κριτήρια επιλογής λαµβάνονται υπόψη τα
οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 85 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως
τροποποιείται δια του παρόντος νόµου, µε τους εξής συντελε-
στές βαρύτητας ανά οµάδα κριτηρίων: 35% για την οµάδα κρι-
τηρίων (α), 20% για την οµάδα κριτηρίων (β), 20% για την οµάδα
κριτηρίων (γ) και 25% για την οµάδα κριτηρίων (δ). Ειδικά, κατά
την πρώτη εφαρµογή αυτού ισχύουν οι συντελεστές βαρύτητας
που προβλέπονται στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 30 (µεταβατικές διατάξεις) του παρόντος. Αρµόδιο όργανο
για τη διεξαγωγή των συνεντεύξεων και την επιλογή των προ-
ϊσταµένων είναι το Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων του άρ-
θρου 86 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως αυτό τροποποιείται δια του
παρόντος νόµου. Όπου στις διατάξεις περί Συµβουλίου Επιλογής
Προϊσταµένου αναφέρεται προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης
νοείται ο Προϊστάµενος της Υπηρεσίας Διοίκησης. Εντός δύο (2)
µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος συγκροτείται το Συµ-
βούλιο Επιλογής Προϊσταµένων. Ακολούθως, εκδίδεται προκή-
ρυξη των προς πλήρωση θέσεων, η οποία κοινοποιείται στο
προσωπικό µε κάθε πρόσφορο τρόπο. Δικαίωµα συµµετοχής
έχουν υπάλληλοι της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού, οι
οποίοι υπηρετούν µε µετάταξη ή απόσπαση, έχουν βαθµό Α’ και
είναι απόφοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης του
Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης ή διαθέτουν διδακτορικό

6450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δίπλωµα ή µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών ετήσιας τουλάχιστον
διάρκειας. Οι ενδιαφερόµενοι καταθέτουν αιτήσεις υποψηφιότη-
τας, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 86 παρ. 7 περιπτώσεις
δ’ και ε’ του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως αυτό τροποποιείται µε τον
παρόντα νόµο. Το Σ.Ε.Π. καλεί όλους τους ενδιαφεροµένους σε
δοµηµένη συνέντευξη, όπως αυτή περιγράφεται στον παρόντα
νόµο. Εν συνεχεία καταρτίζεται τελικός πίνακας κατάταξης, σύµ-
φωνα µε τη συνολική βαθµολογία των υποψηφίων. Η τοποθέτηση
στις προς πλήρωση θέσεις γίνεται µε απόφαση του Πρωθυπουρ-
γού. Η θητεία των υπηρετούντων προϊσταµένων λήγει αυτοδίκαια
µε την τοποθέτηση των νέων προϊσταµένων.

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 και η παρ. 7 του άρθρου 20 του
ν. 4109/2013 παύουν να ισχύουν. Οι λοιπές ειδικές διατάξεις του
ν. 4109/2013 εξακολουθούν να βρίσκονται σε ισχύ, όπως έχουν
τροποποιηθεί.

Άρθρο 57
Παράταση χρηµατοδότησης Ξενώνων ΕΚΚΑ

Η χρηµατοδότηση για την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών
και της µισθοδοσίας του προσωπικού των Ξενώνων Φιλοξενίας
για γυναίκες θύµατα βίας του Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης (ΕΚΚΑ) παρατείνεται για χρονικό διάστηµα δύο (2)
µηνών, ήτοι από 1.3.2016 έως 30.4.2016, και έως την ένταξη των
ως άνω Πράξεων ή την υπογραφή των Συµβάσεων για τις Πρά-
ξεις αυτές ή τη µετεξέλιξη αυτών στο Πλαίσιο της Προγραµµα-
τικής Περιόδου 2014-2020 του ΕΣΠΑ. Η χρηµατοδότηση για την
κάλυψη των ως άνω δαπανών θα βαρύνει τον προϋπολογισµό
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης και ειδικότερα τον ΕΦ 33 220 µε µεταφορά των
αναγκαίων πιστώσεων στον προϋπολογισµό του ΕΚΚΑ µέσω επι-
τροπικών ενταλµάτων.

Άρθρο 58

1. Το άρθρο 20 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων που κυρώ-
θηκε µε το ν. 2812/2000 (Α' 67) αντικαθίσταται ως εξής :

«Άρθρο 20
Βαθµολογική κλίµακα

1. Οι θέσεις των κατηγοριών Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης
(ΠΕ), Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (ΤΕ), Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης (ΔΕ) και Υποχρεωτικής Εκπαίδευσης (ΥΕ) κατατάσσονται
σε πέντε (5) συνολικά βαθµούς, ως ακολούθως:

-  Βαθµός Α’
-  Βαθµός Β’
-  Βαθµός Γ’
-  Βαθµός Δ’
-  Βαθµός Ε’.
2. Οι θέσεις των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ κατατάσσονται

στους βαθµούς Δ’, Γ’, Β’ και Α’, από τους οποίους κατώτερος
είναι ο Δ’ και ανώτερος ο Α’. Οι θέσεις της κατηγορίας ΥΕ κατα-
τάσσονται στους βαθµούς Ε’, Δ’, Γ’και Β’ από τους οποίους κα-
τώτερος είναι ο Ε’ και ανώτερος ο Β’.

3. Εισαγωγικός βαθµός των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ είναι ο
βαθµός Δ' και της κατηγορίας ΥΕ ο βαθµός Ε'. Για τους κατό-
χους διδακτορικού διπλώµατος εισαγωγικός βαθµός είναι ο Β',
στον οποίο κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη. Για τους κα-
τόχους µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών εισαγωγικός βαθµός
είναι ο Γ', στον οποίο κατατάσσονται µε διαπιστωτική πράξη. Για
τους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής της Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.) εισαγωγικός βαθµός είναι ο Β'. 0
χρόνος φοίτησης στην Ε.Σ.Δ.Δ.Α. υπολογίζεται ως πλεονάζων
στο Β' βαθµό. Για τους αριστούχους προσµετράται ένα (1) επι-
πλέον έτος στον ίδιο βαθµό. Η παραµονή στον κατά περίπτωση
εισαγωγικό βαθµό υποχρεωτικά διαρκεί για δύο (2) συναπτά έτη
τουλάχιστον ανεξαρτήτως των τυπικών προσόντων που αποκτά
ο υπάλληλος στο ενδιάµεσο διάστηµα.

4. Οι θέσεις όλων των βαθµών των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και

ΥΕ είναι σε κάθε κατηγορία, οργανικά ενιαίες. Μεταξύ υπαλλή-
λων του ίδιου βαθµού δεν υπάρχει αρχαιότητα, εκτός αν ορίζεται
διαφορετικά στο νόµο.»

2. Το άρθρο 66 του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων που κυρώ-
θηκε µε το ν. 2812/2000 (Α’67) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 66
Βαθµολογική εξέλιξη

1. Για την προαγωγή από βαθµό σε βαθµό απαιτείται: α) Για
την κατηγορία ΥΕ: Από το βαθµό Ε’ στο βαθµό Δ’ διετής υπηρε-
σία στο βαθµό Ε’, από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ δεκαετής υπη-
ρεσία στο βαθµό Δ’ και από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ δεκαετής
υπηρεσία στο βαθµό Γ’. β) Για την κατηγορία ΔΕ: Από το βαθµό
Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’, από το βαθµό Γ’
στο βαθµό Β’ οκταετής υπηρεσία στο βαθµό Γ’ και από το βαθµό
Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό Β’. γ) Για την κα-
τηγορία ΤΕ: Από το βαθµό Δ’ στο βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο
βαθµό Δ’, από το βαθµό Γ’ στο βαθµό Β’ εξαετής υπηρεσία στο
βαθµό Γ’ και από το βαθµό Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία
στο βαθµό Β’. δ) Για την κατηγορία ΠΕ: Από το βαθµό Δ’ στο
βαθµό Γ’ διετής υπηρεσία στο βαθµό Δ’, από το βαθµό Γ’ στο
βαθµό Β’ πενταετής υπηρεσία στο βαθµό Γ’ και από τον βαθµό
Β’ στο βαθµό Α’ εξαετής υπηρεσία στο βαθµό Β’.

2. Τα δύο (2) πρώτα έτη που διανύονται στον εισαγωγικό
βαθµό όλων των κατηγοριών αποτελούν δοκιµαστική υπηρεσία,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 65 του παρόντος Κώδικα.

3. Για τους δικαστικούς υπαλλήλους κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, κα-
τόχους µεταπτυχιακού διπλώµατος σπουδών διάρκειας ενός (1)
τουλάχιστον έτους, ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθµολογική
εξέλιξη µειώνεται συνολικά κατά δύο (2) έτη. Για τους κατόχους
διδακτορικού διπλώµατος ο χρόνος που απαιτείται για τη βαθ-
µολογική εξέλιξη µειώνεται συνολικά κατά έξι (6) έτη. Αν ο υπάλ-
ληλος κατέχει µεταπτυχιακό και διδακτορικό δίπλωµα, η κατά τα
ανωτέρω µείωση του χρόνου αφορά µόνο το διδακτορικό δί-
πλωµα. Σε περίπτωση κατοχής περισσότερων του ενός µεταπτυ-
χιακών τίτλων σπουδών, ο χρόνος που απαιτείται για τη
βαθµολογική εξέλιξη µειώνεται κατά ένα (1) έτος για κάθε τίτλο
πέραν του ενός.

4. Για τους δικαστικούς υπαλλήλους κατηγορίας ΠΕ, οι οποίοι
έχουν διατελέσει δικηγόροι για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον
δύο (2) ετών, ο χρόνος παραµονής στο βαθµό Γ' µειώνεται κατά
ένα (1) έτος. Για εκείνους που έχουν διατελέσει δικηγόροι για
χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο από τέσσερα (4) έτη, µειώνεται ο
χρόνος παραµονής στο βαθµό Γ’ και στο βαθµό Β’, κατά ένα (1)
έτος σε καθέναν από τους βαθµούς αυτούς.»

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 22 του Κώδικα
Δικαστικών Υπαλλήλων (ν. 2812/2000, Α’67) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Εκλόγιµοι είναι οι δικαστικοί υπάλληλοι µε τουλάχιστον 15 έτη
υπηρεσίας.»

4.  Οι δικαστικοί υπάλληλοι που υπηρετούν κατά την έναρξη
της ισχύος του παρόντος άρθρου κατατάσσονται από 1.1.2016
αυτοδικαίως στους βαθµούς της κατηγορίας στην οποία ανήκουν
σύµφωνα µε τα τυπικά προσόντα τους. Κατά τα λοιπά, η κατά-
ταξη γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 147 του Κώδικα Δικαστικών
Υπαλλήλων (ν. 2812/2000, Α’ 67) και µε βάση το συνολικό χρόνο
πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας που έχει αναγνωριστεί για τη
βαθµολογική τους εξέλιξη. Πλεονάζων χρόνος θεωρείται ότι δια-
νύθηκε στο βαθµό κατάταξης. Για την κατά τα ανωτέρω κατά-
ταξη στο συνολικό χρόνο πραγµατικής ή δηµόσιας υπηρεσίας
δεν υπολογίζεται το µισό του πέραν της δεκαετίας χρόνου που
διανύθηκε µε τυπικό προσόν κατώτερης κατηγορίας.

5. Οι διατάξεις του Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων (ν. 2812
/2000) για τη βαθµολογική κατάταξη και εξέλιξη εφαρµόζονται
και για τους υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου που υπηρετούν στα δικαστήρια και στις δικα-
στικές υπηρεσίες.

Άρθρο 59
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1. Ο τίτλος του άρθρου 155 του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007)
«Απόλυση λόγω ορίου ηλικίας και τριακονταπενταετίας» τροπο-
ποιείται σε «Αυτοδίκαιη απόλυση λόγω ορίου ηλικίας».

2. Η παρ. 1 του άρθρου 155 του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007)
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Ο υπάλληλος απολύεται αυτοδικαίως από την υπηρεσία µε
τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου (67ου) έτους της ηλι-
κίας του.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 155 του Κώδικα Δηµοσίων Πολιτικών
και Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/
2007) καταργείται.

Άρθρο 60
Επείγουσες ρυθµίσεις για τη µεταφορά µαθητών

1. Η ισχύς των συµβάσων σχετικών µε δροµολόγια µεταφοράς
µαθητών σχολικού έτους 2015-2016, οι οποίες ανετέθησαν και
εκτελούνται, σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου
2 της Π.Ν.Π. της 10.9.2015 «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις για την
απρόσκοπτη έναρξη του σχολικού έτους 2015-2016 και την εύ-
ρυθµη λειτουργία των σχολικών µονάδων» (Α’108) που κυρώθηκε
µε το άρθρο 10 του ν. 4350/2015 (Α’ 161), και έληγε έως τις 29
Φεβρουάριου 2016, παρατείνεται µέχρι τη λήξη του σχολικού
έτους 2015-2016. Κατά τα λοιπά, ισχύουν οι ρυθµίσεις του άρ-
θρου 2 της Π.Ν.Π. της 10.9.2015 «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις για
την απρόσκοπτη έναρξη του σχολικού έτους 2015-2016 και την
εύρυθµη λειτουργία των σχολικών µονάδων» (Α’108) που κυρώ-
θηκε µε το άρθρο 10 του ν. 4350/2015 (Α’161).

2. Η παρ. 3 του άρθρου 2 της ΠΝΠ της 10.9.2015 «Κατεπεί-
γουσες ρυθµίσεις για την απρόσκοπτη έναρξη του σχολικού
έτους 2015-2016 και την εύρυθµη λειτουργία των σχολικών µο-
νάδων» (Α’108) που κυρώθηκε µε το άρθρο 10 του ν. 4350/2015
(Α’161), αναδιατυπώνεται ως εξής:

«3. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµοσίων σχολείων, οι
οποίες πραγµατοποιούνται από την έναρξη του σχολικού έτους
2015-2016, σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος,
καταβάλλονται νόµιµα, εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαι-
ώνει µε σχετική πράξη του την εκτέλεση της µεταφοράς των µα-
θητών και εφόσον το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο
µε την απόφαση ανάθεσης της οικείας Οικονοµικής Επιτροπής.»

3. Τα κατακυρωτικά έγγραφα των προσωρινών µειοδοτών που
αναδείχθηκαν κατά τους ηλεκτρονικούς διαγωνισµούς µεταφο-
ράς µαθητών σχολικού έτους 2015 -2016, όπως αυτά ορίζονται
µε την παρ. 2 του άρθρου 6 του π.δ. 118/2007, γίνονται αποδε-
κτά, εφόσον κατατεθούν σε φυσική µορφή ενώπιον της Οικονο-
µικής Επιτροπής µετά από απόφασή της και σε χρόνο τον οποίο
αυτή ορίζει.

4.α. Η παρ. 4 του άρθρου 1 της κ.υ.α. 24001/2013 «Μεταφορά
µαθητών δηµόσιων σχολείων από τις Περιφέρειες» (Β’1449) κα-
ταργείται.

β. Η παρ. 5 του ιδίου άρθρου 1 της κ.υ.α. 24001/2013 «Μετα-
φορά µαθητών δηµόσιων σχολείων από τις Περιφέρειες»
(Β’1449) αναριθµείται σε 4.

γ. Η παρ. 1 του άρθρου 9 της κ.υ.α. 24001/2013 «Μεταφορά
µαθητών δηµόσιων σχολείων από τις Περιφέρειες» (Β’1449) κα-
ταργείται. 

δ. Στην παρ. 2 του άρθρου 9 της κ.υ.α. 24001/2013 «Μεταφορά
µαθητών δηµόσιων σχολείων από τις Περιφέρειες» (Β’1449) απα-
λείφεται η αρίθµηση.

5. Δαπάνες µεταφοράς µαθητών ΕΠΑΛ και Μουσικών Σχολείων
οι οποίοι κατοικούν σε απόσταση µεγαλύτερη των 20 χιλιοµέ-
τρων από το σχολική µονάδα στην οποία φοιτούν και πραγµατο-
ποιήθηκαν κατά το σχολικό έτος 2014-2015, καταβάλλονται
νοµίµως και κατά παρέκκλιση κάθε ειδικής και γενικής διάταξης,
εφόσον εκδοθεί διαπιστωτική πράξη του Περιφερειάρχη και εφό-
σον η οικεία Οικονοµική Επιτροπή εγκρίνει τη δαπάνη µε από-
φασή της. 

Σε περίπτωση που το κόστος µεταφοράς υπερέβη το δικαίωµα
προαίρεσης, η διαφορά µεταξύ της συµβατικώς προβλεφθείσας

δαπάνης και της καθ’ υπέρβαση του δικαιώµατος προαίρεσης
δαπάνης δεν καταβάλλεται.

Άρθρο 61

1. Στο τέλος της παρ. 1Α του άρθρου 31 του α.ν. 1846/1951
(Α’179), όπως συµπληρώθηκε µε την παρ. 1Α του άρθρου 138
του ν. 4052/2012 (Α’41), την παρ. 2 του άρθρου 75 του ν.
4144/2013 (Α’88), την παρ. 1Α του άρθρου 18 του ν. 4242/2014
(Α’50) και την παρ. 1 του άρθρου 30 του ν. 4320/2015 (Α’29) προ-
στίθεται εδάφιο ως ακολούθως: «Οι ασφαλισµένοι του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ, καθώς και τα µέλη οικογενείας τους, όπως αυτά αναφέ-
ρονται στο άρθρο 33, για την περίοδο από 1.3.2016 έως
28.2.2017 καλύπτονται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για παροχές ασθέ-
νειας σε είδος, εφόσον έχουν πραγµατοποιήσει τουλάχιστον πε-
νήντα (50) ηµέρες ασφάλισης είτε το προηγούµενο ηµερολο-
γιακό έτος είτε κατά το τελευταίο δεκαπεντάµηνο, χωρίς να συ-
νυπολογίζονται οι ηµέρες που πραγµατοποιήθηκαν κατά το τε-
λευταίο ηµερολογιακό τρίµηνο του δεκαπενταµήνου.»

2. Στους ασφαλισµένους των περιπτώσεων A’, Β’ και Γ’ της
υποπαραγράφου Α.3. της παρ. Α’ του άρθρου πρώτου του ν.
4254/2014 (Α’85) και της παρ. 7 του άρθρου 30 του ν. 4320/2015
(Α’29), καθώς και στα προστατευόµενα µέλη αυτών, σύµφωνα µε
την ισχύουσα νοµοθεσία του οικείου φορέα, παρατείνεται το δι-
καίωµα παροχών ασθένειας σε είδος µέχρι 28.2.2017 µε τις ίδιες
προϋποθέσεις που ορίζονται από τις ανωτέρω διατάξεις.

3. Η ασφαλιστική κάλυψη των ασφαλισµένων του Ο.Α.Ε.Ε., ηλι-
κίας άνω των 30 και έως 65 ετών που διέκοψαν την άσκηση του
επαγγέλµατος τους, έχουν κάνει χρήση των διατάξεων της παρ.
8 του άρθρου δεύτερου του ν. 3845/2010 (Α’65) και παραµένουν
άνεργοι και ανασφάλιστοι, παρατείνεται για ένα έτος και µέχρι
τις 28.2.2017, υπό την προϋπόθεση ότι δεν έχουν οφειλές προς
τον Ο.Α.Ε.Ε. ή έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους και τηρείται η
ρύθµιση.

4. Η ασφαλιστική κάλυψη των ανέργων που έχουν κάνει χρήση
των διατάξεων της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 2768/1999 (Α’273),
της παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 3996/2011 (Α’170), της παρ. Α2
του άρθρου 138 του ν. 4052/2012 (Α’41) και της παρ. 3 του άρ-
θρου 75 του ν. 4144/2013 (Α’88), της παρ. 1Β του άρθρου 18 του
ν.4242/2014 (Α’50) και της παρ. 4 του άρθρου 30 του ν. 4320/
2015 (Α’29) παρατείνεται µέχρι την 28η Φεβρουάριου 2017. Κατά
τα λοιπά, ισχύουν τα αναφερόµενα στις διατάξεις της παρ. 4 του
άρθρου 5 του ν. 2768/1999 και ο Ο.Α.Ε.Δ. υποχρεούται να κατα-
βάλει την προβλεπόµενη εισφορά στους οικείους ασφαλιστικούς
οργανισµούς. 

5. Στο τέλος της παρ. 1Β του άρθρου 31 του α.ν.1846/
1951(Α’179), όπως συµπληρώθηκε µε την παρ. 26 του άρθρου
20 του ν. 4019/2011 (Α’216) και µε την παρ.4 του άρθρου 75 του
ν. 4144/2013 (Α’88), την παρ. 1Γ’ του άρθρου 18 του ν. 4242/
2014(Α’50) και την παρ. 5 του άρθρου 30 του ν. 4320/2015 (Α’29)
προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι εργαζόµενοι της επιχείρησης µε την επωνυµία «ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΤΡΟΧΑΙΟΥ ΥΛΙΚΟΥ ΕΛΛΑΔΟΣ Α.Ε.», καθώς και τα µέλη οικογε-
νείας τους, που αναφέρονται στο άρθρο 33 του α.ν. 1846/1951
(Α’179) για την περίοδο από 1.3.2016 έως 28.2.2017 καλύπτονται
από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για παροχές ασθένειας σε είδος, χωρίς την
προϋπόθεση της συµπλήρωσης των απαιτούµενων ηµερών
ασφάλισης.

Οι εργαζόµενοι των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, καθώς και τα
µέλη οικογένειάς τους που αναφέρονται στο άρθρο 33 του α.ν.
1846/1951 (Α’ 179), για την περίοδο από 1.3.2016 έως 28.2.2017
καλύπτονται από τον Ε.Ο.Π.Π.Υ. για παροχές ασθένειας σε είδος,
χωρίς την προϋπόθεση της συµπλήρωσης των απαιτούµενων
ηµερών ασφάλισης.»

6. Στο τέλος της παρ. 1Β του άρθρου 31 του α.ν.1846/1951
(Α’179), όπως προστέθηκε µε την παρ. 1Β της παρ. 1 του άρθρου
35 του ν. 3996/2011 (Α’170), αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο
26 του άρθρου 20 του ν. 4019/2011 (Α’216) και προστέθηκε εδά-
φιο µε την παρ. 6 του άρθρου 30 του ν. 4320/2015 (Α’29) προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι εργαζόµενοι της Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης Περάµα-
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τος και των Ναυπηγείων Ελευσίνας, καθώς και τα µέλη οικογε-
νείας τους που αναφέρονται στο άρθρο 33 για τη χρονική πε-
ρίοδο από 1.3.2016 έως 28.2.2017 καλύπτονται από τον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για παροχές ασθένειας σε είδος, χωρίς την προϋπό-
θεση της συµπλήρωσης απαιτούµενων ηµερών ασφάλισης.»

7. Στο τέλος της παρ. 1Β του άρθρου 31 του α.ν.1846/1951
(Α’179) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι πωλητές Λαϊκού Λαχείου, οι οποίοι υπάγονται στο κεφά-
λαιο ΙΓ του Κανονισµού Ασφάλισης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, καθώς και τα
µέλη οικογενείας τους, που αναφέρονται στο άρθρο 33 του
α.ν.1846/1951 (Α’179), για τη χρονική περίοδο από 1.3.2016 έως
28.2.2017 καλύπτονται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για παροχές ασθέ-
νειας σε είδος χωρίς την προϋπόθεση της συµπλήρωσης απαι-
τούµενων ηµερών ασφάλισης.»

Άρθρο 62

Η περίπτωση α’ της υποπαραγράφου 2 της παραγράφου Γ’
του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’176) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Για τους υπαλλήλους, καθώς και την προσωπική ασφάλεια
και τους οδηγούς, που είναι αποσπασµένοι ή διατίθενται ή διο-
ρίζονται στην Προεδρία της Δηµοκρατίας, στη Γενική Γραµµα-
τεία του Πρωθυπουργού, στο γραφείο του Αντιπροέδρου της
Κυβέρνησης, στα γραφεία των Υπουργών, των Αναπληρωτών
Υπουργών και των Υφυπουργών στη Γενική Γραµµατεία Συντο-
νισµού της Κυβέρνησης και στη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού,
συνολικά το µήνα για κάθε υπάλληλο, ως ακολούθως:».

Άρθρο 63

1. Ο τίτλος του άρθρου 159 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτι-
κών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007) «Απόλυση λόγω
ορίου ηλικίας και τριακονταπενταετίας» τροποποιείται σε «Αυτο-
δίκαιη απόλυση λόγω ορίου ηλικίας».

2. Η παρ. 1 του άρθρου 159 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτι-
κών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, όπως κυρώθηκε µε το άρθρο
πρώτο του ν. 3584/2007 αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Ο υπάλληλος απολύεται αυτοδικαίως από την υπηρεσία µε
τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου (67ου) έτους της ηλι-
κίας του.»

3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 159 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, όπως κυρώθηκε µε το
άρθρο πρώτο του ν. 3584/2007 καταργείται.

Άρθρο 64

Στο άρθρο 11 του π.δ. 33/2011 προστίθεται παράγραφος, η
οποία λαµβάνει τον αριθµό 5 και έχει ως εξής:

«5. Για την αντιµετώπιση των κατεπειγουσών αναγκών αξιολό-
γησης, έγκρισης και ελέγχου υλοποίησης επενδυτικών σχεδίων
της παρ. 1 περίπτωση β’ και παρ. 4 περίπτωση β’ του άρθρου 11
του ν. 3908/2011 (Α’ 8) , τακτικοί υπάλληλοι δηµοσίων υπηρε-
σιών, Ν.Π.Δ.Δ. και Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, οι οποίοι κατά τη δη-
µοσίευση του παρόντος ήταν αποσπασµένοι, µε γενικές ή ειδικές
διατάξεις στο τµήµα αξιολόγησης, έγκρισης και ελέγχου επεν-
δυτικών σχεδίων, αρµόδιο για τη διενέργεια των ελέγχων επεν-
δυτικών σχεδίων, δύνανται µε αίτησή τους να παραταθεί η
απόσπασή τους κατά παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου 68
του ν. 3528/2007 (Α’26) «Κύρωση του Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ.» για µια επιπλέον πενταετία. Η παράταση της απόσπα-
σης γίνεται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και των οικείων Υπουργών.» 

Άρθρο 65

1. α) Οι υπηρεσίες των Γραφείων Δικτύωσης - Προώθησης της
Ισότητας των Φύλων της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος
(ΚΕΔΕ) και της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝΠΕ) που
στόχο έχουν την ενθάρρυνση και υποστήριξη της συµµετοχής
των γυναικών σε θέσεις πολιτικής ευθύνης και εκπροσώπησης

σε περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, οι οποίες εντάσσονται σε
προγράµµατα που συγχρηµατοδοτήθηκαν ή συγχρηµατοδοτούν-
ται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο (ΕΚΤ) στο πλαίσιο του
Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Αναφοράς (ΕΣΠΑ) για την Προ-
γραµµατική Περίοδο 2007-2013 συνεχίζουν να παρέχονται από
τους ίδιους φορείς έως την ένταξη των Πράξεων: «ΕΝΘΑΡ-
ΡΥΝΣΗ ΚΑΙ ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗΣ ΤΩΝ ΓΥΝΑΙΚΩΝ
ΣΕ ΘΕΣΕΙΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΥΘΥΝΗΣ ΚΑΙ ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗΣ ΣΕ ΠΕ-
ΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ ΚΑΙ ΤΟΠΙΚΟ ΕΠΙΠΕΔΟ» ή την υπογραφή των Συµ-
βάσεων για τις Πράξεις αυτές ή τη µετεξέλιξη αυτών στο πλαίσιο
της Προγραµµατικής Περιόδου 2014-2020 του ΕΣΠΑ και πάντως
όχι πέραν της 28ης Απριλίου 2016.

β) Οι συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ορισµένου χρόνου του
απασχολούµενου στις υπηρεσίες της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου 1 προσωπικού, που έχει προσληφθεί σύµφωνα µε τον ν.
2190/1994 (Α’28), παρατείνονται από τη λήξη τους έως την έν-
ταξη των Πράξεων: «ΕΝΘΑΡΡΥΝΣΗ ΚΑΙ ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΣΥΜ-
ΜΕΤΟΧΗΣ ΤΩΝ ΓΥΝΑΙΚΩΝ ΣΕ ΘΕΣΕΙΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΥΘΥΝΗΣ
ΚΑΙ ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗΣ ΣΕ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ ΚΑΙ ΤΟΠΙΚΟ ΕΠΙ-
ΠΕΔΟ» ή την υπογραφή των συµβάσεων για τις Πράξεις αυτές
ή τη µετεξέλιξη αυτών στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της προγραµµατι-
κής περιόδου 2014-2020 και πάντως όχι πέραν της 28ης Απριλίου
2016. Οι συµβάσεις του προσωπικού του προηγούµενου εδαφίου
σε καµία περίπτωση δεν µετατρέπονται σε συµβάσεις αορίστου
χρόνου.

γ) Η χρηµατοδότηση για την καταβολή της µισθοδοσίας του
απασχολούµενου σύµφωνα µε την περίπτωση β’ προσωπικού θα
καλυφθεί από πόρους του ΕΣΠΑ 2014-2020.

2.  Μετά την ένταξη των Πράξεων που αφορούν τις υπηρεσίες
της προηγούµενης παραγράφου ή την υπογραφή των συµβά-
σεων για τις Πράξεις αυτές ή τη µετεξέλιξη αυτών στο πλαίσιο
του ΕΣΠΑ της προγραµµατικής περιόδου 2014-2020, το προσω-
πικό που απασχολείται στις υπηρεσίες αυτές µε συµβάσεις ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου, συνεχίζει να προσφέρει τις υπηρεσίες
του, µε την ίδια σχέση εργασίας στα ίδια προγράµµατα ή στη µε-
τεξέλιξη αυτών στο πλαίσιο της Προγραµµατικής Περιόδου
2014-2020 του ΕΣΠΑ, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου
21 του ν. 2190/1994 (Α’28).

3.  Σε περίπτωση µη ένταξης των Πράξεων: «ΕΝΘΑΡΡΥΝΣΗ
ΚΑΙ ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗΣ ΤΩΝ ΓΥΝΑΙΚΩΝ ΣΕ ΘΕ-
ΣΕΙΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΥΘΥΝΗΣ ΚΑΙ ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗΣ ΣΕ ΠΕΡΙΦΕ-
ΡΕΙΑΚΟ ΚΑΙ ΤΟΠΙΚΟ ΕΠΙΠΕΔΟ» στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ της
προγραµµατικής περιόδου 2014-2020, η χρηµατοδότηση για την
κάλυψη των λειτουργικών δαπανών και ιδίως της µισθοδοσίας
του απασχολούµενου προσωπικού της περίπτωσης β’ της παρα-
γράφου 1 του παρόντος θα καλυφθεί από πιστώσεις από πόρους
του άρθρου 259 του ν. 3852/2010, οι οποίοι, µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, θα
αποδίδονται απευθείας στην Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος
(ΚΕΔΕ) και στην Ένωση Περιφερειών Ελλάδος (ΕΝΠΕ), ως αρ-
µόδιοι φορείς για τη λειτουργία της αντίστοιχης υπηρεσίας,
βάσει απολογιστικών στοιχείων.

4.  Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού
και Οικονοµικών δύνανται να ρυθµίζονται ζητήµατα για την εφαρ-
µογή του παρόντος άρθρου.

5. Η ισχύς της διάταξης της παρ. 1 του άρθρου 72 του ν.
4342/2015 (Α’143) για τη συνέχιση λειτουργίας των Συµβουλευ-
τικών Κέντρων και της Τηλεφωνικής Γραµµής Υποστήριξης
(SOS) Εθνικής Εµβέλειας (15900) της Γενικής Γραµµατείας Ισό-
τητας των Φύλων του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, καθώς και των Συµβουλευτικών Κέντρων και
Ξενώνων Φιλοξενίας για γυναίκες θύµατα βίας των οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης παρατείνεται έως την 28η Απριλίου 2016.

Άρθρο 66

Προσληφθέντες µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου
της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Κτιριακές Υποδοµές
Α.Ε.» των οποίων οι συµβάσεις έληξαν και οι οποίοι εν συνεχεία
δυνάµει τελεσίδικων Εφετειακών αποφάσεων κρίθηκαν ως ακύ-
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ρως απολυθέντες, οι δε συµβάσεις εργασίας τους κρίθηκαν ως
συµβάσεις εργασίας αορίστου χρόνου, εντάσσονται κατά παρέκ-
κλιση κάθε αντίθετης διάταξης σε κενές οργανικές θέσεις της
ως άνω εταιρείας ή σε προσωποπαγείς θέσεις που θα συστα-
θούν στην ως άνω εταιρεία για το σκοπό αυτόν. Η ένταξη πραγ-
µατοποιείται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της
εταιρείας κατόπιν αιτήµατος των ως άνω ενδιαφεροµένων, σύµ-
φωνα µε τις προϋποθέσεις, τους όρους και τις συνθήκες των λοι-
πόν εργαζοµένων µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου, η οποία
λαµβάνεται εντός µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 67

Στο άρθρο 21 της Υποπαραγράφου Δ9 της Παραγράφου Δ’
του Μέρους Β’ του ν. 4336/2015 (Α’94), προστίθεται παράγρα-
φος 6 ως εξής:

«6. Τα έξοδα µεταφοράς οικοσκευής των στρατιωτικών στελε-
χών, που υπηρετούν ήδη στο εξωτερικό έως 31.8.2016, καταβάλ-
λονται στο ύψος και µε τις προϋποθέσεις που ίσχυαν κατά το
χρόνο έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 68

1. Ληξιπρόθεσµες οφειλές, προς δήµους και νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου αυτών, από αιρετά όργανα και υπαλλήλους
τους, οι οποίες έχουν βεβαιωθεί µέχρι 31.12.2015 και αφορούν
καταλογισµούς για ανοίκειες δαπάνες από οποιαδήποτε αιτία,
ανεξαρτήτως της υπαγωγής και απώλειας των ευεργετηµάτων
από ρυθµίσεις προγενέστερων νόµων, καταβάλλονται σύµφωνα
µε τις διατάξεις των περιπτώσεων α’, β’, γ’, δ’, και ε’ και τις λοιπές
προβλέψεις της παραγράφου 1Β του άρθρου 51 του ν. 4257/
2014 (Α’93), όπως ισχύει.

2. Στην περίπτωση που, εντός δύο (2) µηνών από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, έχει καταβληθεί τουλάχιστον το πενήντα
τοις εκατό (50%) του συνόλου του βασικού χρέους, ρυθµίζεται
η καταβολή του υπόλοιπου σε είκοσι τέσσερις (24) ισόποσες µη-
νιαίες δόσεις µε απαλλαγή του ογδόντα τοις εκατό (80%) των
προσαυξήσεων εκπροθέσµου καταβολής και των πάσης φύσεως
προστίµων και λοιπών επιβαρύνσεων.

3.  Η σχετική αίτηση του οφειλέτη υποβάλλεται µέχρι
30.4.2016.

4. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 (ως προς τα αποφασίζοντα
όργανα), καθώς και εκείνες των παραγράφων 4, 5, 7, 8, 9, 10, 11
περιπτώσεις α’ και β’ και 12, του άρθρου 51, του ν. 4257/2014,
εφαρµόζονται αναλόγως.

Άρθρο 69

Στο Άρθρο Πρώτο του ν. 4366/2016 «Κύρωση: α) της από
24.12.2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρύθµιση κατε-
πειγόντων θεµάτων των Υπουργείων Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Υγείας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
Οικονοµικών» (Α' 182) και β) της από 30.12.2015 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου «Ρύθµιση κατεπειγόντων θεµάτων των
Υπουργείων Οικονοµικών, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Εθνικής Άµυνας, Υγείας και Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρι-
σµού και της ΕΡΤ Α.Ε.» (Α’184) και άλλες διατάξεις», στο επιµέ-
ρους άρθρο 5 προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:

«3. Οι ως άνω παράγραφοι 1 και 2 εφαρµόζονται και για τα
Κέντρα Διηµέρευσης-Ηµερήσιας Φροντίδας (ΚΕΔΗΦ) των φο-
ρέων των ΟΤΑ, αναδροµικά από 1.1.2016.»

Άρθρο 70

Υπάλληλοι οι οποίοι έχουν περιληφθεί σε οριστικούς πίνακες
διάθεσης του ν. 4172/2013, δεν έχουν µεταφερθεί/µεταταχθεί
µέχρι και τη δηµοσίευση του παρόντος, σε συσταθείσες θέσεις,
που δεν έχουν καλυφθεί πλήρως, δύνανται, κατόπιν αιτήσεώς
τους, η οποία θα κατατεθεί στη Διεύθυνση Διοικητικού/Προσω-
πικού του φορέα που ανήκαν οργανικά, να επανέλθουν σε συνι-
στώµενες προσωποπαγείς θέσεις της ειδικότητας που κατείχαν
στον ως άνω φορέα µε τον ίδιο βαθµό και στο ίδιο µισθολογικό
κλιµάκιο το οποίο κατείχαν κατά τη θέση τους σε διαθεσιµότητα
βάσει του ν. 4172/2013.

Άρθρο71

Το τρίτο εδάφιο της παρ. Γ3 του άρθρου 20 του ν. 4354/2015
(Α' 176) «Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολο-
γικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της
συµφωνίας δηµοσιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρ-
ρυθµίσεων» (Α’176) τροποποιείται ως εξής: 

«Η ωριαία αµοιβή για εργασία πέραν του πενθηµέρου είναι ίδια
µε αυτή που παρέχεται για υπερωριακή εργασία απογευµατινών
ωρών και µέχρι την 22.00 ώρα, προσαυξηµένη κατά 25%.»

Άρθρο 72

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 167 του ν. 4099/2012, όπως
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 23 του ν. 4151/2013 (Α’103) και
αναδιατυπώθηκε µε το άρθρο 49 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), όπως
αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 50 του ν. 4351/2015 (Α’164)
και αντικαταστάθηκε εκ νέου µε το άρθρο 12 της από 30.12.2015
ΠΝΠ (Α’184), προστίθεται το εδάφιο που ακολουθεί, καθώς και
τρίτη, τέταρτη και πέµπτη παράγραφος ως εξής:

«Περαιτέρω είναι δυνατή η σύναψη συµβάσεων έργου µε φυ-
σικά πρόσωπα που απασχολούνταν σε εταιρίες, στις οποίες είχε
ανατεθεί η παροχή υπηρεσιών καθαριότητας στους ως άνω φο-
ρείς του Δηµοσίου. Για τους ανωτέρω είναι επιτρεπτή η σύναψη
ατοµικής σύµβασης µίσθωσης έργου για την παροχή υπηρεσιών
καθαριότητας µε την ίδια ως άνω ηµεροµηνία λήξης, ήτοι µέχρι
την 31.12.2016. Η παρούσα διάταξη ισχύει από τη θέση σε ισχύ
του ν. 4325/2015.

3. Δαπάνες για την καθαριότητα των κτιρίων των δηµοσίων
υπηρεσιών, των ανεξάρτητων αρχών, των Ν.Π.Δ.Δ., των Ν.Π.Ι.Δ.
και των Ο.Τ.Α., οι οποίες προέκυψαν κατ' εφαρµογή των διατά-
ξεων του παρόντος άρθρου, θεωρούνται σύννοµες και εκκαθα-
ρίζονται σε βάρος των πιστώσεων των προϋπολογισµών των
παραπάνω φορέων. To κόστος σύναψης των ως άνω συµβάσεων
έργου πρέπει να είναι εντός των ορίων των εγγεγραµµένων δια-
θέσιµων πιστώσεων του προϋπολογισµού τους, όπως αυτές
έχουν εκτιµηθεί για την κάλυψη των αναγκών καθαριότητας. Η
συνολική αµοιβή κάθε ατοµικής σύµβασης θα πρέπει να µην
υπερβαίνει τη συνολική κατ’ άτοµο ετήσια συµβατική αµοιβή της
προϋφιστάµενης σύµβασης, περιλαµβανοµένων σε αυτήν τυχόν
επιδοµάτων που λάµβαναν οι απασχολούµενοι σε συνεργεία κα-
θαρισµού.

4. Τα πρόσωπα που συνάπτουν σύµβαση µίσθωσης έργου
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρούσα διάταξη υπάγονται
στην ασφάλιση του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

5. Με κοινή απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζονται
τα ειδικότερα θέµατα που ανακύπτουν από την εφαρµογή του
παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 73

Μέλη προβλεπόµενων από το Σύνταγµα Ανεξαρτήτων Αρχών
που έχουν επιλεγεί από τη Διάσκεψη των Προέδρων για µία θη-
τεία έως την έναρξη ισχύος του άρθρου 61 του ν. 4055/2012
(Α’51), δύνανται να επιλεγούν εκ νέου σύµφωνα µε το άρθρο 3
παρ. 2 εδάφιο γ’ του ν. 3051/2002, όπως ισχύει.
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Άρθρο 74
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                          2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΑΜΥΝΑΣ ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 8. ΥΓΕΙΑΣ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΥΠΟΥΡΓΟΣ 12. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 16. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 18. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

19. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.24’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο
ηµέρα Πέµπτη 25 Φεβρουαρίου 2016 και ώρα 9.30’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.
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